
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 15147, 15251
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15148, 15160, 15163,

15166, 15178, 15179, 15187, 15188, 15193, 15199, 15200,
15203, 15205, 15212

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-

σκευής 18 Ιουνίου 2021, σελ. 15147

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και

του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού: «Αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου της Επι-
τροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, διατάξεις εναρµόνισης
µε ολιστική µελέτη FIFA-UEFA για το ποδόσφαιρο και την Ελ-
ληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία, αναδιάρθρωση επαγγελ-
µατικών κατηγοριών ποδοσφαίρου, λειτουργική ενίσχυση
Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης Ντόπινγκ, αναµόρ-
φωση θεσµικού πλαισίου προπονητών αθληµάτων και λοιπές
τροποποιήσεις της αθλητικής νοµοθεσίας», σελ. 15148 -
15217

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ., σελ. 15206 - 15251
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 15164 - 15188
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 15147 - 15164
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 15188 - 15206

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 15212
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15187, 15188, 15200, 15203
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 15178
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 15166, 15178, 15179, 

15187, 15188
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 15205
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 15205
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 15148, 15160, 15163
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 15179, 15188, 15193
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 15199, 15200, 15205

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού:

ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 15163
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15173, 15178, 15179, 

15180, 15186, 15187, 
15188, 15193, 15194, 
15199, 15200, 15203, 
15209

ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 15191
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 15196
ΔΟΥΝΙΑ Π. , σελ. 15172
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 15168
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 15166
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 15179, 15180
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 15165
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ.15166
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 15160
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 15153, 15207
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 15190
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 15188
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 15192
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 15160
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 15151, 15207
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 15197
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 15166, 15169
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 15148, 15209
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 15201, 15203
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 15157, 15205
ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 15162
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 15186, 15187, 15188
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 15188, 15199, 15200
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 15201
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 15193, 15194
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 15163
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 15189
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15155, 15205
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 15170
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 15195

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’

Πέµπτη 17 Ιουνίου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 17 Ιουνίου 2021, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 16-6-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡMΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
16 Ιουνίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Για την Προστασία της Εργασίας - Σύσταση Ανε-
ξάρτητης Αρχής «Επιθεώρηση Εργασίας» - Κύρωση της Σύµβα-
σης 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για την εξάλειψη
της βίας και παρενόχλησης στον κόσµο της εργασίας - Κύρωση
της Σύµβασης 187 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για το
Πλαίσιο Προώθησης της Ασφάλειας και της Υγείας στην Εργασία
- Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1158 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019 για την
ισορροπία µεταξύ της επαγγελµατικής και της ιδιωτικής ζωής»).

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής
18 Ιουνίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 860/11-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου Φίλη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Από-
συρση της υπουργικής απόφασης για την απαλλαγή από το µά-
θηµα των θρησκευτικών».

2. Η µε αριθµό 859/8-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς την Υπουρ-
γό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κατ’ εξαίρεση µετα-
γραφές - µετακινήσεις του Υπουργείου Παιδείας & Θρησκευµά-
των».

3. Η µε αριθµό 866/14-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Την άµεση µο-
νιµοποίηση των 4.000 εργαζοµένων µε πρόγραµµα ΟΑΕΔ στο
Δηµόσιο Σύστηµα Υγείας».

4. Η µε αριθµό 870/14-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία  Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Εθελοντική αιµοδοσία
µε βάση την Αρχή της µη Διάκρισης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της

Βουλής)
1. Η µε αριθµό 861/11-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Δράµας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξαν-
θόπουλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «�Εξαφά-
νιση� 1.000 και πλέον δικογραφιών από την Εισαγγελία
Πρωτοδικών Κέρκυρας - Διαστάσεις της υπόθεσης και πειθαρχι-
κός έλεγχος εµπλεκοµένων».

2. Η µε αριθµό 863/11-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Απόδοση Σκο-
πευτηρίου Καισαριανής στους πολίτες και τους νόµιµους εκπρο-
σώπους τους».

3. Η µε αριθµό 867/14-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λε-
ωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα: «Προβλήµατα των εργαζοµένων στα λιπάσµατα
Καβάλας».

4. Η µε αριθµό 862/11-6-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αθανασίας
(Σίας) Αναγνωστοπούλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Τήρηση των δεσµεύσεων προς την UNE-
SCO από το Υπουργείο Πολιτισµού κατά την πρόσφατη "ανά-
πλαση" της Ακρόπολης».

5. Η µε αριθµό 864/13-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μεγάλη
ανησυχία προκαλεί στους αγρότες του Ν. Αργολίδας το πρό-
βληµα της ακαρπίας».

6. Η µε αριθµό 869/14-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Το Παµπελοποννησιακό Στάδιο».

7. Η µε αριθµό 868/14-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Κωνσταντίνου (Κώστα) Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών, µε θέµα: «Εξεταστική διαδικασία για την απόκτηση Πιστο-
ποιητικού Επάρκειας Γνώσεων για Πολιτογράφηση για την
απόκτηση Ελληνικής Ιθαγένειας».

8. Η µε αριθµό 834/2-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κεφαλληνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγή Καπάτου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μέτ-
ρα στήριξης των παραγωγών της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.)
Κεφαλληνίας που επλήγησαν από την χαλαζόπτωση της 15ης
Μαΐου 2021».

9. Η µε αριθµό 840/4-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Βαρ-
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δάκη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε
θέµα: «Ξεπουλάει η Κυβέρνηση τον Λιµένα και εξαιρετικής ση-
µασίας τµήµατα δηµόσιας περιουσίας του Νοµού Ηρακλείου;».

10. Η µε αριθµό 853/7-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Αύξηση του Προϋπολογισµού των Προγραµµάτων Νέων Αγρο-
τών και Σχεδίων Βελτίωσης».

11. Η µε αριθµό 850/7-6-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας
Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα προβλήµατα
της Ψυχιατρικής Κλινικής του Νοσοκοµείου Μυτιλήνης».

12. Η µε αριθµό 833/31-5-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού A’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κατάφορη
και υπερβάλλουσα αδικία για τους Αναπληρωτές Εκπαιδευτικούς
Θεατρολόγους και Εικαστικών Μαθηµάτων».

13. Η µε αριθµό 835/2-6-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονυσίας - Θεοδώρας Αυ-
γερινοπούλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, µε θέµα: «Έγκαιρες εκτιµήσεις των ζηµιών στις καλλιέρ-
γειες στη Βάρδα από τη χαλαζόπτωση της 15ης Μαΐου 2021».

14. Η µε αριθµό 841/4-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου
(Αλέξη) Χαρίτση προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Αναξιοποίητες παραµένουν οι εγκαταστάσεις του Στρατοπέδου
Καλαµάτας».

15. Η µε αριθµό 851/7-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Τα προβλή-
µατα στο Δηµόσιο ΙΕΚ Τουριστικών Επαγγελµάτων στον Δήµο
Χερσονήσου Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Ηρακλείου Κρή-
της».

16. Η µε αριθµό 836/3-6-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού A’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πλήρης
εναντίωση Συλλόγων, Φορέων και κατοίκων της Ανατολικής Ατ-
τικής, στην παράνοµη λειτουργία ΧΥΤΑ/ΧΥΤΥ στο Γραµµατικό».

17. Η µε αριθµό 842/4-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Δυτικής Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώρ-
γιου Τσίπρα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Ποια
κριτήρια έχει θέσει η Κυβέρνηση για αγορά νέων φρεγατών; Έχει
αλλάξει την αµυντική µας στρατηγική σε ό,τι αφορά την ικανό-
τητα υπεράσπισης των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων στο Αιγαίο
και στην Ανατολική Μεσόγειο;».

18. Η µε αριθµό 843/4-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ξάνθης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Το Γενικό Νοσοκοµείο Ξάν-
θης στα πρόθυρα της κατάρρευσης».

19. Η µε αριθµό 849/7-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξαν-
δρου (Αλέκου)Τριανταφυλλίδη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση θέσπιση οργανικών θέσεων
του κλάδου εκπαιδευτικών Θεατρικής Αγωγής ΠΕ91».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6329/27-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ροδό-
πης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Δηµητρίου (Τάκη)
Χαρίτου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Θα αποζηµιωθούν οι παραγωγοί για τις ζηµιές που
προκλήθηκαν στους ελαιώνες της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ)
Ροδόπης;»

2. Η µε αριθµό 6113/590/19-4-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα:« Αντί να αποµακρυνθεί ο αποτε-
φρωτήρας Επικίνδυνων Αποβλήτων Υγειονοµικών Μονάδων
δίπλα στον ΧΥΤΑ Άνω Λιοσίων σχεδιάζεται η πολυετής παραµονή
του». 

3. Η µε αριθµό 5888/12-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Φθιώ-
τιδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Σαρακιώτη

προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
« Υπερβολική αύξηση του κόστους παραγωγής για τους κτηνο-
τρόφους της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Φθιώτιδας και ολό-
κληρης της χώρας».

4. Η µε αριθµό 6174/21-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Φθιώ-
τιδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Σαρακιώτη
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Στο
απροχώρητο η κατάσταση στις υπηρεσίας των ΕΛ.Τ.Α. στην Πε-
ριφερειακή Ενότητα (ΠΕ) Φθιώτιδας εξαιτίας των χειρισµών της
Κυβέρνησης».

5. Η µε αριθµό 2551/10-12-2020 ερώτηση του Βουλευτή Λα-
κωνίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σταύρου Αραχω-
βίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Υιοθέτηση συστήµατος επισήµανσης προϊόντων διατρο-
φής µε σήµατα όπως το Nutri-Score».

6. Η µε αριθµό 6099/588/19-4-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης
µε θέµα: «Η πλήρης διαλεύκανση του θανάτου του Σήφη Βαλυ-
ράκη συνιστά όχι µόνο υποχρέωση της πολιτείας αλλά και ελά-
χιστη ένδειξη τιµής στην ιστορία και στους αγώνες του».

7. Η µε αριθµό 5912/12-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Οι Ενεργειακές Κοινότητες και οι δράσεις καταπολέµη-
σης της ενεργειακής φτώχειας θα µείνουν εκτός του Εθνικού
Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας;».

8. Η µε αριθµό 5972/14-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σταύρου Αραχωβίτη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Κίνδυνος απένταξης 25 αρδευτικών έργων του Μέτρου 4.3.1 και
απώλεια σχεδόν 350 εκατοµµυρίων ευρώ από το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2014-2020».

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου της Επιτροπής
Επαγγελµατικού Αθλητισµού, διατάξεις εναρµόνισης µε ολιστική
µελέτη FIFA-UEFA για το ποδόσφαιρο και την Ελληνική Ποδο-
σφαιρική Οµοσπονδία, αναδιάρθρωση επαγγελµατικών κατηγο-
ριών ποδοσφαίρου, λειτουργική ενίσχυση Εθνικού Οργανισµού
Καταπολέµησης Ντόπινγκ, αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου προ-
πονητών αθληµάτων και λοιπές τροποποιήσεις της αθλητικής νο-
µοθεσίας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
10ης Ιουνίου 2021, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση, ενιαία, επί της αρχής και επί των άρθρων.

Ως προς την οργάνωση της συζήτησης, προτείνεται µε φυσική
παρουσία να συµµετέχουν οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ένας κύκλος κατά προτεραι-
ότητα που θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα και ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την εξής
αναλογία: πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ,
ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, ένας από την Ελληνική Λύση και ένας από το ΜέΡΑ25.
Με υπηρεσία τηλεδιάσκεψης προτείνεται, επίσης, ένας δωδεκα-
µελής κύκλος οµιλητών µε την ίδια, όπως και παραπάνω, αναλο-
γία. 

Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε

οµοφώνως. 
Συνεπώς, εφόσον δεν υπάρχει κανένα άλλο θέµα, τον λόγο

έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Αναστάσιος Μπαρ-
τζώκας, για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, το τέταρτο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού που εισά-
γεται σήµερα στην Ολοµέλεια προς ψήφιση µε ρυθµίσεις σχετικά
µε την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, την αναδιάρ-
θρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαίρου, το νέο
πλαίσιο προπονητικής και τα λοιπά διοικητικά ζητήµατα της Γε-
νικής Γραµµατείας Αθλητισµού που πραγµατεύεται, αποδεικνύει
ένα πράγµα, ότι το καράβι της αθλητικής µεταρρύθµισης έχει για
τα καλά σαλπάρει και τίποτα δεν µπορεί να ανακόψει την πορεία
του.

Έχω την τιµή, αλλά κυρίως έχω τη χαρά να εισηγούµαι στο
Σώµα ένα νοµοσχέδιο στο οποίο συµµετείχε όλη η αθλητική οι-
κογένεια και είµαι βέβαιος ότι οι καρποί που θα αποδώσει θα
είναι και πολλοί και καλοί.

Δεν βοηθά κανέναν και κυρίως δεν βοηθά το αθλητικό οικοσύ-
στηµα και ολόκληρη την κοινωνία να ερχόµαστε και να προσποι-
ούµαστε ότι στο αθλητικό τοπίο όλα είναι ρόδινα. Δεν είναι και
πρέπει να το παραδεχθούµε. Η συστηµατική προσπάθεια, όµως,
που έχει γίνει τα τελευταία χρόνια από τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού και ιδιαιτέρως από τον Υπουργό, τον κ. Ελευθέριο
Αυγενάκη, µας επιτρέπει να λέµε ότι το χαλάκι µε τις βρωµιές
επιτέλους τινάχθηκε και µπορούµε να αισιοδοξούµε ότι η αθλη-
τική οικογένεια θα δει καλύτερες µέρες, ότι ο επαγγελµατικός
αθλητισµός θα γίνει βιώσιµος και ανταγωνιστικός και ότι ο ερα-
σιτεχνικός θα ευηµερήσει και πάλι.

Η Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων επεξεργάστηκε όλες τις
πτυχές του νοµοσχεδίου µε µεγάλη λεπτοµέρεια, ο Υπουργός
διαφώτισε τα µέλη της µε σαφήνεια και επάρκεια, η ακρόαση των
φορέων ήταν άκρως εποικοδοµητική και γενικά µπορούµε να κά-
νουµε την παραδοχή ότι η πλειονότητα των διατάξεων τυγχάνει
θετικής αποδοχής απ’ όλους.

Το νοµοσχέδιο διαιρείται σε επτά µέρη και την εισαγωγή σ’
αυτό κάνουν οι διατάξεις για την Επιτροπή Επαγγελµατικού
Αθλητισµού.

Έχουµε, λοιπόν, στο πρώτο µέρος ένα πλέγµα ρυθµίσεων για
την εν λόγω επιτροπή, οι οποίες αρχικά αποσαφηνίζουν τη µορ-
φή της ως υπαγόµενη στην Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού µε
αυξηµένες πλέον ελεγκτικές αρµοδιότητες, αυξηµένους υλικούς
και ανθρώπινους πόρους, αλλά και µε εγγυήσεις λειτουργικής
και προσωπικής ανεξαρτησίας των µελών της, τα οποία θα επι-
λέγονται κατόπιν γνώµης της Επιτροπής Μορφωτικών της Βου-
λής και µε τη διαδικασία που ορίζει ο Κανονισµός και η απόφαση
του Υπουργού.

Περνώ στο δεύτερο µέρος, το οποίο εστιάζει στην ενσωµά-
τωση των προτάσεων της οριστικής µελέτης FIFA και UEFA µε
τις οποίες θα καταπολεµηθούν µία σειρά παθογενειών και προ-
βληµάτων του ελληνικού ποδοσφαίρου. 

Έχουµε, πρώτον, την αλλαγή του πλαισίου για τις λέσχες φι-
λάθλων, το οποίο σήµερα είναι σοβαρά προβληµατικό. Ήταν
πολύ διαφωτιστική η πληροφόρηση, σχετικά µε το πόσες νόµιµες
λέσχες έχουµε στην Ελλάδα. Και η αλήθεια είναι ότι είναι µόνο
δεκαπέντε, τη στιγµή που υπάρχουν πολλές ακόµη οι οποίες,
όπως καταλαβαίνετε, λειτουργούν αυτή τη στιγµή εντελώς εκτός
περιγράµµατος νοµιµότητας. 

Η κατάσταση, λοιπόν, είναι πραγµατικά απογοητευτική και
ταυτίζεται µε την κακή σελίδα του αθλητισµού.

Το νοµοσχέδιο έρχεται να σκίσει αυτή τη σελίδα και αυτό το
πράττει µε δύο τρόπους. Κατ’ αρχάς, απλοποιείται η διαδικασία
χορήγησης βεβαιώσεων λειτουργίας των λεσχών φιλάθλων και
διευκολύνεται η αναγνώρισή τους από τις οµάδες.

Την ίδια στιγµή προβλέπεται ένα ορθολογικό σύστηµα τοπικών
και χρονικών ορίων αστικής ευθύνης των οµάδων, αλλά και ένα
οργανωµένο σύστηµα διενέργειας οργανωµένων µετακινήσεων
των φιλάθλων. Και προχωρώντας ένα βήµα παραπέρα, ορίζεται
ότι η απαγόρευση των µετακινήσεων δεν θα είναι στο χέρι κάθε
Υπουργού. Ήδη ο Υπουργός προανήγγειλε ότι επίκειται αναβάθ-
µιση του Σώµατος της ΔΕΑΒ και η αρµοδιότητα θα µεταφερθεί
εκεί. Ωστόσο, πράξεις βίας και πρόκλησης επεισοδίων κατά τις
οργανωµένες µετακινήσεις θα βρίσκουν εφεξής τοίχο από ένα
αυστηροποιηµένο πλαίσιο ποινών. Και, ναι, δεν είναι ταµπού να
λέµε ότι η παραβατική συµπεριφορά θα τιµωρείται και, µάλιστα,

αυστηρά. 
Επανέρχεται, λοιπόν, το ιδιώνυµο, δηλαδή, απαγόρευση της

αναστολής και της µετατροπής των στερητικών της ελευθερίας
ποινών για ποινικά αδικήµατα βίας. Και όπως κατέθεσαν στην επι-
τροπή ο πρόεδρος της ΔΕΑΒ και ο αστυνοµικός διευθυντής της
αθλητικής βίας, η πρόβλεψη για την επαναφορά του ιδιώνυµου
χαίρει αποδοχής. 

Στο ίδιο µέρος υπάρχει η πρόβλεψη για νέα διαδικασία αντι-
µετώπισης των υπόπτων για χειραγώγηση αγώνων. Όλες οι ανα-
φορές από την ΕΠΟ ή από την Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή
και τις λοιπές αθλητικές οµοσπονδίες για ύποπτους αγώνες θα
κοινοποιούνται στην Εθνική Πλατφόρµα Αθλητικής Ακεραιότη-
τας. Με αυτόν τον τρόπο κάνουµε ένα µεγάλο βήµα µπροστά και
σταµατάµε, επιτέλους, να βάζουµε στο συρτάρι περιπτώσεις χει-
ραγώγησης.

Το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου καταλαµβάνουν οι ρυθµίσεις
για την αναδιάρθρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών ποδο-
σφαίρου, η οποία οργανωµένα και µε σαφή κριτήρια έρχεται να
αποκαταστήσει τη χαώδη κατάσταση που είχε δηµιουργηθεί και
να επιτρέψει στο ελληνικό ποδόσφαιρο να ξαναβρεί την αίγλη
του, αλλά κυρίως τη βιωσιµότητά του. 

Καταργείται, λοιπόν, η Γ’ Eθνική Kατηγορία των αντρών, η
Football League και θεσπίζονται δύο επαγγελµατικές κατηγορίες
ποδοσφαίρου, η Super League 1 και η Super League 2. Είναι µία
ρύθµιση που εγκρίνεται από όλους τους εµπλεκόµενους φορείς. 

Η εν λόγω αναδιάρθρωση βασίζεται στην παραδοχή ότι το υφι-
στάµενο µοντέλο τριών κατηγοριών είναι πλήρως αποτυχηµένο
και αν θέλετε και την άποψή µου, το γεγονός ότι µε ελάχιστα
χρήµατα, ήτοι 30 χιλιάδες ευρώ, µπορούσε οποιοσδήποτε να
έχει µία ΠΑΕ και είχε πολύ δυσµενή επίδραση στον παράνοµο
σχηµατισµό. 

Τα κριτήρια, λοιπόν, αυστηροποιούνται και είναι τα εξής: Πρώ-
τον, το ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο το οποίο δεν επιτρέπεται να
είναι κατώτερο των 350 χιλιάδων ευρώ, ώστε να εξασφαλίζεται
η βιωσιµότητα και η ευρωστία των οµάδων που συµµετέχουν στο
οικείο πρωτάθληµα και δεύτερον, το ύψος της εγγυητικής επι-
στολής. Για τις µεν ΠΑΕ που συµµετέχουν στο επαγγελµατικό
πρωτάθληµα ποδοσφαίρου της Α1 Εθνικής, το Super League 1,
δηλαδή, το ποσό της εγγυητικής επιστολής ορίζεται κατ’ ελάχι-
στο όριο έως 150 χιλιάδες ευρώ, ενώ για τις ΠΑΕ που συµµετέ-
χουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγο-
ρίας Αντρών, δηλαδή, της Super League 2, το ποσό της εγγυη-
τικής επιστολής θα ορίζεται, επίσης, κατ’ ελάχιστο έως 150 χι-
λιάδες ευρώ.

Τρίτον, ορίζεται ότι για τις οµάδες που συµµετέχουν στο επαγ-
γελµατικό πρωτάθληµα της Super League 2 τουλάχιστον το
ήµισυ των δηλωθέντων σε κάθε φύλλο αγώνα ποδοσφαιριστών
καθ’ όλη τη διάρκεια του πρωταθλήµατος πρέπει να πληροί τις
προϋποθέσεις συµµετοχής σε ελληνική εθνική οµάδα, οποιασ-
δήποτε ηλικιακής κατηγορίας, ώστε να εξασφαλίζεται και η στε-
λέχωση των εθνικών οµάδων από ενεργούς και µάχιµους ποδο-
σφαιριστές. 

Θέλω να αναφερθώ και στην πρωτοβουλία που ελήφθη από τη
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, για νοµοθέτηση της δυνατότη-
τας συγκρότησης δεύτερης οµάδας για τις ΠΑΕ της Super
League, εννοώ. Πρόκειται για ένα αναπτυξιακό µέτρο που συγ-
κεντρώνει τις θετικές εισηγήσεις όλων των εµπλεκόµενων φο-
ρέων και θα δώσει την ευκαιρία σε ταλαντούχους παίκτες έως
23 ετών, να αποκτήσουν όλες τις εµπειρίες και να αγωνιστούν
στη Super League 1.

Επιπλέον και κλείνοντας το τρίτο µέρος, ρυθµίζεται µε δίκαιο
και διαφανή τρόπο και το ζήτηµα των συµβάσεων παραχώρησης
τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών δικαιωµάτων, τα οποία αποτε-
λούν σηµαντική πηγή εσόδων για τις αθλητικές εταιρείες και
τους αθλητές.

Περαιτέρω, στο τέταρτο µέρος προωθείται η λειτουργική ενί-
σχυση του ΕΟΚΑΝ, ενισχύοντας την άµυνά του για την εκρίζωση
της µάστιγας του ντόπινγκ. Διευθετείται µία σειρά ζητηµάτων,
όπως η θέσπιση των προδιαγραφών για τους υποψήφιους που
θα συµµετάσχουν σε διαγωνισµό, για τον διορισµό στη θέση του
εκτελεστικού διευθυντή, θέση για την οποία υπάρχει η προοπτική

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15149



να καταλαµβάνεται στο µέλλον από εξελισσόµενα στελέχη του
oργανισµού. 

Καθορίζεται η τριετής θητεία για την πρωτοβάθµια πειθαρχική
επιτροπή και περιγράφονται οι θέσεις του µόνιµου προσωπικού
για να στελεχωθεί µε επάρκεια. 

Έρχοµαι τώρα στο πέµπτο µέρος του σχεδίου νόµου. Εδώ,
αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε την απόδειξη ότι οι µεταρρυθµί-
σεις απαιτούν πρωτίστως πολιτική βούληση, αλλά και την από-
δειξη ότι η ρητή δέσµευση του Υπουργού για αποκατάσταση
µίας αδικίας γίνεται πράξη και από το «θα το κάνουµε» περνάµε
στο «το κάναµε». 

Με τις διατάξεις, λοιπόν, του παρόντος, ρυθµίζεται, επιτέλους,
το άναρχο πεδίο της προπονητικής. Στο ποδόσφαιρο τα πτυχία
των αποφοίτων ΤΕΦΑΑ ή ΣΕΦΑΑ, όπως είναι σήµερα, µε κύρια
ειδικότητα του ποδοσφαίρου, εξοµοιώνονται µε τα διπλώµατα
προπονητικής ποδοσφαίρου επιπέδου UEFA, µε την ισοτιµία να
αποκτάται αυτοδικαίως µε τη λήψη του πτυχίου από το πανεπι-
στήµιο.

Πρόκειται για ένα πάγιο αίτηµα των αποφοίτων ΤΕΦΑΑ σήµερα
ΣΕΦΑΑ, ώστε να µην αποκλείονται από τους προπονητικούς πάγ-
κους οµάδων ως προπονητές, όπως γινόταν µέχρι σήµερα συ-
στηµατικά. 

Η άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος θα χορηγείται πέραν των
αποφοίτων των ΣΕΦΑΑ και στους προπονητές αποφοίτων των
σχολών της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού όλων των επιπέ-
δων Α’, Β’, Γ’ και τους αποφοίτους των σχολών προπονητών της
ΕΠΟ επιπέδου UEFA Β’ και πάνω. 

Επίσης, αναµορφώνεται ο κατάλογος των απαιτούµενων δι-
καιολογητικών. 

Θεσµοθετούνται τρία επίπεδα προπονητικής, Α’, Β’, Γ’ µε ανά-
λογη παροχή συγκεκριµένων δικαιωµάτων σε κάθε επίπεδο. 

Τα τρία βήµατα προπονητικής και τα συνεπακόλουθα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα έως τώρα δεν είχαν ποτέ προβλεφθεί νοµο-
θετικώς, παρά µόνο de facto, λόγω της απαραίτητης διαβάθµι-
σης που έπρεπε να υπάρχει στις περιοδικές σχολές προπονητών
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.

Οι απόφοιτοι ΣΕΦΑΑ µε ειδικότητα θα είναι επίπεδο Α’ µε το
που θα αποφοιτούν από τη σχολή τους, ενώ η Εθνική Σχολή Προ-
πονητών θα προβλέπει τις προϋποθέσεις ανέλιξης από το επί-
πεδο Γ’ προς τα επάνω. Οι απόφοιτοι των ΙΕΚ θα είναι στο
επίπεδο Γ’, διότι η εκπαίδευσή τους προσιδιάζει την εκπαίδευση
προπονητών της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού του αντίστοι-
χου επιπέδου. 

Είναι εξαιρετικά σηµαντικό ότι δηµιουργείται Μητρώο Προπο-
νητών στο οποίο θα καταγράφονται όσοι έχουν την άδεια άσκη-
σης επαγγέλµατος βάσει αθλήµατος, προσόντων και επιπέδου
προπονητικής στο οποίο ανήκουν. Το µητρώο θα είναι προσβά-
σιµο σε οποιονδήποτε ενδιαφέρεται να πληροφορηθεί επί των
εγγεγραµµένων προπονητών. Κατά αυτόν τον τρόπο θα επιτευχ-
θεί η πολυπόθητη οργάνωση, διαφάνεια και τάξη στον χώρο των
προπονητών. 

Οι διατάξεις του έκτου µέρους διευθετούν µία σειρά ζητηµά-
των, κυρίως διοικητικής φύσεως.

Καθορίζεται ότι αθλητικό σωµατείο είναι το σωµατείο που
φέρει τόσο την ειδική αθλητική αναγνώριση, αλλά ταυτόχρονα
έχει εγγραφεί και στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Σωµα-
τείων, το άρθρο 142 του ν.4714/2020.

Σηµειώνω ότι η προθεσµία εγγραφής των αθλητικών σωµα-
τείων στο µητρώο, προκειµένου να έχουν τη δυνατότητα χρήσης
αθλητικών εγκαταστάσεων των ΕΑΚ, αλλά και των ΟΤΑ για την
προσεχή σεζόν, παρατείνεται έως τις 31 Αυγούστου του 2021.

Άρνηση εγγραφής στο µητρώο σηµαίνει ότι το σωµατείο δεν
έχει τη δυνατότητα να κάθεται στο τραπέζι του θεσµικού διαλό-
γου, καθώς δεν λογίζεται ως θεσµικός συνοµιλητής.

Ένα άλλο ζήτηµα που επιλύει το νοµοσχέδιο αφορά την ασφά-
λιση των αθλητών. Στις κατηγορίες των ιδιόµορφων συµβάσεων
µεταξύ αθλητών και σωµατείων των διαλαµβανόµενων κατηγο-
ριών οι οικονοµικές παροχές δεν αποτελούν οικονοµικό αντάλ-
λαγµα για την παροχή ιατρικών υπηρεσιών του αθλητή, αλλά
συνιστούν ενίσχυση του σωµατείου προς τον αθλητή για την υπο-
στήριξη της αθλητικής του δραστηριότητας. Αυτό είχε ως απο-

τέλεσµα οι αθλητές να µένουν ανασφάλιστοι.
Για πρώτη φορά, λοιπόν, προβλέπεται η ασφάλισή τους µέσω

υπογραφής ιδιωτικού συµφωνητικού µε το σωµατείο και η υπα-
γωγή τους στην ασφάλιση του e-ΕΦΚΑ για την κάλυψη του
αθλητή σε περίπτωση ατυχήµατος.

Επιπλέον, απελευθερώνονται οι µετεγγραφές των ερασιτε-
χνών αθλητών από το σωµατείο τους κατά τη θερινή περίοδο του
έτους στο οποίο συµπληρώνουν την ηλικία των δεκαεννιά ετών.
Το ηλικιακό όριο εκλογικεύεται και περιορίζεται η ισχύουσα σή-
µερα δέσµευση η οποία κρατούσε όµηρους αθλητές που δεν συ-
ναινούσαν να παραµείνουν στο σωµατείο αυτό και που τα σω-
µατεία δεν συναινούσαν να απελευθερωθούν και να µετακινη-
θούν σε ένα άλλο σωµατείο, έτσι ώστε να ανοίξουν τα φτερά
τους και να κάνουν τις επιλογές τους.

Η εν λόγω πρόβλεψη θα ξεκινήσει να ισχύει από το 2022, ώστε
να υπάρχει εύλογος χρόνος και για τους αθλητές αλλά και για
τα σωµατεία.

Η προτεινόµενη ρύθµιση δεν εφαρµόζεται αν πρόκειται για
ερασιτέχνη αθλητή τµήµατος ή οµάδας υποδοµής που ανήκει σε
ανώνυµη αθλητική εταιρεία, γιατί αυτά αποτελούν δαπανηρές
επενδύσεις των εταιρειών αυτών επί ταλαντούχων αθλητών που
έχουν επιλεγεί για τον σκοπό αυτό. Εποµένως, µια ενδεχόµενη
πρόωρη αποδέσµευση θα ανέτρεπε τον επενδυτικό σχεδιασµό
της ΠΑΕ, που, βεβαίως, εις γνώσιν του και εφόσον θέλησε ο
αθλητής αυτός εντάχθηκε.

Η διάχυση του ελέγχου αποτελεί βασικό προσανατολισµό
όλου του νοµοσχεδίου και αποτελεί άλλωστε και βασική αρµο-
διότητα της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού. Προκειµένου να
εξυπηρετηθεί πιστά αυτός ο ρόλος το νοµοσχέδιο θεσµοθετεί
κλιµάκια ελέγχου της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, τα οποία
αναλαµβάνουν να ασκήσουν επιτόπιο έλεγχο των αθλητικών φο-
ρέων. Ο έλεγχος αφορά τη διαπίστωση της ακρίβειας των κατα-
χωρήσεων στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Φορέων κάθε
στοιχείου που αποτελεί αντικείµενο του νόµου ή των καταστατι-
κών των αθλητικών σωµατείων, των ενώσεων και των οµοσπον-
διών, καθώς και άλλων επιχορηγούµενων φορέων.

Με το νοµοσχέδιο, επίσης, κατοχυρώνεται νοµοθετικά η ηλε-
κτρονική πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ», η οποία στοχεύει στο να
υπάρχει πλήρης εικόνα των αθλητικών εγκαταστάσεων. Ορίζεται
ότι η εγγραφή των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης -ΟΤΑ Α’
και Β’ Βαθµού- στην πλατφόρµα και η καταχώριση των αθλητικών
εγκαταστάσεων σε αυτή αποτελεί προϋπόθεση για την ένταξή
τους σε προγράµµατα άθλησης για όλους, καθώς και στα τρέ-
χοντα χρηµατοδοτικά εργαλεία που διαθέτουν εν γένει οι ΟΤΑ
για την υλοποίηση έργων που αφορούν τις αθλητικές εγκαταστά-
σεις.

Ξεχωριστή αναφορά αξίζει και στην πρόνοια του νοµοσχεδίου
για την ειδική ρύθµιση της διοργάνωσης των Παγκόσµιων Αγώ-
νων Εργασιακού Αθλητισµού 2021. Είναι µια εξαιρετικά σηµαν-
τική διεθνής οργάνωση που αναδεικνύει τον εργασιακό αθλητι-
σµό στη χώρα µας και την επαναφέρει στον χάρτη των ασφαλών
διεθνών αθλητικών διοργανώσεων σε καιρό πανδηµίας.

Κατ’ επέκταση, ρυθµίζονται µε τρόπο ενιαίο όλες οι διοργανώ-
σεις και τα σχετικά αθλήµατα, ενώ προβλέπεται στο πλαίσιο δια-
σφάλισης της υγείας και της ασφάλειας των συµµετεχόντων η
εκπόνηση εκ µέρους των διοργανωτών υγειονοµικού πρωτοκόλ-
λου το οποίο υποβάλλεται προς έγκριση στην αρµόδια Υγειονο-
µική Επιτροπή της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.

Έχοντας κάνει µια λεπτοµερή αποτύπωση των διατάξεων που
συγκροτούν το συνεκτικό -κατά την άποψή µου- σώµα του νοµο-
σχεδίου, ολοκληρώνω την εισήγησή µου επί ενός νοµοσχεδίου
που λειτουργεί ως επιταχυντής για τον εκσυγχρονισµό του αθλη-
τισµού στην Ελλάδα. Το νοµοσχέδιο φέρει τις σφραγίδες της µα-
κράς συνεργασίας όλων των φορέων για τα θέµατα τα οποία
ρυθµίζει. Το τραπέζι του διαλόγου ήταν µεγάλο και πάντα ανοι-
χτό, όπως επιβεβαιώθηκε και ζήσαµε όλοι µας.

Ακολουθώντας, λοιπόν, το παράδειγµα της αθλητικής οικογέ-
νειας, καλώ όλους τους συναδέλφους για την υπερψήφισή του,
ώστε να µπορούµε και εµείς να γίνουµε ισότιµα και άξια µέλη
της.

Σας ευχαριστώ.

15150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Μπαρτζώκα.
Παρακαλώ να ετοιµαστεί το Βήµα προκειµένου να πάρει τον

λόγο ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κων-
σταντίνος Μάρκου.

Ορίστε, κύριε Μάρκου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα για τον αθ-

λητισµό. Το αθλητικό µοντέλο στην Ελλάδα περνά δοµική κρίση,
κρίση συστηµική και αξιών. Αφορά τον τρόπο που παράγονται
από τον αθλητισµό συγκεκριµένα πολιτικά, ιδεολογικά και αρνη-
τικά κοινωνικά στερεότυπα, τα αναξιοποίητα κοινωνικά ευεργε-
τήµατα του αθλητισµού. Το αθλητικό µοντέλο στην Ελλάδα δεν
ήταν ποτέ ουδέτερο. Αποτελεί ένα σύστηµα που ανατροφοδοτεί
το κλίµα του ατοµικισµού, της ανάθεσης, της κυριαρχίας των πε-
λατειακών σχέσεων και του παραγοντισµού.

Η επαγγελµατική διάσταση του αθλητισµού συµβάλλει στην
εδραίωση ιδεολογικά και πολιτικά και οικονοµικά του διεφθαρ-
µένου σηµερινού πολιτικού συστήµατος των κοµµαταρχών, της
µιντιοκρατίας και των διαπλεκόµενων µεγαλοπαραγόντων.

Η κρίση του αθλητικού συστήµατος αφορά, επίσης, την παρα-
γωγή τεράστιων υπεραξιών στον αθλητισµό και τον τρόπο δια-
νοµής αυτών, τα κριτήρια και τους όρους διανοµής, την αδιαφά-
νεια και τις αντιδηµοκρατικές διαδικασίες.

Ο αθλητισµός αποτελεί µηχανισµό αναδιανοµής µεγάλου µέ-
ρους του παραγόµενου πλούτου χωρίς έλεγχο –τζόγος, µετεγ-
γραφές, διακίνηση κεφαλαίων χωρίς έλεγχο, «µαύρο» χρήµα-
µέσα σε συνθήκες διάχυτης ανοµίας, κρατικής ανοχής, φοροδια-
φυγή, σπατάλη µε οικειοποίηση πόρων. Γι’ αυτό, οι συνθήκες
συνδυάζονται µε µια καλλιεργούµενη ιδιότυπη κοινωνική ανοχή,
εφόσον αυτά συµβαίνουν συχνά µε πρόσχηµα το συµφέρον της
οµάδας.

Τέλος, έχουµε ένα αθλητικό µοντέλο κυρίως αντιδηµοκρατικό,
το οποίο δεν εξασφαλίζει ισότιµες συνθήκες στην άθληση για
όλους τους ανθρώπους χωρίς διακρίσεις ούτε για την εφαρµογή
θεσµών συλλογικότητας στη διοίκηση των φορέων άθλησης.

Τα φαινόµενα της στρεβλής ανάπτυξης του σωµατειακού
αθλητισµού, ο αυταρχισµός στο αθλητικό σύστηµα, ο κοµµατι-
σµός, οι πελατειακές σχέσεις, οι ανισότητες µεταξύ κέντρου και
περιφέρειας, µεταξύ οικονοµικά ισχυρών και αδυνάτων, αποσπα-
σµατικές πολιτικές επιλογές, βία, ντόπινγκ προϋπήρχαν των µνη-
µονίων και των πολιτικών που ήρθαν από τις δεσµεύσεις αυτές.

Στην Ελλάδα το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο έχει εξελιχθεί σε
ένα ιδιόµορφο πεδίο οικονοµικής και πολιτικής διαπλοκής και ιδε-
ολογικής εκµετάλλευσης.

Σε αυτό το πλαίσιο, ο αθλητισµός αναδεικνύεται ως ζήτηµα
δηµοκρατίας και πολιτισµού, βεβαίως, για τη χώρα µας, αλλά και
στις συγκυρίες εκδήλωσης φαινοµένων βίας στα γήπεδα πεδίο
πειραµατισµού στην κατεύθυνση της συρρίκνωσης των ατοµικών
δικαιωµάτων και της ισονοµίας των πολιτών.

Ερχόµαστε τώρα πιο συγκεκριµένα στο παρόν νοµοσχέδιο.
Αρχίζοντας από την περίφηµη επιτροπή, είναι πολύ απλό -το

είπαµε και στις επιτροπές, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι-
ότι εκκρεµούσαν τέσσερα προεδρικά διατάγµατα από τον νόµο
Βασιλειάδη, τα οποία µπορούσατε να τα εκδώσετε αµέσως µετά
την ανάληψη των καθηκόντων και να ισχύει πλέον ένα νέο καθε-
στώς για την επιτροπή ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε
όλα τα πλεονεκτήµατα που προκύπτουν. Εσείς προτιµήσατε κα-
θυστέρηση δύο χρόνων και κυρίως διαδικασία που πλέον είναι
προφανές ότι αφορά αναθέσεις σε εργολαβίες.

Λέτε ότι αναβαθµίζετε την επιτροπή. Ωστόσο, πρώτον, ο
Υπουργός διορίζει µε απόφασή του τα µέλη αντί του ελληνικού
Κοινοβουλίου. Το αναγκαίο προσωπικό, η γραµµατειακή, η διοι-
κητική υποστήριξη, ο χώρος στέγασης, οι δαπάνες για τη λει-
τουργία βαρύνουν τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

Εµείς σας προτείναµε, για να θωρακίσουµε τα µέλη της επι-
τροπής µε αυξηµένο κύρος και αντοχές στις πολλές πιέσεις που
θα υποστούν, να επιλεγούν από τη Βουλή, από τα 3/5 της Βου-
λής, που σηµαίνει ότι θα έχουν ένα ισχυρό πολιτικό βάθρο. Εσείς
είπατε «µετά από γνώµη της Βουλής», δηλαδή θα έρθετε µια

µέρα στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, θα µας πείτε «αυ-
τούς», θα σας πούµε «αυτούς» και µετά θα κάνετε αυτό που θέ-
λετε. Δεν είναι θεσµική διαδικασία αυτή.

Λέτε πανηγυρικά ότι αναβαθµίζετε την επιτροπή. Όµως, ορί-
σατε ένα επταµελές συµβούλιο, το οποίο, όπως καταλαβαίνετε,
είναι αριθµητικά ανεπαρκές, διότι τα µέλη του θα κληθούν να
διεκπεραιώσουν σε σύντοµους χρόνους τεράστιο όγκο δουλειάς,
περίπου έλεγχο εξήντα ΠΑΕ, τριάντα ΚΑΕ.

Από τώρα µέχρι την ίδρυση της επιτροπής και για την έναρξη
των νέων πρωταθληµάτων πιστεύετε ότι θα γίνει έλεγχος στα πι-
στοποιητικά των εταιρειών; Απλώς, µια κίνηση θα κάνετε και θα
προσυπογράψετε. Δεν θα γίνει έλεγχος. 

Οι πόροι που διατίθενται είναι πενιχροί και η στελέχωση και το
ειδικό επιστηµονικό προσωπικό. Άρα, θα υπάρχουν πληµµελείς
έλεγχοι. Αναβαθµίζετε δήθεν την επιτροπή, όµως θέσατε πολύ
χαµηλά όρια για την ισχύ του κωλύµατος διορισµού ενός προ-
σώπου: πενταετία για Υπουργό, Βουλευτή, δώδεκα µήνες για
τους διαιτητές. Αν είναι δυνατόν! Εµείς προτείναµε πενταετία.
Πενταετία για τους µάνατζερ. Εµείς προτείναµε δεκαετία. 

Προβαίνετε και στην εξής άλλη δήθεν αναβάθµιση. Θεσµοθε-
τείτε την ανάθεση εξωτερικών εργολαβιών αντί της σύστασης
των απαιτούµενων οργανικών θέσεων και της στελέχωσης της
επιτροπής ως υπηρεσίας. Περαιτέρω µείζον ζήτηµα δηµιουργεί-
ται µε τη δυνατότητα που δίνετε σε κάθε ανώνυµη εταιρεία να
λάβει µέρος στο πρωτάθληµα, εφόσον δεν χορηγηθεί ή ανακλη-
θεί το πιστοποιητικό της και επιβάλλετε ποινή αφαίρεσης βαθ-
µών. Δηλαδή, η οµάδα παρ’ ότι δεν έχει πιστοποιητικό, θα παίζει,
θα χάσει πέντε βαθµούς -δεν κάνει πρωταθλητισµό- και θα συ-
νεχίζει. Είναι αυτό θεσµική διαδικασία; 

Χαµηλά τα όρια των εγγυητικών. Άτολµες πολιτικές. Χίλιοι πεν-
τακόσιοι ποδοσφαιριστές -το ακούσαµε- µε πολλά εκατοµµύρια
που τους χρωστάνε ως εργαζόµενους -το ακούσαµε στις επιτρο-
πές- είναι εξοπλισµένοι µε τίτλους αποφάσεων, πάνω από 20 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Είναι κάποιος τελείως απροστάτευτος σε κάθε
ανώνυµη εταιρεία που υποβιβάζεται ό,τι ώρα θέλει, αλλάζει ΑΦΜ
ό,τι ώρα θέλει, αλλάζει όνοµα ό,τι ώρα θέλει. 

Ας δούµε πιο πέρα. Είπατε ότι εφαρµόσατε 101% την ολιστική
µελέτη. Για να είµαι, όπως είπα, ευγενής απέναντί σας, αυτό είναι
ανακριβές. Εφαρµόσατε κατασταλτικές διατάξεις. Δεν έχετε καµ-
µία πρόβλεψη στο προληπτικό σκέλος που η οριστική µελέτη
αναφέρεται συγκεκριµένα, όσον αφορά την αντιµετώπιση της
βίας.

Η εισαγωγή ορίων ηλικίας και θητείας που είχαν εξαιρεθεί
στην ΕΠΟ, η συµµετοχή στο διοικητικό συµβούλιο εκπροσώπων
ποδοσφαιριστών, η αυστηροποίηση του πλαισίου ίδρυσης και η
λειτουργία λεσχών φιλάθλων κρίνονται ως µέτρα µε θετικό πρό-
σηµο. Ωστόσο, µεγάλη είναι η παράλειψη για τους ερασιτέχνες
αθλητές και ποδοσφαιριστές κυρίως.

Στο ζήτηµα των µετακινήσεων παρατηρήθηκε προσπάθεια
συγκάλυψης των ευθυνών των παραγόντων και αυστηροποίηση
των ποινών χωρίς τη λήψη πρόσθετων µέτρων πρόληψης. Με-
γάλο χτύπηµα είναι η επαναθεσµοθέτηση του ιδιωνύµου. Θα
αναφερθούν και οι οµιλητές µας ιδιαίτερα. Είχαν εφαρµοστεί στο
παρελθόν και απέτυχαν πανηγυρικά. 

Εστιάσατε στην επανεγκαθίδρυση στον χώρο του επαγγελµα-
τικού αθλητισµού ενός αυταρχικού, αστυνοµικού και ποινικού
ελέγχου, παραβλέποντας το κρίσιµο σηµείο της ολιστικής µελέ-
της, όπως είπα. Απαγορεύσατε την οποιαδήποτε µετατροπή της
στερητικής ελευθερίας ποινής σε παροχή κοινωφελούς εργα-
σίας. Μία ωραία δικαιολογία που µπορείτε να προβάλλετε σε
αυτό είναι ότι εµείς ως Κυβέρνηση την έχουµε καταργήσει την
κοινωφελή εργασία και περιµένουµε τις καλένδες του κ. Τσιάρα
για το πότε θα εφαρµοστεί. 

Γυρίζετε την κοινωνία τριάντα χρόνια πίσω. Φοβάµαι ότι οι ρυθ-
µίσεις σας είναι αντίθετες προς το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, την Ευρω-
παϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και το πρόσφα-
το πρωτόκολλο, τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. Και
αυτά θα τα βρούµε µπροστά µας. Παραβιάζετε την αρχή της
αναλογικότητας και της αρχής ισότητας, ενώ η αποτελεσµατικό-
τητά τους, όπως προείπα, είναι ανύπαρκτη. 

Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ -το έχουµε επανειληµµένα πει- καταδικά-
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ζουµε κάθε µορφή βίας. Ταυτόχρονα, όµως, αναγνωρίζουµε ότι
η βίαιη συµπεριφορά στον αθλητισµό δεν είναι τίποτα άλλο παρά
µια µορφή εµφάνισης της ανθρώπινης βίας, όπως αποτυπώνεται
και στην ευρύτερη κοινωνία, δηλαδή, έξω από τα γήπεδα. Και κα-
ταδικάζουµε την ανερυθρίαστη προσπάθειά σας να υπάρξει εκ-
δικητικά, τιµωρητικά προς τους νέους, οι οποίοι ουσιαστικά είναι
τα κεντρικά πρόσωπα της εν λόγω ρύθµισης. 

Μελέτες έχουν δείξει πως το προφίλ των συµµετεχόντων σε
επεισόδια και γήπεδα είναι νέοι άνθρωποι, µετεφηβικής κυρίως
ηλικίας, που ωθούνται στον χουλιγκανισµό από ποικίλους -κοι-
νωνικοοικονοµικούς κυρίως- παράγοντες, κυριότεροι εκ των
οποίων είναι η ανεργία, η απογοήτευση, τα αδιέξοδα της νέας
γενιάς, ο φανατισµός που προβάλλεται από τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης, όπου από πίσω είναι οι παράγοντες και από τα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης, οπαδικές εφηµερίδες, από την εµπορευ-
µατοποίηση του αθλητισµού κ.λπ.. 

Οι θεωρητικοί της επιστήµης του Αθλητικού Δικαίου υποστη-
ρίζουν πως µε δεδοµένη τη νεαρή ηλικία των περισσότερων δρα-
στών των εγκληµάτων η αποτελεσµατικότητα των ποινών φυλάκι-
σης, τόσο από πλευράς γενικής, όσο και από πλευράς ειδικής
πρόληψης, είναι µικρή. Έχουν πει έµπειροι δικαστές, ότι λόγω
της αυστηροποίησης των ποινών διστάζουν να καταδικάσουν.
Και αυτό είναι ένα από τα προβλήµατα. Και θα οδηγήσουν τους
δράστες σε σωφρονιστικά καταστήµατα, τα οποία ξέρετε ότι
είναι εκπαιδευτικά ιδρύµατα µεγαλύτερης ανοµίας. 

Αντιθέτως, µε έκπληξη διαπιστώσαµε πρόβλεψη ποινής µόλις
έξι µηνών σε όσους διά του Τύπου ή του διαδικτύου παρακινούν,
υποκινούν, οργανώνουν πράξεις βίας στα γήπεδα. Ρίχνετε στα
µαλακά τους ηθικούς αυτουργούς, τους υποκινητές και στέλνετε
στο εκτελεστικό απόσπασµα τους νέους που είναι τα εκτελεστικά
όργανα.

Ας δούµε πιο πέρα και στις συγχωνεύσεις και στο ποδόσφαι-
ρο. Είπα στην επιτροπή ότι δεν υπάρχει µεγαλύτερη οµολογία
αποτυχίας της πολιτικής σας το γεγονός ότι µε καµάρι διατυµ-
πανίσατε ότι περίπου χίλιες οµάδες περιµένουν να κριθούν για
να ενταχθούν στο µητρώο στο ποδόσφαιρο. Και το ερώτηµα
είναι: Πώς κάνατε εκλογές; Τι εκλογές κάνατε στην ΕΠΟ, όταν
χίλιες οµάδες περιµένουν να ενταχθούν στο µητρώο και προφα-
νώς, δεν ψήφισαν;

Βεβαίως, υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα στο ποδόσφαιρο,
µοναδικό, ότι ψηφίζουν ενώσεις και όχι σωµατεία. Θα πείτε ότι
έχουµε πρόβληµα µε την UEFA. Εκεί, όµως, πρέπει να πάρετε
πρωτοβουλία. Διότι αν ψηφίζουν τα σωµατεία, που σηµαίνει πολ-
λαπλάσια συµµετοχή, σηµαίνει και µείωση της δυνατότητας δια-
πλοκής. Δεν το είδατε. 

Βεβαίως, συµφωνούµε στη συγχώνευση της Super League 2.
Η βιωσιµότητα, όµως, των οµάδων είναι κάτι που µας κάνει να εί-
µαστε σκεπτικοί. Υπάρχουν µελέτες που έχουν επιφυλάξεις. Άρα,
αυτό το θέµα θα έπρεπε να το βασανίσετε λίγο περισσότερο, τη
βιωσιµότητα των τριάντα έξι οµάδων. 

Σε κάθε περίπτωση, είµαστε υπέρ της συγχώνευσης, υπέρ της
αύξησης του µετοχικού κεφαλαίου στις 500.000 ευρώ για τη
Super League 1 και στις 250.000 ευρώ για τη Super League 2,
καθώς και του ύψους των εγγυητικών επιστολών, που θα θέλαµε
να είναι υψηλότερο.

Μας είπατε στην επιτροπή ότι ετοιµάζετε και συµµετοχή δεύ-
τερης οµάδας στη Super League 2 από µητρικές οµάδες που
συµµετέχουν στη Super League 1, µε κάποια πλεονεκτήµατα που
είναι κατανοητά και µπορεί κανείς να τα συζητήσει. Όµως, το τε-
ράστιο πρόβληµα είναι το εξής: Επειδή η θυγατρική οµάδα στη
Super League 2 -σας το είπα, κύριε Γενικέ, και σε εσάς- δεν θα
µπορεί να βγει πρωταθλήτρια και να ανέβει κατηγορία, είναι ζη-
τούµενο ποιος θα είναι ο ρόλος της µέσα σε αυτό το πρωτά-
θληµα. Κάθε οµάδα διεκδικεί το καλύτερο. Και το καλύτερο είναι
το πρωτάθληµα. Αν από τα πράγµατα απαγορεύεται να βγει πρω-
ταθλήτρια και ν’ ανέβει κατηγορία, τότε ο ρόλος της θα είναι
ρόλος -αν µου επιτρέπετε- «νταραβερτζή» και ποδηγέτησης των
αγώνων µέσα σ’ αυτό το πρωτάθληµα. Θα δηµιουργηθεί ίσως µια
µεγαλύτερη εστία φαυλότητας από ό,τι τα προβλήµατα που
υπάρχουν. Δεν είµαστε Αγγλία. 

Για το ΕΟΚΑΝ, θυµίζω ότι ο διευθυντής του ΕΟΚΑΝ, ο πρό-

εδρος, δεν µας απάντησε σε καµµία ερώτηση. Έχετε την υπο-
χρέωση ν’ απαντήσετε εσείς. Είπατε στην επιτροπή -αντίθετοι µε
το εισηγητικό σχέδιο- ότι ο εκτελεστικός διευθυντής θα προκη-
ρύσσεται, ότι θα προκηρύσσεται η θέση του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας, αν µου επιτρέπετε. 
Εφόσον είναι έτσι, είναι µια θετική εξέλιξη. 
Ο Πρόεδρος του ΕΟΚΑΝ δεν απάντησε και ρωτάω εσάς: Πώς

θα πάµε σε δύο µήνες τους Ολυµπιακούς; Έχει υπάρξει προϋπο-
λογισµός του ΕΟΚΑΝ; Λειτουργεί το ΕΟΚΑΝ; Οι αθλητές µας θα
κάνουν τον έλεγχο αντιντόπινγκ προ των Ολυµπιακών στο Κατάρ;
Σε τρεις, τέσσερις µήνες συµπληρώνουµε έναν χρόνο, κύριε Γε-
νικέ, που είστε παρών, όπου το εργαστήριό µας δεν δουλεύει, το
εργαστήριο που εµείς φροντίσαµε να πάει στον «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟ»
για ν’ αναβαθµιστεί. Με ελέγχους του Κατάρ θα πάνε οι αθλητές
µας; 

Πάµε τώρα στο θέµα των προπονητών των αθληµάτων και
πολύ περισσότερο στο καυτό θέµα των προπονητών ποδοσφαί-
ρου. Οι διατάξεις ουδέποτε βγήκαν στη διαβούλευση. Μάλλον
φοβόσαστε τις αντιδράσεις. Θεσµοθετήσατε µια δήθεν ισοτιµία
του πτυχίου ΣΕΦΑΑ-ΤΕΦΑΑ µε κύρια ειδικότητα ποδοσφαίρου µε
το δίπλωµα προπονητή ποδοσφαίρου UEFA B που χορηγείται
από την ΕΠΟ. Εξισώνετε ένα χαρτί σεµιναρίου κάποιων ωρών µε
το πτυχίο του πανεπιστηµίου. Έχουµε, λοιπόν, ένα αχτύπητο δί-
δυµο σε αυτό το θέµα. Η Κεραµέως εξισώνει τα πτυχία του Πο-
λυτεχνείου µε τα κολέγια και ο Αυγενάκης εξισώνει τα πτυχία των
ΤΕΦΑΑ-ΣΕΦΑΑ µε την ΕΠΟ και τα σεµινάριά της. 

Ρωτάω κάτι προφανές: Αυτοί οι προπονητές που διαχειρίζον-
ται παιδιά και νέους έχουν παιδαγωγική κατάρτιση; Μπορούν να
χειριστούν νέους ανθρώπους αυτοί οι προπονητές; Προφανώς
όχι. Όλα τα ΤΕΦΑΑ, οι σύγκλητοι και οι ολοµέλειές τους, το
ΤΕΦΑΑ Θεσσαλίας, το ΤΕΦΑΑ του ΑΠΘ, το Δηµοκρίτειο, έχουν
καθολική αντίθεση σε αυτό. 

Βέβαια, καλέσατε διάφορους στην διαβούλευση. Και ήρθε εκ-
πρόσωπος της ΕΠΟ, ο οποίος είπε ευθέως ψεύδη ότι συνεργά-
ζεται µε ΤΕΦΑΑ. Δεν συνεργάζεται και υπάρχει και χαρτί του
ΤΕΦΑΑ Θεσσαλίας ότι δεν υπάρχει καµµία συνεργασία. Αυτός
µας είπε ότι συνεργάζεται και ότι µε το Δηµοκρίτειο συνεργά-
στηκε για ένα χρόνο και κατέρρευσε. Και αυτό είναι ανακρίβεια. 

Και φέρατε στην επιτροπή -γιατί είπατε ότι κάνατε διαβού-
λευση- έναν απίθανο τύπο, έναν πρόεδρο ο οποίος θέλει δύο
χρόνια στην ηλικία για να φτάσει τον «εχθρό» σας -το βάζω εντός
εισαγωγικών να µην παρεξηγηθώ- Βασιλακόπουλο στο µπάσκετ
και ο οποίος είναι πρόεδρος ενός σωµατείου προπονητών από
το 1988, για να στηρίξει την άποψή σας. Θα έλεγα ότι ήταν λίγο
χαµηλού επιπέδου αυτή η επιλογή σας. 

Πρακτικά τι σηµαίνει; Κάποιος ο οποίος διαθέτει µεταπτυχιακό
τίτλο σπουδών ή ένας µε διδακτορικό έχει λιγότερα δικαιώµατα
από ένα βετεράνο ποδοσφαιριστή απόφοιτο λυκείου ή γυµνα-
σίου. Ένα χαρακτηριστικό είναι ότι στην ερώτησή µας εκπρόσω-
πος της ΕΠΟ δεν απάντησε πόσα είναι τα έσοδα της ΕΠΟ από
αυτά τα σεµινάρια για τους προπονητές. Είναι πολλά τα λεφτά!
Και εκεί φανήκατε δειλοί. 

Ωστόσο, θέλουµε να πούµε ότι είµαστε θετικοί µε τις διατάξεις
που ρυθµίζονται οι προβλέψεις για την «ΕΡΓΑΝΗ». Είναι κάτι που
συνιστά χτύπηµα στη «µαύρη» εργασία και συµφωνούµε µε την
πρόβλεψη αυτή. Συµφωνούµε µε την καθιέρωση για πρώτη φορά
της εισφοράς 1% υπέρ της ασφάλισης του αθλητή, παρ’ ότι θα
µπορούσε να είναι ακόµα πιο γενναία. 

Συγκαταλέγουµε στα αρνητικά τη διατήρηση της διπλής µετα-
γραφικής περιόδου και η δυνατότητα που χορηγείται για ελεύ-
θερη µεταγραφή ερασιτέχνη που συµπληρώνει το 19ο έτος ηλι-
κίας. Δηλαδή, µε εξαίρεση τους ερασιτέχνες που ανήκουν σε σω-
µατείο µε εταιρεία, δίνετε τη δυνατότητα σε ανώνυµες εταιρείες
να δεσµεύουν ταλαντούχους αθλητές, αλλά και να «κλέβουν»
αθλητές από µικρότερα σωµατεία. Η ανηλικότητα πρέπει να προ-
στατευθεί. Εµείς σας προτείνουµε –και δεν το δέχεστε, ενώ έχει
αυτός που σας προτείνει- να ρυθµιστούν οι µεταγραφές µε βάση
την ελεύθερη µεταγραφή ανά δύο χρόνια και σύµφωνα µε τις
ηλικιακές κατηγορίες παµπαίδων, παίδων, εφήβων, παγκορασί-
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δων, κορασίδων, νεανίδων και νέων, δηλαδή 12-13, 14-16, 16-19,
20-22 και κάθε δύο χρόνια να είναι ελεύθερες οι µεταγραφές. 

Χαιρόµαστε που εισακουστήκαµε -και ειδικά για τη διπλή ανά-
πλαση του Βοτανικού- ως προς το ζήτηµα της πρόβλεψης µικρού
ποσοστού για τον ερασιτέχνη Παναθηναϊκό. 

Μην παραβλέψετε τις προβλέψεις µας και το καµπανάκι κιν-
δύνου: Το Παγκόσµιο Πρωτάθληµα Εργασιακού Αθλητισµού
είναι ένα τεράστιο σκάνδαλο εν τη γενέσει του, το οποίο το δια-
φηµίζετε σαν την Ολυµπιάδα και την Παραολυµπιάδα. Αν είναι
δυνατόν! Σοβαρά τώρα; Είναι µια ΜΚΟ που δεν έχει κανένα δι-
καίωµα να διοργανώσει καµµία αθλητική διοργάνωση και δεν έχει
τις προϋποθέσεις που χρειάζονται για τη διοργάνωση κι εσείς τη
διαφηµίζετε σαν την Ολυµπιάδα. Να ξέρετε ότι εφόσον το προ-
χωρήσετε αυτό το θέµα, θα βγούµε στα κεραµίδια. Να είµαστε
ειλικρινείς! 

Τέλος, θα σας καταθέσω τα έγγραφα από τα ΤΕΦΑΑ που δια-
τυπώνουν την άποψή τους για το θέµα προπονητών ποδοσφαί-
ρου που προανέφερα.

Επίσης, σας αναφέρω ότι καταθέσαµε και µία τροπολογία στην
οποία ζητούµε, λόγω του γεγονότος ότι η ΕΠΟ παράνοµα δεν
δίνει εγγυήσεις σε απόφοιτους ΤΕΦΑΑ να λειτουργήσουν ως
προπονητές ποδοσφαίρου, η µη εφαρµογή της διάταξης του
νόµου του 2020 από την ΕΠΟ και τα ποδοσφαιρικά σωµατεία να
αποτελεί παράβαση κανόνα δικαίου και για την παράβαση αυτή
να προβλέπεται επιβολή προστίµου από 100 έως 300 χιλιάδες
ευρώ µε απόφαση της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μάρκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Μάρκου.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής ο κ.
Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-
µοσχέδιο έρχεται σε µια περίοδο κρίσης για το ελληνικό ποδό-
σφαιρο και ιδιαίτερα για τον ελληνικό αθλητισµό. Άλλωστε, η
πανδηµία διαµόρφωσε νέα δεδοµένα και έπληξε ιδιαίτερα τον
ερασιτεχνικό αθλητισµό που βρέθηκε σε lockdown πάνω από
έναν χρόνο. Σε µια τέτοια χρονική στιγµή καθήκον της πολιτείας
είναι η ουσιαστική στήριξη αθλητών και αθλητικών σωµατείων,
µε προσαρµογή φυσικά στα νέα δεδοµένα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο έχει ως επίκεντρο το πο-
δόσφαιρο, ενώ ταυτόχρονα περιλαµβάνει σηµαντικές ρυθµίσεις
για τη διόρθωση των ελληνικών πρωταθληµάτων, τους προπονη-
τές, τα ερασιτεχνικά σωµατεία, καθώς και τη χρήση των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων. 

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου προβλέπονται αλλαγές στη
δοµή της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού. Αποδίδεται,
αγαπητοί συνάδελφοι, λειτουργική ανεξαρτησία στην επιτροπή,
η οποία, φυσικά, δεν υπόκειται σε καµµία εποπτεία και έλεγχο
σκοπιµότητας από οποιονδήποτε κυβερνητικό φορέα. Τα µέλη
της θα διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού µετά από γνώµη
της Βουλής, οι δε πόροι της θα προέρχονται από τη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού, όπως και το προσωπικό που θα µπορεί να
αποσπάται η επιτροπή. 

Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, θέλετε η συγκεκριµένη επιτροπή να
λειτουργεί ως ανεξάρτητη αρχή, χωρίς, βέβαια, να είναι ακριβώς
ανεξάρτητη αρχή. Βγάλτε τα συµπεράσµατά σας. 

Ωστόσο, εδώ θα ήθελα να σηµειώσω ότι το βασικό ζητούµενο
για την επιτροπή είναι η διασφάλιση της ανεξαρτησίας της από
κάθε πολιτικό ή αθλητικό φορέα. 

Εν κατακλείδι, αγαπητοί συνάδελφοι, για την ανεξαρτησία της
η ασυλία που θεσµοθετείται, δεν αρκεί. Αντιθέτως, θα έλεγα ότι
δηµιουργεί αρκετές ασάφειες. 

Ασάφειες, επίσης, δηµιουργεί και το πλαίσιο των αρµοδιοτή-
των της που µπορεί να οδηγήσει ακόµη και σε ποδοσφαιρικές

ποινές για τις οµάδες, όπως είναι η αφαίρεση βαθµών. 
Κύριε Υπουργέ, σας το είπαν και οι φορείς ότι ζητούµενο είναι

να υπάρχει έλεγχος στις οµάδες µε τρόπο αποτελεσµατικό και
όχι φυσικά να επιβαρύνονται µε περιττή γραφειοκρατία. 

Περαιτέρω, στο άρθρο 6 δίνετε τη δυνατότητα στις οµάδες να
ανακατασκευάζουν τις αθλητικές εγκαταστάσεις που µισθώνουν
από το δηµόσιο και να συµψηφίζουν τα έξοδα αυτά µε τα µισθώ-
µατα. Είναι µια διάταξη που µπορεί να συνεισφέρει στην αναβάθ-
µιση των δηµόσιων αθλητικών εγκαταστάσεων που συχνά παρου-
σιάζουν εικόνα εγκατάλειψης. Είναι θετική πρόταση αυτή, κύριε
Υπουργέ, µε προϋπόθεση, ωστόσο, η υπουργική απόφαση που
θα εκδοθεί, να λαµβάνει υπ’ όψιν τα οικονοµικά και τεχνικά δε-
δοµένα των κατασκευών και τούτο για να διασφαλίζεται το δη-
µόσιο συµφέρον.

Έρχοµαι στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου για την εναρ-
µόνιση µε την ολιστική µελέτη της FIFA-UEFA για το ελληνικό πο-
δόσφαιρο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, να σας θυµίσω ότι το Ιανουάριο του
2020 κατατέθηκε τροπολογία για την αναµόρφωση των ποινών,
σε περιπτώσεις παράβασης της νοµοθεσίας για την πολυιδιοκτη-
σία. Επρόκειτο για µια νοµοτεχνική διάταξη που ρύθµιζε ευθέως
ποδοσφαιρικά ζητήµατα. 

Στις 25 Φλεβάρη 2020 ο Πρωθυπουργός, αν ενθυµείστε, συ-
ναντήθηκε µε τους εκπροσώπους της FIFA και UEFA και υπε-
γράφη το µνηµόνιο συνεργασίας, όπου και συµφωνήθηκε να
εκπονηθεί η ολιστική µελέτη.

Με ερώτηση που κατέθεσα µε το συνάδελφο κ. Λοβέρδο τον
Νοέµβριο του 2020, σας ζητήσαµε, κύριε Υπουργέ, να ενηµερώ-
σετε τη Βουλή για το περιεχόµενο της µελέτης του µνηµονίου
συνεργασίας, ερώτηση στην οποία δεν απαντήσατε ποτέ. 

Σήµερα, λοιπόν, φέρνετε αλλαγές για εναρµόνιση µε κάποιες
από τις προτάσεις της ολιστικής µελέτης και τούτο κυρίως για
τις λέσχες και τις µετακινήσεις των φιλάθλων, καθώς και την αν-
τιµετώπιση της αθλητικής βίας. 

Είναι γεγονός, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι απαιτείται εκσυγχρο-
νισµός του θεσµικού πλαισίου για τις λέσχες φιλάθλων και τούτο
βέβαια για να λειτουργούν νόµιµα και να είναι αναγνωρισµένες
από τις οµάδες. Οµοίως φυσικά, η µετακίνηση των οργανωµένων
φιλάθλων πρέπει να γίνεται µε τρόπο σαφή και γνωστό, ώστε να
έχουµε αγώνες µε φιλάθλους και των δύο οµάδων, να µην
έχουµε δηλαδή την κάκιστη και άσχηµη εικόνα των άδειων κερ-
κίδων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φαινόµενο της αθλητικής
βίας πρέπει και επιβάλλεται να εξαλειφθεί και σε περίπτωση επει-
σοδίων να αποδίδονται οι ευθύνες που αναλογούν. 

Ως µέτρο πίεσης, κύριε Υπουργέ, επαναφέρετε µε το νοµοσχέ-
διο το ιδιώνυµο αδίκηµα, που ουσιαστικά τι είναι; Να µην µπορεί
να µετατρέπεται η ποινή διαµέσου της αναστολής, δηλαδή η
αδυναµία µετατροπής της αναστολής των ποινών. Ωστόσο, κύριε
Υπουργέ, η αυστηροποίηση των ποινών δεν αρκεί για ένα τέτοιο
σύνθετο πρόβληµα –και το γνωρίζετε καλά- το οποίο φυσικά έχει
και κοινωνικές διαστάσεις. 

Θα έλεγα ότι χρειάζεται να καλλιεργηθεί µια διαφορετική
κουλτούρα στην κοινωνία που θα ξεκινά φυσικά µέσα από το
σχολείο, µε σκοπό βέβαια να προάγεται η ευγενής άµιλλα, το ευ
αγωνίζεσθαι, η αξιοκρατία και η διαφάνεια στον αθλητισµό. 

Άλλωστε, κύριε Υπουργέ, θεσµικό πλαίσιο έχουµε και σήµερα,
προσαρµοσµένο µάλιστα µε τη σύµβαση Μακόλιν. Αν λοιπόν οι
ποινές ήταν η λύση, το πρόβληµα της βίας θα ήταν λυµένο ή θα
είχε λυθεί από καιρό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, περνάω στο τρίτο µέρος του νοµοσχε-
δίου. Έχουµε την αναδιάρθρωση των κατηγοριών του επαγγελ-
µατικού ποδοσφαίρου. Η Football League καταργείται και συνε-
νώνεται µε τη Super League 2. Ωστόσο, οι οµάδες της Super
League 2 υποχρεούνται, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, να καταθέ-
σουν εγγυητική 100.000 ευρώ για τη συµµετοχή τους στο πρω-
τάθληµα. 

Επιπλέον, υποχρεούνται να διαµορφώσουν το µετοχικό τους
κεφάλαιο στα 250.000 ευρώ και να περιλαµβάνουν σε κάθε φύλ-
λο αγώνα τουλάχιστον το 50% των ποδοσφαιριστών, το οποίο θα
πρέπει να είναι Έλληνες, που θα µπορούν δηλαδή να έχουν συµ-
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µετοχή στην εθνική µας οµάδα. 
Αυτή είναι µια σηµαντική πρόταση και την χαιρετίζω, γιατί έτσι

στηρίζεται και το ελληνικό ποδόσφαιρο και ο Έλληνας ποδο-
σφαιριστής. Άλλωστε ήταν σύµφωνη και η Super League και η
Football League και εµείς συµφωνούµε ως προς την αναδιάρ-
θρωση αυτή. 

Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, οι αλλαγές είναι µεγάλες, µε επι-
πτώσεις –θα έλεγα- τόσο αγωνιστικές όσο και οικονοµικές. Θα
πρέπει, λοιπόν, εδώ να επιβάλλεται να στηριχθούν οι Έλληνες
ποδοσφαιριστές και φυσικά το ελληνικό ποδόσφαιρο. Όµως,
ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ, επιβάλλεται το νέο πλαίσιο να στη-
ρίζει και τη βιωσιµότητα των οµάδων χωρίς αποκλεισµούς, δια-
κρίσεις και τούτο φυσικά να λαµβάνει χώρα µε ισονοµία, ισοπολι-
τεία για όλες τις οµάδες. 

Στις ρυθµίσεις για τον Εθνικό Οργανισµό Καταπολέµησης του
Ντόπινγκ, το ντόπινγκ που ουσιαστικά είναι η µεγάλη µάστιγα του
αθλητισµού, οι προσαρµογές για την εναρµόνιση µε τον Κώδικα
WADA αποτελούν υποχρέωση της χώρας µας. Όσον δε αφορά
τη στελέχωση του Οργανισµού, αυτονόητο είναι φυσικά ότι πρέ-
πει να εξοπλιστεί µε τους κατάλληλους πόρους και φυσικά µε το
προσωπικό και τούτο βέβαια για να µπορεί ο οργανισµός αυτός
να είναι αποτελεσµατικός.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, για τη στελέχωση του Οργανισµού,
το προσωπικό πρέπει να προσληφθεί µε ανοιχτές διαδικασίες,
µε διαφάνεια και αξιοκρατία, όπως άλλωστε σας είχα τονίσει και
την προηγούµενη φορά στην κύρωση του Κώδικα WADA τον Δε-
κέµβριο. 

Η συγκρότηση, λοιπόν, του Οργανισµού επιβάλλεται να γίνει
µε εγγυήσεις διαφάνειας. Γι’ αυτό σας είχαµε προτείνει τότε –κι
εγώ και ο κ. Κεγκέρογλου- να µεσολαβεί η γνώµη της Επιτροπής
Διαφάνειας ή της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της Βου-
λής και τούτο φυσικά για επιλογή της διοίκησης του Οργανισµού,
µια πρόταση που θα έλεγα ότι εξαρχής διασφαλίζει στον Οργα-
νισµό διαφάνεια, η οποία για όλους πιστεύω ότι είναι αποδεκτή. 

Έρχοµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, στα ζητήµατα των προπονη-
τών. Το ζήτηµα των προπονητών θα έλεγα ότι είναι ένα «γεφύρι
της Άρτας», είναι στο ράβε-ξήλωνε. Άρα, κάποια στιγµή πρέπει
να αποφασίσει το ελληνικό Κοινοβούλιο να αποδώσουµε τα του
Καίσαρος τω Καίσαρι. 

Έχω τονίσει πολλές φορές στο παρελθόν ότι η πολιτεία οφεί-
λει να αντιµετωπίζει µε σοβαρότητα τους προπονητές, οι οποίοι
µέχρι σήµερα αντιµετωπίζουν σοβαρά εµπόδια στην άσκηση του
επαγγέλµατός τους, προβλήµατα που µάλιστα διογκώθηκαν πε-
ρισσότερο εν µέσω της πανδηµίας. 

Είδαµε, αγαπητοί συνάδελφοι, στο lockdown τους αθλητικούς
φορείς και τους προπονητές να µη µπορούν να λάβουν την απο-
ζηµίωση από το κράτος, επειδή επί σειρά ετών αναγκάζονταν και
εργάζονταν ανασφάλιστοι, να βιώνουν δηλαδή έναν εργασιακό
µεσαίωνα. 

Πρέπει, κύριε Υπουργέ, να δοθεί ένα τέλος σε τέτοιες πρακτι-
κές και σε αυτή την κατεύθυνση είναι σωστή η πρόβλεψη του νο-
µοσχεδίου για υποχρεωτική απασχόληση προπονητή σε κάθε
άθληµα, όπως και υποχρεωτική σύναψη έγγραφης σύµβασης µε
πρόβλεψη κατώτατης αµοιβής, έστω στα 250 ευρώ που προτεί-
νετε. Επίσης, είναι σωστή φυσικά η συµµετοχή εκπροσώπου των
προπονητών στα διοικητικά συµβούλια των οµοσπονδιών, κάτι
το οποίο ήταν και παραµένει πάγιο αίτηµά τους. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, όπως σας τόνισα και στις επιτροπές,
βλέπουµε ότι όταν δεν υπάρχει σωµατείο προπονητών, δεν ορί-
ζεται εκπρόσωπός τους στο διοικητικό συµβούλιο, ενώ –να σας
θυµίσω- αντίστοιχα, όταν δεν υπάρχει σωµατείο αθλητών, ο εκ-
πρόσωπός τους ορίζεται από το διοικητικό συµβούλιο. 

Άρα, εδώ, κύριε Υπουργέ, έχουµε δύο µέτρα και δύο σταθµά.
Δώστε λύση, ακόµα και αν προσδοκάτε ότι έτσι θα ωθήσετε τους
προπονητές να οργανωθούν σε σωµατεία, όπως µας είπατε στην
επιτροπή. Το αποτέλεσµα είναι ότι µέχρι να συµβεί αυτό –και αν
τελικά συµβεί-, οι προπονητές δεν θα έχουν καθόλου εκπροσώ-
πηση. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, έρχοµαι στο θέµα των επαγγελµατικών
δικαιωµάτων των αποφοίτων ΣΕΦΑΑ, παλιότερα ΤΕΦΑΑ, ένα
θέµα στο οποίο έχω αναφερθεί κατ’ επανάληψη και µάλιστα

ιδίως µε αφορµή τους αποφοίτους που έχουν ειδικότητα το πο-
δόσφαιρο. Πρόκειται για επιστήµονες µε πανεπιστηµιακές σπου-
δές, οι οποίοι δεν µπορούν να εργαστούν στην ειδικότητά τους,
αν φυσικά δεν παρακολουθήσουν τα σεµινάρια της ΕΠΟ –και µά-
λιστα σεµινάρια µε πολύ, πολύ υψηλά δίδακτρα, κύριε Σκανδα-
λίδη. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο λοιπόν ορίζονται τρία επίπεδα προ-
πονητικής. Οι πτυχιούχοι ΣΕΦΑΑ τοποθετούνται στο πρώτο επί-
πεδο, µε εξαίρεση όσους έχουν ειδικότητα το ποδόσφαιρο. Γι’
αυτούς λοιπόν, τους πτυχιούχους που έχουν ειδικότητα ποδό-
σφαιρο, το άρθρο 37 ορίζει ότι τα επαγγελµατικά τους δικαιώ-
µατα καθορίζονται από την ΕΠΟ, το δε πτυχίο ΣΕΦΑΑ ορίζεται
ότι είναι ισότιµο µε το δίπλωµα UEFA Β’. 

Αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, σηµαίνει ότι οι πτυχιούχοι θα οδη-
γούνται και πάλι στα σεµινάρια της ΕΠΟ για τα ανώτερα διπλώ-
µατα, καταβάλλοντας ουσιαστικά, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο,
και 6.000 ευρώ.

Συγκεκριµένα, τους απονέµεται σήµερα µε το νοµοσχέδιο το
δίπλωµα προπονητή UEFA Β, µε το οποίο θα µπορούν να είναι
προπονητές µέχρι και στο Α’ τοπικό. Στη συνέχεια, για να µπο-
ρούν να είναι προπονητές στην παλιά Β’, Γ’ Εθνική ή και στην Α’,
θα πρέπει να πάρουν το δίπλωµα UEFA Α, για το οποίο θα πρέπει
να καταβάλουν και 1.000 ευρώ. Εδώ τους κάνουν και µια έκ-
πτωση, κύριε Υπουργέ, απ’ ό,τι είδα, από τα 2.000 στα 1.000
ευρώ. Βγάλτε κι εσείς και οι συνάδελφοι τα συµπεράσµατά σας. 

Επίσης, για να είναι προπονητές στη Super League, θα πρέπει
να καταβάλουν άλλα 5.000 ευρώ, για να πάρουν το δίπλωµα
UEFA Pro. Βγάλτε τα συµπεράσµατά σας και δείτε πού οδηγούµε
τους αποφοίτους των ΤΕΦΑΑ. 

Άρα, κύριε Υπουργέ το ελληνικό ποδόσφαιρο οφείλει φυσικά
να ακολουθεί τις ευρωπαϊκές και διεθνείς προδιαγραφές. Ταυ-
τόχρονα, όµως, η σύµβαση της ΕΠΟ µε την UEFA δεσµεύει την
ΕΠΟ, διότι η ΕΠΟ είναι η εκπρόσωπος της UEFA στη χώρα µας. 

Ωστόσο, για όλους µας η απονοµή των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων στους πτυχιούχους των πανεπιστηµίων στη χώρα µας
αποτελεί αρµοδιότητα του κράτους και φυσικά πραγµατοποιείται
µε τη νοµοθεσία του κράτους και το πλαίσιο προσόντων που
θέτει ο ΕΟΠΠΕΠ. Η αρµοδιότητα αυτή, κύριε Υπουργέ, δεν µπο-
ρεί να αποδοθεί στην ΕΠΟ ή σε οποιονδήποτε άλλον φορέα. Το
Υπουργείο λοιπόν, θα πρέπει να θέσει το πλαίσιο για τους απο-
φοίτους ΤΕΦΑΑ µε σεβασµό στο αυτοδιοίκητο.

Κύριε Υπουργέ, σας πρότεινα τα σεµινάρια της ΕΠΟ να λαµ-
βάνουν χώρα εντός του πανεπιστηµιακού κύκλου σπουδών κατά
το τελευταίο εξάµηνο φοίτησης των φοιτητών στα ΤΕΦΑΑ. Και
τούτο εφόσον η UEFA επιµένει για την πιστοποίηση από την
οµάδα προπονητή ποδοσφαίρου, θέτοντας ως απαραίτητη προ-
ϋπόθεση την παρακολούθηση των σεµιναρίων αυτών από τους
πτυχιούχους ΤΕΦΑΑ. Προτείνω αυτά τα σεµινάρια να γίνονται
εντός του πανεπιστηµιακού κύκλου, γιατί οι καθηγητές που δι-
δάσκουν τα σεµινάρια αυτά στην ΕΠΟ είναι οι ίδιοι καθηγητές
που είναι στα ΤΕΦΑΑ. Η ένταξη λοιπόν, των σεµιναρίων αυτών
στο πρόγραµµα σπουδών στα ΤΕΦΑΑ µπορεί να δώσει οριστική
και τελική λύση στο πρόβληµα και τα πτυχία UEFA Α και UEFA Β
να δίνονται µε το πέρας των σπουδών στους φοιτητές των
ΤΕΦΑΑ.

Έτσι, λοιπόν, µπορείτε και πρέπει να δώσετε λύση στο πρό-
βληµα και να λύσετε τον γόρδιο δεσµό. Αν το κάνετε αυτό, να
είστε σίγουρος ότι θα γραφτείτε στην ιστορία, διότι θα έχετε
λύσει ένα πραγµατικά σοβαρό πρόβληµα. Εµείς δε, θα το ψηφί-
σουµε. 

Θα σταθώ σε δύο βασικά σηµεία. Το λέω, κύριε Κεγκέρογλου
αυτό, γιατί αν ρωτήσεις αποφοίτους, είναι δέσµιοι και όµηροι των
συνθηκών που βιώνουν σήµερα. Δεν µπορούν να διδάξουν ως
προπονητές σε καµµία κατηγορία ούτε καν µέχρι σήµερα στα
ερασιτεχνικά σωµατεία. 

Τα δύο βασικά σηµεία, λοιπόν. Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να
διευκρινίσετε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των προπονητών,
ανά επίπεδο προπονητικής στον χώρο του ερασιτεχνικού αθλη-
τισµού. Και δεύτερον, ακούσαµε και από τους φορείς σοβαρές
επιφυλάξεις για την Εθνική Σχολή Προπονητών. Το αντίκρισµα
του πτυχίου ΤΕΦΑΑ δεν µπορεί συνεχώς να υπονοµεύεται. 
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Αγαπητοί συνάδελφοι, περνάω στο τελευταίο µέρος του νο-
µοσχεδίου. Θετική η πρόβλεψη για την κοινωνική ασφάλιση των
αθλητών -ουδείς έχει αντίρρηση- και φυσικά, η δυνατότητα µε
ελεύθερες µεταγραφές. Σηµαντική επίσης, η καταγραφή των
αθλητικών εγκαταστάσεων στη χώρα µας, ώστε να υπάρχει ο κα-
λύτερος έλεγχος και φυσικά καλύτερη διαχείριση. Επίσης, είναι
υποχρέωση της πολιτείας η αναγνώριση της προσφοράς των
Ολυµπιονικών µας, όπως και των επιδόσεων των αθλητών 2019
και 2021, αφού το 2020 λόγω της πανδηµίας δεν είχαµε αγώνες.

Τέλος, όσον αφορά τις ρυθµίσεις για τα αθλητικά σωµατεία,
θεωρώ αναγκαία την παράταση για την εναρµόνιση των κατα-
στατικών των αθλητικών σωµατείων µε τον νόµο. Παράταση δί-
νεται για την εγγραφή στο µητρώο, απαγορεύοντας όµως τη
χρήση δηµόσιων εγκαταστάσεων από αθλητικά σωµατεία που
δεν έχουν εγγραφεί στο µητρώο µέχρι και 1η Σεπτεµβρίου του
2021. Εδώ να σηµειώσω για µια ακόµη φορά, η θέση του Κινή-
µατος Αλλαγής-ΠΑΣΟΚ ήταν και παραµένει ξεκάθαρη. Το µη-
τρώο πρέπει να είναι ανοικτό χωρίς ασφυκτικές προθεσµίες και
χωρίς να αποκλείει τους αθλητές από τους χώρους προπόνησης. 

Επί της τροπολογίας που καταθέσατε, κύριε Υπουργέ, η δηµι-
ουργία δεύτερων οµάδων από τις ΠΑΕ της Super League 1 και
τη συµµετοχή τους στο πρωτάθληµα της Super League 2 ή το
ερασιτεχνικό πρωτάθληµα -αυτές θα αποφασίζουν-, µπορεί να
συνεισφέρει πράγµατι στην ανάπτυξη του ελληνικού ποδοσφαί-
ρου και το χαιρετίζουµε. Και τούτο βέβαια, εφόσον τηρούνται οι
περιορισµοί του νόµου και οι εγγυήσεις διαφάνειας.

Αντίστοιχα, στις ρυθµίσεις που φέρνετε για την εκκαθάριση
των αθλητικών ανώνυµων εταιρειών δεν θα διαφωνήσουµε. Πολύ
σηµαντική η διασφάλιση των δικαιωµάτων του δηµοσίου και των
φορέων της κοινωνικής ασφάλισης, µε την πληρωµή της βασικής
οφειλής µέσω των τηλεοπτικών δικαιωµάτων καθώς και των εισι-
τηρίων.

Θέλω να σταθώ σε ένα γεγονός που µας συγκλόνισε όλους
πριν από δύο ηµέρες. Αναφέροµαι στην κατάρρευση του Δανού
ποδοσφαιριστή Κρίστιαν Έρικσεν µέσα στο γήπεδο την ώρα του
αγώνα. Η παρουσία των γιατρών και η ύπαρξη απινιδωτή έσωσαν
µια ζωή. Γι’ αυτό λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, επιβάλλεται
πρώτα από όλα η εκπαίδευση από τα πρώτα χρόνια της σχολικής
ζωής. Δηλαδή θα πρέπει στο δηµοτικό τα παιδιά να παίρνουν µα-
θήµατα πρώτων βοηθειών. Και φυσικά, θα πρέπει να υπάρχουν
παντού απινιδωτές, σε όλες τις αθλητικές εγκαταστάσεις. Μάλι-
στα, το Κίνηµα Αλλαγής καταθέσαµε και ερώτηση, όπου ζητούµε
απινιδωτές σε όλα τα σηµεία της χώρας, σε δηµόσιους χώρους,
παντού. Έτσι θα σωθούν ζωές.

Κύριε Αυγενάκη, στην επιτροπή σας έθεσα κάτι και το αποδε-
χτήκατε. Αναµένουµε λοιπόν, να το υλοποιήσετε όσον αφορά
τους αθλητικούς χώρους, είτε ανοιχτούς είτε κλειστούς.

Κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ στο άρθρο 35 που αφορά τον
αθλητισµό ατόµων αναπηρίας και την τροποποίηση της παρα-
γράφου 3α7. Εδώ η συγκρότηση επιτροπής αναφέρεται στην
ολοµέλεια της διοίκησης της Ελληνικής Παραολυµπιακής Επι-
τροπής. Συµµετέχουν έντεκα µέλη ως ακολούθως: τέσσερα µέλη
αντιπρόσωποι της Ελληνικής Αθλητικής Οµοσπονδίας Ατόµων µε
Αναπηρίες, ένας εκπρόσωπος της Οµοσπονδίας Σωµατείων Ελ-
λήνων Καλαθοσφαιριστών, τρεις Παραολυµπιονίκες εν ενεργεία,
ένας εκπρόσωπος της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού ή της
Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας Ατόµων µε Αναπηρία ή της
Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία, που ορίζεται µε
απόφαση του αρµόδιου Υπουργού και δύο προσωπικότητες από
τον χώρο του αθλητισµού.

Εδώ, θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, στα διαζευκτικά «ή, ή» να συµ-
µετέχει οπωσδήποτε ένα µέλος από την Εθνική Συνοµοσπονδία
Ατόµων µε Αναπηρία. Τους το οφείλουµε.

Κύριε Υπουργέ, θα σας ακούσουµε και στη συνέχεια και θα το-
ποθετηθώ τόσο επί της αρχής όσο και επί των άρθρων στο πέρας
της συζήτησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, τον κ.
Κωνσταντόπουλο.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, κ. Μανώλης Συντυχάκης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Με το παρόν σχέδιο νόµου εισάγονται προσαρµογές και τρο-

ποποιήσεις, οι οποίες µε πρόσχηµα την αντιµετώπιση των κακώς
κειµένων στον εµπορευµατοποιηµένο επαγγελµατικό αθλητισµό,
στην πράξη γίνεται προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στη
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οριοθετεί το πεδίο της
επιχειρηµατικής δράσης, θέτει κάποιους κανόνες στον χώρο του
λεγόµενου «επαγγελµατικού αθλητισµού». Στην πραγµατικότητα
µπαίνουν κανόνες για να µη χαθεί η µπάλα του ανταγωνισµού µε-
ταξύ των µεγαλοεπιχειρηµατιών, αλλά µε σαφή στόχο να διευ-
κολυνθεί και σε αυτόν τον τοµέα η καπιταλιστική κερδοφορία.
Κατ’ επίφαση λοιπόν, µπορεί να χαρακτηριστεί ως αθλητικό νο-
µοσχέδιο. 

Παρ’ όλο που ο ερασιτεχνικός αθλητισµός δέχτηκε µεγάλο
πλήγµα στον έναν-ενάµιση χρόνο πανδηµίας µε τα συνεχόµενα
lockdown, το νοµοσχέδιο δεν ασχολείται καθόλου µε τη στήριξη
του ερασιτεχνικού αθλητισµού, µε τον σχολικό, τον εργασιακό
αθλητισµό, µε την ενίσχυση γενικότερα του ερασιτεχνικού αθλη-
τισµού, µε γενναία χρηµατοδότηση σωµατείων και οµοσπονδιών.
Και µη µου πείτε για το άρθρο 52 για την διοργάνωση αγώνων
εργασιακού αθλητισµού, διότι κανένα συνδικάτο, κανένα σωµα-
τείο, κανένα εργατικό κέντρο, καµµία οµοσπονδία δεν πρόκειται
να οργανώσει τέτοιου είδους αγώνες. 

Πρόκειται για µια ΜΚΟ που έχει χορηγούς, αυτούς που πήραν
κρατική χρηµατοδότηση µε τα λεφτά των εργαζοµένων. Δηλαδή,
δεν διανοείστε καν να ασχοληθείτε µε τα χρονίζοντα προβλή-
µατα, όπως για το πώς θα αναπτυχθεί το κάθε άθληµα, πώς θα
µεγαλώσει η συµµετοχή και η πρόσβαση του πληθυσµού και ιδι-
αίτερα της νεολαίας, για το τι δοµές και τι προϋποθέσεις χρει-
άζονται για να διευκολυνθεί η οικογένεια και τα παιδιά της, προ-
κειµένου να έχουν πρόσβαση στη συστηµατική άσκηση ως τρόπο
ζωής.

Ακόµα και τώρα που µιλάµε και παρ’ όλο που είναι σε εξέλιξη
οι Πανελλήνιοι Αγώνες, το Διεθνές Μίτινγκ, µετά από λίγες µέρες
έρχεται το Πανελλήνιο Πρωτάθληµα Κ-20 Εφήβων-Νεανίδων στη
Θεσσαλονίκη στις 3-4 Ιουλίου στο «Καυταντζόγλειο», µετά στον
Βόλο κ.ο.κ., έχετε τα στάδια κλειστά για γονείς, ευρύτερα για τον
κόσµο, ακόµα και για αθλητές. 

Την ίδια στιγµή, οι αγώνες του επαγγελµατικού αθλητισµού
ασφυκτιούν από κόσµο. Άλλωστε, βλέπουµε το πανευρωπαϊκό
πρωτάθληµα γεµάτο κόσµο, συναυλίες, καράβια, αεροπλάνα και
πάει λέγοντας. Βλέπετε, εκεί υπάρχει το χρήµα. Όπου συγκεν-
τρώνονται τα κέρδη των µεγαλοεπιχειρηµατιών, ο κορωνοϊός
είναι ανύπαρκτος. Ανοίξτε, επιτέλους, τα στάδια για τον λαό και
τη νεολαία µε όλα τα µέτρα προστασίας που απαιτούνται.

Και επανέρχοµαι. Αν και παραδέχεστε ότι για την πάταξη των
φαινοµένων διαφθοράς, ανοµίας και διαπλοκής απαιτείται απο-
τελεσµατική καταπολέµηση σε διαρθρωτικό επίπεδο, εντούτοις
αποφεύγετε να το συνδέσετε µε το οικοδόµηµα του εµπορευµα-
τοποιηµένου αθλητισµού που οδηγεί στο κυνήγι του κέρδους και
αποτελεί την αιτία όλων αυτών των φαινοµένων. 

Βέβαια, η επιδίωξη για τις λεγόµενες «διαρθρωτικές αλλαγές»,
ούτως ώστε να µπει τάξη στον επαγγελµατικό αθλητισµό, δεν
είναι κάτι το καινούργιο. Από το 2007 έχουν µπει οι βάσεις µε τη
«Λευκή Βίβλο» για τον αθλητισµό που αποτελεί οδηγό της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για τον καθορισµό του άµεσου και απώτερου
µέλλοντος της δράσης των επιχειρηµατικών οµίλων. Στόχος ήταν
να συγκεκριµενοποιηθούν κατευθύνσεις και κανόνες για την εκ-
µετάλλευση του αθλητισµού, για τη µέγιστη κερδοφορία του κε-
φαλαίου σε αυτόν τον τοµέα. Άλλωστε, η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση εκτιµά ως εµπορικό προϊόν που καλύπτει το 4% του ΑΕΠ
της. 

Βέβαια, κατά καιρούς όλες οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και τώρα ξανά της Νέας Δηµοκρα-
τίας κάνουν διάφορες ρυθµίσεις για την επιχειρηµατική δράση
του λεγόµενου «επαγγελµατικού αθλητισµού» σε µια προσπά-
θεια να µαζέψουν τη σήψη και την ασυδοσία και να παρεµβαίνει
το κράτος ως ισορροπιστής µε αυστηροποίηση ποινών, µε ιδιώ-
νυµα, πρόστιµα, έτσι απλά για να µαζεύεται λίγο η κατάσταση. 
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Σε µια περίοδο που η πλειοψηφία του λαού µας στενάζει κάτω
από το βάρος της αντιλαϊκής επίθεσης όλων των κυβερνήσεων,
των αλλεπάλληλων µνηµονίων, καθώς και µε αυτό που ετοιµά-
ζετε, το σούπερ ευρωπαϊκό µνηµόνιο ως προϋπόθεση για να ευ-
νοηθούν οι µονοπωλιακοί όµιλοι από τα 72 δισεκατοµµύρια ευρώ
του Ταµείου Ανάκαµψης, ενώ στερείτε βασικά δικαιώµατα στη
δουλειά, στην υγεία, στην πρόνοια, στην ασφάλιση και εξαναγ-
κάζετε τον λαό να ζει µε ψίχουλα, εµείς ως ΚΚΕ δεν θεωρούµε
καθόλου πολυτέλεια το να ασχοληθούµε µε τα ζητήµατα του µα-
ζικού λαϊκού αθλητισµού, για να κατοχυρωθεί το δικαίωµα στη
φυσική αγωγή και τον αθλητισµό. Είναι ανάγκη του λαού και της
νεολαίας.

Η χώρα µας διαθέτει χιλιάδες ερασιτεχνικά σωµατεία, εκατοµ-
µύρια ανθρώπους που ασχολούνται µε αυτό, όπως ποδοσφαιρι-
στές, προπονητές, παράγοντες, διαιτητές, παιδιά ακαδηµιών. Το
κράτος και διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις, όπως και η δική σας,
ήταν απέναντί τους, είναι απούσα. Μόνο όταν είναι να δείξει την
πυγµή της είναι παρούσα. Εισάγει τον έλεγχο-µπαµπούλα του
Μητρώου Αθλητικών Σωµατείων, αντί να το αξιοποιήσει ως «γέ-
φυρα» επικοινωνίας και στήριξης του πρωτοβάθµιου κυττάρου,
ενώ µε το παρόν σχέδιο νόµου συνεχίζεται η επίθεση σε αυτά τα
ερασιτεχνικά αθλητικά σωµατεία που δεν έχουν εγγραφεί στο εν
λόγω Ηλεκτρονικό Μητρώο, λόγω των γραφειοκρατικών διαδι-
κασιών και του οικονοµικού κόστους που απαιτούσε και απαιτεί
αυτή η διαδικασία.

Αυτό που τελικά έγινε είναι ο λεγόµενος «ερασιτεχνικός αθλη-
τισµός» να ενσωµατωθεί πλήρως στο πρότυπο του εµπορευµα-
τοποιηµένου αθλητισµού και να υιοθετήσει όλες τις παθογένειες
και τα κουσούρια του. Στόχος και εδώ είναι ακριβώς το ίδιο
πράγµα, δηλαδή το κέρδος, αυτό που αναζωπυρώνει κάθε τόσο
τη διαφθορά, τη βία, τον τζόγο, τον στοιχηµατισµό, παράνοµο
και νόµιµο, καθιστώντας τον έλεγχο ατελέσφορο. Πιο συγκεκρι-
µένα, και σε αυτό το σχέδιο νόµου διευκολύνεται και ενισχύεται
αυτό που λέµε ο «εµπορευµατοποιηµένος αθλητισµός».

Σε σχέση µε την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, αντί
η Κυβέρνηση, όπως και όλες οι κυβερνήσεις, να κάνει δεκτή την
υπερώριµη πρόταση του ΚΚΕ για µεταφορά των ΠΑΕ από το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού που είναι σήµερα στο
Υπουργείο Ανάπτυξης, δηλαδή εκεί που πρέπει να γίνεται ο έλεγ-
χός τους ως ανωνύµων εταιρειών, µε την παρούσα ρύθµιση κάνει
το εντελώς αντίθετο. Καµµία απόφαση ή πράξη της Επιτροπής
Επαγγελµατικού Αθλητισµού, δηλαδή συµβάσεις, δάνεια, χορη-
γοί, διαφηµιστικές εταιρείες, καταστάσεις πώλησης εισιτηρίων
διαρκείας και πάει λέγοντας, δεν κοινοποιούνται στο Υπουργείο
Ανάπτυξης σε πλήρη αντίθεση µε τα µέχρι τώρα ισχύοντα. Ακό-
µα, ακόµα η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού δεν υπόκει-
ται σε κανενός είδους εποπτεία ή έλεγχο νοµιµότητας ή σκοπι-
µότητας από το Υπουργείο ή τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
ή από οποιοδήποτε άλλο κυβερνητικό όργανο. Τα µέλη της απο-
λαµβάνουν πλήρους προσωπικής και λειτουργικής ανεξαρτη-
σίας, απολαµβάνουν το ακαταδίωκτο. 

Η δηµιουργία της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, η
οποία σηµειωτέον χρηµατοδοτείται µε τα χρήµατα του ελληνικού
λαού, το µόνο που κάνει είναι αφ’ ενός µεν να διαµορφώνει ένα
κέλυφος προστασίας των ανωνύµων εταιρειών και των κερδών
τους και, αφ’ ετέρου, να βάζει υποτίθεται το γνωστό «χαλινάρι»
στα «θηρία» που συγκρούονται στον χώρο, καθώς και κανόνες
στη µοιρασιά της λείας. Και όπως όλοι γνωρίζουµε, επικρατεί ο
νόµος του ισχυρού, «το µεγάλο ψάρι θα φάει το µικρό» και πάντα
ο σκοπός αγιάζει τα µέσα, δίνοντας ακόµα περισσότερο αέρα
στα πανιά των µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων.

Επίσης, µε κανόνες, µε ρήτρες, µε εγγυητικές επιστολές και
µε διάφορα άλλα κόλπα, όπως είναι εκείνα των δήθεν δειγµατο-
ληπτικών ελέγχων και όχι των κανονικών ελέγχων, οι αθλητικές
εταιρείες καταστρατηγούν τις υποχρεώσεις τους απέναντι σε
παίκτες, προπονητές, ακόµα, ακόµα και προς το Εθνικό Συµβού-
λιο Καταπολέµησης του Ντόπινγκ, τον Εθνικό Οργανισµό Κατα-
πολέµησης Ντόπινγκ και το Εθνικό Κέντρο Έρευνας Φυσικών
Επιστηµών και τις αθλητικές οµοσπονδίες.

Η βασική επιδίωξη είναι να µπορούν να συµµετέχουν στο επαγ-
γελµατικό ποδόσφαιρο κατά κύριο λόγο και στο επαγγελµατικό

µπάσκετ οµάδες µε υψηλό οικονοµικό budget, κάτι που διευκο-
λύνει την είσοδο οµάδων από µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους. Εδώ δεν µιλάµε πια για «ψιλικατζήδες» που δηµιουργούν
προβλήµατα µε χρέη και πώληση των ΑΦΜ και ούτω καθεξής.
Πρέπει να γίνουµε Αγγλία. Οι οµάδες πρέπει να αντέχουν στην
αυστηροποίηση των ποινών, για να βγάλεις τα επεισόδια έξω από
τα γήπεδα. Όµως, η Ελλάδα είναι µικρή αγορά και οι ΠΑΕ και οι
ΚΑΕ µπαίνουν µέσα αν συµβεί αυτό. Δεν θα έχουν τα αντίστοιχα
έσοδα, τα αναµενόµενα έσοδα. Γι’ αυτό και βασιλεύει το «ΣΤΟΙ-
ΧΗΜΑ», και ιδιαίτερα το παράνοµο, και γι’ αυτό τώρα το κράτος
µπαίνει ως ρυθµιστής του παιχνιδιού. Μάλιστα, τώρα µε το παρόν
νοµοσχέδιο επιτρέπεται, ενώ µε το ισχύον καθεστώς απαγορευό-
ταν, να αποκτούν µετοχές οι αθλητικές ανώνυµες εταιρείες, οι
ιδιοκτήτες πρακτορείων, προγνωστικών αγώνων ή στοιχηµάτων,
οι σύζυγοί τους, καθώς και οι συγγενείς δευτέρου βαθµού. Αυτό
χαρακτηρίζετε ως «πρόοδο». Το πιο σύντοµο ανέκδοτο είναι ότι
πρόκειται για τη δήθεν επιδίωξη της Κυβέρνησης να θεσπίσει κα-
νόνες στο «ΣΤΟΙΧΗΜΑ» και στην εµπλοκή των εταιρειών αυτών
µε τις ΠΑΕ-ΚΑΕ. 

Σε σχέση µε τις διατάξεις εναρµόνισης µε τις προτάσεις της
ολιστικής µελέτης FIFA-UEFA για το ελληνικό ποδόσφαιρο, είναι
διατάξεις του «φαίνεσθαι». Και το λέµε αυτό, διότι επικεντρώνε-
ται µεν σε ζητήµατα, όπως στον χρόνο εκλογής διοίκησης της
ΕΠΟ, στις λέσχες φιλάθλων και οργανωµένης µετακίνησης φιλά-
θλων, στην ποινική αντιµετώπιση αδικηµάτων µε αφορµή αθλη-
τικές εκδηλώσεις, στην αντιµετώπιση ύποπτων χειραγώγησης
αγώνων, αλλά αφήνει στο απυρόβλητο τη βασική αιτία εµφάνι-
σης των φαινοµένων απειλής και χειραγώγησης των αγώνων,
διαφθοράς και βίας, που είναι η άκρατη εµπορευµατοποίηση του
ποδοσφαίρου και η παράδοση ενός κατά τα άλλα λαοφιλέστατου
αθλήµατος σε µια χούφτα µεγαλοεπιχειρηµατιών. Σε αυτούς, δη-
λαδή, που δηµιουργούν στρατούς, λέσχες φιλάθλων, οπαδών και
χειραγωγούν συνολικά το ποδόσφαιρο µέσα από τον έλεγχο των
ενώσεων από αντιπροσώπους εκ των οποίων εκλέγονται τα µέλη
της διοίκησης της ΕΠΟ, που αξιοποιούν τον στοιχηµατισµό και
γενικότερα τον τζόγο γύρω από το ποδόσφαιρο και τα παιχνίδια
τους, αλλά και για τη συντήρηση των οµάδων και του στρατού
που δηµιουργούν. 

Παραχωρείτε «δωράκι» στους επιχειρηµατίες που λυµαίνονται
τον επαγγελµατικό αθλητισµό, κάτι που θα συµβάλει αρνητικά
στην αντιµετώπιση της βίας µε την κατάργηση της πρόβλεψης
της αντικειµενικής αστικής ευθύνης των ΠΑΕ για πράξεις των φι-
λάθλων τους που έλαβαν χώρα κατά τη διάρκεια αθλητικών εκ-
δηλώσεων.

Το ΚΚΕ για τα αδικήµατα βίας είναι ιδιαίτερα επιφυλακτικό µε
το ιδιώνυµο για τα αδικήµατα που σχετίζονται µε τη βία µε αφορ-
µή αθλητικές εκδηλώσεις. 

Στην πράξη, η αυστηροποίηση και στον βαθµό που δεν καταρ-
γείται ο εµπορευµατοποιηµένος αθλητισµός, ενισχύει την κατα-
στολή και την περιστολή δικαιωµάτων µε κίνδυνο στην πορεία
επέκτασης του µέτρου και σε άλλες, εκτός του αθλητισµού και
του ποδοσφαίρου, καταστάσεις.

Σε σχέση µε την αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου προπο-
νητών αθληµάτων, σε ένα ακόµα νοµοσχέδιο δεν εξασφαλίζεται
ότι το πτυχίο Σχολής Επιστήµης Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού
ή ισότιµης σχολής της αλλοδαπής αναγνωρισµένης από το κρά-
τος, όσοι δηλαδή κατέχουν πανεπιστηµιακό πτυχίο τετραετούς
διάρκειας στη φυσική αγωγή και στον αθλητισµό, πρέπει να απο-
τελεί και τη µοναδική προϋπόθεση για το επάγγελµα. Θίγει επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα, την αξιοπρέπεια και την επαγγελµατική
πορεία τουλάχιστον εξήντα πέντε χιλιάδων φοιτητών και αποφοί-
των.

Βέβαια, δεν ήµασταν ποτέ αντίθετοι να αξιοποιηθούν ως προ-
πονητές και αθλητές µε πολυετή εµπειρία Ολυµπιονίκες, αλλά
πάντα υπό την εξέταση και την έγκριση των πανεπιστηµιακών
σχολών. Όµως, δεν ξεχνάµε ότι µε προηγούµενο σχέδιο νόµο
από τον Σεπτέµβριο του 2020 ανοίξατε την κερκόπορτα για να
φυτρώσουν σαν τα µανιτάρια οι εγχώριες ή αλλοδαπές ιδιωτικές
προπονητικές σχολές, οι οποίες φυσικά διασυνδέονται µε επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα που θέλουν να επενδύσουν στον χώρο
του αθλητισµού.
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Οι φορείς, κατά την ακρόαση των φορέων, αλλά και όσοι
έχουν στείλει επιστολές αισθάνονται προσβεβληµένοι και αγα-
νακτισµένοι από το γεγονός ότι νοµοθετεί το κράτος, το κράτος
σας, την ανάθεση σε ιδιώτη που οργανώνει πρωταθλήµατα, στην
ΕΠΟ δηλαδή, να καθορίσει επαγγελµατικά δικαιώµατα πτυχιού-
χων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Αποτελεί πλήγµα στη δηµόσια και
δωρεάν παιδεία, στα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων,
στην υγεία των αθλητών, στην άσκηση και τη φυσική αγωγή και
τον αθλητισµό γενικότερα.

Το ΚΚΕ συµµερίζεται τις διαφωνίες τους και στηρίζει τον
αγώνα τους για την κατοχύρωση των επαγγελµατικών δικαιωµά-
των, την αναβάθµιση του προπονητή, την ενίσχυση των ΣΕΦΑ της
χώρας, την παιδαγωγική κατάρτιση και αποκλειστική ευθύνη των
πανεπιστηµίων. Το πτυχίο Σχολής Επιστήµης Φυσικής Αγωγής
και Αθλητισµού ή ισότιµης σχολής της αλλοδαπής αναγνωρισµέ-
νης από το κράτος, όσοι δηλαδή κατέχουν αυτό το πανεπιστη-
µιακό πτυχίο, πρέπει να είναι το µοναδικό εισιτήριο για το επάγ-
γελµα.

Ως ΚΚΕ ζητήσαµε την απόσυρση αυτών των διατάξεων. Δεν
εισακουστήκαµε. Καταθέσαµε τροπολογία για την εφαρµογή της
διάταξης του άρθρου 31 του ν.2725/1999, η οποία λέει «Πέραν
της αδειοδότησης από το κράτος, η άσκηση του επαγγέλµατος
του προπονητή δεν υπόκειται στην έγκριση ή άλλου ισοδύναµου
αποτελέσµατος περιορισµό άλλου φορέα». Η Ελληνική Ποδο-
σφαιρική Οµοσπονδία αρνείται την εφαρµογή αυτής της διάτα-
ξης, εµµένοντας να αναγορεύει την πρόσληψη στα σωµατεία
ποδοσφαίρου των πτυχιούχων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης
προπονητών ποδοσφαίρου, που έχουν µάλιστα και άδεια άσκη-
σης του επαγγέλµατος του προπονητή από την αρµόδια υπηρε-
σία της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού. 

Μάλιστα, δεν είναι µόνο αυτό, αλλά ο εκπρόσωπος της ΕΠΟ
κατά την ακρόαση των φορέων είπε πράγµατα τα οποία δεν
ισχύουν, παραπλανώντας το Σώµα και τον αθλητικό κόσµο. Η
ΕΠΟ λέει ψέµατα ότι τάχα συνεργάζεται µε τα ΤΕΦΑΑ και πιο
συγκεκριµένα µε το ΤΕΦΑΑ των Τρικάλων για την ίδρυση και λει-
τουργία Σχολής Προπονητικής που αποδίδει πτυχία UEFA ABC.

Άθλιο ψέµα, επίσης, είναι και το ότι τα ΤΕΦΑΑ κάνουν µόνο έξι
µήνες µάθηµα ποδοσφαίρου, όταν ο απόφοιτος µε ειδικότητα
ποδοσφαίρου έχει διδαχτεί µε φυσική παρουσία τουλάχιστον
διακόσιες είκοσι τέσσερις ώρες µόνο το αντικείµενο του ποδο-
σφαίρου στη χώρα µας. Έχει αφιερώσει πάνω από τετρακόσιες
ώρες στα δύο εξάµηνα ειδικότητας για εργασίες και µελέτη και
σε πρακτική ειδικότητα του τετάρτου έτους που δεν είναι άµεσα
συνδεδεµένη µε την ειδικότητα ποδοσφαίρου και οι φοιτητές κά-
νουν τουλάχιστον τριακόσιες ώρες πρακτική σε σωµατεία, ακα-
δηµίες, συλλόγους.

Επίσης, από τα ίδια τα λεγόµενα του εκπροσώπου της στην
ακρόαση αποδεικνύει ότι το πρόγραµµα της UEFA για ενενήντα
ώρες θεωρία και πράξη, το οποίο ακολουθεί η ΕΠΟ, είναι πολύ
λιγότερες από αυτές των ΤΕΦΑΑ. Το χειρότερο, όµως, είναι ότι
στις ενενήντα ώρες θεωρία και πράξη, συν ενενήντα ώρες πρα-
κτική της UEFA για απόκτηση του συνόλου των διπλωµάτων κα-
τηγορίας EBA, το οποίο τηρεί η ΕΠΟ, συµπεριλαµβάνει και διδα-
σκαλία θεµάτων Βιολογικών και Κοινωνικών Επιστηµών εφαρµο-
σµένα στον αθλητισµό, ενώ στα ΤΕΦΑΑ διδάσκονται στη διάρκεια
των τεσσάρων ετών. Στη διάρκεια των τεσσάρων ετών, εκτός του
ποδοσφαίρου, διδάσκονται επιπλέον πενήντα µαθήµατα αθλητι-
κής επιστήµης και πάρα πολλά άλλα.

Σας καταθέτω στα Πρακτικά την επιστολή διαµαρτυρίας του
κοσµήτορα της Σχολής Επιστήµης Φυσικής Αγωγής Αθλητισµού
και Διαιτολογίας του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να, γιατί αρνείται η ΕΠΟ την εφαρµογή της διάταξης του άρ-
θρου 31 του ν.2725/1999. Και στη βάση αυτής της άρνησης της
ΕΠΟ για την εφαρµογή της διάταξης, τα σωµατεία ποδοσφαίρου
αρνούνται να προχωρήσουν σε προσλήψεις προπονητών ποδο-
σφαίρου εκείνων που έχουν πτυχία πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης.

Βέβαια, υπάρχουν διατάξεις του σχεδίου νόµου που νοµιµο-
ποιούν την πρακτική της ΕΠΟ. Δηλαδή, δίνει αέρα στα πανιά
στην ΕΠΟ, για να µην εφαρµόζεται η διάταξη του άρθρου 31 ανα-
φορικά µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα.

Στο άρθρο 37 του σχεδίου νόµου που συζητάµε εισάγονται
επίπεδα προπονητών, ενώ στο άρθρο 38 εισάγεται και ρύθµιση
σύµφωνα µε την οποία, κατά παρέκκλιση της ρύθµισης του άρ-
θρου 31 του ν.2725/1999, η µετάβαση στο επίπεδο διπλώµατος
UEFA Α πραγµατοποιείται µέσω συµµετοχής των ενδιαφεροµέ-
νων στις σχολές προπονητικής της ΕΠΟ µε έκπτωση 50% στα
καταβληθέντα δίδακτρα. Απλά πρόκειται για σεµιναριακές ιδιω-
τικές σχολές που λειτουργούν µε την ευθύνη της ΕΠΟ και τα δί-
δακτρα παρακολούθησης είναι πανάκριβα.

Ακριβώς για αυτούς τους λόγους, εµείς λέµε ότι πρέπει να ψη-
φιστεί διάταξη-προσθήκη µε την οποία να προβλέπεται επιβολή
προστίµου από 100.000 έως 300.000 ευρώ για τη µη εφαρµογή
της διάταξης του άρθρου 31 του ν.2725/1999, αλλά και η απά-
λειψη της διάταξης της παραγράφου 4β του άρθρου 38 του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου.

Υπάρχουν και οι λοιπές διατάξεις και θα µας δοθεί πιθανά η
δυνατότητα και αργότερα κατά τη δευτερολογία να τοποθετη-
θούµε.

Σε κάθε περίπτωση και εν κατακλείδι, και αυτό το νοµοσχέδιο
δεν είναι επί της ουσίας αθλητικό. Στην πράξη έρχεται να σώσει,
να προστατεύσει και να ενισχύσει την ασυδοσία των επιχειρηµα-
τιών στον χώρο του ποδοσφαίρου. 

Απ’ αυτήν την άποψη καταψηφίζουµε επί της αρχής το σχέδιο
νόµου και πιο ειδικά επί των άρθρων θα τα πούµε στην ψηφοφο-
ρία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης

κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας.
Λίγο το «µπ» να άλλαζε και θα ήµασταν συνεπώνυµοι!
Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπαµε και

στην επιτροπή, εγείρονται αρκετά ερωτηµατικά, γιατί όπως σε
κάθε νοµοσχέδιο η λεπτοµέρεια κάνει τη διαφορά και για να απο-
κρυσταλλώσουµε µία άποψη θα πρέπει να έχουµε κάποιες διευ-
κρινίσεις. Στη συνέχεια θα σας θέσω κάποια ερωτήµατα και
ελπίζω να απαντήσετε ή τουλάχιστον να µας τα διευκρινίσετε,
όπως για παράδειγµα τι θα γίνει µε τις δεύτερες οµάδες µε τη
συγχώνευση που γίνεται ανάµεσα στη Super League 2 και στη
Football League, καθώς αυτές οι δεύτερες οµάδες θα έχουν το
δικαίωµα συµµετοχής, γιατί άλλα ζητάει η διοργανώτρια αρχή κι
εσείς µε αυτήν την τροπολογία θεσπίζετε κάτι άλλο. Όµως, µπαί-
νουν κάποια ερωτηµατικά.

Ερωτηµατικά, επίσης, εγείρονται, διότι έχουν έρθει και σε σας
κάποιες επιστολές από κάποια σωµατεία κυρίως πολεµικών τε-
χνών, όπως το τζούντο, το οποίο θα το δούµε λίγο παρακάτω,
αλλά και από κάποια σωµατεία όπου έχουµε ενήλικες αθλητές
και όχι ανήλικους αθλητές και δεν είναι σε θέση να πληρώνουν
το παράβολο του προπονητή, διότι δεν προπονούνται συνέχεια.
Προπονούνται µία-δύο ηµέρες πριν από τους αγώνες. 

Υπάρχουν κάποιες ιδιάζουσες περιπτώσεις, ιδιαίτερες περι-
πτώσεις, κάποιες εξαιρέσεις που καλό θα είναι σε ένα κοινωνικό
σύνολο του αθλητισµού να µην τις αµελούµε και να δούµε πώς
θα µπορέσουµε να δώσουµε λύσεις και να καλύψουµε και αυτά
τα κενά.

Ξεκινώντας για το νοµοσχέδιο, αυτό που έχουµε πει και στις
επιτροπές είναι πως είναι ακόµα ένα νοµοθέτηµα στα πολλά νο-
µοθετήµατα. Ήµουν νιος και γέρασα. Δηλαδή, κάθε τρεις και
λίγο, τουλάχιστον το Υπουργείο Παιδείας και το Υπουργείο Αθλη-
τισµού κάνουν συνέχεια αλλαγές πάνω στο νοµοθετικό πλαίσιο.
Τώρα έχουµε την επιστροφή του ιδιώνυµου για να δούµε ποια
αδικήµατα πρέπει να τιµωρηθούν µε βάση τον Ποινικό Κώδικα.

Βέβαια, το ιδιώνυµο είναι µια µαύρη πολιτική ιστορία στον
τόπο από την εποχή του Βενιζέλου. Όµως, εσείς εδώ έχετε πει
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ότι θα το εναρµονίσετε µε τις νέες διατάξεις σε ό,τι αφορά το
ευρωπαϊκό ή παγκόσµιο επίπεδο, δηλαδή και UEFA και FIFA,
διότι σίγουρα και οι εταιρείες είναι ανώνυµες εταιρείες και πρέ-
πει και να ελέγχουν και να πληρώσουν και να υφίστανται οικονο-
µικό έλεγχο και δεν µπορεί να επωµίζεται όλο το βάρος της
ευθύνης µόνο η Αστυνοµία. Κάποια στιγµή θα πρέπει και οι ανώ-
νυµες εταιρείες ως ανώνυµες εταιρείες να αναλάβουν τις ευθύ-
νες τους.

Τώρα σε ό,τι αφορά την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητι-
σµού την κάνετε ανεξάρτητη αρχή. Εµείς στην Ελληνική Λύση,
όπως και ο Πρόεδρός µας ο Κυριάκος ο Βελόπουλος, που έχει
καταθέσει τις πάµπολλες ανεξάρτητες αρχές στην Ελλάδα, θε-
ωρούµε ότι δηµιουργεί ένα πρόβληµα για τον τρόπο λειτουργίας,
αλλά και για το πόσο κοστοβόρο είναι αυτό, δηλαδή πόσο στοι-
χίζει στον φορολογούµενο πολίτη το να έχουµε συνέχεια ανεξάρ-
τητες αρχές. Τα µέλη της επιτροπής διορίζονται από την Κυβέρ-
νηση. Δεν εξετάζονται, δεν διώκονται, ούτε υπέχουν αστική ευ-
θύνη έναντι οποιουδήποτε τρίτου για γνώµη που διατύπωσαν,
για πράξεις και παραλείψεις. Δηλαδή, θυµίζει λίγο αυτό που θέ-
λαµε να περάσουµε µε την κύρωση για τον τουρισµό µε αυτούς
τους εξειδικευµένους τουρίστες του Παγκόσµιου Οργανισµού
που θα έρχονται, που είναι µια ανεξέλεγκτη κατάσταση. Εδώ δεν
υπάρχει ελεγκτής, δεν υπάρχει ελεγχόµενος, όπως το βλέπουµε. 

Στο άρθρο 3 στην παράγραφο 7α ορίζεται ότι δεν επιτρέπεται
να οριστεί µέλος της επιτροπής όποιος έχει διατελέσει κατά την
τελευταία πενταετία, πριν τον διορισµό, Βουλευτής, µέλος της
Κυβέρνησης, Υφυπουργός ή Γενικός Γραµµατέας. Στο προηγού-
µενο άρθρο -πριν από την αντικατάσταση- απαγορευόταν για
όλους δίχως τον χρονικό περιορισµό της πενταετίας. Τι είναι
αυτό που σας κάνει τώρα να το αλλάζετε; Ότι θα υπάρχει µία
«κάθαρση» ή απαλλαγή ευθυνών ή σηµαίνει ότι µέσα στην πεν-
ταετία µπορούν να συµµετέχουν στην επαγγελµατική επιτροπή;
Θυµίζει λίγο την πενταετία χρεών, που αν παρέλθουν τα πέντε
χρόνια -µε την αποµάκρυνση από το ταµείο- παραγράφονται κά-
ποια χρέη. Σχήµα λόγου είναι αυτό. Για ποιον λόγο κάποιος που
ήταν Υπουργός ή Υφυπουργός ή πολιτικό πρόσωπο, Βουλευτής
να συµµετέχει στην επιτροπή; Να αποποιείται αυτής της συµµε-
τοχής για τον λόγο ότι είναι πολιτικό πρόσωπο και εγείρονται
ερωτήµατα. Αν θέλετε, δηµιουργούνται και εύλογες υποψίες.

Να πάµε τώρα στο άρθρο 4 για τις αρµοδιότητες της Επιτρο-
πής του Επαγγελµατικού Αθλητισµού, για τους ελέγχους. Στην
παράγραφο 2α -είναι πολλά τα άρθρα, βέβαια, και είναι κυρίως
διαδικαστικού χαρακτήρα- διενεργείται ένας έλεγχος στην ΑΑΕ
κ.λπ., στους µετόχους που έχουν τουλάχιστον 20%. Βάζετε, δη-
λαδή, ένα όριο 20%. Αν κάποιος έχει µετοχές της τάξεως του
19%, δηλαδή ένα «κλικ», αυτός δεν θα ελεγχθεί; Είναι ένα «πα-
ραθυράκι» αυτό, κύριε Υπουργέ, όπως και η παράγραφος 2γ,
όπου αναφέρεται ότι ο έλεγχος ολοκληρώνεται εντός σαράντα
πέντε ηµερών. Πριν από την αντικατάσταση, η προθεσµία ήταν
ένας µήνας, τριάντα ηµέρες. Για ποιον λόγο από τις τριάντα
µέρες πάµε στις σαράντα πέντε µέρες, δηλαδή δίνουµε µία µε-
γαλύτερη προθεσµία, δεν το ξέρω. Είδατε ότι δεν µπορεί να ολο-
κληρωθεί αυτός ο έλεγχος µέσα στον ένα µήνα και δίνεται αυτή
η παράταση;

Τα άρθρα 5, 6 και 7 είναι διαδικαστικά άρθρα.
Να πάµε επί της ουσίας και λόγω του χρόνου. Πάντως, όσον

αφορά το άρθρο 8, µελετώντας τις παραγράφους, βλέπουµε ότι
δεν έχουµε πολλούς ελέγχους. Δεν θα πρέπει να υπάρχουν έλεγ-
χοι; Υπάρχει, δηλαδή, κάτι φοβικό απέναντι στους ελέγχους στο
νοµοθετικό πλαίσιο που φέρνετε; Εγείρεται αυτό το ερώτηµα.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 9 για την ολιστική µελέτη της FIFA και
της UEFA που καθορίζει αυτό το νέο πλαίσιο στο ελληνικό πο-
δόσφαιρο, αποδυναµώνει σε ισχύ την Εκτελεστική Επιτροπή και
ενισχύει το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο. Αυτό είναι αλήθεια. 

Εδώ, όµως, θα πάµε σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα σε ό,τι
αφορά το νοµοσχέδιο, τις λέσχες φιλάθλων. Αυτήν τη στιγµή από
τις εκατόν πενήντα λέσχες φιλάθλων, όπως διαβάζω τις τελευ-
ταίες µέρες, δέκα µε δεκαπέντε στον αριθµό είναι αυτές που
είναι νόµιµες. Αυτό είναι µια αλήθεια. Το θέµα είναι να υπάρχει
έλεγχος στις λέσχες, να υπάρχει το ονοµαστικό εισιτήριο, να
υπάρχει αυτό το ιδιώνυµο, αφού θέλετε να το επαναφέρετε,

εναρµονισµένο µε ευρωπαϊκούς κανόνες για να αποφύγουµε
φαινόµενα του παρελθόντος. Βέβαια, να πω ότι το ιδιώνυµο από
την εποχή του Ορφανού που πήγε να εφαρµοστεί, καταργήθηκε
από έναν προκάτοχό σας, άνθρωπο της καλαθοσφαίρισης, του
αθλητισµού, τον Γιάννη Ιωαννίδη, ο οποίος είπε ότι µπορεί να
ελεγχθεί και να µην δαιµονοποιηθεί η κατάσταση και από πλευ-
ράς των ΠΑΕ, αν έχουν µεγάλη ευθύνη ή µέσα από κάµερες,
µέσα από το ονοµαστικό εισιτήριο. Αρκεί και εκεί να βάλουµε κά-
ποια δίκαια κριτήρια, γιατί σίγουρα το ιδιώνυµο σχετίζεται µε τον
Ποινικό Κώδικα µε κάποιο αδίκηµα, µε κάποια ποινική πράξη.

Οι εκλογές της Ελληνικής Οµοσπονδίας λέτε ότι θα γίνονται
το έτος που γίνονται και οι Ολυµπιακοί Αγώνες. Σε ό,τι αφορά,
βεβαίως, το αρµόδιο πρωτοδικείο, γίνεται αρµόδιο δικαστήριο
στην παράγραφο 6 και στο άρθρο 12. 

Στο θέµα, όµως, µε τις λέσχες -πριν πάω στα οικονοµικά- στο
άρθρο 13, θα µείνω στην παράγραφο 1 όπου προστίθεται η λέξη
«αποζηµίωση». Προστίθεται η φράση που έχει αναγνωριστεί κατά
τα αναφερόµενα στην παράγραφο 3, δηλαδή, αν δεν έχουν ανα-
γνωριστεί, δεν υποχρεούνται να διευκολύνουν –λέτε- το έργο των
αστυνοµικών αρχών. Τα σωµατεία αυτά θα έπρεπε να συνδρά-
µουν µε κάθε τρόπο στην αποφυγή πράξεων βίας. Όµως, στην
παράγραφο 8 τροποποιούνται λέξεις, όπως το «µέσο µαζικής µε-
ταφοράς», που γίνεται απλό «µέσο µεταφοράς». Δηλαδή, όσον
αφορά τους οπαδούς, που δεν πρέπει να είναι οπαδοί, δεν πρέ-
πει να είναι στείροι οπαδοί, µονόπλευροι οπαδοί αλλά να είναι
φίλαθλοι -φιλώ το άθληµα, αγαπώ το άθληµα, εξ ου και η λέξη-
αλλάζει η έννοια της οργανωµένης µετακίνησης. 

Στη νέα έννοια περιλαµβάνετε τη δυνατότητα µεταφοράς µε
τουριστικά λεωφορεία, αλλά και επιβατηγά αυτοκίνητα ιδιωτικής
χρήσης και στις οργανωµένες µετακινήσεις προστίθεται η δυνα-
τότητα για τα αθλητικά σωµατεία να αγοράζουν και µη ονοµα-
στικά εισιτήρια για την είσοδο συγκεκριµένων φιλάθλων στην
κερκίδα φιλοξενουµένων. Ο νοµοθέτης εδώ προβλέπει µια σειρά
από αυστηρά κριτήρια, αυστηρές προϋποθέσεις, όπως η κοινο-
ποίηση του ονοµαστικού καταλόγου στην αστυνοµική αρχή ή µε-
τακινήσεις µόνο µελών της λέσχης φιλάθλων. Οριοθετεί ένα
αυστηρό πλαίσιο, αλλά στην περίπτωση β’ παρατηρείται ότι ο
ιδιοκτήτης, ο µισθωτής και ο οδηγός µεταφορικού µέσου ευθύ-
νονται για παραβίαση απαγορευµένης µετακίνησης, εφόσον γνώ-
ριζαν ότι διέθεταν παρανόµως οργανωµένη µετακίνηση. Αυτή η
ρύθµιση πριν δεν υπήρχε µόνο για τον ιδιοκτήτη. Τώρα επεκτεί-
νεται αυτό και σε άλλα δύο πρόσωπα. Δηλαδή, εδώ βλέπουµε
ότι απαλλάσσονται των ευθυνών κάποια πρόσωπα και είναι βέ-
βαιο τώρα ότι σε περίπτωση διαπίστωσης παράβασης τα πρό-
σωπα αυτά θα ισχυριστούν «δεν τους είδα, δεν τους γνώριζα».
Απλά τα πράγµατα. Το απλό είναι δύσκολο βέβαια, κατά ένα
ρητό που λέµε.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 14 στον τίτλο προστίθεται η λέξη
«αθλητικό υπόβαθρο», η φράση «µε αφορµή αντιπαλότητα», σε
ό,τι αφορά τις βιαιοπραγίες.

Πριν πάµε στο άρθρο 16 θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα άλλο
θέµα για τις λέσχες φιλάθλων, που λέτε ότι αν δεν υπάρχει µία
επιχειρηµατική δραστηριότητα στις λέσχες φιλάθλων να µην
είναι υποχρεωτικό να τηρούνται βιβλία εσόδων-εξόδων. Σας το
είπα και στην επιτροπή. Βλέπετε αυτό το αλισβερίσι που γίνεται
από κάποιους φιλάθλους -θα τους πω φιλάθλους- που είναι επι-
κεφαλής ενδεχοµένως ή τουλάχιστον επηρεάζουν τις καταστά-
σεις. Είναι σε συνεργασία µε τις ΠΑΕ και υπάρχουν οι συνδροµές
των µελών, γιατί ας µην γελιόµαστε για να διατηρηθεί και µια
λέσχη έχει τα λειτουργικά της ανελαστικά έξοδα. Αν δεν υπάρχει
έλεγχος βιβλίων εσόδων-εξόδων, πωλούνται και κάποια αναµνη-
στικά από τις οµάδες, κάποιοι θα «οικονοµήσουν», να το πω έτσι.
Κάποιοι θα βάλουν µαύρο χρήµα στις τσέπες τους αν δεν υπάρ-
χει οικονοµικός έλεγχος, διότι υπάρχει και η λεγόµενη επιφανει-
ακή επιχειρηµατικότητα ή η υπόγεια επιχειρηµατικότητα, η οποία
δεν θα φαίνεται, δηλαδή θα είναι διακίνηση µέσα από τις συν-
δροµές αν δεν υπάρχουν βιβλία εσόδων-εξόδων θα πωλούνται
κάποια αναψυκτικά, ενδεχοµένως και κάτι άλλο µέσα στις λέσχες
και κάποιοι θα κάνουν έναν καλό κουµπαρά. Θα µου πείτε ότι σε
µια µικρή λέσχη λίγων µελών τι θα βγάλει; Δεν έχει σηµασία.
Είναι µια έκνοµη ενέργεια. Σε µεγάλες λέσχες, όµως, τα µέλη
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είναι αρκετά και αντιλαµβάνεστε ότι και το ποσό µπορεί να είναι
µεγάλο. 

Στο άρθρο 16 ορίζεται ότι πλέον αρµόδια επιτροπή είναι η Επι-
τροπή Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων. Πριν ήταν η Επιτροπή
Επαγγελµατικού Αθλητισµού. Υπάρχει και µια προσθήκη στην
παράγραφο 4 που αφορά τη δυνατότητα µετάθεσης ώρας έναρ-
ξης ή αναβολής γεγονότος. Εδώ µένω στην αναβολή γεγονότος
γιατί αυτή την απόφαση την αναλαµβάνει ο αρµόδιος για τον
αθλητισµό Υπουργός. Βλέπουµε, δηλαδή, µία ανάµειξη του
Υπουργού και σε τέτοια ζητήµατα. Εµείς ως Ελληνική Λύση θέ-
λαµε να υπάρχει µία µεγαλύτερη βεντάλια και να µην υπάρχει µία
συγκέντρωση εξουσιών, ακόµη και σε αυτό, στη διευθέτηση του
χρόνου, στον Υπουργό Αθλητισµού, να µην έχουµε δηλαδή µία
κρεοντική θα λέγαµε συγκέντρωση εξουσιών πάνω σε αυτό. Θα
πρέπει να διευθετηθούν κάποια ζητήµατα, να µην περνούν όλα
από τον Υπουργό. 

Για τις λέσχες φιλάθλων οι ρυθµίσεις που εισάγονται αποσκο-
πούν βέβαια στη διαφάνεια, στη νόµιµη λειτουργία. Όµως όπως
λέγαµε εγείρονται ερωτήµατα για τα βιβλία εσόδων-εξόδων. 

Στο άρθρο 18 βλέπουµε τροποποιήσεις σε κάποια άρθρα. Δεν
διαπιστώνεται κάποια ιδιαίτερη αναδιάρθρωση. Ουσιαστικά ο
αριθµός των επαγγελµατικών οµάδων παραµένει ο ίδιος, ήταν
αδήριτη ανάγκη να γίνει αυτό ανάµεσα στη Super League 2 και
στην Football League για να περιοριστούν κάποια έξοδα. Δηλαδή
είδαµε οµάδες που κατέβασαν ρολά γιατί δεν µπορούσαν να µε-
τακινηθούν και να διανύσουν µεγάλες χιλιοµετρικές αποστάσεις.
Τώρα βεβαίως βάζετε αυτήν την εγγυητική επιστολή από τις
100.000 στις 250.000 ευρώ και δεν ξέρω -ο Υπουργός έφυγε, θα
τον ξαναρωτήσω- αν πήγε συν 100.000. Σίγουρα η εγγυητική
χρειάζεται διότι πρέπει να πληρωθούν ποδοσφαιριστές αν είναι
µπαταχτσήδες οι οµάδες. 

Θα πρέπει βεβαίως να πληρωθούν οι παράγοντες, οι φροντι-
στές, οι προµηθευτές, οι ιδιωτικοί σεκιούριτι. Είναι µια σειρά
επαγγελµάτων για µία οργανωµένη ΠΑΕ κατά τα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα. Τώρα αν εσείς λέτε ότι µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα
µετά την ολοκλήρωση του πρωταθλήµατος θα πάµε σε νέα εγ-
γυητική επιστολή µε αυξηµένο ποσό, καλό ακούγεται. Απλά να
λάβετε υπ’ όψιν ότι τα δύο τελευταία χρόνια οι οµάδες δεν είχαν
έσοδα. Δεν έκαναν εισιτήρια, ήταν κλειστά τα γήπεδα λόγω της
οικονοµικής κρίσης. Οπότε πρέπει να το δούµε. 

Το ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο που συµµετέχουν σε αυτή την
κατηγορία -όπως είπαµε- αυξάνεται από τις 100.000 στις 250.000
ευρώ. Πληροφορίες λένε ότι θα πάει συν άλλες 100.000. Δεν
ξέρω αν ισχύει. Θα πρέπει να µας το πείτε εάν πάει στις 350.000.
Απλά είναι καλό να υπάρχει η εγγυητική για να υπάρχει µία ευτα-
ξία, να υπάρχει ένα καλό πρόσωπο. Δεν µπορεί δηλαδή η οµάδα
να µην καταθέσει εγγυητική. Αυτό είναι το µόνο σίγουρο. Αλλά
από εκεί και πέρα όµως λόγω της οικονοµικής κατάστασης µήπως
µπορούµε να δώσουµε µία παράταση χρόνου για αύξηση της εγ-
γυητικής επιστολής σε ό,τι αφορά το µετοχικό τους κεφάλαιο.

Έχουµε στο άρθρο 30 την Επιτροπή Κατ’ Εξαίρεση Χρήσης –
λέτε- για Θεραπευτικούς Σκοπούς. Παρατηρούµε πως αυξάνον-
ται τα µέλη και οι ειδικοί επιστήµονες της Επιτροπής Κατ’
Εξαίρεση Χρήσης για Θεραπευτικούς Σκοπούς του ΕΟΚΑΝ από
τρεις σε πέντε στο νέο εδάφιο, που δεν µπορεί παρά να θεωρη-
θεί εύλογη δεδοµένου ότι καλύπτει ένα σηµαντικό νοµοθετικό
κενό. Όµως δεν οριζόταν πουθενά ρητά το ποιος αποφάσιζε για
τα αιτήµατα των φιλάθλων, γεγονός που είχε ως αποτέλεσµα να
µην αυξάνονται καν τα αιτήµατα. Οι επιφυλάξεις είναι γενικές
λόγω της τραγικής υπολειτουργίας και όχι ουσιαστικής ανυπαρ-
ξίας του Εθνικού Οργανισµού Αντιντόπινγκ. 

Λείπει ο Υπουργός, αλλά θα πω το εξής: Χαίροµαι γιατί στην
επιτροπή κάποιες προτάσεις που κάναµε ως Ελληνική Λύση, έγι-
ναν αποδεκτές από τον Υπουργό. Γιατί είναι µέληµα του Υπουρ-
γείου µία καµπάνια, µία εκστρατεία σε συνεργασία και µε το
Υπουργείο Παιδείας, σε συνεργασία και µε άλλους παράγοντες
όπως είναι οι προπονητές, όπως είναι οι διαιτητές, και κάποια σε-
µινάρια για το ντόπινγκ. Εκείνο το οποίο λέγαµε στην επιτροπή
είναι ότι στη Σουηδία η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού µε ένα
τριψήφιο νούµερο λειτουργεί και είναι κοντά στον πολίτη, ο
οποίος µπορεί να έρθει σε επαφή και να ρωτήσει για κάποιες

απαγορευµένες ουσίες. Μάλιστα, σε κάποια φαρµακεία εκεί
υπάρχει ένα εγχειρίδιο που προβλέπονται όλες οι απαγορευµέ-
νες ουσίες. 

Είναι καλό, λοιπόν, να ενηµερώνεται κάποιος γονιός, γιατί το
παιδί του πήρε ένα σκεύασµα από ένα γυµναστήριο -που ντό-
πινγκ είναι και αυτό- ή από οπουδήποτε. Η άδεια του ΕΟΦ δεν
λέει κάτι. Να δούµε τι επιπτώσεις έχει στην υγεία του. Είναι άλλο
υπό την εποπτεία και τον ερευνητικό ή τον ιατρικό έλεγχο του
ΕΟΦ. Είναι τρικάκια αυτά πώλησης. Δεν λέω ότι παράνοµα δια-
κινείται, όχι νόµιµα διακινείται. Το θέµα είναι τι επιπτώσεις θα
έχει. Αυτό είναι καλό. Καλό αν θέλουµε να ενηµερώσουµε τη νε-
ολαία, διότι υπάρχουν πάρα πολλά ύποπτα σκευάσµατα κυρίως
σε κάποια γυµναστήρια και όχι µόνο. Υπάρχουν και τα καλά
σκευάσµατα ακόµη και σε φαρµακεία. Όµως, να ξέρει ότι αν
πάρει µία κρεατινίνη τι επιπτώσεις έχει. Μπορεί να είναι καλές οι
εταιρείες, αλλά αυτό πρέπει να το δούµε.

Και χαίροµαι που είναι στις πρωτοβουλίες προκειµένου να γίνει
αυτό για να µπορέσουµε πραγµατικά να δώσουµε βάσεις αν θέ-
λουµε να µιλάµε για το αντιντόπινγκ. Διότι πάντα το ντόπινγκ
είναι ένα βήµα πριν. Και µάλιστα οι µελέτες λένε ότι θα πάµε σε
ένα νέο ντόπινγκ τα επόµενα χρόνια, το οποίο θα είναι πολύ δύ-
σκολο να ανιχνευθεί, γιατί θα είναι τροποποιηµένο γενετικά και
αυτό µας προβληµατίζει. Διότι θα διεισδύσουν κάποια γονίδια
που έχουν επιδόσεις αθλητικές, θα τα αποµονώνουν κάποιοι για-
τροί κ.λπ..

Ήρθε ο κύριος Υπουργός. Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε
Υπουργέ, -για να µην µακρηγορώ πολύ, τα έχουµε πει στην επι-
τροπή- για αυτό που θέλετε να κάνετε µε τις δεύτερες οµάδες
στη Super League 2 κατά τα ευρωπαϊκά πρότυπα. Από τη µία
είναι καλό διότι θα δίδονται τα εχέγγυα σε ποδοσφαιριστές να
χρησιµοποιούνται στις δεύτερες οµάδες, να αποκτούν µια εµπει-
ρία. Από την άλλη, βεβαίως, η διοργανώτρια αρχή λέει να µην
µοιράζονται τα τηλεοπτικά δικαιώµατα -αυτή ήταν η εισήγηση
που έκαναν- ενώ αυτές θα µοιράζονται τα τηλεοπτικά δικαιώ-
µατα. Αυτές δεν θα µπορούν να ανέβουν κατηγορία. Είναι έτσι;

Εγώ, όµως, θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Από τη στιγµή που
αυτές οι οµάδες θα παίζουν στα playoff -η διοργανώτρια αρχή
έλεγε να µην παίζουν στα playoff- δεν είναι ύποπτο αυτό για τους
λεγόµενους «µατιασµένους» αγώνες που έλεγε ο Γεωργίου στις
εκποµπές του; Δηλαδή, µία οµάδα, αφού δεν θα έχει βαθµολο-
γικό ενδιαφέρον, δεν θα βοηθήσει µια άλλη οµάδα βαθµολογικά;
Και ελπίζω να µην είναι στο «ΣΤΟΙΧΗΜΑ», στον ηλεκτρονικό
τζόγο, γιατί εκεί µπορεί να καθίσει απλά και να φάει και παρα-
πάνω γκολ. Καταλαβαίνετε δηλαδή; Εγείρεται αυτό το ζήτηµα
και δεν ξέρω πόσο σας έχει απασχολήσει το ότι αυτές οι οµάδες
δεν θα έχουν βαθµολογικό ενδιαφέρον και θα συµµετέχουν. Δη-
λαδή ήδη τέσσερις οµάδες νοµίζω έδειξαν ενδιαφέρον να συµ-
µετάσχουν. 

Το ιδεατό θα ήταν να έχουµε ένα ξέχωρο πρωτάθληµα. Γιατί
οι µεγάλες οµάδες της Ευρώπης έχουν δεύτερες οµάδες, αλλά
θα είναι ύποπτοι, «µατιασµένοι» αγώνες. Γιατί εάν η δεύτερη
οµάδα δεν έχει βαθµολογικό ενδιαφέρον να βγει και υπάρχει µία
άλλη οµάδα «δορυφόρος» της µεγάλης οµάδας που αν βγει, θα
συµφέρει, -δεν θέλω να δώσω παραδείγµατα τώρα για εύλογους
λόγους- τότε µπαίνει ένα ερώτηµα. Κάποιες οµάδες θα καθίσουν
να χάσουν. Θα το πω έτσι απλά. Οπότε αυτό πρέπει να µας προ-
βληµατίσει πώς θα το διαφυλάξουµε. 

Το δεύτερο κοµµάτι -και ολοκληρώνω- είναι αυτό που σας
έλεγα µε κάποια σωµατεία. Υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα αυτή
τη στιγµή µε κάποιες πολεµικές τέχνες από εκεί που βάζετε τις
σχολές προπονητών µέσα από τα πανεπιστηµιακά πτυχία ΤΕΦΑΑ.
Αυτό είναι καλό. Υπάρχουν όµως κάποια ολυµπιακά αθλήµατα
όπως είναι ο αθλητικός σύλλογος «ΠΗΓΑΣΟΣ» στη Δράµα του
τζούντο, ο όποιος δεν έχει αυτή τη στιγµή προπονητές ΤΕΦΑΑ
για να διδάξουν. Γιατί είναι ένας σύλλογος µε πάρα πολλές δια-
κρίσεις στο τζούντο και υπάρχουν καθηγητές µε τρία και έξι νταν
και µου λένε -δεν ξέρω κατά πόσο ισχύει, δείτε το εσείς- ότι στην
Ευρώπη αυτοί οι δάσκαλοι µπορούν να διδάξουν. Γιατί στις πο-
λεµικές τέχνες δεν έχουµε προπονητή, έχουµε δάσκαλο. Θα το
δείτε λίγο αυτό; Είναι ο ν.2725/1999. Μήπως µπορεί να τροπο-
ποιηθεί;
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Και ένα δεύτερο αίτηµα που βάζουν κάποια άλλα σωµατεία και
εδώ από το λεκανοπέδιο -και ήρθαν και στην Ελληνική Λύση αυτά
τα αιτήµατα- είναι ότι υπάρχουν κάποια σωµατεία µε ενήλικες
αθλητές, οι οποίοι προετοιµάζονται δύο και τρεις φορές τον
χρόνο. Πηγαίνουν δυο µέρες πριν, γιατί άλλη δουλειά κάνουν οι
άνθρωποι. Πρέπει κι αυτοί να πληρώνουν το παράβολο του προ-
πονητή; Μήπως πρέπει να το πείτε λίγο αυτό µε το τζούντο για
να µη µείνουν πάνω από ογδόντα παιδιά χωρίς το ολυµπιακό
άθληµα του τζούντο στη Δράµα, που δεν µπορούν να βρουν πτυ-
χία ΤΕΦΑΑ µε ειδικότητα τζούντο; Γιατί στους καθηγητές Φυσι-
κής Αγωγής υπάρχουν κάποιες ειδικότητες που είναι δύσκολο να
τις βρεις. Είναι δύσκολο να βρεις καθηγητή προπονητή Φυσικής
Αγωγής για το τζούντο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπούµπα.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25, ο κ. Γιώργος
Λογιάδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα σήµερα από το Βήµα αυτό να
πω συγχαρητήρια στους δύο Έλληνες που µας έκαναν υπερή-
φανους, την Μαρία Σάκκαρη και τον Στέφανο Τσιτσιπά. Θα χαι-
ρόµουν, όµως, όπως και όλοι οι Έλληνες, εάν βλέπαµε τις εθνι-
κές µας οµάδες να διακρίνονται διεθνώς. 

Θα ήθελα να αναδείξω κάποια θέµατα στα οποία θεωρώ ότι
συµφωνούµε όλοι. Ο κοµµατισµός και ο κοµµατιασµός της πολι-
τικής και της κοινωνίας πάει χέρι-χέρι µε τον κοµµατιασµό, τη βία
και τη διαπλοκή στον επαγγελµατικό αθλητισµό. Τα στοιχήµατα,
τα στηµένα παιχνίδια, η διασύνδεση πολιτικής και µεγαλοµετό-
χων δηµιουργεί διαπλοκή, διχάζει και απαξιώνει το ευ αγωνίζε-
σθαι.

Τα στηµένα παιχνίδια, οι µετακινήσεις οργανωµένων οπαδών
που δηµιουργούν εντάσεις, η βία µέσα και έξω από τα γήπεδα,
οι βανδαλισµένες πινακίδες στους δρόµους και στους τοίχους
µε γκράφιτι οµάδων, η φθορά δηµόσιας και ιδιωτικής περιουσίας
είναι όλα εκφάνσεις ασυδοσίας και ατιµωρησίας. Αυτά θέλει ο
αγνός φίλαθλος, ο αγνός πολίτης να καταπολεµήσει η πολιτεία.

Να τονίσω ότι είµαστε οι Έλληνες από τους πιο αγύµναστους
και πιο υπέρβαρους λαούς. Χρειαζόµαστε υποδοµές, πάρκα,
πράσινο, οργανωµένους χώρους άθλησης. Νους υγιής εν σώµατι
υγιή, έλεγαν οι πρόγονοι µας. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου περιλαµβάνει στοιχεία τα οποία ως
ΜέΡΑ25 στηρίζουµε, όπως είναι η ασφάλιση των αθλητών, η κα-
ταπολέµηση του ντόπινγκ και ότι για τις οµάδες που συµµετέ-
χουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α2 εθνικής κατηγο-
ρίας ανδρών τουλάχιστον το ήµισυ των δηλωθέντων σε κάθε
φύλλο αγώνα ποδοσφαιριστών καθώς και η διάρκεια του πρω-
ταθλήµατος πρέπει να πληροί τις προϋποθέσεις συµµετοχής σε
ελληνική εθνική οµάδα οποιασδήποτε ηλικιακής κατηγορίας. 

Θα αναφερθώ τώρα σε τοποθετήσεις των φορέων τις οποίες
ως ΜέΡΑ25 στηρίζουµε. Πανελλήνιος Σύνδεσµος Αµειβοµένων
Ποδοσφαιριστών: Στο νοµοσχέδιο που κατατέθηκε δυστυχώς για
άλλη µια φορά η Κυβέρνηση αγνοεί τον βασικό πρωταγωνιστή
που είναι ο ποδοσφαιριστής, ο αθλητής. Πρέπει να υπάρχει ου-
σιαστική και θεσµική συµµετοχή του ΠΣΑΠ στα θεσµικά όργανα
όπως στο διοικητικό συµβούλιο της ΕΠΟ, στην Επιτροπή Επαγ-
γελµατικού Ποδοσφαίρου και στην Επιτροπή Αδειοδότησης. Μια
τέτοια συµµετοχή θα ενίσχυε τον ρόλο της επιτροπής ιδίως σε
θέµατα οφειλών ΠΑΕ σε επαγγελµατίες ποδοσφαιριστές. 

Υπάρχουν οφειλές σε περίπου χίλιους πεντακόσιους ποδο-
σφαιριστές από το 2012 µέχρι σήµερα ανώτερες των 26 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και καµµία κυβέρνηση µέχρι σήµερα δεν έχει κάνει
κάτι γι’ αυτό. 

Ενίσχυση της εθνικής καταχώρησης, της διαµόρφωσης και
θέσης σε ισχύ του συνόλου των κανονισµών που αφορούν τη
σχέση των ΠΑΕ και των ποδοσφαιριστών. Η ΕΠΟ αναλαµβάνει
πρωτοβουλίες µονοµερώς για τα εργασιακά δικαιώµατα των πο-
δοσφαιριστών. 

Βασική και διαχρονική θέση αποτελεί η ενίσχυση του θεσµικού
πλαισίου διασφάλισης και ικανοποίησης των εκκαθαρισµένων

απαιτήσεων επαγγελµατιών ποδοσφαιριστών έναντι ΠΑΕ που
υποβιβάζονται, αλλάζουν όνοµα και ΑΦΜ και στη συνέχεια, επα-
νακτούν τη νοµική φύση µιας ΠΑΕ. 

Πάγια θέση αποτελεί η θεσµική επανακαταχώρηση του δικαιώ-
µατος του ΠΣΑΠ από τα έσοδα από τα ραδιοτηλεοπτικά δικαιώ-
µατα και από τα έσοδα των στοιχηµατικών εταιρειών, µε σκοπό
την αποζηµίωση των αθλητών που έχουν χάσει χρήµατα από τις
οµάδες τους. 

Καταπολέµηση του ντόπινγκ, γρήγορη έκδοση αποφάσεων
έτσι ώστε να µην διασύρονται αθλητές που τελικά δικαιώνονται. 

Ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Υπαλλήλων Αθλητικών Σωµατείων
θέτει ότι δεν έχει προβλεφθεί στη µετακίνηση από οµοσπονδία
σε άλλη οµοσπονδία η µετακίνηση προσωποπαγών θέσεων. Σε
κάποιες οµοσπονδίες δεν υπάρχει µηνιαία καταβολή µισθοδο-
σίας µε τα όποια προβλήµατα συνεπάγεται αυτό για τους εργα-
ζόµενους. Κατοχύρωση στην τακτική µηνιαία µισθοδοσία µε
κάποιο τρόπο νοµοθετηµένα, να υπάρχει διαχωρισµός στη µι-
σθοδοσία των υπαλλήλων των ενώσεων που αποσπώνται στις
οµοσπονδίες για κάποιο χρονικό διάστηµα έτσι ώστε να µην κα-
θυστερεί η µισθοδοσία τους. 

Κανονισµοί εσωτερικών λειτουργιών των οµοσπονδιών. Μόνο
δεκατέσσερις οµοσπονδίες έχουν κανονισµό, οι υπόλοιπες όχι,
ενώ ορισµένες έχουν καταθέσει κανονισµό και για περίπου δύο
χρόνια δεν έχει εγκριθεί χωρίς καµµία απάντηση. Το γεγονός
αυτό προκαλεί λειτουργικά προβλήµατα στις οµοσπονδίες. 

Το ποσό της επιχορήγησης προς µία οµοσπονδία δεν είναι δυ-
νατόν να είναι µικρότερο από τα έξοδα µισθοδοσίας της. Αυτό
συµβαίνει όµως σε πολλές οµοσπονδίες. Και από τον Πανελλήνιο
Σύνδεσµο Αµειβοµένων Πετοσφαιριστών έχει δηµιουργηθεί µια
κλειστή λίγκα οκτώ οµάδων τα τελευταία δύο χρόνια, µε το ποσό
της επιχορήγησης να είναι αρκετά µεγάλο. Και πρέπει να αυξη-
θούν οι οµάδες του πρωταθλήµατος, έτσι ώστε να συµµετέχουν
περισσότεροι αθλητές προς όφελος των εθνικών οµάδων και του
ανταγωνισµού του πρωταθλήµατος, να αυξηθούν οι οµάδες στην
λίγκα από οκτώ σε δέκα ή σε δώδεκα και να υπάρχει ένα κατώ-
τερο συµβόλαιο για κάθε αθλητή, καθώς υπάρχουν επαγγελµα-
τίες αθλητές µε πολύ µικρά συµβόλαια.

Από το σηµερινό σχέδιο νόµου λείπει εντελώς ο γυναικείος
αθλητισµός και δεν υπάρχει προγραµµατισµός για την ανάπτυξή
του, ενώ η UEFA έχει βάλει σε πολύ υψηλή προτεραιότητα πα-
ραδείγµατος χάριν το γυναικείο ποδόσφαιρο και πριµοδοτεί για
τον σκοπό αυτόν τις ποδοσφαιρικές ενώσεις. 

Θα κλείσω λέγοντας ότι στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής
ακόµη και οι κυνικότεροι των µεγαλοµετόχων κατανοούν ότι η
ελεύθερη καπιταλιστική αγορά δολοφονεί τον ανταγωνισµό στα
γήπεδα. Στο αµερικανικό ποδόσφαιρο, το NFL, National Football
League, παίκτες µε εξαιρετική φυσική κατάσταση συγκρούονται
αλύπητα θυσιάζοντας συχνά την υγεία τους, πολεµώντας κυριο-
λεκτικά για τη νίκη και τη δόξα που φέρνει πρόκριση στο Σούπερ
Μπόουλ.

Όµως για να γίνει συναρπαστικότερο το πρωτάθληµα και για
να µην κερδίζουν οι ίδιες και οι ίδιες οµάδες, η ελεύθερη αγορά
έχει καταργηθεί µε δύο κανόνες: πρώτον, καµµία οµάδα δεν µπο-
ρεί να υπερβεί ένα συγκεκριµένο ποσό συνολικών µισθών και
δεύτερον, οι καλύτεροι παίκτες των χαµηλότερων κατηγοριών
αναγκαστικά παίζουν την επόµενη χρονιά στη χειρότερη οµάδα
του πρωταθλήµατος, µε σκοπό να ενισχύονται οι αδύναµες οµά-
δες και µαζί τους το πρωτάθληµα ολόκληρο. Το ίδιο ισχύει και
για το NBA, το µπάσκετ. 

Μήπως θα έπρεπε κι εµείς εδώ να διδαχθούµε από αυτή τη
ρύθµιση;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Λογιάδη.

Και µπαίνουµε πλέον στον κύκλο των οµιλητών Βουλευτών.
Παρακαλώ να τακτοποιηθεί το Βήµα και τον λόγο έχει ο Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριος Κούβελας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από δύο

χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας το τοπίο και στον
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αθλητισµό αλλάζει. Όποιος δεν µπορεί να το δει λυπάµαι αλλά
άλλα έχει στο µυαλό του, άλλα σκέφτεται, είναι µικροκοµµατική
η σκέψη και κυρίως, διακατέχεται από ιδεολογικές εµµονές. 

Στον αθλητισµό αξίζει -θα συµφωνήσω µε προηγούµενους συ-
ναδέλφους- οµοφωνία για να έρθουν διεθνείς διακρίσεις και επι-
τυχίες. Κάναµε και θα προχωρήσουµε σε επιπλέον παρεµβά-
σεις-µεταρρυθµίσεις που εδώ και δεκαετίες έµοιαζαν ταµπού
στον αθλητισµό. 

Για πρώτη φορά τέθηκε περιορισµός στο όριο των ηλικιών και
τις θητείες όσων διοικούν τις αθλητικές οµοσπονδίες. Για πρώτη
φορά έγιναν ηλεκτρονικά εκλογές στις οµοσπονδίες. Για πρώτη
φορά συγκροτήθηκε το Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Ερασι-
τεχνικών Σωµατείων και βάζουµε τέλος στα σωµατεία σφραγί-
δες, ώστε οι επιχορηγήσεις από το δηµόσιο στον αθλητισµό να
πιάνουν τόπο. Για πρώτη φορά εφαρµόζεται το νέο αντικειµενικό
σύστηµα «ΧΙΛΩΝ» για την αξιοκρατία στις οµοσπονδίες. Για
πρώτη φορά έχουµε ηλεκτρονική καταγραφή όλων των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων στη χώρα. 

Να σηµειώσω ότι είχαµε την περίοδο της πανδηµίας άµεση οι-
κονοµική στήριξη των νόµιµα καταγεγραµµένων αθλητικών σω-
µατείων που επλήγησαν από την πανδηµία µε αξιοκρατικές και
διαφανείς διαδικασίες. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ζητήσω ακόµη µεγαλύτερη προσοχή
στα σωµατεία ατόµων µε αναπηρίες που έχουν αθλητές σε πε-
ρισσότερα αθλήµατα και τη δυνατότητα αυτά να επιχορηγηθούν
ανάλογα ίσως και περισσότερο µε άλλα αθλητικά σωµατεία.
Έχουν ανάγκη της αµέριστης στήριξης της πολιτείας και όλων
µας αυτά τα σωµατεία. 

Επιτρέψτε µου εδώ και µια προσωπική αναφορά. Διαχρονικά
έχω και εγώ ιδιαίτερη ευαισθησία στα ζητήµατα του αθλητισµού.
Ως δικηγόρος έχω χειριστεί πολλές αθλητικές υποθέσεις, ξέρω
τα ζητήµατα του επαγγελµατικού αθλητισµού σε βάθος, έχοντας
αδελφό επί είκοσι χρόνια επαγγελµατία καλαθοσφαιριστή. Είχα
την τιµή να συνεργαστώ µε έναν από τους «πατριάρχες» του
Αθλητικού Δικαίου στην Ελλάδα και εισηγητή του αθλητικού
νόµου 2725/99, τον αείµνηστο συνάδελφο Παντελή Δέδε, κυρίως
όµως ως απλός φίλαθλος. Πιστεύω και εγώ στο αθλητικό ιδεώ-
δες, στις αξίες που προάγει ο αθλητισµός, για τα παιδιά µας τε-
λικά. Νιώθω ότι κάτι αλλάζει στο αθλητικό τοπίο ειδικά µε τις
διατάξεις που φέρνουµε σήµερα µε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Πιστεύω ότι πολύ σύντοµα θα µπορέσουµε ακόµη και στην
επόµενη αγωνιστική περίοδο να πάµε στα γήπεδα µε τα παιδιά
µας, να δούµε ένα ντέρµπι ποδοσφαίρου χωρίς φόβο. 

Θυµίζω ότι ο αθλητισµός µας προστατεύεται από το Σύνταγµα.
Τι κάνουµε σήµερα λοιπόν; Αναµορφώνεται το θεσµικό πλαίσιο
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, προκειµένου αφ’
ενός να εξαλειφθούν παθογένειες του παρελθόντος και από την
άλλη µεριά, να αξιοποιηθούν διοικητική εµπειρία, πρακτική υπο-
δοµή και τεχνογνωσία. 

Όσον αφορά τα µέλη της, θα πρέπει εφεξής να είναι ευρύτε-
ρης αποδοχής, καθώς θα ζητείται η σύµφωνη γνώµη της αρµό-
διας επιτροπής της Βουλής, όπως γίνεται µε άλλους οργανισ-
µούς και ΔΕΚΟ. 

Εκφράζω την ικανοποίησή µου, διότι εισάγεται σήµερα νοµο-
θετικά η δυνατότητα χρηµατοδότησης από αθλητικές ανώνυµες
εταιρείες για βελτιωτικά και άλλα έργα υποδοµών σε αθλητικές
εγκαταστάσεις που ανήκουν στο δηµόσιο. Έτσι δίνεται η δυνα-
τότητα συµψηφισµού του κόστους αυτών των έργων που θα χρη-
µατοδοτηθούν από τις ανώνυµες αθλητικές εταιρείες µε τα
ενοίκια για τη χρήση αυτών των εγκαταστάσεων. Είναι µία ρύθ-
µιση που λύνει επιτέλους τον γόρδιο δεσµό σχετικά µε τη χρήση
του «Καυτανζόγλειου Σταδίου» από την ΠΑΕ ΠΑΟΚ όσο θα κα-
τασκευάζεται η «Νέα Τούµπα». 

Έτσι γίνεται δεκτό ένα εύλογο αίτηµα της ΠΑΕ ΠΑΟΚ επ’ ωφε-
λεία ταυτόχρονα και του µεγαλύτερου δηµόσιο σταδίου της Θεσ-
σαλονίκης, το οποίο θα αναβαθµιστεί. 

Περαιτέρω, επιτυγχάνεται η εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε τις
προτάσεις που περιέχονται στην ολιστική µελέτη των UEFA και
FIFA, µετά από τη διακήρυξη προθέσεων που υπέγραψε ο Πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης µε τους προέδρους των διε-
θνών αυτών οµοσπονδιών.

Επικαιροποιείται και εκσυγχρονίζεται το νοµικό πλαίσιο που
διέπει τις λέσχες φιλάθλων, τους γνωστούς συνδέσµους, όπως
λέγαµε παλαιότερα. 

Δυστυχώς, τα φαινόµενα οπαδικής βίας είναι πολύ συχνά στη
Θεσσαλονίκη, αλλά και στην Αθήνα. H βία δεν θα φέρει διακρί-
σεις ούτε στις αγαπηµένες µας οµάδες ούτε και στον ελληνικό
αθλητισµό. Στοχεύουµε να συµβάλουµε στην καλλιέργεια κουλ-
τούρας συνεννόησης µεταξύ φιλάθλων διαφορετικών οµάδων,
έτσι ώστε να γυρίσει, τελικά, ο κόσµος στα γήπεδα. Για όσους,
βέβαια, δεν εννοούν να συµµορφωθούν εκεί, επαναφέρουµε το
ιδιώνυµο ποινικό αδίκηµα για πράξεις αθλητικής βίας.

Ίσως, κύριε Υπουργέ, είναι καλό να εξετάσουµε και στη χώρα
µας το ευρωπαϊκό δόγµα που έχουν ακολουθήσει µε επιτυχία,
που λέει λιγότερες αστυνοµικές δυνάµεις στα γήπεδα και µεγα-
λύτερη ευθύνη για την οργάνωση, περιφρούρηση της τάξης,
κατά τη διάρκεια και µετά από αθλητικές συναντήσεις στις ίδιες
τις οµάδες.

Θα πέφτει φως σε κάθε πληροφορία για στηµένα παιχνίδια και
δηµιουργείται η σχετική πλατφόρµα καταγγελιών. Επιπλέον, οι
δήµοι που δεν θα καταχωρούν τις αθλητικές τους εγκαταστάσεις
στη νέα ψηφιακή πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ» δεν θα εντάσσονται
στα προγράµµατα άθλησης για όλους και σε άλλα χρηµατοδο-
τικά εργαλεία της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, ακόµη ένα
βήµα για το νοικοκύρεµα στο αθλητικό τοπίο της χώρας µας.

Εισάγεται η αναδιάρθρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών
στο ποδόσφαιρο, µε στόχο την ενίσχυση της βιωσιµότητάς του,
την προσαρµογή στις νέες οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες,
από τη νέα αγωνιστική περίοδο το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο
θα έχει πια τη Super League και τη Super League 2, ενώ –παράλ-
ληλα- θεσπίζονται αυστηρότερα κριτήρια βιωσιµότητας και ανά-
πτυξης των ΠΑΕ της δεύτερης κατηγορίας. Ελάχιστο µετοχικό
κεφάλαιο, αυξηµένη εγγυητική επιστολή, οι µισοί ποδοσφαιρι-
στές που δηλώνονται κάθε φορά στο φύλλο αγώνα θα πρέπει να
έχουν δικαίωµα συµµετοχής µας στις εθνικές οµάδες. Είναι µία
τοµή, µία εξέλιξη που δίνει έµφαση στην αξιοποίηση των ταλαν-
τούχων Ελλήνων αθλητών και δυναµώνει έτσι τις εθνικές µας
οµάδες.

Παράλληλα, το νοµοσχέδιο απελευθερώνει για πρώτη φορά
τις µεταγραφές των ερασιτεχνών αθλητών µετά το 19ο έτος της
ηλικίας τους. Στόχος εδώ είναι να εκλογικευθούν και να περιορι-
στούν οι έως σήµερα δεσµεύσεις, υπέρµετρες σε βάρος των
αθλητών. Έχει, λοιπόν, ο αθλητής την ελεύθερη επιλογή σωµα-
τείου και τη δυνατότητα να εξελιχθεί, αλλά και η οµάδα στην
οποία αγωνιζόταν µέχρι τότε έχει ήδη εύλογο χρόνο, προηγου-
µένως, για να αξιοποιήσει όποια δικαιώµατα έχει επάνω στον
αθλητή.

Σηµαντική µεταρρύθµιση, επίσης, –επιτέλους- η ασφάλιση των
ερασιτεχνών αθλητών. Ρυθµίζονται ακόµη µε ενιαίο τρόπο ζητή-
µατα του επαγγέλµατος του προπονητή, ενεργοποιείται το Μη-
τρώο Προπονητών, ιδρύεται Εθνική Σχολή Προπονητών.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε συζητήσει σχετικά σε συνέχεια κοινο-
βουλευτικής ερώτησης που απηύθυνα προς εσάς και πράγµατι,
το σχέδιο νόµου που εισηγείσθε, σχεδόν, ικανοποιεί τους προ-
πονητές ποδοσφαίρου, αποφοίτους των ΣΕΦΑΑ, τους επιστήµο-
νες, δηλαδή, αποφοίτους ανώτατης σχολής. Θα σας ζητούσα να
εξαντλήσετε όποια περιθώρια υπάρχουν, ώστε οι επιστήµονες
προπονητές ποδοσφαίρου να αναγνωρίζετε ότι διαθέτουν, ότι
έχουν στην κατοχή τους πτυχίο κατηγορίας UEFA Α. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, αποτελεί χρέος και αυτοσκοπό να δώσουµε τέλος
στην απαξίωση του αθλητικού προϊόντος στα µάτια των υγειών
φιλάθλων είτε µιλάµε για επαγγελµατικό είτε µιλάµε για ερασι-
τεχνικό αθλητισµό. Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να βάλει
τέλος σε διαχρονικές παθογένειες, να υλοποιήσει χρόνια αιτή-
µατα που είχαν τεθεί από φορείς του αθλητισµού -φάνηκε αυτό
και από την ακρόαση στην αρµόδια επιτροπή- κι από τη θεωρία,
τελικά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να περάσουµε στην πράξη.

Πολλές φορές είδαµε να απαγγέλλονται και να εξαγγέλλονται
προθέσεις, µέτρα, να ψηφίζονται νόµοι, αλλά στην εφαρµογή εί-
χαµε πάντα δυσκολίες.

Το Υφυπουργείο Αθλητισµού εδώ και δύο χρόνια κάνει το αν-
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τίθετο. Δεν διστάζει µπροστά στο πολιτικό κόστος και προχωρεί
µπροστά. 

Ο φιλόσοφος –και είναι τα τελευταία µου λόγια, κύριε Πρό-
εδρε- και βραβευµένος µε Νόµπελ Λογοτεχνίας, Αλµπέρ Καµύ
είχε πει χαρακτηριστικά, ότι: «όσα έµαθα για την ηθική και τις
υποχρεώσεις, τα έµαθα από το ποδόσφαιρο». Πολλοί λένε ότι
στην Ελλάδα έχουµε τον αθλητισµό και ιδίως το ποδόσφαιρο που
µας αξίζει. Έ, λοιπόν, ήρθε ο καιρός όλα αυτά ν’ αλλάξουν και
να τους αλλάξουµε γνώµη. 

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπούρας): Και εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κούβελα.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία, κ. Ιωάννης Μπουρνούς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όποιος βαριέται να ζυµώσει, δέκα ηµέρες κοσκινίζει και εσείς,

κύριε Υφυπουργέ, αν κρίνουµε από τους µήνες που κοσκινίσατε
µέχρι να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο, πρέπει να βαριέστε οικτρά.
Βέβαια, υπάρχει και το ενδεχόµενο να µην ξέρετε να ζυµώνετε,
όπως φάνηκε και εκ του αποτελέσµατος από την προηγούµενη
αθλητική σας µεταρρύθµιση, όπως τη λέτε εσείς ή απορρύθµιση
που τη βίωσε και συνεχίζει να τη βιώνει ο ελληνικός αθλητισµός. 

Ας ξεκινήσουµε µε την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού.
Την προβληµατική και παρωχηµένη, κατά δήλωσή σας, την
οποία, όµως, κρατήσατε ζωντανή µε συνεχείς παρατάσεις και
που µε τις ύποπτες παρεµβάσεις σας χωρίσατε ποδοσφαιρικά
την Ελλάδα στα δύο. Και αφού ήταν προβληµατική και παρωχη-
µένη, γιατί δεν κάνατε χρήση των διατάξεων του ν.4603/2019 του
γνωστού νόµου Βασιλειάδη να την αλλάξετε; Γιατί δεν την κά-
νατε ανεξάρτητη αρχή µε δικό της οργανόγραµµα και οργανικές
θέσεις και µε απόλυτη ανεξαρτησία;

Γιατί µε την κωλυσιεργία σας δεν δώσατε τέλος στην καχυπο-
ψία µε τη σύσταση µιας επιτροπής που θα τερµάτιζε τις πολιτικές
παρεµβάσεις και θα δηµιουργούσε ένα πεδίο διαφάνειας και
αξιοπιστίας των ανωνύµων εταιρειών του επαγγελµατικού αθλη-
τισµού;

Η απάντηση είναι απλή. Γιατί δεν θέλετε, αλλά κυρίως γιατί
δεν µπορείτε. Και δεν µπορείτε, γιατί, µάλλον, τα γραµµάτια
προς εξόφληση δεν έχουν τελειώσει. Το νοµοθέτηµά σας συνε-
χίζει την προ του ν.4603 κατάσταση. Μία επιτροπή δέσµια του
εκάστοτε Υπουργού, στενά εξαρτηµένη από τον προϋπολογισµό
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, µε άδεια φαρέτρα ενάντια
στη διαπλοκή και τη διαφθορά και απογυµνωµένη από εξειδικευ-
µένο και λοιπό προσωπικό. 

Μια επιτροπή που θα λειτουργεί και µε εξωτερικές εργολαβίες
σε περίπτωση αδυναµίας να ανταπεξέλθει χρονικά στο έργο της.
Με δεδοµένη τη γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη και την ιδεολογική προσήλωσή σας στην πώληση υπηρε-
σιών του δηµοσίου σε ιδιώτες, είµαστε σίγουροι ότι κάποιοι φίλοι
σας θα γίνουν πλουσιότεροι µε την πεπατηµένη των απευθείας
αναθέσεων.

Όσον αφορά στις διατάξεις για την εναρµόνιση µε την ολιστική
µελέτη της FIFA και της UEFA για το ελληνικό ποδόσφαιρο και
την ΕΠΟ, καταρχήν είναι παρήγορο για εσάς ότι το Μαξίµου σας
επέστρεψε το χαρτοφυλάκιο του ποδοσφαίρου που σας είχε
άκοµψα αφαιρεθεί εδώ και καιρό.

Παρ’ όλα αυτά και ενώ φαινοµενικά είχατε εύκολο έργο στο
συγκεκριµένο πεδίο, καταφέρατε να ενσωµατώσετε διατάξεις εν-
δεικτικές του δόγµατος της Κυβέρνησής σας, περί αυταρχικού
νόµου και δήθεν τάξης. Επαναφέρετε ένα δοκιµασµένο, επικίν-
δυνο, αλλά και αναποτελεσµατικό ιδιώνυµο για λόγους εντυπω-
σιασµού. Μειώνετε τις ποινές σε όσους, µέσω του τύπου ή του
διαδικτύου, παρακινούν, υποκινούν, οργανώνουν πράξεις βίας
στα γήπεδα. Τιµωρείτε, δηλαδή, την πέτρα και όχι το χέρι που
την πετάει!

Γνωρίζουµε ότι η ολιστική µελέτη των διεθνών οµοσπονδιών
του ποδοσφαίρου κάνει λόγο για αυστηροποίηση των ήδη αυ-
στηρών ποινών. Παράλληλα, όµως, εµπεριέχει και προτάσεις που
εµβαθύνουν τη συµµετοχή και τη συνεργασία, εδραιώνουν τη δη-

µοκρατία, καλλιεργούν την ισότητα και καταπολεµούν τις ανισό-
τητες. 

Αντ’ αυτού επιλέξατε να καταστεί η πολιτεία σκληρός τιµωρός
νέων ανθρώπων, αποποιούµενοι, ταυτόχρονα, τις ευθύνες που
και η ίδια ενδεχοµένως, φέρει, δια των πράξεων ή παραλείψεών
της για την κοινωνική περιθωριοποίησή τους. 

Για την αναδιάρθρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών στο
ποδόσφαιρο επιδεικνύετε και εδώ την χαρακτηριστική σας προ-
χειρότητα, για την οποία, πολλές φορές στο παρελθόν, σπεύ-
σατε, εκ των υστέρων, να διορθώσετε µε τροπολογίες είτε εσείς
είτε ο κ. Γεραπετρίτης. 

Η αναδιάρθρωση των κατηγοριών στο επαγγελµατικό ποδό-
σφαιρο προκειµένου να αναβαθµιστεί και καταστεί οικονοµικά
βιώσιµο, είναι κάτι για το οποίο εργαστήκαµε και είχαµε αρχίσει
να υλοποιούµε µε ένα πλάνο πενταετίας µέχρι που το πυρπολή-
σατε µε ιδιαίτερη σπουδή από την αρχή κιόλας της διακυβέρνη-
σής σας.

Είµαστε σχεδόν σίγουροι ότι το εγχείρηµά σας θα αποτύχει.
Και θα αποτύχει, διότι δεν έχετε προχωρήσει σε ενδελεχή και εµ-
περιστατωµένο σχεδιασµό, λαµβάνοντας υπ’ όψιν σηµαντικές
παραµέτρους τόσο του αθλήµατος όσο και των δυνατοτήτων της
εγχώριας αγοράς. Θα αποτύχει, διότι ακόµα δεν έχουν διασαφη-
νιστεί καίρια λειτουργικά ζητήµατα της νέας κατηγορίας. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος προχειρότητας και επικοινωνιακής πο-
λιτικής κινούνται και οι διατάξεις για τους προπονητές αθληµά-
των. Αν θυµάµαι καλά, τον Αύγουστο του 2020 είχατε θέσει κά-
ποιες απ’ αυτές σε διαβούλευση ως µέρος άλλου νοµοσχεδίου.
Δεν τις κατεβάσατε τότε και τις επαναφέρετε τώρα χωρίς δια-
βούλευση, ούτε καν µε τους εµπλεκόµενους και θιγόµενους φο-
ρείς. Ενδεχοµένως, η διαβούλευση έγινε µόνο µε φορείς που
συχνάζουν στην Πειραιώς και κάνουν follow και like στην προσω-
πική σας σελίδα στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Ηλεκτρονικό Μητρώο Προπονητών. Πρόκειται για την ψηφιο-
ποίηση του ήδη υπάρχοντος µητρώου στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού και καθορίζονται εκ νέου οι προϋποθέσεις και τα
απαιτούµενα δικαιολογητικά. Δεν διευκρινίζεται αν απαιτείται
επανεγγραφή και επανακατάθεση όλων των δικαιολογητικών για
τους ήδη κατόχους άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή
από την ΓΓΑ ή αν η εγγραφή θα γίνεται µε µία απλή αίτηση και
χωρίς καµµία πρόσθετη οικονοµική επιβάρυνση. Αν απαιτείται
επανεγγραφή, θα καταβάλλεται πάλι το σχετικό παράβολο; Θυ-
µίζουµε ότι το παράβολο είναι 147 ευρώ, κύριε Αυγενάκη. 

Εν συνεχεία, συγκροτείται πάλι η Επιτροπή Ισοτιµιών και
ιδρύεται εκ νέου Εθνική Σχολή Προπονητών στη Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού, που µε δικό σας νόµο, τον ν.4726/2020, θα λει-
τουργούσαν στο Ελληνικό Κέντρο Αθλητικής Έρευνας και
Τεχνολογίας, το ΕΚΑΕΤ. Τι απέγινε, αλήθεια, το ΕΚΑΕΤ; Για ποι-
ους λόγους αποτύχατε να υλοποιήσετε αυτά που ψηφίσατε; Ρη-
τορικό είναι το ερώτηµα.

Περαιτέρω διευκρινίσεις και βελτιώσεις πρέπει να κάνετε στη
διάταξη που καθορίζει τα επίπεδα των προπονητών. Ποια είναι
τα κριτήρια τα οποία πρέπει κάποιος να πληροί, προκειµένου να
ανέβει προπονητική κατηγορία; Οι διπλωµατούχοι ΙΕΚ θα µπο-
ρούν να αποκτήσουν άδεια επιπέδου Α και να εξισωθούν προπο-
νητικά µε τους πτυχιούχους των ΣΕΦΑΑ; Τι θα συµβεί στην
περίπτωση µη ύπαρξης ή αριθµητικής ανεπάρκειας προπονητών
επιπέδου Α και Β σε ορισµένα αθλήµατα που συµµετέχουν σε µο-
ριοδοτούµενα πρωταθλήµατα;

Σε κάθε περίπτωση είναι τουλάχιστον υποκριτικό που επιλέ-
ξατε να φέρετε ένα πλαίσιο για τους προπονητές που ρυθµίζει
τα εργασιακά τους θέµατα πρόχειρα και σε µερικές περιπτώσεις
δυσµενώς, όπως για τους πτυχιούχους ΣΕΦΑΑ µε ειδικότητα πο-
δοσφαίρου, σε µία περίοδο που εξαιτίας του παρατεταµένου και
αδικαιολόγητου λουκέτου που βάλατε στον αθλητισµό µεγάλος
αριθµός προπονητών είναι άνεργος και πολύ φοβάµαι ότι ο αριθ-
µός αυτός θα µεγαλώσει τον προσεχή Σεπτέµβρη.

Είναι βέβαιο, δυστυχώς, ότι τα σωµατεία των συσσωρευµένων
οικονοµικών προβληµάτων, εξαιτίας της υγειονοµικής κρίσης και
της έλλειψης ουσιαστικής στήριξης από την Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, δεν θα είναι σε θέση να προσλάβουν προπονητές. Κι αν
εσείς χθες αποφασίσατε να πληρώνονται οι προπονητές και οι
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εργαζόµενοι µε ρεπό, να είστε σίγουροι ότι οι άνθρωποι του
αθλητισµού ειδικά και ο ελληνικός λαός γενικά δεν συµµερίζονται
ούτε την άποψή σας ούτε την ηθική σας.

Κύριε Αυγενάκη, η θητεία σας είναι ένα θροεµβολικό επεισόδιο
στην ιστορία του ελληνικού αθλητισµού. Γι’ αυτό και όταν έρθει
η ώρα, τόσο ο κόσµος του αθλητισµού, όσο και ο ελληνικός λαός
στο σύνολό του θα σας δώσει ρεπό διαρκείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπουρνούς.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σοφία-Χάϊδω Ασηµακοπούλου από την

Ελληνική Λύση και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Σκανδαλί-
δης.

Κυρία Ασηµακοπούλου έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ-ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χώρος του

αθλητισµού προσφέρει ιδανικά πρότυπα για τους νέους, καθώς
τους ωθεί σε µια δηµιουργική ενασχόληση, σε έναν αγώνα για
διαρκή προσπάθεια για τη διεκδίκηση ολοένα και υψηλότερων
επιδόσεων. 

Στον επαγγελµατικό αθλητισµό η κατάσταση φαίνεται πια να
είναι µη αναστρέψιµη. Είµαστε πλέον πολύ µακριά από το ορθό
αθλητικό πνεύµα και την επιδίωξη επιτυχιών που να βασίζονται
µόνο στην προσωπική προσπάθεια. 

Η βιοµηχανία του αθλητισµού είναι χωρίς αντίρρηση σήµερα
από τις πλέον ισχυρές οικονοµικές επιχειρήσεις. Όµως, η παν-
δηµία, η οποία επηρέασε και συνεχίζει να επηρεάζει όλους τους
τοµείς της ζωής επηρέασε, όπως ήταν αναµενόµενο, και τον
αθλητισµό. Τα µέτρα κοινωνικής απόστασης που εισήχθησαν για
τον περιορισµό της εξάπλωσης του κορωνοϊού είχαν σηµαντική
επίδραση στον επαγγελµατικό αθλητισµό. Η απουσία φιλάθλων
από τις κερκίδες και οι µεγάλες οικονοµικές απώλειες από τις ει-
σπράξεις της ηµέρας των αγώνων δηµιούργησαν καθεστώς
ασφυξίας για τον βασιλιά των σπορ και γενικότερα για την παγ-
κόσµια αθλητική βιοµηχανία. 

Σύµφωνα µε το Παγκόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ, η παγκόσµια
αξία της αθλητικής βιοµηχανίας εκτιµάται ότι ανερχόταν σε 471
δισεκατοµµύρια δολάρια το 2018, σηµειώνοντας αύξηση 45%
από το 2011. Πριν την εµφάνιση του κορωνοϊού η πορεία των
εσόδων υπολογιζόταν πως θα ήταν σηµαντικά ανοδική. Σε σχε-
τική πρόσφατη έκθεση της UEFA, όπου γίνεται λόγος για µία βά-
ναυση διακοπή µετά από είκοσι χρόνια αδιάκοπης ανάπτυξης,
αναφέρεται ότι η πανδηµία του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις της
αναµένεται να κοστίσουν στους ευρωπαϊκούς ποδοσφαιρικούς
συλλόγους 8,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πρόκειται, όπως αντιλαµ-
βάνεστε, για µία ασύλληπτης εκτάσεως ζηµιά.

Σε ό,τι έχει να κάνει τώρα µε το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου,
εκείνο ξεκινάει µε την προσδοκία που έχετε για την αναµόρφωση
του θεσµικού πλαισίου της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητι-
σµού. Και λέµε για προσδοκία, γιατί πολύ αµφιβάλλουµε αν όσα
ευαγγελίζεστε θα γίνουν πραγµατικότητα. 

Να θυµίσουµε ότι πρόκειται για µία επιτροπή, η οποία δεν υπό-
κειται σε εποπτεία και οποιονδήποτε έλεγχο νοµιµότητας ή σκο-
πιµότητας από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, τον Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού ή από οποιοδήποτε άλλο όργανο της
Κυβέρνησης, εκτός φυσικά από τα ζητήµατα διοικητικής φύ-
σεως, ως προς τα οποία θα εποπτεύονται από τον αρµόδιο για
τον αθλητισµό Υπουργό. Τονίσαµε και τονίζουµε τη µεγάλη αο-
ριστία η οποία προκύπτει από τις αρµοδιότητες της επιτροπής,
η οποία και θα µπορεί κατά την κρίση της να απευθύνει συστά-
σεις και υποδείξεις σε ανώνυµες αθλητικές εταιρείες και σε τµή-
µατα αµειβοµένων αθλητών. 

Λέτε παρακάτω για τις αθλητικές εγκαταστάσεις και τη δυνα-
τότητα των ανώνυµων αθλητικών εταιρειών, για τη χρηµατοδό-
τηση της ανέγερσης, ανακατασκευής, επισκευής ή συντήρησης
αθλητικών εγκαταστάσεων. 

Τι να πρωτοπούµε, όµως, και για τα ρηµαγµένα και ξεχασµένα
στολίδια της χώρας µας; Τι να πούµε ιδιαίτερα για τις πολύπαθες
ολυµπιακές εγκαταστάσεις οι οποίες παρουσιάζουν στο σύνολό

τους εικόνα εγκατάλειψης και απαξίωσης, παρά το γεγονός ότι
κόστισαν πολλά χρήµατα στους Έλληνες πολίτες; Οι φθορές
στις εγκαταστάσεις, η µηδενική µέριµνα για τη συντήρησή τους
και η λεηλάτηση του εξοπλισµού τους αποτέλεσαν ακόµα και πα-
ράδειγµα προς αποφυγή για τις επόµενες χώρες που ανέλαβαν
τη διοργάνωση των Ολυµπιακών Αγώνων. Φαίνεται µάλλον πως
σας αρέσει αυτή η εικόνα, για να τα έχετε αφηµένα στην τύχη
τους. 

Όσον αφορά στην αθλητική βία, η οποία εµφανίζεται κυρίως
στα οµαδικά δηµοφιλή αθλήµατα, όπως το ποδόσφαιρο, το µπά-
σκετ κ.λπ., στα οποία υπάρχουν οργανωµένοι οπαδοί των οµά-
δων και λειτουργεί η ψυχολογία της µάζας, αναφέρεστε στο
γεγονός ότι θα αναµορφωθεί το πλαίσιο των οργανωµένων µε-
τακινήσεων φιλάθλων και θα γίνουν πιο εντατικά τα µέτρα κατά
της αθλητικής βίας και της διαφθοράς. 

Οι αιτίες που προκαλούν την αθλητική βία πολλές. Η εµπορευ-
µατοποίηση του αθλητισµού και κατ’ επέκταση η επιδίωξη της
νίκης µε κάθε µέσο, η ανοχή του φανατισµού και η οµαδοποίηση,
οι συνεχείς καταγγελίες για ευνοϊκές διαιτησίες είναι κάποιες απ’
αυτές. 

Τα φαινόµενα αθλητικής βίας µεταξύ οπαδών αντίπαλων οµά-
δων τα τελευταία χρόνια παρουσίασαν δραµατική αύξηση σε όλη
τη χώρα, που σε πολλές περιπτώσεις λίγο έλειψε να στερήσουν
ανθρώπινες ζωές. 

Πρόκειται για ένα φαινόµενο που πρέπει να αντιµετωπισθεί
στη ρίζα του. Η αθλητική παιδεία µπορεί και πρέπει να αποτελέ-
σει έναν βασικό τρόπο µακροπρόθεσµα αντιµετώπισης της βίας
στον αθλητισµό.

Ξεκάθαρα διαφωνούµε µε την παροχή δυνατότητας στους
Υπουργούς Οικονοµικών και Αθλητισµού να αναπροσαρµόζουν
ελεύθερα τα κατώτατα όρια του µετοχικού κεφαλαίου των ΠΑΕ,
όπως και µε το γεγονός ότι µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµικών και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού θα κα-
θορίζεται το ύψος του παραβόλου που κατατίθεται ως δικαιολο-
γητικό για την αναγγελία της άσκησης επαγγέλµατος του προ-
πονητή. Φτάνουν, επιτέλους, οι υπερβολικές εξουσιοδοτήσεις!

Όσον αφορά τη λειτουργική ενίσχυση του Εθνικού Οργανι-
σµού Καταπολέµησης Ντόπινγκ, θεωρούµε ότι το ντόπινγκ έρχε-
ται σε ευθεία αντίθεση µε την κρατούσα κληρονοµιά στο πεδίο
της ηθικής, διότι ανέκαθεν θεωρείτο ανήθικη η νίκη σε έναν
αγώνα µε τη χρήση µη αποδεκτών µέσων. Κάτι τέτοιο ερχόταν
και έρχεται σε κατάφωρη αντίθεση µε θεµελιώδη ιδεώδη και
αξίες του αθλητισµού, το κυριότερο των οποίων ήταν και εξακο-
λουθεί να είναι η ευγενής άµιλλα µεταξύ των αθλητών.

Οι αιτίες του είναι πολλές. Όµως, η λύση του προβλήµατος
φαντάζει ακόµα πολύ µακρινή µε τις πολιτικές που ακολουθείτε,
µε αποτέλεσµα το κρίσιµο αυτό φαινόµενο όχι µόνο να διαιωνί-
ζεται, αλλά και να γιγαντώνεται.

Με κάθε ευκαιρία τονίζουµε -και θα συνεχίσουµε να το κά-
νουµε- την ανάγκη της παροχής κινήτρων επιστροφής σε όσους
Έλληνες έφυγαν από τη χώρα µας για να µπορέσουν να εργα-
στούν την περίοδο της οικονοµικής κρίσης.

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι ο αθλητισµός είναι
µία ιδέα που πηγάζει από τα βάθη του ανθρώπου και αποτελεί
µία από τις ευγενέστερες εκδηλώσεις της ψυχής του. Γι’ αυτό,
όταν υλοποιείται αυτή η ιδέα και µεταφέρεται µέσα στους αγω-
νιστικούς χώρους, η ευθύνη όλων των παραγόντων του αθλητι-
σµού είναι σοβαρή και µεγάλη.

Είναι καιρός, επιτέλους, η ηθική του αθλητισµού να πάψει να
φαντάζει σαν ουτοπία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
την κ. Ασηµακοπούλου.

Παρακαλώ να τακτοποιηθεί το Βήµα και τον λόγο να πάρει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Κώ-
στας Σκανδαλίδης. Να πω ότι ο κ. Κεγκέρογλου και η κ. Σακορά-
φα που είναι στον κατάλογο θα µιλήσουν µόλις τελειώσει η Διά-
σκεψη των Προέδρων στην οποία συµµετέχουν.

Ορίστε, κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για την
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αρχή να καλωσορίσουµε επιτέλους µια σχετικά ολοκληρωµένη
νοµοθετική παρέµβαση του Υπουργείου σας. Δεν συνιστά, βε-
βαία, συνολική µεταρρύθµιση, τακτοποιεί, όµως, κάποια κενά και
σηµαντικά –θα έλεγα- θέµατα. Τόσο καιρό µάς είχατε συνηθίσει
σε µεταµεσονύχτιες τροπολογίες και ρυθµίσεις της τελευταίας
στιγµής, µε σκοπό την ωµή παρέµβαση στις εκλογικές διαδικα-
σίες και τα καταστατικά των οµοσπονδιών. Το ότι ήρθε –επιτέ-
λους- ένα σχέδιο νόµου έστω και αποσπασµατικό σε κάποια
σηµεία του είναι ένα θετικό βήµα.

Μια γενική παρατήρηση: Ο χώρος του αθλητισµού όφειλε να
είναι πεδίο συνεννόησης όλων των πολιτικών κοµµάτων της
χώρας. Ο αθλητισµός δεν είναι κόµµα, είναι κοινωνικό αγαθό. Κα-
νένας δεν επιτρέπεται να προσπαθεί να κοµµατικοποιήσει και να
εµπορευµατοποιήσει κοινωνικές αξίες, όπως ο αθλητισµός. Οι
ευθύνες όλων των κυβερνήσεων είναι σαφείς, για να είµαστε ει-
λικρινείς µεταξύ µας.

Τα τελευταία δύο χρόνια πάντως έχουµε γίνει µάρτυρες µίας
προσπάθειας κοµµατικοποίησης του αθλητισµού, ακόµα και του
ερασιτεχνικού, έχουµε γίνει µάρτυρες µιας αγωνιώδους προσπά-
θειας κάθε Υπουργός να βάλει τη δική του σφραγίδα ανεξάρτητα
από τις πραγµατικές ανάγκες του χώρου, ανεξάρτητα από τις
πραγµατικές ανάγκες των αθλουµένων -επαγγελµατιών και µη-
των εργαζοµένων στον χώρο του αθλητισµού και γενικά ανεξάρ-
τητα από τις ανάγκες ολόκληρης της κοινωνίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Επί του νοµοσχεδίου τώρα: Ξεκινάω από την Επιτροπή Επαγ-
γελµατικού Αθλητισµού. Μετά από παλινωδίες ενός έτους φέρ-
νετε ένα θεωρητικά αλλαγµένο θεσµικό πλαίσιο. Τον Ιούνιο του
2020 ήταν η πρώτη φορά που σε αυτή εδώ την Αίθουσα φέρατε
παράταση της θητείας των µελών της Επιτροπής Επαγγελµατι-
κού Αθλητισµού κατά τρεις µήνες, σηµειώνοντας τότε ότι «κάτι
τέτοιο είναι αναγκαίο για να τρέξουν τα επαγγελµατικά πρωτα-
θλήµατα το επόµενο έτος, αλλά γίνεται σε ένα πλαίσιο παρωχη-
µένο και ιδιαίτερα προβληµατικό το οποίο άµεσα θα αλλάξει»,
αυτό λέγατε. Πέρασε ένας χρόνος για να γίνει το δικό σας άµεσα
πράξη. Από τότε, βέβαια, έχει πάρει και άλλες παρατάσεις η θη-
τεία των µελών επιτροπής, µε τελευταία αυτή που προβλέπεται
στη σηµερινή τροπολογία µέχρι τις 31-10-2021. Ας ελπίσουµε ότι
δεν θα γίνουµε µάρτυρες ακόµη µίας παράτασης µετά τον Οκτώ-
βριο.

Η επιτροπή αποτελεί µια κατ’ επίφαση ανεξάρτητη αρχή. Προ-
σπαθεί η Κυβέρνηση να την παρουσιάσει ως τέτοια, αλλά δεν
ισχύει, καθώς τα µέλη της διορίζονται από τον καθ’ ύλην αρµόδιο
Υπουργό µε απλή γνώµη της Βουλής. Δηλαδή θα έρχονται τα
µέλη που η Κυβέρνηση επιθυµεί, θα ενηµερώνουν τη Βουλή και
ανεξάρτητα από το αν η Βουλή συµφωνεί ή όχι, αυτά θα διορί-
ζονται κανονικά, καθώς θα είναι επιλογή του Υπουργού.

Η διάταξη, όµως, δίνει πλήρη προσωπική και λειτουργική ανε-
ξαρτησία στα µέλη της επιτροπής. Δεν θα υπόκεινται σε επο-
πτεία ή έλεγχο νοµιµότητας ή σκοπιµότητας από κανένα κυβερ-
νητικό φορέα. Καθιερώνεται η ασυλία των µελών της και το ανεύ-
θυνο αυτών έναντι του ελληνικού δηµοσίου, εκτός αν υπάρχει
δόλος ή βαριά αµέλεια και παράλληλα, η οικονοµική και λειτουρ-
γική ανεξαρτησία της δεν υφίσταται, καθώς οι πόροι παραµένουν
από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού -είτε οικονοµικοί είτε σε
ανθρώπινο δυναµικό- λίγοι.

Για ποια ακριβώς ανεξαρτησία, λοιπόν, µιλάτε; Είναι θέµα για
διερεύνηση. Θα µπορούσατε, βέβαια, να προσθέσετε στη διά-
ταξη την ανάγκη στήριξης των µελών από τα 3/5 της Βουλής,
ώστε τα µέλη της επιτροπής να απολαµβάνουν σχετικής διακοµ-
µατικής συναίνεσης.

Σχετικά µε την αυστηροποίηση του θεσµικού πλαισίου των ποι-
νών για τα αδικήµατα αθλητικής βίας, επανέρχεται το γνωστό σε
όλους «ιδιώνυµο», δηλαδή σε περίπτωση καταδίκης δεν υπάρχει
αναστολή ή µετατροπή της ποινής, πρόβλεψη που ίσχυε και πα-
λαιότερα και έχει καταργηθεί.

Αυστηροποιείται, επίσης, το πλαίσιο των περιοριστικών όρων
που µπορεί να επιβάλλει ο εισαγγελέας κατά την προδικασία για
αδικήµατα αθλητικής βίας. Στην πραγµατικότητα, πρόκειται για
ένα σκληρό µέσο το οποίο θα τιµωρήσει πλέον τους απείθαρ-

χους µέσα και έξω από τα γήπεδα.
Αν µε ρωτήσεις ως φίλαθλο, καλά κάνετε και το φέρνετε το

ιδιώνυµο και νοµίζω ότι έτσι πρέπει να νιώθει καθένας που δεν
µπορεί να πάει στο γήπεδο ή δεν µπορεί να πάει στον χώρο του
αθλητισµού. 

Το µεγάλο στοίχηµα είναι, όµως, πώς θα βοηθήσει το ίδιο το
σύστηµα να µην οδηγηθεί ξανά σε παρόµοια αξιόποινη πράξη.
Η όποια αλλαγή του νοµοθετικού πλαισίου για να είναι επιτυχής
οφείλει να συνδυαστεί και µε άλλες πρωτοβουλίες και όχι µόνο
σε επίπεδο καταστολής. Η καλλιέργεια µιας διαφορετικής κουλ-
τούρας, όπως και η κατάλληλη ενηµέρωση, οφείλει να ξεκινήσει
από το σχολείο, όπου τα παιδιά από µικρή ηλικία πρέπει να γα-
λουχηθούν µε το αθλητικό ιδεώδες και οπωσδήποτε την κατα-
δίκη της βίας.

Σχετικά µε την περιβόητη αναδιάρθρωση κατηγοριών επαγ-
γελµατικού ποδοσφαίρου, νοµίζω ότι κινείται στη σωστή κατεύ-
θυνση, εφ’ όσον µπορείτε να µας διαβεβαιώσετε ότι µπορεί να
υπάρξει πρωτάθληµα της Super League 2 µε τις τριάντα έξι οµά-
δες και αν έχουν γίνει και οι σχετικές µελέτες για αυτό και ότι
είναι δυνατό. Είναι βέβαιο ότι προλαβαίνει να οργανωθεί και να
τρέξει το πρωτάθληµα την επόµενη χρονιά;

Πάµε τώρα στη ρύθµιση θεµάτων του επαγγέλµατος του προ-
πονητή. Εδώ υπάρχουν θετικές ρυθµίσεις αναφορικά µε την κα-
τοχύρωση των προπονητών, ιδίως στον ερασιτεχνικό αθλητισµό.
Πολλοί προπονητές αναγκάζονται να εργάζονται ανασφάλιστοι
και γενικότερα µέσα σε ένα καθεστώς εργασιακής ανασφάλειας.
Οι ρυθµίσεις για τους προπονητές κάνουν το πρώτο βήµα για να
µπουν κανόνες στον χώρο της εργασίας τους, καθώς προβλέπε-
ται η υποχρεωτική απασχόληση προπονητή σε κάθε άθληµα στον
συγκεκριµένο χώρο εργασίας.

Θέλω να θέσω δύο ζητήµατα: Το πρώτο αφορά προπονητές
µε ειδικότητα το ποδόσφαιρο -το έθεσε και ο εισηγητής µας, ο
κ. Κωνσταντόπουλος- όπου η διάταξη αποδίδει στην ΕΠΟ την αρ-
µοδιότητα να καθορίζει επαγγελµατικά δικαιώµατα πτυχιούχων
πανεπιστηµίου. Ωστόσο, η απόδοση επαγγελµατικών δικαιωµά-
των αποτελεί αρµοδιότητα του κράτους και όχι οποιουδήποτε
νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου. Κατανοούµε την ύπαρξη
της σύµβασης της UEFA µε την ΕΠΟ και τις υποχρεώσεις που
απορρέουν από τη σύµβαση αυτή, αλλά σε καµµιά περίπτωση
δεν µπορούµε να δεχτούµε την υποτίµηση των πτυχίων του ελ-
ληνικού πανεπιστηµίου και την ισοπέδωση των δικαιωµάτων των
πτυχιούχων των ΣΕΦΑΑ και ΤΕΦΑΑ µε ειδικότητα το ποδόσφαιρο.
Είναι αδιανόητο πτυχία από ιδιωτική αδιαβάθµητη ταχύρρυθµη
σχολή µη εκπαιδευτικού οργανισµού -Σχολή Ελληνικής Ποδο-
σφαιρικής Οµοσπονδίας- να είναι επαγγελµατικά υπεράνω των
πανεπιστηµιακών πτυχίων τετραετούς φοίτησης.

Προτείνουµε η πολιτεία σε συνεννόηση µε την ΕΠΟ, την UEFA
και τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα να βρει µια λύση βιώσιµη και µη
καταχρηστική, όπου οι πτυχιούχοι µε ειδικότητα ποδόσφαιρο των
ΣΕΦΑΑ και ΤΕΦΑΑ να µπορούν να αποκτούν έστω το UEFA A στο
πλαίσιο της τετραετούς φοίτησης στο πανεπιστήµιο.

Το δεύτερο θέµα αφορά την ίδρυση Σχολής Προπονητών. Θε-
σµοθετείται η Εθνική Σχολή Προπονητών, η οποία θα υπάγεται
στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού και θα καθορίζει όλο το πλαί-
σιο που θα διέπει τη λειτουργία της σχολής. Θέλω να σας ρω-
τήσω τα εξής: Ποιοι και µε ποια προσόντα θα καθορίζουν την ύλη
και το πρόγραµµα σπουδών; Πώς θα αποδεικνύεται η εκπαιδευ-
τική τους επάρκεια; Θα είναι καθηγητές πανεπιστηµίου; Όλοι οι
προπονητές, ανεξαιρέτως αθλήµατος και σίγουρα οι προπονητές
των υποδοµών και ακαδηµιών, πρέπει να έχουν τουλάχιστον εξά-
µηνη εκπαίδευση παιδαγωγικής κατάρτισης, η οποία προς το
παρόν προσφέρεται µόνο στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά την παράταση για εναρµόνιση των κατα-
στατικών µε τον νόµο, θεωρούµε ότι είναι αναγκαία. Η γραφει-
οκρατία είναι µεγάλη και τα σωµατεία βρίσκονται αντιµέτωπα µε
παθογένειες ετών, που ενίοτε οφείλονται στη δοµή του ίδιου του
κράτους. 

Διαφωνούµε, όµως, µε την πρόβλεψη για απαγόρευση χρήσης
των εγκαταστάσεων των ΟΤΑ από αθλητικά σωµατεία που δεν
έχουν εγγραφεί στα µητρώα από τον Γενάρη µέχρι τον Σεπτέµ-
βρη του 2021. Το µητρώο δεν λειτούργησε όπως αναµενόταν και
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η καταγραφή των σωµατείων πρέπει να γίνει µε ένα ανοιχτό µη-
τρώο, χωρίς ασφυκτικές προθεσµίες και χωρίς να αποκλείει
αθλητές από τους χώρους προπόνησης, γιατί έτσι, ουσιαστικά,
δεν τιµωρείται το σωµατείο, αλλά ο αθλητής. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιό σας φιλοδο-
ξεί να φέρει µια µεταρρύθµιση στον χώρο του αθλητισµού, δυ-
στυχώς, όµως, µε αποσπασµατικές ρυθµίσεις και όχι µ’ ένα ολο-
κληρωµένο πλαίσιο. 

Θα ήθελα, εδώ, να κάνω µια γενικότερη παρατήρηση. Ζούµε
σήµερα µια τεράστια κρίση του αθλητισµού και µια υποβάθµιση
της Ελλάδας σε διάφορα αθλήµατα και σε διάφορους αθλητι-
κούς χώρους και παράλληλα ζούµε την προσωπική µάχη των
αθλητών και των ατοµικών και των οµαδικών αθληµάτων, που
οδηγούνται σε κατακτήσεις υψηλών θέσεων, βραβείων, µεταλ-
λίων, ακόµα και στα οµαδικά αθλήµατα. Η οργάνωση του επαγ-
γελµατικού αθλητισµού δεν είναι αντίστοιχη των αναγκών, έτσι
ώστε να αντιµετωπιστεί αυτή η κρίση και να γεφυρωθεί αυτή η
αντίφαση. Το διαβάζω πολλές φορές και στα πρωτοσέλιδα των
αθλητικών εφηµερίδων. 

Προστατεύστε τους αθλητές. Δεν µπορούν να παίζουν όλον
τον χρόνο έτσι, δεν µπορούν να εκβιάζονται και δεν µπορούν να
πηγαίνουν σε µια διαδικασία, η οποία είναι άσχετη µε µια πραγ-
µατική, σωστή, ορθολογιστική διαχείριση του χρόνου από την
προπόνηση και τον αγώνα. Αντιµετωπίστε τη βία. Το προσπαθείτε
µε αυτό το νοµοσχέδιο. Αναδείξτε τις υποδοµές που έχουµε, που
είναι σηµαντικές και οι περισσότερες από αυτές, αυτή τη στιγµή,
αργούν. Διαθέστε, όµως, και πόρους, όπου είναι αναγκαίο. Μας
λέτε συνεχώς -και το βλέπουµε- ότι πόροι υπάρχουν. Αν είναι
προτεραιότητα η αναβάθµιση του αθλητισµού, που αποτελεί
στοιχείο της ταυτότητας και της παράδοσης της χώρας, αλλά
και σύγχρονο συγκριτικό, πολιτισµικό και ιστορικό πλεονέκτηµα,
άρα, και οικονοµικό και αναπτυξιακό πλεονέκτηµα, θα έπρεπε µία
από τις βασικές προτεραιότητες να είναι η αύξηση των διαθέσι-
µων πόρων και η σωστή διαχείριση τους, ούτως ώστε να αντιµε-
τωπιστεί το φαινόµενο της κρίσης του αθλητισµού και να απο-
λαύσουν και οι ίδιοι οι αθλητές, που προσωπικά καταβάλλουν
τροµακτικές προσπάθειες και κερδίζουν µε τεράστιες επιτυχίες,
τη φροντίδα ενός κράτους που αναπτύσσει οργανωµένα και
σωστά τον αθλητισµό. Αυτό υπαγορεύουν και τα ολυµπιακά ιδε-
ώδη, όπως και όλη η πορεία, η διάρκεια και η ιστορία αυτού του
έθνους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σκανδαλίδη. 
Συνεχίζουµε µε τον κύκλο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο

Αθλητισµού συνεχίζει µεθοδικά την αθλητική µεταρρύθµιση, δια-
µορφώνοντας ένα νέο και αποτελεσµατικό πλαίσιο διακυβέρνη-
σης. Ενδεικτικό της αλλαγής που έχει επιτευχθεί µέχρι σήµερα,
χάρη στην εφαρµογή του ν.4639/2019 που ψηφίστηκε τον Νοέµ-
βριο του 2019 θέτοντας όρια στις θητείες των αθλητικών οµο-
σπονδιών, είναι η ανανέωση των διοικήσεων τους κατά 60%.
Αντίστοιχα, το σχέδιο νόµου που συζητούµε και θα ψηφίσουµε
σήµερα περιλαµβάνει πλήθος διατάξεων, οι οποίες οδηγούν το
ποδόσφαιρο και εν γένει τον ελληνικό αθλητισµό σε µια νέα
εποχή, όπου η πολιτεία βρίσκεται πιο κοντά στους αθλητές µας.

Ως γιατρός θα ήθελα, πρωτίστως, να ξεκινήσω από το µέγα
εγχείρηµα του «ΠΕΛΟΠΑ» που θα βελτιώσει ριζικά τις συνθήκες
στους αγωνιστικούς χώρους. Οι συγκλονιστικές εικόνες που επι-
φύλαξε ο αγώνας Δανίας- Φιλανδίας, στα πλαίσια του «EURO
2020», όπου ο Δανός ποδοσφαιριστής Κρίστιαν Έρικσεν κατέρ-
ρευσε εντός του αγωνιστικού χώρου και επανήλθε στη ζωή, χάρη
στην άµεση επέµβαση και στις προσπάθειες της ιατρικής οµάδας
µε τον απινιδωτή που ήταν διαθέσιµος, αποτελεί παράδειγµα για
όλον τον κόσµο. Τα γήπεδα -και πολύ σωστά κάνετε, κύριε
Υπουργέ- πρέπει να είναι εξοπλισµένα µε όλα τα ιατρικά µέσα
και οι εγκαταστάσεις τους οφείλουν να πληρούν τις απαραίτητες
προδιαγραφές, ώστε να εξασφαλίζεται η µέγιστη προστασία των
αθλητών. Πλέον, µε το παρόν νοµοθέτηµα, οι αθλητικές εγκατα-

στάσεις θα µπορούν ν’ αναβαθµίζονται, είτε µέσω του «ΠΕ-
ΛΟΠΑ», όπου καταγράφονται όλες οι δηµόσιες και ιδιωτικές εγ-
καταστάσεις ερασιτεχνικών σωµατείων και ΟΤΑ είτε διά της
µεθόδου της αντιπαροχής, µε τα σωµατεία που τις χρησιµοποι-
ούν.

Με γνώµονα την ασφάλεια και την εξέλιξη των ερασιτεχνών
αθλητών, εισάγονται ρυθµίσεις για την ασφάλιση και τη δυνατό-
τητα µεταγραφής τους. Συγκεκριµένα, προβλέπεται η υπαγωγή
των αθλητών στην ασφάλιση του e-ΕΦΚΑ για τον κίνδυνο ατυχή-
µατος για όλη την αγωνιστική περίοδο, καθώς και στον ΕΟΠΥΥ
για παροχές ασθένειας, σε περίπτωση που δεν καλύπτονται από
άλλη ασφάλιση. 

Συγχρόνως, µε τη συµπλήρωση των δεκαεννέα ετών παρέχε-
ται η δυνατότητα ελεύθερης µεταγραφής, η οποία θα βοηθήσει
τους νέους αθλητές να προχωρούν την καριέρα τους και να µην
εγκλωβίζονται από τα σωµατεία, καταλήγοντας σε µακροχρόνιες
δικαστικές διαµάχες πολλές φορές, οι οποίες και την ψυχολογία
τους επηρεάζουν, αλλά και την εξέλιξή τους. Πρόκειται για µε-
γάλες τοµές, οι οποίες θα βοηθήσουν πολλά νέα παιδιά να δου-
λέψουν µε περισσότερα εφόδια και ν’ αναδείξουν το ταλέντο
τους. 

Επίσης, βαθιά τοµή συνιστά και η ρύθµιση του καθεστώτος
των συλλόγων των φιλάθλων. Κατ’ αρχάς, επικαιροποιείται το
πλαίσιο λειτουργίας τους, ώστε να ελέγχονται αποτελεσµατικό-
τερα από τις οµάδες, των οποίων η αντικειµενική ευθύνη εξορ-
θολογίζεται. Επανέρχεται το ιδιώνυµο, δηλαδή, απαγόρευση της
αναστολής και µετατροπής των στερητικών της ελευθερίας ποι-
νών για ποινικά αδικήµατα βίας, σε σχέση µε αθλητικές εκδηλώ-
σεις, ενώ εισάγεται αυστηρότερο πλαίσιο, σε ό,τι αφορά τις
οργανωµένες µετακινήσεις. 

Την ίδια στιγµή, προβλέπεται η δυνατότητα δηµιουργίας πα-
νελληνίων λεσχών, οι οποίες θα συστήνονται από δέκα τουλάχι-
στον διαφορετικές οµάδες, προκειµένου να καλλιεργηθεί
συνεννόηση µεταξύ των φιλάθλων και να περιοριστούν οι οπαδι-
κές διαµάχες. Πρόκειται για κάτι πολύ τολµηρό, κύριε Υπουργέ.
Μακάρι, να επιτύχει. 

Εξαιρετικά σηµαντικό είναι και το βήµα που γίνεται στον «βα-
σιλιά των αθληµάτων», στο ποδόσφαιρο. Και εδώ, επιτρέψτε µου,
να το χαρακτηρίζω έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όχι ότι
δεν είναι κορυφαίο άθληµα το µπάσκετ ή ο κλασικός αθλητισµός
ή το πόλο ή το βόλεϊ και όλα τ’ άλλα αθλήµατα, στα οποία οι οµά-
δες και οι αθλητές µας έχουν κάνει περήφανους, αλλά το ποδό-
σφαιρο στη Λάρισα είναι βαθιά χαραγµένο στη µνήµη των
Λαρισαίων. Και είναι χαραγµένο, διότι σας θυµίζω ότι είναι η µόνη
επαρχιακή πόλη, η οποία έχει πάρει πρωτάθληµα και κύπελλα
Ελλάδος. 

Όσον αφορά τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, πραγµατοποιείται
µια αναδιάρθρωση που πρόκειται να αναζωογονήσει το ελληνικό
ποδόσφαιρο. Θεσπίζονται δύο επαγγελµατικές κατηγορίες,
Super League 1 και Super League 2, οι οποίες συγχωνεύονται µε
τη Football League, ώστε το ποδόσφαιρο να γίνει πιο ανταγωνι-
στικό και να ενισχυθεί η βιωσιµότητα των οµάδων. 

Για την ανάδειξη των Ελλήνων παικτών, εισάγεται διάταξη που
προβλέπει ότι οι µισοί από τους παίκτες κάθε οµάδας, που θα
παίζουν στη Super League 2 και θα δηλώνονται στο φύλλο
αγώνα, θα πρέπει να πληρούν τις προϋποθέσεις συµµετοχής σε
ελληνική εθνική οµάδα οποιασδήποτε κατηγορίας. Αυτό είναι
πολύ σωστό, κύριε Υπουργέ. Επιπλέον, το µετοχικό κεφάλαιο
των οµάδων της Super League 2 αυξάνεται στο 50% από αυτών
της Super League 1. Αντίστοιχα αυξάνονται και οι εγγυητικές επι-
στολές για τις δύο κατηγορίες. 

Η Γ’ Εθνική είναι η επόµενη κατηγορία, η οποία παραµένει ερα-
σιτεχνική. Θα πρέπει να υπογραµµίσουµε ότι µε την τροπολογία
που κατατέθηκε οι οµάδες της Super League 1 έχουν δυνατό-
τητα να συστήσουν και δεύτερη οµάδα, η οποία όµως θα απα-
γορεύεται να αγωνίζεται στην ίδια κατηγορία, γεγονός που θα
συµβάλλει εξίσου στην ανάδειξη Ελλήνων ποδοσφαιριστών,
αλλά και στη δηµιουργία περισσότερων θέσεων εργασίας. 

Ακόµη, βάσει µελέτης της FIFA για το ελληνικό ποδόσφαιρο,
τυχόν αναφορές για χειραγώγηση αγώνων κοινοποιούνται στην
Εθνική Πλατφόρµα Αθλητικής Ακεραιότητας. Σύµφωνα δε µε τη
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συγκεκριµένη µελέτη, υιοθετείται και η συµµετοχή των προπο-
νητών στα διοικητικά συµβούλια των οµοσπονδιών. 

Παράλληλα, µέσω του νοµοσχεδίου ενισχύονται οι θεσµοί. Οι
προπονητές έχουν και σε αυτό το επίπεδο κεντρικό ρόλο αφού
ιδρύεται η Εθνική Σχολή Προπονητών για όλα τα αθλήµατα και
δηµιουργείται Μητρώο Προπονητών προκειµένου να διασφαλι-
στεί η επαγγελµατική εξέλιξή τους µε άρτιο τρόπο. 

Ταυτόχρονα, ανασυγκροτείται η Επιτροπή Επαγγελµατικού
Αθλητισµού της οποίας οι αρµοδιότητες ενισχύονται και θωρα-
κίζεται µε περαιτέρω εγγυήσεις λειτουργικής ανεξαρτησίας για
τα µέλη της για τα οποία διατυπώνει γνώµη και η Βουλή, πλέον
όπως ισχύει µε τις ΔΕΚΟ. 

Τέλος, ενισχύεται η λειτουργία του Εθνικού Οργανισµού Κα-
ταπολέµησης του Ντόπινγκ, ενώ καθορίζεται η διοργάνωση των
τρίτων Παγκόσµιων Αγώνων Εργασιακού Αθλητισµού το 2021
που θα διεξαχθούν το φθινόπωρο φέτος στη χώρα µας. 

Συνολικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος νόµος ανοίγει
ένα νέο κεφάλαιο για τον ελληνικό αθλητισµό που είµαστε βέ-
βαιοι ότι θα είναι λαµπρό χάρη στις ικανότητες και την ψυχή των
αθλητών µας οι οποίοι µας έδιναν, µας δίνουν και θα µας δίνουν
πάντοτε χαρές, όπως συνέβη και προσφάτως και µε τον Στέφανο
Τσιτσιπά, αλλά και µε τη Μαρία Σάκκαρη, κάνοντας µας εθνικά
υπερήφανους. Γι’ αυτό οφείλουµε να τους παρέχουµε τις καλύ-
τερες δυνατές συνθήκες ώστε να είναι αφοσιωµένοι στους στό-
χους τους. 

Για τον λόγο αυτό, λοιπόν, σήµερα έχουµε ένα κρίσιµο βήµα
και υπερψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου προς όφελος του ελ-
ληνικού αθλητισµού και της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον κ. Βασίλειο Κόκκαλη από τον ΣΥΡΙΖΑ και τον
Νοµό Λάρισας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τι έχει γίνει µε τη Λάρισα, κύριε
Πρόεδρε, και είστε όλοι από τη Λάρισα εδώ µαζεµένοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπάρκα, εί-
µαστε πολλοί!

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Επειδή η Λάρισα πήρε και το πρω-

τάθληµα, κύριε Μπάρκα, γι’ αυτό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν προχω-

ρήσω στο νοµοσχέδιο, θέλω να κάνω ένα σύντοµο σχόλιο για το
αποτέλεσµα της χθεσινής ψηφοφορίας. Επειδή η Κυβέρνηση
αρέσκεται να κάνει αντιπολίτευση στην αντιπολίτευση, φαντα-
στείτε να µην είχαν ψηφιστεί τα πενήντα οκτώ άρθρα! Κρύβεται
πίσω από επικοινωνιακούς χειρισµούς και µόνο!

Το παρόν νοµοσχέδιο ξεδιπλώνει και ουσιαστικά φανερώνει
τον πυρήνα της κυβερνητικής πολιτικής. Ο πυρήνας της κυβερ-
νητικής πολιτικής ξεκίνησε µε την ισοτιµία των πτυχίων των ιδιω-
τικών κολεγίων και µε το σοβαρό πλήγµα που δέχτηκαν τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα επιστηµόνων όπως οι οικονοµολόγοι
και οι µηχανικοί. Συνεχίστηκε µε την παραχώρηση του δικαιώµα-
τος, ένα δικαίωµα το οποίο πηγάζει ευθέως από το Σύνταγµα και
είναι ξεκάθαρη υποχρέωση του κράτους, της υποχρέωσης για
την απονοµή της σύνταξης. Αντί να επιλέξει την ενίσχυση του
ΕΦΚΑ, την πρόσληψη υπαλλήλων από τον ΕΦΚΑ, πηγαίνει στο
άλλο άκρο και προτιµά να βάζει τους ιδιώτες. 

Έτσι και µε το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται ολοφάνερη αυτή η
πολιτική η οποία δεν έχει καµµία σχέση µε την υποτιθέµενη κεν-
τρώα αντίληψη της Κυβέρνησης. Είναι µια πολιτική ξεκάθαρα νε-
οφιλελεύθερη. Για ποιον λόγο στο άρθρο 37 παράγραφος 8
υπάρχει η φράση «επαγγελµατικά δικαιώµατα ειδικά για το πο-
δόσφαιρο στους προπονητές καθορίζονται από την Εθνική Πο-
δοσφαιρική Οµοσπονδία»; Ειλικρινά και χωρίς αντιπολιτευτική
διάθεση, θέλω να µου πείτε ποια διάταξη σας υποχρεώνει να θε-
σπίσετε τέτοιου είδους ή όχι περιορισµό δικαιωµάτων, αλλά απο-
κλεισµό. Τα επαγγελµατικά δικαιώµατα καθορίζονται σύµφωνα
µε το Σύνταγµα από το κράτος και έρχεστε τώρα και δίνετε αυτή
τη δυνατότητα σε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Απα-
ξιώνετε µε αυτόν τον τρόπο τις σπουδές τεσσάρων ετών. Απα-
ξιώνετε ως πτυχιούχος των ΣΕΦΑΑ. 

Επιτρέψτε µου να χρησιµοποιήσω ένα παράδειγµα. Ένας πτυ-
χιούχος νοµικής, τελειόφοιτος λαµβάνει την άδεια ασκήσεως
επαγγέλµατος, φανταστείτε να µην έχει πρόσβαση στις δικαστι-
κές αίθουσες, αλλά να έχει µόνο πρόσβαση στη γραµµατεία των
δικαστηρίων. 

Κύριε Υπουργέ, λησµονείτε ότι δεν είναι µόνο η τεχνική του
ποδοσφαίρου που µαθαίνουν οι προπονητές στα παιδιά µας.
Είναι πρώτα από όλα και πάνω απ’ όλα το παιδαγωγικό έργο το
οποίο οφείλουν να υπηρετούν οι προπονητές. Αυτό το παιδαγω-
γικό έργο, κύριε Υπουργέ, το έχουν σπουδάσει στις πανεπιστη-
µιακές σχολές. 

Γι’ αυτόν τον λόγο ο κόσµος του ποδοσφαίρου των προπονη-
τών θέλει µια πειστική απάντηση. Η πειστική απάντηση δεν είναι
γιατί το θέλει η UEFA. Είναι αυτό στη συµφωνία UEFA-ΕΠΟ; Το
Εθνικό Δίκαιο, το Σύνταγµα είναι υπεράνω της οποιασδήποτε
συµφωνίας; Είναι υπεράνω της οποιασδήποτε καθεστηκυία άπο-
ψης; Είναι υπεράνω η οποιαδήποτε συνήθης πρακτική από το τι
λέει το Σύνταγµα και το τι λένε ή δεν λένε οι νόµοι. Πάνω απ’ όλα
η ευθύνη των προπονητών είναι παιδαγωγική. 

Δεν προωθείτε µε αυτόν τον τρόπο µια λέξη την οποία έχει
ανάγκη σήµερα η κοινωνία µας, κύριε Υπουργέ, τη λέξη «αξιο-
κρατία». Δεν είναι τυχαίο και πιστεύω να εκφράζω τη µεγάλη
πλειοψηφία του κόσµου, ότι τα πιο σοβαρά αδικήµατα του Ποι-
νικού Κώδικα συµβαίνουν στον χώρο του αθλητισµού και του πο-
δοσφαίρου. Τι θέλετε; Απάτες, εγκληµατική οργάνωση, ξέπλυµα
µαύρου χρήµατος, νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατική δρα-
στηριότητα! Για αυτά τι έχετε να πείτε; Και θέλετε να κάνετε µε-
ταρρυθµίσεις µε µια Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού την
οποία δεν στελεχώνετε, την οποία ουσιαστικά απαξιώνετε και θέ-
λετε σε ενάµιση µήνα να γίνουν όλα αυτά τα οποία λέτε στο νο-
µοσχέδιο. Και µας κατηγορείτε ταυτόχρονα ότι κάνουµε µίζερη
αντιπολίτευση. 

Εάν η Αντιπολίτευση η οποία λέει ότι πρέπει να σεβόµαστε τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα, πρέπει να σεβόµαστε τις σπουδές
των πτυχιούχων φοιτητών και τελειόφοιτων είναι µίζερη, τότε τα
συµπεράσµατα ας τα βγάλει η αθλητική κοινωνία, η κοινωνία του
ποδοσφαίρου. 

Κλείνω, κύριε Υπουργέ, µε ένα αίτηµα για το οποίο σας έχω
καταθέσει και σχετική ερώτηση, αλλά δεν έχω λάβει απάντηση,
σχετικά µε την άνιση µεταχείριση για τους Ολυµπιονίκες κωφούς.
Εξαιρέθηκαν από τις ευεργετικές επιπτώσεις του άρθρου 37 του
ν.2525/1999 όσον αφορά το µισθολογικό κλιµάκιο όσων υπηρε-
τούν στον στενό και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Νοµίζω ότι
πρέπει να το δείτε. Πρέπει αυτοί οι άνθρωποι να τύχουν αυτής
της µεταχείρισης, όχι ευνοϊκής, αλλά της αξιοπρεπούς µεταχεί-
ρισης. Οφείλουµε ως πολιτεία, ως κράτος δικαίου απέναντι σε
αυτούς τους ανθρώπους να είµαστε εντάξει. 

Εν κατακλείδι, είναι ένα νοµοσχέδιο καταρχήν αναποτελεσµα-
τικό, διότι δεν προωθεί τις πραγµατικές µεταρρυθµίσεις που
θέλει ο χώρος του αθλητισµού και ιδιαιτέρως άδικο για τους αν-
θρώπους που σπούδασαν, για τους ανθρώπους που θέλουν να
σπουδάσουν, για τους ανθρώπους που αγαπάνε τον αθλητισµό
και ειδικά το ποδόσφαιρο και είναι επίσης άδικο γιατί εξοβελίζε-
ται –τον εξοβελίζετε εσείς- ο παιδαγωγικός χαρακτήρας του προ-
πονητή ποδοσφαίρου.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Θεόδωρος Καράογλου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µιας και συζητούµε ένα νοµοσχέδιο του Υφυπουργείου Αθλητι-
σµού, έχω να επισηµάνω ότι στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε οπαδοί
της ρήσης πως όταν πρόκειται να αναλάβεις µια ευθύνη, δεν
πρέπει να διστάσεις ποτέ. 

Αυτό ακριβώς πράττουµε σήµερα µε το νοµοθέτηµα που συ-
ζητούµε. Η δράση µας δηλώνει τις προτεραιότητές µας και ως
Κυβέρνηση βαθιά µεταρρυθµιστική σήµερα καλούµαστε να επι-
κυρώσουµε µε την ψήφο µας µια ακόµη συνειδητή προσπάθεια
για την εξυγίανση του ελληνικού αθλητισµού.

Ενεργούµε προς όφελος του ερασιτεχνικού αθλητισµού δια-
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σφαλίζοντας ότι το επαγγελµατικό του σκέλος θα λειτουργεί µε
διαφάνεια και αξιοκρατία. Παράλληλα, ανανεώνουµε το ανθρώ-
πινο δυναµικό του σε επίπεδο στελεχών, ικανοποιώντας µε αυτόν
τον τρόπο µια καθολική απαίτηση της αθλητικής οικογένειας. 

Κύρια επιδίωξή µας είναι ο αθλητισµός στην Ελλάδα να γίνει
ταυτόσηµο της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Για τον λόγο
αυτόν εργαζόµαστε για έναν αθλητισµό που θα αφορά τους πολ-
λούς και κυρίως τις επόµενες γενεές. Θέλουµε ο ελληνικός αθλη-
τισµός να αποτελέσει ξανά την αστείρευτη πηγή των διαχρονικών
αξιών που χαρακτηρίζουν το έθνος µας. 

Επί της ουσίας, µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργού
κ. Αυγενάκη βάζουµε τέλος στα κακώς κείµενα του χθες και λει-
τουργούµε ως ούριος άνεµος στα πανιά της αθλητικής ανάπτυ-
ξης, ούτως ώστε να τη βοηθήσουµε να φύγει προς τα εµπρός.

Δυστυχώς, είναι κοινό µυστικό σε όλους µας ότι ο ελληνικός
αθλητισµός βασιζόταν µέχρι πρότινος σε σχέσεις εξουσίας. Το
προνόµιο της άσκησης διοίκησης µετατρεπόταν συχνά σε αντι-
κείµενο εκµετάλλευσης και κάπως έτσι φτάσαµε στο θλιβερό ση-
µείο παράγοντες να αισθάνονται ότι κάθε προπονητής και κάθε
αθλητής τούς ανήκουν. 

Από σήµερα αυτές οι καταστάσεις ανήκουν στο χθες, αφού
βάζουµε τάξη στον αθλητισµό, καθιστούµε κυρίαρχη τη διαφά-
νεια και καταπολεµούµε τις παθογένειες που τον ταλανίζουν. Με
λίγα λόγια, κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις µας προχωρώντας µε
βήµα ταχύ και προπαντός αποφασιστικό. 

Έτσι, µε τα άρθρα του νοµοσχεδίου επιλύουµε χρόνιες δυσ-
λειτουργίες του αθλητικού νόµου, ενώ βελτιώνουµε τις συνθήκες
που διαµορφώνονται γύρω από το ελληνικό ποδόσφαιρο βοη-
θώντας το να ξεπεράσει παθογένειες που όλοι γνωρίζουµε. 

Ακόµη, εκσυγχρονίζουµε τον Οργανισµό Καταπολέµησης του
Ντόπινγκ εξασφαλίζοντας την οικονοµική του αυτονοµία µε ετή-
σια χρηµατοδότηση 1.400.000 ευρώ από τον τακτικό προϋπολο-
γισµό και επικαιροποιούµε το θεσµικό πλαίσιο των δικαιωµάτων
και των υποχρεώσεων που έχουν οι προπονητές των αθληµάτων.
Όπως ανέφερα και κατά τη συνεδρίαση της αρµόδιας Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων, κάθε αθλητής αποκτά ισχυρή φωνή και
µαζί της και δικαιώµατα, τα οποία του έλειπαν τα προηγούµενα
χρόνια. 

Ενδεικτική άλλωστε είναι η επιστολή του Πανελλήνιου Συνδέ-
σµου Αµειβοµένων Καλαθοσφαιριστών, µε την οποία εκφράζεται
η ικανοποίηση των µελών του ΠΣΑΚ για το σχέδιο νόµου που συ-
ζητούµε. Όπως χαρακτηριστικά αναφέρεται στο κείµενο, το νέο
νοµοσχέδιο αθλητισµού είναι πολύ σηµαντικό για την ανάπτυξη
όλου του αθλητισµού, µε τον πρόεδρο του Συνδέσµου να εύχεται
«καλή επιτυχία» στην ψήφισή του. 

Η ψήφος εµπιστοσύνης, λοιπόν, που δίνουν οι επαγγελµατίες
αθλητές οφείλεται στο γεγονός ότι για πρώτη φορά η πολιτεία
µεριµνά για την ασφάλιση των αθλητών που αγωνίζονται στις χα-
µηλότερες και δη στις ερασιτεχνικές κατηγορίες. Αυτό, λοιπόν,
που εφεξής θα ισχύει είναι ότι το ιδιωτικό συµφωνητικό που θα
υπογράφουν οι αθλητές µε το σωµατείο θα κατατίθεται στην αρ-
µόδια οµοσπονδία και αυτόµατα θα υπάγεται στην ασφάλιση του
e-ΕΦΚΑ για την κάλυψη του αθλητή σε περίπτωση ατυχήµατος. 

Σε επίπεδο ποδοσφαίρου, εναρµονιζόµαστε µε την ολιστική
µελέτη της FIFA και της UEFA, γεγονός που σηµαίνει ότι πλέον
δεν θα είµαστε διαρκώς εκτεθειµένοι ως Ελλάδα «σε θέση οφ-
σάιντ». 

Εξίσου σηµαντικό ότι προχωρούµε σε µια σειρά παρεµβάσεων
που διασφαλίζουν την επιβίωση των µικρότερων επαγγελµατικών
κατηγοριών ποδοσφαίρου. Όπως έχουµε διαβάσει στα άρθρα
του νοµοσχεδίου, προτείνουµε τη συγχώνευση των Super
League 2 και Football League σε µία νέα επαγγελµατική κατηγο-
ρία. 

Απώτερος σκοπός είναι το νέο πρωτάθληµα να γίνει πιο ποι-
οτικό, πιο ανταγωνιστικό και φυσικά πιο βιώσιµο. Το διασφαλί-
ζουµε µε τη δραστική αύξηση του ελάχιστου µετοχικού κεφα-
λαίου, µε τη δραστική αύξηση του κατώτατου ορίου εγγυητικής
επιστολής, µε την υποχρεωτική συµµετοχή Ελλήνων ποδοσφαι-
ριστών, καθώς και µε την τριετή κεντρική διαχείριση των τηλεο-
πτικών δικαιωµάτων. Αναµφίβολα, πρόκειται για µια εξέλιξη, η
οποία θα βελτιώσει την ποιότητα του ποδοσφαιρικού προϊόντος. 

Εδώ θα µου επιτρέψετε ως Θεσσαλονικιός και ως δεδηλωµέ-
νος φίλαθλος του «Ηρακλή» Θεσσαλονίκης να κάνω µια προσω-
πική αναφορά στην οµάδα της καρδιάς µου.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς ξεκινώντας να ευχαριστήσω ιδιαίτερα
τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, τον παριστάµενο
Υπουργό Αθλητισµού κ. Λευτέρη Αυγενάκη και όλους εκείνους
τους Υπουργούς που ασχολήθηκαν και έλυσαν ένα πολύ σηµαν-
τικό πρόβληµα που εξασφάλισε την αναγέννηση του σωµατείου. 

Η οµόφωνη υπερψήφιση του άρθρου 41 στο σχετικό νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Οικονοµικών που ήρθε στη Βουλή στις 5 Φε-
βρουαρίου του 2021 επέτρεψε στον ιστορικό Σύλλογο «Ηρακλή»
να προχωρήσει απρόσκοπτα στο µέλλον, ώστε να γράψει νέες
σελίδες στην ένδοξη ιστορία του. 

Σήµερα, καθώς βρισκόµαστε ένα βήµα πριν την αναδιάρ-
θρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών στο ποδόσφαιρο, προ-
τρέπω την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία –ξέρω ότι δεν
είναι θέµα του παριστάµενου Υπουργού, είναι θέµα της ΕΠΟ- να
εξετάσει την έκδοση µιας «Wild Card», δηλαδή µιας κάρτας ελευ-
θέρας για τον «Ηρακλή», ώστε από τη νέα περίοδο να αγωνιστεί
στο πρωτάθληµα της Super League 2 και να βρεθεί ένα βήµα πιο
κοντά στη φυσική του θέση, που είναι τα µεγάλα σαλόνια του ελ-
ληνικού ποδοσφαίρου. Άλλωστε, το αξίζει και το δικαιούται. 

Θυµίζω δε ιστορικά ότι ο ποδοσφαιρικός «Ηρακλής» έχει υπο-
βιβαστεί άδικα τρεις φορές: µία φορά το 1980 για υποτιθέµενη
υπόθεση δωροδοκίας, για την οποία δικαιώθηκε οριστικά, µία
φορά το 2011 για χρέη ύψους 7 εκατοµµυρίων ευρώ, τα οποία
ήταν ρυθµισµένα και εξοφλήθηκαν όλα από τον τότε πρόεδρο
του «Ηρακλή», και µία φορά το 2017 για χρέη 3,5 εκατοµµυρίων,
τα οποία επίσης ήταν ρυθµισµένα και εξοφλούνται από τον πρό-
εδρο του «Ηρακλή». 

Το θέµα δεν αφορά την Κυβέρνηση, όµως η ΕΠΟ θα πρέπει
να εξετάσει αυτό το ενδεχόµενο, ώστε να αποκαταστήσει µια µε-
γάλη αδικία. Άλλωστε, σε ό,τι αφορά τον «Ηρακλή», η διοίκηση
της οµάδας έχει δηµιουργήσει κάτι υγιές και βιώσιµο, συνθήκες
οι οποίες σπανίζουν στις µέρες µας. 

Περαιτέρω, επισηµαίνω προς την ΕΠΟ ότι το επαγγελµατικό
ποδόσφαιρο έχει ανάγκη από µεγάλους ιστορικούς συλλόγους
όπως είναι ο «Ηρακλής», όπως είναι ο «Πανιώνιος», οµάδες µε
κόσµο, µε ιστορία, µε εγκαταστάσεις και µε υποδοµές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να κάνω δυο επισηµάνσεις πριν ολοκληρώσω. 
Πρώτον, κύριε Υπουργέ, προβλέπεται η συµµετοχή δεύτερων

οµάδων των συλλόγων που αγωνίζονται στη Super League 1, στη
δεύτερη κατηγορία, οµάδες οι οποίες βεβαίως δεν θα µπορούν
να ανέβουν κατηγορία. 

Μήπως όµως –και έρχοµαι και συντάσσοµαι µε τον προβληµα-
τισµό που εξέπεµψε προηγουµένως ο συνάδελφος κ. Μπούµπας-
οι οµάδες αυτές θα µπορούν κατά το δοκούν να δηµιουργήσουν
καταστάσεις, δηλαδή να χάνουν από κάποιους που θέλουν, και
να κερδίζουν κάποιους άλλους που δεν είναι στο άρµα τους;
Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα πρέπει να το εξετάσουµε. 

Η δική µου ταπεινή πρόταση είναι οι οµάδες ποδοσφαίρου της
Super League 1 να έχουν υποχρέωση να έχουν οµάδες δεύτερες,
αλλά να συµµετέχουν σε δικό τους πρωτάθληµα χωριστό και να
µην εµπλέκονται στην ιστορία της Super League 2 και των άλλων
οµάδων. 

Δεύτερον, προβλέπεται για τη συµµετοχή συλλόγων στη Super
League 2 σύσταση ΠΑΕ µε µετοχικό κεφάλαιο 250.000 ευρώ και
εγγυητική επιστολή τουλάχιστον 100.000 ευρώ. Σωστό, πολύ
σωστό και θα έλεγα να ανέβει ακόµα περισσότερο. 

Όµως, η ηµεροµηνία είναι τέλη Ιουλίου και θεωρώ ότι είναι
ένας δύσκολος και νεκρός µήνας. Θα πρότεινα να µην ξεκινή-
σουµε –και στη συνέχεια έχουµε ανάγκη παράτασης- και να πάει
αυτό µέχρι 31 Αυγούστου, για να υπάρχει δυνατότητα και η ΠΑΕ
να συσταθεί και το µετοχικό κεφάλαιο να καταβληθεί και βεβαίως
το ποσό που πρέπει να καταβληθεί ως εγγυητική επιστολή να κα-
ταβληθεί. 

Επίσης, µια άλλη πρόταση που θα ήθελα να κάνω είναι η εξής.
Μιλάµε συνεχώς για Super League1 και Super League 2. Έχω
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την άποψη ότι τα ράσα δεν κάνουν τον παπά. Το ελληνικό λεξι-
λόγιο είναι τόσο πλούσιο που δεν µπόρεσα να καταλάβω για
ποιον λόγο δεν χρησιµοποιούµε τις ελληνικότατες λέξεις «Α’
Εθνική» και «Β’ Εθνική» για τις επαγγελµατικές κατηγορίες και
στη συνέχεια είναι η «Γ’ Εθνική». 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω τονίσει επανει-
ληµµένα ότι ο αθλητισµός δεν πρέπει να είναι πεδίο κοµµατικής
αντιπαράθεσης ούτε κοινωνικής πόσω µάλλον πολιτικής αντιπα-
ράθεσης. Ο αθλητισµός ενώνει και µε το σχέδιο νόµου που συ-
ζητούµε σήµερα επιχειρούµε την ουσιαστική επανεκκίνησή του.
Βάζουµε τέλος σε ιδιοκτησιακές λογικές και πρακτικές, ενώ απο-
κοµµατικοποιούµε τις οµοσπονδίες. Πλέον, στον ελληνικό αθλη-
τισµό θα ισχύουν τα αυτονόητα, που συνεπάγονται νοικοκύρεµα. 

Με δυο λόγια, θετική ψήφος στο νοµοσχέδιο είναι θετική
ψήφος στην πρόοδο του ελληνικού αθλητισµού και εξυπακούεται
ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας το υπερ-
ψηφίζει. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ακολουθήσει ο
κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία. Στη συνέχεια
θα µιλήσει ο κ. Μπάρκας από το ΣΥΡΙΖΑ και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.

Κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας υπη-

ρετήσει και συνεχίζοντας να υπηρετώ τον αθλητισµό δεν µπορώ
παρά να εκφράσω την ικανοποίησή µου για την τέταρτη κατά
σειρά θεσµική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης στον χώρο του
αθλητισµού. Είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία µε ισχυρό µεταρ-
ρυθµιστικό πρόσηµο και στόχο να επιβάλει κανόνες διαφάνειας
σε όλο το φάσµα του ελληνικού αθλητισµού. 

Το Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων ήταν ένα κορυφαίο θεσµικό
βήµα για τον ερασιτεχνικό αθλητισµό και τη διαφάνεια στον
χώρο. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα όµως, συνδέεται µε βα-
θιές και µεγάλες τοµές στον χώρο του επαγγελµατικού αθλητι-
σµού. Η κατοχύρωση της ανεξαρτησίας της Επιτροπής
Επαγγελµατικού Αθλητισµού στο πρότυπο άλλων ανεξάρτητων
αρχών είναι µία από αυτές. 

Το σηµαντικότερο µέρος όµως, του νοµοσχεδίου είναι οι νο-
µοθετικές ρυθµίσεις που στηρίζονται στη µελέτη της UEFA και
της Παγκόσµιας Οµοσπονδίας Ποδοσφαίρου για τη βελτίωση
των συνθηκών στο ελληνικό ποδόσφαιρο. 

Κατ’ αρχάς προσωποποιείται πλέον η ευθύνη για τη λειτουργία
των συνδέσµων φιλάθλων, όπως έχουµε συνηθίσει να τους απο-
καλούµε. Εξορθολογίζεται το πλαίσιο για την αστική και αντικει-
µενική ευθύνη των οµάδων για έκνοµες ή παραβατικές δραστη-
ριότητες των οπαδών τους. Ένα επίσης σηµαντικό µέτρο που λει-
τουργεί αποτρεπτικά και ανασχετικά για την εκδήλωση φαινοµέ-
νων βίας στον αθλητισµό είναι η επαναφορά του ιδιώνυµου.
Δηλαδή της απαγόρευσης της αναστολής και της µετατροπής
των ποινών φυλάκισης για ποινικά αδικήµατα βίας, που συνδέ-
ονται µε αθλητικές εκδηλώσεις. Παράλληλα, δηµιουργείται ένα
νέο, περισσότερο ορθολογικό, αλλά και αυστηροποιηµένο ως
προς τις κυρώσεις πλαίσιο για τη µετακίνηση οργανωµένων φι-
λάθλων σε εκτός έδρας αγώνες. 

Στόχος µας πρέπει να είναι η εφαρµογή των βέλτιστων πρα-
κτικών σε κορυφαία πρωταθλήµατα του κόσµου, όπως το αγ-
γλικό. Και το ίδιο ισχύει για το µπάσκετ. Άρα, «ναι» στις µεταρ-
ρυθµίσεις και την παρουσία οπαδών σε εκτός έδρας αγώνες ή
διοργανώσεις, αλλά µε αυστηρό πλαίσιο και κυρώσεις για πρά-
ξεις ή φαινόµενα βίας. Και µάλιστα κυρώσεις ακόµα και εις
βάρος του συνόλου των µελών του συνδέσµου ή των συνδέσµων
σε περίπτωση που δεν ταυτοποιηθούν οι δράστες.

Ακόµη ένα σηµαντικό βήµα, που µπορεί να αλλάξει το τοξικό
κλίµα της βίας είναι η πρόβλεψη για δηµιουργία µιας Πανελλή-
νιας Οµοσπονδίας Λεσχών Φιλάθλων. Επίσης, µε βάση τη µελέτη
της Ευρωπαϊκής και της Παγκόσµιας Οµοσπονδίας δηµιουργεί-
ται ένα νέο πλαίσιο για να αντιµετωπιστούν περιπτώσεις ύποπτων
αγώνων που συνδέονται µε χειραγώγηση του αποτελέσµατος. Η

εθνική πλατφόρµα αθλητικής ακεραιότητας θα ασκεί έλεγχο,
έρευνα και θα αξιολογεί όλα τα δεδοµένα και τις πληροφορίες. 

Επιπλέον, στο επαγγελµατικό ποδόσφαιρο θα υπάρχουν πια
µόνο δύο επαγγελµατικά πρωταθλήµατα: η Super League 1, δη-
λαδή η Α1 Εθνική Κατηγορία Ανδρών και η Super League 2, όπου
συγχωνεύονται τα επαγγελµατικά πρωταθλήµατα της Α2 και της
Β’ Εθνικής Κατηγορίας από το ερχόµενο κιόλας πρωτάθληµα
2021-2022.

Σε αυτά τα πρωταθλήµατα συµµετέχουν αποκλειστικά ποδο-
σφαιρικές ανώνυµες εταιρίες µε συγκεκριµένα κριτήρια, ώστε να
διασφαλίζεται η αξιοπιστία, η βιωσιµότητα και η φερεγγυότητά
τους, όπως κατάθεση εγγυητικής επιστολής τουλάχιστον 150 χι-
λιάδων ευρώ, ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο για µεν τις ΠΑΕ που
µετέχουν στο πρωτάθληµα της Α1 Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών
τουλάχιστον 700 χιλιάδες ευρώ και για αυτές που µετέχουν στην
Α2 τουλάχιστον 350 χιλιάδες ευρώ. Και βεβαίως, το πρωτάθληµα
της Γ’ Εθνικής έχει ερασιτεχνικό χαρακτήρα. 

Στα θετικά σηµεία αυτού του νοµοσχεδίου συµπεριλαµβάνεται
και η διάταξη µε την οποία αποκτούν ασφαλιστική κάλυψη σε πε-
ρίπτωση ατυχήµατος οι ερασιτέχνες αθλητές στα οµαδικά αθλή-
µατα των εθνικών κατηγοριών, που µέχρι σήµερα ήταν ανασ-
φάλιστοι. Και βεβαίως, η απελευθέρωση των µεταγραφών ερα-
σιτεχνών αθλητών µετά το 19ο έτος της ηλικίας τους. Ήταν συχνή
πρακτική τα σωµατεία να κρατούν δέσµιους ταλαντούχους αθλη-
τές και να µην τους αφήνουν να εξελιχθούν στην πιο αποδοτική
τους ηλικία. Πλέον από το 2022 αθλητής µπορεί να κάνει τη µε-
ταγραφή που θέλει, χωρίς να απαιτείται η συναίνεση του σωµα-
τείου. 

Επίσης, πολύ θετικές είναι οι ρυθµίσεις για την Εθνική Σχολή
Προπονητών, αλλά και για την κατοχύρωση των αποφοίτων των
αθλητικών σχολών µε κύρια ειδικότητα το ποδόσφαιρο. Πλέον,
τα διπλώµατά τους θα είναι ισότιµα µε τα διπλώµατα προπονητι-
κής UEFA Β. 

Τέλος, εξασφαλίζεται η εκπροσώπηση των προπονητών στα
διοικητικά συµβούλια των αθλητικών οµοσπονδιών. 

Και πριν κλείσω, να αναφέρω την πολύ σηµαντική παράταση
στην προθεσµία εγγραφής των αθλητικών σωµατείων στο σχε-
τικό µητρώο του Υπουργείου µέχρι τις 31 Αυγούστου του 2021.
Για τα αρσενικά σωµατεία τα οφέλη της εγγραφής είναι πολλά,
αφού µόνο έτσι µπορούν να είναι δικαιούχοι πιθανών χρηµατο-
δοτήσεων, ενώ το πιο σηµαντικό είναι ότι µόνο µε την εγγραφή
στο µητρώο θα έχουν τη δυνατότητα χρήσης αθλητικών εγκατα-
στάσεων. Αν δεν εγγραφούν από 1η Σεπτεµβρίου αποκλείονται
από τη χρήση τους. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την περασµένη
Κυριακή η παγκόσµια αθλητική κοινότητα συγκλονίστηκε µε το
τραγικό περιστατικό µε τον Δανό ποδοσφαιριστή Έρικσεν στο
Ευρωπαϊκό Πρωτάθληµα που σώθηκε χάρη στη λειτουργία απι-
νιδωτή και στην άµεση αντίδραση των διασωστών. Κάτι που δεν
γνωρίζουν πολλοί είναι ότι 24 ώρες νωρίτερα είχαµε ένα αντί-
στοιχο περιστατικό στη Χαλκιδική µε ένα παιδί µόλις 14 ετών,
που αγωνιζόταν σε γήπεδο ποδοσφαίρου της περιοχής του και
σώθηκε επειδή δίπλα στο γήπεδο υπήρχε φούρνος, που έτυχε
να διαθέτει απινιδωτή. 

Κύριε Υπουργέ, διάβασα πρόσφατα ότι στην Ελλάδα υπάρ-
χουν µόλις πεντακόσιοι εξωτερικοί αυτόµατοι απινιδωτές, διαθέ-
σιµοι για δηµόσια χρήση. Την ίδια στιγµή που η Ολλανδία έχει
είκοσι χιλιάδες. Θα καταθέσω αυτό το δηµοσίευµα στα Πρακτικά.
Στην Ευρώπη χάνονται κάθε χρόνο τριακόσιες πενήντα χιλιάδες
ζωές εκτός νοσοκοµείου και υπολογίζεται ότι εκατό χιλιάδες από
αυτές θα µπορούσαν να σωθούν αν υπήρχαν διαθέσιµοι απινι-
δωτές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Καββαδάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σύντοµα σε δεκαπέντε χωριά της Λευκάδας θα έχουµε δεκα-
πέντε φορητούς απινιδωτές χάρη στη σπουδαία ευγενική χορη-
γία του µεγάλου εθνικού µας ευεργέτη, κ. Αθανάσιου Μαρτίνου.
Σε συνεργασία µε το νοσοκοµείο µας εκπαιδεύσαµε χθες και σή-
µερα εθελοντές πολίτες που θα ξέρουν να τους λειτουργήσουν
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αν ω µη γένοιτο χρειαστεί. Όµως, τα δύο αυτά περιστατικά στα
γήπεδα αναδεικνύουν την ανάγκη να είναι υποχρεωτική η εγκα-
τάσταση απινιδωτή σε όλες τις αθλητικές εγκαταστάσεις, σε
κάθε γήπεδο, σε κάθε σύλλογο, σε κάθε αθλητική ακαδηµία και
να υπάρχει επιτόπου πιστοποιηµένο και εκπαιδευµένο προσω-
πικό για τη χρήση τους. Το κόστος δεν είναι απαγορευτικό. Και
µία µόνο ανθρώπινη ζωή να σωθεί, κύριε Υπουργέ, αξίζει τον
κόπο και το κόστος χωρίς αµφιβολία.

Πιστεύω ότι είναι µία πρωτοβουλία που αξίζει να πάρουν το
Υπουργείο Αθλητισµού και η Κυβέρνηση και την καταθέτω εδώ.
Κλείνω µε την πεποίθηση ότι η θετική ψήφος των Βουλευτών που
πιστεύουν στη µεταρρυθµιστική προσπάθεια για την καθιέρωση
κανόνων διαφάνειας και αξιοπιστίας στον αθλητισµό είναι δεδο-
µένη, γιατί ο αθλητισµός πρέπει να ενώνει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κωνσταντίνος Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα πάρω έναυσµα από αυτά που είπε ο συνάδελφος συντοπί-
της κ. Καββαδάς πριν για την παροχή βοήθειας στους αθλητές
οι οποίοι όντως έχουν τέτοιου είδους ατυχήµατα, όπως ο ποδο-
σφαιριστής της Δανίας, ο Έρικσεν. Από τα στοιχεία που καταθέ-
σατε, κύριε Καββαδά, φαίνεται πως είναι πολύ σηµαντικό το
γεγονός ότι αυτά θα πρέπει να αναδεικνύονται. Αυτοί δεν είναι
χώροι τσακωµών και διαφωνιών. Αυτά τα ζητήµατα θα πρέπει
όντως να τα λύσουµε. Είναι εδώ και ο Γενικός Γραµµατέας του
Υπουργείου Αθλητισµού, ο οποίος έχει υπάρξει και αθλητής. Μά-
λιστα, βλέποντας τη φωτογραφία για το πρώτο πρωτάθληµα της
Βουλιαγµένης, ήθελα να πω συγχαρητήρια για τα χρόνια που πέ-
ρασαν. 

Θέλω να πω ότι η συζήτηση η οποία διεξάγεται και σήµερα έχει
να κάνει µε τον επαγγελµατικό αθλητισµό. Επιτρέψτε µου να πω
ότι τέτοιου είδους ατυχήµατα δεν συµβαίνουν µόνο στο ποδό-
σφαιρο. Ωστόσο, βεβαίως και θα πρέπει να τα λέµε και να συζη-
τάµε και τους λόγους για τους οποίους συµβαίνουν τέτοιου
είδους ατυχήµατα, όπου ποδοσφαιριστές χάνουν επί της ουσίας
τη ζωή τους και τους επαναφέρουν τα µηχανήµατα, αλλά τέτοιου
είδους γεγονότα έχουµε και σε άλλα αθλήµατα, τα οποία δεν
είναι επαγγελµατικά.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να κάνω µια αρχική αναφορά στο γε-
γονός ότι θα πρέπει να ξεκινήσουµε σιγά σιγά να αντιλαµβανό-
µαστε τον αθλητισµό όχι ως επαγγελµατικό αθλητισµό, αλλά ως
αθλητισµό. Η κύρια µορφή του αθλητισµού είναι ο ερασιτεχνικός
αθλητισµός και, κατά την άποψή µου, εκεί θα πρέπει να ρίξουµε
το βάρος της συζήτησης των όποιων αλλαγών ή των όποιων στη-
ρίξεων πρέπει να δώσουµε στους ερασιτέχνες αθλητές, γιατί
αυτοί είναι χιλιάδες. Είναι χιλιάδες αυτοί οι οποίοι ασχολούνται
τα τελευταία χρόνια µε πολλά αθλήµατα, όπως είναι το τρέξιµο,
το ερασιτεχνικό τρέξιµο στον δρόµο, στη γειτονιά ή στα βουνά,
το ορεινό τρέξιµο, µέχρι το οποιοδήποτε άλλο άθληµα. 

Βεβαίως και χρειάζεται να δώσουµε συγχαρητήρια σε όλους
τους αθλητές οι οποίοι έχουν τεράστιες επιτυχίες στον αθλητικό
τους χώρο, όπως για παράδειγµα, στο τένις. Βεβαίως και θα πρέ-
πει να συζητάµε αυτά τα πράγµατα. Όµως, πρέπει να εξάρουµε
και την προσπάθεια όλων των ερασιτεχνικών αθλητών, για τους
οποίους δεν γίνεται καµµία αναφορά στην ελληνική Βουλή.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι πρέπει να δούµε το ζήτηµα των απινι-
δωτών. Κύριε Γενικέ Γραµµατέα, είναι σηµαντικό να δούµε αυτό
το θέµα. Όµως, θα πρέπει να το δούµε σε όλους τους αθλητι-
κούς χώρους και όχι µόνο στο επαγγελµατικό ποδόσφαιρο, γιατί
οι αλλαγές τις οποίες συζητάµε σήµερα έχουν να κάνουν µε το
επαγγελµατικό ποδόσφαιρο. Για ακόµη µία φορά η όποια συζή-
τηση στην ελληνική Βουλή έχει να κάνει µε τα οπαδικά, έρχεται
ο καθένας στο Βήµα και λέει «εγώ είµαι µε την άλφα ή µε τη δείνα
οµάδα, οπότε κοιτάξτε και λίγο τον δικό µου κόσµο, µε τον οποίο
συνδιαλέγοµαι», µε αποτέλεσµα να µη συζητάµε ουσιαστικά
πράγµατα.

Διότι µη µου πείτε ότι όσον αφορά το επαγγελµατικό ποδό-
σφαιρο έχουµε τεράστιες επιτυχίες τις οποίες θα πρέπει να κου-

βεντιάσουµε και οι οποίες ενδεχοµένως είναι ένα ζήτηµα γενικής
λογικής συζήτησης ανά την επικράτεια και ότι οι αλλαγές αυτές
θα επιφέρουν µια καλυτέρευση του επαγγελµατικού ποδοσφαί-
ρου. Δυστυχώς τα τελευταία χρόνια οι φίλαθλοι του ποδοσφαί-
ρου έχουν φύγει από τη συζήτηση αυτή, έχουν φύγει από τα
γήπεδα, ακριβώς γιατί δεν γίνεται καµµία προσπάθεια, έτσι ώστε
αυτοί οι χώροι να είναι χώροι άθλησης, χώροι όπου θα µπορεί
κάποιος να βλέπει την αγαπηµένη του οµάδα, να πηγαίνει, αν θέ-
λετε, µε τους φίλους του και να παρακολουθεί αγώνες, να έχει
ένα διάλειµµα από την καθηµερινότητά του. Η µόνη πρακτική που
υπάρχει είναι να βλέπουµε «οπαδισµούς», τσακωµούς µεταξύ
οµάδων, φιλάθλων, οπαδικές εκποµπές. 

Και αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται επί της ουσίας να
κάνει το ίδιο πράγµα και όχι να βάλει µια σειρά στα πράγµατα
του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου και να βοηθήσει, αν θέλετε,
το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο στη λογική τού ότι αυτοί οι αθλη-
τές θα πρέπει να είναι προστατευµένοι, για να µην έχουµε φαι-
νόµενα Έρικσεν. Και αυτό το νοµοσχέδιο, δηλαδή, έρχεται επί
της ουσίας να δει πώς θα λύσει το οπαδικό ζήτηµα. Γιατί; Διότι
αντί ο Υπουργός να φέρει και να ψηφίσει η ελληνική Βουλή όλα
τα άρθρα τα οποία άφησε ο πρώην Υπουργός κ. Βασιλειάδης,
άργησε δύο χρόνια. Τώρα φέρνει τα µισά από αυτά -γιατί τα µισά
τα είχε εγγράψει ο κ. Βασιλειάδης- και έρχεται να ικανοποιήσει
οπαδικές λογικές. 

Δυστυχώς, ο κύριος Υπουργός είναι ένας Υπουργός που το
µόνο πράγµα για το οποίο µπορεί να τον χαρακτηρίσει κάποιος
τα δύο χρόνια που είναι στην υπουργική θέση είναι ότι ασχολείται
µε τα οπαδικά. Ασχολείται, αν θέλετε, µε το να στηρίζει από τη
µια πλευρά επικεφαλής προέδρους συγκεκριµένων οµάδων, ενώ
από την άλλη πλευρά, τον καθυβρίζουν οι άλλοι πρόεδροι των
άλλων οµάδων. 

Ξέρετε, στον αθλητισµό δεν ισχύει, κατά την άποψή µου, το
ρητό που λέει ότι όταν µε βρίζουν, σηµαίνει πως κάνω κάτι καλό.
Όταν µε βρίζουν, και µάλιστα χυδαία και µε σκαιότατο τρόπο,
σηµαίνει ότι δεν τα πάω καλά. Διότι υπάρχει το γεγονός ότι ο
συγκεκριµένος Υπουργός δέχεται τις πιέσεις και τις ύβρεις όλων
των προέδρων όλων των οµάδων, εκτός από έναν. Όµως, όλοι
οι υπόλοιποι είναι εναντίον του. 

Με συγχωρείτε, αλλά έρχεται σήµερα και φέρνει διατάξεις στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µε τις οποίες εξισώνει τα πτυχία των
κολεγίων, των ιδιωτικών σχολών προπονητών µε τα πτυχία των
ανθρώπων οι οποίοι έδωσαν πανελλαδικές εξετάσεις, πέρασαν,
κάθισαν στη σχολή τους τέσσερα, πέντε χρόνια και πήραν ένα
δίπλωµα προπονητή. Ο συγκεκριµένος Υπουργός, λοιπόν, έρχε-
ται και τα εξισώνει. Εντάξει, αυτή τη δουλειά την έχει αναλάβει η
κ. Κεραµέως. Όµως, τι έρχεται να κάνει τώρα; Ένας άνθρωπος
που πηγαίνει έξι µήνες σε µια ιδιωτική προπονητική σχολή να
παίρνει το ίδιο δίπλωµα µε έναν άνθρωπο που έχει ασχοληθεί
τέσσερα χρόνια µε τον αθλητισµό. Και δεν αναφέροµαι στον
επαγγελµατικό αθλητισµό και µε τη λογική ότι θα βγάζει χρήµατα
ως διπλωµατούχος προπονητής, αλλά στον άνθρωπο, κύριε Γε-
νικέ Γραµµατέα, εσείς που είστε και γνωρίζετε τις σχολές αυτές,
στο παιδί που αγαπάει τον αθλητισµό, αγαπάει τον ερασιτεχνικό
αθλητισµό και ασχολήθηκε µε όλα τα αθλήµατα. Και έρχεται
τώρα ο συγκεκριµένος Υπουργός και εξισώνει τα πτυχία αυτών
των ανθρώπων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µου, θα έπρεπε να κάνετε και
µία αναφορά, αλλά δυστυχώς δεν την κάνατε, στο γεγονός ότι
οι αθλήτριες του ερασιτεχνικού αθλητισµού σήκωσαν το βάρος
του ελληνικού «#MeToo», δηλαδή στο γεγονός ότι υπέστησαν
αυτά που υπέστηκαν, αν θέλετε, από προπονητές και παράγον-
τες και βρήκαν τη δύναµη να καταγγείλουν αυτούς τους ανθρώ-
πους ακόµα και τώρα. Και ο συγκεκριµένος Υπουργός αντί να
κάνει συγκεκριµένη αναφορά στο νοµοσχέδιο αυτό, έρχεται να
λύσει τα ζητήµατα του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου.

Κύριε Υπουργέ, αυτό που προσπαθείτε να κάνετε, κατά την
άποψή µου, είναι να επιλύσετε τα δικά σας προβλήµατα και να
δώσετε για µία ακόµα φορά από Βήµατος Βουλής µε ένα νοµο-
σχέδιο που φέρει την υπογραφή σας τη στήριξη σε συγκεκριµέ-
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νους παράγοντες του ελληνικού ποδοσφαίρου. Αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν προάγει τον αθλητισµό, δεν προάγει τον ερασιτεχνικό
αθλητισµό, δεν προάγει το «ευ αγωνίζεσθαι» στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Χήτα.
Θα ακολουθήσει η κ. Δούνια και µετά ο Υφυπουργός, ο κ. Αυγε-
νάκης. 

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι κάθε φορά που συµµετέχω σε µια

διαδικασία και σε µια οµιλία σε νοµοσχέδια που αφορούν στον
αθλητισµό. Μου αρέσει που βλέπω και πρώην κορυφαίους αθλη-
τές και συναδέλφους δηµοσιογράφους, γνώριµες φιγούρες από
το παρελθόν. Έχει πάντα ιδιαίτερο ενδιαφέρον να µιλάει κανείς
για τον αθλητισµό, για το ποδόσφαιρο και όλα αυτά. 

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιό σας, κύριε Αυγενάκη, έχω επι-
λέξει δύο, τρία σηµεία και κάποιες δικές µας παρατηρήσεις, τις
οποίες θα θέλαµε να τις ακούσετε για να µπορέσουµε να προ-
χωρήσουµε. Όσον αφορά την ανάλυση όλων των άρθρων, την
έκανε ο εισηγητής µας.

Εγώ, λοιπόν, θα ξεκινήσω µε ένα πολύ βασικό θέµα και πρό-
βληµα που γνωρίζετε κι εσείς πάρα πολύ καλά. Πάµε λίγο, για
παράδειγµα, στις λέσχες. Θα σας πω αν συµφωνούµε ή διαφω-
νούµε µε αυτό που πάτε να κάνετε, γιατί δεν νοµίζω ότι υπάρχει
πραγµατικά άνθρωπος εδώ µέσα που να µην είναι κατά της βίας
και όλων αυτών των φαινοµένων που βλέπουµε. 

Όµως, κατ’ αρχάς θέλω να πω ότι η θέση του Υφυπουργού
Αθλητισµού είναι µια από τις πιο δύσκολες θέσεις. Ο Υφυπουρ-
γός Αθλητισµού καλείται να λύσει πολύ δύσκολες εξισώσεις,
γιατί είναι πάρα πολύ µεγάλα τα συµφέροντα και οι παράγοντες
έχουν τεράστιο οικονοµικό όγκο, αλλά και επιρροή. Ξέρετε πώς
λειτουργεί το σύστηµα στην Ελλάδα. Είναι δύσκολο, πολύ δύ-
σκολο.

Πρέπει να ξεριζώσετε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ –αυτή είναι η
άποψή µας- τα οπλοστάσια. Τι είναι το οπλοστάσιο; Ελέγξτε εξο-
νυχιστικά τις λέσχες. Δηλαδή, είτε τις ονοµάσουµε «λέσχες», είτε
τις ονοµάσουµε «συνδέσµους», είτε οτιδήποτε άλλο, αν η λει-
τουργία και η φιλοσοφία λειτουργίας παραµείνει η ίδια που
υπάρχει και τώρα, ουσιαστικά δεν αλλάζουµε κάτι. Δηλαδή, πρέ-
πει να εκµεταλλευτείτε τα όπλα της τεχνολογίας και να κυνηγή-
σετε επίσης και τον παράνοµο τζόγο. 

Πρέπει να αποκλείσετε διά παντός από τον αθλητισµό τους
παράγοντες αυτούς που µε τις ενέργειές τους καθηµερινά βυθί-
ζουν τον αθλητισµό στη διαφθορά. Σχεδόν τρεις δεκαετίες τώρα
που ασχολούµαι µε το αντικείµενο –εδώ και είκοσι επτά, είκοσι
οκτώ χρόνια- το έχω δει. Αν δεν βάλει ο κάθε Υπουργός Αθλητι-
σµού –τώρα είστε εσείς- το µαχαίρι στο κόκκαλο, δυστυχώς δεν
θα αλλάξει κάτι. Και βλέπετε τι συµβαίνει. Δηλαδή, λέει ο άλλος
«Εντάξει, µωρέ. Αθλητικά είναι». Δεν είναι έτσι αυτά τα πράγ-
µατα. Βλέπετε ότι κινείται ένα σύστηµα. Βλέπετε βόµβες, επιθέ-
σεις σε συνδέσµους, φωτιές σε αυτοκίνητα, «ντου» την ώρα του
αγώνα, επιθέσεις σε διαιτητές, ραντεβού θανάτου. Δηλαδή, το
απόστηµα είναι πολύ µεγάλο και πρέπει να το καθαρίσουµε. 

Όλα αυτά τα χρόνια είχα τη δυνατότητα ως δηµοσιογράφος
να συνοµιλήσω και να συνεργαστώ σε ένα επίπεδο µε αρκετούς
Υφυπουργούς Αθλητισµού, οι οποίοι είχαν προσπαθήσει να µα-
ζέψουν τα ασυµµάζευτα. Θέλω να πιστεύω ότι σε αρκετούς από
αυτούς πραγµατικά διέκρινα πολύ καλές προθέσεις. Θα µου
πείτε τώρα «Πώς να ξεµπλέξεις µε τον µεγάλο πονοκέφαλο…» –
θα µου πει τώρα ο Ελευθέριος Αυγενάκης- «…δηλαδή τη βία ή
τα στηµένα»; Αυτά είναι τα προβλήµατα τα µεγάλα, δεν είναι τα
λειτουργικά για το πώς θα εκλέγονται, πώς θα είναι οι διαδικα-
σίες εκλογών. Αυτά είναι πιο λειτουργικά και τεχνικά θέµατα. Τα
σηµαντικά θέµατα είναι η βία και τα στηµένα. Να τα λέµε όπως
είναι τα πράγµατα. Είναι η κατάρα του κάθε Έλληνα Υπουργού
Αθλητισµού αυτό το πράγµα. Σηµασία έχει να θέλετε πραγµατικά
να το καθαρίσετε, να θέλετε να γκρεµίσετε –να χρησιµοποιήσω
µία φράση πολύ παλιά, αλλά πάντα επίκαιρη- την «παράγκα» που
λέµε. Πρέπει να τη διαλύσετε. Και δεν αρκεί πλέον να το προ-

σπαθήσετε. Ξέρετε, αν σας ενδιαφέρει το ποδόσφαιρο, πρέπει
να τους χαλάσετε τη «µπίζνα», να τους χαλάσετε τη µαγιά. Πρέ-
πει να αποδείξετε στην πράξη τη µηδενική ανοχή της πολιτείας,
όποια και αν είναι στην κυβέρνηση, ενάντια στη βία.

Πάµε τώρα σε ένα πολύ µεγάλο θέµα το οποίο οφείλω να οµο-
λογήσω, κύριε Αυγενάκη –δεν ξέρω αν το παρατηρήσατε κι
εσείς- ότι δεν έχει σηκώσει τόσο µεγάλη θύελλα αντιδράσεων.
Μιλάµε για την επαναφορά του ιδιώνυµου, όπως όταν πήγε να
το εφαρµόσει –και το εφάρµοσε- ο Γιώργος Ορφανός. Θυµάστε
τότε ότι είχε γίνει της κακοµοίρας. Δηλαδή, έχει µείνει και ο πε-
ρίφηµος νόµος Ορφανού που λέµε, το ιδιώνυµο και οι αντιδρά-
σεις από τους συνδέσµους, τους φιλάθλους, τους οργανωµέ-
νους. Πολλές φορές, ο νόµος αυτός –και πρέπει να τα πούµε και
αυτά- αδίκησε πολλούς από αυτούς.

Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να έχετε µία διαφορά εδώ. Ο δικα-
στής θα είναι αυτός που θα αποφασίζει. Δηλαδή «Δεν σε έπιασα.
Δεν σε βάζω κατευθείαν µέσα». Θα δει ο δικαστής. Αυτή τώρα
είναι µία διαφορά µε τον νόµο Ορφανού. Θα αποφασίσει για το
αν θα του δώσει µία χάρη, αν θα διακρίνει, ας πούµε, καλές προ-
θέσεις ή µετάνοια ή οτιδήποτε άλλο.

Θα µου πείτε, όµως «Τι µας τα λες, ρε φίλε; Δεν είσαι κατά της
βίας; Δεν πρέπει να υπάρχει το ιδιώνυµο;», κ.λπ.. Θα σας πω,
όµως, κάτι. Επειδή νοµίζω ότι είναι λογικό σε όλους, επικοινώνη-
σαν πάρα πολλοί φίλαθλοι µαζί µας. Έχουν µία αγωνία. Και εδώ
που τα λέµε, οι φίλαθλοι δεν είναι όλοι αληταράδες ή πολεµοχα-
ρείς και εραστές της βίας. Υπάρχουν και άνθρωποι οι οποίοι είναι
στο οργανωµένο κίνηµα, τους αρέσει, έχουν την κοινωνικοποί-
ησή τους, τους συνδέσµους τους, κάνουν τις εκδροµές τους, πί-
νουν τα ποτάκια τους, κάνουν δράσεις, κάνουν µία αιµοδοσία,
οτιδήποτε.

Θα πρέπει σε αυτό το κοµµάτι να προσέξουµε και ίσως εδώ να
είναι ένα αγκάθι µε το ιδιώνυµο. Εκεί είναι και θέµα δικαστηρίων
πλέον, των δικαστών. Δηλαδή, µιλάµε για παιδάκια δεκαπέντε,
δεκαέξι, δεκαεπτά χρονών. Κακά τα ψέµατα, µιλάµε γι’ αυτές τις
ηλικίες. Δεν θα πούµε για σαράντα χρονών. Τα περισσότερα είναι
πιτσιρίκια. Δηλαδή, αν το παιδί αυτό µπει στη φυλακή, επειδή πέ-
ταξε έναν πυρσό –γιατί µε τον πυρσό µπαίνεις- ή αν έσπασε ένα
τζάµι και το πληρώσει; Δεν το συζητάµε. Εµείς είµαστε υπέρ του
νόµου και της τάξης. Τα ίδια λέµε και για τα πανεπιστήµια. Όσοι
προκαλούν ζηµιές πρέπει να τα πληρώνουν οι ίδιοι, να αποζηµιώ-
νουν το κράτος. Όµως, φυλακή; Η φυλακή είναι δύσκολο
πράγµα. Πώς θα βγει το παιδί αυτό µετά από έξι µήνες από εκεί
µέσα; Θα βγει χειρότερα. Θα το καταστρέψουµε. Θέλει προ-
σοχή. Δεν ξέρω σε τι σηµείο µπορεί να παρέµβει και το Υπουρ-
γείο. Βέβαια, είναι ανεξάρτητη η δικαιοσύνη, αλλά καλούµε και
τους δικαστές να είναι πάρα πολύ προσεκτικοί. 

Αναφορικά µε τις λέσχες φιλάθλων τώρα, δεν είµαστε κατά
των λεσχών, αλλά υπάρχει κάτι µε το οποίο διαφωνούµε. Ξέρετε
τι θα θέλαµε σήµερα στο νοµοσχέδιο; Θα θέλαµε να είχαν µε-
γάλη ευθύνη, αν όχι όλη την ευθύνη, οι ΠΑΕ και όχι οι λέσχες.
Δηλαδή, πηγαίνουµε την ευθύνη για τα επεισόδια στις λέσχες,
βγάζουµε έξω τις ΠΑΕ, γιατί οι ΠΑΕ θα ήξεραν εκ προοιµίου ότι
πρέπει οι ίδιες να ελέγξουν τους οπαδούς τους, να µη δηµιουρ-
γούν οπαδικούς στρατούς, να µην τους χαρτζιλικώνουν, να µην
τους χρειάζονται γιατί στην Ελλάδα έχουµε και το φαινόµενο
κάθε παράγοντας να είναι και µιντιάρχης –όλοι σχεδόν είναι έτσι-
ή να ελέγχουν ένα πολιτικό σύστηµα και, άρα, να θέλουν και τον
στρατό τους, να πάρουν και µία οµάδα, να ελέγξουν και µία πόλη,
να βάλουν κι έναν δικό τους δήµαρχο ή οτιδήποτε άλλο. Έτσι
πάνε αυτά.

Άρα, λοιπόν, πρέπει οι ΠΑΕ να έχουν όλη την ευθύνη. Και µι-
λάµε για µία ανώνυµη εταιρεία. Δηλαδή, στη δική µου την εται-
ρεία έρχεται η αστυνοµία να µε προφυλάξει; Γιατί να πηγαίνει,
δηλαδή, ο Έλληνας αστυνοµικός στο γήπεδο; Πάρε security,
όπως είναι στο εξωτερικό. Είσαι µία ανώνυµη εταιρεία, έχεις
έσοδα, έχεις έξοδα, έχεις αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου, έχεις
υπαλλήλους, είσαι ένας οργανισµός. Θα πάει ο αστυνοµικός που
έξω η εγκληµατικότητα στην Ελλάδα αυτή τη στιγµή είναι στο
απόγειο, να φυλάξει το «µαγαζί» του Αλαφούζου, του Σαββίδη,
του Μαρινάκη, του Μελισσανίδη, του Κοµπότη, του οποιουδή-
ποτε; Γιατί να το κάνει αυτό; Και γιατί να την πληρώνουν οι λέ-
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σχες; Ναι, να είναι και οι λέσχες µε ευθύνη. Θα πρέπει να ξέ-
ρουµε ποιοι µπαίνουν εκεί µέσα, ποιοι βγαίνουν, ποιοι είναι, τα
ποινικά µητρώα τους, τα πάντα. 

Όµως, οι ΠΑΕ, κύριε Αυγενάκη, δεν πρέπει να απαλλαγούν απ’
αυτό. Είναι λάθος. Οι ΠΑΕ πρέπει να είναι υπεύθυνες, για να µπο-
ρούν να ελέγχουν, γιατί άµα έχουν το ακαταδίωκτο που είναι και
της µοδός τελευταία πού ψηφίζουµε εδώ µέσα, σου λένε «Βρείτε
τα, παιδιά. Δεν µε ενδιαφέρει». Να υπάρχουν ιδιωτικοί security
και να ελέγξουµε επιτέλους τους οπαδικούς στρατούς. Το θέµα
είναι γιατί τόσα χρόνια δεν έχει ξεριζωθεί το καρκίνωµα.

Ερώτηση: Δεν τους ξέρει η Ελληνική Αστυνοµία ή η ειδική
οµάδα της Αστυνοµικής Διεύθυνσης που υπάρχει; Τους ξέρει
ποιοι είναι, πού µένουν, τι καπνό φουµάρουν. Τους ξέρουν απ’
έξω και ανακατωτά. Δεν υπάρχει αθλητική βία, ξέρετε. Η βία είναι
βία. Η εγκληµατικότητα είναι εγκληµατικότητα και στις πορείες
και σ’ αυτόν που θα µπουκάρει στο σπίτι και σ’ αυτόν που θα λη-
στέψει µία τράπεζα και σ’ αυτόν που θα σπάσει τζαµαρίες και σ’
αυτόν που θα πάει στο γήπεδο. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που φωνάζαµε και λέγαµε σαν πληροφορία
την οποία την είχαµε πει από το Βήµα της Βουλής, κύριε
Υπουργέ και την είπαµε µετά στον κ. Χρυσοχοϊδη, είναι ότι είµα-
στε σε θέση να γνωρίζουµε ότι είχε στα χέρια του µία λίστα µε
χίλια πεντακόσια άτοµα, σκληρούς ποινικούς, µε βαρύ ποινικό
µητρώο –ήταν και λίστα αλλοδαπών –δεν αναφερόµαστε όµως
σ’ αυτούς, γιατί µπουµπούκια ελληνικά υπάρχουν πάρα πολλά,
δεν το συζητάµε- και λέγαµε «Αφού τους ξέρετε, πηγαίνετε και
παραδώστε τη λίστα αυτή και κάντε απέλαση σ’ αυτούς τους αν-
θρώπους». Δεν µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να κυκλοφορούν
µέσα στην κοινωνία, σε µία ευνοµούµενη πολιτεία, στον Έλληνα
φορολογούµενο που πίνει τον καφέ του στη Γλυφάδα. Ο άλλος,
λέει, έχει συλληφθεί εκατόν δύο φορές και έπινε καφέ στη Γλυ-
φάδα! Δεν γίνεται αυτό το πράγµα! Και ξέρετε τι κάνουν; Κάθον-
ται εκεί στα καφέ-είναι απλό αυτό που λέω, αλλά είναι η αλήθεια-
και ακούνε πότε θα φύγεις, πότε λείπεις, πού θα πας. Ακούνε συ-
ζητήσεις και πάνε και χτυπάνε.

Άρα, λοιπόν, οι ίδιες λίστες µε αυτούς τους χούλιγκαν, όλα
αυτά τα στοιχεία, τις έχει η αστυνοµία στα χέρια της. Καθαρίστε
την µπουγάδα. Δώστε µία αναπνοή στο 90%-95% των Ελλήνων
φιλάθλων που θέλουν να πηγαίνουν στο γήπεδο, που θέλουν να
πάρουν την οικογένειά τους. Είναι απλές λύσεις. Τα έχουν στο
συρτάρι. Βγείτε έξω και τολµήστε. Θα σας χειροκροτήσει όλη η
Ελλάδα. Καθαρίστε την «κόπρο του Αυγεία». 

Αναφορικά τώρα µε τη συγχώνευση των πρωταθληµάτων, δεν
έχω καθαρή εικόνα ακόµα. Δεν έχω καταλάβει πραγµατικά ακρι-
βώς τι θέλετε να κάνετε και πώς θα το πετύχετε. Δεν µπορώ να
πω ότι είµαστε αρνητικοί σε κάτι τέτοιο, αλλά πραγµατικά νοµί-
ζουµε ότι θα πρέπει να βγούνε κάποιες δικλίδες ασφαλείας για
το πώς θα ελέγχουµε τα σωµατεία-δορυφόρους των µεγάλων
οµάδων. Υπάρχουν αυτά, το ξέρετε. Πώς θα διασφαλίσουµε την
αξιοπιστία; Τα ανέφερε και ο Κώστας Μπούµπας προηγουµένως.
Θα παίζουν οι οµάδες Β’ οι οποίες δεν έχουν στόχο και κίνητρο,
τελευταίες αγωνιστικές θα παίζουν µε τον «Χηταϊκό», χρειάζοµαι
εγώ τρεις βαθµούς γιατί πρέπει να σωθώ, η άλλη οµάδα είναι
αδιάφορη γιατί δεν ανεβαίνει ούτε κατεβαίνει. Δηλαδή, τι θα γίνει
µε τις δεύτερες οµάδες των µεγάλων οµάδων, που θα παίζουν
κρίσιµα παιχνίδια µε οµάδες που θα καίγονται για βαθµούς;

Πάνω-κάτω, κύριε Υπουργέ, αυτά θα λέγαµε σαν παρατηρή-
σεις δικές µας για το νοµοσχέδιο. Θεωρώ ότι πρέπει να προχω-
ρήσετε σε πιο σκληροπυρηνικές µεθόδους, για να καθαρίσουµε
τον αθλητισµό και να τον ανοίξουµε διάπλατα για όλη την κοινω-
νία.

Τώρα θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε –σε τρία, τέσσερα
λεπτά θα έχω τελειώσει- να κάνω δύο αναφορές σε δύο άλλα θέ-
µατα επικαιρότητας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Ανα-
φερθήκαµε και τις προηγούµενες ηµέρες και αναφέρθηκε και ο
Πρόεδρός µας εχθές, ο Κυριάκος Βελόπουλος, κατά τη διάρκεια
της οµιλίας του. Ξέρετε, στην πολιτική είναι ευχή και κατάρα να
δικαιώνεσαι. Πολλές φορές δικαιώνεσαι για κακό. Και, δυστυχώς,
έχουµε δικαιωθεί σε πάρα πολλά.

Αναφέροµαι σε ένα µείζον θέµα που απασχολεί την κοινωνία,
κύριε Πρόεδρε, αυτή τη στιγµή. Είναι αυτή η ιστορία του κορω-

νοϊού, των εµβολίων.
Τώρα, θέλω να σας περιγράψω µια πολύ προσωπική ιστορία

σηµερινή. Με πήρε τηλέφωνο κάποιος και µε ρωτούσε: «Τι να
κάνω; Μου ήρθε το µήνυµα. Nα πάω να κάνω το εµβόλιο; Τι να
κάνω;». Του απάντησα: «Δεν µπορώ να σου πω. Κάνε ό,τι σε φω-
τίσει ο Θεός. Άκου, διάβασε, ενηµερώσου, ρώτα τους γιατρούς
σου και κάνε ό,τι θέλεις εσύ». 

Αυτή την πολύ έντιµη στάση κράτησε η Ελληνική Λύση από την
πρώτη µέρα. Υπήρξαν, βέβαια, πολιτικές σκοπιµότητες που
πήγαν να µας φορτώσουν πράγµατα, τα οποία δεν υπάρχουν σε
εµάς, αρνητές κ.λπ.. Η στάση µας ήταν σαφής και λέγαµε από
την αρχή ότι τα εµβόλια κατ’ αρχάς δεν είναι εξασφαλισµένα, δεν
είναι conditional, έχουν µια παροδικότητα, αν θέλετε, µια ειδική
άδεια για να µπορέσουν να τα χρησιµοποιήσουν κάποιοι. Και εί-
χαµε πει και το εξής: Βγείτε και πείτε στον κόσµο την αλήθεια. Ο
κόσµος εκτιµά την ειλικρίνεια. Μην δηµιουργείτε µια κατάσταση
πίεσης, τροµοκρατίας -«κάν’ το, κάν’ το»- µε τους δηµοσιογρά-
φους να λένε, «τι καλό που είναι». Και τώρα οι «Πορτοσάλτε» και
όλοι αυτοί λένε: «Καλά, µας βάλατε µπροστά να πούµε αυτά και
τώρα να µας αδειάζετε;». «AstraZeneca» κάτω των εξήντα όχι.
«Johnson & Johnson» κάτω των εξήντα όχι. «Τι γίνεται, ρε παιδιά,
εδώ; Ανησυχώ», σου λέει ο άλλος. 

Εµείς αυτό είπαµε. Ο κόσµος ανησυχεί, είναι προβληµατισµέ-
νος. Βγείτε και µιλήστε. Εσείς, όµως, παλινωδίες οι οποίες ήταν
εγκληµατικές. Είχαµε µια πάρα πολύ υπεύθυνη στάση απέναντι
στους Έλληνες πολίτες και είµαστε πολύ περήφανοι για τον Πρό-
εδρό µας, για την Κοινοβουλευτική Οµάδα και για όλα τα στε-
λέχη του κόµµατος. Η Ευρώπη το πάγωσε το «AstraZeneca». Το
ίδιο γίνεται τώρα και µε το «Johnson & Johnson». Έχει ακυρωθεί
από προχθές που βγήκε αυτή η ιστορία -µέσα σε µια µέρα, κύριε
Υπουργέ- το 7% των προγραµµατισµένων εµβολιασµών. Ο κό-
σµος φοβάται. 

Άρα, τι καταφέρατε µε αυτήν τη λανθασµένη τακτική του εκ-
βιασµού, της σχεδόν υποχρεωτικότητας, µε αυτό το «κάν’ το,
κάν’ το», του «ψεκασµού», της διαίρεσης της κοινωνίας σε «ψε-
κασµένους» και µη; Τίποτα. Δεν ήταν υπεύθυνη η στάση σας.
Αποδείξατε, πραγµατικά, ότι ήσασταν ασόβαροι σε ένα πάρα
πολύ σηµαντικό θέµα.

Και θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να πω και για τα φάρµακα. Για
τα φάρµακα επίσης δικαιωθήκαµε. Τα µονοκλωνικά µειώνουν
κατά 70% -το λένε οι γιατροί, οι έρευνες- τα βαριά περιστατικά.
Δεν τα φέραµε. Δεν ξέρω, δεν µπορώ να σκέφτοµαι πραγµατικά
τη «µπίζνα» να πωληθούν, να ξεστοκάρουν. Δεν ξέρω τι έχουν
στο µυαλό τους και τι κάνουν. Φάρµακα, ρε παιδιά! Φέρτε και τα
φάρµακα. Είναι ένα ακόµα όπλο στη φαρέτρα της κοινωνίας
όλης, της παγκόσµιας κοινωνίας απέναντι στον κορωνοϊό. Δεν το
κάνατε.

Και κλείνω, Πρόεδρε, σε ένα λεπτό, λέγοντας ότι αυτές οι
µέρες πραγµατικά είναι πολύ δυσάρεστες για όλους µας. Σαν
σήµερα στις 17 Ιουνίου του 2018, κύριοι συνάδελφοι, υπογρά-
φηκε αυτή η κατάπτυστη Συµφωνία των Πρεσπών. Είχαµε δει
από τους πρώτους µήνες -δεν χρειάστηκε να περάσουν τρία χρό-
νια που συµπληρώνονται τώρα- ότι οι Σκοπιανοί δεν είχαν καµµία,
µα καµµία πρόθεση να τηρήσουν αυτήν την κατάπτυστη συµφω-
νία. Τρία χρόνια οι ελληνικές κυβερνήσεις και του ΣΥΡΙΖΑ και της
Νέας Δηµοκρατίας -ας µου επιτραπεί η έκφραση- «κάνουν τον
Κινέζο». 

Ήρθε η ώρα, λοιπόν, να κάνουµε το ταµείο. Πρέπει να λήξει η
περίοδος χάριτος. Συνεχίζουν οι Σκοπιανοί να προκαλούν. Σή-
µερα στις 16.00’, σε δύο ώρες περίπου από τώρα, στο EURO θα
τους ξαναδούµε µε το «Μακεδονία» και τα κασκόλ και όλα αυτά.
Πάλι θα προκαλέσουν σήµερα. 

Εµπορικά σήµατα: Πήγε περίπατο η στήριξη στα µακεδονικά
προϊόντα. Περίπατο πήγε. Σχολικά βιβλία: Είχαµε κάτω από τη
βάση. Η Διεπιστηµονική Επιτροπή για τον έλεγχο σχολικών βι-
βλίων συνεδρίασε ελάχιστες φορές. Οι Σκοπιανοί, όµως, ουδεµία
αλλαγή έχουν κάνει στα σχολικά βιβλία τους, σε αντίθεση µε το
δικό µας Υπουργείο Παιδείας που έτρεξε να εντάξει σε όλα τα
σχολικά εγχειρίδια τους χάρτες και όλα όσα έλεγε η συµφωνία. 

Στρατιωτική συνεργασία: Η συµφωνία λέει ότι θα αποκλείσει
την τουρκική επιρροή στα Βαλκάνια κ.λπ. κ.λπ.. Η Τουρκία, όµως,
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συνεχίζει να στηρίζει στρατιωτικά τα Σκόπια. Σύµφωνα µε µια ση-
µερινή έρευνα του ΕΛΙΑΜΕΠ -πραγµατικά δεν θέλω να µιλάω για
το ΕΛΙΑΜΕΠ, γιατί και εκνευρίζοµαι και απογοητεύοµαι- το 52%
συµφωνεί ότι ενίσχυσε την ειρήνη στα Βαλκάνια. Επίσης -και συ-
γνώµη για την έκφραση- «τρίχες κατσαρές».

Εµείς θέλουµε και ζητάµε το εξής και είµαστε ξεκάθαροι: Ακύ-
ρωση της συµφωνίας, βέτο για την ένταξη των Σκοπίων στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Είναι ένα όπλο στη φαρέτρα της Ελλάδας. Βέτο
εµείς, όχι οι Βούλγαροι. Επίσης, ζητάµε εξεταστική επιτροπή για
να δούµε τι έγινε εκείνους τους µήνες τους περίεργους. Οτιδή-
ποτε άλλο δεν µας ικανοποιεί και οτιδήποτε άλλο είναι µη απο-
δεκτό για εµάς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το λόγο έχει η κ.
Δούνια από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα κάνουµε ένα ακόµα
βήµα στην αλλαγή του αθλητικού τοπίου στη χώρα µας.

Οι διατάξεις του νέου αυτού αθλητικού νοµοσχεδίου συνεχί-
ζουν την αθλητική µεταρρύθµιση που υλοποιεί η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας η οποία ξεκίνησε µε το ν. 4639/2019 και συ-
νεχίζεται έκτοτε µε αµείωτο ρυθµό. Η συγκεκριµένη µεταρρύθ-
µιση κρίθηκε απαραίτητη προκειµένου να θεραπευθούν παθογέ-
νειες δεκαετιών που αποπροσανατόλιζαν τον αθλητισµό από τις
ανάγκες των αθλητών. Δικός µας στόχος είναι να δώσουµε τον
πρώτο λόγο στους αθλητές και να στηρίξουµε το υγιές κοµµάτι
του αθλητισµού. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση της εξυγίανσης και της διαφά-
νειας κινείται εξάλλου το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αναµορφώ-
νοντας την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, εξορθολογί-
ζοντας το πλαίσιο για τις λέσχες φιλάθλων, αναδιαρθρώνοντας
τις επαγγελµατικές κατηγορίες του ποδοσφαίρου, ενισχύοντας
λειτουργικά τον Εθνικό Οργανισµό Καταπολέµησης του Ντό-
πινγκ, αλλά και αλλάζοντας το θεσµικό πλαίσιο των προπονητών. 

Ειδικότερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο που
εξετάζουµε περιλαµβάνονται, µεταξύ άλλων, ρυθµίσεις για το
νέο θεσµικό πλαίσιο της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού
που υπάγεται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. Για τη σύν-
θεση της επιτροπής θα απαιτείται πλέον η γνώµη της Βουλής,
ενώ τα µέλη θα απολαµβάνουν εφεξής µεγαλύτερη λειτουργική,
αλλά και προσωπική ανεξαρτησία. Επίσης, για την ακεραιότητα
των ποδοσφαιρικών αγώνων και την καταπολέµηση των φαινο-
µένων χειραγώγησης αυτών εναρµονίζονται οι ρυθµίσεις της ελ-
ληνικής έννοµης τάξης µε βάση τις προτάσεις των διεθνών
ποδοσφαιρικών οµοσπονδιών στην ολιστική µελέτη των FIFA και
UEFA.

Το πλέγµα των εν λόγω ρυθµίσεων αποσκοπεί στην επίλυση
των παθογενειών του ελληνικού ποδοσφαίρου και της οργανω-
τικής δοµής του, εστιάζοντας ιδίως στην επικαιροποίηση του
πλαισίου για τις λέσχες φιλάθλων και την αντιµετώπιση της χει-
ραγώγησης των αγώνων. Ταυτόχρονα, προβλέπονται η αναδιάρ-
θρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαίρου. Κριτήρια
της αναδιάρθρωσης αυτής δεν είναι άλλα από την αύξηση του
µετοχικού κεφαλαίου, τη θέσπιση ελάχιστου ορίου εγγυητικής
επιστολής, καθώς και τη διασφάλισή του ότι η στελέχωση των
εθνικών οµάδων θα γίνεται από ενεργούς, αλλά και µάχιµους πο-
δοσφαιριστές. Επιτυγχάνεται η αποτελεσµατικότερη και αποδο-
τικότερη λειτουργία του Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης
Ντόπινγκ µε τον καθορισµό των προσόντων για τις θέσεις ευθύ-
νης του Οργανισµού, ενώ ρυθµίζονται και πάγια θέµατα των προ-
πονητών µέσω της δηµιουργίας ενός σύγχρονου θεσµικού
πλαισίου για το επάγγελµα αυτό, τα δικαιώµατα, αλλά και τις
υποχρεώσεις του. 

Έτσι, ανάµεσα σε άλλα θεσµοθετούνται τρία επίπεδα προπο-
νητικής. Εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο αναγγελίας προπονητών
στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού και ιδρύεται η Εθνική Σχολή
Προπονητών, µέσα από την οποία θα καλύπτεται η προπονητική
παραγωγική διαδικασία για όλα τα αθλήµατα. Ενεργοποιείται,

επίσης, το Ηλεκτρονικό Μητρώο Προπονητών το οποίο από εδώ
και πέρα θα συνιστά τη βάση δεδοµένων για όσους ασκούν νό-
µιµα το επάγγελµα του προπονητή ανά κατηγορία αθλήµατος.
Τέλος, κατόπιν διαβούλευσης µε την ΕΠΟ και µε σεβασµό στην
αρχή του αυτοδιοίκητου του ποδοσφαίρου αίρεται η αδικία πρό-
σβασης στην προπονητική στο ποδόσφαιρο. Τα διπλώµατα των
αποφοίτων των σχολών Επιστήµης Φυσικής Αγωγής και Αθλητι-
σµού που έχουν ως κύρια ειδικότητα το ποδόσφαιρο, θα είναι
εφεξής ισότιµα µε τα διπλώµατα προπονητικής UEFA Β. Άδεια
ασκήσεως επαγγέλµατος θα χορηγείται σε όλους τους προπο-
νητές ποδοσφαίρου επιπέδου UEFA Β και άνω. 

Δεν θα πρέπει, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παρα-
γνωρίζουµε τη σηµασία που έχουν οι διατάξεις για την ασφάλιση
των ερασιτεχνών αθλητών. Για πρώτη φορά οι ερασιτέχνες αθλη-
τές οµαδικών αθληµάτων εθνικών κατηγοριών που έως τώρα
ήταν ανασφάλιστοι αποκτούν ασφαλιστική κάλυψη για την περί-
πτωση ατυχήµατος, όπως και η ρύθµιση για την απελευθέρωση
των µεταγραφών των ερασιτεχνών αθλητών στα δεκαεννέα έτη.
Επιτέλους, εκλογικεύεται το µέχρι σήµερα ισχύον θεσµικό πλαί-
σιο που κρατούσε οµήρους τους αθλητές αρκετά χρόνια µετά
την ενηλικίωσή τους. Η ισχύουσα έως τώρα υπέρµετρη δέ-
σµευση των ερασιτεχνών αθλητών αφ’ ενός περιόριζε το κατο-
χυρωµένο δικαίωµα του ερασιτέχνη αθλητή, αφ’ ετέρου έθετε
εµπόδια στον ουσιώδη ρόλο των αθλητικών σωµατείων για την
ανάπτυξη του αθλητισµού. Πλέον ευτυχώς όλοι οι αθλητές θα
µπορούν να κάνουν µεταγραφή χωρίς να απαιτείται η συναίνεση
του σωµατείου µόλις γίνουν δεκαεννέα ετών.

Απαραίτητη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν και η διάκριση
ή ακριβέστερα η νοµοτεχνική βελτίωση που αίρει ένα πρωτοφα-
νές εµπόδιο που υπάρχει για εκείνους που αποφάσισαν σε µε-
γαλύτερη ηλικία να ασχοληθούν µε τον αθλητισµό. 

Όσο και να ακούγεται παράδοξο υπάρχει οµοσπονδία που τα
τελευταία χρόνια απαγόρευε να ανακαλύψει ο καθένας από εµάς
τη χαρά του οργανωµένου αθλητισµού, εφόσον αυτός είχε συµ-
πληρώσει το 35ο έτος της ηλικίας του, µη επιτρέποντας την έκ-
δοση δελτίου ερασιτέχνη αθλητή σε µεγαλύτερους των 35 ετών
συµπολίτες µας. Αυτό φυσικά θα αλλάξει από εδώ και στο εξής.
Ο αθλητισµός είναι για όλους και για όλες τις ηλικίες. Επιπλέον
δεν θα υπάρχει κανένα ηλικιακό όριο εγγραφής µέλους σε αθλη-
τικό σωµατείο και έκδοσης δελτίου ερασιτέχνη αθλητή.

Ακόµα καινοτοµία του νοµοσχεδίου αποτελεί η δηµιουργία της
ψηφιακής πλατφόρµας καταγραφής αθλητικών εγκαταστάσεων
«ΠΕΛΟΠΑΣ» µε την υποχρέωση εγγραφής αλλά και κατοχύρω-
σης όλων των αθλητικών εγκαταστάσεων των Οργανισµών Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης σε αυτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεξάρτητα των όποιων ιδεο-
λογικών διαφορών έχουµε, όλοι µας θέλουµε έναν υγιή ελληνικό
αθλητισµό, έναν αθλητισµό που θα δίνει τα κατάλληλα πρότυπα
στα παιδιά µας, θα εµπνέει και θα τιµά το αθλητικό ιδεώδες. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προσπαθεί τα τελευταία δύο
χρόνια πάντα µέσα από διάλογο µε όλους τους εµπλεκόµενους
φορείς να χτίσει ένα καινούργιο, γερό αθλητικό οικοδόµηµα που
θα έχει ως βάση την ανανέωση, τον εκσυγχρονισµό, την αξιοκρα-
τία και τη διαφάνεια. 

Σε αυτό το νέο αθλητικό πεδίο για τη δηµιουργία του οποίου
είµαστε όλοι υπεύθυνοι, ο ελληνικός αθλητισµός θα ξαναπάρει
διεθνώς τη θέση και την αναγνώριση που του αξίζει και βλέπουµε
ότι το αξίζει. Και αξίζουν πολλά συγχαρητήρια και σε όλους τους
Έλληνες αθλητές όλη αυτή την περίοδο, γιατί περνάµε µια πολύ
καλή περίοδο στον ελληνικό αθλητισµό. Και να συγχαρούµε
όλους τους Έλληνες αθλητές από οποιοδήποτε άθληµα όχι µόνο
το τένις. Να δώσουµε συγχαρητήρια και στην οµάδα καλλιτεχνι-
κής κολύµβησης που ιστορικά πρώτη φορά πέρασε και πήρε το
εισιτήριο για την Ολυµπιάδα και γενικά σε όλες τις οµάδες που
έχουν καταφέρει να περάσουν σε αυτήν την πολυπόθητη Ολυµ-
πιάδα, που είναι το υπέρτατο για κάθε οµάδα και για κάθε αθ-
λητή. 

Ας συµβάλλουµε όλοι µας σε αυτή την αναβάθµιση του αθλη-
τισµού υπερψηφίζοντας αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Δούνια και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Ελευθέριος Αυγενάκης.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, θα µου επιτρέψετε να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, τον κ. Διγαλάκη, όλα
τα µέλη, τους συναδέλφους εισηγητές, ιδιαιτέρως, όµως, τον κ.
Μπαρτζώκα για την εξαιρετική συνεργασία που είχαµε όλη την
περίοδο προετοιµασίας του νοµοσχεδίου, αλλά και συζήτησης
στην επιτροπή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια το σχέδιο νόµου για την αθλητική µεταρρύθµιση, η επεξερ-
γασία του οποίου ξεκίνησε πριν από αρκετούς µήνες. Έγιναν
ευρείες συσκέψεις και συζητήσεις µε όλους τους εµπλεκόµενους
φορείς. Λάβαµε εισηγήσεις, δεκάδες υποµνήµατα, ανέβηκε στη
διαβούλευση, βελτιώθηκε και έγιναν οι απαραίτητες τροποποι-
ήσεις. 

Βεβαίως, από την περασµένη εβδοµάδα υπήρξε και ένας γό-
νιµος, αλλά και ουσιαστικός διάλογος στην αρµόδια Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων. Ακούστηκαν πολλές απόψεις. Υπήρχαν
και υπάρχουν διαφωνίες και αντιρρήσεις σε κάποια άρθρα από
την Αντιπολίτευση, αλλά ταυτόχρονα υπάρχει συµφωνία και
κοινή θέση σε µια σειρά θεµάτων και αυτό µας χαροποιεί ιδιαι-
τέρως. 

Και επιτρέψτε µου να κάνω και µια εκτίµηση. Είµαι σίγουρος
ότι η συµφωνία σε αυτά τα θέµατα αποτελεί µια βάση για να ρυθ-
µίσουµε µε ευρείες συµφωνίες και άλλα ζητήµατα του αθλητι-
σµού που δεν θα συζητηθούν σε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά που,
όµως, προβλέπεται το επόµενο διάστηµα να ανοίξουµε τη συζή-
τηση. Και τέτοια θέµατα είναι ο πνευµατικός αθλητισµός, τα e-
Sports κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν συνοψίζαµε τα βασικά προ-
βλήµατα στον αθλητισµό, νοµίζω ότι θα καταλήγαµε στη διαπί-
στωση ότι οι βασικές πληγές του αθλητισµού είναι οι εξής τρεις:
Πρώτον βία, δεύτερον ντόπινγκ και τρίτον χειραγώγηση των αγώ-
νων. Εξαρχής θέσαµε ως βασική µας κυβερνητική πολιτική στον
τοµέα του αθλητισµού τη θεραπεία και την αντιµετώπιση των
τριών αυτών µεγάλων πληγών.

Και ξεκινάω από την χειραγώγηση των αγώνων. 
Μέχρι πρόσφατα σε ό,τι αφορά τη χειραγώγηση των αγώνων

δεν υπήρχε κανένας απολύτως µηχανισµός ελέγχου για κανένα
άθληµα. Ο µόνος µηχανισµός που υπήρχε, αφορούσε το ποδό-
σφαιρο, ο οποίος ήταν, όµως, αναποτελεσµατικός -εκ του απο-
τελέσµατος βεβαίως- και παντελώς αδύναµος. Ουσιαστικά ήταν
ένας µηχανισµός αρχειοθέτησης, µία -αρκετές φορές- εξαιρετικά
χρονοβόρα διαδικασία. Φανταστείτε ότι ο µηχανισµός αυτός επε-
ξεργαζόταν αναφορές για αθλητικά γεγονότα προ διετίας ή τριε-
τίας. 

Η Κυβέρνησή µας µε εντολή του Πρωθυπουργού έδειξε από
τους πρώτους µήνες της θητείας της την πυγµή για να αντιµε-
τωπίσει τη µάστιγα αυτή, δραστικά όµως και άµεσα. Δουλέψαµε
-θυµίζω- εντατικά και µε τον ν.4693/2019 κυρώσαµε τη σύµβαση
Μακόλιν. Βάλαµε τα θεµέλια για µία τάξη σε χρονίζοντα προβλή-
µατα του ελληνικού αθλητισµού. 

Θυµάστε ότι η κύρωση της συγκεκριµένης σύµβασης ήταν η
πρώτη µας νοµοθετική πρωτοβουλία, όπου παρέµενε στα συρ-
τάρια του Υπουργείου Αθλητισµού για πάνω από πέντε χρόνια.
Εµείς την κάναµε νόµο του κράτους και φυσικά προχωρήσαµε
και στα επόµενα βήµατα. Προχωρήσαµε, δηλαδή, στην άµεση
εφαρµογή της µε τον ν.4726/2020. Συζητήσαµε την Εθνική Πλατ-
φόρµα Αθλητικής Ακεραιότητας ΕΠΑΘΛΑ, η οποία απορρέει από
τη σύµβαση Μακόλιν. Δηµιουργήσαµε µια ολοκληρωµένη δοµή
µε σαφείς αρµοδιότητες αλλά κυρίως ρόλο και ξεκάθαρους στό-
χους.

Και το καλύτερο και το κυριότερο από όλα ήταν ότι στον στενό
πυρήνα της πλατφόρµας αυτής γίνεται για πρώτη φορά παρα-
γωγική συνεργασία της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού µε
τους θεσµικούς αρµόδιους εµπλεκόµενους φορείς, όπως η Ελ-
ληνική Ολυµπιακή Επιτροπή, η Εθνική Αρχή Διαφάνειας, οι ενώ-

σεις παικτών, οι οµοσπονδίες, τα πανεπιστήµια και οι ίδιες οι νό-
µιµες στοιχηµατικές εταιρείες.

Με τη σύσταση της ΕΠΑΘΛΑ στέλνουµε ένα ξεκάθαρο µήνυµα
προς πάσα κατεύθυνση, ότι πλέον η εξέταση των χειραγωγηµέ-
νων αγώνων δεν είναι ένας στείρος µηχανισµός αρχειοθέτησης
-όπως συνέβαινε- αλλά µια ολοκληρωµένη δοµή µε σαφείς αρ-
µοδιότητες και ρόλο. Η ΕΠΑΘΛΑ αναλαµβάνει τον έλεγχο και
µπορεί να αποκλείει διοργανώσεις, αθλήµατα, αθλητικές οµάδες,
αθλητές καθώς και τύπους στοιχηµάτων από τα γεγονότα που
προσφέρονται προς στοιχηµατισµό, από τα πρόσωπα που διορ-
γανώνουν ή και διεξάγουν το παίγνιο του στοιχήµατος στην ελ-
ληνική επικράτεια και να θέτει όρια στοιχηµατισµού ανά γεγονός
ή οµάδες γεγονότων, ανά διοργανώτρια αρχή, αθλήµατα, αθλη-
τική οµάδα, αθλητή και τύπο στοιχήµατος. 

Με χαρά να σας ενηµερώσω ότι η προσπάθεια αυτή έχει ήδη
αποδώσει καρπούς. Ήδη για το έτος 2021 έχουν ξεκινήσει έλεγ-
χοι για έντεκα αγώνες. Προφανώς και δεν θέλουµε µόνο τον
ελεγκτικό χαρακτήρα της ΕΠΑΘΛΑ, αλλά θέλουµε να δώσουµε
και µια κοινωνική διάσταση, γιατί η χειραγώγηση του αθλητισµού
είναι πάνω απ’ όλα κοινωνικό ζήτηµα, κοινωνικό πρόβληµα. Για
τον λόγο αυτόν ήδη επεξεργαζόµαστε και έχουµε προχωρήσει
στο τελικό στάδιο δηµιουργίας καµπάνιας για την προβολή του
µηχανισµού της ΕΠΑΘΛΑ αλλά και για την προώθηση µηνυµάτων
αθλητικής ακεραιότητας και φυσικά υγιούς ανταγωνισµού. Και
πάνω απ’ όλα δίνουµε µεγάλη έµφαση στο θέµα της πρόληψης. 

Η εκστρατεία ενηµέρωσης αφορά σε ένα πολύ καλόγουστο
σποτ προκειµένου να ενηµερωθούν για τις νέες δυνατότητες που
υπάρχουν όχι µόνο οι άνθρωποι του αθλητισµού αλλά και οι πο-
λίτες γενικότερα που προσφεύγουν στα αντίστοιχα καταστήµατα
στοιχηµατικών εταιριών για να µπορέσουν να δοκιµάσουν την
τύχη τους και να κάνουν τις επιλογές τους. Η έµφαση δίνεται και
στο καθαρό παιχνίδι και στη συµµαχία ακεραιότητας που χρει-
άζεται, προκειµένου να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της χειρα-
γώγησης των αθλητικών αγώνων. 

Σχεδιάζουµε -εάν δεν έχουµε κάποια προβλήµατα- να είναι
στον αέρα το σποτ αυτό, η καµπάνια αυτή από τα µέσα του Αυ-
γούστου για να καλύψουµε όλη τη φθινοπωρινή περίοδο. Και όλα
αυτά µε χορηγία βεβαίως. 

Πάµε στην δεύτερη µεγάλη πληγή του ντόπινγκ. Τα θέµατα
του ντόπινγκ τα συζητήσαµε αναλυτικά σε αυτή την Αίθουσα και
τον Απρίλιο, αν θυµάστε, µετά τη συζήτηση και ψήφιση του νέου
κώδικα αντιντόπινγκ. Και σε αυτό το θέµα η χώρα µας αντιµετώ-
πιζε σοβαρότατα προβλήµατα. Όµως, δεν παραµείναµε άπρα-
κτοι, ούτε γκρινιάξαµε για την τραγική κατάσταση που παραλά-
βαµε. Σηκώσαµε τα µανίκια και µέσα σε λίγους µήνες καταφέ-
ραµε να καλύψουµε το χαµένο έδαφος της προηγούµενης πε-
ριόδου ΣΥΡΙΖΑ. 

Έτσι προχωρήσαµε στην ίδρυση του ΕΟΚΑΝ, ενός ανεξάρτη-
του Οργανισµού, του Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης Ντό-
πινγκ, ο οποίος έχει τη δυνατότητα να λειτουργήσει σύµφωνα µε
τις σύγχρονες επιταγές στο πεδίο του αντιντόπινγκ. Φροντίσαµε
ώστε ο νέος αυτός φορέας να είναι οικονοµικά αυτόνοµος και να
είναι ικανός να χαράξει µε σχέδιο και ασφάλεια τη σύγχρονη
εθνική στρατηγική της καταπολέµησης του ντόπινγκ. Έχει λοιπόν
δικό του προϋπολογισµό που για το έτος 2021 ανέρχεται στο
ποσό του 1.513.000 ευρώ. 

Μεριµνήσαµε για τη µεταφορά υπηρεσιών σε σύγχρονες και
λειτουργικές εγκαταστάσεις του ΟΑΚΑ πλήρως εξοπλισµένες.
Παράλληλα, προχωρούν οι διαδικασίες για τη στελέχωσή του. 

Επίσης, έχουµε προβεί σε διορθωτικές παρεµβάσεις, όπως η
κατάργηση της παράδοξης κατάστασης αποπληρωµής των ελέγ-
χων από τις αθλητικές οµοσπονδίες. Ήταν µια απίστευτη πρω-
τοτυπία Βασιλειάδη. Οι ίδιες οι οµοσπονδίες παράγγελναν τους
ελέγχους και οι οµοσπονδίες καλούνταν να πληρώνουν τον ελεγ-
κτή, δηλαδή ο ελεγχόµενος γινόταν και ελεγκτής.

Και πάµε στο θέµα του εργαστηρίου, µιας και ρωτήθηκα χωρίς
να είναι θέµα της σηµερινής συζήτησης. Υλοποιήσαµε τη διοικη-
τική του υπαγωγή στο ΕΚΕΦΕ «Δηµόκριτος», ώστε να διευκολυν-
θεί η κάλυψη των αναγκών του σε προσωπικό και εξοπλισµό.
Είµαστε στη διαδικασία επανάκτησης της διαπίστευσής του,
ωστόσο έχουµε δρόµο ακόµα, το δουλεύουµε συστηµατικά σε
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συνεργασία µε το Υπουργείο Ανάπτυξης που ανήκει ο «Δηµόκρι-
τος». 

Επίσης το ΕΣΚΑΝ, δηλαδή ο απερχόµενος οργανισµός -υπη-
ρεσία-φορέας, εφαρµόζει έναν σύγχρονο ετήσιο σχεδιασµό κα-
τανοµής ελέγχου µε έµφαση στο πρόγραµµα ελέγχων εκτός
αγώνα. Ο έλεγχος είναι ευφυής, απρόβλεπτος, απροειδοποί-
ητος, αντιµετωπίζει µε αυτόν τον τρόπο το πολυετές κενό εκπαί-
δευσης αθλητών και αθλητικών φορέων, αναλαµβάνει επιτέλους
τον ρόλο της Εθνικής Αρχής Καταπολέµησης του Ντόπινγκ και
προτάσσει το πρόγραµµά του. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι µέσα στο πρώτο τρίµηνο του 2021
έχουν πραγµατοποιηθεί εκατό αληθείς έλεγχοι εκτός αγώνων,
ενώ στο σύνολο της τριετίας 2016-2018 µετά βίας πέρασαν τους
διακόσιους ελέγχους, ενώ για το θέµα του ντόπινγκ ετοιµάζουµε
καµπάνια ενηµέρωσης, πρόληψης και ευαισθητοποίησης για την
αντιµετώπιση του ντόπινγκ και παράλληλα έχουµε ετοιµάσει εκ-
στρατεία για το θέµα αυτό σε συνεργασία φυσικά και µε κορυ-
φαίους αθλητές και µε κορυφαίες προσωπικότητες της αθλητι-
κής οικογένειας.

Και πάω στο θέµα της βίας. Όσον αφορά αυτό το κρίσιµο θέµα
της αθλητικής βίας, θέλαµε να θέσουµε -και το κάναµε- προτε-
ραιότητα την καταπολέµηση τέτοιων φαινοµένων αθλητικής βίας
και κυρίως, την ενίσχυση του µηχανισµού ελέγχου και πρόληψης. 

Στα τέλη του 2019, θυµίζω, ξεκινήσαµε έλεγχο περί της νόµι-
µης ή µη λειτουργίας των πλέον των εκατόν πενήντα λεσχών
γραφείων ή εντευκτηρίων φιλάθλων ανά την επικράτεια. Ενδει-
κτικά σας αναφέρω ότι µόλις δεκαέξι λέσχες φιλάθλων –ναι,
καλά ακούσατε, δεκαέξι- σε όλη τη χώρα λειτουργούν µε νόµιµο
τρόπο. 

Καταθέτω τον κατάλογο µε τις νόµιµες λέσχες φιλάθλων που
αυτή τη στιγµή λειτουργούν στη χώρα µας, απ’ όλα τα αθλήµατα
όχι µόνο από το ποδόσφαιρο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Παράλληλα δε επιτρέψτε µου να σας ανακοινώσω και τα απο-
τελέσµατα των ελέγχων της Ελληνικής Αστυνοµίας πανελλαδικά
από 1-1-2021 µέχρι σήµερα. Έχουµε υποβολή σχετικών µηνύ-
σεων σε έντεκα πρόσωπα, τέσσερις συλλήψεις, σφράγιση χώ-
ρων που λειτουργούσαν χωρίς την προβλεπόµενη άδεια τριάντα
µία περιπτώσεις, ενώ είχαµε και έντεκα περιπτώσεις που σφρα-
γίστηκαν χώροι που λειτουργούσαν χωρίς την προβλεπόµενη
άδεια, η οποία ήταν σε εκκρεµότητα. Υπό εξέταση για το αν δια-
θέτουν ή µη σχετική άδεια λειτουργίας ενώ είχε υποβληθεί ένα
µέρος σχετικών εγγράφων έχουµε τέσσερις περιπτώσεις, ενώ σε
ισχύ άδειας νόµιµης λειτουργίας λέσχες παραρτήµατα εντοπί-
στηκαν ογδόντα έξι συνολικά περιπτώσεις σε όλη την Ελλάδα.
Μη νόµιµοι χώροι λειτουργίας που δεν πληρούν τις προϋποθέ-
σεις του νόµου είναι µόλις δεκαεννέα. Είναι τα ευρήµατα των
ελέγχων που έχει προχωρήσει η Ελληνική Αστυνοµία, το οποίο
καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Γιατί οι ΠΑΕ απέφευγαν να
αναγνωρίσουν τις λέσχες τους, προκειµένου να αποφύγουν
τυχόν ευθύνες; Για το αυτονόητο, δεν ήθελαν µε τίποτα να µπλέ-
ξουν σε µια κατάσταση την οποία τους άρεσε µεν, αλλά ήθελαν
µε κάποιο τρόπο να εµπλακούν δε. 

Και όλο αυτό το θολό τοπίο, το άναρχο τοπίο το αντιµετωπί-
ζουµε µε το παρόν σχέδιο νόµου. Μέχρι τώρα έχουµε νοµοθετή-
σει γενναίες µεταρρυθµίσεις για την αντιµετώπιση του φαινοµέ-
νου της αθλητικής βίας. 

Να θυµίσω ότι µε τον νόµο 4639/2019 δώσαµε τη δυνατότητα
της διενέργειας δειγµατοληπτικών ελέγχων στους κατόχους ει-
σιτηρίων εντός και εκτός αθλητικών εγκαταστάσεων. 

Θυµίζω ότι ψηφίσαµε διάταξη προσαρµοσµένη στα νέα δεδο-

µένα για την προστασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που
δίνει τη δυνατότητα συλλογής, επεξεργασίας και αξιοποίησης
στο πλαίσιο της ποινικής διαδικασίας του υλικού και των δεδο-
µένων που καταγράφονται σε οποιοδήποτε τεχνικό µέσο, το
οποίο χειρίζεται στέλεχος της Ελληνικής Αστυνοµίας, ώστε κάθε
ποινικώς ενδιαφέρουσα πράξη που τελείται εντός και εκτός των
αθλητικών εγκαταστάσεων να διακριβώνεται, να ελέγχεται και να
τιµωρείται µε την προσήκουσα ποινή. 

Επεκτείναµε τα τοπικά και τα χρονικά όρια εφαρµογής των ποι-
νικών διατάξεων για την εφαρµογή και σε πράξεις αθλητικής βίας
που έχουν αµιγώς οπαδικά κίνητρα και τελούνται σε χρόνο και
τόπο µη συνδεόµενο µε κάποια αθλητική εκδήλωση. Με το παρόν
σχέδιο νόµου ενισχύουµε το θεσµικό πλαίσιο ενάντια στην οπα-
δική βία. Θα σταθώ σε τρία σηµεία, τρεις σηµαντικές µεταρρυθ-
µίσεις. 

Επαναφέρουµε το ιδιώνυµο, φυσικά προσαρµοσµένο στις
απαιτήσεις της εποχής που διανύουµε. Με την προτεινόµενη διά-
ταξη επανεισάγουµε στην έννοµη τάξη ρυθµίσεις που αφορούν
στην απαγόρευση αναστολής και µετατροπής των στερητικών
της ελευθερίας ποινών που επιβάλλονται από τα ποινικά δικα-
στήρια για εγκλήµατα που αφορούν σε εκδηλώσεις αθλητικής
βίας. Με άλλα λόγια, αυστηροποιούµε το πλαίσιο και δίνουµε ξε-
κάθαρο µήνυµα κατά της οπαδικής βίας. 

Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή ακούστηκαν από αρκετούς
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης κυρίως επιφυλάξεις για την
αποτελεσµατικότητα του ιδιώνυµου. Ναι, κυρίες και κύριοι, όταν
εφαρµόστηκε το ιδιώνυµο από τον Γιώργο Ορφανό στον αθλητι-
σµό, τα κρούσµατα βίας στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα µει-
ώθηκαν κατά 80%, ενώ είχαµε ραγδαία αύξηση των εισιτηρίων.
Για του λόγου το αληθές, καταθέτω το σχετικό έγγραφο που βε-
βαίως την περίοδο εκείνη είχε προκαλέσει µεγάλη αίσθηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εισάγουµε επίσης διατάξεις ώστε να επιτύχουµε την εναρµό-
νιση της νοµοθεσίας µε τις προτάσεις των διεθνών ποδοσφαιρι-
κών οµοσπονδιών που περιέχονται στην ολιστική µελέτη FIFA και
UEFA για το ποδόσφαιρο. Η µελέτη αυτή, θυµίζω, είναι απόρροια
της διακήρυξης προθέσεων που συνυπέγραψαν στις 25-2-2020
ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρόεδρος της
UEFA κ. Τζέφεριν και ο πρώην Αντιπρόεδρος της FIFA κ. Κλαρκ.
Οι διατάξεις αυτές φέρνουν αλλαγές στο ελληνικό ποδόσφαιρο
µε στόχο τη βελτίωση της εικόνας του αθλήµατος, την αύξηση
της συµµετοχής, την καλή διακυβέρνηση και φυσικά, την προ-
ώθηση περισσότερων και ίσων ευκαιριών. 

Καταθέτω στα Πρακτικά, αγαπητέ κύριε Κωνσταντόπουλε, αν-
τίγραφο της ολιστικής µελέτης, η οποία βεβαίως είναι στα χέρια
όλων των εµπλεκοµένων ποδοσφαιρικών φορέων. Στη διάθεσή
σας και συν τοις άλλοις καταθέτω πρόταση -θα το κάνω και γρα-
πτώς- προς τον πρόεδρο της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέ-
σεων, έτσι ώστε να προγραµµατιστεί συζήτηση, έτσι ώστε όλοι
ή όλα τα µέλη της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων να
έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε συζήτηση επ’ αυτού του θέ-
µατος, γιατί είµαι βέβαιος ότι πέρα από αυτά που προβλέπεται
ότι πρέπει να κάνει η πολιτεία είµαστε κατά 101% πλέον µετά το
σηµερινό νοµοσχέδιο τυπικοί και συνεπείς, µπορούν πιθανότατα
να προκύψουν και άλλα ζητήµατα που µε τη βοήθεια όλων των
παρατάξεων και όλων των κοµµάτων, όλων των συναδέλφων να
είναι χρήσιµα για την ελληνική ποδοσφαιρική κοινότητα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Λέσχες φιλάθλων: αναφέρθηκα ήδη στην υφιστάµενη κατά-
σταση στο θέµα κι εδώ επιτρέψτε µου να καταθέσω ένα ακόµα
δηµοσίευµα σχετικά µε τις λέσχες φιλάθλων. Με το σχέδιο νόµου
εξορθολογίζουµε την αντικειµενική ευθύνη των οµάδων για βι-
αιοπραγίες οπαδών.
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(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τι γινόταν µέχρι σήµερα στο θέµα αυτό; Επειδή οι οµάδες έφε-
ραν ευθύνη για οποιαδήποτε πράξη οργανωµένων οπαδών τους,
δεν αναγνώριζαν τις λέσχες φιλάθλων και όλα ήταν άριστα.
Όµως δεν ήταν άριστα. Αποποιούνταν τις ευθύνες τους, αλλά η
κατάσταση ήταν τραγική και επικίνδυνη. Εµείς αφαιρούµε το αν-
τικίνητρο για την αναγνώριση των λεσχών, παράλληλα όµως ρυθ-
µίζουµε τις οργανωµένες µετακινήσεις των οπαδών και οι οµάδες
έχουν την εποπτεία και τον έλεγχο των µετακινήσεων, ώστε να
υπάρχει ασφάλεια και σαφές σύστηµα απόδοσης ευθυνών. Δη-
λαδή πολύ απλά, εάν υπάρξουν έκτροπα, ενεργοποιείται αυτό το
σύστηµα της απόδοσης ευθυνών. 

Ευθύνη φέρουν τα φυσικά πρόσωπα. Εάν δεν ταυτοποιούνται,
ευθύνη φέρει η λέσχη φιλάθλων η οποία είναι υποχρεωµένη να
γνωρίζει -αναλυτική κατάσταση- ποιοι µετακινούνται οργανωµένα
και ποιοι είναι οι υπαίτιοι σε τυχόν παραβάσεις. Οι ποινές στις
λέσχες είναι ανάλογες των παραβάσεων και µπορεί να οδηγή-
σουν ακόµα και στο κλείσιµο της λέσχης. Εν συνεχεία, ευθύνη
φέρει η οµάδα η οποία οφείλει να βοηθήσει τις διωκτικές αρχές
και να αποκαλύψει την ταυτότητα των υπαιτίων, διαφορετικά
φέρει η ίδια η οµάδα την ευθύνη. Η ευθύνη της οµάδας µπορεί
να φτάσει να είναι αστική ή ακόµα και ποινική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα εθελοτυφλούµε αν λέγαµε
ότι ο χουλιγκανισµός θα εξαλειφθεί από τη µια µέρα στην άλλη.
Σαφώς και δεν λέµε κάτι τέτοιο. Το είπατε άλλωστε και όλοι σας
και συµφωνούµε σε αυτό. 

Πρέπει, όµως, να αναγνωριστεί ότι µέσα σε λιγότερα από δύο
χρόνια διακυβέρνησης και κάτω από δύσκολες συνθήκες έχουµε
κάνει άλµατα προόδου στο συγκεκριµένο θέµα και τώρα βρισκό-
µαστε µπροστά σε µία µοναδική ευκαιρία, ώστε µε την σύµπραξη
όλων των αθλητικών και πολιτικών δυνάµεων να δηµιουργήσουµε
και να φέρουµε πραγµατικές συνθήκες ασφάλειας εντός και
εκτός των γηπέδων. Είµαστε αποφασισµένοι ως Κυβέρνηση να
παραδώσουµε τα γήπεδα σε όλους τους πολίτες, στις οικογέ-
νειες, αλλά και στους φιλάθλους.

Και πάω στο επόµενο θέµα το οποίο είναι η αναβάθµιση του
ποδοσφαίρου, δηλαδή, κοινώς η αναδιάρθρωση των κατηγοριών
επαγγελµατικού ποδοσφαίρου µέσω συγχώνευσης σε µία ενιαία
κατηγορία τη Super League 2 µε τη Football League. Διορθώνει,
δηλαδή, στην ουσία, το αποτυχηµένο µοντέλο-έκτρωµα που
εφαρµόστηκε το 2019 µε ευθύνη Βασιλειάδη. Τότε νοµοθετήθη-
καν τρεις επαγγελµατικές κατηγορίες, όπου κάθε αθλητική ανώ-
νυµη εταιρεία στην κατώτερη την Football League µπορούσε να
συσταθεί ως ΠΑΕ µε µόλις 30 χιλιάδες ευρώ, µε υποσχέσεις, βε-
βαίως, χορηγιών µέσω της ΕΡΤ, χωρίς να διασφαλίζεται κανένα
κίνητρο βιωσιµότητας. 

Επειδή, λοιπόν, το οικονοµικοκοινωνικό πλαίσιο, οι συνθήκες,
αλλά κυρίως οι ποδοσφαιρικές συνθήκες στη χώρα µας απαιτούν
αυξηµένη βιωσιµότητα, αξιοπιστία, ανταγωνιστικότητα, ποιότητα,
αλλά και αναπτυξιακά κίνητρα, προχωρούµε σε µία ενιαία δεύ-
τερη επαγγελµατική ποδοσφαιρική κατηγορία, κάτω από τη βι-
τρίνα της Super League 1, αλλά µε ισχυρές ΠΑΕ, που θα έχουν
µετοχικό κεφάλαιο τουλάχιστον 350 χιλιάδες ευρώ, αντί 100 χι-
λιάδων ευρώ που ίσχυε έως σήµερα για τη Super League 2 και
30 χιλιάδες ευρώ για τη Football League, µε συνακόλουθη όµως
αύξηση στις 700 χιλιάδες ευρώ και για τη Super League 1 από
500 χιλιάδες ευρώ που ήταν µέχρι σήµερα. 

Θα καταθέσουµε και ειδική επιστολή στην Επιτροπή Επαγγελ-
µατικού Αθλητισµού, τουλάχιστον ύψους 150 χιλιάδων ευρώ, αντί
για 15 χιλιάδες ευρώ που ήταν µέχρι σήµερα. 

Καταθέτω σχετικό πίνακα όλων αυτών των βελτιώσεων, φαν-
τάζοµαι ότι θα διευκολύνει πάρα πολύ και τους συναδέλφους
που θα θελήσουν να το διαβάσουν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της

Βουλής)
Παράλληλα, οι µισοί ποδοσφαιριστές τους –τουλάχιστον- που

θα δηλώνονται κάθε φορά στο φύλο αγώνα θα πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις συµµετοχής σε ελληνική εθνική οµάδα οποιασδήποτε
ηλικιακής κατηγορίας. Θα έχουν, τουλάχιστον, τριετή συµφωνία
κεντρικής διαχείρισης τηλεοπτικών δικαιωµάτων, θα εισπράττουν
το 15% του ποσού για τον επαγγελµατικό αθλητισµό και έως 7,5
εκατοµµύρια ετησίως από τη νέα φορολόγηση των κερδών των
παιχτών του στοιχήµατος. Δεν θα ξεπερνούν σε αριθµό τις δε-
καοκτώ οµάδες το καλοκαίρι του 2024 µε ανάλογους υποβιβα-
σµούς και προβιβασµούς από την ερασιτεχνική Γ’ Εθνική, όπως
έχουν δεσµευθεί ΕΠΟ και Super League 2. 

Ειδικά, όµως, για τη φετινή σαιζόν η αναπροσαρµογή των µε-
τοχικών κεφαλαίων θα έχει ολοκληρωθεί έως τις 23 Ιουλίου, προ-
κειµένου κατόπιν η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού να
ελέγξει όλα τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και να δώσει ή όχι
πιστοποιητικό συµµετοχής. Για την απόκτηση συµµετοχών, αύ-
ξηση του µετοχικού κεφαλαίου και κατάθεση εγγυητικής επιστο-
λής από φυσικό πρόσωπο πέραν των υπολοίπων προϋποθέσεων
του νόµου θα απαιτείται πλέον και η προσκόµιση δήλωσης περι-
ουσιακής κατάστασης, κοινώς πόθεν έσχες, προκειµένου να δι-
καιολογήσει πλήρως την προέλευση αυτών των χρηµάτων και
χαιρόµαστε που συµφωνήσαµε στα θέµατα σχετικά µε την εγ-
γυητική επιστολή και τις διαχειριστικές υποχρεώσεις των ανωνύ-
µων αθλητικών εταιρειών και των τµηµάτων αµειβοµένων
αθλητών. Με τον τρόπο αυτόν προστατεύονται τα σωµατεία, οι
αθλητές, οι εργαζόµενοι, αλλά και οι άµεσα εµπλεκόµενοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διατυπώθηκε αρκετές φορές
στην επιτροπή το ερώτηµα για το ποια είναι η θέση της Super
League 1 και Super League 2 και Football League. Να σας ανα-
φέρω, λοιπόν, πολύ γρήγορα το ιστορικό. Η αναδιάρθρωση ζη-
τήθηκε επισήµως, εγγράφως, από την ΕΠΟ πέρυσι, στο τέλος
του καλοκαιριού. Μάλιστα, υπήρχε και έντονη πίεση από πολλές
ΠΑΕ που έφταναν µέχρι το Υπουργείο και συµβολικά κατέθεσαν
κάποιοι από αυτούς τις σφραγίδες τους για να θεσµοθετηθεί
αµέσως και να ισχύει από την ποδοσφαιρική σαιζόν που ακόµη
δεν έχει ολοκληρωθεί. Αυτό, φυσικά, δεν µπορούσε να γίνει
χωρίς σχέδιο, χωρίς διάλογο και χωρίς προηγούµενη συνεν-
νόηση µε όλους τους εµπλεκοµένους. Έτσι συγκροτήσαµε
οµάδα εργασίας η οποία συστάθηκε µε εκπροσώπους από την
ΕΠΟ, Super League 2 και Football League και, φυσικά, στελέχη
του Υπουργείου, µελετήσαµε τα δεδοµένα τον Οκτώβριο και κα-
ταλήξαµε στο παρόν σχέδιο το οποίο έχει απόλυτη διαφάνεια και
φυσικά προβλέπει την ανάπτυξη του αθλήµατος της συγκεκρι-
µένης κατηγορίας, µε συγκεκριµένα κριτήρια συµµετοχής. 

Η αναδιάρθρωση ή συγχώνευση ανακοινώθηκε έγκαιρα τον Ια-
νουάριο και υποβλήθηκε σε δηµόσια διαβούλευση τον Φεβρουά-
ριο, µε θετικότατα σχόλια, µάλιστα, και από την ίδια τη διοργα-
νώτρια αρχή. 

Μάλιστα, καταθέτω στα Πρακτικά και τα σχετικά σχόλια της
διοικήσεως Super League 2.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τ�ή�ατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Στις 3 Ιουνίου, εν όψει της κατάθεσης του σχεδίου νόµου διορ-
γανώσαµε µία τηλεδιάσκεψη µε όλους τους εκπροσώπους και
των τριάντα ένα ΠΑΕ της Super League 2 και της Football
League, παρουσία των προέδρων και των δύο League του κ. Λε-
οτσάκου και του κ. Μπουτσικάρη, είκοσι εννέα εκπρόσωποι των
ΠΑΕ που συµµετείχαν µας είπαν µπράβο και συγχαρητήρια και
µόλις δύο ΠΑΕ διατύπωσαν τις επιφυλάξεις τους, συγκεκριµένα
Τρίκαλα και Λεβαδειακός. Αλλά δεν αντιτάχθηκαν, παρεµπιπτόν-
τως. 

Επίσης, να σας ενηµερώσω, ότι υπογράφηκε η σχετική ΚΥΑ
για την προκαταβολή που θα λάβουν οι οµάδες Football League
και είναι θέµα ελαχίστων ηµερών, αν όχι τουλάχιστον, δύο εβδο-
µάδων, εκτιµώ, γιατί δεν είναι θέµα πλέον προσωπικό, είναι θέµα
υπηρεσιακό ώστε να λάβουν και εκείνοι τα χρήµατά τους. Ανα-
φέροµαι, για να γίνω πιο σαφής, στην προκαταβολή όπως αντι-
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στοίχως έλαβαν όλες οι επαγγελµατικές κατηγορίες από τα νέα
έσοδα που προκύπτουν προς την πολιτεία και κατ’ επέκταση
προς τον επαγγελµατικό αθλητισµό και τα οποία προκύπτουν
από τον νέο τρόπο φορολόγησης των κερδών των παικτών των
στοιχηµάτων. Οι οµάδες της Football League, λοιπόν, θα λάβουν
ως προκαταβολή το ποσό του 1.500.000 ευρώ το οποίο αναλογεί
σε 77.500 για κάθε οµάδα.

Και πάµε στο θέµα των Β’ οµάδων, επίσης µε την τροπολογία
που καταθέσαµε, σας ενηµέρωσα σχετικά και πολύ έγκαιρα και
στην επιτροπή, θεσµοθετούµε τη δυνατότητα λειτουργίας Β’
οµάδων των ΠΑΕ της Super League 1.

Πρόκειται για µία ρύθµιση που φέρνουµε, κατόπιν συµφωνίας,
βεβαίως, των αρµοδίων ποδοσφαιρικών φορέων ΕΠΟ, Super
League 1 και Super League 2 και θέλω εδώ να επισηµάνω τα
εξής. Το γεγονός και µόνο ότι γίνονται συζητήσεις, υπάρχουν συ-
ναινέσεις και συµφωνίες µεταξύ όλων των ποδοσφαιρικών φο-
ρέων League 1, 2 και ΕΠΟ, δείχνει ότι κάτι καλό εξελίσσεται, κάτι
θετικό γίνεται. Η δηµιουργία των Β’ οµάδων έχει εντελώς ανα-
πτυξιακό χαρακτήρα. Δεν διοργανώνεται στη χώρα µας πρωτά-
θληµα για επαγγελµατίες αθλητές κάτω των 23 ετών, µε συνέ-
πεια κάθε χρόνο οι ΠΑΕ να αναζητούν ποδοσφαιρική στέγη για
τους ταλαντούχους παίκτες τους µεταξύ 19 και 23, ώστε να απο-
κτήσουν τις κατάλληλες εµπειρίες, προκειµένου να µπορέσουν
να αγωνιστούν κατόπιν στην κεντρική, ή στη µεγάλη οµάδα. Έτσι
δίνονταν µαζικά δανεικοί από τις ΠΑΕ τους, εντός και εκτός των
συνόρων και παύουν να έχουν ενιαία εκπαίδευση, εποπτεία και
εξέλιξη αυτοί οι αθλητές, διότι έφευγαν στην ουσία από το τιµ
της συγκεκριµένης ΠΑΕ. 

Αυτό το γαϊτανάκι των δανεικών και όλων αυτών των ζητηµά-
των που θα ανακύψει σε αγώνες που έτυχε η µία οµάδα η κεν-
τρική να είχε δώσει δανεικούς που αποσύρονταν ή δεν αποσύ-
ρονταν, αυτό το γαϊτανάκι τελειώνει εδώ. Η συµµετοχή τους στη
Super League 2 θα αυξήσει -είµαστε βέβαιοι- τον ανταγωνισµό,
αλλά και την ίδια την εµπορικότητα της διοργάνωσης. 

Οι Β’ οµάδες, φυσικά, απαγορεύεται να αγωνίζονται στην ίδια
κατηγορία µε την µητρική ΠΑΕ, ενώ µπορούν να επιλέξουν εάν
θα συµµετάσχουν στη Super League 2 ή στην ερασιτεχνική Γ’
Εθνική.

Και βέβαια, κύριοι συνάδελφοι, δεν ανακαλύπτουµε τον τροχό,
σε αυτή την περίπτωση, µην τρελαθούµε κιόλας, υπάρχει εµπει-
ρία. Η λειτουργία των Β’ οµάδων αποτελεί παγιωµένη πρακτική
σε όλα τα προηγµένα ευρωπαϊκά ποδοσφαιρικά πρωταθλήµατα. 

Με τις Β’ οµάδες επιχειρείται οι πλεονάζοντες παίχτες να συ-
νεχίσουν να αγωνίζονται υπό τη σκέπη της µητρικής οµάδας σε
σχετικά υψηλό επίπεδο, χωρίς να φεύγουν ως δανεικοί. 

Οι οµάδες αυτές προβιβάζονται και υποβιβάζονται κανονικά,
όµως η ανώτερη κατηγορία που µπορούν να αγωνίζονται είναι
τουλάχιστον, µία κατηγορία χαµηλότερη από αυτή της µητρικής
οµάδας. Αυτό σηµαίνει πως συµµετέχουν είτε στις χαµηλότερες
εθνικές κατηγορίες, είτε σε ειδικές κατηγορίες που έχουν δηµι-
ουργηθεί αποκλειστικά για τις βήτα οµάδες.

Ενδεικτικά αναφέρω ότι χώρες που ήδη εφαρµόζεται αυτό το
µοντέλο είναι η Αγγλία, η Γερµανία, η Ισπανία, η Ολλανδία, η
Πορτογαλία, το Βέλγιο και η Σκωτία. Ενδεικτικά θα πω ότι στην
Αγγλία όλες οι οµάδες της Premier League, καθώς και κάποιες
του Champions League έχουν Β’ οµάδες, οι οποίες συµµετέχουν
σε αποκλειστικά πρωταθλήµατα αυτών των οµάδων. Τα πρωτα-
θλήµατα αυτά αφορούν αποκλειστικά ηλικίες από 23 ετών και
κάτω. 

Στην Γερµανία, αν και οι Β’ οµάδες δεν είναι ευρέως διαδεδο-
µένες, αρκετές οµάδες όπως η Bayern Μονάχο και η Borussia
έχουν Β’ οµάδες οι οποίες αγωνίζονται στην Γ’ και Δ’ Εθνική κα-
τηγορία, αντιστοίχως. 

Στην Ισπανία όλες οι οµάδες της Primera έχουν λειτουργήσει
Β’ οµάδες, στην Ολλανδία κάτι αντίστοιχο, ωστόσο καταθέτω στα
Πρακτικά πληροφορίες που είναι εξαιρετικά χρήσιµες για τους
συναδέλφους που θα θελήσουν να ενηµερωθούν και να µελετή-
σουν και βέβαια να δηλώσω ότι τυχόν βελτιώσεις που θα χρει-
αστεί το πλαίσιο αυτό και που θα χρειαστεί να γίνουν από πλευ-
ράς πολιτείας θα είµαστε σε άµεση συνεργασία µε την ποδο-
σφαιρική κοινότητα και τους αρµόδιους φορείς, ώστε να το κά-

νουµε πολύ άµεσα και χωρίς καµµία καθυστέρηση.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού

κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού. Ενισχύουµε την Επι-
τροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού µε εγγυήσεις ανεξαρτησίας.
Θεσπίζουµε ειδικότερους όρους και προϋποθέσεις για τη λει-
τουργία της. Ενισχύουµε τις ελεγκτικές αρµοδιότητες και αυξά-
νουµε τους ανθρώπινους και υλικούς πόρους. 

Αποφασίσαµε να µην προχωρήσουµε στην επιλογή του αυτο-
τελούς νοµικού προσώπου, αφού θα επιβάρυνε λειτουργικά, δι-
οικητικά και δηµοσιονοµικά τη γενική κυβέρνηση µε έναν επι-
πλέον φορέα. Προκρίναµε τη λύση της διατήρησης της ΕΕΑ ως
επιτροπή της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού και βεβαίως ενι-
σχύουµε και θωρακίζουµε αυτήν την επιτροπή µε εγγυήσεις λει-
τουργικής και προσωπικής ανεξαρτησίας, ανάλογες µε αυτές
των ανεξαρτήτων αρχών. Ταυτόχρονα, αξιοποιούµε την ήδη δια-
µορφωµένη επί δύο δεκαετίες περίπου διοικητική πρακτική και
υποδοµή, αλλά και την τεχνογνωσία που έχει προκύψει.

Κάποιοι σχολιάσατε ότι τα µέλη της επιτροπής θα διορίζονται
από τον Υπουργό. Κάποιοι άλλοι προτείνατε να επιλέγονται απευ-
θείας από τη Βουλή. Μα, αυτό λέµε στο άρθρο 3, ότι δεν θα επι-
λέγει ο εκάστοτε Υπουργός, αλλά η ίδια η Βουλή. Θα ορίζονται
από τη Βουλή, αφού προταθούν από την Κυβέρνηση µε τη δια-
δικασία που προβλέπει ο Κανονισµός της Βουλής. Αυτό λέµε και
νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι σε αυτό. 

Επίσης, θέλω να τονίσω ότι προβλέπεται πλέον και αµοιβή
προς τα µέλη της ΕΕΑ. Με το ισχύον πλαίσιο δεν αµείβονταν. Νο-
µίζω ότι κανένας δεν διαφωνεί σε αυτή την Αίθουσα ότι η παροχή
εργασίας πρέπει να αµείβεται και φυσικά να συνοδεύεται και από
τις ανάλογες απαιτήσεις. Έτσι ενθαρρύνουµε τη συµµετοχή πε-
ρισσότερων και ποιοτικότερων µελών σε γνώσεις και σε εµπει-
ρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Πάω στο θέµα των προπονητών όσο πιο γρήγορα µπορώ,
κύριε Πρόεδρε. Το θέµα των προπονητών είναι µια ιστορία πολ-
λών ετών, σχεδόν δύο δεκαετιών πληγή. Κανείς µέχρι τώρα δεν
προσπάθησε να το αντιµετωπίσει. Εµείς τολµούµε και δίνουµε
λύσεις. Στόχος µας είναι η αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου
των προπονητών αθληµάτων και φυσικά η άρση των αµφισβητή-
σεων σχετικά µε τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του προπο-
νητικού επαγγέλµατος στον αθλητισµό. Τολµούµε και ρυθµίζου-
µε ένα θέµα ταµπού. Όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις προτι-
µούσαν να το αφήνουν αρρύθµιστο, παρά να επωµιστούν το
όποιο πολιτικό κόστος, ένα θέµα στο οποίο επικρατούσε αναρχία
και πολλές φορές αδικία. Εµείς ανοίγουµε το δρόµο, ώστε να τε-
θούν σωστές βάσεις και να µπει τάξη επιτέλους.

Κατόπιν διαβούλευσης µε την ΕΠΟ και λαµβάνοντας υπ’ όψιν
και την ολιστική µελέτη των FIFA και της UEFA, δίνουµε λύση
στον άδικο αποκλεισµό που υφίσταντo οι απόφοιτοι των Ανώτα-
των Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της χώρας µας από την προπονη-
τική του ποδοσφαίρου. Καταθέτω λίστα τριάντα πέντε φορέων
µε τους οποίους ήρθαµε σε επικοινωνία, σε στενή συνεργασία,
όλη την προηγούµενη περίοδο. Καταθέτω το έγγραφο, για να
µην τους διαβάζω και χάνω χρόνο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Στις συνεδριάσεις της επιτροπής πολλοί συνάδελφοι αναφερ-
θήκατε στα δικαιώµατα των αποφοίτων ΑΕΙ, που βεβαίως πρέπει
να έχουν. Το τονίζουµε, αλλά κανείς δεν αναφέρθηκε στην πραγ-
µατικότητα, ότι µέχρι και σήµερα, εδώ και δύο δεκαετίες δηλαδή,
αποκλείονταν. Εµείς λέµε ότι είναι άδικος ο αποκλεισµός τους
και θεσµοθετούµε την άρση αυτής της αδικίας. 

Κανείς, επίσης, δεν αναφέρθηκε στα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα των αποφοίτων των δηµοσίων και ιδιωτικών ΙΕΚ, που µέχρι
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τώρα εργάζονταν σε ένα θολό τοπίο, αδιαβάθµιστο.
Ακολουθούµε τη µέση οδό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σεβόµαστε το αυτοδιοίκητο του ποδοσφαίρου, αλλά ταυτό-
χρονα θέτουµε ξεκάθαρα όρια στον περιορισµό της πρόσβασης
στην προπονητική στο ποδόσφαιρο και κάνουµε διαβάθµιση. 

Εδώ θα σταθώ σε ένα σχετικό ζήτηµα. Οι απόφοιτοι των
ΣΕΦΑΑ ή ΤΕΦΑΑ είναι εκπαιδευτικοί, είναι καθηγητές Φυσικής
Αγωγής, δεν είναι προπονητές που τους στερούµε κάποιο δι-
καίωµα. Το λέω, για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις, γιατί ετέ-
θησαν διάφορες παρατηρήσεις και σχόλια από συναδέλφους.
Στο ποδόσφαιρο εξοµοιώνουµε τα πτυχία των αποφοίτων ΣΕΦΑΑ
µε κύρια ειδικότητα στο ποδόσφαιρο µε τα διπλώµατα προπονη-
τικής ποδοσφαίρου επιπέδου UEFA Β’. H ισοτιµία αποκτάται αυ-
τοδικαίως µε τη λήψη του πτυχίου τους των ΑΕΙ. Έτσι, ικανο-
ποιούµε ένα πάγιο αίτηµα των αποφοίτων ΣΕΦΑΑ, ώστε να µπο-
ρούν να κάθονται σε πάγκους οµάδων ως προπονητές αµέσως
µετά την αποφοίτησή τους και να µην αποκλείονται από αυτούς
όπως σήµερα γινόταν. 

Εµείς δηµιουργούµε το Μητρώο Προπονητών, όπου θα κατα-
γράφονται όσοι έχουν την άδεια άσκησης επαγγέλµατος. Η κα-
ταγραφή τους θα γίνεται βάσει αθλήµατος, προσόντων και
επιπέδου προπονητικής Α’, Β’. Γ’, στο οποίο ανήκουν.

Παράλληλα, λειτουργούµε άµεσα την Εθνική Σχολή Προπονη-
τών και µε τον τρόπο αυτόν η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού θα
έχει υπό τη σκέπη της την προπονητική παραγωγική διαδικασία
σε όλα τα αθλήµατα, πράγµα που έχει την υποδοµή και τη γνώση
να το κάνει χρόνια τώρα. 

Θέλω να διευκρινίσω κάποια θέµατα, επειδή τις τελευταίες
ηµέρες λαµβάνουµε στο Υπουργείο µηνύµατα και υποµνήµατα
από προπονητές διαφόρων αθληµάτων, αλλά και από συναδέλ-
φους ότι η κατάταξη στα επίπεδα Α’, Β’. Γ’ θα διακόψει την πα-
ρουσία αθλητών και σωµατείων σε πανελλήνια πρωταθλήµατα
και διάφορες άλλες διοργανώσεις. Θέλω να διευκρινίσω τα εξής:
Δυνάµει µεταβατικής διάταξης που έχει συµπεριληφθεί, τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα που συνοδεύουν το κάθε επίπεδο θα τε-
θούν σε εφαρµογή από την αγωνιστική περίοδο 2022-2023. Αυτό
σηµαίνει πολύ απλά -για όσους δεν το έχουν κατανοήσει και µας
παρακολουθούν- πως για τον επόµενο έναν χρόνο από σήµερα
οι προπονητές θα κάθονται στους ίδιους πάγκους και θα προπο-
νούν τα ίδια άτοµα που προπονούσαν έως και σήµερα. Η κάθε
οµοσπονδία, συνεπώς, θα έχει µπροστά της χρόνο ικανό και ένα
διάστηµα, ώστε να αποταθεί στην Εθνική Προπονητική Σχολή της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, η οποία άµεσα ενεργοποιείται
και θα ζητήσει τη σύσταση σχολής προπονητών για το επίπεδο
που επιθυµεί. 

Ακόµα, θεσπίζουµε υποχρέωση απασχόλησης προπονητή και
για σωµατεία που έχουν αθλητές και άνω των 18 ετών, εκπρο-
σώπηση των προπονητών στα διοικητικά συµβούλια των οµο-
σπονδιών µε δικαίωµα ψήφου, δικαίωµα λειτουργίας σχολών
προπονητών Γενικής Γραµµατείας και για οµοσπονδίες ΑΜΕΑ,
που µέχρι σήµερα δεν συνέβαινε. Προβλέπουµε, επίσης, η απα-
σχόληση των προπονητών σε σωµατεία να γίνεται υποχρεωτι-
κώς, δυνάµει έγγραφης σύµβασης, που δεν θα µπορεί να είναι
κατώτερη των 250 ευρώ ανά µήνα. 

Υποχρέωση των προπονητών να γνωρίζουν πρώτες βοήθειες.
Θεσπίζουµε, λοιπόν, στα απαραίτητα δικαιολογητικά για την
αναγγελία της άσκησης του επαγγέλµατος του προπονητή ότι
πρέπει να συµπεριλαµβάνεται υποχρεωτικά για πρώτη φορά και
το δίπλωµα εκπαίδευσης πρώτων βοηθειών, αναγνωρισµένο από
πιστοποιηµένο εκπαιδευτικό οργανισµό. Από εδώ και πέρα, κα-
νένας προπονητής πλέον δεν θα µπορεί να προπονεί, εάν δεν κα-
τέχει τις συγκεκριµένες γνώσεις. Μια σηµαντική τοµή ή µάλλον,
εάν µου επιτρέπετε, κάνουµε το αυτονόητο.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, θεωρώ
ότι είναι τουλάχιστον υποκριτική. Είναι υποκριτικό από µέρους
τους και πρόχειρο, µιας και ενώ δεν ασχολήθηκαν όλη την προ-
ηγούµενη περίοδο µε το θέµα αυτό, έρχονται σήµερα επιγραµ-
µατικά, πολύ πρόχειρα και πολύ επιλεκτικά να δηλώσουν το
ενδιαφέρον τους για µια υποµερίδα της προπονητικής οικογέ-
νειας. Αν είχατε ολοκληρωµένη πρόταση, θα έπρεπε να την εί-
χατε υλοποιήσει την προηγούµενη περίοδο. Χαίροµαι, που του-

λάχιστον σε ένα µεγάλο µέρος συµφωνείτε µε αυτό το οποίο θε-
σπίζουµε σήµερα.

Πάµε στο θέµα της απελευθέρωσης αθλητών. Τολµούµε µία
ακόµα καινοτοµία. Ρυθµίζουµε την απελευθέρωση των µετεγγρα-
φών των ερασιτεχνών αθλητών από το σωµατείο τους κατά τη
θερινή περίοδο του έτους στο οποίο συµπληρώνουν την ηλικία
των 19 ετών. Ικανοποιούµε ένα χρόνιο αίτηµα των αθλητών και
των γονιών τους και βεβαίως πολλές περιπτώσεις ανηλίκων
αθλητών. Και εδώ θα µου επιτρέψετε να καταθέσω µερικές επι-
στολές γονέων. Διαβάστε τις και θα πάρετε πραγµατικά µήνυµα
συγκίνησης, αλλά και ευθύνης και ικανοποίηση για αυτή τη διά-
ταξη την οποία φέρνουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες επιστολές, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Η δραστηριοποίηση στο αθλητικό γίγνεσθαι αποτελεί άσκηση
συνταγµατικού δικαιώµατος, όπως όλοι είπατε νωρίτερα. Εποµέ-
νως, ο αθλητής είναι φορέας δικαιωµάτων, αλλά και φορέας υπο-
χρεώσεων στον κύκλο της αθλητικής δραστηριότητας. Στόχος
µας να εκλογικευθεί και να περιοριστεί η ισχύουσα σήµερα δέ-
σµευση, η οποία κρατούσε οµήρους τους αθλητές, χωρίς τη συ-
ναίνεση του σωµατείου σε κάποιες περιπτώσεις. Το ως άνω
ηλικιακό όριο επιλέγεται ως εύλογο, ώστε αφ’ ενός να µην πε-
ριορίζεται υπέρµετρα το συνταγµατικά τους κατοχυρωµένο δι-
καίωµα της ελεύθερης ανάπτυξης της προσωπικότητας του
ερασιτέχνη αθλητή και αφ’ ετέρου να µην εµποδίζεται η παρα-
γωγική διαδικασία των αθλητικών σωµατείων και να µην κατα-
στρατηγείται ο ουσιώδης ρόλος τους στην ανάπτυξη του αθλητι-
σµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Πάω σε ένα άλλο ζήτηµα. Ασφάλιση αθλητών. Και εδώ τολ-
µούµε µια σηµαντική µεταρρύθµιση. Με την προτεινόµενη ρύθ-
µιση, αγαπητοί συνάδελφοι, στοχεύουµε, ώστε να αντιµετωπι-
στούν οι ιδιόµορφες συµβάσεις µεταξύ αθλητών και σωµατείων,
των ειδικότερα αµειβοµένων κατηγοριών. Στις κατηγορίες αυτές
οι οικονοµικές παροχές δεν αποτελούν οικονοµικό αντάλλαγµα
για την παροχή αθλητικών υπηρεσιών του αθλητή, αλλά συνι-
στούν ενίσχυση του σωµατείου προς τον αθλητή για την υποστή-
ριξη της αθλητικής του δραστηριότητας. 

Μέχρι τώρα οι αθλητές οι ερασιτέχνες αθλητές ήταν ανασφά-
λιστοι. Για πρώτη φορά µεριµνούµε και για αυτούς τους αθλητές
και προβλέπουµε την ασφάλισή τους. Με απλά λόγια, οι αθλητές
υπογράφουν υποχρεωτικά ιδιωτικό συµφωνητικό µε το σωµα-
τείο. Το συµφωνητικό αυτό κατατίθεται στην αρµόδια οµοσπον-
δία και υπάγεται στην ασφάλιση του e-ΕΦΚΑ για την κάλυψη του
αθλητή σε περίπτωση ατυχήµατος. 

Κάνουµε το πρώτο βήµα. Νοµίζω ότι όλοι το επικροτήσατε
αυτό. Και βέβαια, να αναφέρω ότι το θέµα αυτό είναι προϊόν δια-
βούλευσης µε όλους τους εκπροσώπους αθλητών και αθλη-
τριών, αθληµάτων όπως ποδόσφαιρο, µπάσκετ, βόλεϊ, χάντµπολ
και πόλο.

Μια γρήγορη αναφορά στον «ΠΕΛΟΠΑ». Σε συνεργασία µε την
ΚΕΔΕ δηµιουργήσαµε την πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ», η οποία ήδη
λειτουργεί. Καταγράφει για πρώτη φορά όλες τις αθλητικές εγ-
καταστάσεις της χώρας µας, και αυτές που ανήκουν στη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού, στους δήµους και στις περιφέρειες
αλλά και αυτές που ανήκουν σε ιδιώτες. 

Σκοπός µας είναι µέσω αυτής της πλατφόρµας η καταχώριση
του ακριβούς αριθµού, η καταγραφή της παλαιότητας των ελλεί-
ψεων, αλλά και των προβληµάτων που παρουσιάζουν αυτές οι
εγκαταστάσεις.

Με το σχέδιο νόµου δηµιουργούµε την υποχρέωση εγγραφής
στην πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ» και την καταχώριση των αθλητικών
εγκαταστάσεων των ΟΤΑ σε αυτήν.

Κατοχυρώνουµε νοµοθετικά την ηλεκτρονική πλατφόρµα στο
πλαίσιο της κυβερνητικής πολιτικής για την ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση και την αναγκαιότητα στήριξης, ενίσχυσης του ερασι-
τεχνικού αθλητισµού. Αυτό έχει πραγµατοποιηθεί σε συνεργασία
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µε την ΚΕΔΕ και µε τον πρόεδρό της, τους οποίους και ευχαρι-
στούµε, αλλά φυσικά και µε την άµεση συνεργασία µε τους υπη-
ρεσιακούς µας στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

Ήδη έχουν εγγραφεί και έχουν υποβάλει πληροφορίες διακό-
σιοι πενήντα τρεις δήµοι της χώρας µας και έχουν εγγράψει
τρεις χιλιάδες εβδοµήντα έξι αθλητικές εγκαταστάσεις.

Καταθέτω στα Πρακτικά τον σχετικό αναλυτικό πίνακα για ό-
ποιον ενδιαφέρεται, αν και είναι προσβάσιµη αυτή η πλατφόρµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προανα-
φερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Παράλληλα, όµως, καταθέτω στα Πρακτικά τη λίστα που για
πρώτη φορά εκπονήθηκε µε όλες τις αθλητικές εγκαταστάσεις
που διαθέτει η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. Το αυτονόητο κά-
ναµε το οποίο δεν το είχαµε ούτε αυτό. Το καταθέτω εις γνώσιν
όλων των συναδέλφων και όλων των παρατάξεων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
θερµή παράκληση να ολοκληρώνετε σιγά-σιγά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα χάσουµε το αεροπλάνο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ολοκληρώνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε υπερβεί τον

χρόνο που δικαιούστε µε βάση τον Κανονισµό κατά πολύ πλέον.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Προχωρώ, λοιπόν, σε ό,τι αφορά το θέµα των
αθλητικών εγκαταστάσεων και µια διάταξη η οποία αφορά την
ΠΑΕ ΠΑΟΚ. Δίνουµε τη δυνατότητα σε αθλητικές ανώνυµες εται-
ρείες να χρηµατοδοτήσουν παρεµβάσεις σε αθλητικές εγκατα-
στάσεις που ανήκουν στο δηµόσιο και φυσικά, δίνουµε τη δυνα-
τότητα συµψηφισµού του κόστους των παρεµβάσεων αυτών µε
τα µισθώµατα χρήσης των εγκαταστάσεων. Έτσι, τελειοποιείται
το χρηµατοδοτικό εργαλείο για τη συντήρηση και τον εκσυγχρο-
νισµό των αθλητικών εγκαταστάσεων µε όρους διαφάνειας αλλά
και αποτελεσµατικότητας. Το θεωρούµε αυτονόητο αυτό. Διευ-
κολύνουµε τις αθλητικές εταιρείες και παράλληλα, αναβαθµί-
ζουµε τις αθλητικές δηµόσιες εγκαταστάσεις. Είναι µια σχέση
«win-win».

Για παράδειγµα, ΠΑΕ ΠΑΟΚ: Θα µπορεί να αναβαθµίσει το
«Καυτανζόγλειο Στάδιο», εφ’ όσον συναινέσει η διοίκηση του
«Καυτανζογλείου» και η Τεχνική Υπηρεσία της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού και να το κάνει µε κατάλληλα υλικά και κατάλ-
ληλο χρόνο και κατάλληλο προγραµµατισµό, έως ότου κατα-
σκευάσει τη «Νέα Τούµπα», που θα φιλοξενήσει την ΠΑΕ ΠΑΟΚ.

Ανάπλαση στον Βοτανικό: Στο άρθρο 45 ρυθµίζουµε τα ζητή-
µατα που αφορούν στην παραχώρηση από τον Δήµο Αθηναίων
στο Αθλητικό Σωµατείο «Παναθηναϊκός Αθλητικός Όµιλος» της
χρήσης των δικαιωµάτων και των υποχρεώσεων των αθλητικών
εγκαταστάσεων και των αθλητικών λειτουργιών του γηπέδου πο-
δοσφαίρου της περιοχής ανάπλασης στον Βοτανικό, καθώς και
των εγκαταστάσεων στην περιοχή ανάπλασης της Λεωφόρου
Αλεξάνδρας.

Αναφέροµαι σε µία διάταξη που έχουµε καταθέσει µε τροπο-
λογία έγκαιρα. Με την τροπολογία αυτή δίνεται η δυνατότητα
ρύθµισης των χρεών της αθλητικής ανώνυµης εταιρείας, ώστε
να επανέλθει ως αθλητικό σωµατείο στην περίπτωση που τεθεί
σε καθεστώς εκκαθάρισης για λόγο που δεν ανάγεται σε υποβι-
βασµό, αναδιάρθρωση κατηγοριών, ή άλλη αθλητική αιτία.

Επίσης, προβλέπονται µε αυτή τη διάταξη οι όροι υπό τους
οποίους µπορούν τα ιδρυτικά αθλητικά σωµατεία τα οποία κατέ-
λαβαν τη θέση της υποβαθµισθείσας ΑΑΕ από 1η Απριλίου 2020
έως τη δηµοσίευση του σχεδίου νόµου να ιδρύσουν νέα ΑΑΕ για
το ίδιο άθληµα. Αυτή η διάταξη αφορά τον «Πανιώνιο» και αρκετά
πιθανότατα άλλα σωµατεία.

Μία αναφορά στον «Ηρακλή» θα µου επιτρέψετε να κάνω, που

ρυθµίστηκε µε τον ν.4772 . Η διάταξη εκείνη που ψηφίσαµε και
έχει αγκαλιαστεί µε πολύ µεγάλη ικανοποίηση από µεγάλη µε-
ρίδα της ποδοσφαιρικής κοινότητας, αθλητικής κοινότητας της
βορείου Ελλάδος, διασφαλίζει στον «Ηρακλή» την ακίνητη περι-
ουσία του, αναστέλλει τις απαιτήσεις των χρεών από το δηµόσιο
και ξεµπλοκάρει τον «Ερασιτέχνη» σε οικονοµικό επίπεδο.

Κατάργηση ηλικιακού ορίου µέλους σε αθλητικό σωµατείο:
Ρητά προβλέπεται έναντι οποιασδήποτε διαφορετικής πρόβλε-
ψης καταστατικού ή κανονισµού ότι δεν υφίσταται πλέον κανένα
όριο ηλικίας στο δικαίωµα εγγραφής µέλους σε αθλητικό σωµα-
τείο.

Όσο και αν ακούγεται παράξενο και πρωτοφανές, αγαπητοί
συνάδελφοι, υπάρχει οµοσπονδία -εν προκειµένω ο ΣΕΓΑΣ- που
απαγορεύει τα τελευταία χρόνια να ανακαλύψει καθένας από
εµάς τη χαρά του οργανωµένου αθλητισµού, εφόσον έχει συµ-
πληρώσει το τριακοστό πέµπτο έτος της ηλικίας του. Δεν επιτρέ-
πει την έκδοση δελτίου ερασιτέχνη αθλητή, εάν είσαι πάνω από
τριάντα πέντε ετών, κάτι το οποίο είναι επιεικώς απαράδεκτο και
δεν συµβαίνει σε καµµία άλλη οµοσπονδία σε άλλη ευρωπαϊκή
χώρα.

Και σπεύδω να πω ότι αυτό δεν έχει να κάνει µε την κ. Σακο-
ράφα και µε τη νέα διοίκηση, το κληρονόµησε. Ωστόσο, θα πω
µόνο το εξής: Εκείνοι που µας κατακεραύνωσαν την προηγού-
µενη περίοδο –που βάλαµε όρια θητειών και όρια ηλικίας στις δι-
οικήσεις- είχαν βάλει πολύ νωρίτερα όρια έκδοσης δελτίου
ερασιτέχνη αθλητή και µάλιστα το τριακοστό πέµπτο όριο ηλι-
κίας. Ανήκουστο, αλλά το αφήνω στην ευχέρειά σας να το σχο-
λιάσετε και να το κρίνετε.

Μια αναφορά στο Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελε-
χών: Μια ακόµα δέσµευσή µας γίνεται πράξη και βέβαια, προχω-
ρούµε στον θεσµό που θα προχωρήσει στη γνώση, στην καλ-
λιέργεια κουλτούρας σε όλα τα αθλητικά στελέχη της χώρας
µας.

Και βέβαια, διεθνείς διοργανώσεις: Διοργάνωση Γ’ Παγκό-
σµιων Αγώνων Εργασιακού Αθλητισµού 2021, µια εξαιρετικά ση-
µαντική διεθνής διοργάνωση που αναδεικνύει τον εργασιακό
αθλητισµό στη χώρα µας και βεβαίως, την επαναφέρει στον
χάρτη των µεγάλων ασφαλών διεθνών διοργανώσεων.

Δεν είναι η µόνη διοργάνωση που επιδιώξαµε και πήραµε, αγα-
πητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι σειρά αθλητικών διοργα-
νώσεων τις οποίες φυσικά καταθέτω στα Πρακτικά, για να µην
σπαταλάω σχετικό χρόνο, για να µην θεωρηθεί ότι ασχοληθή-
καµε µονάχα µε αυτό το µεγάλο διεθνές γεγονός.

Το καταθέτω και παρακαλώ πολύ να µοιραστεί στους συνα-
δέλφους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κλείνοντας, να ευχαριστήσω τους συνεργάτες στο Υπουργείο
Αθλητισµού, τα στελέχη και να θυµίσω ότι µέσα σε δεκαεννέα
µήνες είναι το τέταρτο ολοκληρωµένο σχέδιο νόµου -νόµος του
κράτους- τα οποία και τα τέσσερα αποτελούν βήµατα της αθλη-
τικής µεταρρύθµισης που ξεκινήσαµε πολύ έγκαιρα και σε
χρόνο, µόλις ελάχιστες εβδοµάδες αφότου αναλάβαµε τη διακυ-
βέρνηση του τόπου αυτού και µου ανέθεσε ο Πρωθυπουργός το
Χαρτοφυλάκιο του Υπουργείου Αθλητισµού.

Σας καταθέτω τρία τελευταία έγγραφα, τα οποία παρουσιά-
ζουν το αποτέλεσµα της αθλητικής µεταρρύθµισης σε ό,τι
αφορά το αθλητικό οικοδόµηµα.

Αγαπητές συνάδελφοι και αγαπητοί συνάδελφοι, 83% ανανέ-
ωση στις διοικήσεις -στους προέδρους- των οµοσπονδιών, 65%
ανανέωση στις διοικήσεις των µελών των ολυµπιακών οµοσπον-
διών, κάτι ανάλογο σε ποσοστά ισχύει και για τις µη ολυµπιακές
οµοσπονδίες, αλλά και για τις οµοσπονδίες αθλητών µε αναπη-
ρία.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού

κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
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τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς και µε αυτό
ολοκληρώστε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Και µε αυτό ολοκληρώνω και εύχοµαι να είναι πε-
ρισσότερα αυτά στα οποία θα συµφωνήσουµε. Άλλωστε, ο αθλη-
τισµός ενώνει παγκοσµίως. Ελπίζω και σε αυτή την Αίθουσα να
καταφέρουµε να ενώσουµε δυνάµεις. Και πολύ σύντοµα είµαστε
έτοιµοι και για το επόµενο νοµοσχέδιο, το οποίο είναι ένα ακόµα
βήµα -το πέµπτο βήµα κατά σειρά- στην αθλητική µεταρρύθµιση
που φέρνει η χώρα µας.

Σας ευχαριστώ θερµά και συγγνώµη για τον χρόνο που κατα-
χράστηκα, αλλά ήταν εξαιρετικά µεγάλο και ογκώδες το νοµο-
σχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον κ. Κεγκέρογλου, ο οποίος ήταν στην πρώτη εξά-
δα οµιλητών, δεν του δόθηκε η δυνατότητα να τοποθετηθεί στην
αρχή του κύκλου των οµιλητών γιατί ήταν στη Διάσκεψη των
Προέδρων.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
Δεν έχουµε εικόνα από Κοινοβουλευτικούς.
Θα µιλήσετε εσείς, κύριε Μωραΐτη;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, µετά τον κ.

Κεγκέρογλου.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ευχαριστώ και τους συναδέλφους.
Σαράντα πέντε λεπτά να µιλάει ο Υπουργός στην τελική φάση

της νοµοθέτησης, που γίνεται µάλιστα µε τη διαδικασία του άρ-
θρου που προβλέπει η ουσιαστική δουλειά να έχει γίνει στις επι-
τροπές, σηµαίνει κακή νοµοθέτηση. Δεν είναι καλό αυτό. Επι-
γραµµατικά θα έπρεπε να αναφερθεί για όλη τη δουλειά που
προηγήθηκε.

Και ενώ ήµουν έτοιµος να πω µια καλή κουβέντα, γιατί είναι η
πρώτη φορά που δεν έχουµε τροπολογίες της τελευταίας στιγ-
µής από τον κ. Αυγενάκη που τις αξιοποιεί για ρυθµίσεις σκοπι-
µότητας, παρεµβαίνοντας στις διαδικασίες των οµοσπονδιών και
στα καταστατικά τους, ήρθε ο ίδιος να µε διαψεύσει. Έφερε σή-
µερα τη µελέτη, βάσει της οποίας έχει συνταχθεί το νοµοσχέδιο
και βάσει της οποίας έγινε η συζήτηση στην επιτροπή.

Ευχαριστούµε πολύ, κύριε Αυγενάκη, θα τη µελετήσουµε για
να γράψουµε τον απολογισµό εκ των υστέρων και να συγκρί-
νουµε σε σχέση µε τις ρυθµίσεις τις οποίες φέρνετε. Θεωρώ ότι
είναι λάθος αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης. Και αν πραγµατικά
δεν αλλάξει η νοοτροπία της Κυβέρνησης σε πολλά Υπουργεία -
όχι σε όλα, οφείλω να το πω- να νοµοθετεί µε έναν στρεβλό
τρόπο που δεν δίνει τη δυνατότητα βελτίωσης των νοµοσχεδίων,
τότε δεν θα έχουµε το καλό νοµοθετικό αποτέλεσµα που θέ-
λουµε.

Με τα άρθρα 1, 4 ρυθµίζονται θέµατα της Επιτροπής Επαγγελ-
µατικού Αθλητισµού. Είχε προβλεφθεί από νόµο της προηγού-
µενης κυβέρνησης ότι θα λειτουργούσε ως νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου. Δεν έγινε αυτό. Η Κυβέρνηση λέει ότι φέρνει
έναν τρόπο, κάτι «demi», όπως συνηθίζει τελευταία, ανεξάρτητη
αρχή είναι και δεν είναι. Θα πρέπει να καθοριστεί.

Όποια επιτροπή παίρνει τον τίτλο «ανεξάρτητη αρχή», για να
µην είναι µαϊµού, θα είναι σύµφωνη µε το Σύνταγµα, τα 3/5, ανε-
ξάρτητα αν είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη ή όχι. Αυτό είναι
εκ των ων ουκ άνευ. Αλλιώς, είναι µια κοροϊδία. Είναι απόλυτα
λάθος να είναι µόνο µε την κυβερνητική πλειοψηφία.

Με τα άρθρα 14 και 15 αυστηροποιείται το πλαίσιο για την
αθλητική βία. Είναι κατ’ αρχήν θετικό. Αυτό, όµως, είχε συνδυα-
στεί και µε µία σειρά από άλλες προβλέψεις, για πρωτοβουλίες
που αφορούν τη διαπαιδαγώγηση, την αντιµετώπιση της αρνητι-
κής συµπεριφοράς. Και βέβαια, έχουµε θετικές δράσεις για τον
επηρεασµό του αρνητικού προσώπου ενός φιλάθλου. Βεβαίως,
αν είναι φίλαθλος, δεν έχει αρνητικό πρόσηµο. Να γίνει, όµως,

φίλαθλος. Τα αµιγώς κατασταλτικά µέτρα δεν οδηγούν από µόνα
τους κάπου. Μάλιστα, ορισµένες φορές, δεν έχουµε τα επιθυ-
µητά αποτελέσµατα, διότι ενδέχεται -και έχει συµβεί και στο πα-
ρελθόν- να οξύνουν την ήδη τεταµένη ατµόσφαιρα που επικρα-
τεί.

Τρία ζητήµατα θα θέσω, σε σχέση µε τα άρθρα του νοµοσχε-
δίου. Το πρώτο αφορά το άρθρο 35 -θα ξεκινήσω από εκεί- την
Παραολυµπιακή Επιτροπή. Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα, το
οποίο πρέπει να το δείτε. Στη σύνθεση της επιτροπής έχετε βάλει
εναλλακτικά στην παράγραφο δ) έναν φορέα που είναι κυβερνη-
τικός, η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, εναλλακτικά -λέτε- η Επι-
τροπή Προσβασιµότητας, που είναι σηµαντική συµβουλευτική
επιτροπή στον Πρωθυπουργό -έχει διαφορετικό χαρακτήρα- και
την ΕΣΑΜΕΑ, που είναι ένας κοινωνικός φορέας. Δεν µπορεί να
είναι εναλλακτικά διαφορετικές κατηγορίες. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Βάζουµε διαζευκτικά, «ή», «ή». 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, το είδα ότι είναι «ή», «ή».
Είναι, όµως, λογικό να υπάρχει εξουσιοδότηση στον Υπουργό,
να µπορεί να βάλει από τρεις διαφορετικές κατηγορίες;

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε να είναι η ΕΣΑΜΕΑ στην παρά-
γραφο δ). Αν θέλετε να προσθέσετε τη Γενική Γραµµατεία Αθλη-
τισµού και την Επιτροπή Προσβασιµότητας, που, µάλιστα, θ’
αυξήσει την κυβερνητική πλειοψηφία στην επιτροπή, ας το κά-
νετε. Δεν υπάρχει κανένα θέµα από εµάς. Όµως, το «Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού ή Εθνική Επιτροπή που υπάγεται στον
Πρωθυπουργό» έχει µια λογική. Όχι όµως, «ή ΕΣΑΜΕΑ». Δεν γί-
νεται αυτό το πράγµα. Παρακαλώ, να δείτε εάν µπορείτε να το
διορθώσετε. 

Το δεύτερο θέµα που θέλω να θέσω αφορά την επιβράβευση
και την παροχή προνοµίων σε αθλητές που διακρίνονται σε αθλη-
τικές οργανώσεις. Η νοµοθεσία προβλέπει για τις έξι πρώτες θέ-
σεις. Αναφέροµαι σε αθλητές µε αναπηρίες. Υπάρχει και µία
ρήτρα, να υπάρχουν άλλες επτά χώρες που θα συµµετέχουν στη
διοργάνωση. Έχει µια λογική αυτή η ρήτρα. Δεν είναι άσκοπη.
Όµως, εάν, παραδείγµατος χάριν, συµµετέχουν επτά χώρες στην
παγκόσµια διοργάνωση και διακριθεί ο αθλητής µας στην πρώτη
-πάρει χρυσό ή αργυρό ή χάλκινο- δεν έχει την ίδια αξία; Έχει λι-
γότερη αξία; Άρα, θα έλεγα, να βελτιωθεί η σχετική πρόβλεψη
και όταν δεν συµµετέχουν οκτώ, να υπάρχει επιβράβευση για
τους τρεις, τουλάχιστον, πρώτους.

Όσον αφορά το θέµα που έχει να κάνει µε το ζήτηµα του πλαι-
σίου για τους προπονητές, νοµίζω ότι γίνεται ένα βήµα, διότι
υπήρχε πλήρης εργασιακή ανασφάλεια. Γίνεται ένα βήµα µε όσα
εισάγει το νοµοσχέδιο. Οι απόφοιτοι ΤΕΦΑΑ θα πρέπει µε τα
επαγγελµατικά τους δικαιώµατα να έχουν την αντιστοίχιση στις
κατηγορίες, χωρίς κανένας να µπορεί αυτό το δικαίωµα, που η
ελληνική πολιτεία τους κατοχυρώνει, να τους το αφαιρέσει. Το
αν θα πρέπει να ενταχθούν -και πρέπει να ενταχθούν- και άλλοι
τίτλοι µε µια αντιστοίχιση, η οποία θα προβλεφθεί από την ελλη-
νική πολιτεία, αυτό είναι έτερον εκάτερον. 

Υπάρχουν, λοιπόν, δύο ζητήµατα, στα οποία θέλω να ανα-
φερθώ. Το πρώτο ζήτηµα αφορά τα επαγγελµατικά δικαιώµατα
και την ένταξη των αποφοίτων κολεγίων και ΙΕΚ. Βεβαίως, από
τη στιγµή που το Υπουργείο Παιδείας της Κυβέρνησής σας τα
εξίσωσε -αναφέροµαι στα κολλέγια και στα ΙΕΚ- θα πρέπει να
υπάρξει µια πρόβλεψη. Τι προτείνουµε, λοιπόν, εµείς, για να µην
υπάρχει σύγκρουση; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Στη Γ’ Κατηγορία που πάει ο απόφοιτος ΤΕΦΑΑ, χωρίς να είναι
η πρώτη ειδικότητά του -γιατί εάν είναι η πρώτη ειδικότητα, πάει
στην Α’ Κατηγορία και λήγει, είναι αναφαίρετο δικαίωµα- έχετε
βάλει ότι ισότιµα µπαίνει και η κατηγορία των απόφοιτων των
κολλεγίων και των ΙΕΚ. Θα έλεγα ότι στη Γ’ Κατηγορία να κάνετε
δύο, να κάνετε Γ1 και Γ2 ή να επαναφέρετε τον θεσµό του δόκι-
µου. Αυτό θα δώσει τη δυνατότητα πραγµατικά και οι απόφοιτοι
ΙΕΚ και κολλεγίων να εντάσσονται στην κατηγορία 3, αλλά να
υπάρχει σαφής διάκριση των αποφοίτων των πανεπιστηµιακών
ιδρυµάτων της χώρας µας. Προτείνουµε Γ1 και Γ2 Κατηγορία,
λοιπόν, στο συγκεκριµένο. 
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Σε σχέση µε τη σύγκρουση που υπάρχει µε την ΕΠΟ, πρέπει
να γίνει κατανοητό ότι υπάρχει ανάγκη, βεβαίως, να ρυθµιστεί το
θέµα, µε την έννοια ότι συµµετέχουµε σε διεθνείς οργανώσεις
και είµαστε υποχρεωµένοι να σεβόµαστε το διεθνές πλαίσιο που
υπάρχει, αλλά, από την άλλη πλευρά, έχουµε και την ελληνική
πολιτεία που είναι κυρίαρχη και καθορίζει τα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα των αποφοίτων των πανεπιστηµίων µας. 

Εποµένως, έχει κάνει ο κ. Κωνσταντόπουλος µία πρόταση για
τους νυν φοιτητές και από εδώ και πέρα, να µπορούν στον τε-
λευταίο κύκλο των σπουδών τους να γίνονται δέκτες των σεµι-
ναρίων των αντίστοιχων της ΕΠΟ. Για αυτούς που ήδη έχουν
τελειώσει, κύριε Υπουργέ, κάντε ένα πρόγραµµα επιχορήγησης
των διδάκτρων, αφού «πρέπει» να επιβάλλετε το πτυχίο της ΕΠΟ.
Κάντε ένα πρόγραµµα επιχορήγησης διδάκτρων γι’ αυτούς που
έχουν τελειώσει ήδη. 

Δεν µπορείτε, όµως, να τους αφαιρέσετε το δικαίωµα να είναι
στην πρώτη κατηγορία. Αυτό είναι δεδοµένο είναι αναφαίρετο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τελειώνω, γιατί πρέπει να πάρω
και το αεροπλάνο, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να αναφερθώ σ’ ένα θέµα που έχει να κάνει µε τη
συντήρηση και την επισκευή των αθλητικών υποδοµών, που,
πραγµατικά, η χώρα µας έχει αποκτήσει σε µεγάλο βαθµό λόγω
της ανάληψης διεθνών οργανώσεων, διοργανώσεων Ολυµπιακών
Αγώνων, αλλά και άλλων παγκόσµιων αθληµάτων. Πρέπει να
είναι µέληµα ένα µόνιµο σύστηµα συντήρησης, επισκευής και
διαχείρισης. Βλέπω ότι γίνονται κινήσεις σε αυτή την κατεύ-
θυνση. Υπάρχει, όµως, ένα µεγάλο κενό. Έψαχνα να βρω µια
προγραµµατική σύµβαση του 2018 και µία του 2020, κύριε
Υπουργέ. Δεν τις βρίσκεις πουθενά. Έψαχνα τη µία σύµβαση του
2018 που αφορά έναν δήµο του τόπου µας, για να δω πώς προ-
χωρούν τα πράγµατα και δεν τη βρίσκω. Έψαχνα µία σύµβαση
του 2020 που αφορά έναν δήµο στην Αττική και δεν τη βρίσκω.
Αυτό είναι θέµα διαφάνειας. Οι προγραµµατικές συµβάσεις
αναρτώνται στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Μπορεί να µην τις αναρτούσε η

προηγούµενη Κυβέρνηση, όµως, πρέπει να τις αναρτούµε.
Πάρτε µία απόφαση από την πλευρά του Υπουργείου. Δεν νοµίζω
να υπάρχει κάτι που πρέπει να µείνει κρυφό. Από την άλλη πλευ-
ρά, αναρτώνται οι αποφάσεις, παραδείγµατος χάριν, του ορι-
σµού στην κοινή επιτροπή, οι δικές σας και του δήµου. Όλα
αναρτώνται. Δεν αναρτάται το βασικό κείµενο. 

Κλείνω, λοιπόν, µε την παράκληση για τους γονείς των µαθη-
τών -νοµίζω έχουµε γίνει όλοι δέκτες- που συµµετέχουν στους
αγώνες, στα πανελλήνια πρωταθλήµατα στίβου, όπως αυτό που
θα γίνει τον Ιούλιο στη Θεσσαλονίκη. Η παράκληση των γονιών
είναι από τη στιγµή που ανοίγουν σιγά, σιγά οι δραστηριότητες,
να διευκολυνθούν οι γονείς να παρακολουθούν τα παιδιά τους
στους αθλητικούς αγώνες και να είναι δίπλα τους ηθικά, για να
τους επιβραβεύσουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός, για µία παρέµβαση. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να απαντήσω σε αυτό που
είπε ο κ. Κεγκέρογλου, σε ό,τι αφορά την Εθνική Συνοµοσπονδία
Ατόµων Με Αναπηρία. Πρώτον, δεν έχουµε τη διάταξη αυτή σε
συζήτηση. Έχει ψηφιστεί και είναι σε ισχύ από τον προηγούµενο
Σεπτέµβρη, αφ’ ενός. Αφ’ ετέρου, η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία αποτελεί έναν συνδικαλιστικό φορέα. Δεν έχει
καµµία σχέση µε το πνεύµα και τη φιλοσοφία της δοµής πάνω
στην οποία λειτουργήσαµε και του παραολυµπιακού αθλητικού
κινήµατος. 

Δεύτερον, θα ήθελα να καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, τις οποίες θα µου επιτρέψετε να µην τις δια-
βάσω, γιατί είναι αρκετές και θα πάρει χρόνο. 

Τις καταθέτω για να µοιραστούν στους συναδέλφους. 
Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού

κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 

15180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μωραΐτης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπαθήσαµε να παρακολου-
θήσουµε τον Υπουργό επί σαράντα λεπτά και πάνω να προσπα-
θεί να εξειδικεύει τα κοµµάτια του νοµοσχεδίου στα οποία
βεβαίως και δίνει προτεραιότητα, αλλά να µην ακουµπά τα µε-
γάλα ζητήµατα που ανοίγει αυτό το νοµοσχέδιο και τις µεγάλες
εκκρεµότητες οι οποίες υπάρχουν στον χώρο του αθλητισµού. 

Αν ήθελα να βάλω έναν τίτλο σε αυτό το νοµοσχέδιο θα το χα-
ρακτήριζα άτολµο -το είπαν πολλοί συνάδελφοί µας-, επιτοµή της
νοµοθέτησης γιατί είναι συρραφή διαφόρων πραγµάτων και κυ-
ρίως ενώ ακουµπούν το θέµα της Επιτροπής Επαγγελµατικού
Ποδοσφαίρου, της αναδιάρθρωσης, του ντόπινγκ και διάφορα
θέµατα που αφορούν το πιο δηµοφιλές άθληµα στη χώρα µας,
το ποδόσφαιρο, µια τέτοια κουβέντα ουσιαστική ούτε στην επι-
τροπή ούτε σήµερα κάναµε. Μας φέρατε απλά το εργαλείο -θα
το χαρακτήριζα-, την ολιστική µελέτη της UEFA, για να το συζη-
τήσουµε µετά, κατόπιν της ψήφισης του νοµοσχεδίου. 

Σήµερα σας είδαµε λίγο διαφορετικό, κύριε Υπουργέ, και σε
ύφος και κατά την όλη τοποθέτησή σας. Δεν προσπαθήσατε
πράγµατι, όπως άλλες φορές, να υπερασπιστείτε διάφορα πράγ-
µατα τα οποία έχετε κάνει αυτά τα δύο χρόνια. Αλλά αυτά τα
οποία έχετε κάνει σας ακολουθούν και δεν ξεχνάει κανένας τον
πρώτο στόχο που θέσατε σαν Υφυπουργός Αθλητισµού περί της
άλωσης της χειραγώγησης της κοµµατικοποίησης του αθλητικού
κινήµατος και των οµοσπονδιών. Πήρατε βεβαίως την απάντηση
από το ίδιο το αθλητικό κίνηµα. Θα σας ακολουθεί το µεγάλο
θέµα του ελληνικού αθλητισµού που κατά τη διάρκεια της παν-
δηµίας κατέβασε ρολά και ήµασταν η µοναδική χώρα που βρε-
θήκαµε σε αυτό το σηµείο. 

Δεν αναφερθήκατε σήµερα, αλλά στην επιτροπή το κάνατε,
περί των 12 εκατοµµυρίων, των χρηµάτων που εσείς θέλετε για
να στηρίξετε τον ελληνικό αθλητισµό. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Είναι 13,5 εκατοµµύρια.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ακούστε να σας πω. Δώ-
σατε 13,5 εκατοµµύρια στον ερασιτεχνικό αθλητισµό σε µία συγ-
κυρία που η Κυβέρνησή σας διαφηµίζει κάθε µέρα ότι έδωσε
πάνω από 40 δισεκατοµµύρια στην ελληνική οικονοµία και κοι-
νωνία. Εσάς σας πέταξαν ένα µεροκάµατο κι έτσι ακριβώς αντι-
λαµβάνεστε ως παράταξη την αξία του ερασιτεχνικού αθλητισ-
µού, του σωµατείου που είναι το ζωντανό κύτταρο από το οποίο
πράγµατι µπορεί να υπάρξει µια επόµενη καλύτερη µέρα. 

Και βεβαίως ως τέταρτο σηµείο της τοποθέτησής µου θέλω να
πω κάτι το οποίο σας το είπα και στην επιτροπή. Είχατε την ευ-
καιρία και είχατε τη διάθεση και από µένα και τον εισηγητή µας,
αλλά και από τα άλλα κόµµατα, µε αφορµή αυτά τα θέµατα αυ-
τού του νοµοσχεδίου, να κάνουµε ένα βήµα παραπέρα. Θεωρώ
ότι δεν δείχνετε αυτή τη διάθεση. Έχουµε καταθέσει προτάσεις.
Κατατέθηκαν από όλους προβληµατισµοί. Κατατέθηκαν τροπο-
λογίες έστω και την τελευταία στιγµή. Μα, δεν υπάρχει καµµία
διάθεση από την πλευρά σας να συζητήσετε. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή το λέτε εσείς και το λένε και άλλοι συ-
νάδελφοι, ότι ο αθλητισµός ενώνει, εσείς δύο χρόνια διχάζετε
και µε τις πρακτικές σας και µε τη νοµοθέτησή σας και µε το
ύφος σας και µε τις αποφάσεις σας.

Τώρα θέλω να έρθω στα του νοµοσχεδίου τα οποία θεωρώ, ει-
δικά κάποια σηµεία, πάρα πολύ σηµαντικά. Έρχοµαι στο πρώτο
θέµα το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό της Επιτροπής Επαγ-
γελµατικού Αθλητισµού. Στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
σε δύο συνεδριάσεις ήµουν αυτός ο οποίος σας έβαλε το ερώ-
τηµα δύο φορές αν η επιτροπή –η νέα επιτροπή όπως βλέπαµε
τότε, αλλά τώρα σήµερα βλέπουµε ότι δίνεται παράταση στην
παλιά επιτροπή- θα µπορέσει µέσα στο λίγο χρονικό διάστηµα
το οποίο έχει µπροστά της να ελέγξει τις οµάδες για να µπορέ-
σουν να ξεκινήσουν τα πρωταθλήµατα. Γιατί γνωρίζουµε πολύ
καλά και εσείς γνωρίζετε καλύτερα και από εµάς ποια είναι τα
εργαλεία της, ποιοι είναι οι επιστηµονικοί σύµβουλοι, πώς έχει
δουλέψει µέχρι τώρα. Και ειλικρινά έχω ένα ερώτηµα: Πότε θα

µπορέσει να ολοκληρωθεί έλεγχος ώστε να µπορέσει να κάνει η
επιτροπή το πραγµατικό της έργο. Είναι µια επιτροπή άοπλη
ώστε να επιτελέσει αυτό το έργο, χωρίς επαρκές ανθρώπινο δυ-
ναµικό και χωρίς επαρκείς πόρους. 

Κατηγορήσατε και σήµερα τη νοµοθέτηση Βασιλειάδη για την
Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, αλλά πείτε ήταν έκτρωµα
–που διαφωνώ και ήταν και σκληρή η έκφρασή σας-, ας πούµε
όµως ότι είχε αδυναµίες. Είχε όµως, κάτι πολύ σηµαντικό. Έδινε
στην επιτροπή τα εργαλεία, νοµοθετούσε τους όρους ώστε να
µπορέσει να είναι ισχυρή, να παίρνει αποφάσεις γρήγορες και
να µην διαιωνίζονται καταστάσεις περίεργες πολλές φορές όπως
έχουµε ζήσει.

Για επτά υπαλλήλους προκηρύχθηκαν οι θέσεις και νοµίζω αν-
ταποκρίθηκαν δύο, αν θυµάµαι καλά. Και βεβαίως είναι µια επι-
τροπή που χρειάζεται ορκωτούς λογιστές και νοµικούς εξειδικευ-
µένους για να µπορέσει να προχωρήσει. 

Εµείς, λοιπόν, σαν ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία προσπα-
θήσαµε να κάνουµε µια τοµή, αλλά θεωρώ ότι αυτό το οποίο κά-
νετε εσείς σήµερα είναι να γυρνάτε την επιτροπή είκοσι χρόνια
πίσω και να δηµιουργείτε για την επιτροπή ένα έωλο νοµικό κα-
θεστώς. Ενώ περιγράφετε τη δηµιουργία µιας ανεξάρτητης
αρχής που δεν υπόκειται στον έλεγχο του Υπουργού, στην πραγ-
µατικότητα καταργείτε το στοιχείο αυτό αφού τα µέλη της διο-
ρίζονται από εσάς, εξαρτώνται άµεσα από τον προϋπολογισµό
του Υπουργείου. Αυτό σηµαίνει ότι την αφοπλίζετε πρακτικά και
δεν µπορούµε να περιµένουµε τίποτα από αυτό. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της αναδιάρθρωσης και θέλω να το
συνδέσω µε την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού. Σας το
είπα στην επιτροπή και θα το επαναλάβω. Ο µεγάλος ασθενής
του ελληνικού αθλητισµού είναι το ποδόσφαιρο. Σας ακούσαµε
στην αρχή της τοποθέτησής σας σήµερα ακαδηµαϊκά να προ-
σεγγίζετε το θέµα της βίας, της χειραγώγησης, του ντόπινγκ. Δεν
απαντήσατε στα ερωτήµατα που µπήκαν από όλους µας στις επι-
τροπές πάνω στο ντόπινγκ και πάνω στη βία. Απλά κάνατε µια
ακαδηµαϊκή τοποθέτηση. 

Δεν µπορούµε να κλείσουµε τα µάτια, κύριε Υπουργέ, σε αυτή
τη δυσοσµία που υπάρχει για το ελληνικό ποδόσφαιρο, στη δια-
πλοκή η οποία ανεξέλεγκτη προχωρά και κάνει ό,τι θέλει. Πρέπει
να αναλάβουµε τις ευθύνες µας ως κόµµατα κι εσείς ως Κυβέρ-
νηση. Σας το είπαµε και προχθές ότι µπορούµε σε αυτό να πάµε
µαζί αρκεί να πάρετε απόφαση και εσείς να συγκρουστείτε. Και
αυτό είναι κάτι το οποίο σας το χρεώνουµε. Ενώ είχατε την ευ-
καιρία νοµοθετώντας όλα αυτά, επιτροπή και αναδιάρθρωση, δεν
είχατε καµµία βούληση σύγκρουσης µε τα µεγάλα συµφέροντα
τα οποία λυµαίνονται τον χώρο του ελληνικού ποδοσφαίρου στη
χώρα. Και το θεωρώ πραγµατικά λυπηρό γιατί είχατε την ευκαι-
ρία. Κλείσατε δύο χρόνια σαν Υπουργός. 

Εγώ δεν συµφωνώ µε τους οπαδούς, τους φιλάθλους του «Ερ-
γοτέλη» που σας αποκάλεσαν –και δεν µου αρέσει- ο «Δεν ξέρω,
δεν είδα, δεν άκουσα». Μετά από δύο χρόνια σε αυτή τη θέση
και µε τον χρόνο που είχατε, και ακούσατε και είδατε και ξέρετε
τι συµβαίνει σήµερα στο ποδόσφαιρο και κατ’ επέκταση στον ελ-
ληνικό αθλητισµό. 

Έρχοµαι στο ιδιώνυµο. Προβάλατε πολύ το ιδιώνυµο ως επί-
τευγµα του νοµοσχεδίου σας. Και σήµερα πάλι, αν εξαιρέσω το
ακαδηµαϊκό δεκάλεπτο της αρχής της παρουσίασής σας, όταν
ξεκινήσατε να παρουσιάζετε το νοµοσχέδιο η αιχµή σας ήταν το
ιδιώνυµο. Από αυτό ξεκινήσατε και πάλι. Ειλικρινά θεωρώ κι εδώ
είναι ξεκάθαρο ότι οι δύο διαφορετικοί κόσµοι που υπηρετούµε
είναι ξεκάθαροι. Είναι ξεκάθαρος ο διαφορετικός πολιτικός πο-
λιτισµός. 

Είναι ξεκάθαρη η άποψη µας για τον αθλητισµό. Δεν τον βλέ-
πουµε ως κέρδος. Δεν βλέπουµε µόνο την εµπορευµατοποίησή
του. Εµείς το βλέπουµε ως κοινωνικό αγαθό, ότι είναι κάτι το
οποίο πράγµατι µπορεί να αλλάξει τους νέους µας, την κοινωνία
µας. 

Σήµερα οι νέοι µας, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς –γιατί κάποιος
συνάδελφος πριν αναφέρθηκε ότι δεν υπάρχουν τώρα οι αντι-
δράσεις που υπήρχαν όταν έφερε ο Ορφανός το ιδιώνυµο- και
λυπάµαι που το λέω, δεν είναι φίλαθλοι. Είναι κλεισµένοι στα δω-
µάτιά τους ή σε καφενεία, µε τα κινητά στα χέρια, παίζουν στοί-
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χηµα και έχουν επενδύσει στον τζόγο.
Άρα, λοιπόν, ως ελληνική πολιτεία αν πρέπει να σπάσουµε

κάτι, αν πρέπει κάτι να δούµε, είναι αυτό, δηλαδή πώς θα πά-
ρουµε από τα νέα παιδιά της πατρίδας µας τα κινητά του τζόγου
και του στοιχήµατος από τα χέρια! Αυτό ήταν το στοίχηµα.

Κι εσείς τι κάνετε; Φέρνετε το ιδιώνυµο. Δεν αρνείται κανείς –
και σας το είπαµε και στην επιτροπή- ότι η οπαδική βία αποτελεί
µια βαθιά πληγή, αλλά δεν είναι αυτή η βαθιά πληγή του ελληνι-
κού ποδοσφαίρου ειδικά. 

Είπατε αρκετά εµφατικά στην επιτροπή, προφανώς για να χαϊ-
δέψετε το ακροδεξιό σας ακροατήριο, «είµαστε και µε την κατα-
στολή» και αυτό θέλω να το ξεκαθαρίσω. Εσείς είστε µε την
καταστολή, εµείς είµαστε µε την αλλαγή, την παιδεία και την πρό-
ληψη σε αυτά τα πράγµατα. 

Κι εδώ είναι ξεκάθαρες, γι’ άλλη µια φορά, οι ιδεολογικές µας
γραµµές. Άλλο υπηρετείτε εσείς, άλλο υπηρετούµε εµείς. Εσείς
κρύβεστε πίσω από το δόγµα «νόµος και τάξη», για να αποκρύ-
ψετε την ανεπάρκειά σας, να καταστρώσετε ένα πραγµατικό σχέ-
διο εξυγίανσης του αθλητισµού και ακριβώς αυτές είναι οι δια-
φορές µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι ο χρόνος σήµερα από όλους έχει
ξεφύγει. Θα µου δώσετε κι εµένα κάποια λεπτά επιπλέον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε δικαίωµα
στον χρόνο, κύριε Μωραΐτη. Έχετε δευτερολογία, έχετε τριτο-
λογία. Έχετε περιθώριο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ. 
Όµως, εσείς επαναφέρετε ένα νόµο τιµωρητικό, που σε καµµία

περίπτωση δεν επιλύει το πρόβληµα στη ρίζα του. Στρέφεται
εναντίον των νέων ανθρώπων που σε ηλικίες που κυριαρχεί η
ορµή και η παρόρµηση µπορεί να ταυτίστηκαν σε οχλώδεις συν-
θήκες, σε µια βίαιη οπαδική ενέργεια. 

Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για παιδιά τις περισσότερες φορές ηλι-
κίας 16 έως 18 ετών. Μας είπατε στην επιτροπή ότι το ιδιώνυµο,
όταν εφαρµόστηκε, πέτυχε και σήµερα αποπειραθήκατε να φέ-
ρετε και στοιχεία και να πείτε ότι επί Ορφανού πώς ξαναγέµισαν
τα γήπεδα και όλα αυτά.

Μην κάνετε λάθος! Είναι άλλη η δεκαετία του 2000 και άλλη η
σηµερινή. Σας την περιέγραψα ποια είναι η σηµερινή δεκαετία
και τι κάνουν οι άνθρωποι σήµερα. 

Μας είπατε, λοιπόν, στην επιτροπή ότι πέτυχε. Όµως, τα κοι-
νωνικά φαινόµενα όπως η οπαδική βία δεν είναι µόνο αριθµοί που
µας φέρνετε εδώ. Έχουν βαθύτερα αίτια και σε αυτά οφείλουµε
ως κοινωνία, ως πολιτισµός να απαντήσουµε. Η βία γεννάται
πάντα µέσα σε συνθήκες κοινωνικού αποκλεισµού και συνακό-
λουθης οργής. 

Δεν µπορεί η πολιτεία τον µοναδικό ρόλο που θέλει να αναλά-
βει να είναι ο ρόλος του τιµωρού. Πρέπει να δίνει ευκαιρίες και
κίνητρα επανένταξης σε αυτά τα παιδιά, να τους παρέχει ψυχική
υποστήριξη και διεξόδους. Η επαναφορά του ιδιώνυµου είναι
πράξη αντιδηµοκρατική και άκρως αντισυνταγµατική που αντί-
κειται στον δυτικό νοµικό πολιτισµό µας. Η άµεση και υποχρεω-
τική εκτέλεση της ποινής πριν το εφετείο δεν συνάδει ούτε µε το
τεκµήριο της αθωότητας ούτε µε το δικαίωµα για επανεξέταση
της υπόθεσης. 

Κύριε Υπουργέ, το ιδιώνυµο απέτυχε στην πράξη και πάµε στο
παρελθόν να το δούµε αυτό. Πόσες φορές µετά από αποφάσεις
έρχονταν τροπολογίες Υπουργών στο Κοινοβούλιο, για να µπο-
ρέσουν να γλιτώσουν από διάφορες υποθέσεις νέοι άνθρωποι;
Πόσες φορές έγινε αυτό; Θα κάνουµε πάλι το ίδιο;

Όµως, την ίδια στιγµή που περνάτε το ιδιώνυµο, που επεν-
δύετε ιδεολογικά πάνω σε αυτό, που υπερασπίζεστε µε τιµή την
καταστολή –εντάξει, το καταλαβαίνω-, τι κάνετε; Ρίχνετε στα µα-
λακά τους υποκινητές που ενδέχεται να µην έχουν αµιγώς οπα-
δικά κίνητρα και συνήθως κατέχουν µια ισχυρότερη θέση.
Δηλαδή στέλνουµε στο δικαστήριο και στη φυλακή το δεκαοκτά-
χρονο, αλλά αυτόν που παίζει όλη τη βρώµικη δουλειά από πίσω,
παρακινεί, είναι χωµένος µέσα στη διαπλοκή, παίζει διάφορα
άλλα συστήµατα, τον έχουµε απ’ έξω. Και µάλιστα, τι προβλέπει
το νοµοσχέδιο; Ποινή –λέει- µέχρι έξι µηνών. Ενώ το δεκαοκτά-

χρονο τον καταδικάζουµε για όλη του τη ζωή, σε αυτόν ο οποίος
υποκινεί και κρύβεται πίσω από όλα αυτά του λέµε ότι έξι µήνες
είναι αρκετοί. 

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των αποφοίτων και στις µεταγραφές των αθλητών,
όµως έχω ξεπεράσει τα 15 λεπτά. 

Θέλω να κλείσω όµως µε κάτι το οποίο το πιστεύω, το είπα
στην επιτροπή, το είπα και σήµερα πάλι. Ο Υπουργός πράγµατι
σήµερα ήρθε µε άλλο ύφος. Υπάρχουν κοµµάτια αυτού του νο-
µοσχεδίου που θα υπερψηφίσουµε. Όµως, θεωρώ ότι το µεγάλο
στοίχηµα και το δικό σας αλλά και όλων µας είναι να καθίσουµε
και να δούµε τη σκληρή πραγµατικότητα, την οποία έχουµε
µπροστά µας. 

Σας το είπα. Αναλώσατε πάρα πολύ χρόνο, δηµιουργικό, στο
πώς θα ξηλώσετε οµοσπονδίες, διοικήσεις, όλα αυτά. Εκθέσατε
αθλητές σε αυτή τη διαδικασία. Αθλητές που φόρεσαν και τίµη-
σαν το εθνόσηµο τούς βάλατε στην εκλογική διαδικασία. Δεν κα-
ταφέρατε τίποτα. 

Θέλω να τα αφήσετε όλα αυτά πίσω και να δούµε από κοινού,
αν πράγµατι πιστεύουµε ότι ο αθλητισµός ενώνει, τα µεγάλα
αδιέξοδα τα οποία υπάρχουν και να πάρουµε πρωτοβουλίες. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό, κύριε Υπουργέ. Περιµένουν και οι Βουλευτές τόση
ώρα να µιλήσουν. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητέ κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ, εγώ
έκλεισα δύο χρόνια στη θέση του Υπουργού Αθλητισµού και έχω
να κάνω ταµείο. Εσείς κλείσατε δύο χρόνια στο ΣΥΡΙΖΑ, ώστε να
είστε σε θέση να υπερασπίζεστε τα καµώµατα Βασιλειάδη - Κον-
τονή, που τότε καταψηφίζατε ως Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ; Το ένα
είναι αυτό. 

Δεύτερον, χαρακτηρίσατε άτολµα όλα αυτά τα οποία κάνουµε
και κακή νοµοθέτηση. Μάλιστα. Είναι τολµηρό να µιλάτε επί 15
λεπτά και να µη λέτε τίποτα; Γιατί δεν είπατε κάτι. Εγώ τολµηρή
πρόταση, από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχω ακούσει από το στόµα
σας. 

Παρ’ όλα αυτά, µε κατηγορήσατε πως µίλαγα 40 λεπτά και
ανέλυα. Ε, τι θέλατε να κάνω; Να τα προσπεράσω και µετά να µε
κατηγορείτε ότι δεν µπήκα σε λεπτοµέρειες διότι δήθεν ήθελα
να κρύψω; Τίποτα δεν έχω να κρύψω!

Συν τοις άλλοις, αναφερθήκατε υποτιµητικά και µε αρνητικό
τρόπο για την πρόταση που κάναµε για τη συζήτηση της ολιστι-
κής µελέτης και κυρίως για τις προτάσεις που µπορεί να προκύ-
ψουν σχετικά µε το ποδόσφαιρο. Αν δεν θέλετε, µην έρθετε. 

Εµείς προτείναµε. Δεν µας το ζητήσατε εσείς. Εµείς το προ-
τείναµε µετά από πρόταση του κ. Κωνσταντόπουλου µάλιστα,
που διαµαρτυρόταν ότι δεν είχε λάβει την ολιστική µελέτη. Την
καταθέσαµε και κάναµε ένα βήµα παραπέρα. Θα το κάνουµε και
γραπτώς στον πρόεδρο της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων.
Μας κατηγορείτε για κάτι που προκαλεί δηµοκρατία και ουσιώδη
διάλογο; Μη συµµετέχετε, αν νοµίζετε ότι είναι πολύ βαρύ να
πείτε την άποψή σας. 

Επίσης, είπατε κάτι που είναι εντελώς προσβλητικό και είµαι
βέβαιος πως θα το διορθώσετε, κύριε Μωραΐτη. Γιατί πρέπει να
το διορθώσετε, είµαι βέβαιος. Είπατε ότι έβαλα σε εκλογές παγ-
κόσµιους πρωταθλητές και Ολυµπιονίκες.

Καταλαβαίνετε πώς προσβάλλετε αυτούς τους ανθρώπους;
Τους έβαλα σε εκλογές; Τι είναι; Υποχείρια του Υπουργού Αθλη-
τισµού. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Δεν είπα ότι βάλατε. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Προσωπικότητες είναι που επέλεξαν για πρώτη
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φορά, εφόσον τους δόθηκε η δυνατότητα, να συµµετέχουν σε
εκλογική διαδικασία. 

Είπατε, επίσης, ότι µου έδωσε απάντηση το ίδιο το αθλητικό
κίνηµα. Δεν πήρατε φαίνεται τα ποσοστά –παρακαλώ πολύ να
δοθούν στον κ. Μωραΐτη- όπου το 85% των προέδρων των ολυµ-
πιακών οµοσπονδιών είναι νέοι, το 65% των µελών των διοική-
σεων είναι καινούργια και κάτι πολύ απλό που αποτελεί µεταρ-
ρύθµιση, όχι θεωρητικολογίες: για πρώτη φορά συµµετέχουν ως
τακτικά µέλη οι εκπρόσωποι των αθλητών και για πρώτη φορά
θα συµµετέχουν και οι εκπρόσωποι των προπονητών στις διοική-
σεις των αθλητικών οµοσπονδιών. 

Και κάτι τελευταίο γιατί µε τα νούµερα δεν τα πάτε καλά, δεν
τα πάτε καλά. Έχουµε δώσει 13,5 εκατοµµύρια στα ερασιτεχνικά
σωµατεία καταρχήν. Για πρώτη φορά η πολιτεία έδωσε απευ-
θείας χρήµατα στον ερασιτεχνικό αθλητισµό που είναι νόµιµος
και εγγεγραµµένος στο µητρώο. 

Όµως, συν τοις άλλοις –δεν µείναµε σε αυτό, γιατί µας κατη-
γορήσατε κιόλας- τέλος του καλοκαιριού, αρχές Σεπτεµβρίου,
έως ότου έχουν προχωρήσει οι έλεγχοι του µητρώου –το οποίο
είναι ανοιχτό, δεν έκλεισε ποτέ- θα δώσουµε ένα δεύτερο κύµα
προκαταβολής από το ταµείο που δηµιουργήσαµε της φορολό-
γησης των παικτών των στοιχηµατικών εταιρειών.

Μέχρι αυτήν την ώρα –σηµειώνετε νούµερα παρακαλώ, για να
µην κάνετε λάθη άλλη φορά- 22 εκατοµµύρια έχει πάρει ήδη η
Super League 1, 3 εκατοµµύρια έχει πάρει ήδη η Super League
2, 3.250.000 έχει πάρει ο ΕΣΑΚΕ-το µπάσκετ, 1,2 εκατοµµύρια
έχει πάρει το βόλεϊ, 1.550.000 θα πάρει σε ελάχιστες ηµέρες-
εβδοµάδες η Football League και 13,5 εκατοµµύρια ο ερασιτε-
χνικός αθλητισµός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Υ-
πουργέ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Και ακολουθεί προκαταβολή και αυτόν τον χρόνο,
αρχές Σεπτέµβρη -πρώτα ο Θεός- και στον ερασιτεχνικό αθλητι-
σµό.

Είπατε κάτι;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µας δείρετε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ηρεµήστε.
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ συγκρατείστε τα νεύρα σας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καθίστε, κύριε

Υπουργέ, σας παρακαλώ. Δεν σας δίνω τον λόγο!
Η κίνηση σας την ώρα που ολοκληρώσατε την παρέµβασή

σας, κύριε Υπουργέ, κάτι σηµατοδοτούσε. 
Κύριε Μωραΐτη, έχετε αυστηρά δύο λεπτά. Περιµένουν Βου-

λευτές να µιλήσουν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Το «είπατε κάτι» και το ύ-

φος του Υπουργού στο κλείσιµο ας το κρίνει το Κοινοβούλιο -
έχουµε εµπειρία- και ο ελληνικός λαός. 

Θέλω να τα πάρω λίγο από την αρχή. Υπερασπίστηκα, ναι -και
το έχω κάνει και σε άλλο νοµοσχέδιο και σε επιτροπή- το νοµο-
θέτηµα Βασιλειάδη. Και σας έφερα το παράδειγµα. Δεν θέλω να
χάσω τον χρόνο να το επαναλάβω. 

Επίσης, σας είπα κάτι το οποίο δεν πρόλαβα να πω πριν, αλλά
ελπίζω να έχω τον χρόνο µετά, για τους προπονητές, που πάλι
έγινε το 2019. 

Έρχοµαι, όµως, στις οµοσπονδίες, γιατί πραγµατικά σας καίει
αυτό το θέµα. Σας καίει και φέρνετε νούµερα, λέτε «η ανανέ-
ωση». Ποια ανανέωση; Θα γινόταν από µόνη της πάνω από 60%.
Και έρχεστε και µας λέτε ότι το 60% το κάνατε 65%; Όταν φά-
γατε ήττες, κύριε Υπουργέ, σε µεγάλες και ιστορικές οµοσπον-
δίες; Εµείς δεν είχαµε ούτε νίκη, ούτε ήττα, γιατί έχουµε άλλη
αντίληψη για τον αθλητισµό. Δεν χωρούν τα κόµµατα, οι παρεµ-
βάσεις και όλα αυτά τα οποία κάνατε.

Και κάτι για τους πρωταθλητές µας και ολυµπιονίκες. Δεν είπα
«βάλατε»…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Το είπατε. Δείτε τα Πρακτικά!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Χρησιµοποιήθηκαν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Είπα χρησιµοποιήθηκαν

να παίξουν αυτό το παιχνίδι και προσθέτω τώρα πως κάποιοι
στην πορεία τους άδειασαν.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Δείτε τα Πρακτικά!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Δεν σας διέκοψα.
Προσθέτω τώρα ότι τους άδειασαν.
Άρα, λοιπόν, θα σας πρότεινα να µην παίζουµε µε αυτούς που

έχουν τιµήσει το εθνόσηµο και µας έχουν κάνει να σηκώσουµε
τη σηµαία µας ψηλά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Και έρχοµαι στο θέµα στο οποίο κουνάτε το δάχτυλο και συ-
νεχώς λέτε «τα 13,5, τα 12, τα 15», όσα θέλετε. Πέρασε η χώρα
µια ειδική συνθήκη µε την πανδηµία. Μοιράστηκαν δισεκατοµµύ-
ρια, όπως ακούµε κάθε µέρα από τον Πρωθυπουργό και τους
Υπουργούς. Θέτω ένα ερώτηµα: Για τον κόσµο του αθλητισµού,
του ερασιτεχνικού αθλητισµού, του µόνου κυττάρου που πράγ-
µατι µπορεί να αλλάξει τα δεδοµένα, δώσατε 13,5 εκατοµµύρια
και το θεωρείτε επιτυχία; Τα ψίχουλα που σας πέταξε ο Σταϊκού-
ρας; 

Ας είµαστε λοιπόν, πιο προσεκτικοί στο τι πάµε να υπερασπι-
στούµε.

Εγώ αφήνω στην άκρη το ύφος του Υπουργού, δεν αρµόζει
στην Αίθουσα και δεν αρµόζει στο θέµα το οποίο συζητάµε. Πρέ-
πει να ξεπεράσουµε τους κακούς µας εαυτούς. Θεωρώ ότι αν
έφθασε ο αθλητισµός εδώ, δεν έφθασε από τον κ. Αυγενάκη.
Υπάρχουν διαχρονικές ευθύνες και αυτά είναι πράγµατα που τα
έχω πει στην επιτροπή δεκάδες φορές. Δεν ξυπνήσαµε µια µέρα
και λέµε ότι ο κ. Αυγενάκης ή η Κυβέρνηση είναι οι µοναδικοί
υπεύθυνοι. Υπάρχει όµως, µια διαρκής πρόσκληση προς τον
Υφυπουργό ότι πρέπει να κάνουµε µια ουσιαστική συζήτηση και
όχι αποσπασµατικά νοµοθετήµατα, τροπολογίες της τελευταίας
στιγµής και η µεγαλύτερη βάση να δίνεται στο πώς θα ελεγχθούν
οι οµοσπονδίες ή θα παιχτούν άλλα παιχνίδια.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται δυ-

ναµικά το µεταρρυθµιστικό έργο της Κυβέρνησης και του Υπουρ-
γείου στον τοµέα του αθλητισµού, µε γνώµονα έναν πιο υγιή
επαγγελµατικό και ερασιτεχνικό αθλητισµό, µε µεγαλύτερη δια-
φάνεια και λιγότερες παθογένειες. Γίνονται παρεµβάσεις στο
πλαίσιο της λειτουργίας της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλη-
τισµού, ώστε αυτή να ανταποκρίνεται καλύτερα στον πολύπλοκο
ρόλο της. Τα µέλη της επιτροπής απολαµβάνουν λειτουργική και
προσωπική ανεξαρτησία, όπως προβλέπεται εξάλλου από τις
ανεξάρτητες αρχές. Δίνεται ώθηση και επιπλέον κίνητρο για τη
συντήρηση και αξιοποίηση αθλητικών εγκαταστάσεων. Όταν οι
αθλητικές ανώνυµες εταιρείες χρηµατοδοτούν την επισκευή
αθλητικών χώρων, συµψηφίζεται το κόστος µε τα µισθώµατα τα
οποία οφείλουν για τη χρήση των εγκαταστάσεων. 

Με τη διακήρυξη προθέσεων που υπεγράφη από τον Πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και τους εκπροσώπους της UEFA
και της FIFA αναγνωρίστηκε η αναγκαιότητα να απαλλαγεί το ελ-
ληνικό ποδόσφαιρο από τις χρόνιες παθογένειες.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο ενσωµατώνουµε τις προτάσεις
της UEFA και της FIFA για το ελληνικό ποδόσφαιρο στο πλαίσιο
ειδικής ολιστικής µελέτης που έχει εκπονηθεί. Οι στόχοι είναι
πολλαπλοί. Πρώτον, να οργανωθούν καλύτερα οι λέσχες φιλά-
θλων. Δεύτερον, να εµπεδωθεί η αίσθηση ασφάλειας στα γή-
πεδα. Τρίτον, να αυξηθεί η συµµετοχή του κοινού στα ποδο-
σφαιρικά δρώµενα. 

Κατά γενική οµολογία το σύστηµα µε το οποίο είναι οργανω-
µένες οι λέσχες φιλάθλων έχει εδώ και πολύ καιρό αποτύχει.
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Ελάχιστες λέσχες -ακούσαµε από τον κύριο Υπουργό κάτω από
10%- κατάφεραν να πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου και να
έχουν τη νοµική µορφή σωµατείου και ακόµα λιγότερες να αντα-
ποκρίνονται στις νόµιµες υποχρεώσεις του κράτους. 

Κρίνεται λοιπόν, απολύτως απαραίτητη η απλοποίηση του συ-
στήµατος, της λειτουργίας και της αναγνώρισής τους. 

Πρώτον, εισάγεται για πρώτη φορά η δυνατότητα να συστα-
θούν Πανελλήνιες Οµοσπονδίες Λεσχών Φιλάθλων και προωθεί-
ται µε αυτόν τον τρόπο η ανάπτυξη κλίµατος συνεργασίας και
συνεννόησης µεταξύ των φιλάθλων. 

Δεύτερον, ρυθµίζεται πιο αποτελεσµατικά και µε σαφήνεια ο
τρόπος µετακίνησης των οργανωµένων φιλάθλων. Με αυτόν τον
τρόπο οι νέες ρυθµίσεις λειτουργούν αποτρεπτικά έναντι επει-
σοδίων, αφού σε περίπτωση που σηµειωθούν πράξεις βίας στο
στάδιο της µετακίνησης και δεν έχουν ταυτοποιηθεί οι δράστες,
οι προβλεπόµενες κυρώσεις καταλογίζονται σε όλα τα µέλη της
λέσχης. 

Τρίτον, επανέρχεται το πιο αυστηρό νοµικό πλαίσιο για την
ποινική µεταχείριση όσων τελούν αδικήµατα σε αθλητικούς χώ-
ρους και αθλητικά γεγονότα. Πολύ σηµαντική η νέα διάταξη που
απαγορεύει τη µετατροπή της ποινής ή την αναστολή της. Έτσι,
µε αυτόν τον τρόπο αποτρέπονται πιθανόν όσοι σκέφτονται να
παρανοµήσουν, γνωρίζοντας ότι µάλλον η φυλάκιση είναι µονό-
δροµος. 

Γίνονται σηµαντικές αλλαγές στις επαγγελµατικές κατηγορίες
ποδοσφαίρου µε στόχο να εξασφαλιστεί η βιωσιµότητα του
επαγγελµατικού ποδοσφαίρου και να καταστεί αυτό πιο ανταγω-
νιστικό. Καταργείται η Β’ Εθνική, η Football League όπως ξέ-
ρουµε σήµερα και πλέον έχουµε δύο κατηγορίες επαγγελµα-
τικού ποδοσφαίρου την Α1 Εθνική κατηγορία, Super League 1
και την Α2, τη Super League 2. Αυξάνεται σηµαντικά το µετοχικό
κεφάλαιο που πρέπει να διαθέτει µία ΠΑΕ για να συµµετέχει στο
επίπεδο της Α2, από τις 100 χιλιάδες ευρώ που ήταν στις 350 χι-
λιάδες ευρώ, ώστε να µπορεί να ανταποκριθεί σε αυτό το επί-
πεδο των οικονοµικών υποχρεώσεων και ταυτόχρονα, θεσπίζεται
ελάχιστη εγγυητική επιστολή ύψους 150 χιλιάδων ευρώ. Με
αυτόν τον τρόπο προκρίνονται υγιείς ΠΑΕ που πληρούν όλες τις
προϋποθέσεις, όπως στον Βόλο, η «Νίκη» Βόλου και ο «Ολυµπια-
κός» Βόλου. Οι πρόεδροι µου εξέφρασαν την ικανοποίησή τους,
κύριε Υπουργέ, για το νοµοσχέδιο αυτό.

Καίριες και οι αλλαγές που έρχονται σε σχέση µε τους προπο-
νητές αθληµάτων. Τα τελευταία χρόνια καταγράφονται συχνά
προβλήµατα και αµφισβητήσεις για τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα και τις υποχρεώσεις των προπονητών. Σε όλα τα αθλήµατα
πλην του ποδοσφαίρου δηµιουργούνται τρία επίπεδα προπονη-
τών: α’, β’ και γ’, αναλόγως µε το επίπεδο της εκπαίδευσής τους.
Ιδρύεται η Εθνική Σχολή Προπονητών στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού και δηµιουργείται και το Ηλεκτρονικό Μητρώο Προ-
πονητών. 

Υπό το πρίσµα των πρόσφατων και παλαιότερων περιστατικών
καρδιακής ανακοπής αθλητών, σωστά προβλέπεται στο νοµο-
σχέδιο να είναι υποχρεωτική για πρώτη φορά η εκπαίδευση όλων
των προπονητών στις πρώτες βοήθειες. Μια εκπαίδευση που πα-
ρέχεται έτσι κι αλλιώς στους απόφοιτους των ΤΕΦΑΑ, κύριε
Υπουργέ.

Με τις νέες διατάξεις οι πτυχιούχοι Σχολής Φυσικής Αγωγής,
µε ειδίκευση ή κύριο άθληµα το ποδόσφαιρο, έχουν αυτοδικαίως
ισοτιµία µε το δίπλωµα προπονητή UEFA Β της ΕΠΟ. Όσοι επι-
θυµούν να λάβουν δίπλωµα UEFA Α µπορούν να το κάνουν µε
έκπτωση 50% στα καταβλητέα δίδακτρα. Γι’ αυτό το θέµα υπήρ-
ξαν τεράστιες αντιδράσεις και διεκδικήσεις από την πλευρά των
αποφοίτων ΤΕΦΑΑ. Σήµερα γίνεται ένα σηµαντικό βήµα αναγνω-
ρίζοντας ενιαία σε όλους τους αποφοίτους το επαγγελµατικό δι-
καίωµα του προπονητή ποδοσφαίρου UEFA Β. 

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να µην καταγράψουµε
τη θέση των κοσµητόρων των πανεπιστηµιακών σχολών, όπως
του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, καθώς και των προπονητών απο-
φοίτων των πανεπιστηµίων που θεωρούν ότι θίγονται τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων ΤΕΦΑΑ, ακόµη και µε το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Στη συνέχεια, γίνονται βελτιώσεις σε ζητήµατα αθλητικής νο-

µοθεσίας. Τα αθλητικά σωµατεία οφείλουν να διαθέτουν την ει-
δική αθλητική αναγνώριση, αλλά και να έχουν εγγραφεί στο ει-
δικό αθλητικό µητρώο σωµατείων. Τα σωµατεία που από την 1η

Σεπτεµβρίου του 2021 δεν τηρούν αυτές τις δύο προϋποθέσεις,
δεν επιτρέπεται να χρησιµοποιούν αθλητικούς χώρους που ανή-
κουν στους δήµους ή στις περιφέρειες. 

Γίνονται αλλαγές στη λειτουργία του Εθνικού Οργανισµού Κα-
ταπολέµησης Ντόπινγκ µε βάση τον νέο παγκόσµιο κώδικα κα το
παγκόσµιο πρόγραµµα αντι-ντόπινγκ που εφαρµόζεται από την
αρχή του 2021.

Σηµαντικές είναι και οι παρεµβάσεις που γίνονται στο πεδίο
του ερασιτεχνικού αθλητισµού, προκειµένου να µην παραµένουν
υπέρµετρα δεσµευµένοι οι νέοι αθλητές οι οποίοι βρέθηκαν σε
κάποιο σωµατείο. Έτσι, έχουν τη δυνατότητα στην ηλικία των 19
ετών στις θερινές µεταγραφές να διαλέξουν σωµατείο της επι-
λογής τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και φυσικά, επίσης, πολύ σηµαντικό είναι ότι οι νεαροί αθλητές
των οµαδικών αθληµάτων εθνικών κατηγοριών καλύπτονται
πλέον ασφαλιστικά από τον ΕΦΚΑ. 

Τελειώνοντας και για να µην σπαταλώ τον χρόνο, κυρία Πρό-
εδρε, θα ήθελα να πω ότι τα ιδεώδη του αθλητισµού, η ευγενής
άµιλλα, η ισόρροπη ανάπτυξη σώµατος και πνεύµατος και η αλ-
ληλεγγύη δυστυχώς δεν είναι από µόνα τους αυτονόητα. Η σύγ-
χρονη εποχή µε την τάση για εµπορευµατοποίηση του αθλητισ-
µού έχει οδηγήσει σε πολλά εκφυλιστικά φαινόµενα εντός του
αθλητικού κόσµου. Μέρος αυτών είναι και οι πρόσφατες αποκα-
λύψεις από αθλήτριες και αθλητές που υπέστησαν σοβαρή κα-
κοποίηση µέσα στον χώρο του αθλητισµού. Έχουµε υποχρέωση
και ως πολιτεία να συνεχίσουµε την προσπάθεια να θεσπίσουµε
κανόνες για να πατάξουµε τα νοσηρά φαινόµενα, ώστε όλες οι
αθλήτριες και οι αθλητές να αισθάνονται, αλλά και να είναι πράγ-
µατι απόλυτα ασφαλείς µέσα στην αθλητική οικογένεια.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κυρία Σκούφα, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΜΠΕΤΤΥ) ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εισαγωγή της οµιλίας µου

θέλω να εξάρω την αλληλεγγύη που υπέδειξαν οι ποδοσφαιρι-
στές της οµάδας της Φινλανδίας, όταν ποδοσφαιριστής της αν-
τίπαλης οµάδας, της Δανίας, ο Κρίστιαν Έρικσεν κατέρρευσε
στο γήπεδο κατά τη διεξαγωγή ποδοσφαιρικού αγώνα στο πλαί-
σιο του «EURO 2020».

Το συγκεκριµένο γεγονός, όπως και το γεγονός ότι δύο έως
τρεις ποδοσφαιριστές στον ελλαδικό χώρο έχουν χάσει τη ζωή
τους ακριβώς λόγω καρδιακής ανακοπής -είχαµε και περιστατικό
µε δεκατετράχρονο στο γήπεδο ποδοσφαίρου των Νέων Μου-
δανιών- δείχνει πόσο σηµαντικοί είναι οι απινιδωτές, τουλάχιστον
οι απινιδωτές, όχι µόνο ως µηχανήµατα, αλλά και πόσο σηµαν-
τική είναι η εκπαίδευση που πρέπει να έχουν οι υπάλληλοι των
αθλητικών κέντρων και οι προπονητές αθλητικών οµάδων στη
χρήση απινιδωτών. Το ίδιο αναγνωρίζει και ο κ. Δεληγιάννης, ο
Διευθυντής Εργαστηριακής Αθλητιατρικής των ΤΕΦΑΑ στο ΑΠΘ.
Ωστόσο, ο κ. Δεληγιάννης συµπληρώνει ότι στον ερασιτεχνικό
αθλητισµό δεν έχουµε, δυστυχώς, οµάδα ανθρώπων που να ξέ-
ρουν τη διαχείριση τέτοιων συσκευών και πολλές φορές απου-
σιάζει και το µηχάνηµα. 

Σε αυτό το σηµείο, θέλω να απευθυνθώ ιδιαίτερα στον Γενικό
Γραµµατέα Αθλητισµού, αλλά και στον ίδιο τον Υπουργό Αθλητι-
σµού και να τους ζητήσω να συνεχίσουν την προσπάθεια που ξε-
κίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος από την πρώτη στιγµή ανάληψης της
Κυβέρνησης το 2015 εφοδίασε και τα δεκαεννέα δηµόσια αθλη-
τικά κέντρα στη χώρα µε απινιδωτή και επέβαλε στους προµη-
θευτές να υλοποιήσουν σεµινάρια και να διαφωτίσουν τους
υπαλλήλους και τους προπονητές στη χρήση αυτών των µηχα-
νηµάτων.

Έρχοµαι τώρα στο ίδιο το νοµοσχέδιο. Έχουµε τρία βασικό-
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τατα προβλήµατα. Το πρώτο βρίσκεται στο άρθρο 38 και στην
παράγραφο 4β), το οποίο συνεχίζει την προσπάθεια και την πο-
λιτική της Κυβέρνησής σας για καταστρατήγηση εν τοις πράγ-
µασι του άρθρου 16 του Συντάγµατος. Συνεχίζει και υλοποιεί,
δηλαδή, την πολιτική σας για κατάργηση του αυστηρά και από-
λυτα και κατά αποκλειστικότητα και κατά συνταγµατική επιταγή
δηµόσιου χαρακτήρα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Είναι αδια-
νόητο να φέρνετε τη συγκεκριµένη διάταξη και να αντιστοιχείτε
τα πτυχία των αποφοίτων των ΤΕΦΑΑ και ΣΕΦΑΑ µε την UEFA Β
και να θέτετε ως προϋπόθεση οι απόφοιτοι και απόφοιτες των
δηµοσίων ΤΕΦΑΑ, οι οποίοι είναι διδαγµένοι από καθηγητές παγ-
κόσµιας αναγνώρισης και βεληνεκούς, να περνάνε ντε και καλά
από τις ιδιωτικές σχολές προπονητικής της ΕΠΟ και µάλιστα να
καταβάλουν και δίδακτρα τα οποία είναι ήδη αυξηµένα και να θέ-
τετε απλά το «τυράκι» του 50%. Επαναλαµβάνω ότι δεν µας έχετε
εξηγήσει µε ποια λογική βάζετε αποφοίτους δηµοσίων σχολών
και δηµοσίων πανεπιστηµίων µε µεταπτυχιακά και διδακτορικά
προγράµµατα να περνάνε από τα ιδιωτικά σχολεία της ΕΠΟ.

Σε αυτό το σηµείο και επειδή αναγράφεται µέσα -και ελέγχεται
αυτή η αναγραφή σας- ότι αυτό συµβαίνει σύµφωνα µε τις υπο-
δείξεις και τις προδιαγραφές της ίδιας της UEFA, θέλω να υπεν-
θυµίσω ότι επί ΣΥΡΙΖΑ είχε ξεκινήσει ο διάλογος µε την ίδια την
UEFA και είχε υπάρξει καταρχήν συµφωνία µε την ίδια την UEFA,
µε την προϋπόθεση ότι τα ΣΕΦΑΑ θα αύξαναν κατά τριακόσιες
πενήντα ώρες την πρακτική άσκηση των φοιτητών. Άρα, ναι µεν
τριακόσιες πενήντα επιπλέον ώρες πρακτικής άσκησης, προκει-
µένου κάποιος να γίνει προπονητής για την UEFA Α, αλλά σε δη-
µόσιο ίδρυµα, στα δηµόσια ιδρύµατα, κύριε Υπουργέ!

Στο ίδιο πνεύµα, χαρακτηρίζετε την τροπολογία που καταθέ-
σαµε ως πρόχειρη. Δεν είναι καθόλου πρόχειρη. Σε αυτήν κά-
νουµε λόγο για όποιον δεν τηρεί και δεν σέβεται το υπάρχον
νοµικό και θεσµικό πλαίσιο -το οποίο συνεχίσατε κι εσείς, και
µπράβο σας, µε τον ν. 4726/2006 και το άρθρο 11- που λέει ότι
οι πτυχιούχοι προπονητές των ΤΕΦΑΑ και ΣΕΦΑΑ, οι οποίοι έχουν
την άδεια άσκησης του επαγγέλµατος προπονητή ποδοσφαίρου
από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, δεν χρειάζονται καµµία
άλλη προϋπόθεση, προκειµένου να προσλαµβάνονται στα ποδο-
σφαιρικά σωµατεία. Και ενώ υπάρχει αυτό το ισχύον νοµικό και
θεσµικό πλαίσιο, έρχεται η ΕΠΟ, και καθ’ υπαγόρευση αυτής και
κάποια ποδοσφαιρικά σωµατεία, και λένε ότι δεν προσλαµβά-
νουµε τους εν λόγω προπονητές. Πρόστιµο, κύριε Υπουργέ!
Πρόστιµο για µη υπακοή και για µη σεβασµό του νοµικού πλαι-
σίου.

Θα αναφερθώ και σε µία ακόµη σκανδαλώδη διάταξη και συγ-
κεκριµένα στο άρθρο 52. Τι µας λέτε, λοιπόν, εδώ; Φέρνετε έναν
ανεπίσηµο ιδιωτικό φορέα, ΜΚΟ, και της αναθέτετε τη διοργά-
νωση παγκόσµιων αγώνων εργασιακού αθλητισµού, χωρίς καµ-
µία άλλη προϋπόθεση και καταστρατηγώντας τις νόµιµες δια-
δικασίες που προβλέπονται ήδη από το ισχύον νοµικό πλαίσιο. 

Τι προβλέπει, δηλαδή, η ισχύουσα νοµοθεσία; Προβλέπει ει-
δική αίτηση ενός αναγνωρισµένου αθλητικού φορέα. Η ΜΚΟ τι
είδους αναγνώριση διαθέτει; Δεν µας είπατε!

Προβλέπει, επίσης, τη σύσταση Οργανωτικής Επιτροπής Ειδι-
κού Σκοπού µε συµµετοχή εκπροσώπου της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού, έγκριση προϋπολογισµού, απολογισµό κατό-
πιν ελέγχου ορκωτών λογιστών, κ.λπ.. Κι έρχεστε απλά και λέτε
ότι αυτή η ΜΚΟ θα διαχειρίζεται εθνικό και ευρωπαϊκό χρήµα για
τη διοργάνωση αγώνων παγκόσµιου βεληνεκούς. Πάλι πάµε για
διασπάθιση χρήµατος µέσω ΜΚΟ; Εµείς είχαµε νοµοθετήσει
πολύ συγκεκριµένο πλαίσιο για τη διοργάνωση ή συνδιοργάνωση
τέτοιων αθλητικών διοργανώσεων µε ξεκάθαρους όρους.

Θα ήθελα να σας κάνω και µία τελευταία προτροπή, κύριε
Υπουργέ. Το ποδόσφαιρο, δυστυχώς, έχει µεταβληθεί σε έναν
χώρο άκρας εµπορευµατικοποίησης. Ακόµη και µε τη διάταξη
του άρθρου 42 παράγραφος 3, η οποία υπαγορεύει ότι τα επαγ-
γελµατικά σωµατεία θα µπορούν να κάνουν µεταγραφές αθλη-
τών από ερασιτεχνικά σωµατεία όποια ώρα και στιγµή θέλουν
χωρίς να µπαίνουν στο ειδικό πλαίσιο που ισχύει για όλους τους
υπόλοιπους για διπλή µεταγραφική περίοδο, η ελεύθερη µετεγ-
γραφή ουσιαστικά καταπνίγει ακόµη περισσότερο τις ερασιτε-
χνικές οµάδες και ούτε καν τους επιτρέπει να έχουν έναν γνήσιο

προγραµµατισµό. Αφήστε που θέτουν και θέµα αξιοπιστίας των
ίδιων των πρωταθληµάτων.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας βήµα-

βήµα, σταθερά, αποφασιστικά και µεθοδικά προχωρά στην αθλη-
τική µεταρρύθµιση µέσα από µία σειρά νοµοσχεδίων που έχουν
αλληλουχία, σύνδεση και συνέχεια. Θα θυµάστε ασφαλώς ότι το
πρώτο νοµοσχέδιο που κουβεντιάσαµε –και έγινε και νόµος του
κράτους- αναφορικά µε τον αθλητισµό είχε να κάνει µε την κύ-
ρωση της σύµβασης Μακόλιν που αναφερόταν σε τρία ουσια-
στικά, σοβαρά ζητήµατα που απασχολούν τον αθλητισµό. Μιλάµε
για παθογένειες του αθλητισµού και αν θέλουµε να συζητήσουµε
και να διαµορφώσουµε ένα σοβαρό, στιβαρό και υγιές αθλητικό
οικοδόµηµα, αν µη τι άλλο, οφείλαµε, έπρεπε –και ήταν ορθό που
το ξεκίνησε ο Υπουργός- να ξεκινήσουµε από την καταπολέµηση
αυτών των τριών παθογενειών, τη βία, το ντόπινγκ και τη χειρα-
γώγηση των αγώνων.

Θα ξεκινήσω από το πρώτο µιας και αναφέρεται στο σηµερινό
νοµοσχέδιο σε ένα µεγάλο µέρος. Η βία στα γήπεδα είναι ένα τε-
ράστιο κοινωνικό πρόβληµα, ένα τεράστιο κοινωνικό φαινόµενο.
Είµαι από εκείνους που πιστεύουν ότι κυρίαρχα µπορεί να κατα-
πολεµηθεί µε εκπαίδευση, µε παιδεία και µε ενηµέρωση. Όµως,
δεν πρέπει να µας ξεφεύγουν συγκεκριµένες πτυχές του προ-
βλήµατος. Από πού ξεκινά; Πώς οδηγείται; Πώς εξελίσσεται; Δεν
ξεκινά κυρίως από το οπαδικό σύστηµα του ποδοσφαίρου και
επεκτείνεται και στα άλλα αθλήµατα µε µειούµενη ένταση, ανά-
λογα µε τη δηµοφιλία και τον κόσµο που συγκεντρώνουν; Κυρίως
δεν προέρχεται µέσα από τις λέσχες των φιλάθλων που εν πολ-
λοίς λειτουργούν ανεξέλεγκτα; Δεν θα έπρεπε το Υπουργείο, η
πολιτεία, σε αυτό το ζήτηµα να έχει απάντηση; Και τι καλύτερη
απάντηση από το να χαρτογραφηθούν αυτές οι λέσχες, να νοµι-
µοποιηθούν, να ταυτιστούν µε τα σωµατεία τα οποία εκφράζουν;
Είναι αδιανόητο µία λέσχη φιλάθλων να χρησιµοποιεί τον τίτλο
µιας οµάδας ή ενός σωµατείου και η οµάδα να λέει ότι δεν έχει
καµµία σχέση µε αυτή τη λέσχη. Και, βέβαια, µέσα από αυτή τη
διαδικασία της καταγραφής και της νοµιµοποίησης των λεσχών
θα µπορούµε να δούµε και ποια στοιχεία ενδηµούν µέσα σε
αυτές τις λέσχες που οδηγούν σε αυτά τα προβλήµατα και πώς
θα αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο. Δεν είναι, λοιπόν, άµοι-
ρες των ευθυνών οι οµάδες και προσπαθούµε µέσα από αυτή τη
σύνδεση που θα υπάρξει µε τις οµάδες, να υπάρξει ο καλύτερος
δυνατός έλεγχος των λεσχών, αλλά και της βίας που ξεκινά από
κει µέσα.

Βέβαια, η Διαρκής Επιτροπή Αντιµετώπισης Βίας κάνει σοβαρή
δουλειά προς αυτήν την κατεύθυνση. Μία πτυχή αυτής της επι-
τροπής είναι και η θέσπιση των παρατηρητών.

Κύριε Υπουργέ, πρότεινα και στην επιτροπή να έχουµε τη δυ-
νατότητα οι παρατηρητές να µην είναι στον ίδιο νοµό, αλλά σε
όµορους νοµούς εντός της περιφέρειας. Εύχοµαι και ελπίζω να
εξευρεθούν οι κατάλληλοι πόροι, για να καλύψουµε το κόστος
της µετακίνησης των παρατηρητών, ούτως ώστε αυτοί οι παρα-
τηρητές να είναι απεγκλωβισµένοι από διαπροσωπικές σχέσεις
είτε αντιπαλότητας, είτε φιλίας, που πολλές φορές οδηγούν σε
λανθασµένα συµπεράσµατα ή δεν καταγράφουν το πρόβληµα
όπως θα έπρεπε να καταγραφεί.

Εκτιµώ, λοιπόν, ότι αξίζει τον κόπο η πολιτεία να διερευνήσει
την εξεύρεση των επιπλέον πόρων, που δεν θεωρώ, κύριε Υπουρ-
γέ, ότι θα είναι και πάρα πολλοί, οι οποίοι θα µπορέσουν να δώ-
σουν απάντηση σε αυτό το ζήτηµα, µέσα από την ορθή κατα-
γραφή των φαινοµένων, αλλά και την ορθή τιµωρία των ανθρώ-
πων που εσκεµµένα, µεθοδικά, συστηµατικά, κατ’ επανάληψη και
καθ’ έξιν δηµιουργούν τέτοια προβλήµατα.

Γι’ αυτό θεωρώ ότι το ιδιώνυµο είναι απαραίτητο. Ωραία θα
ήταν να ζούµε σε µία ιδανική κοινωνία όπου µέσα από την εκπαί-
δευση, µέσα από την παιδεία, µέσα από την ενηµέρωση, θα µπο-
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ρούσαµε να λύσουµε αυτό το φαινόµενο. Όµως, όταν υπάρχουν
συγκεκριµένοι άνθρωποι που διακινούν τη βία, την υποθάλπουν,
την πυροδοτούν και όχι µία, αλλά δύο, τρεις ή και αλλεπάλληλες
φορές, δεν θα πρέπει να υπάρχει τιµωρία απέναντι σε αυτούς;
Ένα ευνοµούµενο κράτος δεν θα πρέπει να έχει ένα σύστηµα
απονοµής δικαιοσύνης απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους;

Άρα, πολύ ορθά προχωράτε στο ιδιώνυµο και νοµίζω ότι θα
έχει αποτέλεσµα. Νοµίζω ότι τα στοιχεία που δώσατε αναφορικά
µε το τι είχαµε στο παρελθόν συνηγορούν προς αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Θα έρθω λίγο στο φαινόµενο του Έρικσεν που αναφέρθηκε
και από την προηγούµενη συνάδελφο, για να δείτε πώς τα πράγ-
µατα στον αθλητισµό έχουν µία αλληλουχία µεταξύ τους. Είναι
αλήθεια ότι αυτός ο αθλητής βρίσκεται στη ζωή διότι στο γήπεδο
υπήρχε οργανωµένη ιατρική παρακολούθηση, απινιδωτής, άν-
θρωποι που ξέρουν να κάνουν καρδιοαναπνευστική αναζωογό-
νηση. Άρα, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να υπάρχουν στους
αθλητικούς αγώνες γιατροί αγώνων, αλλά ταυτόχρονα και στις
προπονήσεις των αθλητών οι άνθρωποι που αναλαµβάνουν να
εκπαιδεύσουν, να προπονήσουν τους αθλητές, να έχουν τέτοιου
είδους γνώσεις, διότι προβλήµατα µε την υγεία των αθλητών δεν
έχουµε µόνο στους επίσηµους αγώνες, έχουµε και κατά τη διάρ-
κεια των προπονήσεων. 

Γι’ αυτό, οι προπονητές πολύ ορθά προβλέπει το νοµοσχέδιο
θα πρέπει να έχουν γνώσεις ανάλογες που να µπορούν να αντι-
µετωπίσουν τέτοιου είδους φαινόµενα. Γι’ αυτό, οι καθηγητές
Φυσικής Αγωγής είναι οι πλέον κατάλληλοι για αυτή τη διαδικα-
σία ή οι απόφοιτοι των ΣΕΦΑΑ και των ΤΕΦΑΑ, γιατί δεν είναι
µόνο καθηγητές Φυσικής Αγωγής οι απόφοιτοι, αλλά είναι επι-
στήµονες της φυσικής αγωγής και του αθλητισµού, µε ειδικές
γνώσεις στην παιδαγωγική, στην ψυχολογία, στην αθλητιατρική,
στην εργοφυσιολογία, στην ανατοµία και µπορούν να φανούν
χρήσιµοι πραγµατικά και αποτελεσµατικά σ’ αυτή τη διαδικασία.

Εδώ, πραγµατικά, κάνατε ένα άλµα, κύριε Υπουργέ. Αποκατα-
στήσατε µία αδικία που υπήρχε παλαιότερα. Φανταστείτε, τελεί-
ωναν το πανεπιστήµιο και δεν είχαν τη δυνατότητα να δουλέψουν
σε αθλητικά σωµατεία! Δεν είχαν τη δυνατότητα να είναι προπο-
νητές! Και µιλάµε γι’ αυτούς που για τέσσερα χρόνια σπουδά-
ζουν την επιστήµη του αθλητισµού, δύο χρόνια κάνουν ειδικό-
τητα και κάποια σεµινάρια των ενώσεων –γιατί έχω παρακολου-
θήσει εξ επαγγέλµατος, αλλά και από την ασχολία µου παλαι-
ότερα µε τον αθλητισµό- που ήταν των τριάντα, σαράντα ωρών
και έπαιρναν διπλώµατα προπονητών µεγαλύτερα των καθηγη-
τών Φυσικής Αγωγής. Νοµίζω ότι πρέπει να προχωρήσουµε και
στο επόµενο βήµα που είναι το ορθό, να έχουν δηλαδή τα πλήρη
επαγγελµατικά δικαιώµατα που απαιτεί ο νόµος, διότι είναι οι
καθ’ ύλην αρµόδιοι επιστήµονες του αθλητισµού.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω µία αναφορά στο υγιές σύ-
στηµα του αθλητισµού που προσελκύει πλέον και την οικογένεια
στο γήπεδο, κύριε Υπουργέ. Μιλάµε για την οικογένεια µε τον
πατέρα, τη µητέρα και τα παιδιά. Ίσως θα πρέπει να αναζητή-
σουµε τον τρόπο να θεσπίσουµε το οικογενειακό εισιτήριο και
να επιβάλουµε στις οµάδες να το κάνουν αυτό, για να δώσουµε
το παράδειγµα ότι ο αθλητισµός όχι µόνο ενώνει, αλλά είναι
χαρά, δηµιουργία και διασκέδαση για όλους µας. 

Θεωρώ ότι κάνουµε βήµατα, για να µην πω άλµατα προς τα
εµπρός. Αναζωογονούµε, αναδιατάσσουµε και αναδιαµορφώ-
νουµε το αθλητικό οικοδόµηµα. 

Προφανώς έχουµε πολλή δουλειά µπροστά µας κυρίως στο
επίπεδο του ερασιτεχνικού αθλητισµού και του µεγάλου κεφα-
λαίου που λέγεται σχολικός αθλητισµός. Νοµίζω όµως ότι έχουµε
όλο τον χρόνο µπροστά µας να επιτύχουµε το µέγιστο δυνατό,
γιατί η Νέα Δηµοκρατία είναι η Κυβέρνηση που κοιτάζει µπροστά,
διαµορφώνει το µέλλον, διαµορφώνει το αύριο αυτής εδώ της
χώρας. 

Και θα ήθελα να καλέσω και εσάς στο µότο που λέει ότι «ο
αθλητισµός ενώνει», όλοι µαζί να δουλέψουµε προς αυτή την κα-
τεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνεδριάσεις της Επιτροπής

Μορφωτικών Υποθέσεων ήταν αποκαλυπτικές για τον διφυή
τρόπο µε τον οποίο πολιτεύεται η Κυβέρνηση και ο Υφυπουργός
Αθλητισµού. Από τη µια, παραινέσεις για κοινή δράση, αθλητικό
πολιτισµό, συµµετοχικότητα, ιδανικά και τόσο ωραία λόγια, από
την άλλη, άρθρα και τροπολογίες ακόµη και την ύστατη ώρα που
ευνοούν συγκεκριµένα συµφέροντα, ενσωµάτωση πλήθους δια-
τάξεων που δυναµιτίζουν τα θεµέλια της ελληνικής έννοµης
τάξης και τα εδραιωµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα, ενώ την
ίδια ώρα δεν δίνονται πλήρεις και οριστικές λύσεις σε προβλή-
µατα του ελληνικού αθλητισµού. 

Πιο αναλυτικά, µία µέρα µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου-
ολετήρα για τα εργασιακά δικαιώµατα, φέρνετε διατάξεις που ει-
σάγουν εξαιρέσεις στην απονοµή επαγγελµατικών δικαιωµάτων
για τους αποφοίτους Φυσικής Αγωγής µε κατεύθυνση το ποδό-
σφαιρο. Αναφέροµαι στην εξαίρεση-προνόµιο την οποία αποδί-
δετε στην ποδοσφαιρική οµοσπονδία, δίνοντάς της το δικαίωµα
να απονείµει αυτή µέσω των σχολών που διοργανώνει επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα διαφόρων επιπέδων. Μάλιστα, το συγκεκρι-
µένο θέµα δεν υπήρχε στη διαβούλευση που είχατε κάνει τον
Γενάρη, ακριβώς για να αποφύγετε τη συζήτηση και τις αντιδρά-
σεις, κύριε Υπουργέ. 

Βέβαια σε µια πλήρη αντιστροφή της πραγµατικότητας και δια-
στρέβλωση της γλώσσας, εσείς και ο εισηγητής σας αναφέρατε
ότι είναι αποτέλεσµα τόλµης. Τόλµη η παράκαµψη της διαβού-
λευσης, καινοτοµία η παραχάραξη και η αλλοίωση των νοµικών
κεκτηµένων για το Εργασιακό Δίκαιο και την πιστοποίηση προ-
σόντων. 

Επικαλεστήκατε τις δεσµεύσεις µε τις διεθνείς οµοσπονδίες.
Η UEFA ωστόσο στη σύµβαση του 2020 αναφέρει τα εξής στο
άρθρο 3 παράγραφο 4 το οποίο σας ανέφερα και στην αρµόδια
επιτροπή: «Η παρούσα σύµβαση δεν θίγει το δικαίωµα του συµ-
βαλλόµενου µέρους», δηλαδή της ΕΠΟ, «να αποδεχτεί οποιαδή-
ποτε εθνικά προσόντα βάσει της εθνικής νοµοθεσίας για τους
σκοπούς των αγώνων που πραγµατοποιούνται στην επικράτεια
ή άλλων δραστηριοτήτων προπόνησης της επικράτειας». 

Εποµένως, µιας και δεν αµφισβητείται το δικαίωµα να γίνουν
δεκτά οποιαδήποτε εθνικά προσόντα, υπάρχει ευελιξία από
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς. Αυτήν την ευελιξία προσπα-
θήσαµε εµείς ως κυβέρνηση να αποτυπώσουµε σε µια ευρύτερη
συζήτηση γι’ αυτό το θέµα. Εσείς προχωρήσατε παρά το γεγο-
νός ότι όλοι πλην ΕΠΟ σας προέτρεπαν για το αντίθετο. 

Μια σειρά από φορείς, κοσµήτορες, πανεπιστήµια ανέπτυξαν
το σκεπτικό τους για την ανάγκη επέκτασης του υφιστάµενου συ-
στήµατος προς την κατεύθυνση της απονοµής ολικών δικαιωµά-
των στους αποφοίτους των ΣΕΦΑΑ. Αναφέρθηκε η παιδαγωγική
γνώση, το τεκµήριο της επιστηµονικής επάρκειας, οι τετραετείς
σπουδές, η δόµηση της προσωπικότητας ενός νέου παιδιού που
µπορεί να γίνει µόνο από έναν εκπαιδευόµενο απόφοιτο τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης. Ακόµα και οι τοποθετήσεις Βουλευτών της
πλειοψηφίας εγείρουν σοβαρά ερωτηµατικά για την ορθότητα
της απόφασης αυτής. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι ανοίγεται µια κερκόπορτα. Οδη-
γείτε τους αποφοίτους σε ιδιωτικές σχολές µε υψηλά δίδακτρα
και νοθεύεται το δικαίωµα του κράτους να απονέµει κατά απο-
κλειστικότητα τα επαγγελµατικά δικαιώµατα.

Προχωρώντας, θα αναφερθώ επιγραµµατικά σε ορισµένα ση-
µεία του νοµοσχεδίου, για τα οποία υπάρχουν εύλογες αντιδρά-
σεις. Οι διατάξεις για την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού
δεν λύνουν το πρόβληµα για τον έλεγχο της λειτουργίας του
επαγγελµατικού αθλητισµού. Δεν ξέρω αν γίνεται σκόπιµα, αν
θέλετε δηλαδή να συνεχιστούν οι σχέσεις εξάρτησης και διαφθο-
ράς. Ωστόσο δεν εξασφαλίζετε ούτε τη διοικητική ανεξαρτησία
µιας κι εσείς ορίζετε τα µέλη της επιτροπής ούτε την οικονοµική
αυτάρκεια για τους απαιτούµενους ελέγχους. 

Παράλληλα, προβλέπετε τη δυνατότητα αφαίρεσης βαθµών
αντί για ανάκληση πιστοποιητικού συµµετοχής, µειώνοντας έτσι
την εµβέλεια των αποφάσεων της επιτροπής επαγγελµατικού
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αθλητισµού, ενώ τα κωλύµατα συµµετοχής δεν αποτρέπουν έναν
παραδείγµατος χάριν µάνατζερ να οριστεί µέλος στην επιτροπή
µετά από ένα µικρό διάστηµα αποχής από το επάγγελµά του. 

Ένα άλλο σηµείο είναι η επαναφορά του αποτυχηµένου ιδιώ-
νυµου για πράξεις βίας που γίνονται στο πλαίσιο αθλητικών ανα-
µετρήσεων. Παρακάµπτετε το τεκµήριο αθωότητας και θεσπίζετε
το ιδιώνυµο ακόµα και για πληµµελήµατα, αποδεικνύοντας για
µία ακόµη φορά ότι λειτουργείτε µόνο προς την κατεύθυνση της
καταστολής και όχι της πρόληψης. 

Τέλος, στην ακρόαση των φορέων ακούσαµε τον εκπρόσωπο
των ποδοσφαιριστών να περιγράφει µε τα πιο µελανά χρώµατα
την κατάσταση στον χώρο. Μίλησε για χιλιάδες αποφάσεις πλη-
ρωµής προς τους ποδοσφαιριστές που επιδικάζονται και δεν
πληρώνονται. Πρότεινε συγκεκριµένες αλλαγές για την πλήρη
ασφαλιστική κάλυψη των µελών, ενώ έκανε αναφορά για τις δρα-
µατικές συνθήκες που βιώνουν οι εργαζόµενοι. 

Η υιοθέτηση αυτών των µεταρρυθµίσεων που ζητούν ποδο-
σφαιριστές θα ήταν µια πραγµατική µεταρρύθµιση για τον χώρο
του ποδοσφαίρου και όχι οι εξυπηρετήσεις που βαφτίζονται «τα-
κτοποίηση του πεδίου». 

Τέλος, θέλω να θέσω δύο ζητήµατα που αφορούν προσωπικά
τον κύριο Υπουργό. Αρχικά επανέρχοµαι σε µια ερώτηση που δεν
απαντήθηκε. Θα ήθελα έστω και τώρα, κύριε Υπουργέ, µια τοπο-
θέτηση για τη διάταξη του εργασιακού νόµου που άνοιξε διά-
πλατα το παράθυρο για εργασία την Κυριακή σε πολλούς κλά-
δους. Είστε θεσµικός παράγοντας του αθλητισµού, οπότε η
γνώµη σας έχει ιδιαίτερη σηµασία για µια διάταξη που καταστρα-
τηγεί το δικαίωµα στην αναψυχή, την άθληση, τον πολιτισµό και
τον αθλητισµό. 

Το δεύτερο είναι µια επισήµανση που σας έγινε και από άλ-
λους συναδέλφους την Τρίτη, στη δεύτερη ανάγνωση του νοµο-
σχεδίου. Οι ειρωνείες, ο εκνευρισµός, ο άκοµψος και συστηµατι-
κός πατερναλισµός, οι µορφασµοί και η απαξίωση στα οποία επι-
δίδεστε τακτικά, θεωρούµε ότι δεν είναι δόκιµες κοινοβουλευτι-
κές πρακτικές. Και κάτι τέτοιο δείξατε και σήµερα. Οι ακροατές
των συνεδριάσεων έχουν βγάλει τα συµπεράσµατά τους για τη
συµπεριφορά σας. 

Και για το καλό της πολιτικής αντιπαράθεσης, θα έλεγα να κά-
νετε την αυτοκριτική σας, να ζητήσετε συγγνώµη για τις πολιτι-
κές απρέπειες και να είστε πιο προσεκτικός στο µέλλον, καθώς
εκπροσωπείτε έναν θεσµό σε µια εποχή που η απαξίωση των θε-
σµών είναι κολοσσιαία. 

Και κάτι που είπατε ακόµη σήµερα: Μας µιλάτε συνεχώς για
τα 13 εκατοµµύρια ευρώ που δώσατε για τα σωµατεία, όπως
οφείλατε, σε µια εποχή κρίσιµη, πανδηµίας, µε κλειστό τον αθλη-
τισµό, αλλά κρύβετε ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έκλεινε τρύπες συ-
νεχώς των δικών σας κυβερνήσεων, όπως για παράδειγµα τα
χρέη στους εργολάβους των Ολυµπιακών Αγώνων και τα 11 εκα-
τοµµύρια για να εξοφλήσει το Ολυµπιακό Μουσείο στο ΟΑΚΑ,
σε συνθήκες µάλιστα δηµοσιονοµικά δύσκολες, σε συνθήκες
πτώχευσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, για λίγο. 
Σε δύο µήνες, κύριε Υπουργέ, έχουµε Ολυµπιακούς Αγώνες.

Πόσα έχετε δώσει στις οµοσπονδίες για την ολυµπιακή προετοι-
µασία άραγε; Έχετε εκταµιεύσει τη δεύτερη δόση της επιχορή-
γησης τουλάχιστον; 

Κλείνοντας, θα επαναλάβω το εξής: Ο αγωνιστικός αθλητισµός
περνάει µια δοµική κρίση αξιών εκπροσώπησης, συµµετοχής και
φίλαθλης αποδοχής. Ένα άλλο µοντέλο κριτικής παρέµβασης
τον αθλητισµό είναι αναγκαίο, ένα µοντέλο χωρίς αντιδηµοκρα-
τικές παρεµβάσεις, µε προαγωγή του φίλαθλου πνεύµατος, υλο-
ποίηση µεταρρυθµιστικών µέτρων για τους εργαζόµενους στο
χώρο, επαναφορά µέτρων που προάγουν τη συµµετοχή των δύο
φύλων. 

Αυτό το µοντέλο θα το εφαρµόσουµε εµείς, µόλις αλλάξουν
οι πολιτικοί συσχετισµοί και έρθουµε για µία ακόµη φορά µε δια-
φορετικές συνθήκες ωστόσο να βάλουµε τάξη και σε αυτόν τον
τοµέα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ, κυ-

ρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε. Θα ξεκινήσω µε µια παρατήρηση. Προηγουµέ-
νως υπήρξε µια µικρή ένταση ανάµεσα στον κ. Μωραΐτη και στον
κ. Αυγενάκη. Δεν νοµίζω ότι υπήρξε ουσιαστική διαφωνία. Ανα-
φέρθηκε το όνοµα παγκόσµιων πρωταθλητών που έλαβαν µέρος
στις εκλογές για την ανάδειξη στα ύπατα αξιώµατα των οµοσπον-
διών.

Και -αυτό το είπα και στην επιτροπή- ο Θοδωρής ο Ζαγοράκης
φυσικά προέρχεται από τον χώρο της Νέας Δηµοκρατίας και
υπήρξε και Ευρωβουλευτής της. Αλλά δεν εξελέγη Πρόεδρος
της ΕΠΟ επειδή ήταν Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Εξε-
λέγη γιατί ήταν ο αρχηγός της εθνικής οµάδας που κατέκτησε
το «EURO 2004» και υπάρχει πολύς σεβασµός για αυτόν. Η κ.
Σακοράφα -η οποία κατά σύµπτωση προεδρεύει τώρα- εξελέγη
πρόεδρος του ΣΕΓΑΣ όχι φυσικά γιατί ήταν επιλογή του κ. Αυγε-
νάκη, αλλά γιατί υπήρξε µια πολύ σπουδαία αθλήτρια, η πρώτη
γυναίκα ρέκορντγουµαν στην ιστορία του ελληνικού αθλητισµού.
Ο πρώτος ήταν ο Χρήστος Παπανικολάου στους άνδρες στο επί
κοντώ. Η κ. Σακοράφα ήταν στον ακοντισµό η πρώτη γυναίκα.

Φυσικά και είναι πολιτικοί και ο κ. Ζαγοράκης και η κ. Σακο-
ράφα. Και ο Γιώργος ο Μαυρωτάς, που είναι Γενικός Γραµµα-
τέας Αθλητισµού, υπήρξε και αυτός σπουδαίος αθλητής. Αλλά
δεν είναι Γενικός Γραµµατέας Αθλητισµού ως σπουδαίος αθλη-
τής αλλά ως πολιτικός πλέον και δεν µπορεί να είναι και διαφο-
ρετικά. Αυτές οι θέσεις είναι και πολιτικές. Αυτό το λέω για να
είµαστε σαφείς και δεν υπάρχει λόγος να υπάρχει ένταση. 

Τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο αυτό. 
Ειπώθηκε από πολλούς Βουλευτές όλων των πτερύγων και

από την κ. Σκούφα για τον αγώνα Δανίας - Φινλανδίας και για τον
ανθρώπινο τρόπο που συµπεριφέρθηκαν στην περίπτωση του
Έρικσεν. Πράγµατι ήταν εντυπωσιακό αυτό το οποίο συνέβη.
Όπως εντυπωσιακός ήταν την Κυριακή και ο τελικός στο Ρολάν
Γκαρός ανάµεσα στον Τσιτσιπά και στον Τζόκοβιτς. Όλοι µας εκ-
φράσαµε την περηφάνια µας για τα δύο υπέροχα αυτά παιδιά,
την Σάκκαρη και τον Τσιτσιπά. Είναι σπουδαίοι αθλητές, άριστοι.
Εγώ εκφράζω τον θαυµασµό µου και για τον Τζόκοβιτς. Άλλος
σπουδαίος αθλητής, τροµερός. Κι αυτό δείχνει τι σηµαίνει αρι-
στεία. Αριστεία σηµαίνει ότι κανείς δεν µπορεί να σε κάνει να
φτάσεις εκεί αν δεν είσαι πράγµατι πολύ σπουδαίος, αν δεν έχεις
τροµερή δύναµη ψυχής. 

Και το λέω αυτό, γιατί άκουσα πολλούς από την Αντιπολίτευση
–ουσιαστικά εκεί επικεντρώθηκε η κριτική στο νοµοσχέδιο του
Λευτέρη Αυγενάκη- για το θέµα των προπονητών ποδοσφαίρου.
Εµείς σεβόµαστε απόλυτα τους αποφοίτους των Σχολών Φυσι-
κής Αγωγής. Τους σεβόµαστε, τους θεωρούµε άξιους να γίνουν
καθηγητές σωµατικής Φυσικής Αγωγής, όπως είπε και ο κ. Αυ-
γενάκης στην οµιλία του η οποία κράτησε πέραν του δέοντος φυ-
σικά. Είναι αξιόλογοι και πάρα πολύ σηµαντικοί. 

Από εκεί και πέρα, όµως -όπως είπε ο φίλος, ο κ. Συντυχάκης
από το ΚΚΕ- δεν είναι ιδιωτική εταιρεία η ΕΠΟ. Είναι η αρµόδια
διοργανώτρια όλων των πρωταθληµάτων της χώρας και είναι ο
υπεύθυνος φορέας του ελληνικού ποδοσφαίρου και είναι το αν-
τίστοιχο κοµµάτι της UEFA που διοργανώνει το ποδόσφαιρο παν-
τού στην Ευρώπη. Δεν είναι ιδιωτική εταιρεία, είναι δηµόσια αρχή
και πολύ σηµαντική και έχει και αυτοδιοίκητο κιόλας. Γι’ αυτό δεν
µπορούµε να υποτιµούµε την ΕΠΟ. Και η ΕΠΟ πρέπει να έχει
λόγο, όπως και η UEFA, στο ποιοι θα είναι και κάτω από ποιες
συνθήκες θα είναι προπονητές. 

Και να πω και κάτι άλλο. Ανεξάρτητα από τα τυπικά προσόντα
που µπορεί να έχει κάποιος, για να είµαστε ρεαλιστές, πιστεύετε
ότι ένας προπονητής επιλέγεται από µια οµάδα µε τα πόσα πτυ-
χία έχει, τα πόσα σεµινάρια έχει παρακολουθήσει; Στην πράξη
όχι. Δεν ξέρω τι πτυχία έχει πάρει ο Πέπε Γκουαρδιόλα ή ο Κλοµπ
ή ο Τούχελ. Μπορεί να έχουν πάρει ή µπορεί να µην έχουν πάρει
και τίποτα. Το πιθανότερο είναι να µην έχουν πάρει και τίποτα.
Σηµασία έχει ότι είναι οι κορυφαίοι προπονητές στον κόσµο. 

Και σήµερα δεν κοιτάει η Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ ή η Σίτυ ή η
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Μπαρτσελόνα τι πτυχίο έχει ο Γκουαρδιόλα για να τον πάρει.
Είναι ο κορυφαίος και όλοι τον βλέπουν µε σεβασµό, γιατί είναι
ένας άνθρωπος που δουλεύει σκληρά, που εξελίσσεται, που µα-
θαίνει, που έχει αντίληψη και έχει φιλοσοφία του αθλήµατος.
Αυτό έχει σηµασία. Όλα τα άλλα ξέρετε τα ακούω και τα ακούνε
και οι οµάδες βερεσέ. Αυτό έχει σηµασία.

Και να χρησιµοποιήσω, µιας και είπα για τον Γκουαρδιόλα, µια
φράση που είπε ο ίδιος: «Τα µειονεκτήµατά µας πρέπει να τα µε-
τατρέπουµε σε πλεονεκτήµατά µας». Και ειδικά στον αθλητισµό
έχει πολύ ακόµη µεγαλύτερη σηµασία αυτό.

Κατά τα αλλά, είπαµε προηγουµένως για την αριστεία που
γνωρίσαµε στον αθλητισµό στον τελικό µε τον Τσιτσιπά και τον
Τζόκοβιτς. Δεν είναι όµως, µόνο αυτό ο αθλητισµός δυστυχώς.
Είναι µια πραγµατικότητα που δεν µπορούµε να κλείσουµε τα
µάτια µας. Υπάρχει και διαφθορά πολύ µεγάλη, υπάρχουν και
στηµένοι αγώνες χωρίς καµµία αµφιβολία. Υπάρχουν και συµφέ-
ροντα τεράστια πολλές φορές φρικτά. Υπάρχει σεξουαλική πα-
ρενόχληση και κακοποίηση στον αθλητισµό δυστυχώς. Γεγονότα
που εµένα προσωπικά µου προκαλούν αηδία και φαντάζοµαι σε
όλους µας µέσα στην Αίθουσα αυτή, που αποκαλύφθηκαν µετά
τη Σοφία Μπεκατώρου και στη χώρα µας. Στο εξωτερικό είχαν
ήδη αποκαλυφθεί φρικτές ιστορίες. Υπάρχει βία στα γήπεδα, φο-
βερή βία. Όλα αυτά είναι µια πραγµατικότητα. Και υπάρχει και
το ντόπινγκ. Άλλη φοβερή τραγωδία το ντόπινγκ για τον αθλητι-
σµό. 

Όλα αυτά έρχεται το νοµοσχέδιο του κ. Αυγενάκη κάπως να
τα διορθώσει. Δεν θα γίνουν θαύµατα να είµαστε ρεαλιστές. Ας
πούµε, ξέρουµε ότι το ντόπινγκ προχωρά πιο γρήγορα από το
αντιντόπινγκ. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Προσπαθούµε να
βάλουµε όµως µια τάξη σε όλα αυτά τα µεγάλα προβλήµατα, τα
οποία έχουν προκληθεί στον ελληνικό αθλητισµό όπως και στο
παγκόσµιο. Δεν ξεχωρίζει ο ελληνικός αθλητισµός. Συµβαίνουν
παντού στον κόσµο. Αλλά πρέπει να αλλάξουν. 

Εγώ θα συµφωνήσω µε τον αγαπητό τον κ. Μάρκου και µε την
κ. Βέττα που µίλησαν προηγουµένως ότι πρέπει να υπάρχει πρό-
ληψη και παιδεία σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση της βίας στα
γήπεδα που είναι απεχθής. Αλλά ξέρετε όπως θα σας διαβεβαι-
ώσει και ο Γιώργος ο Μαυρωτάς, όταν πέφτει ξύλο σε έναν
αγώνα πόλο κορασίδων µεταξύ των γονέων, εκεί είναι πολύ βα-
θύτερο το πρόβληµα της βίας στην ελληνική κοινωνία και στον
ελληνικό αθλητισµό. Και µην ξεχνάµε πως ο χουλιγκανισµός φυ-
σικά θέλει αντιµετώπιση και πρόληψη και παιδεία και να αλλά-
ξουµε νοοτροπίες και όλα αυτά. Αλλά λυπάµαι, χρειάζεται και
αυστηρή τιµωρία. Χωρίς αυστηρή τιµωρία, χωρίς αυστηροποί-
ηση των ποινών και χωρίς έλεγχο δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί
ο χουλιγκανισµός όπως δεν αντιµετωπίστηκε πουθενά αλλού
στον κόσµο και ιδίως στη Βρετανία που είναι το χαρακτηριστικό-
τερο παράδειγµα όλων. 

Σας ευχαριστώ πολύ και µε ενδιαφέρον θα ακούσω και την οµι-
λία του κ. Πλεύρη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Μω-

ραΐτη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Άκουσα τον αγαπητό συ-

νάδελφο, κ. Λοβέρδρο -δεν µε ακούει όµως τώρα- όσο αφορά
την όξυνση και την ένταση που είπε. Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο,
δεν είναι κακό. Απλά κακές πολλές φορές είναι οι προσωπικές
αναφορές. Η πολιτική αντιπαράθεση είναι καλό και είναι γόνιµο
να συµβαίνει. 

Θέλω, όµως, να ξεκαθαρίσω κάτι. Δεν είπα για τον κ. Ζαγο-
ράκη και την κ. Σακοράφα. Είναι και δύο διαφορετικά µεγέθη. Έ-
χει ιστορία και ο κ. Ζαγοράκης και η κ. Σακοράφα. Ο κ. Ζαγορά-
κης όµως πήρε το χρίσµα του Προέδρου της ΕΠΟ από τον κύριο
Πρωθυπουργό. Η κ. Σακοράφα έδωσε µία µάχη στην ιστορικό-
τερη οµοσπονδία της χώρας και κατάφερε να εκλεγεί πρόεδρος. 

Εγώ αναφέρθηκα, για να το ξεκαθαρίσουµε, σε αυτούς τους
παγκόσµιους πρωταθλητές, τους µεγάλους αθλητές τους δικούς
µας που κατέβηκαν σε διάφορες οµοσπονδίες και δεν κατάφε-
ραν να εκλεγούν. Αυτό είπα πριν. Δεν έκανα καµµία αναφορά

ούτε στον κ. Ζαγοράκη ούτε στην κ. Σακοράφα. 
Σας ευχαριστώ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Αγαπητέ κύριε Μωραΐτη, το µαζεύετε και καλά κά-
νετε. Καλά κάνετε και το µαζεύετε γιατί όντως η φράση που εί-
πατε από το Βήµα της Βουλής και έχει καταγραφεί στα Πρακτικά,
ότι βάλαµε, ότι δηλαδή εγώ έβαλα, ήταν απρεπής απέναντι σε
ανθρώπους που έχουν αγωνιστεί και έχουν πρωταγωνιστήσει και
έχουν τιµήσει τη χώρα µας σε παγκόσµιες διοργανώσεις και σε
Ολυµπιακούς Αγώνες. 

Είναι εξαιρετικά σηµαντικό ότι οι διοικητικές δοµές των σα-
ράντα οκτώ από τις σαράντα εννέα οµοσπονδίες της χώρας µας
πλέον εκπροσωπούνται από ανθρώπους κατά βάση σοβαρούς,
αξιοπρεπείς, µάχιµους, όπως και η κ. Σακοράφα, όπως και ο κ.
Ζαγοράκης, όπως και πολλοί άλλοι που κατάφεραν να εκλεγούν
ή να µην εκλεγούν. Αυτό είναι η κάλπη. Εµείς χαιρόµαστε που
τους δόθηκε η δυνατότητα µετά από πάρα πολλά χρόνια να διεκ-
δικήσουν σε ένα διαφορετικό στίβο και να κερδίσουν ή να µην
κερδίσουν. Παρ’ όλα αυτά όµως κανείς µπορεί να αµφισβητήσει
πως υπήρξε µια πολύ µεγάλη ανανέωση, η οποία δεν αµφισβη-
τείται γιατί τα νούµερα µιλάνε από µόνα τους. 

Και βεβαίως στη συνέχεια, όπως κάνουµε και εµείς οι Βουλευ-
τές -που πολλοί κατεβαίνουν υποψήφιοι, κάποιοι εκλεγόµαστε,
κάποιοι δεν εκλεγόµαστε ή κάποιοι καταφέρνουν να επανεκλε-
γούν- στον στίβο, στη µάχη ο καθένας θα αποδείξει τελικά αν
είναι καλός διοικητής ή όχι. Δεν µπορείτε, όµως, να αµφισβητή-
σετε ότι έχουµε πολλές ανανεώσεις: 85%, επαναλαµβάνω, στις
ολυµπιακές οµοσπονδίες και 65% σε προέδρους και σε διοική-
σεις αντίστοιχα. Θα δοκιµάσουν τις αντοχές τους πέρα από τον
στίβο του αθλήµατος που υπηρέτησαν στον διοικητικό στίβο. 

Να παραδεχτείτε, όµως, ότι η φράση ότι «βάλαµε» είναι απρε-
πής. Δεν «έβαλε» κανένας. Είδαν τη δυνατότητα, είδαν τον χώρο
που ανοίχτηκε για πρώτη φορά µπροστά τους. Είναι µια εκλογική
διαδικασία µε σωµατεία νόµιµα, µε εκλέκτορες, µε ένα σύστηµα,
το «ΖΕΥΣ», το οποίο αµφισβητήθηκε στην αρχή, αν θυµάστε,
αλλά στην πορεία δεν το αµφισβήτησε κανένας. Ίσα ίσα µάλιστα
που ακόµα και οι πιο δύσπιστοι στις τηλεσυναντήσεις που κά-
ναµε, είπαν ότι όντως, παρά τις αµφισβητήσεις, τελικά λειτούρ-
γησε άψογα και µε απόλυτη διαφάνεια. 

Αυτό ήταν µια επιτυχία. Ήταν µια κατάκτηση του αθλητικού κι-
νήµατος. Είµαι πολύ χαρούµενος που η Κυβέρνησή µας το έφερε
αυτό για πρώτη φορά, έστω και λόγω συγκυριών. Ναι, διακρίναµε
µία ευκαιρία σε µια δυσκολία και κάναµε πράξη κάτι το οποίο
έπρεπε να γίνει χρόνια πριν. Χαιρόµαστε γι’ αυτό.

Χαιρόµαστε που στο τιµόνι των διοικήσεων των αθλητικών
οµοσπονδιών -ολυµπιακών και µη και οµοσπονδιών αθλητών
ΑΜΕΑ- υπάρχουν πολλά νέα πρόσωπα. Δεν σηµαίνει ότι όλοι οι
παλαιοί δεν είναι και χρήσιµοι, δεν είναι και παραγωγικοί. Ίσα ίσα
µάλιστα. Εδώ είναι ο συνδυασµός και έχει επιτευχθεί σε πολύ µε-
γάλο βαθµό και είµαι βέβαιος ότι θα παραχθεί σε όλες τις οµο-
σπονδίες, χωρίς καµµία εξαίρεση, εξαιρετικό έργο. Ήδη η
συνεργασία µας, παρά τις διαφωνίες που µπορούµε να έχουµε,
είναι άριστη, είναι παραγωγική, είναι χρήσιµη και βοηθάµε το
αθλητικό οικοδόµηµα συνολικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Υπήρξε ιδιαίτερη µνεία για το πρόσωπό σας, κυρία Πρόεδρε,

και πραγµατικά αποτελεί και για εµάς ένα σηµαντικό στοιχείο και
για µένα µια συγκίνηση ότι προεδρεύετε σε ένα νοµοσχέδιο και
εσείς και ο Γενικός Γραµµατέας, ο κ. Μαυρωτάς, που έχετε τι-
µήσει τη χώρα, έχετε τιµήσει τον αθλητισµό και σίγουρα περιµέ-
νουµε να ακούσουµε και την τοποθέτησή σας γενικότερα, αλλά
και µε τα νέα καθήκοντα που έχετε αναλάβει για το πώς θα συµ-
βάλετε προς αυτήν την κατεύθυνση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ για τα καλά
σας λόγια, κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πριν µπούµε, όµως, στο κυρίως κοµ-
µάτι του νοµοσχεδίου, επειδή κατά βάση αυτό το νοµοσχέδιο
αφορά το ποδόσφαιρο, πάµε να δούµε τι συνέβη στον ελληνικό
αθλητισµό σε δύο παράλληλα αθλήµατα και πού οδηγηθήκαµε
στο ένα και πού οδηγηθήκαµε στο άλλο. 

Επειδή πριν µερικές µέρες ήταν και η επέτειος από τη µεγάλη
επιτυχία του 1987, κοιτάξτε τι συνέβη στο µπάσκετ. Στο µπάσκετ
ουσιαστικά από το ’87 και µέχρι πριν δύο, τρία χρόνια που δυ-
στυχώς ο «Ολυµπιακός» δεν συµµετέχει στο πρωτάθληµα, τι εί-
χαµε πετύχει; Είχαµε πετύχει µια πολύ µεγάλη κατάκτηση η
οποία επετεύχθη και την ακολούθησε µια χρυσή πορεία στο κοµ-
µάτι του µπάσκετ. Βγήκαν αθλητές, έγιναν δύο κορυφαίες του-
λάχιστον οµάδες. Ο Ολυµπιακός και ο Παναθηναϊκός, ο Παναθη-
ναϊκός και ο Ολυµπιακός στο κοµµάτι αυτό ήταν οι πιο ισχυρές
φανέλες της Ευρωλίγκας για ένα διάστηµα, όλες οι άλλες οµά-
δες είχαν κατακτήσει και αυτές ευρωπαϊκούς τίτλους. 

Στην πραγµατικότητα από το ’87 ξεκίνησε µία ολόκληρη δια-
δροµή που ελπίζουµε να µην ανακοπεί τώρα και να επανέλθει το
ελληνικό µπάσκετ σε επίπεδο συλλογικό -εκεί που µπορεί να επα-
νέλθει- µε τις δύο οµάδες που έχουµε στην Ευρωλίγκα και τις
άλλες που εκπροσωπούνται.

Τι επετεύχθη τότε ουσιαστικά; Άµα δείτε, υπήρχε ένα συνολικό
ανταγωνιστικό πρωτάθληµα για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα.
Οι ελληνικές οµάδες ήταν από τις καλύτερες οµάδες της Ευρώ-
πης. Οι ξένοι παίκτες ήθελαν να έρθουν στο ελληνικό πρωτά-
θληµα. Υπήρξε µια διαµορφωµένη κατάσταση που έφερε πάρα
πολλά νέα ταλέντα, έφερε πάρα πολλές µεγάλες επιτυχίες και
σε εθνικό και σε συλλογικό επίπεδο, έφερε πολύ µεγάλους παί-
κτες όπως υπάρχουν τώρα. 

Αναφέροµαι σε όλη τη γενιά που πέρασε µετά την περίφηµη
του Γκάλη και του Γιαννάκη, που ήταν η γενιά που ανδρώθηκε
τη δεκαετία του ’90 µε πολύ µεγάλους καλαθοσφαιριστές. Μετά
είχαµε τον Διαµαντίδη, τον Σπανούλη, τον Παπαλουκά, τον Ζήση,
κορυφαίους παίκτες, και φτάσαµε στον Αντετοκούνµπο τώρα,
που βγαίνει καλύτερος καλαθοσφαιριστής στο NBA. Έγινε λοι-
πόν µια ολόκληρη διαδροµή. Ουσιαστικά αξιοποίησε η χώρα
αυτήν τη µεγάλη επιτυχία που πέτυχε το ’87. 

Είχαµε αντίστοιχη πορεία µπορεί να πει κάποιος στο ποδό-
σφαιρο; Στο ποδόσφαιρο επετεύχθη το 2004 κάτι το οποίο ήταν
αδύνατο και βλέπουµε ότι η πορεία, αν εξαιρέσεις την πρώτη
πενταετία µε τη συµµετοχή της Εθνικής Ελλάδος, ήταν τελείως
διαφορετική. Αυτή η διαφορετική πορεία είχε φτάσει τώρα σε
ένα σηµείο που σε εθνικό επίπεδο να µην µπορούµε να συµµετέ-
χουµε σε πράγµατα που θεωρούσαµε αυτονόητα τη δεκαετία
του 2000, αλλά και σε συλλογικό επίπεδο να φαντάζει ως η µε-
γαλύτερη επιτυχία που µπορεί να υπάρξει αν θα βρεθεί στους
οµίλους του Champions League µία οµάδα και αν θα καταφέρει
να περάσει σε έναν επόµενο γύρο. Αυτό δείχνει ότι κάτι δεν λει-
τούργησε µε τον ίδιο τρόπο για να υπάρξει αυτό το ανταγωνι-
στικό πλαίσιο.

Γιατί γίνεται τώρα όλη αυτή η εισαγωγή; Να έρθουµε, λοιπόν,
στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο κατά την άποψή µου σε ορι-
σµένα κεφάλαια προσπαθεί να πάει σε µια κατεύθυνση να επα-
ναφέρει το ποδόσφαιρο σε ένα στάδιο που θα µας πάει πάλι σε
ένα χρονικό σηµείο πριν το 2004 και τι ήταν αυτό που οδήγησε
να βγει µία µεγάλη οµάδα. Να γυρίσουµε πάλι στις επιτυχίες και
στο κοµµάτι του ποδοσφαίρου. Θα πείτε: Με ένα νοµοσχέδιο
µπορεί να επιτευχθεί αυτό; Προφανώς δεν µπορεί να επιτευχθεί
µε ένα νοµοσχέδιο, αλλά από κάπου πρέπει να αρχίσουµε.

Και ξεκινώ ανάποδα από τα κεφάλαια τα οποία λέµε. Έρχεσαι
στο κοµµάτι της Football League και της Super League 2, να τις
ενοποιήσεις και να δώσεις τη δυνατότητα να υπάρχουν οµάδες
της πρώτης κατηγορίας στη Super League, οι β’ οµάδες να συµ-
µετέχουν σε αυτό το πρωτάθληµα. Αυτή η κίνηση θα βοηθήσει
πάρα πολύ τον εξής παράγοντα: Μεγάλες οµάδες οι οποίες
υπάρχουν και στη Super League να µπορούν να έχουν τα φυτώ-
ρια. Τα φυτώρια αυτά θα µπορέσουν να δώσουν τη δυνατότητα
κυρίως σε Έλληνες παίκτες να αναδειχθούν, οι οποίοι θα παίζουν
µε τη φανέλα ενδεχοµένως είτε του «Παναθηναϊκού» είτε της

«ΑΕΚ» είτε του «ΠΑΟΚ» είτε του «Ολυµπιακού» σε χαµηλότερο
επίπεδο, να µπορούν να τους βλέπουν. 

Θα δηµιουργήσει συνθήκες ανταγωνισµού στο ήδη πλέον αν-
ταγωνιστικό πρωτάθληµα που θα έχει ενοποιηθεί, διότι όσοι θα
συµµετέχουν σε αυτές τις κατηγορίες θα ξέρουν ότι οι µεγάλες
οµάδες τούς παρακολουθούν πιο επισταµένα και µε αυτόν τον
τρόπο θα δηµιουργηθεί η δυνατότητα µιας παραγωγής ατόµων,
ώστε µετά να στηριχθούν πάλι σε Έλληνες παίκτες οι µεγάλες
οµάδες της Super League.

Σε όλο αυτό το πλαίσιο έχουµε την αναβάθµιση, όπως έρχεται
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού και το κεφάλαιο που
δίνει τη δυνατότητα σε δύο ουσιαστικά οµάδες, όπως έχουν ανα-
φερθεί εδώ -που είναι συνολικό, δεν αφορούν οι διατάξεις τις
συγκεκριµένες- να πάνε στις δοµές του δηµοσίου, στις δηµοτικές
δοµές, που υπάρχουν, για να κάνουν βελτιώσεις, αλλά κυρίως
και η µεγάλη οµάδα της πόλης µου, της Αθήνας, ο «Παναθηναϊ-
κός» επιτέλους να ολοκληρώσει το εγχείρηµα το οποίο επιθυµεί
και χάρη στην τροπολογία την οποία φέρνετε. Διότι για να µπο-
ρέσει µια οµάδα να ορθοποδήσει και να βρεθεί στην κατεύθυνση
η οποία της αρµόζει είναι πάρα πολύ σηµαντικό να µπει και ο πα-
ράγοντας του γηπέδου. 

Είπατε προηγουµένως εσείς γιατί ο κ. Αυγενάκης έχει να πα-
ρουσιάσει δύο χρόνια ένα έργο. Και το κοµµάτι των οµοσπον-
διών, µε συγχωρείτε, ήταν µια σύγκρουση που την ανέλαβε και
προσωπικά ο ίδιος ο Λευτέρης ο Αυγενάκης µε κάτι το οποίο δεν
λειτουργούσε σωστά. Και τώρα πια θα δούµε τα αποτελέσµατα
και ελπίζουµε να βελτιωθεί αυτό σε όλα τα επίπεδα. 

Αναφέρθηκα προηγουµένως και σε ένα άθληµα το οποίο το
αγαπάµε πάρα πολύ και µας έχει τιµήσει, όπως το µπάσκετ. Δεν
είναι δυνατόν λόγω προβληµάτων τα οποία υπάρχουν και σχετί-
ζονται και µε την οµοσπονδία να µην µπορούν οι δύο κορυφαίες
κατά τεκµήριο οµάδες που υπάρχουν να µην βρίσκονται στην ίδια
κατηγορία και να βλέπουµε πραγµατικά ένα πρωτάθληµα αντα-
γωνιστικό, όπως το βλέπαµε τα προηγούµενα έτη. 

Τι έχει κάνει λοιπόν ο Λευτέρης ο Αυγενάκης; Πέρα από τα
στοιχεία τα οποία σας έφερε εδώ πέρα και σας είπε για τις οµο-
σπονδίες και την ανανέωση που έγινε και ό,τι καλύτερο µπο-
ρούµε να πετύχουµε από εδώ και πέρα, ερχόµαστε και λέµε
συγκεκριµένα νούµερα γιατί αναφέρθηκε πριν τι έχει δώσει: 18
εκατοµµύρια στις οµοσπονδίες συνολικά. Τα έχουν πάρει; Τα
έχουν πάρει. Εάν δεν τα έχουν πάρει -είναι η τακτική επιδότηση-
δεν τα έχουν πάρει όχι µε ευθύνη του Υπουργείου, αλλά αν δεν
έχουν κατατεθεί τα απαιτούµενα χαρτιά. Τα κονδύλια υπάρχουν,
βρίσκονται στη διάθεσή τους, έχει εκταµιευθεί το µεγαλύτερο
µέρος αυτών των χρηµάτων, θα εκταµιευτεί και στο σύνολο. 

Αναφερθήκατε πριν και θέλατε να πείτε για το ύφος ή οτιδή-
ποτε του κ. Αυγενάκη. Δεν άκουσα, όµως, να λέτε τίποτα για τα
νούµερα. Γιατί τα νούµερα είναι συγκεκριµένα. Γύρισε και σας
είπε 22 στη Super League 1, 13,5 εκατοµµύρια στα ερασιτεχνικά
σωµατεία. Μετά σας φάνηκαν λίγα τα 13,5 εκατοµµύρια. Είναι
13,5 εκατοµµύρια στα ερασιτεχνικά σωµατεία, 18 εκατοµµύρια
σε όλες τις οµοσπονδίες, 3 εκατοµµύρια στη Super League 2,
3,5 εκατοµµύρια στον ΕΣΑΚΕ και 3.250. Άρα, αυτή τη στιγµή το
Υπουργείο σε µια πολύ δύσκολη καµπή η οποία υπήρξε για τον
αθλητισµό, γιατί δεν είχε έσοδα, βρέθηκε δίπλα και στήριξε… 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ένα διακόσια πενήντα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ά, δεν είπαµε τη Volley League. Εν-
τάξει, δεν το πρόσεξα, και η Volley League. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Και ένα πεντακόσια πενήντα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να πούµε ότι τον Σεπτέµβριο θα
υπάρξουν και νέα χρήµατα τα οποία θα δοθούν αναλόγως µε το
νέο µητρώο που θα µπουν τα σωµατεία. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σε όλο αυτό το νοµοσχέδιο τώρα να δώ-
σουµε µια δυνατότητα να πάµε στην επόµενη µέρα του ελληνι-
κού ποδοσφαίρου να µπορέσουν να δηµιουργηθούν οι κατη-
γορίες κατά έναν τέτοιο τρόπο που να είναι ανταγωνιστικό, να
µην υπάρχει βία στα γήπεδα. Εδώ πέρα θα πρέπει να ανεβαί-
νουµε πάνω και να λέµε ότι δεν είναι δυνατόν, σχεδόν πάνω από
πέντε χρόνια να µην µπορεί να υπάρχει µεταφορά οπαδών στην

15194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πραγµατικότητα. Πείτε µου, πού να το πούµε αλλού αυτό ότι
λόγω της βίας που υπάρχει, επιλέγουµε τα παιχνίδια να γίνονται
χωρίς µεταφορά από εδώ;

Είναι ευχάριστα τα ιδιώνυµα αδικήµατα; Σας το λέω από τη νο-
µική µου ιδιότητα, δεν είναι ευχάριστα. Κύριε Ξανθόπουλε, εδώ
θα συµφωνήσουµε. Άµα πάµε δογµατικά να πούµε το αν πρέπει
σε ορισµένες περιπτώσεις το αδίκηµα να µην έχει αναστολή, δεν
είναι ευχάριστα. Δογµατικά δεν ταιριάζουν µε τη φιλοσοφία του
Ποινικού Δικαίου. Αυτή τη στιγµή, όµως, έχουµε ένα έκτακτο
µέτρο, το οποίο έκτακτο µέτρο λειτούργησε στο παρελθόν και
είχε αποτέλεσµα. 

Πραγµατικά, µακάρι να φτάσουµε κάποια στιγµή και µε αυτά
τα έκτακτα µέτρα που θα γίνουν να πούµε ότι δεν υφίσταται
πλέον λόγος να υπάρχουν αυτές οι διατάξεις. Όταν, όµως, έχεις
φτάσει σε ένα σηµείο που πλέον είναι πάρα, µα πάρα πολύ
άσχηµη η κατάσταση και ακόµη -ειπώθηκε προηγουµένως- σε
αθλήµατα που δεν φαντάζεσαι ότι µπορεί να δηµιουργήσουν
οπαδικό µίσος, έρχονται και συναντιούνται και συναντιούνται
αφού έχουν συνεννοηθεί για να γίνουν επεισόδια, ε, εκεί πέρα,
µε συγχωρείτε, αλλά πρέπει να δράσουµε και το πρώτο µέτρο
το οποίο δηµιουργεί ένα σοκ που γίνεται δηµιουργικό, ναι, είναι
και το κατασταλτικό µέτρο στη συγκεκριµένη περίπτωση. Να αι-
σθάνεται ο άλλος ότι αν διαπράξει το αδίκηµα δεν θα έχει κά-
ποιες ευεργετικές διαδικασίες που υπάρχουν σε άλλα αδικήµατα
και θα κινδυνέψει, έστω και για µικρό χρονικό διάστηµα, να µπει
στη φυλακή. Προφανέστατα αυτό είναι σε συνδυασµό µε όλα τα
άλλα τα µέτρα που παίρνονται και ελπίζουµε κάποια στιγµή να
πούµε ότι δεν υπάρχει λόγος να υφίσταται αυτή η διάταξη. 

Να σας θυµίσω ότι κι η Αγγλία τη δεκαετία του ’80 χρειάστηκε
να πάρει πάρα πολύ σκληρά µέτρα απέναντι στις οµάδες που τις
απέκλεισε κιόλας από την Ευρώπη για να αντιµετωπίσει το χου-
λιγκανισµό και σήµερα πλέον στην Αγγλία µπορείς να παρακο-
λουθήσεις τα παιχνίδια οποιασδήποτε οµάδας είσαι, χωρίς να
υπάρχει κανένα απολύτως πρόβληµα.

Είπε ο κ. Μάρκου κάτι µε το οποίο θα συµφωνήσω. Πολλές
φορές όταν λέµε για οπαδική βία, τί γίνεται; Δηµιουργείται είτε
από παράγοντες είτε από έντυπα. Κάποια στιγµή και αυτό πρέπει
να το δούµε και αδικείτε τη διάταξη την οποία βάζει ο Υπουργός
µέσα, όπου ουσιαστικά ποινικοποιείται και όταν υποδαυλίζονται
µε κάποιον τρόπο ώστε να γίνουν επεισόδια. Έχει ακριβώς αυτό
το νόηµα. Δεν είναι ο ηθικός αυτουργός που είπατε. Ο ηθικός
αυτουργός τιµωρείται αλλιώς. Είναι αυτός ουσιαστικά που δηµι-
ουργεί το πλαίσιο και το υποδαυλίζει για να γίνουν επεισόδια.
Διότι, για να έχουµε απαίτηση από έναν νεαρό φίλαθλο να µην
είναι χούλιγκαν, θα πρέπει να έχουµε πολύ µεγαλύτερη απαίτηση
από τις εφηµερίδες που διαβάζει, διότι ενδεχοµένως διαβάζον-
τας αυτές τις εφηµερίδες ή τις ιστοσελίδες µπορεί να οδηγείται
σε κάτι τέτοιο, αλλά πρέπει να έχουµε ακόµα πολύ µεγαλύτερη
απαίτηση από τους παράγοντες που βρίσκονται είτε στο ποδό-
σφαιρο είτε σε οποιοδήποτε άλλο σπορ στο να µην δίνουν το
έρεισµα αυτοί οι άνθρωποι να οδηγηθούν σε καταστάσεις βίας.

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι οι παρεµβάσεις που έχετε κάνει στο
Υπουργείο συνολικά είναι προς το καλό του ελληνικού αθλητι-
σµού. Θα το δούµε µε τις οµοσπονδίες, που ευελπιστούµε ότι θα
ολοκληρωθεί όλο αυτό το εγχείρηµα το οποίο έχετε κάνει µόλις
γίνουν εκλογές σε όλες τις οµοσπονδίες, οι οποίες πρέπει να γί-
νουν. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο σε πολύ καίριο σηµείο, γιατί ουσια-
στικά είµαστε στο τέλος των πρωταθληµάτων και πριν την
έναρξη, ευελπιστούµε όλα αυτά τα µέτρα να οδηγήσουν το ελ-
ληνικό ποδόσφαιρο στο να µας χαρίσει τις χαρές που µας χαρί-
ζουν τώρα άλλα αθλήµατα, όπως είναι το µπάσκετ όπως είναι ο
Στέφανος Τσιτσιπάς µε τη Μαρία Σάκκαρη. Και να µου το θυµη-
θείτε ότι στο κοµµάτι της αντισφαίρισης πια και του τένις, εάν
πιάσουµε αυτά τα δύο παραδείγµατα µπορεί σε δέκα και δεκα-
πέντε χρόνια να λέµε ότι χάρη σ’ αυτούς τους ανθρώπους
έχουµε την πορεία που είχαµε µε τον Γκάλη στο ελληνικό µπά-
σκετ. 

Χρειαζόµαστε τα πρότυπα του αθλητισµού και, κυρία Πρό-
εδρε, ολοκληρώνοντας, χαίροµαι γιατί και εσείς ήσασταν ένα
πρότυπο, όπως και ο κ. Μαυρωτάς, που οδηγήσατε άτοµα στο

να σας δουν, να ξεκινήσουν και µας χάρισαν πολλά µετάλλια και
µετά από εσάς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζονται σήµερα οι εργα-

σίες µας εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής, µετά την ψήφιση ενός
απαράδεκτου νοµοσχεδίου που φορτώνει µε µεγάλα δεσµά τον
κόσµο της εργασίας. Βέβαια, οι αντιδράσεις µόλις άρχισαν και
σύντοµα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας θα αντιληφθεί το τεράστιο στρατηγικό λάθος που
έκανε, υπερψηφίζοντας ένα νοµοσχέδιο- σφαγείο.

Έρχοµαι στο σηµερινό σχέδιο νόµου που εµπεριέχει ορισµέ-
νες θετικές ρυθµίσεις -να ξεκινήσω από τα θετικά- να το αναγνω-
ρίσουµε αυτό, σε ένα χαρτοφυλάκιο πάρα πολύ δύσκολο. Απέ-
ναντι, όµως, στα µεγάλα προβλήµατα που βασανίζουν τον ελλη-
νικό αθλητισµό θεωρούµε ότι στέκεται φοβισµένο, διστάζει να
αναµετρηθεί µε τα ισχυρά, διαπλεκόµενα συµφέροντα του
χώρου. Καταφεύγει σε λύσεις ηµιτελείς ή σε λύσεις που αναπα-
ράγουν, αν θέλετε, τις γνωστές κακοδαιµονίες.

Φυσικά για άλλη µία φορά περιλαµβάνονται άρθρα που δεν
υπήρχαν στη διαβούλευση, πρόκειται για µία επαναλαµβανόµενη
τακτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτή τη φορά
προχώρησε η Κυβέρνηση τον κυνισµό της ένα βήµα παραπάνω.
Ο εισηγητής της πλειοψηφίας στη συνεδρίαση της δεύτερης
ανάγνωσης χαρακτήρισε την εισαγωγή των άρθρων από το που-
θενά, τα άρθρα από το κλειδωµένο συρτάρι του Υπουργού, ως
αποτέλεσµα τόλµης. Είναι τόλµη να εµφανίζονται ρυθµίσεις την
τελευταία στιγµή, ώστε να µην προλαβαίνουν οι άµεσα ενδιαφε-
ρόµενοι να αντιδράσουν; Σε ποιο αντιλεξικό τα διαβάζετε αυτά; 

Φτάσατε στο σηµείο να ανακοινώσετε στην τελευταία συνε-
δρίαση της επιτροπής και καθόλου έγκαιρα, όπως µας είπατε,
µία πολύ σοβαρή τροπολογία που θα επιτρέπει στις µεγάλες
ΠΑΕ να έχουν και δεύτερη οµάδα στη δεύτερη επαγγελµατική
κατηγορία, µία ρύθµιση που χωρίς τις κατάλληλες δικλείδες
ασφαλείας είναι δυνατόν να οδηγήσει σε νέες εξαρτήσεις µεταξύ
των µεγάλων και µικρών στο επαγγελµατικό ποδόσφαιρο και εξη-
γούµαι. 

Αναφερθήκατε στη σύγκριση του δικού σας νοµοσχεδίου µε
οµάδες του εξωτερικού, όπως Αγγλία, Γερµανία, Ισπανία, Ολλαν-
δία. Μάλλον εννοούσατε µόνο από Ολλανδία. Μάλλον τα παρα-
φουσκώσατε, για να µη πω ότι είπατε ψέµατα εσκεµµένα. Δεν
θέλω να το πω αυτό. Και για ποιον λόγο το λέω αυτό; Διότι στην
Αγγλία έχουν ειδικό πρωτάθληµα, αποκλειστικά για Β’ οµάδες.
Στη Γερµανία και στην Ισπανία οι Β’ οµάδες παίζουν αποκλειστικά
σε πολύ χαµηλές κατηγορίες και όχι στη δεύτερη επαγγελµατική
κατηγορία, όπως είναι στο σχέδιο νόµου που φέρνετε. 

Ακόµα και στο έγγραφο που καταθέσατε σήµερα, πριν από
λίγο, το λέει συγκεκριµένα: Ισπανία: Σε πολλές περιπτώσεις οι Β’
οµάδες των Μπαρτσελόνα και Ρεάλ Μαδρίτης συνυπήρξαν στις
χαµηλές κατηγορίες του ισπανικού ποδοσφαίρου. Γερµανία: Εάν
και οι Β’ οµάδες δεν είναι ιδιαίτερα ενωµένες όσο η Μπάγερν Μο-
νάχου, έχουµε Β’ οµάδες οι οποίες αγωνίζονται στη Γ’ και στη Δ’
εθνική κατηγορία, αντιστοίχως. Άρα, ερασιτεχνική κατηγορία, όχι
πρώτη και δεύτερη. Εσείς µας το δώσατε αυτό. Άλλα µας δώ-
σατε, άλλα µας είπατε. Και µετά µας µιλούσατε για συναινέσεις. 

Δεν µπορούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, να συναινέσουµε σε µια Επιτροπή Επαγγελµατικού
Αθλητισµού τυπικά και µόνο ανεξάρτητη. Στην πράξη θα είναι
στελεχωµένη από επιλογές του Υπουργού, µόνο σε αυτόν θα λο-
γοδοτεί και µάλιστα µε µέλη που θα απολαµβάνουν πλήρους
ασυλίας για τις αποφάσεις τους. Μία επιτροπή χωρίς επαρκείς
πόρους, χωρίς προσωπικό, µε προσχεδιασµένη δηλαδή την αδυ-
ναµία να κάνει τη δουλειά της σωστά και έγκαιρα, που θα έχει
ως αποτέλεσµα µέρος των αρµοδιοτήτων της αναπόφευκτα να
ανατίθεται και πάλι µε απόφαση του Υπουργού σε ιδιώτες.

Ιδεοληπτικά επιµένετε να σχεδιάζετε αναθέσεις αρµοδιοτήτων
του δηµοσίου σε αδιαφανή δίκτυα «ηµετέρων». Δεν είναι δυνατόν
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να συναινέσουµε σε κάτι τέτοιο.
Όσο για τη ρύθµιση ότι θα αφαιρούνται πέντε βαθµοί από µία

οµάδα, όταν τα πιστοποιητικά της δεν θα είναι εντάξει, αλλά η
οµάδα θα συνεχίζει να αγωνίζεται στο πρωτάθληµα συµµετέχον-
τας στα τηλεοπτικά έσοδα, στα έσοδα από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ», είναι
µία ρύθµιση που προσκαλεί τους επιτήδειους να εµπλακούν στο
ποδόσφαιρο, να βγάλουν χρήµατα, να «φεσώσουν» τις οµάδες,
τους επαγγελµατίες αθλητές, τους προπονητές, τους υπαλλή-
λους των γηπέδων, όλη την αγορά και να εξαφανιστούν. Πρόκει-
ται, δηλαδή, για µία ρύθµιση που θα αποθαρρύνει τους παρά-
γοντες που είναι έστω και λίγο συνεπείς προς τις υποχρεώσεις
τους, αφού δηµιουργούνται περισσότερες συνθήκες αθέµιτου
ανταγωνισµού.

Έτσι θεωρείτε ότι θα µειωθούν ή θα αυξηθούν οι χίλιες πεντα-
κόσιες εκκρεµείς δικαστικές αποφάσεις, που έχουν εκδικάσει πε-
ρίπου 26 εκατοµµύρια χρέη οµάδων προς επαγγελµατίες
ποδοσφαιριστές; Έτσι θα εξυγιάνουµε το ελληνικό ποδόσφαιρο;
Έτσι θα ξαναφέρουµε τους φιλάθλους στα γήπεδα; Έτσι θα πά-
ψουν οι χώροι επαγγελµατικού αθλητισµού να είναι χώροι αυ-
στηρώς ακατάλληλοι για οικογένειες και για παιδιά;

Ας περάσουµε τώρα στις ρυθµίσεις για την αθλητική βία. Θέ-
λετε µήπως να σας µετρήσω τους νόµους που έχετε φέρει κατά
καιρούς, κάθε φορά εξαγγέλλοντας νέες σκληρές ποινές στους
παραβάτες; Με τον ν.3262/2004 απαγορεύσατε τη µετατροπή
της ποινής. Με τον ν. 3472/2006 απαγορεύσατε την αναστολή
εκτέλεσης ποινής. Με τον ν. 3773/2009 πήρατε πίσω το αθλητικό
ιδιώνυµο, πλην των περιπτώσεων υποτροπής, γιατί είδατε πως
οι δικαστές δίσταζαν να το εφαρµόσουν εξαιτίας της υπερβολι-
κής σκληρότητας και µε τον ν. 4049/2012 το επαναφέρετε. Για
ποιον λόγο το επαναλαµβάνετε τώρα; Για ποιον λόγο προβαίνετε
εκ νέου σε αυτή τη νοµική ακροβασία, που καταργεί το τεκµήριο
της αθωότητας, µία βασική αρχή του Ελληνικού και Ευρωπαϊκού
Δικαίου, σύµφωνα µε την οποία ο κατηγορούµενος πρέπει να αν-
τιµετωπίζεται ως αθώος έως ότου η καταδικαστική απόφαση κα-
ταστεί αµετάβλητη; 

Η απάντηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι: Για να επα-
ναλάβετε το δόγµα «νόµος και τάξη», που τάχα υπηρετείτε. Το
υπηρετείτε δε τόσο καλά, που πριν κλείσουν τα πάντα λόγω παν-
δηµίας είχαµε συγκρούσεις οπαδών ακόµα και σε αγώνες πόλο
και βόλεϊ, για να µην αναφέρω τα γενικότερα επιτεύγµατα πάτα-
ξης της εγκληµατικότητας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε τις µαφιόζικες δολοφονίες µέρα µεσηµέρι στις γειτονιές
της Αθήνας κάθε δεύτερη βδοµάδα.

Και ερωτάστε: Δεν πρέπει να αντιµετωπιστεί η υπαρκτή αθλη-
τική βία; Και βέβαια πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και
βέβαια πρέπει να επιβάλλονται ποινές, αλλά ο αυταρχισµός και
η καταστολή δεν αποτελούν από µόνα τους λύση. Σίγουρα δεν
είναι λύση η κατάργηση του τεκµηρίου της αθωότητας. Δεν είναι
δυνατόν να έχετε καταργήσει τη δυνατότητα µετατροπής των
ποινών φυλάκισης σε ποινές κοινωνικής εργασίας, µία άριστη
πρακτική που υπάρχει σε όλη τη δυτική Ευρώπη εσείς που υπο-
τίθεται ότι είσαστε φιλελεύθεροι και φιλοευρωπαίοι.

Δεν είναι δυνατόν να στοχοποιείτε εφήβους και ειδικά τους
εφήβους που προέρχονται από τα µη ευνοηµένα οικονοµικά µορ-
φωτικά στρώµατα και να αφήνετε στο απυρόβλητο τις ΠΑΕ που
συχνά χρηµατοδοτούν και υποδαυλίζουν τη βία. Δεν είναι δυνα-
τόν ορισµένα -όχι όλα, αλλά ορισµένα πολύ συγκεκριµένα- οπα-
δικά έντυπα, sites και εκποµπές να ρίχνουν λάδι στη φωτιά της
αθλητικής βίας και να µην έχει τιµωρηθεί ούτε ένα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Δεν είναι δυνατόν να µην υπάρχει στα σχολεία, σε συνεργασία

µε το Υπουργείο Παιδείας, πρόγραµµα για το ευ αγωνίζεσθαι.
Δεν είναι δυνατόν να µας ανακοινώνετε καµπάνιες για το ντό-
πινγκ, όπως κάνατε προχθές, χωρίς λεπτοµέρειες -άραγε, µε δια-
γωνισµό θα είναι ή ως συνήθως µε απευθείας ανάθεση;-, αλλά
να µην κάνει η πολιτεία ενηµερωτική εκστρατεία ενάντια στην
αθλητική βία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάρα πολλά αυτά στα
οποία δεν υπήρξε καµµία δυστυχώς δυνατότητα συναίνεσης,

ούτε στα πτυχία των προπονητών ποδοσφαίρου ούτε στους τρό-
πους αντιµετώπισης της χειραγώγησης των αγώνων. Για ακόµα
µια φορά έχουµε απουσία µέτρων στον ερασιτεχνικό αθλητισµό.
Είναι δύσκολο πράγµα πραγµατικά η συναίνεση. Προϋποθέτει
όχι µικροκοµµατικούς υπολογισµούς, αλλά γνήσια πολιτική βού-
ληση, την οποία δύο χρόνια που κυβερνάτε έχετε αποδείξει δυ-
στυχώς ότι δεν τη διαθέτετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ.
Η κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός

ότι εδώ και δύο χρόνια ο Υπουργός κ. Αυγενάκης ξεκίνησε µε τον
ν.4639/2019 µια συνολική µεταρρύθµιση στον χώρο του αθλητι-
σµού, µια προσπάθεια που συνεχίζεται και σήµερα. Το Υπουρ-
γείο Αθλητισµού, λειτουργώντας στοχευµένα, δίνει λύσεις σε
χρόνια ζητήµατα που ταλανίζουν τον τοµέα ευθύνης του. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να επιλύσει επιµέρους θέµατα
που έµεναν άλυτα για µεγάλο διάστηµα. Ξέρουµε όλοι µας εδώ
και πολλά χρόνια ότι ήταν σχεδόν αδύνατον να διεξαχθεί ένας
αγώνας µεταξύ λαοφιλών οµάδων µε την παρουσία φιλάθλων και
από τις δύο πλευρές. Βλέπαµε αναγκαστικά γήπεδο µόνο µε την
παρουσία των φίλων µιας µόνο οµάδας, προκειµένου να απο-
φευχθούν επεισόδια. Σε άλλες περιπτώσεις βλέπαµε αγώνες να
διεξάγονται χωρίς την παρουσία κόσµου, γιατί παρά τις νεκρές
ζώνες και τις αποστάσεις µεταξύ των φιλάθλων τα επεισόδια
φάνταζαν πιθανά. 

Αυτά τα πράγµατα είναι πρωτόγνωρα για µια ευρωπαϊκή χώρα.
Ο ελληνικός αθλητισµός δεν αντέχει άλλα φαινόµενα βίας. Η ελ-
ληνική οικογένεια δεν ανέχεται πλέον να βλέπει στους δέκτες της
επεισόδια και σκηνές που παραπέµπουν σε σκηνικά πολέµου.
Πώς να πείσουµε τα νέα παιδιά να ασχοληθούν µε τον αθλητι-
σµό, όταν αναπαράγονται χρόνια τώρα οι ίδιες θλιβερές εικόνες;

Το παρόν νοµοσχέδιο δείχνει τον δρόµο για να ξεκινήσει η πο-
ρεία προς την εξάλειψη αυτών των φαινοµένων. Στο πλαίσιο
αυτό εναρµονίζεται η ελληνική έννοµη τάξη µε τις προτάσεις των
διεθνών ποδοσφαιρικών οµοσπονδιών, όπως αυτές ενσωµατώ-
νονται στην ολιστική µελέτη των FIFA και της UEFA. Έτσι λαµ-
βάνεται µία δεσµίδα πρωτοβουλιών, προκειµένου να επιτευχθεί
αυτός ο στόχος. 

Κατ’ αρχάς, αυστηροποιείται όλο το νοµικό πλαίσιο σε σχέση
µε την τέλεση της επεισοδίων. Οι παραβάτες θα τιµωρούνται πιο
αυστηρά. 

Μπαίνει µια τάξη στο ζήτηµα της µετακίνησης φιλάθλων από
γήπεδο σε γήπεδο. Ορίζεται µε σαφή τρόπο το πώς µπορούν να
µεταβαίνουν οι φίλαθλοι µιας οµάδας στο γήπεδο άλλης οµάδας.
Θεσπίζονται, για τον λόγο αυτό, ονοµαστικές καταστάσεις φιλά-
θλων, οι οποίοι υποχρεωτικά θα αποτελούν µέλη αναγνωρισµέ-
νων λεσχών φιλάθλων. 

Κάτι τέτοιο συµβαίνει εδώ και χρόνια στο εξωτερικό µε επιτυ-
χία. Βλέπουµε στην Ιταλία, παραδείγµατος χάριν, χώρα στην
οποία εφαρµόζονται οι ονοµαστικές καταστάσεις, να διεξάγονται
αγώνες µε την παρουσία φιλάθλων και των δύο οµάδων. Τι συ-
νεπάγεται αυτό; Την προστασία του απλού φιλάθλου που θέλει
να υποστηρίξει την οµάδα του. Εµπεδώνεται στον άνθρωπο αυτό
το αίσθηµα της ασφάλειας, καθώς πλέον θα γνωρίζει ότι οι επί-
δοξοι χούλιγκαν δεν θα µπορούν να κρύβονται στην ανωνυµία
που τους προσέφερε µέχρι σήµερα το πλήθος. 

Με τις ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου οι οµάδες ξέρουν
µε σαφήνεια ποιες είναι οι υποχρεώσεις τους όσον αφορά τις
σχέσεις τους µε τους οργανωµένους σε λέσχες φιλάθλους τους. 

Το νοµοσχέδιο λύνει το ζήτηµα που προέκυπτε κάθε φορά
όταν γίνονταν επεισόδια και η συζήτηση περιστρεφόταν γύρω
από το ερώτηµα: Τι θα µπορούσαν να κάνουν οι οµάδες; Σήµερα
γνωρίζουν τις υποχρεώσεις τους που απορρέουν από τον νόµο
και καλούνται να συµµορφωθούν µε αυτές. Η προσπάθεια για
την πάταξη της βίας, άλλωστε, πρέπει να είναι συλλογική.

Συνεχίζεται, επιπρόσθετα και η µάχη ενάντια στους χειραγω-
γηµένους αγώνες. Αναβαθµίζεται ο ρόλος της Εθνικής Πλατφόρ-
µας Αθλητικής Ακεραιότητας, η οποία επιλαµβάνεται των ανα-
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φορών για χειραγωγηµένα παιχνίδια.
Όλα τα ανωτέρω αποτελούν αναγκαίες µεταρρυθµίσεις προς

τον εκσυγχρονισµό του αθλητισµού στη χώρα µας.
Το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα αντιµετωπίζει και άλλα

εξίσου σηµαντικά ζητήµατα.
Θα ήθελα να σταθώ κατ’ αρχάς στο θέµα της ασφάλισης των

ερασιτεχνών αθλητών, οι οποίοι συµµετέχουν, προσφέρουν στον
αθλητισµό και θα πρέπει και για αυτούς να υπάρχει µέριµνα σε
έναν σοβαρό τραυµατισµό. Το Υπουργείο Αθλητισµού παρεµβαί-
νει και δίνει λύση και σε αυτό το θέµα µε την πρόβλεψη όλοι οι
ερασιτέχνες αθλητές να µπορούν να είναι ασφαλισµένοι στον
ΕΦΚΑ και να έχουν ασφαλιστική κάλυψη σε περίπτωση τραυµα-
τισµού τους. Επίσης, θα µπορούν οι ερασιτέχνες αθλητές να µε-
τεγγράφονται ελεύθερα σε όποιο σωµατείο επιθυµούν, εφ’ όσον
συµπληρώσουν τα δεκαεννιά έτη.

Δεν πρέπει να λησµονούµε, άλλωστε, ότι ο ερασιτεχνικός
αθλητισµός έχει ως στόχο πρώτα από όλα την ψυχαγωγία των
αθλητών. Βλέπαµε µέχρι πρότινος περιπτώσεις που τα σωµατεία
αρνούνταν να χορηγήσουν την άδεια σε αθλητές να µετεγγρα-
φούν σε άλλο σωµατείο. Ως αποτέλεσµα αυτού, είχαµε δικαστι-
κές διαµάχες ετών που εν τέλει δεν επέτρεπαν στον εκάστοτε
αθλητή να υλοποιήσει την επιλογή του. Από σήµερα η κατάσταση
αυτή θα αποτελεί παρελθόν.

Άλλη µία σηµαντική καινοτοµία είναι η ίδρυση για πρώτη φορά
στην Ελλάδα Εθνικής Σχολής Προπονητών. Μπαίνουν κανόνες
και θεσπίζεται συγκεκριµένο πλαίσιο όσον αφορά την άσκηση
του επαγγέλµατος του προπονητή.

Στο πλαίσιο της ποιοτικής αναβάθµισης των εθνικών πρωτα-
θληµάτων ποδοσφαίρου συγχωνεύεται η Football League µε τη
Super League 2. Oι επαγγελµατικές κατηγορίες γίνονται πλέον
δύο, Super League 1 και Super League 2. Για τη συµµετοχή στις
ως άνω κατηγορίες τίθενται αυστηρά κριτήρια. Στην πράξη αυτό
συνεπάγεται ότι µόνο οι οµάδες που πραγµατικά µπορούν να αν-
ταπεξέλθουν οικονοµικά σε αυτό το επίπεδο θα βρίσκονται εκεί.

Πέραν της αναβάθµισης του πρωταθλήµατος, υπάρχουν και
άλλες θετικές παράµετροι από το µέτρο αυτό. Εξασφαλίζεται η
συµµετοχή οµάδων που θα µπορούν να πληρώνουν τους αθλη-
τές τους και όχι να δηµιουργούν χρέη, οµάδων που θα βασίζον-
ται στις δικές τους δυνάµεις και δεν θα είναι διάττοντες αστέρες
στον χώρο του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου.

Και τέλος, εξασφαλίζεται η συµµετοχή οµάδων οι οποίες θα
µπορούν να δηµιουργούν υποδοµές, ακαδηµίες, εγκαταστάσεις
και να βάζουν το λιθαράκι τους στην εν γένει ανάπτυξη του πο-
δοσφαίρου στην Ελλάδα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, τέλος, δίνεται η δυνατότητα σε αθ-
λητικές ανώνυµες εταιρείες να αναβαθµίζουν δηµόσιες αθλητι-
κές εγκαταστάσεις. Παράλληλα, µπορούν να συµψηφίζουν το
ποσό της χρηµατοδότησης µε τα µισθώµατα χρήσης τους. Ιδιαί-
τερα θετική ρύθµιση, αν αναλογιστούµε ότι πρόκειται για συµ-
φέρουσα λύση και για τις δύο πλευρές. Εξυπηρετείται η διατή-
ρηση των δηµόσιων εγκαταστάσεων σε καλή και λειτουργική κα-
τάσταση µέσω άµεσης χρηµατοδότησης από ιδιωτικά κεφάλαια
και οι οµάδες εξυπηρετούνται µέσω της χρήσης των εγκαταστά-
σεων αυτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο χαρακτη-
ρίζεται από στοχευµένες παρεµβάσεις που δίνουν άµεσες λύσεις
σε σωρεία ζητηµάτων. Τα θετικά αποτελέσµατα των όσων έγιναν
µέχρι σήµερα επαυξάνουν τον λόγο που πρέπει να υπερψηφί-
σουµε και το σηµερινό νοµοσχέδιο, ενθαρρύνοντας τον Υπουργό
και παροτρύνοντάς τον παράλληλα να συνεχίσει την προσπάθεια
για την περαιτέρω αναβάθµιση του ελληνικού αθλητισµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μπακαδήµα, Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπος του ΜέΡΑ25.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις προηγούµε-
νες µέρες συνοµίλησα µε αρκετούς αθλητές, µε αθλητές όχι

µόνο από το ποδόσφαιρο αλλά και από άλλα αθλήµατα για το
νοµοσχέδιο και γενικά για όλα τα ζητήµατα που αφήνει, δυστυ-
χώς, εκτός πλαισίου. Και η διαπίστωση ήταν κοινή, η διαπίστωσή
τους ήταν πως µιλάµε για ακόµη ένα νοµοσχέδιο αθλητικό που
αφορά την αναδιάρθρωση, αλλά ένα νοµοσχέδιο που αφήνει
εκτός τους αθλητές, εκείνους δηλαδή που θα επηρεαστούν πε-
ρισσότερο από όλους από οποιαδήποτε νοµοθετική πρωτοβου-
λία.

Με στόχο, λοιπόν, την αντιµετώπιση χρόνιων ζητηµάτων που
υφίστανται, δυστυχώς, µέχρι σήµερα, το ΜέΡΑ25 προχωρά σε
κατάθεση τεσσάρων τροπολογιών, στις οποίες θα µου επιτρέ-
ψετε να αναφερθώ πολύ σύντοµα.

Τροπολογία πρώτη που αφορά το ποδόσφαιρο: Με αυτή ζη-
τάµε να προβλεφθεί η συµµετοχή εκπροσώπων των αθλητών του
ΠΣΑΠ στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Ποδοσφαίρου, στην Επι-
τροπή Αδειοδότησης, στις Επιτροπές Πρόληψης και Καταπολέ-
µησης Αθλητικής Βίας, Κρουσµάτων Προσυνεννοηµένων Αγώ-
νων, Κρουσµάτων Ντόπινγκ και σε οποιαδήποτε άλλη επιτροπή
συζητά θέµατα που αφορούν τη βελτίωση και την εξυγίανση του
χώρου του ποδοσφαίρου.

Εξάλλου, αν ανατρέξουµε στην ολιστική µελέτη της FIFA-
UEFA, θα δούµε πως υπάρχει πρόβλεψη για δύο εκπροσώπους
των αθλητών στην ΕΕΠ. Άρα, δεν ζητάµε κάτι που δεν µπορεί να
εφαρµοστεί ούτε που δεν έχει λογική.

Παράλληλα, θεωρούµε πως δεν µπορεί να καθυστερήσει άλλο
το θέµα της πλήρους ασφαλιστικής κάλυψης όχι µόνο των αθλη-
τών και των αθλητριών, αλλά και των οικογενειών και των προ-
στατευόµενων µελών τους. Ήδη έχει αργήσει πολύ η τροποποίη-
ση και η επικαιροποίηση του άρθρου 89 του ν.2725/1999. Ένα
πολύ µικρό βήµα γίνεται σήµερα µε το σχετικό άρθρο στο υπό
συζήτηση σχέδιο νόµου. Πρέπει να γίνουν πολλά ακόµη, γιατί θα
πρέπει οι αθλητές και οι αθλήτριες, όχι µόνο εκείνοι, αλλά και οι
οικογένειές τους να έχουν πλήρη ασφαλιστική και ιατροφαρµα-
κευτική κάλυψη.

Την ίδια στιγµή κρίνουµε πως πρέπει να τους αποδοθεί, µιας
και οι αθλητές και οι αθλήτριες είναι σηµαντικό µέρος της παρα-
γωγής -αν µου επιτρέπετε να χρησιµοποιήσω αυτή την έκφραση-
του αθλητικού προϊόντος, ένα µέρος των ραδιοτηλεοπτικών δι-
καιωµάτων, όπως αυτά απορρέουν από τις συµβάσεις των Λιγ-
κών και της ΕΠΟ µε ραδιοφωνικούς, τηλεοπτικούς και συνδροµη-
τικούς σταθµούς.

Εξίσου σηµαντικό -και δεν τίθεται, δεν έχει τεθεί µόνο από
εµάς σήµερα, αλλά τέθηκε και από πολλούς συναδέλφους- είναι
το ζήτηµα των προπονητών που έχουν τελειώσει ΤΕΦΑΑ µε κα-
τεύθυνση το ποδόσφαιρο. Είναι ένα ζήτηµα που πραγµατικά,
όπως είπα, τέθηκε από πολλούς. Προς την κατεύθυνση της θε-
ραπείας της αδικίας αυτής κινείται η δεύτερη τροπολογία που
καταθέσαµε.

Η τρίτη αφορά το µισθοδοτικό και το θέµα των µετακινήσεων
των υπαλλήλων αθλητικών ενώσεων και οµοσπονδιών. Και µε
αυτή προσπαθούµε να βάλουµε ένα τέλος στην ανασφάλεια που
µοιράστηκαν µαζί µας οι άνθρωποι αυτοί, στην ανασφάλεια που
νιώθουν ζώντας και εργαζόµενοι σε ένα ιδιότυπο εργασιακό πλαί-
σιο, ευρισκόµενοι να εργάζονται σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου, πλήρως ενταγµένοι στο ενιαίο µισθολόγιο του δηµοσίου,
ενώ γνωρίζετε και εσείς, κύριε Υπουργέ και όλοι µας τα διαχρο-
νικά θέµατα που προκύπτουν µε τη δυνατότητα ή µη µετάταξής
τους.

Προχωρώντας, θα περάσω στην τέταρτη τροπολογία που
αφορά το βόλεϊ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε πως το βόλεϊ
είναι ένα από τα πλέον δηµοφιλή αθλήµατα στη χώρα µας. Και
προσωπικά –αν θέλετε- γιατί ανήκω σε µια γενιά που έβλεπε µε
θαυµασµό, παρακολουθούσε τον Μάριο Γκιούρδα, τον αείµνη-
στο Νίκο Σαµαρά να παίζουν, το συγκεκριµένο άθληµα έχει µια
ιδιαίτερη θέση στην καρδιά µου και θεωρώ πολλών. Όµως, δεν
είναι αυτή -αν θέλετε- η συµπάθεια στο άθληµα που µας προ-
έτρεψε να δουλέψουµε αυτή την τροπολογία. Είναι η επιτακτική
ανάγκη επίλυσης των χρόνιων προβληµάτων που αντιµετωπίζουν
οι αθλητές και οι αθλήτριες.

Αν αναλογιστούµε ότι η Volley League, που πράγµατι έχει ενι-
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σχυθεί µε βάση προηγούµενες αποφάσεις του Υπουργείου, αυτή
τη στιγµή είναι µια πραγµατικά κλειστή Λίγκα, µία Λίγκα που απο-
τελείται από οκτώ µόνο οµάδες, αυτό το γεγονός την καθιστά
όχι µόνο κλειστή, αλλά τους δίνει το δικαίωµα να αποφασίζουν
αν και πότε θα ανοίξουν επιπλέον θέσεις για περισσότερες οµά-
δες, κάτι που µας οδηγεί εύκολα στο συµπέρασµα πως αυτό το
καθεστώς αποτρέπει όχι µόνο οµάδες, αλλά αποτρέπει και αθλη-
τές και αθλήτριες από την ενασχόλησή τους µε το άθληµα.

Ταυτόχρονα, ο διαµοιρασµός όποιων επιχορηγήσεων µονάχα
σε αυτές τις λιγοστές οµάδες που απαρτίζουν την «κλειστή
Λίγκα» στερεί αναγκαίους πόρους από ακαδηµίες που θα µπο-
ρούσαν να χρησιµοποιηθούν για κτηριακές εγκαταστάσεις, αλλά
και για την προώθηση του αθλήµατος, πόροι που θα µπορούσαν
να χρησιµοποιηθούν σωστά και, γενικότερα, ν’ αναβαθµίσουν συ-
νολικά το άθληµα. Αν είχαµε µια ευρύτερη Λίγκα, θα µπορού-
σαµε να έχουµε περισσότερους αθλητές να αγωνίζονται στην Α1
Κατηγορία και παράλληλα, να έχει αναπτυχθεί ένας ακόµη µεγα-
λύτερος υγιής και ευγενής ανταγωνισµός. 

Την ίδια στιγµή, δυστυχώς, συνεχίζουν να µας έρχονται πλη-
ροφορίες για συµβόλαια αµειβοµένων ποδοσφαιριστών της
τάξης των τριών ή τεσσάρων χιλιάδων κατ’ έτος, ίσως και χαµη-
λότερα. Αυτό, λοιπόν, καθιστά προφανές ότι ένας άνθρωπος δεν
µπορεί ούτε από τη µία να ζήσει µε µια τόσο χαµηλή αµοιβή,
αλλά και από την άλλη, κατανοούµε όλοι πως ένα τέτοιο ποσό,
τόσο χαµηλό, είναι µοιραίο πως θα αποτρέψει τα νέα παιδιά από
την ενασχόλησή τους µε το βόλεϊ. Μεσοπρόθεσµα και µακρο-
πρόθεσµα, αυτό θα έχει αντίκτυπο και στη στελέχωση την ποσο-
τική και την ποιοτική της εθνικής µας οµάδας. 

Τι ζητάµε, λοιπόν, µε την τροπολογία µας αυτή; Ζητάµε τη δι-
εύρυνση της Volley League µε προσθήκη τεσσάρων νέων οµά-
δων που θα ωφελήσει και θα βοηθήσει πολλαπλώς το άθληµα.
Προτείνουµε, επίσης, να θεσµοθετηθεί ένα µίνιµουµ συµβόλαιο
για τους αθλητές, ώστε να µην έχουµε φαινόµενα ανθρώπων να
εργάζονται σκληρά µε πενιχρή αµοιβή. Και για το βόλεϊ, το πρό-
βληµα της ασφαλιστικής κάλυψης είναι τεράστιο και εξαιρετικά
σηµαντικό. Και για αυτούς προτείνουµε να αποδίδεται στον
ΠΑΣΑΠ ένα µέρος των ραδιοτηλεοπτικών δικαιωµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αθλητές, οι αθλήτριες, οι
προπονητές, οι εργαζόµενοι είναι άρρηκτα συνδεδεµένοι µε τον
αθλητισµό. Δεν µπορούµε να νοµοθετούµε αφήνοντας τους
εκτός συζήτησης ή στο περιθώριο. Γι’ αυτό ζητώ να γίνουν δε-
κτές οι τροπολογίες και να στηριχθούν απ’ όλους.

Δεν µπορώ να κλείσω χωρίς ν’ αναφερθώ σε ορισµένα σηµεία
και άρθρα του υπό συζήτηση νοµοθετήµατος. Ξεκινώ από το
άρθρο 4 που αφορά στις αρµοδιότητες της ΕΕΑ, ένα άρθρο που
δεν λύνει το πρόβληµα που αντιµετωπίζουν τα σωµατεία, εκτός
από το ποδόσφαιρο, µε τις αδειοδοτήσεις. Το ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, κι εσείς πολύ καλά. Το έχω πει κι εγώ από αυτό το
Βήµα αρκετές φορές. Δηµιουργείται τεράστια καθυστέρηση έκ-
δοσης του πιστοποιητικού, κυρίως, για το µπάσκετ και το βόλεϊ,
µε τη σειρά εξέτασης των φακέλων. Θα το επαναλάβω για ακόµη
µία φορά: Θα έπρεπε να ξεκινά η εξέταση των φακέλων ανά-
ποδα, από αθλήµατα όπως το βόλεϊ και το µπάσκετ, που είναι
σαφώς πιο εύκολο να ολοκληρωθεί η διαδικασία. Θα µπορού-
σατε να το έχετε συµπεριλάβει στο νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα, γιατί ξέρετε το πρόβληµα για τις καθυστέρησης, διότι
σας έχει µεταφερθεί η εικόνα και το πρόβληµα από τους αθλητές
και τους φορείς τους.

Προχωράµε στην παράγραφο 15 του ίδιου άρθρου, όπου προ-
βλέπεται ότι ο αρµόδιος για τον αθλητισµό Υφυπουργός µπορεί
να καθορίσει τη µορφή και το περιεχόµενο του πιστοποιητικού
και της αίτησης για τη χορήγησή του και µετά, σε συνεργασία
µε τον Υπουργό Οικονοµικών, µπορεί ν’ αναπροσαρµόσει το
ύψος του προστίµου. Αυτή η παράγραφος κρίνουµε ότι είναι εξό-
χως προβληµατική, γιατί ουσιαστικά δίνει τη δυνατότητα σε
όποιον κι αν είναι Υπουργός Αθλητισµού και Οικονοµικών -αν όχι
εσείς, κάποιος άλλος αργότερα αν δεν τροποποιηθεί- να µετα-
σχηµατίζει τη λίστα των δικαιολογητικών κατά το δοκούν. Θεω-
ρούµε ότι µία τέτοια πρόβλεψη θα δηµιουργήσει και θα γεννήσει
πολλά περισσότερα προβλήµατα απ’ αυτά που θα καλύψει. Γι’
αυτό ζητούµε την απαλοιφή της.

Πάµε στο άρθρο 19, όπου αναφέρεται ότι για τις οµάδες που
συµµετέχουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Super League
2 τουλάχιστον το ήµισυ των δηλωθέντων σε κάθε φύλλο αγώνα
ποδοσφαιριστών καθ’ όλη τη διάρκεια του πρωταθλήµατος πρέ-
πει να πληροί τις προϋποθέσεις συµµετοχής σε ελληνική εθνική
οµάδα, οποιασδήποτε ηλικιακής κατηγορίας. Εδώ, βλέπουµε να
υπάρχει µία ασάφεια, την οποία θα θέλαµε να µας αποσαφηνί-
σετε ως προς τον προσδιορισµό των προϋποθέσεων. Πρέπει
όλοι να φροντίσουµε -είναι αναγκαίο- ώστε σε καµµία αναδιάρ-
θρωση να µην επέρχεται µείωση του αριθµού των επαγγελµατιών
ποδοσφαιριστών, αλλά σε κάθε περίπτωση, διατήρησή τους και
παράλληλη θεσµική κατοχύρωση του εργασιακού και κοινωνι-
κοασφαλιστικού τους status. 

Ας περάσουµε στο άρθρο 46. Διαβάζουµε στον τίτλο του
«Προσωπικό Εθνικών Αθλητικών Οµοσπονδιών και Ενώσεων».
Διατρέχοντας, όµως, το σώµα του άρθρου, αν σταθούµε στην
πρώτη παράγραφο, βλέπουµε πως δεν υπάρχει αναφορά στις
ενώσεις. Λείπει η λέξη. Θεωρώ πως είναι τυπογραφικό λάθος.
Ως εκ τούτου, φαντάζοµαι ότι θα το διορθώσετε µέχρι το πέρας
της συζήτησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, ο αθλητισµός αντι-
µετωπίζει πολλά και χρόνια προβλήµατα, τα οποία πρέπει να θε-
ραπεύσουµε. Μένοντας στο ποδόσφαιρο, κρίνουµε απαραίτητη
την ενίσχυση του θεσµικού πλαισίου διασφάλισης και ικανοποί-
ησης των εκκαθαρισµένων απαιτήσεων επαγγελµατιών ποδο-
σφαιριστών έναντι ΠΑΕ που υποβιβάζονται και εν συνεχεία να
επανακτήσουν τη νοµική φύση µίας ΠΑΕ. Οι προϋπάρχουσες,
αλλά και οι υπάρχουσες αστοχίες αν συνδυαστούν, όπως συν-
δυάζονται δυστυχώς, µε άκρως αντιφατικές αποφάσεις που
έχουν εκδοθεί από το διοικητικό δικαστήριο της ΕΠΟ, προκαλούν
συνθήκες έλλειψης αξιοπιστίας και εµπιστοσύνης σε βάρος των
δικαιωµάτων των αθλητών. 

Εξίσου σηµαντική είναι και η ενίσχυση της θεσµικής κατοχύ-
ρωσης της διαµόρφωσης και η θέση σε ισχύ του συνόλου των
κανονισµών που αφορούν στις σχέσεις ΠΑΕ και ποδοσφαιρι-
στών. Ήδη, υπάρχει το θεσµικό πλαίσιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο από τη δευτερολογία µου, κυρία Πρό-
εδρε.

Εκκρεµούν, όµως, και θέµατα περαιτέρω ενίσχυσης και κατο-
χύρωσης τους από τους κοινωνικούς εταίρους, Λίγκες και ΠΣΑΠ,
µε τη µέριµνα και την εποπτεία της ΕΠΟ και συγκεκριµένα, µε
υπογραφή σχετικών συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Θεω-
ρούµε ότι θα ήταν εξαιρετικά βοηθητικό και ευεργετικό αν προ-
χωρούσαµε στη δηµιουργία ενός «Guarantee Fund» που θα
στήριζε τους αθλητές και τις αθλήτριες. Στη δηµιουργία του
έχουν πρόσφατα προχωρήσει αρκετές χώρες. Η Ολλανδία είναι
µία από αυτές. Ας ξεκινήσουµε µία σοβαρή συζήτηση για το πώς
θα µπορούσε να στηθεί και στη χώρα µας. 

Και θα κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µ’ ένα θέµα που
πραγµατικά µε εξόργισε και µε στενοχώρησε, όχι µόνο ως Βου-
λευτή, κυρίως ως γυναίκα. 

Πιθανολογώ ότι είδατε το σεξιστικού περιεχοµένου διαφηµι-
στικό εκποµπής µεγάλου τηλεοπτικού σταθµού, του «ΑΝΤ1», που
δείχνει δύο οµάδες γυναικών να χτυπούν πέναλτι µε µία εξαιρε-
τικά προκλητική εµφάνιση. Μάλιστα, τα σποτ ξεκίνησαν να παί-
ζουν πριν από κάθε µατς του «EURO 2020», προσβάλλοντας
ειλικρινά χιλιάδες κορίτσια που παίζουν ποδόσφαιρο στη χώρα
µας. Πρόκειται για ένα πεντάλεπτο που αν το δείτε, πραγµατικά,
είναι εξοργιστικό. Είναι πραγµατικά βουτηγµένο στον σεξισµό
και δεν εξυπηρετεί τίποτα, παρά µόνο την προώθησή του. Πρό-
κειται για ένα βίντεο που γέννησε η πατριαρχική ιδεολογία και το
κακό χιούµορ. Όπως είναι φυσικό, το σποτ σήκωσε και θύελλα
αντιδράσεων, µε επτά γυναικείες οµάδες να ζητούν µε επίσηµη
επιστολή τους προς την ΕΠΟ την παρέµβαση της Οµοσπονδίας
για την απόσυρσή του. Οι οµάδες αυτές είναι ο «ΑΤΡΟΜΗΤΟΣ
ΑΘΗΝΩΝ», τα «ΓΙΑΝΝΕΝΑ», ο «ΟΔΥΣΣΕΑΣ» Γλυφάδας, η «ΑΕΚ»
Μεσολογγίου, η «ΟΛΥΜΠΙΑΔΑ» Υµηττού, ο «ΑΣΤΕΡΑΣ» Ρεθύµνου
και ο «ΕΘΝΙΚΟΣ» Πειραιώς.

Προσωπικά, θεωρώ προσβλητικό και βέβηλο να προωθούνται
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τέτοιες εικόνες που πατούν σε εσφαλµένα πρότυπα και απέχουν
έτη φωτός από τις αθλήτριες ποδοσφαίρου στη χώρα µας που
αγωνίζονται εξίσου σκληρά µε τους άνδρες και µάλιστα, σε αν-
τίξοες συνθήκες, καθώς το καθεστώς που διέπει το γυναικείο πο-
δόσφαιρο θεωρείται ακόµη ερασιτεχνικό στη χώρα µας. 

Το γυναικείο ποδόσφαιρο -το γνωρίζουµε όλοι- δεν είναι σόου
µε ηµίγυµνες αθλήτριες που διαπληκτίζονται και ασχηµονούν
εντός ενός γηπέδου. Γι’ αυτό, οφείλουµε όλοι να το διαφυλά-
ξουµε.

Αν, κύριε Υπουργέ, είχατε ακούσει τις φωνές των αθλητών και
των αθλητριών και είχατε προχωρήσει στην αλλαγή, καθιστώντας
το γυναικείο ποδόσφαιρο επαγγελµατικό, όπως και του πρέπει,
ίσως να µην είχατε ανακόψει τέτοιες συµπεριφορές, γιατί είπαµε
ότι υπάρχει και το κακό χιούµορ στη µέση, όµως σίγουρα, θα
τους είχατε κάνει να το ξανασκεφτούν πριν δηµιουργήσουν αυτό
το σεξιστικό και προσβλητικό τερατούργηµα. Δυστυχώς, συνε-
χίζετε να µην προχωράτε στην εκπόνηση ενός σχεδίου ανάπτυ-
ξης του γυναικείου ποδοσφαίρου στην Ελλάδα και αναγνώρισης
του, τη στιγµή που εµφανίζει ραγδαία ανάπτυξη παγκοσµίως και
η UEFA το έχει βάλει πολύ ψηλά στην ατζέντα της.

Σας καλούµε να ξεκινήσετε τη συζήτηση σιγά-σιγά, έστω και
µε καθυστέρηση αναγνωρίζοντας τον αγώνα και την προσφορά
των αθλητριών µας, δίνοντάς τους τη θέση που τους αξίζει.
Κάντε το για να βελτιώσετε τις συνθήκες που επικρατούν ανα-
φορικά µε τα συµβόλαια και την έλλειψη αυτών στο γυναικείο πο-
δόσφαιρο. Κάντε το για να προφυλάξετε τις αθλήτριες µας από
τέτοια περιστατικά. 

Ευχαριστώ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µια
διευκρίνιση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε Υ-
πουργέ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κυρία συνάδελφε, να σας πω ότι συµφωνώ απο-
λύτως σε ό,τι αφορά το θέµα του σποτ και των σεξιστικών µηνυ-
µάτων που προκύπτουν µέσα από αυτό. Είναι κάτι το οποίο µας
ενόχλησε και εµάς και είµαι βέβαιος ότι θα αποσυρθεί ή τέλος
πάντων θα γίνει παράδειγµα προς αποφυγήν την επόµενη πε-
ρίοδο.

Όµως, να κάνω µια µικρή διόρθωση αν µου επιτρέπετε. Δεν
είναι γυναικείο ποδόσφαιρο. Είναι ποδόσφαιρο γυναικών ή πο-
δόσφαιρο ανδρών. Από την άλλη, ίσως κάτι που σας διαφεύγει
είναι ότι δεν έχουν καν όργανο για να εκπροσωπούν τις γυναίκες
που έχουν αποφασίσει να ασχοληθούν µε το ποδόσφαιρο µε
αποτέλεσµα να είναι εξαιρετικά δύσκολη η επικοινωνία και η συ-
νεργασία µαζί τους. 

Θέλουµε ως Υπουργείο και το λέω δηµόσια να ενισχύσουµε το
ποδόσφαιρο γυναικών. Μάλιστα έχουµε απευθυνθεί και έχουµε
ξεκινήσει µια συζήτηση για να αναλάβουµε διοργάνωση από την
UEFA για ποδόσφαιρο γυναικών. Ένα αυτό.

Δεύτερον. Δεν είναι στην αρµοδιότητα του Υπουργού Αθλητι-
σµού αν θα γίνει επαγγελµατικό ή ερασιτεχνικό. Είναι θέµα των
ίδιων των οµάδων αφ’ ενός, που πρέπει να το συζητήσουν και
φυσικά να το αιτηθούν µε τη διοργανώτρια αρχή τους. Δεν είναι
δουλειά του Υπουργείου. Αν µας ρωτάτε, εµείς θα θέλαµε πάρα
πολύ να είναι επαγγελµατικό όπως στην ουσία, όχι στον τύπο,
επαγγελµατική είναι και η Α1 Κατηγορία βόλεϊ γυναικών, επαγ-
γελµατική είναι και η Α1 Κατηγορία µπάσκετ γυναικών, επαγγελ-
µατικό είναι και το πόλο ανδρών και γυναικών ή το χάντµπολ
ανδρών και γυναικών. Παρ’ όλα αυτά, όµως, θεωρούνται ερασι-
τεχνικά. Δεν είναι, όµως, στη δικαιοδοσία του Υπουργείου Αθλη-
τισµού το λέω για να ξεκαθαριζόµαστε. 

Τώρα αναφερθήκατε στις τροπολογίες σας. Σε ό,τι αφορά τα
αιτήµατα του ΠΣΑΤ, των ποδοσφαιριστών. Έχετε απόλυτο δίκιο,
αλλά πάλι δεν είναι δουλειά του Υπουργείου Αθλητισµού το αν
συµµετέχουν ή όχι οι εκπρόσωποι του ΠΣΑΤ στα όργανα της
ΕΠΟ. Εµείς πραγµατικά το θέλουµε. 

Και µάλιστα να σας θυµίσω ότι µε διάταξη που περάσαµε σε
προηγούµενο νοµοσχέδιο για πρώτη φορά οι εκπρόσωποι των
αθλητών σε όλες τις οµοσπονδίες µετέχουν στη διοίκηση ισότιµα

µε δικαίωµα ψήφου. Εµάς το πνεύµα µας είναι πολύ ξεκάθαρο
υπέρ αυτού. Αλλά για να συµµετέχουν οι εκπρόσωποι του ΠΣΑΤ
σε όλες τις επιτροπές της ΕΠΟ, πρώτον, πρέπει φυσικά να το εγ-
κρίνει και η διοίκηση της ΕΠΟ γιατί είναι αυτοδιοίκητη, αφ’ ενός
και αφ’ ετέρου πρέπει να εφαρµόσει η ΕΠΟ πιστά –που εµείς εί-
µαστε οπαδοί αυτής της άποψης- την ολιστική µελέτη. Αν εµείς
µονοµερώς το κάνουµε, είναι σαν να σπάµε το αυτοδιοίκητο.
Φαντάζοµαι κάτι τέτοιο δεν το θέλετε ούτε εσείς ούτε κι εµείς. 

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά την τροπολογία για το βόλεϊ και τη
Volley League, έχω επανειληµµένως απαντάσει στον πολύ καλό
µου συνάδελφο τον κ. Δερµεντζόπουλο από τον Έβρο, από την
Αλεξανδρούπολη, για ένα αίτηµα το οποίο έχει µεταφέρει και ο
ίδιος και έχει φτάσει και σε εµάς σχετικά µε την αγωνία της οµά-
δας βόλεϊ και του αιτήµατός τους να εξεταστεί η δυνατότητα
πλέον ένταξής τους, µετά από διεύρυνση του αριθµού των οµά-
δων που µετέχουν στην Α1 Κατηγορία βόλεϊ ανδρών. Αυτό είναι
κάτι το οποίο πάλι δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Αθλη-
τισµού. 

Το εξήγησα στον συνάδελφό µου, το έχει µεταφέρει και ευχα-
ρίστως µπορούµε να κάνουµε µια συνάντηση. Έχει τεθεί το να
κάνουµε µια συνάντηση το επόµενο διάστηµα µε εκπροσώπους
της συγκεκριµένης οµάδας. Δεν αποφασίζει το Υπουργείο αν οι
οµάδες θα είναι οκτώ, δέκα, δώδεκα στο βόλεϊ, στο µπάσκετ ή
οπουδήποτε. Η διοργανώτρια αρχή αποφασίζει. Δεν είναι δική
µας δουλειά. Αν το αποφασίζαµε µόνοι µας, πάλι θα καταλύαµε
το αυτοδιοίκητο. Φαντάζοµαι ότι ούτε αυτό το θέλετε.

Για να µην σας απαντώ γραπτώς, σας τα λέω προφορικά. Και
θέλω να ενηµερώσω το Σώµα για αυτά τα δύο κοµβικά ζητήµατα
τα οποία νοµίζω ότι λύνουν πολλές παρεξηγήσεις και ειδικά σε
όσους µας παρακολουθούν και θέλουν µε κάθε τρόπο να δοθεί
η δυνατότητα να αγωνιστούν σε µεγαλύτερες κατηγορίες. Δεν
είναι δουλειά του Υπουργείου Αθλητισµού να ανεβοκατεβάζει µε
αποφάσεις του οµάδες διαφόρων αθληµάτων σε κατηγορίες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αισθάνοµαι κάπως αµήχανα µι-

λάµε για τον αθλητισµό παρουσία του κ. Γιώργου Μαυρωτά και
της κ. Σοφίας Σακοράφα, δύο ανθρώπων που έφθασαν στα ύψι-
στα σηµεία του αθλητικού ιδεώδους και της αθλητικής προσπά-
θειας, αλλά εν πάση περιπτώσει, λόγω της βουλευτικής µας
ιδιότητας πρέπει να πούµε κάποια πράγµατα για ένα µείζον κοι-
νωνικό θέµα το οποίο είναι ο αθλητισµός και τουλάχιστον στη λο-
γική τη δική µας, στη λογική της Αριστεράς, ο αθλητισµός είναι
πρωτίστως κοινωνικό φαινόµενο. Είναι ένα κοινωνικό δικαίωµα,
είναι ένα µέσον πραγµάτωσης και ολοκλήρωσης της ανθρώπινης
προσωπικότητας. Και ακριβώς επειδή έχει µια τεράστια κοινω-
νική αποδοχή σε όλα τα µήκη και τα πλάτη του κόσµου προκαλεί
και το οικονοµικό ενδιαφέρον. 

Δεν θα πρέπει, όµως, να παραλείπεται από τη θέαση µας, από
τη στόχευση µας, η κοινωνική του διάσταση. Γιατί εάν παραλεί-
πεται, «αφυδατώνεται» πλήρως το περιεχόµενό του και γίνεται
µια απλή και χυδαία οικονοµική συναλλαγή. 

Είναι δε ενδεικτικό και κρατώ την τοποθέτηση του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας του κ. Πλεύρη ο
οποίος αναφερόµενος στο πλαίσιο που συζητάµε σήµερα, που
κατά βάση έχει σχέση µε τον επαγγελµατικό αθλητισµό, αλλά αγ-
γίζει και άλλες πλευρές του αθλητικού γίγνεσθαι, µίλησε απο-
κλειστικά για το µπάσκετ και το ποδόσφαιρο και για την αµιγώς
επαγγελµατική διάσταση αυτών των αθληµάτων, ενδεχοµένως -
δεν θέλω να πω αν αποδίδω προθέσεις- γιατί µε αυτόν τον τρόπο
προσεγγίζει το ζήτηµα του αθλητισµού. 

Αθλητισµός, όµως, είναι και η χιονοδροµία. Αθλητισµός είναι
και το χάντµπολ. Αθλητισµός είναι και η κολύµβηση και άλλες σα-
ράντα εννιά οµοσπονδίες, αν θυµάµαι καλά, κύριε Υπουργέ. Όλα
αυτά είναι αθλητισµός γι’ αυτό και το επιτελικό όργανο της πο-
λιτείας λέγεται Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. 

Δεύτερον, µιλάµε για τον αθλητισµό σε εποχές πανδηµίας, που
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µαζί µε τη χώρα βεβαίως και τους πολίτες δοκιµάστηκε και όλο
το αθλητικό εποικοδόµηµα. Είναι ανάγκη για άµεση στήριξη σε
όλους τους παράγοντες του αθλητικού κινήµατος είτε αυτοί είναι
σωµατεία, είτε είναι διοικήσεις, είτε είναι αθλητές, είτε είναι προ-
πονητές, για να επανεκκινήσει αυτή η κατ’ εξοχήν κοινωνική δρα-
στηριότητα. Γιατί µιλάµε, βεβαίως, για το µεγάλο κοµµάτι του
ερασιτεχνικού αθλητισµού. Και πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, δεν
περιποιεί τιµή το ύψος των δεκατριών εκατοµµυρίων. Δεσµεύστε
για το επόµενο χρονικό διάστηµα ότι θα ενισχύσετε. Θα περιµέ-
νουµε να δούµε και θα κρίνουµε και µε βάση τα πρακτικά και τα
αποτελέσµατα. 

Μπαίνω σε συγκεκριµένες διατάξεις του νοµοσχεδίου και θέλω
να πω το εξής: Η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, κύριε
Υπουργέ, έχει µια διττή διάσταση. Έχει αφ’ ενός µεν διοικητική
και αφ’ ετέρου δικαιοδοτική. Ουσιαστικά δηλαδή η επιτροπή
αυτή είναι και ένα οιονεί δικαστήριο. Άρα θα πρέπει να λάβετε
υπ’ όψιν ότι για να εκδώσει µια απόφαση που έχει τα στοιχεία
της δικαστικής απόφασης, πρέπει να υπάρχει ένας κανονισµός,
πρέπει να υπάρχει ένα πλαίσιο µέσα στο οποίο θα κινείται. 

Δεν µιλάω για µια εσωτερική δικονοµία. Μιλάω, όµως, για έναν
εσωτερικό κανονισµό ο οποίος θα προσδιορίζει µε ποια στοιχεία
η επιτροπή διαµορφώνει τις αποφάσεις της. Για παράδειγµα, θα
γράφεται σκεπτικό; Όταν λέει: «Απορρίπτω τη χορήγηση άδειας
στη «Δόξα Δράµας» θα το αιτιολογεί γιατί απορρίπτεται ή θα αρ-
κείται σε µία διατύπωση της απόφασής της. Είναι πολύ σηµαν-
τικά στοιχεία αυτά γιατί ακριβώς δείχνουν µε ποιον τρόπο λει-
τουργεί το σύστηµα και αν η κάθε ένωση προσώπων, όπως είναι
τα σωµατεία, έχει µία αντιµετώπιση τέτοια που προσιδιάζει στο
κράτος δικαίου στο οποίο φιλοδοξούµε να ανήκουµε και αντιµε-
τωπίζεται ως διάδικος µε δικαιώµατα και όχι µόνο µε υποχρεώ-
σεις. 

Μου έκανε εντύπωση µία τοποθέτηση συναδέλφου που προ-
ηγήθηκε και µάλιστα της Νέας Δηµοκρατίας για το οικογενειακό
εισιτήριο και αντλώ από τον συνάδελφο την έµπνευση για να πω
το εξής: Μπορείτε να χορηγήσετε voucher σε άνεργους, σε ευά-
λωτες κοινωνικές οµάδες, σε πολύτεκνους. Με τέτοιες χειρονο-
µίες θα δώσετε ένα κίνητρο στους ανθρώπους αυτούς να
παρακολουθήσουν διάφορα αθλητικά γεγονότα, έτσι ώστε και ο
αθλητισµός να γίνει µέρος των ανθρώπων που δεν έχουν εύκολα
πρόσβαση σε αυτό το κοινωνικό φαινόµενο, αλλά και οι ίδιοι να
αισθανθούν µία φροντίδα ότι δικαιούνται και αυτοί να συµµετέ-
χουν στην κοινωνική αυτή εκδήλωση η οποία αποτελεί πηγή
χαράς και ικανοποίησης για πάρα πολλούς ανθρώπους. 

Σαν τοµεάρχης δικαιοσύνης θέλω να µείνω επιγραµµατικά στις
διατάξεις των άρθρων 13, 14 και 15. 

Κύριε Υπουργέ, παίρνετε πολύ µεγάλη ευθύνη. Αλλάζετε την
ευθύνη εις ολόκληρον που είχαν οι οµάδες, οι ποδοσφαιρικές
ανώνυµες εταιρείες για τις ζηµίες που διέπρατταν οι οπαδοί
τους. Είναι λογική η επιφύλαξη που λέτε ότι δεν αναγνώριζαν κα-
νένα σωµατείο για να µην έχουν την ευθύνη. Τώρα µε τον τρόπο
αυτόν τις όποιες ζηµίες θα τις φορτώνονται οι φυσικοί αυτουρ-
γοί, οι οποίοι συνήθως είναι επί ξύλου κρεµάµενοι και αδύναµοι
και ανίκανοι να αποζηµιώσουν αυτούς που πλήττονται …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
… και µε αποτέλεσµα ουσιαστικά και οι ίδιες οι ΠΑΕ να µην αι-

σθάνονται την υποχρέωση να τιθασεύσουν και να πειθαρχήσουν
αυτούς τους ανθρώπους. Πρέπει να βρείτε µια µέση λύση. Δεν
είναι της στιγµής. Πιέζοµαι από τον χρόνο, αλλά πρέπει να το
δείτε. Η πλήρης απαλλαγή των ΠΑΕ από την ευθύνη των οπαδι-
κών στρατών δεν πρέπει να περάσει. 

Δεύτερον, µιλήσαµε, λοιπόν, για το άρθρο 14. Ακούστε να
δείτε, το άρθρο 14 ανοίγει µια πολύ ολισθηρή οδό. Τα είπε ο κ.
Πλεύρης. Διαφωνούµε πλήρως στο κοµµάτι της δογµατικής προ-
σέγγισης του Ποινικού Δικαίου, αλλά δεν µπορεί από την πρώτη
φορά να µην έχει -γιατί σήµερα δεν υπάρχει εξαγορά της ποινής,
υπάρχει µόνο η κοινωφελής εργασία- ανασταλτικό αποτέλεσµα
η ποινή. Εάν το δικαστήριο κρίνει ότι είναι ύποπτος, ότι µπορεί
να διαπράξει εκ νέου αδικήµατα, να είναι στη διακριτική ευχέρεια
του δικαστηρίου και όχι εκ των προτέρων να είναι οριζόντια η αν-

τιµετώπιση. 
Λέω τελικά ως επιχείρηµα και το εξής, κύριε Υπουργέ. Ο νόµος

του κ. Ορφανού ανεκλήθη για δυο λόγους, γιατί υπήρξε µια επι-
φύλαξη από τα δικαστήρια -διότι άλλο το δικαστήριο του πρώτου
βαθµού, γιατί έχει την ασφάλεια του δευτεροβάθµιου, που θα
κριθεί οριστικά- και δεν δίκαζαν τους κατηγορουµένους, γιατί
ακριβώς καταλαβαίνετε ότι είναι µια καταστροφή να µπουν άν-
θρωποι στη φυλακή για ένα αδίκηµα για το οποίο σε δεύτερο
βαθµό θα αθωωθούν. Υπήρξε και η κοινωνική αντίδραση που
ανάγκασε τον κ. Ορφανό να το τροποποιήσει. 

Εποµένως, είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα και πραγµα-
τικά έχουµε και µια αντινοµία. Για κακουργήµατα άνθρωποι θα
δικάζονται και θα µένουν εκτός φυλακής µε τους ευνοϊκούς ό-
ρους που αποφασίζει το δικαστήριο και για πληµµελήµατα θα
οδηγούνται στη φυλακή. Δηλαδή, σε αυτό το κοµµάτι της ορι-
ζόντιας αντιµετώπισης του νόµου και της τάξης, της πάταξης
κάθε παραβατικότητας είµαστε αντίθετοι και σας καλούµε να το
ξαναδείτε. Δεν προσφέρετε καλές υπηρεσίες.

Τελευταία παρατήρηση, κυρία Πρόεδρε, είναι το άρθρο 15.
Καθιστά υποχρεωτική την υποβολή των περιοριστικών όρων µε
την άσκηση της ποινικής δίωξης. Καταλαβαίνετε ότι ξεπερνάτε
τα εσκαµµένα. Ως κράτος δικαίου ο πολίτης έχει δικαιώµατα. Στη
λογική της πρακτικής αντιµετώπισης και του να δώσουµε δείγµα
γραφής δεν µπορούµε να περιορίσουµε τα δικαιώµατα των πο-
λιτών.

Θα ήθελα να κάνω και µια νοµοτεχνική παρατήρηση, κύριε
Υπουργέ, και νοµίζω ότι έχω δίκιο και σας καλώ να το συµπερι-
λάβετε στις διορθώσεις σας, ότι στο άρθρο 14 στην παράγραφο
6, η συγκεκριµένη που λέτε «στις περιπτώσεις των αξιοποίνων
πράξεων του παρόντος άρθρου απαγορεύεται η οποιαδήποτε
µετατροπή, στην περίπτωση καταδίκης για τις αξιόποινες πρά-
ξεις του παρόντος άρθρου» είναι µια νοµοτεχνική την οποία µπο-
ρείτε να κάνετε.

Για όλα αυτά, λοιπόν, που σας ανέφερα, κύριε Πρόεδρε, γιατί
έχω υπερβεί υπερβολικά τον χρόνο µου, καταλαβαίνετε ότι αυτά
τα σηµεία δεν αποτελούν σηµεία σύγκλισης. Είναι σηµεία έντο-
νης κριτικής και καλείστε να το ξανασκεφθείτε, έστω και την
ύστατη στιγµή, γιατί οδηγούµαστε σε σοβαρές παραβιάσεις του
κράτους δικαίου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κυρία Πρόεδρε, µέχρι να έρθει ο συνάδελφος να
απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κύριε συνάδελφε, στη διάταξη που περάσαµε σχε-
τικά µε το ιδιώνυµο δίνεται η δυνατότητα στον δικαστή…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το λέτε στην παράγραφο 2. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): …να έχει η απόφασή του ανασταλτικό χαρακτήρα.
Το προβλέπουµε αυτό. Άρα, πρωτοβάθµια δεν γίνεται αυτό που
περιγράψατε αφ’ ενός, αφ’ ετέρου κρατούµε πολύ προσεκτικά
τις σηµειώσεις και τις παρατηρήσεις τις οποίες είπατε. Στο
πνεύµα δεν διαφωνούµε, απλά πρέπει να πάρουµε πρωτοβουλία
και να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα κατάµατα. Αυτή είναι η δια-
φορά µας, αλλά στο πνεύµα το οποίο περιγράψατε πολύ όµορφα
και πολύ συνετά δεν διαφωνούµε.

Και µια λεπτοµέρεια σε ό,τι αφορά την πολύ ενδιαφέρουσα
πρόταση που είπατε για το voucher: Έχει ξεκινήσει αυτή η συζή-
τηση από ένα σωµατείο της Λάρισας. Ευρισκόµενος πριν κάµπο-
σους µήνες άκουσα την πρόταση αυτή από εκπρόσωπο
σωµατείου της Λάρισας. Πολύ ενδιαφέρουσα πρόταση οφείλω
να πω. Το έχουµε ξεκινήσει να το δουλεύουµε, αλλά σαφώς είναι
σε δεύτερη µοίρα, δεδοµένου ότι ακόµα δεν έχουµε τη δυνατό-
τητα παρουσίας φιλάθλων στις κερκίδες, στα γήπεδα, οπότε
είναι κάτι το οποίο όντως έχει ενδιαφέρον, το επεξεργαζόµαστε

15200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και ελπίζουµε µε τη βοήθεια του Θεού πολύ σύντοµα, µέχρις
ότου το καταφέρουµε να δοθεί το «πράσινο» φως για παρουσία
φιλάθλων στα γήπεδα και στις αθλητικές εγκαταστάσεις, να έ-
χουµε και ένα καλό νέο να τους πούµε.

Να σας δώσω και µια πληροφορία που ήρθε πριν από κάµπο-
σες ώρες που τελείωσε η συνεδρίαση των λοιµωξιολόγων. Ήδη
συστήθηκε επιτροπή, κατόπιν αιτήµατός µας -ήταν ένα από τα
αιτήµατα που είχαµε καταθέσει για τη συγκεκριµένη συνεδρίαση-
και υπήρξε η αποδοχή της πρότασής µας για τη σύσταση µιας
οµάδας από την Επιτροπή Λοιµωξιολόγων που θα δουλέψει
πλέον το πλάνο παρουσίας φιλάθλων µέσα στα γήπεδα, βασι-
σµένη όλη η συζήτηση στο πρωτόκολλο που είχε καταθέσει η
Super League 1 πριν κάµποσους µήνες. Μετά ξέσπασε βέβαια
το δεύτερο κύµα πανδηµίας, οπότε το αφήσαµε για πιο πίσω.
Άρα, αυτό το πρωτόκολλο θα επικαιροποιηθεί ή πάνω σε αυτό
θα γίνει όποια συζήτηση από τους λοιµωξιολόγους. Είµαστε
πολύ χαρούµενοι για αυτήν την εξέλιξη. 

Και φυσικά η συζήτηση που αναπτύσσεται -και µε πρόταση της
Super League 1- είναι να απευθύνονται στους εµβολιασµένους
για να έχουν τη δυνατότητα να έχουν περισσότερο κόσµο µέσα
στα γήπεδα. Είναι, λοιπόν, κάτι που ξεκινά επίσηµα από σήµερα
πλέον µετά την απόφαση των λοιµωξιολόγων και βεβαίως αυτό
το πρωτόκολλο που θα επικαιροποιηθεί, θα είναι οδηγός για τα
πρωτόκολλα των υπολοίπων διοργανώσεων και αθληµάτων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου θα ήθελα και εγώ

µε τη σειρά µου να εκφράσω τα θερµά µου συγχαρητήρια στον
Στέφανο Τσιτσιπά και στην Μαρία Σάκκαρη για τις µεγάλες επι-
τυχίες τους. Το µέλλον τους διαγράφεται λαµπρό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
ένα ακόµη σηµαντικό βήµα στον δρόµο της εξυγίανσης και της
κάθαρσης στον χώρο του αθλητισµού, ένα δρόµο µακρύ, δύ-
σκολο, που ωστόσο είµαι βέβαιος ότι ο κ. Αυγενάκης θα βαδίσει
µέχρι τέλους έχοντας τη στήριξη όλων µας. 

Έτσι µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου σχετικά µε την ανα-
µόρφωση του θεσµικού πλαισίου των αρχαιρεσιών των αθλητι-
κών φορέων, του νοµοσχέδιου σχετικά µε τη χειραγώγηση των
αθλητικών αγώνων και για την αντιµετώπιση της βίας στον αθλη-
τισµό και την εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε τον κώ-
δικα αντιντόπινγκ του Παγκόσµιου Οργανισµού Αντιντόπινγκ,
έρχεται σήµερα προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που πρόκειται να
αναµορφώσει το θεσµικό πλαίσιο της Επιτροπής Επαγγελµατι-
κού Αθλητισµού, να εναρµονίσει την ελληνική έννοµη τάξη µε
προτάσεις της ολιστικής µελέτης της FIFA και της UEFA για το
ποδόσφαιρο, να αναδιαρθρώσει τις επαγγελµατικές κατηγορίες
ποδοσφαίρου, αλλά και να εισαγάγει για πρώτη φορά ρυθµίσεις
σχετικά µε το ζήτηµα των δικαιωµάτων και υποχρεώσεων του
προπονητικού επαγγέλµατος στον αθλητισµό. 

Με απώτερο στόχο να βρίσκεται ο αθλητισµός συνεχώς στα
χέρια υγιών δυνάµεων και να αναδειχθούν οι αθλητικές και ανα-
πτυξιακές δυνάµεις, το παρόν νοµοσχέδιο αναµορφώνει το θε-
σµικό πλαίσιο του επαγγελµατικού αθλητισµού προκειµένου να
θωρακιστεί αυτή και τα µέλη της µε εγγυήσεις λειτουργικής και
προσωπικής ανεξαρτησίας, επιλέγοντας τη διατήρηση της υπο-
ταγής της στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, για λόγους που
σχετίζονται τόσο µε τη µη επιβάρυνση των φορολογουµένων,
αλλά και την ορθή διοικητική πρακτική.

Από το Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου, που αφορά την εναρµόνιση
της ελληνικής νοµοθεσίας µε προτάσεις των διεθνών ποδοσφαι-
ρικών οµοσπονδιών, που περιέχονται στην ολιστική µελέτη των
FIFA και UEFA για τα προβλήµατα και τις παθογένειες του ελλη-
νικού ποδοσφαίρου, θα ήθελα να σταθώ στα άρθρα 12 έως 14. 

Πιο συγκεκριµένα µε τις εν λόγω διατάξεις εξορθολογίζεται η
αντικειµενική ευθύνη των οµάδων, οι αντιδράσεις των φιλάθλων
τους και προβλέπεται ένα σύστηµα διενέργειας οργανωµένων
µετακινήσεων φιλάθλων. Έτσι στην περίπτωση τέλεσης πράξεων
βίας και πρόκλησης επεισοδίων κατά τις οργανωµένες µετακινή-

σεις, προβλέπεται ένα σύστηµα επιβολής κυρώσεων σε βάρος
των υπαιτίων, ενώ εάν δεν ταυτοποιηθούν οι δράστες προβλέ-
πονται κυρώσεις σε βάρος του συνόλου των µελών της λέσχης
ή των λεσχών που µετείχαν στη µετακίνηση.

Αξίζει, επίσης, να αναφερθεί ότι µε το άρθρο 14 επαναφέρεται
το ιδιώνυµο, δηλαδή η απαγόρευση της αναστολής και της µε-
τατροπής των στερητικών της ελευθερίας ποινών για ποινικά αδι-
κήµατα µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις Γ’ Μέρους εισάγεται η ανα-
διάρθρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαίρου στο
πλαίσιο της ενίσχυσης της βιωσιµότητας τους, προκειµένου να
γίνει η απαραίτητη προσαρµογή στις νέες οικονοµικές και κοινω-
νικές συνθήκες. Έτσι, µετά την κατάργηση της Β’ Εθνικής Κατη-
γορίας ανδρών Football League, θεσπίζονται δύο επαγγελµα-
τικές κατηγορίες πρωταθληµάτων ποδοσφαίρου, πρώτον το
Επαγγελµατικό Πρωτάθληµα της Α1 Εθνικής Κατηγορίας αν-
δρών Super League 1 και δεύτερον το Επαγγελµατικό Πρωτά-
θληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών Super League 2.

Επιπλέον, το παρόν νοµοσχέδιο στο Δ’ Μέρος του εισάγει ρυθ-
µίσεις που κατατείνουν στην επίτευξη της ουσιαστικής και παρα-
γωγικής λειτουργίας του Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης
του Ντόπινγκ, η ίδρυση του οποίου ως ανεξάρτητης νοµικής ον-
τότητας µε νοµική προσωπικότητα αποτελούσε διεθνή υποχρέ-
ωση της Ελλάδος στον τοµέα του αθλητισµού σύµφωνα µε τον
Παγκόσµιο Οργανισµό Αντιντόπινγκ. 

Ιδιαίτερης αναφοράς πρέπει να τύχουν οι διατάξεις του Ε’ Μέ-
ρους του παρόντος νοµοσχεδίου µε τις οποίες επιλύεται ένα σύν-
θετο και δυσεπίλυτο πρόβληµα, που οι περισσότερες κυβερνή-
σεις µέχρι τώρα δεν τολµούσαν να ακουµπήσουν, το ζήτηµα των
δικαιωµάτων και των υποχρεώσεων του προπονητικού επαγγέλ-
µατος στον αθλητισµό. Θεσπίζεται, λοιπόν, επιτέλους η ισοτιµία
των πτυχίων των Σχολών Επιστήµης Φυσικής Αγωγής και Αθλη-
τισµού της χώρας µε κύρια ειδικότητα το ποδόσφαιρο µε τα δι-
πλώµατα προπονητικής UEFA Β. 

Επίσης, χορηγείται άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος σε όλους
τους προπονητές ποδοσφαίρου επιπέδου UEFA Β και άνω, ενώ
θεσµοθετούνται επίσηµα τρία επίπεδα προπονητικής Α, Β, Γ µε
τα συναφή προσόντα και δικαιώµατα που συνοδεύουν το κάθε
επίπεδο. 

Επιπλέον, συστήνεται Εθνική Σχολή Προπονητών εντός της Γε-
νικής Γραµµατείας Αθλητισµού και µέσω αυτής καλύπτει την
προπονητική παραγωγική διαδικασία για τα αθλήµατα και το ση-
µαντικότερο, ενεργοποιείται το Ηλεκτρονικό Μητρώο Προπονη-
τών κατά τα πρότυπα του Μητρώου Ερασιτεχνικών Σωµατείων,
στο οποίο θα καταχωρούνται όσοι ασκούν νόµιµα το επάγγελµα
του προπονητή και θα κατηγοριοποιούνται βάσει αθλήµατος,
προσόντων και επιπέδου προπονητικής στο οποίο ανήκουν. 

Κλείνοντας την οµιλία µου, θα ήθελα να τονίσω ότι τόσο το ση-
µερινό σχέδιο νόµου όσο και τα προηγούµενα νοµοσχέδια του
Υπουργείου Αθλητισµού αποτελούν τοµές για τον ελληνικό αθλη-
τισµό. Να σηµειωθεί, ωστόσο, ότι όλα αυτά τα νοµοσχέδια τα
έχει αγκαλιάσει η βάση της αθλητικής ιεραρχίας, δηλαδή οι ίδιοι
οι αθλητές, γεγονός που αποδεικνύει πως η σηµερινή Κυβέρνηση
κινείται σίγουρα προς τη σωστή κατεύθυνση.

Ο κ. Αυγενάκης δίνει κάθε µέρα τεράστια µάχη για τον εκδη-
µοκρατισµό και νοικοκύρεµα του αθλητισµού, µε βάση την αξιο-
κρατία, τη διαφάνεια και την ισοτιµία και γι’ αυτό του αξίζουν
θερµά συγχαρητήρια. 

Κύριε Υπουργέ, είµαστε δίπλα σας και στηρίζουµε. Συνεχίστε
τον αγώνα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Πάµε τώρα στον τρίτο κύκλο οµιλητών µε Webex. Τον λόγο
έχει ο κ Μπουκώρος Χρήστος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Χαίροµαι που, αν έχω δει σωστά τη λίστα των οµιλητών, κλείνω

τη συζήτηση και τις παρεµβάσεις των συναδέλφων. 
Είµαστε όλοι, κύριε Υπουργέ, πολύ χαρούµενοι γιατί βλέπουµε

στα γήπεδα του «EURO 2020» να επιστρέφει η κανονικότητα, να
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βλέπουµε το φίλαθλο κοινό στις εξέδρες, να βλέπουµε να διεξά-
γονται όµορφοι ποδοσφαιρικοί αγώνες χωρίς θλιβερά φαινόµενα
στον χώρο της εξέδρας. 

Και θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι µας χαροποιεί ακόµα περισ-
σότερο η εξαγγελία σας ότι η Επιτροπή Λοιµωξιολόγων πολύ
σύντοµα αποφασίζει για την επιστροφή των Ελλήνων φιλάθλων
στα γήπεδα και στα αθλήµατα. Είναι οπωσδήποτε και αυτό µια
ένδειξη ότι επιστρέφουµε στην κανονικότητα στην κοινωνική µας
ζωή, µεγάλο κοµµάτι της οποίας αποτελεί ο αθλητισµός ως µεί-
ζον κοινωνικό φαινόµενο του κόσµου, από αρχαιοτάτων χρόνων
µέχρι και σήµερα. 

Όµως, εδώ στην Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, πράγµατι η µεγάλη
ασθένεια του αθλητισµού και κυρίως στον «βασιλιά των σπορ»,
όπως έχουµε συνηθίσει να το λέµε, στο ποδόσφαιρο, είναι η
αθλητική βία. Πράγµατι, έχουν ψηφιστεί πάρα πολλά νοµοσχέ-
δια, έχουν εξαγγελθεί πάρα πολλές προσπάθειες, αλλά η βία
είναι εδώ για να αρρωσταίνει ένα κατεξοχήν υγιές φαινόµενο
όπως είναι ο αθλητισµός. 

Θα έλεγα ότι πολύ ορθώς εκπέµπετε µε τις διατάξεις του ση-
µερινού νοµοσχεδίου ότι τα πράγµατα πλέον αυστηροποιούνται.
Το παράδειγµα νοµίζω το κλασικό που όλοι συζητάµε είναι αυτό
που έγινε κατά τη δεκαετία του 1980 στη Μεγάλη Βρετανία, όπου
το ποδόσφαιρο µαστιζόταν από ακραία και µαζική βία σε όλα τα
γήπεδα, σχεδόν όλων των οµάδων. Εκεί τότε η πολιτεία έλαβε
µέτρα αυστηρά, µε αυστηρή τιµωρία, µε ποινικές προβλέψεις οι
οποίες ήταν δρακόντειες. Και µετά, όµως, την τιµωρία των εµ-
πλεκοµένων σε επεισόδια βίας είχαµε κι άλλα µέτρα περιοριστικά
και όρους περιοριστικούς. Δηλαδή, κανένας εµπλεκόµενος σε
χουλιγκανίστικες ενέργειες δεν είχε το δικαίωµα να πάει στο γή-
πεδο για αρκετά χρόνια µετά. Κι όχι µόνο αυτό. Θυµίζω στους
παλιότερους ότι κατά την ώρα διεξαγωγής του αγώνα της οµά-
δας του έδινε παρουσία στο οικείο αστυνοµικό τµήµα. 

Τώρα, βεβαίως, ακούω µε ενδιαφέρον τις παρατηρήσεις των
συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, όµως δεν νοµίζω ότι τα µέλη
του νοµοθετικού σώµατος πρέπει να καταλαµβάνουν τις αποφά-
σεις της δικαιοσύνης ούτε να τις κρίνουν, αν θέλετε, µε ευκολία
ότι οι δικαστές λειτούργησαν έτσι ή λειτούργησαν διαφορετικά.
Εµείς ψηφίζουµε τους νόµους και η δικαιοσύνη, στο πλαίσιο της
διάκρισης των εξουσιών, εγώ νοµίζω ότι πάντα τις εφαρµόζει
ορθώς.

Και µε την υπογράµµιση του Υπουργού ότι υπάρχει πρωτόδικα
ανασταλτική δυνατότητα, νοµίζω ότι θα εκπέµψουµε όλοι µαζί
ένα µήνυµα ότι οι χώροι του αθλητισµού, τα στάδια είναι χώροι
ειρήνης, χώροι συµφιλίωσης χώροι αν θέλετε άµιλλας και δεν
είναι χώροι µαζικής βίας. 

Όσον αφορά αν γίνεται αυτή η συζήτηση και για τα πληµµε-
λήµατα, γνωρίζουν όλοι οι συνάδελφοι και το γνωρίζουµε όλοι
µας, κύριε Υπουργέ, ότι και το πληµµέληµα µε ταχύτητα, αστρα-
πιαία, µέσα σε λίγα δευτερόλεπτα, σε έναν χώρο µαζικής εισ-
ροής φιλάθλων µπορεί να οδηγήσει σε συρροή κακουργηµάτων.
Δηλαδή, η απλή αψιµαχία µπορεί να δηµιουργήσει γενικευµένα
επεισόδια, µε απρόβλεπτα και πολλές φορές τραγικά, οδυνηρά
αποτελέσµατα. 

Ως εκ τούτου, η αυστηροποίηση του πλαισίου για την αντιµε-
τώπιση της βίας στους αθλητικούς χώρους είναι µείζον ζήτηµα
και κατά την άποψή µου, ορθώς θέτετε τα πράγµατα στην πραγ-
µατική τους διάσταση µέσα από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου. 

Από κει και πέρα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σταθώ στην
αναδιάρθρωση των κατηγοριών του ποδοσφαίρου. Νοµίζω ότι
αυτό που χαρακτηρίζει τις συγκεκριµένες διατάξεις είναι η προ-
σπάθεια νοικοκυροσύνης. Δηλαδή, αυτό που αντιλαµβάνοµαι
είναι ότι βάζετε ένα πλαίσιο υποχρεώσεων ταυτοχρόνως και
ισόρροπα µε ένα πλαίσιο δικαιωµάτων για τα ποδοσφαιρικά σω-
µατεία των µεγάλων κατηγοριών. 

Τι γίνεται δηλαδή; Εδώ η κάθε ποδοσφαιρική οµάδα πρέπει να
πληροί ορισµένες προϋποθέσεις για να συµµετέχει στα πρωτα-
θλήµατα. Ποιες είναι αυτές οι προϋποθέσεις; Το µετοχικό κεφά-
λαιο να είναι αυξηµένο. Ορθώς, κύριε Υπουργέ. Διότι µια εταιρεία
-γιατί περί ποδοσφαιρικών ανωνύµων εταιρειών πρόκειται- πρέ-
πει να αποδεικνύει την οικονοµική της ευρωστία, όπως γίνεται µε
όλες τις εταιρείες και στην υπόλοιπη κοινωνία και στην υπόλοιπη

οικονοµία, προκειµένου να µπορεί να συµµετέχει στο γίγνεσθαι
το αθλητικό το οποίο έχει και οικονοµική διάσταση. 

Μια παρατήρηση µόνο, αν µου επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ, για
το «πόθεν έσχες» σε όλους τους µετόχους. Θα παρακαλούσα να
µελετήσετε µε τους συνεργάτες σας αν είναι δυνατόν για µετό-
χους που κατέχουν λιγότερο από το 5% των µετοχών µιας οµά-
δας –και σας το λέω αυτό γιατί πολλές οµάδες της περιφέρειας
στηρίζονται στη λαϊκή συµµετοχή, στη λαϊκή βάση, στη µία µε-
τοχή, στα 100 έως 1.000 ευρώ που θα βάλει ο αγνός φίλαθλος
για να συµπληρωθεί το µετοχικό κεφάλαιο της οµάδας, το 5% µε
ανώτατο όριο σηµαίνει 17.500 ευρώ στις 350.000 µετοχικό κεφά-
λαιο- να µην απαιτείται «πόθεν έσχες» γιατί αυτό φοβίζει τον φί-
λαθλο κόσµο και όσους θέλουν να συνδράµουν στις οµάδες τους
και ενδεχοµένως να λειτουργήσει αποτρεπτικά. Δείτε τη νοµική
διάσταση της πρότασης. Κατά τα λοιπά, είναι ορθή η αύξηση του
µετοχικού κεφαλαίου, όπως και η αναγκαιότητα εγγυητικής επι-
στολής.

Η υποχρεωτική συµµετοχή Ελλήνων ποδοσφαιριστών σε πολύ
σηµαντικό ποσοστό είναι αυτονόητα στη θετική κατεύθυνση.
Αυτές είναι οι υποχρεώσεις των οµάδων. Έχουν και δικαιώµατα,
τα οποία, όµως, για πρώτη φορά µε το νοµοσχέδιο Αυγενάκη κα-
θίστανται ξεκάθαρα. Δηλαδή, ξέρουν οι οµάδες τι χρηµατοδό-
τηση να περιµένουν πριν ξεκινήσει το πρωτάθληµα. Το µερτικό
τους -ας µου επιτραπεί η έκφραση- από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ» θα είναι
προκαθορισµένο και µέσα από θεσµικές διαδικασίες σε συνερ-
γασία µε την αρµόδια Επιτροπή του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Με την κεντρική διαχείριση των τηλεοπτικών δικαιωµάτων για
τρία χρόνια, που θα είναι η άλλη πηγή εσόδων των οµάδων, έτσι
έχουµε έναν πλουραλισµό εσόδων για το επαγγελµατικό ποδό-
σφαιρο. Διασφαλίζουν, αν θέλετε, ότι οι µέτοχοι και οι ιδιοκτήτες
των οµάδων δεν θα βάζουν µόνο χρήµατα, αλλά θα ξέρουν πόσα
περίπου θα εισπράξουν και πότε θα τα εισπράξουν. Αυτό είναι
βασικό. 

Δηλαδή, το να εισπράξουν ένα µέρος της χρηµατοδότησης
τον Ιούλιο και το άλλο στο τέλος της χρονιάς, µε την αυστηρή
προϋπόθεση ότι θα έχουν την εγγυητική επιστολή, ότι δεν θα µέ-
νουν ποδοσφαιριστές και προπονητές απλήρωτοι και δεν θα δη-
µιουργούνται οικονοµικές υποχρεώσεις στα ασφαλιστικά ταµεία,
προκειµένου να έχουν την ασφαλιστική και τη φορολογική ενη-
µερότητα για να εισπράττουν την επιχορήγηση, εξυγιαίνει απο-
λύτως το περιβάλλον.

Όµως, ο νόµος που ψηφίζουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, διασφαλίζει χρηµατοδότηση για τα ερασιτεχνικά σω-
µατεία, χρηµατοδότηση που είδαν τα ερασιτεχνικά σωµατεία στα
ταµεία τους µε το Μητρώο Σωµατείων για πρώτη φορά µετά από
πάρα πολλά χρόνια. Θα έλεγα ότι ήταν η πρώτη φορά που έγινε
συντονισµένα, οργανωµένα, αντικειµενικά και δίκαια η χρηµατο-
δότηση των αθλητικών σωµατείων όλων των αθληµάτων µέσω
του µητρώου και όσοι δεν κατέθεσαν ή δεν συµπλήρωσαν τους
φακέλους τους το κάνουν τώρα, γιατί είδαν ότι πρόκειται για µια
υγιή χρηµατοδότηση από µια πολιτεία που αντιµετωπίζει σο-
βαρά, όχι µόνο τον επαγγελµατικό, αλλά και τον ερασιτεχνικό
αθλητισµό. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, κλείνοντας, θα ήθελα να σας συγχαρώ
γιατί πραγµατικά κάνετε ένα άλµα σχετικά µε τους αποφοίτους
των ΤΕΦΑΑ, όπως λέγαµε παλιότερα, των ΣΕΦΑΑ, όπως λέµε
τώρα, που έχουν την ειδικότητα του ποδοσφαίρου και ουσια-
στικά ήταν αποκλεισµένοι. Σε συνδυασµό µε τη δηµιουργία της
Εθνικής Σχολής Προπονητών, νοµίζω ότι θα εξοµαλυνθεί το πε-
ριβάλλον. Όλοι οι θεσµοί, αν θέλετε, έχουν ρόλο, όπως και η
ΕΠΟ µε τις σχολές της. Όµως, δεν µπορούµε να απαξιώνουµε
αποφοίτους ελληνικών πανεπιστηµίων που, µάλιστα, έχουν τη
συγκεκριµένη ειδικότητα. 

Ως εκ τούτου, η πρόβλεψή σας νοµίζω ότι ανοίγει τον δρόµο
για την οριστική αντιµετώπιση ενός ζητήµατος, για το οποίο σε
προκάτοχό σας Υπουργό είχα καταθέσει επίκαιρη ερώτηση. Είχε
δεχθεί, βεβαίως, το σωστό της πρότασης και είχε δεσµευτεί για
αλλαγές. Στη συνέχεια, αντικαταστάθηκε, βεβαίως, και εσείς
είστε που αντιµετωπίζετε τώρα το πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

15202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
έχετε πάει ήδη στα δέκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. Ζητώ
λίγο την ανοχή σας. 

Η ασφάλιση όλων των αθλητών, γιατί βλέπουµε διάφορα πε-
ριστατικά που έχουν συµβεί και είδαµε, βεβαίως, και στο Ευρω-
παϊκό Πρωτάθληµα Ποδοσφαίρου το τελευταίο περιστατικό, µας
θυµίζουν ότι πρέπει να έχουµε θωρακισµένους τους αθλητές
µας. 

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι το νοµοσχέδιό σας θα νοικοκυ-
ρέψει τα πράγµατα στο ποδόσφαιρο και ελπίζω σε ολόκληρο το
φάσµα του αθλητισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Είναι δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις δευτερευούσης
σηµασίας. Τις καταθέτω για να µοιραστούν και στους συναδέλ-
φους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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15204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και µε τον κ. Μπου-
κώρο έχει ολοκληρωθεί ο κατάλογος των οµιλητών και πάµε στις
δευτερολογίες.

Θα ήθελα να ρωτήσω τον κ. Λογιάδη αν θα δευτερολογήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο κ. Μπούµπας;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, εγείρονται κά-

ποια ερωτηµατικά. Απαντήσεις δεν πήραµε. Θα το επαναλάβω
µήπως και υπάρχουν κάποιες διευκρινίσεις που οφείλετε να δώ-
σετε. 

Κατ’ αρχάς, αυτό µε την Επιτροπή Λοιµωξιολόγων, µε τη βιοη-
θική -γιατί άνοιξε ο Πρωθυπουργός το ζήτηµα- για να υπάρχουν
κάποιοι υποχρεωτικοί εµβολιασµοί σε ανθρώπους που δου-
λεύουν στους τοµείς της υγείας. Μάλιστα, αυτό επεκτείνεται και
στους εκπαιδευτικούς και δεν ξέρω τώρα, µήπως δεν κατάλαβα
καλά, δεν καταλάβαµε καλά, πάει να γίνει υποχρεωτικό το εµβό-
λιο στους αθλητές και στον κόσµο για να µπαίνει στα γήπεδα; 

Θέλω να το πείτε λίγο αυτό, γιατί εκεί πάει σιγά σιγά το
πράγµα. Αν είναι να γίνει υποχρεωτικός ο εµβολιασµός και στα
γήπεδα, καταστρατηγούνται άλλα συνταγµατικά δικαιώµατα. Θέ-
λουµε διευκρινίσεις. 

Δεύτερον, αυτό που είπα για τη συγχώνευση της Super
League 2 µε τη Football League. Αν είναι να αγωνίζονται αυτές
οι οµάδες της Β’ Κατηγορίας και να παίρνουν και από τα τηλεο-
πτικά δικαιώµατα, αυτό θα στερήσει σε έσοδα τις υπόλοιπες
οµάδες, οι οποίες πρωταγωνιστούν κατ’ ουσίαν στο πρωτά-
θληµα. Και σε αυτές οι οµάδες, οι οποίες αν θα συµµετέχουν και
στα play off, είναι διπλό το κακό. Θα είναι οµάδες που θα δίνουν
τη δυνατότητα να έχουν στα πόδια τους οι παίκτες αγώνες, προ-
κειµένου να σταµατήσει αυτό µε τους δανεικούς. 

Όµως, και πάλι δεν υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο. Άρα, δανεικοί
σε άλλες οµάδες µπορούν να πηγαίνουν. Όµως, σας είπα ότι οι
αγώνες θα είναι ύποπτοι χειραγώγησης, θα είναι «µατιασµένοι»
αγώνες και µπορεί να είναι αγώνες σικέ, όπου κάποιες οµάδες
που θα λειτουργούν προς όφελος άλλων οµάδων, θα κάθονται
για το αποτέλεσµα γιατί δεν θα υπάρχει βαθµολογικό ενδιαφέ-
ρον. 

Άρα, µπορεί να στερήσει ένα δίκαιο πρωτάθληµα και να γίνει
ένα πρωτάθληµα τύποις ή ένα πρωτάθληµα ύποπτο. Αυτό απα-
σχόλησε και την Ιταλία κάποια στιγµή. Άλλο να έχουν ένα δικό
τους πρωτάθληµα όλες οι οµάδες και να υπάρχει ένα χρηµατικό
έπαθλο, αν θέλετε, εκεί είτε µε ισοπαλία είτε µε νίκη για να έχουν
τα εχέγγυα. Όµως, εδώ τώρα θα µπουν οι οµάδες απλά για να
παίζουν, θα µπουν οµάδες και απλά θα παίρνουν από τα τηλεο-
πτικά δικαιώµατα και, ενδεχοµένως, να είναι και προς όφελος κά-
ποιων άλλων οµάδων για τις ηµέτερες οµάδες, που αν µπουν και
στο «ΣΤΟΙΧΗΜΑ» ουαί και αλίµονο. Θα τρώνε και περισσότερα
γκολ για θα ανεβαίνει το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ». Αυτό πρέπει να προβλη-
µατίσει. Δεν είναι δίκαιο το πρωτάθληµα, δεν είναι αµερόληπτο
µάλλον.

Το τρίτο κοµµάτι είναι ότι υπάρχει το πρόβληµα -και χαίροµαι
ειλικρινά που το βάζετε να λυθεί- µε τους πτυχιούχους καθηγη-
τές Φυσικής Αγωγής σε ό,τι αφορά τα πτυχία UEFA από πλευράς
της ΕΠΟ για να µπορούν µέσω της Γενικής Γραµµατείας Αθλητι-
σµού να παίρνουν άδεια να ασκούν το επάγγελµα του προπο-
νητή. 

Εδώ µιλάω µε παίκτες, οι οποίοι έχουν δώσει τα µάλα, είναι κα-
θηγητές Φυσικής Αγωγής, δεν είχαν αυτά τα πτυχία. Μιλάω µε
τον φίλο µου, τον διεθνή ποδοσφαιριστή τον Γιώργο τον Τσι-
φούτη από τις Σέρρες, ο οποίος πέρασε και από µεγάλες οµάδες
µε πρωταθλήµατα, υπήρχαν προπονητές, γυµναστές που πλή-
ρωσαν από την τσέπη τους για αυτά τα σεµινάρια. Άρα, να λυθεί
αυτό το ζήτηµα. 

Τέταρτον, σας είπα για κάποια σωµατεία, κύριε Υπουργέ, ότι
έχουν πρόβληµα µε τους προπονητές καθηγητές Φυσικής Αγω-
γής, διότι δεν υπάρχει αντίστοιχη ειδικότητα. Σας έφερα ως πα-
ράδειγµα το τζούντο, µε αφορµή την επιστολή που σας απέ-
στειλε ο Αθλητικός Σύλλογος Τζούντο της Δράµας ο «Πήγασος»,

που ελλοχεύει ο κίνδυνος πάνω από ογδόντα παιδιά σε ένα ολυµ-
πιακό άθληµα, όπως είναι το τζούντο -και έχει τη σηµασία του-
να µη µπορούν να προπονηθούν. Και εκεί γεννάται το ερώτηµα:
Οι δάσκαλοι µε τρία και έξι νταν, γιατί λένε ότι στο εξωτερικό
µπορούν ως δάσκαλοι να διδάξουν; Θα δώσετε µια λύση στο ζή-
τηµα αυτό;

Δεύτερο παράδειγµα: Μίλησα πριν από λίγο µε τον Ναυταθλη-
τικό Όµιλο «Κερκινίτης» στη λίµνη του Πεθελινού των Σερρών,
που δεν µπορούν να βρουν προπονητή µε το αντίστοιχο πτυχίο
για να µπορούν να έχουν την άδεια στο Μητρώο της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού. Εγείρονται ερωτήµατα, όπως και
υπάρχουν σύλλογοι µε ενήλικες αθλητές -όχι ανήλικους, έχει τη
σηµασία του- οι οποίοι προπονούνται δυο τρεις φορές τον χρόνο
και ζητούν τώρα να υπάρχει προπονητής και να καταβάλλεται το
αντίστοιχο παράβολο. Το θέµα είναι ότι υπάρχουν πάντα κάποιες
λεπτοµέρειες, που αν θέλετε να φέρετε τοµή στο νοµοσχέδιο,
πρέπει να δείτε και να µην υπάρχουν κοινωνικές αδικίες-αντιξο-
ότητες. 

Όµως, υπάρχει ένα άλλο ζήτηµα και, επιτέλους, κάποιος
Υπουργός Αθλητισµού θα πρέπει να ασχοληθεί και είναι το θέµα
του ιπποδρόµου. Στον ιππόδροµο γίνεται το «έλα να δεις». Δεν
υπάρχει ούτε ελεγκτής ούτε ελεγχόµενος, διότι ο ελεγκτής είναι
συνάµα και ελεγχόµενος. Μέλη του ΟΠΑΠ είναι στη «Φίλιππο
Ένωση Ελλάδος». Είναι αυτή που ελέγχει τον ιππόδροµο. Κά-
ποτε είχαµε την γκανιότα εκεί, αυτό το 20%.

Τώρα υπάρχουν άλογα µε απαγορευµένες ουσίες, γλιτώνουν
τις ποινές κάποιοι προπονητές αλόγων που είναι υπεύθυνοι για
τα ντοπαρισµένα άλογα και µέλη της «Φιλίππου Ενώσεως Ελλά-
δος» είναι συνάµα και µέλη του ΔΣ του ΟΠΑΠ που ελέγχει τον
ιππόδροµο. Εάν το κάνετε, θα υπάρχει µια εξυγίανση στον χώρο
του ιπποδρόµου για να µη γίνεται της «ιππασίας» εκεί. Δεν µπορεί
ο ελεγκτής να είναι συνάµα και ελεγχόµενος. Είναι ένα άθληµα,
το οποίο πρέπει κάποιος, επιτέλους, όλα αυτά τα χρόνια να
ασχοληθεί για αυτά που γίνονται µέσα στον ιππόδροµο και γίνον-
ται πολλά. Δείτε το λίγο. Ψάξτε το.

Επαναλαµβάνω, όµως, ότι θέλω διευκρινίσεις για να πείτε ξε-
κάθαρα µε την Επιτροπή Λοιµωξιολόγων, αν θα είναι υποχρεω-
τικό το εµβόλιο στους φιλάθλους για να µπαίνουν στα γήπεδα.
Στο θέµα αυτό που αυξήσατε κατά 100.000 ευρώ την εγγυητική
για τις οµάδες πρέπει να ξεχωρίσει η ήρα από το στάρι. Αυτό
είναι µια αλήθεια. 

Και η οµάδα µου, ο «Πανσερραϊκός», πρέπει να σας παρουσιά-
σει ένα ωραίο αναλυτικό πλάνο για να είναι φερέγγυος. Αλλά,
λάβετε λίγο υπ’ όψιν ότι τα δύο τελευταία χρόνια, κύριε Αυγε-
νάκη, κύριε Υπουργέ µου, δεν είχαν έσοδα οι οµάδες. Ήταν
250.000, πάνε στις 350.000. Σαφώς και πρέπει να υπάρχουν χρή-
µατα να πληρωθούν προπονητές, ποδοσφαιριστές, φροντιστές,
προµηθευτές. Αλλά, θέλω να λάβετε κι αυτή τη σοβαρή παράµε-
τρο. Σίγουρα, όµως, πρέπει να υπάρχει ευταξία και νοικοκύρεµα
στις οµάδες. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ο κύριος Υπουργός επί σαράντα πέντε λεπτά µας µίλησε για

τις τρεις πληγές του ελληνικού αθλητισµού. Σωστά: Βία, ντό-
πινγκ, χειραγώγηση. Δεν µας απάντησε, όµως, στο εξής ερώ-
τηµα: Ποιος ευθύνεται; Πού βρίσκονται οι αιτίες; Μα, πέρασαν
δεκάδες αθλητικά νοµοσχέδια διαχρονικά. Αντιµετωπίστηκαν;
Όχι µόνο δεν αντιµετωπίστηκαν, αντιθέτως γιγαντώθηκαν αυτά
τα προβλήµατα. 

Είπε ο κ. Μπουκώρος προηγουµένως ότι τα γήπεδα είναι
χώροι άµιλλας. Καµµία αντίρρηση. Βεβαίως. Μόνο που στο επαγ-
γελµατικό ποδόσφαιρο είναι αρένα, είναι πεδίο σύγκρουσης επι-
χειρηµατικών συµφερόντων. 

Και την ίδια στιγµή άλλος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
ο κ. Πλεύρης, είπε ότι η οπαδική βία προέρχεται από τους παρά-
γοντες. Ντροπή! Από τους παράγοντες, από τους ανθρώπους
που βάζουν πλάτη, που βάζουν το χέρι στην τσέπη, που δίνουν
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όλο τους τον καλύτερο εαυτό για να µπορεί να σταθεί ο ελληνι-
κός ερασιτεχνικός αθλητισµός; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Εµείς το λέµε καθαρά ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ότι
η µήτρα της οπαδικής βίας είναι η ίδια η επιδίωξη του µέγιστου
κέρδους και µάλιστα µε κάθε τρόπο. Γιατί βασιλεύουν αυτά χρό-
νια ολόκληρα; Είναι της µοίρας γραφτό; Είναι κάποια θεϊκή τιµω-
ρία; Είναι γιατί έχει έλλειψη παιδείας ο ελληνικός λαός; Είναι
γιατί υπάρχει ο εκάστοτε υποτίθεται άσχετος Υπουργός; Εµείς
δεν πιστεύουµε τίποτα από όλα αυτά. Το ότι το ποδόσφαιρο έχει
γίνει συνώνυµο του εµπορεύµατος που πουλιέται και αγοράζεται
και βγάζει παίκτες µηχανές δεν σας λέει τίποτα; 

Εκφράσατε όλοι τη λύπη σας για τον Δανό ποδοσφαιριστή,
τον Έρικσεν, που κατέρρευσε µέσα στο γήπεδο. Ο απινιδωτής
βεβαίως και είναι ένα το κρατούµενο. Και είναι ένα ερώτηµα
πόσα γήπεδα της χώρας µας, πόσοι αθλητικοί χώροι έχουν απι-
νιδωτές. Πόσοι, όµως, και πόσοι οι παίκτες έχουν υποστεί τις συ-
νέπειες της εντατικοποίησης για να αυξάνουν τα κέρδη τους οι
µεγαλοεπιχειρηµατίες, παίκτες που λιποθυµούν µε καρδιακά
επεισόδια, που χάνουν ακόµα και τη ζωή τους µέσα στα γήπεδα; 

Είναι άλλος ο κόσµος της κ. Σακοράφα, του κ. Μαυρωτά -εν-
νοώ ως αθλητές µε την ιστορία που έχουν- και είναι άλλο πράγµα
ο κόσµος του εµπορευµατοποιηµένου αθλητισµού. Δεν θα τα βά-
λουµε όλα σε ένα τσουβάλι. Όχι βέβαια. 

Πώς, λοιπόν, µπορούν να θεσπιστούν κανόνες -που θεσπίζον-
ται κανόνες, εµείς δεν λέµε ότι δεν θεσπίζονται κανόνες- και να
είναι αποτελεσµατικοί όταν κυριαρχεί η δύναµη του ισχυρού; 

Το ΚΚΕ προφανώς και αντιµάχεται τη βία, το ντόπινγκ, τη χει-
ραγώγηση αγώνων, τον τζόγο, γιατί απλά αντιµάχεται τη µήτρα
όλων αυτών που είναι το ίδιο το σάπιο σύστηµα το οποίο υπηρε-
τείτε και για το οποίο δεν λένε κουβέντα. «Φερµουάρ», κουβέντα
κανένας, κανένα από τα άλλα κόµµατα. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες, καταθέσαµε ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα τρεις τροπολογίες και νοµίζω ότι είναι υποχρεωµένος ο
Υπουργός να πάρει θέση και να µας πει αν τις κάνει δεκτές και
αν δεν τις κάνει, να µας αιτιολογήσει γιατί δεν τις κάνει δεκτές.
Μπορεί να είµαστε «η µέρα µε τη νύχτα», να είµαστε δύο διαφο-
ρετικοί κόσµοι, αλλά έχει την υποχρέωση ο Υπουργός να πάρει
θέση. 

Η πρώτη αφορά τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των προπονη-
τών που είναι κάτοχοι πτυχίου ΣΕΦΑΑ. Κατανοητό ότι κάνετε εκ-
δούλευση στην ΕΠΟ, στις ΠΑΕ, στους µεγαλοεπιχειρηµατίες.
Αλλά, πείτε και µια κουβέντα σε όσους περιµένουν να δουν τε-
λικά τι θα γίνει µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Η τροπολογία
µας δεν είναι ούτε πρόχειρη ούτε αναιτιολόγητη, την έχουµε ξα-
νακαταθέσει. Δεν την είχατε κάνει δεκτή και απ’ ό,τι φαίνεται µάλ-
λον δεν θα την κάνετε. Και µας είπατε ότι οι διατάξεις έτυχαν
συζήτησης µε τους φορείς. 

Ερώτηµα. Συζητήσατε µε την πανεπιστηµιακή κοινότητα;
Ακόµα και τις συζητήσεις και µε ποιους επιλέγετε να κάνετε δια-
βούλευση τις «κόβετε και τις ράβετε» στα µέτρα σας. Σεβόµαστε
τους πτυχιούχους, λέει ο κ. Γιάννης Λοβέρδος. Και µάλιστα µέµ-
φεται το κόµµα µας γι’ αυτό που είπαµε, ότι η ΕΠΟ είναι µια ιδιω-
τική εταιρεία. Γιατί, τι είναι; Ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων
τι είναι; Δεν εκπροσωπεί τους βιοµηχάνους; Η ΕΠΟ τι εκπροσω-
πεί; Δεν εκπροσωπεί τους µεγαλοεπιχειρηµατίες στον χώρο του
ποδοσφαίρου, δεν εκπροσωπεί τις ΠΑΕ; 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά ήρθε η εκπρόσωπος της ΕΠΟ στην
ακρόαση των φορέων και είπε ψέµατα ανήκουστα και δεν υπήρξε
το φιλότιµο από την πλευρά της Κυβέρνησης να του πει: «Μα, τι
λες εδώ; Τι είναι αυτά τα ψέµατα που λες;». 

Σας έστειλε επιστολή ο κοσµήτορας του Πανεπιστηµίου Θεσ-
σαλίας. Πάρτε θέση απέναντι σε αυτά τα ζητήµατα. 

Η δεύτερη αφορά την επίλυση του προβλήµατος καταβολής
δεδουλευµένων αποδοχών του τακτικού προσωπικού των αθλη-
τικών οµοσπονδιών και αθλητικών ενώσεων και την καταβολή των
ασφαλιστικών εισφορών. Ένα δίκαιο αίτηµα. Πάρτε θέση, κάντε
το δεκτό. 

Και η τρίτη τροπολογία είναι µια διορθωτική-βελτιωτική παρέµ-
βαση που πρέπει να κάνετε, παρά το θετικό αντίκτυπο που είχε

το άρθρο 55 του ν.4603/2019 παράγραφος 2. Δεν προβλέπει τη
δυνατότητα µεταφοράς του προσωπικού από ένωση ή οµοσπον-
δία σε άλλη ένωση ή οµοσπονδία να επεκτείνεται, όχι µόνο σε
όσους κατέχουν οργανικές θέσεις, αλλά και σε όσους κατέχουν
προσωποπαγείς θέσεις. 

Για τις επαγγελµατικές κατηγορίες του ποδοσφαίρου, είπαµε
ότι αυτή η αναδιάρθρωση που γίνεται προφανώς δεν γίνεται
πρώτη φορά. Είχαµε αναδιαρθρώσεις κάθε φορά που εκτροχια-
ζόταν αυτή η άθλια κατάσταση του χώρου του ποδοσφαίρου,
προσπαθώντας η κάθε Κυβέρνηση να κρατήσει αυτή την άθλια
κατάσταση σε µια ισορροπία. Και εδώ το κριτήριο είναι η προ-
στασία του επαγγελµατικού εµπορευµατοποιηµένου ποδοσφαί-
ρου. 

Εµείς είχαµε σκοπό να ψηφίσουµε «παρών». Δεν θα το ψηφί-
σουµε, όµως. Θα το καταψηφίσουµε. Και ξέρετε γιατί; Γιατί φέρ-
νετε µία κυβερνητική τροπολογία στο άρθρο 1 που προβλέπει τη
δηµιουργία βήτα οµάδας σε µία ΠΑΕ για τη συµµετοχή της σε
κατώτερα πρωταθλήµατα, ακόµα και ερασιτεχνικά, που δηµιουρ-
γεί προϋποθέσεις αλλοίωσης πρωταθληµάτων ανισότητας δυνα-
µικού των οµάδων, εφόσον θα µπορεί να παίζει ακόµα και µε
επαγγελµατίες παίκτες σε σχέση µε τις υπόλοιπες οµάδες. Δη-
λαδή, δηµιουργεί προβλήµατα τόσο στις οµάδες όσο και στα
πρωταθλήµατα µε τους όρους της συµµετοχής που τους ορίζει
η ΕΠΟ, δηλαδή οι ΠΑΕ. 

Επίσης -και ευχαριστώ για την ανοχή, κυρία Πρόεδρε- σε σχέ-
ση µε την ασφάλιση των αθλητών στο άρθρο 42 θα ψηφίσουµε
«παρών» και θα ψηφίσουµε «παρών», γιατί το κόµµα µας πάντα
ήταν υπέρ της ασφάλισης των αθλητών. Αλλά, θεωρεί ότι πρέπει
να είναι πλήρη τα ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά δικαιώµατα,
χωρίς καµµία κυβερνητική και εργοδοτική «τρίπλα» και παλεύει
για όλα αυτά. 

Ενσωµατώνετε µια διάταξη στο άρθρο 42 µαζί µε άλλες που
διαφωνούµε κάθετα. Σε µια προσπάθεια να αµβλυνθούν σε κά-
ποιο βαθµό τα υπαρκτά τεράστια προβλήµατα είναι δυνατόν οι
αθλητές να υπογράφουν ιδιωτικά συµβόλαια αθλητικών υπηρε-
σιών τα οποία θα κατατίθενται σε οµοσπονδίες και που αν τα εν
λόγω οικονοµικά ανταλλάγµατα ανέρχονται κατ’ ελάχιστο στο
ποσό των 3.000 ευρώ καθιερώνεται υποχρεωτική ασφάλιση του
αθλητή µε εισφορά ύψους 1%. 

Πρόκειται, κατά την άποψή µας, για µια ατελέσφορη, προκλη-
τική θα έλεγα, ρύθµιση που δεν λύνει σε καµµία περίπτωση προ-
βλήµατα. Διότι πρώτον είναι δυνητική η υπογραφή του ιδιωτικού
συµφώνου, δηλαδή αν επιθυµεί ο ιδιοκτήτης της οµάδας. Και
κατά δεύτερον, ποιος είναι αυτός που θα υπογράφει τα ιδιωτικά
συµφωνητικά; Θα είναι ο αθλητής; Θα είναι το σωµατείο; Ποιος
θα είναι; 

Τέλος, σε σχέση µε τα άρθρα 49 και 50 σχετικά µε τον έλεγχο
νοµιµότητας αποφάσεων διοικητικού συµβουλίου ΟΑΚΑ και τον
έλεγχο νοµιµότητας αποφάσεων διοικητικού συµβουλίου του
ΣΕΦ µε βάση τον «ΠΕΛΟΠΑ», τι σηµαίνει «περιουσιακή αυτοτέ-
λεια του ΟΑΚΑ» ή «του ΣΕΦ»; 

Πρέπει να µας το εξηγήσετε. Δηλαδή να αξιοποιεί τις εγκατα-
στάσεις του για να κάνει τι; Είναι φανερό ότι αποτελεί ένα ακόµα
βήµα στην πλήρη ιδιωτικοποίηση δηµόσιων αθλητικών κέντρων,
όπως του Αγίου Κοσµά, του ΟΑΚΑ, του ΣΕΦ, και την παράδοση
άνευ όρων στα επιχειρηµατικά συµφέροντα. Και σαν να µην φτά-
νει αυτό, µε δηµόσια δαπάνη η Κυβέρνηση επισκευάζει αθλητικές
εγκαταστάσεις λέγοντας πως δεν έχει γίνει τίποτα στο παρελθόν
από άλλους Υφυπουργούς και κυβερνήσεις. Που όντως έτσι
είναι. Γιατί; Είναι ένα πρόσχηµα, είναι ένας τρόπος για να τις πα-
ραδώσει σε εκλεκτούς επιχειρηµατίες ευεργέτες! 

Τι γίνεται µε τις νέες εγκαταστάσεις τένις του ΟΑΚΑ; Ποιος τις
έφτιαξε, κύριε Υπουργέ, και ποιος θα τις εκµεταλλευτεί; Τι θα
γίνει µε τα κολυµβητήρια του ΟΑΚΑ; Πώς έγινε και φύσηξε αέρας
και πήγαν τα χρήµατα και τα αντισταθµιστικά έργα από τον Άγιο
Κοσµά στο ΟΑΚΑ; Το ΟΑΚΑ δεν είναι ιδιωτικός φορέας, είναι του
δηµοσίου, είναι του κράτους, είναι του λαού. Δεν µπορείτε να
παίζετε έτσι µε αυτά τα ζητήµατα. 

Θεωρούµε ότι ο αθλητισµός είναι ένα δηµόσιο κοινωνικό
αγαθό και προφανώς δεν µπορεί να µπει στη λογική του κέρ-
δους. Όσο είναι στη λογική του κέρδους, αυτά τα φαινόµενα που
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αναλύσατε πολύ σωστά, αυτά θα έχουµε. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευ-

χαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο στη συζή-

τηση του νοµοσχεδίου στις επιτροπές όσο και στην πρωτολογία
µου σας επισήµανα τα βασικά ζητήµατα που θέτει το νοµοσχέδιο
και φυσικά τις αναγκαίες αλλαγές οι οποίες πρέπει να γίνουν. Μί-
λησα για αλλαγές, αγαπητοί συνάδελφοι, που σέβονται και δια-
σφαλίζουν τα δικαιώµατα των αθλητών, καθώς επίσης των προ-
πονητών και των αθλητικών φορέων. 

Κύριε Υπουργέ, στις 20 Ιανουαρίου του 2020 έρχεται τροπο-
λογία για την πολυϊδιοκτησία. Στις 25 Φλεβάρη του 2020 υπο-
γράφεται το µνηµόνιο συνεργασίας για την ολιστική µελέτη
µεταξύ του Πρωθυπουργού της χώρας κ. Μητσοτάκη και της
FIFA-UEFA. Στις 30 Νοεµβρίου του 2020 ωστόσο καταθέτουµε,
µε τον συνάδελφο Ανδρέα Λοβέρδο, ερώτηση για να έρθει στη
Βουλή η ολιστική µελέτη, για να ενηµερωθεί τόσο η επιτροπή
όσο και το Σώµα της Βουλής. Αυτή η ολιστική µελέτη έρχεται
µετά από αρκετούς µήνες και συγκεκριµένα τη φέρνετε σήµερα
στην Ολοµέλεια και θα έλεγα ότι δεν χρειάζεται να πω κάτι πε-
ρισσότερο. Ο καθένας µπορεί να εξαγάγει τα συµπεράσµατά
του. 

Έρχοµαι στο ιδιώνυµο. Περνώ στο ιδιώνυµο και στην απαγό-
ρευση µετατροπής ή αναστολής των ποινών για την αθλητική βία.
Κύριε Υπουργέ, σας το είπα στις επιτροπές, σας το είπα και το
πρωί στην πρωτολογία µου, η αυστηροποίηση των ποινών δεν θα
λύσει το πρόβληµα. Η βία είναι ένα σύνθετο γεγονός. Μάλιστα,
θα έλεγα ότι η βία είναι ένα θέµα κουλτούρας και παιδείας. Είναι
θέµα διαπαιδαγώγησης. Θέλει χρόνο και θέλει πολλές-πολλές
ενέργειες. 

Η καταπολέµηση πρέπει να ξεκινά από το σχολείο. Το σχολείο
παίζει πρωτεύοντα ρόλο. Μέσα από το σχολείο εµπεδώνονται
τόσο η άµιλλα όσο και το «ευ αγωνίζεσθαι». Ωστόσο, αγαπητοί
συνάδελφοι, η νοµοθεσία σήµερα υπάρχει και είναι αποτρεπτική.
Άρα, δεν νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι χρειάζεται περαιτέρω αυ-
στηροποίηση.

Τώρα πάµε στο ζήτηµα των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
αποφοίτων ΣΕΦΑΑ. Είναι ένα θέµα που θα έλεγα ότι έχει λάβει
χώρα όλες αυτές τις µέρες και έχει συζητηθεί από άκρη σε άκρη
σε όλες τις πανεπιστηµιακές σχολές ΣΕΦΑΑ της χώρας. Ειπώθη-
καν πολλά από όλες τις πτέρυγες. Οι απόφοιτοι µε ειδικότητα
ποδόσφαιρο, ένα είναι το γεγονός, είναι σε οµηρία. Εδώ και χρό-
νια παλεύουν για να µπορέσουν να ασκήσουν το επάγγελµά
τους, σύµφωνα φυσικά µε την ειδικότητα που παίρνουν βάσει του
πτυχίου τους από τα ΣΕΦΑΑ. Δηλαδή δεν τους αποδίδεται το δί-
πλωµα προπονητή µε την αποφοίτησή τους και τούτο χωρίς να
υφίστανται τα σεµινάρια που απαιτεί η ΕΠΟ. Μάλιστα, πρόκειται
για σεµινάρια µε τα αντίστοιχα δίδακτρα, δίδακτρα που στο σύ-
νολό τους µε το «UEFA Pro» φτάνουν τις 6.000 ευρώ. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, φέρνετε µια ρύθµιση λέγοντας πως
δίνετε λύση στους αποφοίτους των ΣΕΦΑΑ µε ειδικότητα ποδό-
σφαιρο, λέγοντας πως ακολουθείτε, όπως είπατε, τη µεσαία οδό
και ότι σέβεστε φυσικά και το αυτοδιοίκητο. Τελικά αυτό που κά-
νετε είναι να οξύνετε ακόµα περισσότερο το πρόβληµα και µάλι-
στα τους δίνετε µε το νοµοσχέδιο το «UEFA Β» ως δίπλωµα
προπονητή. Δηλαδή στους πτυχιούχους ΣΕΦΑΑ των πανεπιστη-
µίων µας τους δίνει το δικαίωµα να διδάξουν µέχρι και το Α’ το-
πικό, να είναι προπονητές µέχρι και το Α’ τοπικό. Οδηγείτε τους
αποφοίτους µε ειδικότητα το ποδόσφαιρο διά νόµου στα σεµι-
νάρια. Και βάζετε εδώ την ΕΠΟ απόλυτο κυρίαρχο. Και φυσικά
την βάζετε απόλυτο κυρίαρχο στο επαγγελµατικό µέλλον αυτών
των πτυχιούχων.

Πρόταση καθαρή και µία, δώστε τη δυνατότητα στους αποφοί-
τους αυτούς να πάρουν το πτυχίο ή το δίπλωµα «UEFA Β», ώστε
να είναι προπονητές επαγγελµατικών κατηγοριών. Δεν µπορεί
και δεν πρέπει η ΕΠΟ να πιστοποιεί µέσω των σεµιναρίων επι-
στήµονες προπονητές µε σεµινάρια των 1.000 ευρώ για το

«UEFA Α» ή των 5.000 ευρώ, όπως ανέφερα, για το «UEFA Pro».
Αγαπητοί συνάδελφοι, η ακρόαση των φορέων ήταν αποκαλυ-

πτική, οµοίως και τα υποµνήµατα που κατατέθηκαν στην επι-
τροπή µας για την επίµαχη διάταξη για τα ΣΕΦΑΑ της χώρας.
Συγκεκριµένα οι σχολές τόσο του Καποδιστριακού Πανεπιστη-
µίου όσο και του Αριστοτελείου και του Δηµοκριτείου και του Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλίας, τα ίδια τα πανεπιστήµια µάς ανέφεραν
µε σαφήνεια ότι τα προσόντα που αποκτούν οι απόφοιτοι των
ΣΕΦΑΑ, οι ώρες διδασκαλίας, τα µαθήµατα και η παιδαγωγική
επάρκεια είναι τέτοια ώστε µπορούν ουσιαστικά να πάρουν το
πτυχίο ή το δίπλωµα προπονητή ποδοσφαίρου. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, σας προτείναµε, εφόσον τα σεµινάρια
επιβάλλονται από την UEFA, όπως είπατε, να διεξάγονται εντός
του πανεπιστηµιακού πλαισίου σπουδών και µάλιστα στο τελευ-
ταίο εξάµηνο σπουδών χωρίς φυσικά κανένα κόστος για τους
φοιτητές. Και µετά από την αποφοίτησή τους ουσιαστικά να πά-
ρουν και το δίπλωµα προπονητή ποδοσφαίρου. 

Δεν έχετε κάτι περισσότερο να κάνετε από το να την υιοθετή-
σετε. Και να είστε και σίγουροι, κύριε Υπουργέ, και εσείς και ο
Γενικός Γραµµατέας, ότι αφότου υιοθετηθεί από εσάς εµείς θα
ψηφίσουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο. Άλλωστε οι ίδιοι καθηγητές
που διδάσκουν στα ΣΕΦΑΑ είναι αυτοί οι οποίοι διδάσκουν τα σε-
µινάρια στην ΕΠΟ. Βγάλτε λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, τα συµ-
περάσµατά σας. Ωστόσο σηµειώνω και πάλι, όπως είπα και το
πρωί, ότι τα επαγγελµατικά δικαιώµατα που αποδίδονται από το
κράτος εντός πλαισίου προσόντων, τα θέτει ο ΕΟΠΠΕΠ και όχι
από η ΕΠΟ µέσω των σεµιναρίων. 

Επίσης, µε συναφές πλαίσιο να σηµειώσω ότι η Εθνική Σχολή
Προπονητών δεν πρέπει να αποτελεί, κύριε Υπουργέ, αφορµή
για υπονόµευση των πτυχίων των ΣΕΦΑΑ. Ταυτόχρονα, κύριε
Υπουργέ, δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν ότι υπάρχουν αθλήµατα όπου
δεν υπάρχουν µέλη ΔΕΠ αλλά ΕΕΠ, δηλαδή ειδικό εκπαιδευτικό
προσωπικό, όπως για παράδειγµα στο βόλεϊ όπου και εδώ ου-
σιαστικά χρειάζεται πρόβλεψη. Άρα χρειάζεται να το προβλέ-
ψετε. Όπως επίσης θα πρέπει να προβλέψετε την πιστοποίηση
των αποφοίτων των ΙΕΚ στην προπονητική από µέλη ΔΕΠ και
ΕΕΠ των ΣΕΦΑΑ.

Επίσης, θετική η αύξηση σ' ό,τι αφορά το µετοχικό κεφάλαιο
των οµάδων της Super League 1 στα 700.000 ευρώ και για τις δε
οµάδες της Super League 2 στα 350.000 ευρώ και φυσικά οι εγ-
γυητικές αντίστοιχα στις 200.000 ευρώ και 150.000 ευρώ. 

Τέλος, σηµειώνω πως είµαστε υπέρ της παραχώρησης του γη-
πέδου του Βοτανικού στον «Παναθηναϊκό», αλλά και για τον
«Ολυµπιακό». Είµαστε υπέρ της ρύθµισης για την ιστορική οµά-
δα του «Πανιωνίου». Ο «Πανιώνιος» έχει µια µεγάλη προσφορά
στο ελληνικό ποδόσφαιρο και του πρέπει αυτή η τιµή, όπως ανέ-
φερα και νωρίτερα.

Σ' ό,τι αφορά τις αναπτυξιακές οµάδες, κύριε Υπουργέ, είπαµε
πράγµατι ότι είµαστε υπέρ της πρότασης αυτής, γιατί έχουν τον
αναπτυξιακό χαρακτήρα και τίποτα περισσότερο. Σας καλούµε
να λάβετε υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις µας έστω και την τελευταία
στιγµή.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Κωνσταντόπουλε.
Ο κ. Κωνσταντίνος Μάρκου, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον

λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από λίγη ώρα -δεν ήσασταν εσείς στην Έδρα- γίναµε πάλι

µάρτυρες της παρουσίας του κυρίου Υπουργού µε ένα ύφος και
µε κάποιες εκφράσεις οι οποίες πραγµατικά υποβιβάζουν και
προσβάλλουν το Κοινοβούλιο.

Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Μωραΐτης, πολύ
καλοπροαίρετα ξεκίνησε την οµιλία του, λέγοντας ότι «χαίροµαι,
κύριε Υπουργέ, που σήµερα η εισήγησή σας ήταν σε άλλο ύφος
και σε άλλο τόνο».

Θα σας πω µια παροιµία. Κάποτε ένας σκορπιός θέλησε να πε-
ράσει το ποτάµι, αλλά επειδή δεν ήξερε κολύµπι, ζήτησε από τον
βάτραχο να τον µεταφέρει. Του λέει ο βάτραχος ότι «δεν σε µε-
ταφέρω, γιατί θα µε δαγκώσεις και θα πεθάνω». Του λέει ο σκορ-
πιός δεν το κάνω αυτό, γιατί άµα σε δαγκώσω, θα βουλιάξουµε,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15207



θα πεθάνουµε και οι δύο». Λέει ο βάτραχος: «Σωστό είναι αυτό,
λογικό. Έλα, ανέβα». Ανεβαίνει και στα µισά του ποταµού γυρίζει
ο σκορπιός και τον τσιµπάει. Και όπως βούλιαζαν και οι δύο, του
λέει ο βάτραχος: «Καλά, γιατί το έκανες; Τώρα θα πεθάνουµε και
οι δύο». Η απάντηση του σκορπιού ήταν: «Δεν µπορούσα να αν-
τισταθώ στη φύση µου».

Έτσι, λοιπόν και ο κύριος Υπουργός δεν µπόρεσε να αντιστα-
θεί νωρίτερα. Λυπάµαι.

Κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, έχετε πλέον παρελθόν
πρόσφατο. Παρελθόν έχετε, αλλά πλέον έχετε πρόσφατο παρελ-
θόν. Η έφοδός σας µε την καθοδήγηση του Υπουργού και η υπο-
στήριξη από το περιβάλλον του Μεγάρου Μαξίµου είχε ως
εκτελεστή τον κ. Αυγενάκη και αυτό ο χώρος του αθλητισµού δεν
θα το ξεχάσει.

Η δίχρονη θητεία σας, κύριε Υπουργέ, είναι καλή µόνο για
τους εκλεκτούς σας και γνωρίζετε πολύ καλά ότι όποιον υποστη-
ρίξατε, ό,τι πιάσατε στα χέρια σας και εκτέθηκε στη δηµόσια
σφαίρα ο κόσµος του αθλητισµού το απέρριψε, το αποδοκίµασε,
πλην ελαχίστων εξαιρέσεων.

Είναι χαρακτηριστικό ότι και στις επιτροπές κυρίως κάνατε την
οµιλία σας µε αναφορά στα πεπραγµένα σας, για να παρουσιά-
σετε το σηµερινό νοµοσχέδιο σαν µια συνεχόµενη προσπάθεια
δήθεν αλλαγών. Βέβαια, το γεγονός ότι ξεκινήσατε τους τρεις
πυλώνες σας µε το άρθρο 14 για το ιδιώνυµο, δεν είναι τίποτα
άλλο από µια συνειδητή προσπάθεια να κρύψετε την έλλειψη πο-
λιτικής σας στον αθλητισµό και να το κάνετε αυτό, γιατί το ση-
µερινό νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν λύνει κανένα πρόβληµα του
επαγγελµατικού ποδοσφαίρου, αλλά κυρίως γιατί αποφεύγετε
συνειδητά να αγγίξετε τα συµφέροντα της διαπλοκής και τη δια-
φθορά που το διακατέχει.

Το νοµοσχέδιο που µας φέρατε και διαλαλούσατε ότι θα βά-
λετε τάξη στο επαγγελµατικό ποδόσφαιρο δεν µειώνει κανένα
πραγµατικό πρόβληµα. Δεν αγγίζει, όχι να λύσει, ούτε καν το
ακουµπά. Πρόκειται για µια ατολµία αποσπασµατική.

Παρένθεσις: Καµαρώνετε τη ροή των νοµοσχεδίων σας. Εί-
πατε τέσσερα νοµοσχέδια µέχρι τώρα και έπονται και άλλα. Τι
σηµαίνει αυτό σε κάποιον που σκέπτεται λογικά; Ότι δεν έχετε
ένα συγκεκριµένο ολιστικό πρόγραµµα ή µια συγκεκριµένη
πλήρη πολιτική και κάθε τόσο «απόψε αυτοσχεδιάζουµε», που
λέει και ο Πιραντέλλο. Δεν είναι προσόν αυτό, το ότι φέρνετε δια-
δοχικά -αφήστε τις νυχτερινές τροπολογίες- αποσπασµατικά και
à la carte, επιλογή ατάκτως ειρηµένων διατάξεων που δεν πρέπει
να επηρεάσουν τα κακώς κείµενα στον χώρο του ποδοσφαίρου
κυρίως.

Τολµήστε, αλλά δεν µπορείτε να το κάνετε, να ψηφίζουν στις
εκλογές ΕΠΟ όλα τα σωµατεία και όχι οι ενώσεις. Μόνο µε αυτό
το άνοιγµα στα σωµατεία θα µειωθεί η διαφθορά και η διαπλοκή.
Συζητήστε σε αυτό αν η UEFA έχει αντιρρήσεις. Συζητήστε και
διεκδικήστε το.

Σπεύσατε να καταργήσετε την απλή αναλογική στις εκλογές
σωµατείων και των οµοσπονδιών. Αυτό θα ήταν βασικά η ανανέ-
ωση. Έτσι το σύστηµα θα έφερνε την πραγµατική ανανέωση. Μι-
λάµε για 85% ανανέωση. Ωραία! Αν κατεβάζετε και το όριο
ηλικίας στα εξήντα, θα είχαµε 100% ανανέωση. Νόµο κάνετε, δεν
γίνεται αλλιώς.

Βλέπουµε και τις συνέπειες τώρα και στην καλαθοσφαίριση.
Έχασε πάλι τη σηµερινή προσφυγή, από ό,τι έµαθα. Δεν ξέρω
αν το επιβεβαιώνετε και θα συνεχίσετε να αντιπαρατίθεστε µε
τον Βασιλακόπουλο, µε τον Χαρδαλιά και µε τον Χρυσοχοΐδη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ας έρθουµε τώρα στο εξής. Λέµε ωραία λόγια: Συναίνεση.
Υπάρχουν διαφορετικές αφετηρίες, αλλά µπορούν να υπάρχουν
ελάχιστα. Φέρτε µια διάταξη στο επόµενο νοµοσχέδιο οι ΠΑΕ ως
ανώνυµες εταιρείες να περάσουν στο Υπουργείο Ανάπτυξης και
τότε θα δείτε τη συναίνεσή µας και όχι µόνο από εµάς.

Μας απορρίψατε την τροπολογία, γιατί είπατε ότι ήταν πρό-
χειρη. Τα ίδια λέει και η τροπολογία του ΚΚΕ. Ο Κυβερνητικός
τους Εκπρόσωπος είπε ότι την έχουν καταθέσει ξανά. Γιατί δεν
δέχεστε να µη νοµιµοποιείτε την ΕΠΟ στην παρανοµία, για να
δίνει πλέον τα πτυχία στους αθλητές που τα δικαιούνται; Κρίνε-

στε από αυτό το κοινό, να ξέρετε.
Έρχοµαι τώρα στην ολιστική µελέτη. Μας τη δώσατε σήµερα

που συζητείται το νοµοσχέδιο. Κοιτάξτε το εξής. Είπαµε ότι η
ολιστική µελέτη της UEFA έχει πρόληψη και καταστολή. Μόνο
καταστολή επιλέξατε. Της έριξα µια γρήγορη µατιά. Στις σελίδες
89 και 90, µε τίτλο «Safety and Security», λέει δύο µείζονες συ-
στάσεις: Πρώτον, στρατηγικές για να παραµένουν οι ταραξίες
µακριά από τα µατς εµάς και δεύτερον, Εθνικό Σύστηµα Πιστο-
ποίησης Ασφαλών Σταδίων.

Πρόληψη είναι αυτό, κύριε Υπουργέ και δεν είναι η καταστολή
που φέρνετε εσείς.

Θα σχολιάσω σε αυτό που οι οπαδοί του «ΕΡΓΟΤΕΛΗ» γρά-
φουν σε µια ανακοίνωσή τους. Ελπίζω ότι την έχετε δει: «Οι οπα-
δοί δεν έχουµε να χωρίσουµε τίποτα µεταξύ µας. Αντίθετα, µας
χωρίζει άβυσσος από τους καταστροφείς του ποδοσφαίρου µας,
από κάθε υπηρέτη του διεφθαρµένου συστήµατος». Υπογράψτε
το. Πατριώτες σας είναι.

Τέλος, την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι ενιαία και
επειδή έχει ουσιαστικά δύο µείζονα ζητήµατα, που αυτά είναι το
ποσοστό που θα πάρει ο «Ερασιτέχνης Παναθηναϊκός» και η διά-
ταξη που αφορά κυρίως στον «Πανιώνιο», θα την ψηφίσουµε θε-
τικά.

Όµως, οφείλουµε να διευκρινίσουµε κατηγορηµατικά ότι
υπάρχουν τρία άρθρα τα οποία πραγµατικά είναι δύσκολα σε
µας, αν ήταν µόνα τους να τα ψηφίσουµε.

Πάω ανάποδα. Έρχεστε άλλη µια φορά και παρατείνετε τη θη-
τεία στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Ανταγωνισµού. Σας το είπα
ότι δεν πρόκειται να προλάβει και να κάνουµε πρωταθλήµατα.
Από τον Φεβρουάριο ετοιµάζατε τα τεκταινόµενα. Τώρα δίνετε
µια ακόµα παράταση. Ούτε µέχρι τον Οκτώβριο που θα δώσετε
θα κάνει σωστό έλεγχο.

Δεύτερον, λέτε για το Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών Στε-
λεχών. Πάλι µπίζνες και δουλειές ετοιµάζετε. Στη Γενική Γραµ-
µατεία έχει διαµορφωθεί και στελεχωθεί Τµήµα Επιστηµονικής
Υποστήριξης -υποθέτω ότι το ξέρετε- µε υπαλλήλους µε προ-
σόντα, µεταπτυχιακά, διδακτορικά και πτυχία. Έχουν ήδη δια-
µορφωθεί σχολές επιµόρφωσης σε συνεργασία µε τον κρατικό
οργανισµό επιµόρφωσης των ΕΚΔΔΑ, που µπορούν να κάνουν
αυτή τη δουλειά που το ινστιτούτο που εσείς φτιάχνετε θέλετε
να το κάνει. Μάλλον, µπίζνες µε ΜΚΟ και φορείς.

Τέλος, ρωτώ -και τελειώνω πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε- το
εξής: Οι ΠΑΕ που θα έχουν δεύτερη οµάδα θα έχουν δύο ψή-
φους στη Λίγκα; Δεν είδα πουθενά όσον αφορά στις ψήφους
τους. Παρά το γεγονός ότι ήταν παραπληροφόρηση αυτό που
είπατε, ελπίζω να είναι και δική σας και να µην είναι σκοπούµενη.

Δεν έχουν οι άλλες χώρες δεύτερη οµάδα στα πρωταθλήµατα,
κύριε Γενικέ. Μόνο η Ολλανδία έχει και όπως είπε και η οµιλήτριά
µας, η κ. Χρηστίδου, στην Αγγλία υπάρχει ειδικό πρωτάθληµα
των δεύτερων οµάδων. Στη Γερµανία και Ισπανία συµµετέχουν
µόνο στις χαµηλές κατηγορίες, όχι στην κατηγορία κάτω από την
πρώτη τους κατηγορία. Θα δηµιουργηθεί ένα τεράστιο πρό-
βληµα, το οποίο πραγµατικά θα το βρείτε και θα το βρούµε µπρο-
στά µας. 

Τέλος, µας είπατε, µε αρκετό ύφος και αποκάλυψη, ότι στο
ΣΕΓΑΣ δεν µπορούν να πάρουν δελτίο αθλητές άνω των τριάντα
πέντε ετών. Κατ’ αρχάς το φέρατε στις νοµοτεχνικές. Αν είναι δυ-
νατόν αυτό να είναι νοµοτεχνική ρύθµιση. Δείχνει µια προχειρό-
τητα, αλλά εν πάση περιπτώσει να δείξουµε κατανόηση, µεγάλο
είναι το νοµοσχέδιο. Ξέρετε κάτι –και σας µιλάω ειλικρινά ως για-
τρός- στο ΣΕΓΑΣ, ο στίβος, δεν είναι µια δραστηριότητα για να
διατηρούµε ευεξία και καλή φυσική κατάσταση, αλλά είναι αντα-
γωνιστικός αθλητισµός σκληρός. Το ξέρετε λοιπόν ότι πάνω από
τα τριάντα πέντε –δεν θέλω να γίνω µάντης κακών- µπορεί να δη-
µιουργηθούν προβλήµατα υγείας σε ανθρώπους που µε το
όραµα του αθλητισµού µπορεί να συµµετάσχουν για να λάβουν
µέρος στον Μαραθώνιο, στα τρεις χιλιάδες µέτρα steeples, στα
πέντε, στα δέκα χιλιάδες, γιατί θα έχουν τη δυνατότητα να λά-
βουν µέρος; Παίρνετε αυτήν την ευθύνη απλώς για να κάνετε µια
ποµφόλυγα; Πολύ φοβούµαι ότι θα γίνω µάντης κακών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
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ριστώ, κύριε Μάρκου.
Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανα-

στάσιος Μπαρτζώκας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι ανα-

λύθηκε ενδελεχώς από τον Υπουργό το νοµοσχέδιο, και όλες τις
προηγούµενες µέρες αλλά και σήµερα. Επίσης, είµαι βέβαιος ότι
απαντήθηκαν όλα τα ερωτήµατα. Θα ήθελα εδώ να πω ότι το να
κάνουµε αντιπολίτευση είναι θεµιτό και όχι απλά θεµιτό, αλλά
είναι και παραγωγικό. Είναι η βάση της δηµοκρατίας και είναι και
υποχρέωση της αντιπολίτευσης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. 

Ωστόσο, αυτές τις µέρες, επιτρέψτε µου ως εισηγητής και
µέλος της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων να πω ότι η εντύ-
πωση που αποκόµισα είναι ότι οποιαδήποτε αντιπολίτευση έγινε
-το λέω µε σεβασµό και καλοπροαίρετα- ήταν προσχηµατική. 

Τι θέλω να πω; Έχουµε ένα νοµοσχέδιο, το τέταρτο νοµοσχέ-
διο στα δύο χρόνια αυτής της Κυβέρνησης, το τέταρτο σχέδιο
νόµου στα δύο χρόνια Υπουργίας του κ. Αυγενάκη, το οποίο
πραγµατικά µεταρρυθµίζει τον αθλητισµό. Έχουµε ζητήµατα τα
οποία αλλάζουν, όσον αφορά τις λέσχες των φιλάθλων, το ιδιώ-
νυµο, την αναδιάρθρωση του ποδοσφαίρου, τους προπονητές,
το µητρώο προπονητών, τους ερασιτέχνες αθλητές, την ασφά-
λιση των αθλητών και πολλά άλλα θέµατα, που δεν θέλω να ανα-
φέρω ξανά γιατί θα γίνω κουραστικός, τα οποία πραγµατικά
ταλανίζουν εδώ και δεκαετίες τον αθλητισµό µας και την ελληνική
κοινωνία. Έρχονται αυτές τις µέρες µε αυτό το σχέδιο νόµου.
Επί της ουσίας δεν υπάρχουν διαφορές πολιτικές, κοµµατικές,
ιδεολογικές, αλλά είναι θέµατα που αφορούν την κοινωνία, τα
παιδιά µας και τους αθλητές µας, τα οποία όλοι αποδεχόµαστε
ότι θα πρέπει να λυθούν κάποια στιγµή. 

Μπορεί να έχουµε διαφωνίες σε κάποια επί µέρους ζητήµατα,
αλλά σε αυτά τα θέµατα που φέρνει ο Υπουργός όλοι συµφωνή-
σαµε εδώ και του είπαµε µε κάθε τρόπο ότι θα πρέπει να επιλυ-
θούν και δυστυχώς, αντί να πάµε ενωµένοι σαν µια γροθιά, ακόµα
και σε αυτά τα θέµατα του ντόπινγκ των αθλητών µας, βρίσκουµε
διαφωνίες. 

Ξεκίνησα µε αυτό που θα τελειώσω. Είναι θεµιτή και η διαφω-
νία και η αντιπολίτευση. Εγώ, τελειώνοντας, θέλω να κάνω µια
έκκληση τελευταία, επειδή όλα αυτά τα ζητήµατα χρόνια µας τα-
λανίζουν και θα τα βρούµε µπροστά µας κι εµείς και τα παιδιά
µας και τα εγγόνια µας. Μια τελευταία έκκληση κάνω λοιπόν, να
το ψηφίσετε και εσείς όπως θα το ψηφίσουµε εµείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Μπαρζώκα.

Νοµίζω τέλειωσαν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές. Δεν
υπάρχει άλλος που παρέλειψε να µιλήσει.

Τον λόγο θα πάρει τώρα, για να κλείσουµε τη συζήτηση, ο
Υπουργός κ. Αυγενάκης. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω, κατ’ αρχάς, αν επιτρέπεται, στο κλείσιµο της πολύ εν-
διαφέρουσας σηµερινής συνεδρίασης, να υπενθυµίσω κάτι που
λόγω της πίεσης του χρόνου δεν ανέφερα στην τοποθέτησή µου,
κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε την υποχρεωτική εγγραφή των ερα-
σιτεχνικών σωµατείων στο µητρώο. Διαφορετικά, θα έχουν πρό-
βληµα στην παραµονή σε χώρους αθλητισµού, αθλητικές εγκα-
ταστάσεις, είτε που ανήκουν στο Υπουργείο Αθλητισµού είτε
ανήκουν στους δήµους και στις περιφέρειες. Μέχρι τέλος Αυ-
γούστου έχουν τη δυνατότητα αυτή να τακτοποιηθούν, γιατί δια-
φορετικά θα έχουν ζητήµατα. 

Γι’ αυτό το θέµα υπενθυµίζω ότι δεν αιφνιδιάζουµε ελάχιστους
µήνες πριν τη λήξη της διορίας. Έχουµε ενηµερώσει εγγράφως
από τις 3 Φεβρουαρίου του 2021 µε επιστολή προς τους Υπουρ-
γούς Εσωτερικών και τον Πρόεδρο της ΚΕΔΕ και τον Πρόεδρο
της ΕΝΠΕ, αλλά φυσικά και µε ανακοινώσεις προς όλα τα ερασι-
τεχνικά σωµατεία. Άρα γνωρίζουν ότι οι χρόνοι πιέζουν και πρέ-
πει να είναι απολύτως τακτοποιηµένοι και νόµιµοι όσοι κάνουν
χρήση αθλητικών εγκαταστάσεων, είτε του Υπουργείου Αθλητι-

σµού είτε των δήµων και των περιφερειών της χώρας µας. 
Το καταθέτω αυτό στα Πρακτικά, ώστε αν θελήσει κάποιος συ-

νάδελφος από τα υπόλοιπα κόµµατα να το παραλάβει, να είναι
στη διάθεσή του.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θα µου επιτρέψετε, τώρα, να προσπαθήσω να απαντήσω σε
µερικά ερωτήµατα που σηµείωσα από τις τοποθετήσεις των συ-
ναδέλφων µου. Κατ’ αρχάς να πω για τους προπονητές. Έχουµε
ξεκινήσει έναν διάλογο, θα έλεγα, εξαντλητικό, ο οποίος γίνεται
για πρώτη φορά µετά από δύο δεκαετίες, και δεν µένουµε απλώς
στη συζήτηση, αλλά πάµε στο διά ταύτα. Πανελλήνια Ένωση
Προπονητών Ποδοσφαίρου, Πανελλήνια Ένωση Προπονητών
Ποδοσφαίρου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, Σύνδεσµος Ελλή-
νων Προπονητών Καλαθοσφαίρισης, Σύνδεσµος Ελλήνων Προ-
πονητών Πετοσφαίρισης, Σύνδεσµος Ελλήνων Προπονητών
Υδατοσφαίρισης, Συνδέσµων Προπονητών Χειροσφαίρισης Ελ-
λάδος, Πανελλήνια Οµοσπονδία Προπονητών Αθληµάτων, Ελλη-
νική Οµοσπονδία Προπονητών και Εκπαιδευτών, Πανελλήνια
Ένωση Πτυχιούχων Φυσικής Αγωγής, µε τους κοσµήτορες των
πέντε ΣΕΦΑΑ και ΤΕΦΑΑ της χώρας µας, Ελληνική Ποδοσφαιρική
Οµοσπονδία, Πανελλήνια Ένωση Ιδιωτικών Ινστιτούτων Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης, Οµοσπονδία Ιππασίας, Αντιπτέρισης, Θα-
λασσίου Σκι, Τοξοβολίας, Αεραθλητική Οµοσπονδία, Οµοσπον-
δία Κουνγκ Φου, Οµοσπονδία Σκοπευτική, επιτραπέζια αντισφαί-
ριση, κολύµβηση, κωπηλασία, πετοσφαίριση, πυγµαχία, ΣΕΓΑΣ,
Οµοσπονδία Χειµερινών Αθληµάτων, Οµοσπονδία Ορειβασίας-
Αναρρίχησης, Οµοσπονδία Κρίκετ, Οµοσπονδία Cheerleading,
Ελληνική Οµοσπονδία Ζίου Ζίτσου, Οµοσπονδία Muay Thai, Οµο-
σπονδία Μαχητικών Τεχνών Σάµπο-Κουράς, Οµοσπονδία Σκα-
κιού, ΕΟΑΜ ΑΜΕΑ, ΟΣΕΚΑ ήταν οι φορείς που ανταποκρίθηκαν
στο κάλεσµά µας, είτε συµµετείχαν στις τηλεδιασκέψεις είτε κα-
τέθεσαν υποµνήµατα, τα οποία λάβαµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν
µας πριν καταλήξουµε σε αυτό το πλαίσιο το οποίο δηµιουρ-
γούµε.

Τι αφορά τώρα αυτό το πλαίσιο; Αγαπητοί συνάδελφοι, ακού-
στε λίγο. Αν ήταν τόσο εύκολο θα το είχατε λύσει και εσείς. Αυτή
είναι η αλήθεια. Αν ήταν µια διάταξη δύο γραµµών θα το είχατε
κάνει πολύ νωρίτερα. Δεν σας λέω ότι ήσασταν άχρηστοι, προς
θεού. Απλώς δεν είχατε την τόλµη. Γι’ αυτόν λοιπόν τον λόγο κα-
θίσαµε κάτω και ξεκαθαρίσαµε σε όλους, µε διάλογο εξαντλη-
τικό, κι εγώ και οι συνεργάτες µου, ότι εδώ θα πρέπει να βρούµε
µια λύση. Και επιλέξαµε τη µέση λύση. Και προσέξτε όµως κάτι.
Έχουµε τους αποφοίτους, που εργάζονται χρόνια τώρα ως προ-
πονητές, αποφοίτους των σχολών UEFA-FIFA, ΕΠΟ δηλαδή,
στον χώρο του ποδοσφαίρου. Έχουµε επίσης επαγγελµατίες,
που χρόνια ασχολούνται και είναι απόφοιτοι των προπονητικών
σχολών της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού. Έχουµε επίσης
τους αποφοίτους των ιδιωτικών και δηµόσιων ΙΕΚ. Έχουµε επί-
σης τους αποφοίτους ΤΕΦΑΑ ή ΣΕΦΑΑ µεταγενέστερα. 

Όλοι αυτοί είχαν διαµορφώσει µια κατάσταση και φυσικά κά-
ποιοι από αυτούς έχουν πλέον µια επαγγελµατική πορεία πολλών
ετών και µια σχέση, θα έλεγα, και µια δυνατότητα να εξελιχθούν
και έχουν και διακρίσεις. Τι να κάναµε, να τους πετάγαµε στον
κάλαθο των αχρήστων; Όχι. Λάβαµε υπ’ όψιν µας τη διαµορφω-
µένη κατάσταση πολλά χρόνια τώρα, χαοτική, κακώς µεν, αλλά
αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτό διαβάσαµε. Και τι κάναµε; Κά-
ναµε βήµατα παραπέρα, επιλέγοντας τη µέση λύση. Γι’ αυτό και
υπάρχουν κουτσοπαράπονα, όχι κραυγαλέες εντάσεις, γιατί κα-
ταλαβαίνουν όλοι ότι αν δεν κάνουµε όλοι µισό βήµα πίσω, δεν
θα πάµε ένα βήµα µπροστά.

Αλλά ακούστε τώρα µερικά ζητήµατα τα οποία νοµίζω ότι σας
διαφεύγουν. Βάλαµε για πρώτη φορά υποχρεωτική την παρουσία
προπονητή, άρα θέσεις εργασίας, σε οµάδες που έχουν αθλητές
από 18 χρονών και πάνω. Υπήρχε πριν; Όχι. Τι σηµαίνει αυτό; Θέ-
σεις εργασίας. Μάλιστα.

Δεύτερον, δίνεται µια δυνατότητα για πρώτη φορά που δεν
υπήρχε µέχρι πρότινος, γι’ αυτό λέω ότι υπάρχει µια λανθασµένη
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αντίληψη, µια ανάγνωση η οποία δεν γίνεται σωστά από τους πε-
ρισσότερους συναδέλφους που πήραν τον λόγο και µίλησαν αρ-
νητικά για την υπόθεση αυτή. Μέχρι πρότινος ο απόφοιτος των
ΣΕΦΑΑ ή των ΤΕΦΑΑ µπορούσε µε το που τελειώνει να καθίσει
στον πάγκο ως προπονητής ποδοσφαίρου; Όχι. Σήµερα θα µπο-
ρεί; Ναι. Πού θα µπορεί ο απόφοιτος 22, 23 ετών, γιατί τόσο θα
είναι ο απόφοιτος των ΣΕΦΑΑ; Θα µπορεί αυτοµάτως να καθίσει
στον πάγκο της κορυφαίας ερασιτεχνικής κατηγορίας ποδοσφαί-
ρου.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μπορούσε, αλλά το απαγόρευε
η ΕΠΟ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Όχι, θα πω και γι’ αυτό, αγαπητέ συνάδελφε. Μισό
λεπτό.

Δεν µπορούσε, λοιπόν, παρά µόνο αν ακολουθούσε τα σεµι-
νάρια, αλλά αποφοιτώντας από το πανεπιστήµιο δεν µπορούσε
να το κάνει αυτό. Σήµερα θα µπορεί; Ναι, επαναλαµβάνω. Πα-
ράλληλα, µε µια µείωση της τάξης του 50% που ήταν µια σκληρή
διαπραγµάτευση µε ΕΠΟ, UEFA, FIFA, 50% στα δίδακτρα, θα
µπορεί να πάει στην κατηγορία UEFA A ως βοηθός προπονητή
σε οποιονδήποτε πάγκο οµάδας και βέβαια «UEFA pro» ως πρώ-
τος προπονητής µε την εξέλιξή του.

Τι θα γίνει, αλήθεια, µε τους υπόλοιπους προπονητές των άλ-
λων κατηγοριών που δεν είναι πλέον σύννοµοι µε το πλαίσιο το
οποίο ανακοινώσαµε και ψηφίζουµε σήµερα, κύριε Μπούµπα; Θα
πάνε στον κάλαθο των αχρήστων; Η απάντηση είναι «όχι». Αυτό
ισχύει και για τους προπονητές τζούντο και όποιων άλλων αθλη-
µάτων. «Έχω την εντύπωση ότι αύριο το πρωί µετά την ψήφιση
µένουν άνεργοι». Ποιος το είπε αυτό; Δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Το
λέω, λοιπόν, δυνατά και καθαρά. Αύριο το πρωί παραµένουν ως
έχουν τα πράγµατα. Για την αθλητική σεζόν 2022-2023 θα πρέπει
να έχουν τακτοποιηθεί στο µεσοδιάστηµα –αυτό ισχύει και για
τους προπονητές του τζούντο- όποιοι έχουν αιτήµατα ενδιαφέ-
ροντος να απευθυνθούν στις οµοσπονδίες τους και οι οµοσπον-
δίες αυτοµάτως ως ενδιάµεσος φορέας θα καταθέσει αίτηµα στο
Υπουργείο Αθλητισµού και αυτοµάτως η Εθνική Σχολή Προπο-
νητών θα δηµιουργήσει τµήµα, έτσι ώστε µέχρι το 2022-2023 να
έχουν τακτοποιηθεί, να είναι απολύτως τυπικοί και ωραίοι και να
έχουν γραφτεί και στο Μητρώο Προπονητών, έτσι ώστε να γνω-
ρίζετε εσείς, να γνωρίζει ο γονέας, να γνωρίζει ο αθλητικός πα-
ράγοντας, να γνωρίζει ο κάθε συνάδελφος προπονητής ότι
όντως ο κύριος τάδε είναι προπονητής και δεν είναι κατά φήµη
προπονητής και να είµαστε νοικοκυρεµένοι. Φαντάζοµαι ότι δεν
διαφωνεί κανένας σ’ αυτό.

Ας είµαστε, λοιπόν, ειλικρινείς. Μπαίνει µια σειρά. Δεν είναι εύ-
κολη η λύση, δεν µένουν όλοι χαρούµενοι, αλλά καταλαβαίνουν
άπαντες ότι αν δεν βάλουµε µια σειρά τώρα κάνοντας µισό βήµα
πίσω, δεν θα υπάρξει ποτέ τάξη στον χώρο αυτό. Και µε το Μη-
τρώο Προπονητών, αλλά ταυτόχρονα και µε το Μητρώο των Ερα-
σιτεχνικών Αθλητικών Σωµατείων που βασική προϋπόθεση για να
γραφτεί στο µητρώο ένα σωµατείο είναι να έχει σύµβαση µε προ-
πονητή και µε τη µίνιµουµ αµοιβή αυτοµάτως µπαίνει και µια
σειρά σ’ όλη αυτή τη «µαύρη» εργασία που υπήρχε στον χώρο.
Αντιλαµβάνεστε ότι τακτοποιείται και στο τέλος-τέλος εξελίσσε-
ται το επάγγελµα του προπονητή ανεξαρτήτως κατηγορίας σ’
όλα τα αθλήµατα.

Να σας πω µονάχα ότι είχαµε περίπου οκτακόσιες προσλήψεις
προπονητών τους τελευταίους δύο µήνες του έτους που µας πέ-
ρασε, γιατί αυτοµάτως µετά απ’ αυτό προχώρησαν τα σωµατεία
στα αιτήµατά τους και γράφτηκαν στο µητρώο. Τυχαίο; Φαντά-
ζοµαι πως όχι, το καταλαβαίνετε. Άρα, λοιπόν, κατάλαβαν οι προ-
πονητές, απ’ όποια «δεξαµενή» και αν προέρχονται, ότι τελικά
αυτή η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται πολύ σοβαρά και πολύ υπεύ-
θυνα τον ρόλο και την αποστολή του προπονητή, γιατί αναλαµ-
βάνει τα δικά µας τα παιδιά, τα παιδιά όλων µας δηλαδή, να τα
διαµορφώσει, να τα εκπαιδεύσει, να τα προστατεύσει, να τα εξε-
λίξει. Άρα, πρέπει να έχει προϋποθέσεις, πρέπει να έχει γνώσεις,
να µπορεί ο κάθε γονέας, ο κάθε παράγοντας, ο κάθε αθλητής
να δει αν και κατά πόσο ο κύριος τάδε ή η κυρία δείνα είναι προ-
πονητής ή προπονήτρια και έχει τις σχετικές σπουδές και συν
τοις άλλοις να τους δίνεται η δυνατότητα εξέλιξης, γιατί µέχρι

πρότινος, µέχρι και σήµερα –µετά την ψήφιση φυσικά θα αλλά-
ξουν τα πράγµατα- όπως είναι η κατάσταση για δύο δεκαετίες
δεν ωφελεί τον αθλητισµό. Πρόθεσή µας είναι να εξελίξουµε τον
αθλητισµό και να δώσουµε τον χρόνο να εναρµονιστούν άπαντες
οι ενδιαφερόµενοι µε το πλαίσιο το οποίο ψηφίζουµε σήµερα.

Θα δώσω µερικές άλλες απαντήσεις. Αγαπητέ κύριε Μάρκου,
είπατε ότι πάνω από 35 ετών δεν πρέπει να συµµετέχουν σε µα-
ραθωνίους και σε άλλες διοργανώσεις γιατί µπορεί να έχουν
προβλήµατα υγείας και είναι πολύ πιθανό να έχουµε ζητήµατα.
Σωστά; Κύριε Μάρκου, αγνοείτε κάτι πολύ βασικό και νοµίζω ότι
είστε και γιατρός. Ο κάθε ερασιτέχνης αθλητής, ανεξαρτήτου
ηλικίας, που στα υπόλοιπα αθλήµατα δεν έχει τεθεί τέτοιο ζή-
τηµα, που αποφασίζει στα 35 του, στα 36 του, στα 40 του να βγά-
λει δελτίο ερασιτέχνη αθλητή και να συµµετέχει στον µαραθώνιο,
γιατί να έχει τέτοιο εµπόδιο; Δεν κατάλαβα. Όµως, ο κάθε ερα-
σιτέχνης αθλητής όλων των αθληµάτων υποχρεούται να έχει
κάρτα υγείας κι εσείς θα του απαγορεύσετε µε διάταξη ή µε από-
φαση στο καταστατικό να συµµετέχει; Τι είναι αυτό το πράγµα
που λέτε τώρα; Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Δεν µπορώ να σας
ακολουθήσω, δεν σας καταλαβαίνω. Εσείς εισηγείστε αυτήν τη
στιγµή τον περιορισµό των αθλητών που αποφάσισαν να αλλά-
ξουν άθληµα; Πόσους δεν ξέρουµε που ήταν στον στίβο ή που
ήταν στο µπάσκετ ή που ήταν σ’ ένα άλλο άθληµα και αποφασί-
ζουν να κάνουν κάτι άλλο µε την εξέλιξη της ζωής τους, της πο-
ρείας τους, µε τις αδυναµίες που µπορεί να εµφανίσει ο οργανι-
σµός τους; Δεν το κατάλαβα. Γιατί τους περιορίζετε; Αφού
ούτως ή άλλως σε όλα τα υπόλοιπα αθλήµατα πλην του ΣΕΓΑΣ
µπορούσε να βγάλει δελτίο και φυσικά υποχρεούται να έχει
κάρτα υγείας, άρα αν είχε κάποιο πρόβληµα υγείας, θα φαινόταν
και ανάλογα θα είχε δυνατότητα συµµετοχής ή όχι. 

Σ’ ό,τι αφορά το Ινστιτούτο, είπατε πάλι κάτι µε το οποίο εκτί-
θεστε. Ποιος σας είπε για µπίζνες; Πού ακούσατε ότι το Ινστι-
τούτο συνεργάζεται µε ΜΚΟ και κάνει µπίζνες; Μη λέτε πράγ-
µατα τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα.
Εκτίθεστε. Το Ινστιτούτο είναι µια δοµή που σας πληροφορώ ότι
ως προποµπό του κάναµε τα σεµινάρια στελεχών του αθλητι-
σµού. Είχαν µεγάλη συµµετοχή. Μέσα σε ένα απόγευµα –για να
δείτε τη δίψα των διοικητικών αθλητικών στελεχών της χώρας
µας- είχαµε 2.200 συµµετοχές «ταβάνι». Δεν πήγε παραπάνω.
Άρα υπάρχει δίψα, υπάρχει ενδιαφέρον. Αυτό, λοιπόν, θεσµικά
και οργανωµένα το δουλεύουµε. Εσωτερική διαδικασία είναι,
ούτε ΜΚΟ ούτε µπίζνες ούτε τίποτα απ’ όλα αυτά που περιγρά-
ψατε θα συµβεί.

Αν κατάλαβα καλά, κύριε Μάρκου, µας ζητάτε να προχωρή-
σουµε, αν έχουµε το θάρρος, στο να ψηφίζουν τελικά τα σωµα-
τεία στο ποδόσφαιρο και όχι οι ενώσεις. Μάλιστα. 

Αγαπητέ κύριε Μάρκου, καταψηφίσατε τη διάταξη αυτή όταν
τη φέραµε στο προηγούµενο νοµοσχέδιο, στο πρώτο, που δίναµε
τη δυνατότητα στα σωµατεία, τα οποία φυσικά είναι γραµµένα
στο µητρώο, να ψηφίζουν για πρώτη φορά και να είναι εκλέκτο-
ρες νόµιµοι και ενεργοί. Τώρα µας ζητάτε να το κάνουµε και στο
ποδόσφαιρο. Σας λέω µε µεγάλη µου χαρά και ικανοποίηση ότι
αυτό περιλαµβάνεται στην αναλογιστική µελέτη. Ελπίζω όταν θα
κάνουµε τη συζήτηση –και ελπίζω σύντοµα να την προσδιορίζει
ο κ. Διγαλάκης- να έχουµε τις απόψεις σας πάνω σ’ αυτό το ζή-
τηµα καλύτερα προετοιµασµένες. 

Πάµε στο θέµα της τροπολογίας που αναφέρθηκε ο κ. Συντυ-
χάκης σχετικά µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα σ’ ό,τι αφορά το
ποδόσφαιρο. Γι’ αυτό σας είπα να τα πούµε αµέσως µετά που µε
διακόψατε προηγουµένως.

Κύριε Συντυχάκη, υπερκείµενη αρχή για το ποδόσφαιρο είναι
η UEFA και η FIFA. Ξέρω ότι διαφωνείτε ιδεολογικά. Το καταλα-
βαίνω. Ωστόσο, η UEFA λειτουργεί από το 1954, η FIFA από το
1904. Σ’ ό,τι αφορά, λοιπόν, το ποδόσφαιρο ως δοµή, ως δρα-
στηριότητα –πρωταθλήµατα, διοργανώσεις ευρωπαϊκές και παγ-
κόσµιες- έχει την ευθύνη, είναι υπερκείµενη αρχή. Γι’ αυτόν τον
λόγο και πάρα πολλές φορές έχουµε φτάσει στα όρια της δια-
φωνίας, της σύγκρουσης, αλλά αυτό συµβαίνει και το αποδεχό-
µαστε. Εξ αυτού του λόγου προκύπτει ότι για τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα για τους προπονητές του ποδοσφαίρου, όχι για τους
αποφοίτους της Φυσικής Αγωγής, εκ των πραγµάτων γίνεται συ-
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νεννόηση και βεβαίως διαµορφώνουν και τις δικές τους απαιτή-
σεις σύµφωνα µε τις ιδιαιτερότητες της κάθε χώρας. Κάναµε συ-
ζήτηση, γι’ αυτό και φτάσαµε εδώ πέρα και δεν υπάρχει καµµία
διαφωνία ούτε µε την ΕΠΟ ούτε µε την UEFA ούτε µε τη FIFA
ούτε µε τη διοίκηση φυσικά ούτε και µε την πλειονότητα όλων
των συνδέσµων που σας ανέφερα λίγο πριν.

Αναφερθήκατε σε µια διάταξη που αφορά τη µεταφορά προ-
σωπικού από οµοσπονδία σε άλλους αθλητικούς φορείς. Είµαστε
υπέρ αυτής της άποψης, αλλά δυστυχώς έχουµε κάποιες διαφω-
νίες µε συναρµόδια Υπουργεία σ’ ό,τι αφορά το καθεστώς που
λειτουργούν αυτοί οι υπάλληλοι και πώς έχουν προσληφθεί και
µε ποια εργασιακή σχέση βρίσκονται σ’ αυτές τις οµοσπονδίες.
Ελπίζω συν τω χρόνω να το λύσουµε. Πάντως στις προθέσεις
µας είναι αυτό να λυθεί. Δεν είναι της αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Αθλητισµού, αλλά σας ξεκαθαρίζω ότι θα το δουλέψουµε
γιατί µας ενδιαφέρει πάρα πολύ, γιατί έχουµε οµοσπονδίες οι
οποίες έχουν υπερβολικά µεγάλο αριθµό υπαλλήλων και δεν
τους χρειάζονται, αλλά και τους κοστίζει συνάµα, χωρίς φυσικά
να αποδίδουν και εκείνοι οι υπάλληλοι έργο, ούτε φυσικά και η
οµοσπονδία να έχει ανάγκες για τόσο προσωπικό, αλλά δηµιουρ-
γείται µια πρωτοφανής οικονοµική αιµορραγία. Άρα είναι στις
προθέσεις µας, αλλά δεν είναι µονάχα αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Αθλητισµού.

Αναφερθήκατε προηγουµένως στο θέµα των κολυµβητηρίων,
ΟΑΚΑ, Αγίου Κοσµά. Μα, προσφάτως ο κ. Κουτσούµπας είχε επι-
σκεφτεί τον Άγιο Κοσµά και ενηµερώθηκε. Σας το λέω από το
Βήµα της Βουλής. Το έχω πει και άλλες φορές. Ο Άγιος Κοσµάς
δεν πρόκειται να κλείσει ή θα κλείνει τµήµα του όταν και µόνο –
αυτό προκύπτει µέσα από το µνηµόνιο συνεργασίας του Υπουρ-
γείου Αθλητισµού µε τη «LAMDA DEVELOPMENT»- όταν η αντί-
στοιχη εγκατάσταση που έχουµε περιγράψει αναλυτικότατα θα
ανοίγει και θα παραδίδεται στις εγκαταστάσεις του «ΕΛΛΗΝΙΚΟ
ΑΕ» ή θα φτιάχνεται άλλη εγκατάσταση, όπως για παράδειγµα
τα κολυµβητήρια του ΟΑΚΑ που φτιάχνουµε το µεγαλύτερο ή
ένα από τα µεγαλύτερα συγκροτήµατα υγρού στίβου στην Ευ-
ρώπη.

Τι θα γίνει µε τα κολυµβητήρια; Παραµένουν στο ΟΑΚΑ. Δεν
υπάρχει κάτι άλλο. Ποιος σας είπε το οτιδήποτε διαφορετικό; Τα
κατασκευάζει αντισταθµιστικά µε τον Άγιο Κοσµά η «LAMDA DE-
VELOPMENT» και συνεχίζουν να λειτουργούν και να εξυπηρε-
τούν το σύνολο -και θα εξυπηρετούν µόλις ολοκληρωθούν και οι
εξωτερικές πισίνες, έντεκα θα είναι συνολικά- των οµάδων υγρού
στίβου, αλλά και πάρα πολλά σωµατεία, αλλά και κοινό που
έχουµε προβλέψει και µια εξωτερική πισίνα µόνο για το κοινό στο
ΟΑΚΑ. Τη διαχείριση θα την έχει πάλι το ΟΑΚΑ, όπως την είχαν
µέχρι σήµερα οι εξαιρετικά αφηµένες στον χρόνο οι υπάρχουσες
κολυµβητικές πισίνες. Να είµαστε σαφείς δηλαδή.

Για τις υπόλοιπες εγκαταστάσεις, ας µην φάω χρόνο, γιατί κά-
νατε µια αναφορά γενική. Είµαι στη διάθεσή σας, όποτε θέλετε,
να σας ενηµερώσω για κάθε λεπτοµέρεια, µε κάθε τι, για τα θέ-
µατα των εγκαταστάσεων µας και τι έργα τρέχουν και τι θα τρέ-
ξουν, µε ποιο καθεστώς, πώς θα λειτουργούν, τα πάντα.

Κύριε Κωνσταντόπουλε, για την ολιστική µελέτη, το έχετε πει
πενήντα φορές. Η ολιστική µελέτη, αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
είχε κατατεθεί στους ποδοσφαιρικούς φορείς, Λίγκα 1, Λίγκα 2,
στον ΠΣΑΤ, στην ΕΠΟ και σε όλες τις ΠΑΕ από τις 17 Νοεµβρίου.
Περιλαµβάνει µέσα, όπως πλέον την έχετε στα χέρια σας, τρία
ζητήµατα. Τρεις πλευρές πρέπει να κάνουν πράγµατι για να
εφαρµοστεί στο ακέραιο: τα της πολιτείας, τα της ΕΠΟ, τα της
FIFA, UEFA.

Σε ό,τι αφορά την πολιτεία είµαστε στο 101%, κύριοι. Ωστόσο,
όµως, επειδή πιθανότατα από την εµπειρία που ο καθένας έχει,
που µπορεί να φέρει, να προσθέσει στα υπ’ όψιν µας και επειδή
µπορεί να προστεθούν και άλλα πράγµατα, διότι το ποδόσφαιρο
έχει ιδιαιτερότητες, παρ’ όλο που θέλω να σας πω ότι η µελέτη
αυτή είναι εξαιρετικά δουλεµένη, πολύ προσεκτική, πήρε χρόνο
παραπάνω από όσο αρχικά είχε συµφωνηθεί, αλλά λέει και περι-
γράφει µέσα βήµατα που αν εφαρµοστούν και από την ΕΠΟ και
από τη FIFA, UEFA στη συνέχεια, εµείς κάνουµε το χρέος µας
και αν χρειαστεί κάτι θα το κάνουµε, δεν το συζητώ, είµαστε
υπέρµαχοι της πιστής εφαρµογής της, είµαι βέβαιος πως συζη-

τούµε για ένα ποδοσφαιρικό περιβάλλον σαφώς πολύ διαφορε-
τικό απ’ ό,τι ζούσαµε το προηγούµενο διάστηµα.

Άρα, να υποθέσω ότι χαιρετίζετε -ή έστω θα περίµενα να χαι-
ρετίσετε- την εξέλιξη της απόλυτης εναρµόνισης από πλευράς
της πολιτείας µε όσα λέει η ολιστική µελέτη- και θα περίµενα να
χαιρετίσετε τη δυνατότητα πλέον ανοικτής συζήτησης µεταξύ
των µελών της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων για το καλό
του ελληνικού ποδοσφαίρου.

Σχετικά µε τα εµβόλια, κύριε Μπούµπα, κατ’ αρχάς είπατε
«υποχρεωτικός εµβολιασµός στα γήπεδα». Δεν είπα κάτι τέτοιο.
Σας είπα µονάχα ότι ανοίγει συζήτηση µετά τη σηµερινή από-
φαση των λοιµωξιολόγων να δεχτούν την πρότασή µας για να
συσταθεί µια οµάδα, όπως έγινε και για άλλα ζητήµατα, όπου θα
δουλέψει την επικαιροποίηση της πρότασης του πρωτοκόλλου
που είχε καταθέσει η Super League 1 πριν µερικούς µήνες, δη-
λαδή να δούµε τα νέα δεδοµένα πώς αυτό µπορεί να εφαρµο-
στεί. Και προσέξτε, είχε γίνει µια εξαιρετική δουλειά από
πλευράς Super League 1 . Άρα, να εναρµονιστούν µε τα νέα δε-
δοµένα που έχουν διαµορφωθεί στη χώρα µας, στην Ευρώπη και
να πάµε παρακάτω.

Ωστόσο, όµως, σας θυµίζω ότι υπάρχει επίσηµη πρόταση από
πλευράς Super League 1 , διοργανώτρια αρχή είναι αυτή, που
λέει ότι: «Ξέρετε, εµείς θέλουµε εµβολιασµένους και περισσότε-
ρους αν είναι δυνατόν µέσα στα γήπεδα µας». Αυτή η πρόταση
δεν πέφτει κάτω. Την ακούµε µε πάρα πολύ ενδιαφέρον. Άλλω-
στε συνολικά είχε ανοίξει η συζήτηση για δυνατότητες, για πλε-
ονεκτήµατα, για παρότρυνση του κόσµου να εµβολιαστεί και
συνάµα να έχει περισσότερες ελευθερίες, ανέσεις, δυνατότητες,
όπως φυσικά και στα γήπεδα. Η πρόταση, όµως, έχει ξεκινήσει,
έχει ξεπηδήσει, έχει έρθει στον δηµόσιο διάλογο από τη διοργα-
νώτρια αρχή, την οποία την ακούµε µε ενδιαφέρον. Ωστόσο, θα
γίνει συζήτηση στην οµάδα εργασίας που θα συσταθεί.

Και το τελευταίο για το πόθεν έσχες που ζήτησε ο κ. Μπουκώ-
ρος και κάποιος άλλος συνάδελφος Βουλευτής, το 5% δεν είναι
οι µικροµέτοχοι µιας περιοχής που αποφασίζουν να αγοράσουν
µια µετοχή για να στηρίξουν την οµάδα τους. Το 5% είναι ένα
εξαιρετικά µεγάλο ποσό, δεδοµένου πλέον ότι οι οµάδες της
νέας ενιαίας Super League 2 θα έχουν µετοχικό κεφάλαιο
350.000. Άρα, δεν είναι ένα οποιοδήποτε ποσό. Άρα δικαίως
οφείλει να κάνει δήλωση πόθεν έσχες και να αποδεικνύει ότι τα
χρήµατα αυτά προήλθαν από νόµιµες ενέργειες. Αυτό δεν το αλ-
λάζουµε και θέλω να είµαι σαφής απέναντι στα όσα κατάθεσε ο
αγαπητός συνάδελφος, ο κ. Μπουκώρος.

Τελειώνω µε µια παράκληση προς όλες τις πολιτικές δυνάµεις
του τόπου µας, λέγοντας ότι η Κυβέρνηση κάνει µεγάλη προσπά-
θεια στις τρεις µεγάλες πληγές του αθλητισµού, όχι µόνο εντός
της χώρας µας, αλλά διεθνώς. Είναι η βία, το ντόπινγκ και η χει-
ραγώγηση. Μπορεί να διαφωνείτε, µπορεί να θέλετε να γίνουν
όλα πιο γρήγορα, αλλά στην πραγµατικότητα δεν µπορείτε να
µην δεχτείτε, να µην σεβαστείτε, να µην παραδεχτείτε ότι και στα
τρία κοµβικά ζητήµατα είµαστε αντιµέτωποι. Δεν καθόµαστε µε
σταυρωµένα χέρια. Δεν έχουµε τροµάξει. Δεν έχουµε κρυφτεί.
Δεν αποφύγαµε ευθύνες στα θέµατα της βίας και µε το ιδιώνυµο
και µε όλα αυτά που προηγήθηκαν στα προηγούµενα νοµοσχέ-
δια, µε το θέµα των λεσχών. 

Στα θέµατα του ντόπινγκ σας έχουµε πει την πορεία. Θέλετε
να είχαµε τελειώσει γρηγορότερα; Και εγώ το ίδιο θα ήθελα,
αλλά ας όψεται η καραντίνα και τα προβλήµατα που αντιµετώ-
πισε όλος ο δηµόσιος τοµέας. Θα ήθελα πάρα πολύ να ήµασταν
οι πρώτοι των πρώτων. Είµαστε, όµως, σε πάρα πολύ καλό
δρόµο και χαιρόµαστε που τουλάχιστον αυτό εισπράττουµε από
τα αρµόδια όργανα του WADA. Στο θέµα της χειραγώγησης του-
λάχιστον εκεί παραδεχτείτε ότι από το πουθενά, από το απόλυτο
µηδέν, από τον µηχανισµό αρχειοθέτησης περιστατικών χειρα-
γώγησης αγώνων, έχουµε φτάσει να έχουµε έναν µηχανισµό που
θα δοκιµαστεί, δοκιµάζεται και θα κριθεί βεβαίως, αλλά δεν
υπάρχει κάτι πιο ισχυρό από τη σύµβαση Μακολίν, την οποία την
κυρώσαµε και από το προϊόν αυτής που είναι η ΕΠΑΘΛΑ.

Αν χρειαστεί να κάνουµε κάτι άλλο και αν έχετε κάποια πρό-
ταση σας δηλώνουµε ότι είµαστε αποφασισµένοι να την αποδε-
χτούµε και να την ενσωµατώσουµε είτε στην ΕΠΑΘΛΑ, είτε µε
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όποιον άλλο τρόπο µπορούµε να αντιµετωπίσουµε αυτά τα πε-
ριστατικά.

Είπατε και κάτι για τις Β’ οµάδες. Άκουσα µε πολύ προσοχή
αυτά που είπατε για τον ρόλο που µπορεί να έχει η Β’ οµάδα. Το
ακούµε. Ωστόσο, τον πρώτο προβληµατισµό τον έχουν -και επι-
τρέψτε µου να γνωρίζω- οι διοργανωτές, Λίγκα 1, Λίγκα 2, αλλά
και οι ίδιοι οι ιδιοκτήτες οµάδων ΠΑΕ που αποφασίζουν να έχουν
δεύτερη οµάδα, είτε στη Super League 2, τη νέα, είτε στη Γ’ Ερα-
σιτεχνική Κατηγορία. Έχουν και οι ίδιοι αγωνία, διότι δεν θα ήθε-
λαν µε τίποτα να εµπλέκει η οµάδα τους, γιατί εκ των πραγµάτων
αυτό µεταφέρεται και στη µεγάλη οµάδα, στη µητρική.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, σας λέω ότι έχουµε και τον µηχανισµό
πλέον. Γι’ αυτό αναφέρθηκα πρώτα απ’ την ΕΠΑΘΛΑ και µετά
πήγε σε αυτό το ζήτηµα. Έχουµε και τον µηχανισµό. Αλλά αν
παρ’ ελπίδα έχουµε ζητήµατα που θα απασχολήσουν τη δηµόσια
συζήτηση, εδώ είµαστε να τα αντιµετωπίσουµε. Ωστόσο, στην
Ιταλία είχαν ακουστεί τέτοια ζητήµατα, σε κάποια άλλη χώρα που
λειτούργησε αυτό το µοντέλο των Β’ οµάδων, δεν έχουν κατα-
γραφεί. Αλλά αν συµβεί το οτιδήποτε, εδώ είµαστε. 

Ο χώρος του ποδοσφαίρου και του αθλητισµού γενικότερα
είναι ένας ζωντανός και διαρκώς εξελισσόµενος χώρος. Γι’ αυτό
χρειάζονται γρήγορα αντανακλαστικά, γρήγορες µπαλιές και φυ-
σικά δυνατές αποκρούσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ και ελπίζω να συµφωνήσουµε στα περισ-
σότερα, αν όχι σε όλα, αγαπητοί συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Αναµόρφωση θεσµικού πλαι-

σίου της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, διατάξεις
εναρµόνισης µε ολιστική µελέτη FIFA-UEFA για το ποδόσφαιρο
και την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία, αναδιάρθρωση
επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαίρου, λειτουργική ενί-
σχυση Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης Ντόπινγκ, αναµόρ-
φωση θεσµικού πλαισίου προπονητών αθληµάτων και λοιπές
τροποποιήσεις της αθλητικής νοµοθεσίας».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, πενήντα οκτώ άρθρα, µία τροπολογία, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, την τροπολογία,
το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού
καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγ-
ξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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«Αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου της Επιτροπής Επαγγελµα-
τικού Αθλητισµού, διατάξεις εναρµόνισης µε ολιστική µελέτη
FIFA-UEFA για το ποδόσφαιρο και την Ελληνική Ποδοσφαιρική
Οµοσπονδία, αναδιάρθρωση επαγγελµατικών κατηγοριών ποδο-
σφαίρου, λειτουργική ενίσχυση Εθνικού Οργανισµού Καταπολέ-
µησης Ντόπινγκ, αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου προπονητών
αθληµάτων και λοιπές τροποποιήσεις της αθλητικής νοµοθε-
σίας».

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 35 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 36 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 37 όπως τροπ.  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 38 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
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ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 42 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 44 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 47 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 48 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 51 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 52 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 55 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 57 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 938/37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
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Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

15216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς, το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Αναµόρ-
φωση θεσµικού πλαισίου της Επιτροπής Επαγγελµατικού
Αθλητισµού, διατάξεις εναρµόνισης µε ολιστική µελέτη FIFA-
UEFA για το ποδόσφαιρο και την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµο-
σπονδία, αναδιάρθρωση επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαί-
ρου, λειτουργική ενίσχυση Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης
Ντόπινγκ, αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου προπονητών αθληµά-
των και λοιπές τροποποιήσεις της αθλητικής νοµοθεσίας» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου της Επιτροπής Επαγγελ-
µατικού Αθλητισµού, διατάξεις εναρµόνισης µε ολιστική µε-
λέτη FIFA-UEFA για το ποδόσφαιρο και την Ελληνική Ποδοσ-
φαιρική Οµοσπονδία, αναδιάρθρωση επαγγελµατικών κατηγο-
ριών ποδοσφαί- ρου, λειτουργική ενίσχυση Εθνικού Οργανι-
σµού Καταπολέµησης Ντόπινγκ, αναµόρφωση θεσµικού πλαι-
σίου προπονητών αθληµάτων και λοιπές τροποποιήσεις της
αθλητικής νοµοθεσίας

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

ΜΕΡΟΣ Α’ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ
ΑΡΘΡΟ 1 Σκοπός
ΑΡΘΡΟ 2 Αντικείµενο
ΑΡΘΡΟ 3 Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού -     Αντικα-

τάσταση του άρθρου 77 του ν. 2725/1999
ΑΡΘΡΟ 4 Αρµοδιότητες Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητι-

σµού, τακτικοί και έκτακτοι έλεγχοι, Πιστοποιητικό Επιτροπής
Επαγγελµατικού Αθλητισµού - Αντικατάσταση του άρθρου 77Α
του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 5 Εγγυητική επιστολή, Διαχειριστικές υποχρεώσεις
Ανώνυµων Αθλητικών Εταιριών και Τµηµάτων Αµειβόµενων Αθλη-
τών - Αντικατάσταση του άρθρου 78 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 6 Δυνατότητα Ανωνύµων Αθλητικών Εταιριών για τη
χρηµατοδότηση της ανέγερσης, ανακατασκευής, επισκευής ή
συντήρησης αθλητικών εγκαταστάσεων - Τροποποίηση της παρ.
1 και προσθήκη παρ. 3 και 4 στο άρθρο 67Α του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 7 Μέτοχοι Ανώνυµων Αθλητικών Εταιριών - Τροποποί-
ηση των παρ. 1, 1α, 2, 8 και 9 και κατάργηση της παρ. 14 του άρ-
θρου 69 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 8 Απόκτηση µετοχών Ανωνύµων Αθλητικών Εταιριών
– Αντικατάσταση της παρ. 1, προσθήκη παρ. 1α και τροποποίηση
της παρ. 2 στο άρθρο 69Α του                   ν. 2725/1999

ΜΕΡΟΣ Β’ ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΜΕ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΟΛΙΣΤΙΚΗΣ ΜΕΛΕ-
ΤΗΣ UEFA ΚΑΙ FIFA ΓΙΑ ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΟ

ΑΡΘΡΟ 9 Σκοπός
ΑΡΘΡΟ 10 Αντικείµενο
ΑΡΘΡΟ 11 Εκλογές Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας

και συµµετοχή εκπροσώπου προπονητών σε Δ.Σ. αθλητικής οµο-
σπονδίας - Τροποποίηση της παρ. 1 και αντικατάσταση της παρ.
6 του άρθρου 22 του                  ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 12 Λέσχες Φιλάθλων - Τροποποίηση τίτλου, αντικατά-
σταση των παρ. 1, υποπερ. αα’ περ. α’ παρ. 3, τροποποίηση των
παρ. 4,6,7,8 και 9 και προσθήκη παρ. 12 και 13 στο άρθρο 41Β
του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 13 Οργανωµένες µετακινήσεις φιλάθλων - Τροποποί-
ηση τίτλου και των παρ. 1, 8 και 10 και προσθήκη παρ. 21 στο
άρθρο 41Δ του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 14 Αδικήµατα βίας µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις
ή αθλητικό υπόβαθρο - Τροποποίηση τίτλου και των παρ. 3, 4,
4α, 6, 7, 9 και 10 του άρθρου 41ΣΤ του                       ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 15 Περιοριστικοί όροι σε βάρος κατηγορουµένων για
αδικήµατα αθλητικής βίας - Τροποποίηση τίτλου και των παρ. 1
και 6 του άρθρου 41Η του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 16 Αντιµετώπιση ύποπτων χειραγώγησης αγώνων - Αν-
τικατάσταση του άρθρου 7 του ν. 4326/2015

ΜΕΡΟΣ Γ’ ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΩΝ ΚΑΤΗΓΟΡΙΩΝ
ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΟΥ 

ΑΡΘΡΟ 17 Σκοπός

ΑΡΘΡΟ 18 Αντικείµενο
ΑΡΘΡΟ 19 Αναδιάρθρωση επαγγελµατικών κατηγοριών ποδο-

σφαίρου - Τροποποίηση των παρ. 1 και 2 και προσθήκη παρ. 5
στο άρθρο 108 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 20 Αύξηση ελάχιστου µετοχικού κεφαλαίου των Π.Α.Ε.
της Α2 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League 2) - Τροπο-
ποίηση των παρ. 2 και 5 και κατάργηση της παρ. 3 του άρθρου
109 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 21 Επαγγελµατικοί σύνδεσµοι ποδοσφαίρου – Τροπο-
ποίηση της παρ. 2 του άρθρου 97 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 22 Διαγραφή του όρου «Β’ Εθνική Κατηγορία ανδρών
(Football League)» - Τροποποίηση των περ. β) και ιγ) της παρ. 1
του άρθρου 98 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 23 Κατάργηση κεντρικής εκµετάλλευσης τηλεοπτικών
δικαιωµάτων της Football League – Τροποποίηση της περ. ζ’ και
κατάργηση των υποπερ. ββ) περ. ζ) του άρθρου 100 του ν.
2725/1999

ΑΡΘΡΟ 24 Κατάργηση αναφοράς στο πρωτάθληµα Football
League - Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 101 του ν.
2725/1999

ΑΡΘΡΟ 25 Κεντρική διαχείριση τηλεοπτικών δικαιωµάτων
Super League 2- Τροποποίηση των παρ. 1, 5 και 6 του άρθρου
84Α του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 26 Συµβάσεις παραχώρησης τηλεοπτικών και ραδιο-
φωνικών δικαιωµάτων - Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 84
του ν. 2725/1999

ΜΕΡΟΣ Δ’ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΗ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ
ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗΣ ΝΤΟΠΙΝΓΚ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ Π.Δ.
87/2020

ΑΡΘΡΟ 27 Σκοπός
ΑΡΘΡΟ 28 Αντικείµενο
ΑΡΘΡΟ 29 Εκτελεστικός Διευθυντής - Τροποποίηση του άρ-

θρου 12 του π.δ. 87/2020
ΑΡΘΡΟ 30 Επιτροπή κατ’ Εξαίρεση Χρήσης για Θεραπευτι-

κούς Σκοπούς - Τροποποίηση της παρ. 2 και του άρθρου 14 του
π.δ. 87/2020

ΑΡΘΡΟ 31 Πρωτοβάθµια Πειθαρχική Επιτροπή - Τροποποίηση
των παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 15 του             π.δ. 87/2020

ΑΡΘΡΟ 32 Θέσεις προσωπικού Εθνικού Οργανισµού Καταπο-
λέµησης Ντόπινγκ - Τροποποίηση των παρ. 1 και 4 του άρθρου
18 του π.δ. 87/2020

ΜΕΡΟΣ Ε’ ΑΝΑΜΟΡΦΩΣΗ ΘΕΣΜΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΠΡΟΠΟΝΗ-
ΤΩΝ ΑΘΛΗΜΑΤΩΝ 

ΑΡΘΡΟ 33 Σκοπός
ΑΡΘΡΟ 34 Αντικείµενο
ΑΡΘΡΟ 35 Αθλητισµός ατόµων µε αναπηρίες - Τροποποίηση

των παρ. 3Α, 7 και 9 του άρθρου 29 του                    ν. 2725/1999
ΑΡΘΡΟ 36 Προπονητής - Αντικατάσταση του άρθρου 31 του

ν. 2725/1999
ΑΡΘΡΟ 37 Επίπεδα προπονητών - Προσθήκη άρθρου 31Α

στον ν. 2725/1999
ΑΡΘΡΟ 38 Εθνική Σχολή Προπονητών - Προσθήκη άρθρου

31Β στον ν. 2725/1999
ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ-

ΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ
ΑΡΘΡΟ 39 Σκοπός
ΑΡΘΡΟ 40 Αντικείµενο
ΑΡΘΡΟ 41  Ειδική αθλητική αναγνώριση - Εγγραφή στο ηλε-

κτρονικό µητρώο αθλητικών σωµατείων - Τροποποίηση της παρ.
5 του άρθρου 8 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 42 Δικαιώµατα και υποχρεώσεις Αθλητών - Μεταγρα-
φές ερασιτεχνών αθλητών - Τροποποίηση των παρ. 2 και 7 και
προσθήκη παρ. 3Α στο άρθρο 33 του         ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 43 Συνοδός αθλητή αλπικού σκι µε προβλήµατα όρα-
σης - Τροποποίηση της παρ. 20 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 44 Έλεγχος των αθλητικών φορέων από τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού - Προσθήκη άρθρου 52Β στον ν.
2725/1999

ΑΡΘΡΟ 45 Παραχώρηση κατά χρήση του γηπέδου ποδοσφαί-
ρου του Τοµέα Α’ της Περιοχής Ανάπλασης II στον Βοτανικό

ΑΡΘΡΟ 46 Προσωπικό εθνικών αθλητικών οµοσπονδιών και
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ενώσεων - Προσθήκη παρ. 2α στο άρθρο 55 του ν. 4603/2019
ΑΡΘΡΟ 47 Ψηφιακή πλατφόρµα καταγραφής αθλητικών εγ-

καταστάσεων «ΠΕΛΟΠΑΣ» - Υποχρεωτική καταχώριση των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων των Ο.Τ.Α. στην ψηφιακή πλατφόρµα
«ΠΕΛΟΠΑΣ» - Εξουσιοδοτική διάταξη 

ΑΡΘΡΟ 48 Χορήγηση βεβαίωσης στα ναυταθλητικά σωµατεία
από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού

ΑΡΘΡΟ 49 Έλεγχος νοµιµότητας αποφάσεων διοικητικού συµ-
βουλίου Ο.Α.Κ.Α. - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 15 του ν.
1646/1986

ΑΡΘΡΟ 50 Έλεγχος νοµιµότητας αποφάσεων διοικητικού συµ-
βουλίου Σ.Ε.Φ. - Τροποποίηση της περ. γ’ του άρθρου 40 του ν.
1828/1989

ΑΡΘΡΟ 51 Έφεδροι εξ εφέδρων και κατ’ απονοµή - Τροποποί-
ηση τίτλου και των παρ. 6 και 8, προσθήκη παρ. 11 του άρθρου
39 του ν. 3883/2010

ΑΡΘΡΟ 52 Διοργάνωση «3ων Παγκόσµιων Αγώνων Εργασια-
κού Αθλητισµού 2021»

ΑΡΘΡΟ 53 Τροποποίηση µεταβατικών διατάξεων του ν.
4726/2020 - Αντικατάσταση των παρ. 1, 2 και 10 του άρθρου 30
του ν. 4726/2020

ΑΡΘΡΟ 54 Έναρξη ισχύος της παρ. 2 του άρθρου 66 του ν.
4735/2020 - Τροποποίηση του άρθρου 75 του           ν. 4735/2020

ΑΡΘΡΟ 55 Έναρξη ισχύος των τροποποιούµενων άρθρων του
ν. 2725/1999 - Τροποποίηση του άρθρου 140 του ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 56 Β’ οµάδα Π.Α.Ε. µέλους της Super League 1 - Προ-
σθήκη άρθρου 108Β στον ν. 2725/1999

ΑΡΘΡΟ 57 Ειδικές διατάξεις για τη συµµετοχή Π.Α.Ε. στο πρω-
τάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών (Super League 2)
της αγωνιστικής περιόδου 2021-2022

ΑΡΘΡΟ 58 Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών
(Ι.Ε.Α.Σ.)

ΑΡΘΡΟ 59 Παράταση θητείας Επιτροπής Επαγγελµατικού
Αθλητισµού (Ε.Ε.Α.)

ΑΡΘΡΟ 60 Συµπλήρωση διάταξης για παραχώρηση κατά
χρήση του γηπέδου ποδοσφαίρου του Τοµέα Α’ της Περιοχής
Ανάπλασης ΙΙ στον Βοτανικό

ΑΡΘΡΟ 61 Ειδικές ρυθµίσεις για την εκκαθάριση Α.Α.Ε.
ΑΡΘΡΟ 62 Αποζηµίωση οργάνων διοίκησης νοµικών προσώ-

πων εποπτευόµενων από τη Γ.Γ.Α.
ΜΕΡΟΣ Ζ’ 
ΑΡΘΡΟ 63 Τελικές διατάξεις
ΑΡΘΡΟ 64 Μεταβατικές διατάξεις
ΑΡΘΡΟ 65 Καταργούµενες διατάξεις
ΑΡΘΡΟ 66 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’ 
ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος µέρους είναι η αναµόρφωση του θεσµι-
κού πλαισίου της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού
(Ε.Ε.Α.).

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος µέρους αποτελούν η ρύθµιση και η
θέσπιση ειδικότερων όρων και προϋποθέσεων για τη λειτουργία
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού (Ε.Ε.Α.), η ενίσχυση
των ελεγκτικών της αρµοδιοτήτων και η αύξηση των ανθρώπινων
και υλικών πόρων της.

Άρθρο 3 
Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού - 

Αντικατάσταση του άρθρου 77 του ν. 2725/1999 

Το άρθρο 77 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 77
Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού - 

Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Συστήνεται Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού (Ε.Ε.Α.).
Για τις διεθνείς σχέσεις, η επωνυµία της Ε.Ε.Α. αποδίδεται στην
αγγλική γλώσσα ως «Professional Sports Committee (P.S.C.). 

2. Η Ε.Ε.Α. δεν υπόκειται σε εποπτεία και οποιονδήποτε έλεγχο
νοµιµότητας ή σκοπιµότητας από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού, τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού ή από οποιοδή-
ποτε άλλο όργανο της Κυβέρνησης, εξαιρουµένων των
ζητηµάτων διοικητικής φύσεως, ως προς τα οποία η Ε.Ε.Α. επο-
πτεύεται από τον αρµόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό. Τα µέλη
της Ε.Ε.Α. απολαύουν πλήρους προσωπικής και λειτουργικής
ανεξαρτησίας, υποχρεούνται να τηρούν απόλυτη εχεµύθεια για
τις εµπιστευτικές πληροφορίες, τα δεδοµένα προσωπικού χαρα-
κτήρα, καθώς και για κάθε στοιχείο που περιέρχεται σε γνώση
τους και δεν υπόκειται σε δηµοσιότητα. Τα µέλη της Ε.Ε.Α., για
πράξεις ή παραλείψεις τους κατά την εκτέλεση των καθηκόντων
τους, δεν ευθύνονται προσωπικά έναντι τρίτων. Έναντι του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου ευθύνονται µόνον για πράξεις ή παραλείψεις
που τελέστηκαν µε δόλο ή βαρεία αµέλεια. Το άρθρο 101 του ν.
4622/2019 (Α’ 133) περί νοµικής υπεράσπισης εφαρµόζεται ανα-
λόγως. 

3. Η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού διαθέτει το προσωπικό για
τη γραµµατειακή και τη διοικητική υποστήριξη του έργου της
Ε.Ε.Α., καθώς και χώρο για τη στέγασή της. Οι δαπάνες λειτουρ-
γίας της Ε.Ε.Α. βαρύνoυν τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

4. Η Ε.Ε.Α. αποτελείται από επτά (7) τακτικά και ισάριθµα ανα-
πληρωµατικά µέλη, µε ίδιες ιδιότητες και προσόντα µε τα τακτικά
µέλη. Τα µέλη διορίζονται µε απόφαση του αρµοδίου για τον
Αθλητισµό Υπουργού, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, έπειτα από γνώµη της Βουλής των Ελλήνων, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στον Κανονισµό της Βουλής.

Ως µέλη, τακτικά και αναπληρωµατικά, της Επιτροπής διορί-
ζονται: 

α) ένας (1) συνταξιούχος ανώτατος ή ανώτερος δικαστικός λει-
τουργός, ως Πρόεδρος, µε τον αναπληρωτή του, 

β) ένας (1) οµότιµος ή εν ενεργεία καθηγητής, πρώτης βαθµί-
δας ή αναπληρωτής ή επίκουρος, Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύ-
µατος (Α.Ε.Ι.), στο γνωστικό αντικείµενο της οργάνωσης και
διαχείρισης αθλητικών οργανισµών ή οποιουδήποτε κλάδου του
εµπορικού ή δηµοσίου δικαίου, µε τον αναπληρωτή του, ως Αν-
τιπρόεδρος,

γ) ένας (1) δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω µε εξειδίκευση ή εµ-
πειρία σε θέµατα δικαίου εταιρειών, µε τον αναπληρωτή του, 

δ) ένας (1) δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω µε εξειδίκευση ή εµ-
πειρία σε θέµατα αθλητικού δικαίου, µε τον αναπληρωτή του,

ε) ένας (1) πτυχιούχος οικονοµικής κατεύθυνσης, κάτοχος
άδειας άσκησης επαγγέλµατος οικονοµολόγου του Οικονοµικού
Επιµελητηρίου Ελλάδος, µε τον αναπληρωτή του,

στ) δύο (2) πρόσωπα αναγνωρισµένου κύρους µε επιστηµο-
νική κατάρτιση ή εµπειρία στον χώρο του αθλητισµού, ιδιώτες ή
δηµόσιοι υπάλληλοι, µε τους αναπληρωτές τους.

5. Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος και τα µέλη της Ε.Ε.Α., µε
τους αναπληρωτές τους, διορίζονται για θητεία τεσσάρων (4)
ετών. Το ίδιο πρόσωπο δεν επιτρέπεται να οριστεί µέλος της
Ε.Ε.Α., υπό οποιαδήποτε ιδιότητα, για περισσότερες από δύο (2),
διαδοχικές ή µη, πλήρεις θητείες. 

6. Τα αναπληρωµατικά µέλη αναπληρώνουν τα αντίστοιχα τα-
κτικά µέλη, όταν αυτά απουσιάζουν προσωρινά ή κωλύονται.
Εφόσον τα τακτικά µέλη παρίστανται, τα αναπληρωµατικά µέλη
µετέχουν στις συνεδριάσεις της Επιτροπής χωρίς δικαίωµα
ψήφου. Με απόφασή του ο Πρόεδρος της Ε.Ε.Α. µπορεί να ανα-
θέτει ειδικά καθήκοντα σε αναπληρωµατικό µέλος. 

7. Δεν επιτρέπεται να ορισθεί µέλος της Επιτροπής:
α) όποιος είναι ή έχει διατελέσει κατά την τελευταία πριν από

τον διορισµό του πενταετία, Βουλευτής, µέλος της Κυβέρνησης,
Υφυπουργός ή Γενικός ή Ειδικός Γραµµατέας, 

β) όποιος είναι ή έχει διατελέσει, κατά την τελευταία πριν από
τον διορισµό του πενταετία, µέλος ή όργανο διοίκησης αθλητι-
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κού σωµατείου που ίδρυσε Ανώνυµη Αθλητική Εταιρία (Α.Α.Ε.) ή
Τµήµα Αµειβόµενων Αθλητών (Τ.Α.Α.), καθώς και µέτοχος, µέλος
Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.), διευθυντής, διαχειριστής ή νοµι-
κός σύµβουλος σε Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. ή σε εθνική αθλητική οµοσπον-
δία που καλλιεργεί επαγγελµατικά οργανωµένο άθληµα ή σε
ένωση Α.Α.Ε. ή σωµατείων που διατηρούν Τ.Α.Α. (επαγγελµατικοί
σύνδεσµοι Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α.), 

γ) όποιος συνδέεται ή, κατά την τελευταία πριν από τον διορι-
σµό του πενταετία, συνδεόταν µε σύµβαση παροχής εξαρτηµέ-
νης εργασίας, έργου, παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών ή
εντολής, µε ιδρυτικό σωµατείο Α.Α.Ε. ή Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. ή εθνική
αθλητική οµοσπονδία που καλλιεργεί επαγγελµατικά οργανω-
µένο άθληµα, ή επαγγελµατικό σύνδεσµο Α.Α.Ε., ή Τ.Α.Α.. Το κώ-
λυµα της παρούσας συντρέχει και για τον οµόρρυθµο εταίρο
Οµόρρυθµης Εταιρίας (Ο.Ε.) ή Ετερόρρυθµης Εταιρίας (Ε.Ε.),
τον διαχειριστή Εταιρίας Περιορισµένης Ευθύνης (Ε.Π.Ε.) ή Ιδιω-
τικής Κεφαλαιουχικής Εταιρίας (Ι.Κ.Ε.), τον διευθύνοντα σύµ-
βουλο ή το µέλος Δ.Σ. Ανώνυµης Εταιρείας (Α.Ε.) και τον εταίρο
ή µέτοχο εταιρείας, οποιασδήποτε εταιρικής µορφής, ο οποίος
έχει ποσοστό συµµετοχής µεγαλύτερο του δεκαπέντε τοις εκατό
(15 %), εφόσον η εταιρεία συνδέεται ή κατά το παραπάνω χρο-
νικό διάστηµα συνδεόταν µε σύµβαση χορηγίας, εµπορικής συ-
νεργασίας οποιασδήποτε µορφής, παροχής υπηρεσιών ή έργου
µε ιδρυτικό σωµατείο Α.Α.Ε. ή Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. ή µε εθνική αθλη-
τική οµοσπονδία που καλλιεργεί επαγγελµατικά οργανωµένο
άθληµα ή µε επαγγελµατικό σύνδεσµο Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α.,

δ) πρόσωπο στο οποίο συντρέχει κώλυµα από τα αναφερό-
µενα στην παρ. 1 του άρθρου 3 του παρόντος και το άρθρο 9
του ν. 3528/2007 (Α’ 26), καθώς και όποιος έχει παραπεµφθεί στο
δικαστήριο µε κλητήριο θέσπισµα ή µε αµετάκλητο βούλευµα,
έως ότου εκδοθεί απαλλακτική απόφαση, ή έχει καταδικασθεί
αµετακλήτως για απιστία δικηγόρου (233 Π.Κ.), παράβαση καθή-
κοντος (259 Π.Κ.),δωροδοκία - δωροληψία για αλλοίωση αποτε-
λέσµατος αγώνα κατ’ άρθρο 132 του παρόντος, παράνοµο
στοιχηµατισµό (άρθρο 52 του ν. 4002/2011, Α’ 180), νοµιµοποί-
ηση εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα (άρθρα 2 και 39
του ν. 4557/2018, Α’ 139) και εγκληµατική οργάνωση (187 Π.Κ.).
Σε περίπτωση παύσης της ποινικής δίωξης υπό όρους, το κώ-
λυµα αίρεται υπό τους ίδιους όρους υπό τους οποίους έπαυσε
η ποινική δίωξη,

ε) όποιος είναι ή έχει διατελέσει κατά το τελευταίο, πριν από
τον διορισµό του, έτος, διαιτητής, προπονητής, αθλητής επαγ-
γελµατικά οργανωµένου αθλήµατος και αθλητικός διαµεσολα-
βητής («manager»). Ως διαιτητής θεωρούνται και ο βοηθός
διαιτητή, ο επόπτης, ο κριτής και ο παρατηρητής, καθώς και
όποιος, µε οποιονδήποτε τρόπο, ασκεί ή συµµετέχει, µε οποιαδή-
ποτε ιδιότητα, στην άσκηση διαιτητικού έργου,

στ) όποιος είναι ή έχει διατελέσει, κατά την τελευταία πριν από
τον διορισµό του πενταετία, µέλος, εταίρος, µέτοχος, διαχειρι-
στής, µέλος Δ.Σ., νόµιµος εκπρόσωπος, διευθύνων ή εντεταλµέ-
νος σύµβουλος εµπορικής εταιρείας, οποιασδήποτε νοµικής
µορφής, που παρέχει, φυσικά ή διαδικτυακά, υπηρεσίες προγνω-
στικών ή στοιχηµάτων για αγώνες επαγγελµατικά οργανωµένου
αθλήµατος,

ζ) οι σύζυγοι, όσοι έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης και οι
συγγενείς εξ αίµατος, σε ευθεία ή πλάγια γραµµή, µέχρι τρίτου
βαθµού των προσώπων των ανωτέρω περιπτώσεων.

Oι ανωτέρω ιδιότητες συνιστούν και ασυµβίβαστα µε την ιδιό-
τητα των µελών της Ε.Ε.Α..

8. Τα µέλη της Ε.Ε.Α. υποχρεούνται να γνωστοποιούν αµέσως
στον Πρόεδρό της κάθε κώλυµα ή ασυµβίβαστο της παρ. 7 που
συντρέχει στο πρόσωπό τους. Αν το κώλυµα ή το ασυµβίβαστο
συντρέχει στο πρόσωπο του Προέδρου, ο τελευταίος υποχρεού-
ται να το γνωστοποιήσει αµέσως στον Αντιπρόεδρο και στον αρ-
µόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό. 

9. Για την ύπαρξη ή µη κωλύµατος ή ασυµβίβαστου αποφαί-
νεται η Ε.Ε.Α., κατόπιν προηγούµενης ακρόασης του φερόµενου
ως κωλυόµενου µέλους. Η Ε.Ε.Α., προκειµένου να αποφασίσει,
συνεδριάζει ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου ή, αν το κώ-
λυµα ή ασυµβίβαστο φέρεται να συντρέχει στο πρόσωπο του
Προέδρου, κατόπιν πρόσκλησης του Αντιπροέδρου και σε κάθε

περίπτωση κατόπιν πρόσκλησης του αρµόδιου για τον αθλητισµό
Υπουργού. Εάν πρόκειται για τακτικό µέλος, στη συνεδρίαση µε-
τέχει µε δικαίωµα ψήφου ο αναπληρωτής του. Η απόφαση της
Ε.Ε.Α. αιτιολογείται ειδικά και κοινοποιείται στον αρµόδιο για τον
αθλητισµό Υπουργό µέσα σε τρεις (3) ηµέρες από τη λήψη της.
Αν η Ε.Ε.Α. αποφασίσει ότι στο πρόσωπο µέλους της συντρέχει
κάποιο από τα κωλύµατα ή ασυµβίβαστα της παρ. 7, το µέλος
αυτό εκπίπτει αυτοδικαίως από τη θέση του από την ηµεροµηνία
έκδοσης της απόφασης. Για την έκπτωση εκδίδεται διαπιστωτική
πράξη από το αρµόδιο όργανο της Γενικής Γραµµατείας Αθλητι-
σµού, µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών αφότου έλαβε
γνώση της απόφασης της Ε.Ε.Α.. 

10. Τα µέλη της Ε.Ε.Α. υποβάλλουν κάθε έτος δήλωση της πε-
ριουσιακής τους κατάστασης, σύµφωνα µε τα άρθρα 1 έως 3 του
ν. 3213/2003 (Α’ 309).

11. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό
Υπουργού και του Υπουργού Οικονοµικών, δύναται να καθορίζε-
ται, κατά παρέκκλιση του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176),
η µηνιαία ή ανά συνεδρίαση αποζηµίωση που καταβάλλεται στα
µέλη της Ε.Ε.Α., καθώς και στους αναπληρωτές τους. Με τον ίδιο
τρόπο ρυθµίζεται και οποιοδήποτε θέµα αµοιβών και αποζηµιώ-
σεων των προσώπων που καθ’ οιονδήποτε τρόπο απασχολεί η
Ε.Ε.Α., σύµφωνα µε την παρ. 13. 

12. Με κανονισµό που καταρτίζεται από την Ε.Ε.Α. και εγκρί-
νεται από τον αρµόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό, καθορίζονται
τα θέµατα της εσωτερικής της λειτουργίας. Στον κανονισµό δύ-
ναται να προβλεφθεί η συγκρότηση τµήµατος ελεγκτών, ως ιδι-
αίτερης υπηρεσιακής µονάδας της Ε.Ε.Α..

13. Η Γ.Γ.Α. έπειτα από πρόταση της Ε.Ε.Α. µπορεί να αναθέτει
σε εξωτερικούς συνεργάτες ή τεχνικούς συµβούλους τη διεκπε-
ραίωση συγκεκριµένων υποθέσεων αρµοδιότητας της Ε.Ε.Α.. 

4. Με κοινή απόφαση των αρµόδιων κατά το άρθρο 37 του ν.
4622/2019 οργάνων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργείου, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη της Ε.Ε.Α. και των αρµόδιων οργάνων του
φορέα προέλευσης, επιτρέπεται να αποσπώνται στη Γ.Γ.Α. µόνι-
µοι υπάλληλοι και υπάλληλοι µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου, που υπηρετούν σε φορείς της Γενικής
Κυβέρνησης, όπως ορίζεται στο άρθρο 14 του       ν. 4270/2014
(Α’143), προκειµένου να διατεθούν στην E.E.A. για τη διοικητική
και γραµµατειακή υποστήριξη του έργου της. Η απόσπαση πραγ-
µατοποιείται σύµφωνα µε το άρθρο 12 του ν. 4440/2016 (Α’ 224),
ύστερα από αίτηση του υπαλλήλου.» 

Άρθρο 4
Αρµοδιότητες Επιτροπής Επαγγελµατικού 
Αθλητισµού, τακτικοί και έκτακτοι έλεγχοι, 

πιστοποιητικό Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού - Αν-
τικατάσταση του άρθρου 77Α του ν. 2725/1999

Στον τίτλο του άρθρου 77Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστί-
θενται οι λέξεις «Εξουσιοδοτικές διατάξεις» και το άρθρο 77Α
αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 77Α
Αρµοδιότητες Επιτροπής Επαγγελµατικού 

Αθλητισµού - Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού (Ε.Ε.Α.) έχει τις
εξής αρµοδιότητες: 

α) Ελέγχει τις Ανώνυµες Αθλητικές Εταιρίες (Α.Α.Ε.), τα Τµή-
µατα Αµειβόµενων Αθλητών (Τ.Α.Α.), καθώς και κάθε συνδεόµενο
ή σχετιζόµενο µε οποιονδήποτε τρόπο µε αυτές και αυτά, φυσικό
ή νοµικό πρόσωπο, για τη διαπίστωση της τήρησης των διατά-
ξεων του παρόντος και των σε εκτέλεσή τους εκδιδόµενων κα-
νονιστικών πράξεων. 

β) Διενεργεί, τακτικό ή έκτακτο, διαχειριστικό και λογιστικό
έλεγχο στις Α.Α.Ε. και στα Τ.Α.Α. και ερευνά για την εκπλήρωση
των εν γένει οικονοµικών υποχρεώσεών τους, ιδιαίτερα προς το
Δηµόσιο, τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης, τον οικείο επαγ-
γελµατικό σύνδεσµο, τους επαγγελµατίες και αµειβόµενους
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αθλητές, τους προπονητές, το ιδρυτικό αθλητικό σωµατείο και
τις αθλητικές εγκαταστάσεις που χρησιµοποιούν.

γ) Ελέγχει τους οικείους επαγγελµατικούς συνδέσµους για τη
χρήση των ποσών µε τα οποία επιχορηγούνται.

δ) Απευθύνει συστάσεις και υποδείξεις σε Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. και
σε πρόσωπα που σχετίζονται µε οποιονδήποτε τρόπο µε Α.Α.Ε.
ή Τ.Α.Α. σχετικά µε την τήρηση των διατάξεων του παρόντος και
των κανονιστικών πράξεων που εκδίδονται σε εκτέλεσή τους και,
κατά την κρίση της, τις δηµοσιεύει.

ε) Χορηγεί τις άδειες και τις εγκρίσεις που προβλέπονται στα
άρθρα 67Α, 69 και 69Α, καθώς και το πιστοποιητικό της παρ. 3. 

στ) Αναφέρει στις αρµόδιες διοικητικές, πειθαρχικές και δικα-
στικές αρχές τις παραβάσεις που διαπιστώνει.

ζ) Επιβάλλει τα πρόστιµα της παρ. 10 και διατάσσει την κατά-
πτωση των εγγυητικών επιστολών, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
άρθρο 78.

η) Εκδίδει οδηγίες προς τον σκοπό ενιαίας εφαρµογής του
παρόντος.

θ) Γνωµοδοτεί για θέµατα της αρµοδιότητάς της, ύστερα από
ερώτηµα του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού ή αθλητικής
οµοσπονδίας που καλλιεργεί επαγγελµατικά οργανωµένο
άθληµα ή επαγγελµατικού συνδέσµου.

2.α) Η Ε.Ε.Α. διενεργεί τον Ιούνιο κάθε έτους δειγµατοληπτικά
τακτικό, διαχειριστικό και λογιστικό, έλεγχο στις Α.Α.Ε. και τα
Τ.Α.Α.. Διενεργεί επίσης έκτακτο έλεγχο, ύστερα από έγγραφη
παραγγελία του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, ή αυτε-
πάγγελτα, ή µετά από αίτηση του αθλητικού σωµατείου που
ίδρυσε την Α.Α.Ε. ή το Τ.Α.Α. ή µετόχου ή µετόχων που εκπρο-
σωπούν ποσοστό είκοσι τουλάχιστον τοις εκατό (20%) του κατα-
βεβληµένου µετοχικού κεφαλαίου της υπό έλεγχο Α.Α.Ε.. 

β) Οι έλεγχοι διενεργούνται από µέλη της Ε.Ε.Α. ή από υπαλ-
λήλους που έχoυv διατεθεί σε αυτήν και είναι ειδικά εντεταλµένοι
από τον Πρόεδρό της. Η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού έπειτα
από πρόταση της Ε.Ε.Α. µπορεί να αναθέτει τη διενέργεια ελέγ-
χων σε αναγνωρισµένες ελεγκτικές εταιρείες ή εταιρείες ορκω-
τών ελεγκτών-λογιστών. 

γ) Η Ε.Ε.Α., µετά από κάθε έλεγχο, συντάσσει έκθεση, εντός
του απολύτως αναγκαίου χρόνου που δεν µπορεί να υπερβεί τις
τριάντα (30) ηµέρες, η οποία υποβάλλεται υποχρεωτικά στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) του οικείου επαγγελµατικού συνδέ-
σµου και σε αυτούς τους οποίους αφορά ο έλεγχος και
κοινοποιείται στον αρµόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό και στην
Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Η Ε.Ε.Α., σε περίπτωση διαπίστωσης
παραβάσεων, έχει την υποχρέωση να περιλάβει στην έκθεσή της
τις ενδεικνυόµενες, κατά την κρίση της, ενέργειες για την ανα-
ζήτηση διοικητικών, πειθαρχικών ή ποινικών ευθυνών των ελεγ-
χοµένων. Σε περίπτωση διαπίστωσης παραβάσεων που, κατά την
κρίση της, επισύρουν διοικητικές ή ποινικές κυρώσεις, ή και τα
δύο, η έκθεση υποβάλλεται αντιστοίχως στην αρµόδια διοικητική
ή εισαγγελική αρχή. Αν µε την έκθεση διαπιστώνονται παραβά-
σεις που, κατά την κρίση της Ε.Ε.Α., επισύρουν πειθαρχικές κυ-
ρώσεις, ο αποδέκτης επαγγελµατικός σύνδεσµος έχει υπο-
χρέωση µέσα σε πέντε (5) ηµέρες το αργότερο, να τη διαβιβάσει
στο οικείο δικαιοδοτικό όργανο, προκειµένου να διερευνηθεί το
ενδεχόµενο επιβολής των προβλεπόµενων κυρώσεων. Ο έλεγχος
της Ε.Ε.Α. διενεργείται και ολοκληρώνεται εντός σαράντα πέντε
(45) ηµερών από την παραγγελία των αρµόδιων προσώπων. Η
καθυστέρηση ολοκλήρωσης του ελέγχου ή η πληµµελής έκθεση
συνιστά σπουδαίο λόγο αντικατάστασης των προσώπων που διε-
νεργούν τον έλεγχο, ανεξάρτητα της πειθαρχικής ή άλλης ευθύ-
νης τους. Τα πρόσωπα που διενεργούν τον έλεγχο δικαιούνται
να λαµβάνουν γνώση οποιουδήποτε βιβλίου, λογαριασµού, εγ-
γράφου ή άλλου στοιχείου που κρίνουν απαραίτητο.

δ) Η άρνηση παροχής εγγράφων ή πληροφοριών από τους οι-
κείους επαγγελµατικούς συνδέσµους, τις Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α., αν πα-
ρακωλύει ουσιωδώς το ελεγκτικό έργο της Ε.Ε.Α., συνιστά
ποινικό αδίκηµα για τους αρµόδιους υπαλλήλους και για τα µέλη
των διοικήσεων των επαγγελµατικών συνδέσµων, των Α.Α.Ε. ή
των Τ.Α.Α., το οποίο τιµωρείται µε ποινή φυλάκισης έως τρία (3)
έτη ή χρηµατική ποινή. Πέραν των ανωτέρω, το οικείο δικαιοδο-
τικό όργανο, ύστερα από έκθεση της Επιτροπής, επιβάλλει στην

ελεγχόµενη Α.Α.Ε. ή το υπό έλεγχο Τ.Α.Α., που αρνείται να πα-
ράσχει στους ελεγκτές τα αναγκαία στοιχεία, την ποινή της παρ.
12 του άρθρου 69. 

3. Πριν από την έναρξη κάθε αγωνιστικής περιόδου κάθε
Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. οφείλει να προσκοµίσει στην οικεία διοργανώτρια
αρχή πιστοποιητικό, το οποίο εκδίδεται από την Ε.Ε.Α. δεκαπέντε
(15) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την έναρξη των επίσηµων
αγωνιστικών υποχρεώσεων όποιας από τις διοργανώσεις του οι-
κείου πρωταθλήµατος ή του κυπέλλου εκκινεί νωρίτερα, και
ισχύει για την αµέσως επόµενη αγωνιστική περίοδο. Η Ε.Ε.Α. χο-
ρηγεί το πιστοποιητικό εφόσον υποβληθεί αίτηση σύµφωνα µε
την παρ. 4 και διαπιστώνεται ότι τηρούνται οι υποχρεώσεις που
προβλέπονται από τον νόµο. Η Ε.Ε.Α. αρνείται τη χορήγηση του
πιστοποιητικού σε περιπτώσεις διαπίστωσης σοβαρών ή καθ’
υποτροπήν παραβάσεων του νόµου, για λόγους που άπτονται
του δηµοσίου συµφέροντος, ιδίως, εάν αφορούν οφειλές προς
το Δηµόσιο και τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης. Η συνδροµή
όρου που πλήττει το δηµόσιο συµφέρον µνηµονεύεται ειδικά
στην αιτιολογία της απόφασης της Ε.Ε.Α.. 

Σε περιπτώσεις µη τήρησης των όρων νοµιµότητας εκ µέρους
των διοικήσεων και των µετόχων των Α.Α.Ε. ή παραβίασης των
διατάξεων που διέπουν την προέλευση των πόρων των µετόχων
των Α.Α.Ε. και των πόρων που χρησιµοποιούνται για τη δραστη-
ριότητα των Α.Α.Ε. ή άρνησης παροχής στοιχείων προς την
Ε.Ε.Α. εφαρµόζεται αποκλειστικά η παρ. 12 του άρθρου 69.

4. Για τη χορήγηση του πιστοποιητικού της παρ. 3, η ενδιαφε-
ρόµενη Α.Α.Ε. ή το ενδιαφερόµενο Τ.Α.Α. υποβάλλει αίτηση στην
Ε.Ε.Α. έως την 15η Ιουλίου, συνοδευόµενη από τα εξής δικαιο-
λογητικά:

(α) Βεβαίωση εξόφλησης ή τήρησης διακανονισµού ληξιπρό-
θεσµων οφειλών:

αα) προς τους ιδιοκτήτες των αθλητικών εγκαταστάσεων που
χρησιµοποιούν και χρησιµοποίησαν ως έδρα κατά την προηγού-
µενη αγωνιστική περίοδο,

(αβ) προς τους αθλητές και τους προπονητές που απασχο-
λούν και απασχόλησαν κατά την προηγούµενη αγωνιστική πε-
ρίοδο,

(αγ) προς το Εθνικό Συµβούλιο Καταπολέµησης Ντόπινγκ
(Ε.Σ.ΚΑ.Ν.), τον Εθνικό Οργανισµό Καταπολέµησης Ντόπινγκ
(Ε.Ο.ΚΑ.Ν.) και το εργαστήριο αναλυτικού ελέγχου ντόπινγκ του
Εθνικού Κέντρου Έρευνας Φυσικών Επιστηµών (Ε.Κ.Ε.Φ.Ε.) «Δη-
µόκριτος», 

(αδ) προς την οικεία εθνική αθλητική οµοσπονδία, τον οικείο
επαγγελµατικό σύνδεσµο και το ιδρυτικό ερασιτεχνικό αθλητικό
σωµατείο, 

(αε) κάθε απαίτησης από αυτές που παρατίθεται στην παρ. 9
του άρθρου 78, η οποία έχει επιδικαστεί µε τελεσίδικη ή προσω-
ρινά εκτελεστή απόφαση δικαστηρίου, ή επιτροπής επίλυσης οι-
κονοµικών διαφορών που λειτουργεί σύµφωνα µε το άρθρο 95 ή
το καταστατικό αθλητικής οµοσπονδίας, ή µε άλλον εκτελεστό
τίτλο.

(β) Αποδεικτικά έγγραφα φορολογικής και ασφαλιστικής ενη-
µερότητας.

(γ) Βεβαίωση ύπαρξης και καλής λειτουργίας: 
(γα) συστήµατος ηλεκτρονικής εποπτείας και ηλεκτρονικού

ονοµαστικού εισιτηρίου στις αθλητικές εγκαταστάσεις που προ-
τίθεται να χρησιµοποιήσει ως έδρα, σύµφωνα µε το άρθρο 2 του
ν. 4326/2015 (Α’ 49), 

(γβ) των διαµορφώσεων για την πρόσβαση, την παραµονή και
την αποχώρηση ατόµων µε αναπηρία στις αθλητικές εγκαταστά-
σεις, που προτίθεται να χρησιµοποιήσει ως έδρα, σύµφωνα µε
το άρθρο 25 του ν. 4373/2016     (Α’ 49).

(δ) Ισοσκελισµένο προϋπολογισµό εσόδων και εξόδων της επι-
κείµενης αγωνιστικής περιόδου, θεωρηµένο από ορκωτό ελεγκτή
λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία. Αναµόρφωση του προϋπολογισµού
που έχει υποβληθεί επιτρέπεται οποτεδήποτε, είναι δε υποχρε-
ωτική αν τα έξοδα που προκύπτουν, ύστερα από µεταγραφική
περίοδο, υπερβαίνουν τα αρχικώς προϋπολογισθέντα. Ο ανα-
µορφωµένος προϋπολογισµός είναι οµοίως ισοσκελισµένος και
θεωρηµένος από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία
και κατατίθεται στην Επιτροπή µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από τη
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λήψη της σχετικής απόφασης από το αρµόδιο προς τούτο όρ-
γανο της Α.Α.Ε. ή του Τ.Α.Α..

(ε) Εγγυητική επιστολή τράπεζας, σύµφωνα µε το άρθρο 78,
αν η αίτηση για χορήγηση πιστοποιητικού υποβάλλεται από
Α.Α.Ε..

Τα δικαιολογητικά των περ. α) έως και ε) πρέπει να έχουν εκ-
δοθεί εντός των τελευταίων τριάντα (30) ηµερών πριν από την
υποβολή της αίτησης. Αν δεν υφίσταται οφειλή των υποπερ. αα)
έως αε), δύναται να προσκοµίζεται µόνο υπεύθυνη δήλωση του
νόµιµου εκπροσώπου της Α.Α.Ε. ή του Τ.Α.Α., σύµφωνα µε το
άρθρο 8 του  ν. 1599/1986 (Α’ 75), περί ανυπαρξίας της σχετικής
οφειλής, µε θεώρηση του γνησίου της υπογραφής του δηλούν-
τος από δηµόσια αρχή. 

Αν πρόκειται για νεοσύστατη Α.Α.Ε. ή για νεοσύστατο Τ.Α.Α.
λόγω προβιβασµού από ερασιτεχνική αγωνιστική κατηγορία ή
για Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. που έχει προβιβασθεί από κατώτερη αγωνι-
στική κατηγορία, η αίτηση για τη χορήγηση του πιστοποιητικού
της παρ. 3 υποβάλλεται τριάντα (30) τουλάχιστον ηµέρες πριν
από την έναρξη των επίσηµων αγωνιστικών υποχρεώσεων όποιας
από τις διοργανώσεις του οικείου εθνικού πρωταθλήµατος και
κυπέλλου εκκινεί νωρίτερα. 

5. Η Ε.Ε.Α., µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφασή της, µπορεί να
τάσσει προθεσµία, όχι µεγαλύτερη των δέκα (10) ηµερών, για τη
συµπλήρωση ελλειπόντων δικαιολογητικών της παρ. 4, ή για την
παροχή πρόσθετων δικαιολογητικών ή διευκρινίσεων. Η προθε-
σµία αυτή µπορεί να εκτείνεται και πέραν των καθοριζόµενων
στις παρ. 3 και 4 χρονικών ορίων χορήγησης του πιστοποιητικού.
Η σχετική απόφαση λαµβάνεται µε πλειοψηφία επί του συνολικού
αριθµού των µελών της Επιτροπής. 

6. Η Ε.Ε.Α. ελέγχει αν εξακολουθούν να πληρούνται οι προ-
ϋποθέσεις χορήγησης του πιστοποιητικού της παρ. 3 καθ’ όλη
τη διάρκεια της αγωνιστικής περιόδου για την οποία έχει χορη-
γηθεί. Αν διαπιστωθεί ότι κάποια από τις προϋποθέσεις χορήγη-
σης του πιστοποιητικού έπαυσε να ισχύει, µε απόφαση της Ε.Ε.Α.
τάσσεται εύλογη προθεσµία συµµόρφωσης, διάρκειας από πέντε
(5) έως είκοσι (20) ηµερών. Αν παρέλθει άπρακτη η ταχθείσα
προθεσµία, η Ε.Ε.Α. ανακαλεί το πιστοποιητικό της παρ. 3. Η ανά-
κληση του πιστοποιητικού αποφασίζεται, κατόπιν προηγούµενης
ακρόασης της οικείας Α.Α.Ε. ή του οικείου Τ.Α.Α..

7. Κάθε απόφαση της Ε.Ε.Α. που έχει ως αντικείµενο την απόρ-
ριψη αίτησης χορήγησης ή την ανάκληση του πιστοποιητικού της
παρ. 3, κοινοποιείται στην οικεία εθνική αθλητική οµοσπονδία και
στον οικείο επαγγελµατικό σύνδεσµο για την επιβολή πειθαρχι-
κής ποινής. Με την επιφύλαξη της µη χορήγησης ή της ανάκλη-
σης του πιστοποιητικού, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 3
που συνεπάγεται την απαγόρευση συµµετοχής σε αθλητική διορ-
γάνωση, η µη χορήγηση ή η ανάκληση του πιστοποιητικού τιµω-
ρείται πειθαρχικά, κατά αναλογική εφαρµογή της παρ. 12 του
άρθρου 69, µε την ποινή της αφαίρεσης πέντε (5) έως δέκα (10)
βαθµών, από τον βαθµολογικό πίνακα του πρωταθλήµατος της
εποµένης αγωνιστικής περιόδου, αν πρόκειται για µη χορήγηση
του πιστοποιητικού, ή του τρέχοντος πρωταθλήµατος στο οποίο
η οµάδα της Α.Α.Ε. ή του Τ.Α.Α. συµµετέχει, αν πρόκειται για ανά-
κληση του πιστοποιητικού κατά τη διάρκεια τρέχουσας αγωνιστι-
κής περιόδου.

8. Πέντε (5) ηµέρες πριν από κάθε Γενική Συνέλευση (Γ.Σ.)
Α.Α.Ε., υποβάλλεται στην Ε.Ε.Α., µε ευθύνη του Δ.Σ. της Α.Α.Ε.,
ο πίνακας των µετόχων που δικαιούνται να συµµετάσχουν σ’
αυτήν, µε τα στοιχεία των αντιπροσώπων τους. 

Eπίσης, µε ευθύνη του Δ.Σ. της Α.Α.Ε. και, σε περίπτωση πα-
ράλειψης υποβολής, µε ποινή ακυρότητας τόσο των αποφάσεων
που έχουν ληφθεί κατά περίπτωση από το Δ.Σ. ή από τη Γ.Σ., όσο
και των συµβάσεων, υποβάλλονται στην Ε.Ε.Α., τα ακόλουθα έγ-
γραφα:

α) Τα πρακτικά των αποφάσεων του Δ.Σ. περί συγκρότησής
του σε σώµα, παραίτησης µέλους, εκλογής vέου µέλους σε πλή-
ρωση κενωθείσας θέσης, καθώς και ανάθεσης εξουσιών διαχεί-
ρισης ή εκπροσώπησης, εντός τριάντα (30) ηµερών από την
ηµεροµηνία της συνεδρίασης,

β) τα πρακτικά των Γ.Σ. των Α.Α.Ε., εντός τριάντα (30) ηµερών
από την ηµεροµηνία της συνέλευσης,

γ) συµβάσεις σύναψης ή παροχής δανείου, εντός τριάντα (30)
ηµερών από τη σύναψή τους,

δ) συµβάσεις µε τις οποίες ανατίθενται δικαιώµατα διοίκησης
και εκπροσώπησης σε τρίτους, καθώς και συµβάσεις πρόσληψης
συµβούλων ή παροχής συµβουλευτικών υπηρεσιών κάθε είδους,
εντός τριάντα (30) ηµερών από τη σύναψή τους,

ε) κάθε είδους συµβάσεις που συνάπτει η Α.Α.Ε. µε τα ιδρυτικά
αθλητικά σωµατεία, χορηγούς, διαφηµιστικές εταιρείες ή για
άλλα συναφή θέµατα, καθώς και οι συµβάσεις που προβλέπονται
στο άρθρο 84, εντός τριάντα (30) ηµερών από τη σύναψή τους,

στ) συµβάσεις µε αθλητές και προπονητές, εντός τριάντα (30)
ηµερών από τη σύναψή τους,

ζ) καταστάσεις πώλησης των εισιτηρίων διαρκείας στο τέλος
κάθε ηµερολογιακού µήνα,

η) η σύµβαση µίσθωσης ή παραχώρησης χρήσης ως έδρας
της Α.Α.Ε., όταν δεν χρησιµοποιείται ιδιόκτητη αθλητική εγκατά-
σταση ως έδρα, εντός τριάντα (30) ηµερών από τη σύναψή της.

9. Κατά την άσκηση των καθηκόντων της η Ε.Ε.Α. δικαιούται
να ζητεί και να λαµβάνει οποιοδήποτε κατά την κρίση της άλλο
στοιχείο, πληροφορία ή διευκρίνιση. Δικαιούται, επίσης, σε πε-
ριπτώσεις µεταβίβασης µετοχών, συµµετοχής σε αύξηση µετο-
χικού κεφαλαίου, παροχής δανείων και εν γένει χρηµατικών
καταβολών οποιουδήποτε είδους, να διερευνά την προέλευση
και τον τρόπο απόκτησης των καταβληθέντων ποσών, σε περί-
πτωση δε που δεν δικαιολογείται επαρκώς η προέλευσή τους,
να επιβάλει ως κύρωση την απαγόρευση άσκησης όλων των δι-
καιωµάτων µετόχων, καθώς και των διευθυντικών ή διοικητικών
εξουσιών οργάνων Α.Α.Ε., ανεξαρτήτως της επέλευσης άλλων
έννοµων συνεπειών.

10. Σε περιπτώσεις παραβίασης των υποχρεώσεων του παρόν-
τος νόµου, η Ε.Ε.Α., ανεξάρτητα από άλλες συνέπειες, επιβάλλει
στους παραβάτες πρόστιµo χιλίων (1.000) έως τριακοσίων χιλιά-
δων (300.000) ευρώ, ανάλογα µε τη βαρύτητα της παράβασης.
Το πρόστιµο επιβάλλεται µετά από προηγούµενη ακρόαση του
υπευθύνου.

Οι αποφάσεις επιβολής προστίµου επιδίδονται στον παραβάτη
και συνιστούν εκτελεστό τίτλο, βάσει του οποίου συντάσσονται
από τη βεβαιούσα αρχή οι τίτλοι είσπραξης, κατά το άρθρο 55
του π.δ. 16/1989 (Α’ 6), που αποστέλλονται στις Δηµόσιες Οικο-
νοµικές Υπηρεσίες (Δ.Ο.Υ.) για βεβαίωση και είσπραξη κατά τις
διατάξεις του Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε.,
ν. 356/1974, Α’ 90). 

11. Σε περιπτώσεις διαπίστωσης παραβάσεων, η Ε.Ε.Α., ανε-
ξάρτητα από την επιβολή ή µη προστίµου, µπορεί να τάσσει σύν-
τοµη προθεσµία για την άρση της παράβασης.

12. Οι επιδόσεις των αποφάσεων της Ε.Ε.Α. γίνονται κατόπιν
εντολής του Προέδρου της µε επιµέλεια της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού, ισχύουν δε και γι’ αυτές όσα ισχύουν για τις
επιδόσεις του Δηµοσίου.

13. Δικαίωµα γνώσης των πράξεων της Ε.Ε.Α. έχουν, µετά από
αίτησή τους, οι οικείες οµοσπονδίες, οι επαγγελµατικοί σύνδε-
σµοι, τα ιδρυτικά αθλητικά σωµατεία, καθώς και οι πανελλήνιοι
σύνδεσµοι αµειβόµενων αθλητών και προπονητών εκτός αν συν-
τρέχουν ειδικοί λόγοι, τους οποίους πρέπει συγκεκριµένα να ανα-
φέρει η Ε.Ε.Α. στην απορριπτική της αίτησης απόφασή της.

14. Κάθε δηµόσια ή δικαστική αρχή παρέχει τη συνδροµή της
στην Ε.Ε.Α. και ιδίως στους ορισµένους σύµφωνα µε την περ. β)
της παρ. 2 ελεγκτές της, κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.
Τα µέλη της Ε.Ε.Α. ή τα νοµίµως εξουσιοδοτηµένα από αυτήν
πρόσωπα, οι υπάλληλοι ή οι νοµίµως εντεταλµένοι από την Ε.Ε.Α.
ελεγκτές έχουν πρόσβαση στο ηλεκτρονικό σύστηµα «Υποβολής
Δήλωσης Περιουσιακής Κατάστασης» του ν. 3213/2003 (Α’ 309)
και στο ηλεκτρονικό σύστηµα «Μητρώων Τραπεζικών Λογαρια-
σµών και Λογαριασµών Πληρωµών» του ν. 4446/2016 (Α’ 240),
στον βαθµό που είναι αναγκαίο για την εκτέλεση των καθηκόντων
τους. Έναντι της Ε.Ε.Α. και των ελεγκτών της που ορίζονται σύµ-
φωνα µε την περ. β) της παρ. 2, δεν ισχύει οποιοδήποτε φορο-
λογικό, τραπεζικό και χρηµατιστηριακό απόρρητο.

15.α) Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορί-
ζονται η µορφή και το ειδικότερο περιεχόµενο του πιστοποιητι-
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κού της παρ. 3 και της αίτησης για τη χορήγησή του, καθώς και
τροποποιούνται ο αριθµός και το είδος των δικαιολογητικών που
συνοδεύουν τη σχετική αίτηση σύµφωνα µε την παρ. 4. 

β) Το ύψος του προστίµου, που προβλέπεται στο πρώτο εδά-
φιο της παρ. 10 αναπροσαρµόζεται µε κοινή απόφαση του αρ-
µόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού και του Υπουργού Οικο-
νοµικών, η οποία εκδίδεται µετά από πρόταση της Ε.Ε.Α.»

Άρθρο 5
Εγγυητική επιστολή, Διαχειριστικές υποχρεώσεις

Ανωνύµων Αθλητικών Εταιριών και Τµηµάτων 
Αµειβόµενων Αθλητών - Αντικατάσταση 

του άρθρου 78 του ν. 2725/1999 

Στον τίτλο του άρθρου 78 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστί-
θενται οι λέξεις «Εξουσιοδοτική διάταξη» και το άρθρο 78 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 78
Εγγυητική επιστολή - Διαχειριστικές υποχρεώσεις Α.Α.Ε. και

Τ.Α.Α. - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Με την επιφύλαξη των κατώτατων ορίων που ορίζονται στην
παρ. 2, για τη χορήγηση του πιστοποιητικού της παρ. 3 του άρ-
θρου 77A, οι Ανώνυµες Αθλητικές Εταιρίες (Α.Α.Ε.) υποχρεούνται
να καταθέσουν στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού
(Ε.Ε.Α.), µαζί µε τον προϋπολογισµό της περ. δ) της παρ. 4 του
άρθρου 77Α, εγγυητική επιστολή τράπεζας που λειτουργεί στην
Ελλάδα, ποσού ίσου τουλάχιστον µε το πέντε τοις εκατό (5%)
του συνόλου των εξόδων του προϋπολογισµού αυτού, η ισχύς
της οποίας λήγει κατ’ ελάχιστον έξι (6) µήνες µετά από το πέρας
της αγωνιστικής περιόδου.

2. Το ποσό της εγγυητικής επιστολής της παρ. 1 ορίζεται, κατ’
ελάχιστο όριο, για:

α. τις Ποδοσφαιρικές Ανώνυµες Εταιρίες (Π.Α.Ε.) που συµµε-
τέχουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα ποδοσφαίρου της Α1
Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών («Super League 1»), σε διακόσιες
χιλιάδες (200.000) ευρώ,

β. τις Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο επαγγελµατικό πρωτά-
θληµα ποδοσφαίρου της Α2 Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών
(«Super League 2»), σε εκατόν πενήντα χιλιάδες (150.000) ευρώ,

γ. τις Καλαθοσφαιρικές Ανώνυµες Εταιρίες (Κ.Α.Ε.), που συµ-
µετέχουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα καλαθοσφαίρισης, Α1
Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών («Basket League»), σε εξήντα χιλιά-
δες (60.000) ευρώ.

3. Αν ο εντολέας έκδοσης της εγγυητικής επιστολής υπέρ
Α.Α.Ε. είναι φυσικό πρόσωπο, µέτοχός της ή τρίτος, συνυποβάλ-
λεται και δήλωση περιουσιακής κατάστασης του ν. 3213/2013
(Α’309) του εντολέα. Αν προκύψει ανάγκη αναµόρφωσης του
προϋπολογισµού της περ. δ) της παρ. 4 του άρθρου 77Α, η εν-
διαφερόµενη Α.Α.Ε. υποχρεούται, µαζί µε την υποβολή του ανα-
µορφωµένου προϋπολογισµού, να καταθέσει νέα συµπληρω-
µατική εγγυητική επιστολή τράπεζας, που λειτουργεί νόµιµα
στην Ελλάδα, ποσού ίσου µε το δέκα τοις εκατό (10%) του ποσού
της αύξησης των προϋπολογισθέντων εξόδων, η ισχύς της
οποίας λήγει κατ’ ελάχιστον έξι (6) µήνες µετά από τη λήξη της
αγωνιστικής περιόδου. 

4. Αν δεν προσκοµιστεί η συµπληρωµατική εγγυητική επιστολή
της παρ. 3, µε απόφαση της Ε.Ε.Α., που κοινοποιείται στην εν-
διαφερόµενη Α.Α.Ε., καταπίπτει η εγγυητική επιστολή της παρ.
1, κατά ποσό ίσο µε το διπλάσιο του ποσού της οφειλόµενης
συµπληρωµατικής εγγυητικής επιστολής και, αν το ποσό αυτό
υπερβαίνει σε σύνολο το ποσό της εγγυητικής επιστολής της
παρ. 1, διατάσσεται η ολική κατάπτωσή της.

5. Αν διαταχθεί η µερική ή ολική κατάπτωση της εγγυητικής επι-
στολής της παρ. 1, σύµφωνα µε την παρ. 4, η ενδιαφερόµενη
Α.Α.Ε. υποχρεούται να καταθέσει στην Ε.Ε.Α., µέσα σε προθεσµία
δεκαπέντε (15) ηµερών από την κατάπτωση, νέα εγγυητική επι-
στολή τράπεζας, που λειτουργεί στην Ελλάδα, ποσού ίσου µε πο-
σοστό δέκα τοις εκατό (10%) επί του συνόλου των εξόδων του
αναµορφωθέντος προϋπολογισµού, η ισχύς της οποίας λήγει κατ’

ελάχιστον έξι (6) µήνες µετά από το πέρας της αγωνιστικής πε-
ριόδου. Τα κατώτατα όρια της παρ. 2 ισχύουν και για την εγγυη-
τική επιστολή του πρώτου εδαφίου. Αν παρέλθει άπρακτη η
δεκαπενθήµερη προθεσµία του πρώτου εδαφίου, µε απόφαση της
Ε.Ε.Α., ανακαλείται το πιστοποιητικό της παρ. 3 του άρθρου 77Α.

6. Η ανωτέρω εγγυητική επιστολή επιστρέφεται µετά από τη
λήξη της αγωνιστικής περιόδου για την οποία κατατέθηκε, εφό-
σον δεν έχει καταπέσει ούτε εκκρεµεί αίτηση για κατάπτωσή της.

7. Η µερική ή ολική κατάπτωση της εγγυητικής επιστολής σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στην παρ. 4, διατάσσεται υπέρ της Ε.Ε.Α.,
αν αιτία της κατάπτωσης είναι η µη τήρηση των οικονοµικών υπο-
χρεώσεων της ενδιαφερόµενης Α.Α.Ε., οπότε η κατάπτωση δια-
τάσσεται, κατά σειρά, υπέρ των υφιστάµενων απαιτήσεων των
αθλητών, των προπονητών, του ιδρυτικού αθλητικού σωµατείου,
των ιδιοκτητών των αθλητικών εγκαταστάσεων της έδρας της εν-
διαφερόµενης Α.Α.Ε., του Εθνικού Συµβουλίου Καταπολέµησης
Ντόπινγκ (Ε.Σ.ΚΑ.Ν.) ή του Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης
Ντόπινγκ (Ε.Ο.ΚΑ.Ν.) και του εργαστηρίου αναλυτικού ελέγχου
ντόπινγκ του Εθνικού Κέντρου Έρευνας Φυσικών Επιστηµών
(Ε.Κ.Ε.Φ.Ε.) «Δηµόκριτος» που προκύπτουν από εκτελεστή από-
φαση επιτροπής επίλυσης οικονοµικών διαφορών ή από άλλο
εκτελεστό τίτλο. Σε περίπτωση εκτελεστής απόφασης ή τίτλου,
η κατάπτωση διατάσσεται για το συνολικό ποσό που έχει επιδι-
κασθεί, συµπεριλαµβανοµένων των τόκων και εξόδων.

8. Με εξαίρεση την περίπτωση της παρ. 4, σε κάθε άλλη περί-
πτωση ολικής ή µερικής κατάπτωσης εγγυητικής επιστολής κατά
τη διάρκεια της αγωνιστικής περιόδου, η ενδιαφερόµενη Α.Α.Ε.
υποχρεούται να καταθέσει νέα ισόποση εγγυητική επιστολή,
µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών από την κατάπτωση.
Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία αυτή, µε απόφαση της Ε.Ε.Α.
ανακαλείται το πιστοποιητικό της παρ. 3 του άρθρου 77Α και
επέρχονται οι συνέπειες της παρ. 12 του άρθρου 69.

9. Οι Α.Α.Ε. και τα Τµήµατα Αµειβόµενων Αθλητών (Τ.Α.Α.) υπο-
χρεούνται πριν από την έναρξη κάθε αγωνιστικής περιόδου να
έχουν εξοφλήσει ή διακανονίσει όλες τις ληξιπρόθεσµες και
απαιτητές οφειλές τους προς τις οικείες οµοσπονδίες, τους
υπερκείµενους συνδέσµους, τους αθλητές και τους προπονητές
που απασχολούν ή έχουν απασχολήσει, τα ιδρυτικά αθλητικά σω-
µατεία, τις αθλητικές εγκαταστάσεις που χρησιµοποιούν ή χρη-
σιµοποίησαν ως έδρα τους, το Ε.Σ.ΚΑ.Ν., τον Ε.Ο.ΚΑ.Ν., το
εργαστήριο αναλυτικού ελέγχου ντόπινγκ του Εθνικού Κέντρου
Έρευνας Φυσικών Επιστηµών (Ε.Κ.Ε.Φ.Ε.) «Δηµόκριτος», που
έχουν επιδικασθεί µε τελεσίδικη ή προσωρινά εκτελεστή από-
φαση δικαστηρίου ή επιτροπής επίλυσης οικονοµικών διαφορών
ή µε άλλο εκτελεστό τίτλο. 

10. Οι Α.Α.Ε. και τα Τ.Α.Α. υποβάλλουν στην Ε.Ε.Α., στο τέλος
κάθε τριµήνου από την έναρξη του πρωταθλήµατος, αναλυτικό
πίνακα των πάσης φύσεως εσόδων και εξόδων που πραγµατο-
ποίησαν κατά το τρίµηνο αυτό. Στον πίνακα αυτόν πρέπει να ανα-
φέρονται συγκεκριµένα οι πηγές εσόδων, καθώς και οι δαπάνες
κατά κατηγορία πραγµατοποίησής τους. Ειδικά οι δαπάνες που
αφορούν στις τακτικές και έκτακτες παροχές προς τους αθλητές
αναλύονται και ονοµαστικά κατά αθλητή.

11. Η παράβαση των υποχρεώσεων των παρ. 9 και 10 συνεπά-
γεται, για όσο χρόνο αυτή διαρκεί, την αφαίρεση των βαθµών
µιας (1) νίκης για κάθε αγώνα πρωταθλήµατος.

12. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό
Υπουργού και του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδεται ύστερα
από γνώµη της Ε.Ε.Α. και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, µπορεί να: α) αναπροσαρµόζονται τα ποσοστά της
εγγυητικής επιστολής της παρ. 1, της συµπληρωµατικής εγγυη-
τικής επιστολής της παρ. 3 και της νέας εγγυητικής επιστολής
της παρ. 5, και β) αναπροσαρµόζονται ή καταργούνται τα κατώ-
τατα όρια εγγυητικής επιστολής της παρ. 2.»

Άρθρο 6
Δυνατότητα Ανώνυµων Αθλητικών Εταιριών για τη χρηµατο-

δότηση της ανέγερσης, ανακατασκευής, 
επισκευής ή συντήρησης αθλητικών εγκαταστάσεων - Τρο-

ποποίηση της παρ. 1 και προσθήκη παρ. 3 και 4 
στο άρθρο 67Α του ν. 2725/1999
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Στο άρθρο 67Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121) στην περ. β’ της παρ.
1 οι λέξεις «στο Ελληνικό Δηµόσιο» αντικαθίσταται µε τις λέξεις
«σε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143)», προστίθενται παρ. 3 και 4 και το άρθρο δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 67Α

1. Αθλητικές ανώνυµες εταιρείες µπορούν, ύστερα από άδεια
της Ε.Ε.Α.: 

(α) να χρηµατοδοτούν τα ιδρυτικά τους αθλητικά σωµατεία για
τον σκοπό της ανέγερσης, ανακατασκευής, επισκευής ή και συν-
τήρησης των αθλητικών τους εγκαταστάσεων και 

(β) να αναθέτουν, µε δική τους αποκλειστική δαπάνη, σε φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα της επιλογής τους, την ανέγερση, ανα-
κατασκευή, επισκευή ή και συντήρηση των αθλητικών εγκατα-
στάσεων που ανήκουν στο ιδρυτικό τους αθλητικό σωµατείο ή
σε τρίτα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου
ή σε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143) και τις οποίες έχουν δικαίωµα, βάσει νόµου ή
σύµβασης, να χρησιµοποιούν για τις προπονητικές ή και τις αγω-
νιστικές τους υποχρεώσεις. 

2. Η άδεια της Ε.Ε.Α. της παρ. 1 χορηγείται, ύστερα από σχε-
τική αίτηση της ενδιαφερόµενης Α.Α.Ε., εφόσον: (α) συναινεί το
ιδρυτικό αθλητικό σωµατείο στην περ. α’ της παρ. 1 ή ο ιδιοκτή-
της των αθλητικών εγκαταστάσεων στην περ. β) της παρ. 1, (β)
δεν θίγονται υφιστάµενα δικαιώµατα χρήσης των αθλητικών εγ-
καταστάσεων τρίτων φυσικών ή νοµικών προσώπων, (γ) δεν θί-
γεται η οικονοµική βιωσιµότητα της Α.Α.Ε. και (δ) διαπιστώνεται
η νοµιµότητα της προέλευσης των κεφαλαίων της χρηµατοδότη-
σης. Αν δεν συντρέχουν όλες οι παραπάνω προϋποθέσεις, η σχε-
τική αίτηση απορρίπτεται αιτιολογηµένα.

3. Οι δαπάνες της περ. β) της παρ. 1, που πραγµατοποιούν οι
Αθλητικές Ανώνυµες Εταιρείες (Α.Α.Ε.), δύνανται να συνυπολο-
γίζονται στο οφειλόµενο µίσθωµα, το οποίο δύναται να συµφω-
νηθεί ως προς το ανώτερο ύψος του κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής και ειδικής διάταξης που αφορά στη χρήση αθλητικών
εγκαταστάσεων και ιδίως των άρθρων 56 και 57 και της περ. β)
της παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 423/1976 (A’ 223). Το συµφωνη-
θέν µίσθωµα για όλη τη διάρκεια της µίσθωσης δεν δύναται να
είναι µικρότερο από την αξία των συνολικών δαπανών που πραγ-
µατοποιούνται.

Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, ρυθ-
µίζονται ιδίως: α) το ελάχιστο περιεχόµενο της σύµβασης της
περ. β) της παρ. 1, προκειµένου το µίσθωµα, συνυπολογιζοµένων
των δαπανών της περ. β) της παρ. 1 να αντιστοιχεί στη µισθωτική
αξία της αθλητικής εγκατάστασης, β) ο τρόπος έγκρισης της
σύµβασης παραχώρησης της χρήσης, η οποία συνοδεύεται από
οικονοµοτεχνική έκθεση της Α.Α.Ε., τις επί της έκθεσης αυτής
παρατηρήσεις της διοίκησης του φορέα που είναι ιδιοκτήτης της
αθλητικής εγκατάστασης και από έκθεση προσδιορισµού της
αξίας των δαπανών, κατόπιν εκτίµησής τους από τη Διεύθυνση
Τεχνικών Αθλητικών Έργων και Υποδοµών της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.), που εγκρίνει τις τεχνικές προδιαγρα-
φές και τις µελέτες, το χρονοδιάγραµµα και τον προϋπολογισµό
του έργου και γ) ο τρόπος και ο έλεγχος τήρησης των προϋπο-
θέσεων που τίθενται στην παρ. 2, προς διασφάλιση της αγωνι-
στικής καταλληλότητας των εγκαταστάσεων, ώστε να εξασφα-
λίζονται η έκδοση και η διατήρηση άδειας λειτουργίας για το σύ-
νολο των εγκαταστάσεων.

4. Στη σύµβαση που καταρτίζεται µεταξύ του εκµισθωτή και
της µισθώτριας Α.Α.Ε., καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι και προ-
ϋποθέσεις της εκµίσθωσης, οι παρεχόµενες ασφάλειες, εγγυή-
σεις και ρήτρες που επιβάλλονται στη µισθώτρια Α.Α.Ε. για την
καλή και εµπρόθεσµη τήρηση των συµφωνηθέντων όρων, ο χρό-
νος ολοκλήρωσης του έργου, η δυνατότητα παράτασης του χρό-
νου αυτού, οι ρήτρες έκπτωσης ή εξόδου για την περίπτωση µη
ολοκλήρωσης αυτού, καθώς και κάθε αναγκαίος όρος για τη δια-
σφάλιση των συµφερόντων του εκµισθωτή.

Μετά τη λήξη του συµβατικού χρόνου της µίσθωσης η χρήση
του ακινήτου, µετά των συστατικών, των παραρτηµάτων και του

εξοπλισµού του, όπως έχει διαµορφωθεί και σε όποια κατάσταση
βρίσκεται κατά τον χρόνο αυτόν, επανέρχεται στον εκµισθωτή,
άνευ αποζηµιώσεως της µισθώτριας Α.Α.Ε..»

2. Το άρθρο 67Α του ν. 2725/1999, δύναται να εφαρµόζεται και
σε συµβάσεις µίσθωσης ή παραχώρησης της χρήσης αθλητικών
εγκαταστάσεων που έχουν υπογραφεί πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος. 

Άρθρο 7
Μέτοχοι Ανωνύµων Αθλητικών Εταιριών - 

Τροποποίηση των παρ. 1, 1α, 2, 8 και 9 και κατάργηση της
παρ. 14 του άρθρου 69 του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 69 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) τροποποιούνται η
παρ. 1, το πρώτο εδάφιο και η περ. γ) της παρ. 1α, η περ. α) και
το δύο πρώτα εδάφια της περ. β) της παρ. 2 και οι παρ. 8, 9 και
10, καταργείται η παρ. 14 και το άρθρο 69 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 69
Mέτοχοι, περιορισµοί στην απόκτηση µετοχών, απαγόρευση

πολυϊδιοκτησίας

1. Μέτοχοι των Α.Α.Ε. µπορούν να είναι µόνο φυσικά πρόσωπα
ελληνικής ιθαγένειας, φορείς του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός
ορίζεται στο άρθρο 14 του   ν. 4270/2014 (Α’ 143), καθώς και ηµε-
δαπές εταιρείες ή άλλα ηµεδαπά νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου. Με τα προαναφερόµενα ηµεδαπά πρόσωπα εξοµοιώ-
νονται τα φυσικά πρόσωπα µε ιθαγένεια κράτους µέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.), καθώς και τα νοµικά πρόσωπα ή οι
εταιρείες που έχουν συσταθεί σύµφωνα µε τη νοµοθεσία κρά-
τους µέλους της Ε.Ε. και έχουν την καταστατική έδρα, την κεν-
τρική διοίκηση ή την κύρια εγκατάστασή τους σε ένα από τα
κράτη αυτά.

1α. Κατ’ εξαίρεση των οριζοµένων στην παρ. 1, φυσικά πρό-
σωπα µε ιθαγένεια τρίτης χώρας, εκτός της Ε.Ε., µπορούν να
αποκτήσουν µετοχές Α.Α.Ε. µετά από έλεγχο και άδεια της Επι-
τροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, σύµφωνα µε το άρθρο
69Α. 

Η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού χορηγεί την ανω-
τέρω άδεια, εφόσον κρίνει ότι ο υποψήφιος µέτοχος πληροί τους
όρους για την έγκυρη απόκτηση µετοχών Α.Α.Ε., παρέχει πλήρη
εχέγγυα αξιοπιστίας και αποδεικνύει τη νοµιµότητα προέλευσης
των κεφαλαίων που προορίζει να χρησιµοποιήσει για την από-
κτηση των µετοχών.

Για τη χορήγηση της άδειας αυτής ισχύουν τα οριζόµενα στην
παρ. 9 του άρθρου 77Α. Επιπλέον, η Επιτροπή δικαιούται να προ-
βαίνει σε κάθε αναγκαία κατά την κρίση της ενέργεια, ιδίως:

α. Να ακολουθεί κάθε, κατά την κρίση της, πρόσφορη διαδι-
κασία για την πιστοποίηση της ταυτότητας του προσώπου και
της συναλλακτικής και επιχειρηµατικής δραστηριότητας του
υποψήφιου αγοραστή,

β. να συλλέγει, αξιολογεί, παρακολουθεί και εξετάζει κάθε
χρήσιµη πληροφορία ή στοιχείο που περιέρχεται σε γνώση της
από οποιαδήποτε διαθέσιµη σε αυτή πηγή, είτε της ηµεδαπής,
είτε της αλλοδαπής,

γ. να ζητά τη συνδροµή και κάθε αναγκαία σύµπραξη και ενη-
µέρωση από κάθε αρχή, όπως την Τράπεζα της Ελλάδος, την
Αρχή Καταπολέµησης Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατι-
κές Δραστηριότητες, και κάθε άλλη αντίστοιχη αρχή ή υπηρεσία
της αλλοδαπής για τη διερεύνηση ύποπτων ή ασυνήθων δραστη-
ριοτήτων ή συναλλαγών του υποψήφιου αγοραστή. Πληροφο-
ρίες µπορούν να αντλούνται και από τις διεθνείς και εθνικές
αθλητικές οµοσπονδίες,

δ. να αρνείται την παροχή της ανωτέρω αδείας ή και να ανα-
καλεί αυτή, ιδίως σε περίπτωση αµφιβολιών για την ακρίβεια ή
καταλληλότητα των στοιχείων που έχουν προσκοµιστεί ενώπιόν
της, σχετικώς µε την εξακρίβωση των προσδιοριστικών στοιχείων
της ταυτότητας του υποψήφιου αγοραστή ή σε περίπτωση υπό-
νοιας εµπλοκής του σε παράνοµη συναλλαγή ή δραστηριότητα.

Μεταβίβαση µετοχών σε φυσικό πρόσωπο ιθαγένειας τρίτης
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χώρας, η οποία διενεργείται πριν από τη χορήγηση της άδειας
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, είναι απολύτως
άκυρη.

2. Aπόκτηση µετοχών Α.Α.Ε. από εταιρείες επιτρέπεται µόνο:
α) Εάν πρόκειται για Προσωπικές Εταιρείες, Εταιρείες Περιο-

ρισµένης Ευθύνης (Ε.Π.Ε.), ή Ιδιωτικές Κεφαλαιουχικές Εται-
ρείες (Ι.Κ.Ε.), όταν το σύνολο των εταίρων είναι φυσικά
πρόσωπα, µε ελληνική ιθαγένεια ή ιθαγένεια άλλου κράτους µέ-
λους της Ε.Ε., 

β) εάν πρόκειται για Ανώνυµες Εταιρείες (Α.Ε.), όταν οι µετο-
χές τoυς είναι ονοµαστικές και όλοι οι µέτοχοι πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις της περ. α). Εάν µέτοχοι της Α.Ε. είναι Προσωπικές
Εταιρείες, Ε.Π.Ε. ή Ι.Κ.Ε., ισχύει ο περιορισµός της περ. α). Εάν
µέτοχοι της ανώνυµης εταιρείας είναι Α.Ε., τότε πρέπει και αυτών
οι µετοχές να είναι ονοµαστικές και όλοι οι µέτοχοί τους να είναι
φυσικά πρόσωπα µε ιθαγένεια ελληνική ή άλλου κράτους µέλους
της Ε.Ε. και ούτω καθεξής.

Για την απόκτηση µετοχών Α.Α.Ε. από εταιρείες, σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στην παρούσα, για τα πρόσωπα καθενός από τα
µέλη της διοίκησής τους, των νόµιµων εκπροσώπων τους, καθώς
και των µετόχων και των εταίρων αυτών ισχύουν τα κωλύµατα
και οι περιορισµοί της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 3. Στις εται-
ρείες των περ. α) και β) µπορούν να µετέχουν και υπήκοοι τρίτων
χωρών, εφόσον έχουν άδεια από την Επιτροπή Επαγγελµατικού
Αθλητισµού, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις της παρ. 1α.

3. Εταιρείες και λοιπά νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου εγ-
γράφονται στο ειδικό Βιβλίο µετόχων Α.Α.Ε., µόνο ύστερα από
άδεια της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, στην οποία
οφείλουν προηγουµένως να υποβάλουν:

α) πίνακα, ο οποίος περιλαµβάνει τα πλήρη στοιχεία (ονοµα-
τεπώνυµο, πατρώνυµο, διεύθυνση) των µελών τους, µέχρι φυσι-
κoύ προσώπου, κατά τα οριζόµενα στην παρ. 2 και

β) πίνακα µε τα πλήρη στοιχεία (ονοµατεπώνυµο, πατρώνυµο,
διεύθυνση) των µελών του διοικητικού τους συµβουλίου ή δια-
χειριστών ή άλλων οργάνων διοίκησης και

γ) βεβαίωση του νόµιµου εκπροσώπου τους για την ακρίβεια
των στοιχείων των περ. α) και β).

Η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού χορηγεί την άδεια,
όταν από τα παραπάνω στοιχεία δεν διαπιστώνεται παραβίαση
των διατάξεων του παρόντος. Μεταβίβαση µετοχών Α.Α.Ε. σε νο-
µικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου ή εταιρεία, η οποία διενεργείται
πριν χορηγηθεί η ανωτέρω άδεια, είναι απολύτως άκυρη.

4. Η Α.Α.Ε. γνωστοποιεί στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλη-
τισµού κάθε απόκτηση µετοχών της από φυσικό ή νοµικό πρό-
σωπο µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από τη σχετική εγγραφή στο
ειδικό βιβλίο µετόχων της.

5. Η Α.Α.Ε. ενηµερώνει εγγράφως τον οικείο επαγγελµατικό
σύνδεσµο αδιακρίτως για κάθε µεταβίβαση µετοχών της µέσα σε
δέκα (10) ηµέρες από τη σχετική εγγραφή στο ειδικό βιβλίο µε-
τόχων της.

6. Οι εταιρείες και τα λοιπά νοµικά πρόσωπα που συµµετέχουν
στo κεφάλαιo µιας Α.Α.Ε. γνωστοποιούν σε αυτήν µέσα σε είκοσι
(20) ηµέρες οποιαδήποτε µεταβολή στην ταυτότητα των προσώ-
πων που αναφέρονται στις περ. α) και β) της παρ. 3, µέχρι φυσι-
κού προσώπoυ προσκοµίζοντας σχετικό πίνακα και βεβαίωση του
νόµιµου εκπροσώπου τους, κατά τα οριζόµενα στην παρ. 3.

7. Η Α.Α.Ε. γνωστοποιεί στον οικείο επαγγελµατικό σύνδεσµο
και στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού κάθε µεταβολή,
κατά την έννοια της παρ. 6, στην ταυτότητα των προσώπων που
αναφέρονται στις περ. α’ και β’ της παρ. 3, µέχρι φυσικού προ-
σώπου, µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από τη συντέλεση κάθε µε-
ταβολής.

8. Εν ενεργεία αθλητές, προπονητές, διαιτητές, παρατηρητές
διαιτησίας, διαµεσολαβητές της παρ. 5 του άρθρου 90, οι σύζυ-
γοι και όσοι έχουν συνάψει µαζί τους σύµφωνο συµβίωσης και οι
µέχρι δεύτερου βαθµού συγγενείς τους, απαγορεύεται, µε ποινή
απόλυτης ακυρότητας της δικαιοπραξίας, να αποκτούν µετoχές
Α.Α.Ε. του αθλήµατoς στο οποίο δραστηριοποιούνται αθλητικά
ή επαγγελµατικά.

9. Α.Α.Ε., µέτοχος Α.Α.Ε., εταίροι, µέλη οργάνου διοίκησης ή
διοικητές νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου ή εταιρείας που

συµµετέχει στο κεφάλαιο Α.Α.Ε., καθώς και οι σύζυγοι και όσοι
έχουν συνάψει µαζί τους σύµφωνο συµβίωσης και οι µέχρι δεύ-
τερου βαθµού συγγενείς όλων των παραπάνω φυσικών προσώ-
πων, απαγορεύεται, µε ποινή απόλυτης ακυρότητας της
δικαιοπραξίας, να αποκτούν αµέσως ή εµµέσως, ιδίως, δια πα-
ρένθετων προσώπων, µετοχές ή δικαιώµατα διοίκησης, ή να ανα-
λαµβάνουν διευθυντικά καθήκοντα άλλης Α.Α.Ε., του ιδίου ή
άλλου αθλήµατος.

Ως απαγορευµένη έµµεση απόκτηση, κατά την έννοια της πα-
ρούσας, θεωρείται και αυτή που επιτυγχάνεται µέσω άλλου νο-
µικού προσώπου ή εταιρείας, εφόσον πρόκειται για συνδεδεµένο
µέρος της παρ. 2 του άρθρου 99 του ν. 4548/2018 (Α’104), ή στην
οποία το υποκείµενο στους ως άνω περιορισµούς πρόσωπο, είτε
κατέχει ποσοστό µεγαλύτερο του είκοσι τοις εκατό (20%) του κε-
φαλαίoυ ή των δικαιωµάτων ψήφου, είτε συµµετέχει στο Δ.Σ. της
Α.Α.Ε. ή καθ’ οιονδήποτε τρόπο στη διαχείρισή της, είτε ασκεί
κυριαρχική επιρροή στη διοίκηση ή τη λειτουργία της, ανεξάρ-
τητα από το ποσοστό κεφαλαίου που διαθέτει σε αυτήν.

10. Διαχειριστές ή µέλη οργάνου διοίκησης ή διευθυντικά στε-
λέχη Α.Α.E., καθώς και οι σύζυγοι και όσοι έχουν συνάψει µαζί
τους σύµφωνο συµβίωσης και οι µέχρι δεύτερου βαθµού συγγε-
νείς τους, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή εταιρείες που
αποκτούν δικαιώµατα διοίκησης ή αναλαµβάνoυν διευθυντικά κα-
θήκοντα Α.Α.Ε. απαγoρεύεται, µε ποινή απόλυτης ακυρότητας
της δικαιοπραξίας, να αποκτούν αµέσως ή εµµέσως, σύµφωνα
µε την έννοια της παρ. 9, µετοχές ή δικαιώµατα διοίκησης, ή να
αναλαµβάνουν διευθυντικά καθήκοντα άλλης Α.Α.Ε. του ίδιου ή
άλλου αθλήµατος. Η απαγόρευση αυτή ισχύει και για τα φυσικά
πρόσωπα που είτε συµµετέχουν στη διοίκηση, είτε ασκούν διευ-
θυντικά καθήκοντα, είτε είναι µέλη των ως άνω νοµικών προσώ-
πων ή εταιρειών που αποκτούν δικαιώµατα διοίκησης ή ασκούν
διευθυντικά καθήκοντα µιας Α.Α.Ε.. Πρόσωπα στα οποία έχει
ανατεθεί η οικονοµική διαχείριση Τ.Α.Α., ή είναι µέλη ή διοικητές
τέτοιων νοµικών προσώπων, απαγορεύεται, µε ποινή απόλυτης
ακυρότητας της δικαιοπραξίας, να αποκτούν µετοχές ή να ανα-
λαµβάνουν διαxειριστικά ή διευθυντικά καθήκοντα Α.Α.Ε. άλλου
ιδρυτικού αθλητικού σωµατείου, καθώς και να συµµετέχουν ως
µέλη ή διοικητές σε νοµικά πρόσωπα ή εταιρείες που είναι µέτο-
χοι µιας τέτοιας A.A.E..

11. Οι περιορισµοί των παρ. 9 και 10, µε εξαίρεση τις απαγο-
ρεύσεις που απευθύνονται στις ίδιες τις Α.Α.Ε., δεν ισχύουν όταν
πρόκειται για απόκτηση µετοχών ή δικαιωµάτων διοίκησης ή για
την ανάληψη διευθυντικών καθηκόντων σε άλλη Α.Α.Ε., η οποία
ιδρύθηκε από το ίδιο αθλητικό σωµατείo και δραστηριοποιείται
σε διαφορετικό άθληµα.

12. Σε περίπτωση κατά την οποία παραβιασθεί κάποια από τις
διατάξεις των παρ. 1 έως και 11 µε υπαιτιότητα οργάνων της
Α.Α.Ε., επιβάλλεται στην οµάδα της, µε απόφαση του οικείου δι-
καιοδοτικού οργάνου, το οποίο επιλαµβάνεται ύστερα από έκ-
θεση της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού ή µετά από
προσφυγή όποιου έχει έννοµο συµφέρον, η ποινή της αφαίρεσης
πέντε (5) έως δέκα (10) βαθµών από το τρέχον επαγγελµατικό
πρωτάθληµα στο οποίο αυτή συµµετέχει, αναλόγως της βαρύ-
τητας της παράβασης. Αν η παράβαση διαπιστώνεται µετά το
τέλος της αγωνιστικής περιόδου, η ως άνω ποινή επιβάλλεται για
το επόµενο επαγγελµατικό πρωτάθληµα. Η ποινή της παρούσας
επιβάλλεται ανεξαρτήτως του νοµικού χαρακτηρισµού της πα-
ράβασης από τις οικείες πειθαρχικές διατάξεις.

13. Όποιος µε πρόθεση παραβιάζει τις απαγορεύσεις των παρ.
3, 6, 8, 9 και 10 τιµωρείται µε φυλάκιση και χρηµατική ποινή έως
πεντακόσιες χιλιάδες (500.000) ευρώ.

Εξουσιοδοτήσεις ή ιδιωτικά συµφωνητικά µε τα οποία επιτυγ-
χάνεται εικονική συµµετοχή στο κεφάλαιο µιας Α.Α.Ε. ή αντέγ-
γραφα σχετικά µε την καταβολή του τιµήµατος αγοράς µετοχών,
ενεχυριάσεις µετοχών, συµβάσεις εντολής, παραχωρήσεις δι-
καιωµάτων διοίκησης και κάθε άλλη πράξη που άγει σε κατα-
στρατήγηση των παρ. 8, 9 και 10 πάσχουν από απόλυτη
ακυρότητα.

14. (Καταργείται)»

Άρθρο 8

15224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Απόκτηση µετοχών Ανωνύµων Αθλητικών Εταιριών - Αντικα-
τάσταση της παρ. 1, προσθήκη παρ. 1α και 

τροποποίηση της παρ. 2 στο άρθρο 69Α 
του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 69A του ν. 2725/1999 (Α’121) αντικαθίσταται η παρ.
1, προστίθεται παρ. 1Α, τροποποιείται η παρ. 2 και το άρθρο δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 69Α
Επιπλέον προϋποθέσεις 

για απόκτηση ποσοστών Α.Α.Ε.

1. Η απόκτηση, µε οιαδήποτε εν ζωή δικαιοπραξία, µετοχών
Ανώνυµης Αθλητικής Εταιρείας (Α.Α.Ε.) που εκπροσωπούν πο-
σοστό µεγαλύτερο του πέντε τοις εκατό (5%) του µετοχικού κε-
φαλαίου της, ή που έχουν ως αποτέλεσµα να ανήκουν στον
αποκτώντα µετοχές που υπερβαίνουν το ποσοστό αυτό, χωρίς
την προηγούµενη άδεια της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητι-
σµού (Ε.Ε.Α.), απαγορεύεται και είναι απολύτως άκυρη. Αν το
παραπάνω ποσοστό αποκτάται κατά την ίδρυση µίας Α.Α.Ε. ή κα-
τόπιν αύξησης του µετοχικού κεφαλαίου της, η άδεια της Ε.Ε.Α.
χορηγείται εκ των υστέρων. Στην τελευταία περίπτωση, η αίτηση
και τα συνυποβαλλόµενα, σύµφωνα µε τις παρ. 1Α και 2, έγ-
γραφα κατατίθενται στην Ε.Ε.Α. εντός είκοσι (20) ηµερών από
την ολοκλήρωση της ίδρυσης ή της αύξησης του µετοχικού κε-
φαλαίου.

1Α. Για τη χορήγηση της άδειας της παρ. 1, εκτός από όσα
προβλέπονται στο άρθρο 69, η Ε.Ε.Α. ερευνά τη νοµιµότητα της
προέλευσης των κεφαλαίων που πρόκειται να διατεθούν για την
κάλυψη της αξίας των αποκτώµενων µετοχών, καθώς και τη µη
συνδροµή των κωλυµάτων και ασυµβιβάστων του άρθρου 3.
Προς τον σκοπό αυτόν ο ενδιαφερόµενος οφείλει να συνυποβά-
λει, µε την αίτησή του τα ακόλουθα δικαιολογητικά:

α) Αποδεικτικά φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας, 
β) αντίγραφα των φορολογικών του δηλώσεων εκτυπωµένα

από τον ιστότοπο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων
(Α.Α.Δ.Ε.) ή, σε περίπτωση νοµικού προσώπου, αντίγραφα των
ισολογισµών των τριών (3) τελευταίων ετών, υπογεγραµµένα από
ορκωτό ελεγκτή λογιστή,

γ) αντίγραφο ποινικού µητρώου του ίδιου ή, αν πρόκειται για
νοµικό πρόσωπο, των νόµιµων εκπροσώπων του, από το οποίο
να προκύπτει ότι στα ως άνω πρόσωπα δεν συντρέχουν τα κω-
λύµατα και ασυµβίβαστα των περ. β) και γ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 3, 

δ) βεβαίωση της Επιτροπής Φιλάθλου Πνεύµατος, Ηθικής και
Δεοντολογίας (Ε.ΦΙ.Π.Η.Δ.), από την οποία προκύπτει ότι δεν έχει
τιµωρηθεί από την Ε.ΦΙ.Π.Η.Δ. ή παλαιότερα από την Επιτροπή
Φιλάθλου Πνεύµατος (Ε.ΦΙ.Π.) ο ίδιος ή, σε περίπτωση νοµικού
προσώπου, οι νόµιµοι εκπρόσωποί του, σύµφωνα µε το άρθρο
130 ή ότι έχει εκτιθεί επιβληθείσα ποινή.

Η Ε.Ε.Α. µπορεί να ζητήσει από τον ενδιαφερόµενο να προ-
σκοµίσει επιπλέον κάθε πρόσφορο κατά την κρίση της δικαιολο-
γητικό για τη διαπίστωση των ανωτέρω προϋποθέσεων και τη
διερεύνηση της νοµιµότητας της προέλευσης των κεφαλαίων.

2. Για µεταβιβάσεις µετοχών, µε τις οποίες αποκτάται συνολικά
ποσοστό τριάντα τρία τοις εκατό (33%) και άνω του µετοχικού
κεφαλαίου Α.Α.Ε. από κάποιο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, εκτός
από τα δικαιολογητικά που προβλέπονται στην παρ. 1Α, υποβάλ-
λεται και τριετές επιχειρηµατικό σχέδιο, εγκεκριµένο από ανε-
ξάρτητη εταιρεία ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή συµβούλων, στο
οποίο περιλαµβάνονται σχέδια δράσης για την Α.Α.Ε., τα αναµε-
νόµενα αποτελέσµατα και οι συγκεκριµένες πηγές χρηµατοδό-
τησης.

Τα ανωτέρω ισχύουν και για τη συνολική απόκτηση ποσοστού
τριάντα τρία τοις εκατό (33%) και άνω του µετοχικού κεφαλαίου
µιας Α.Α.Ε., από περισσότερα του ενός φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα, όταν τα πρόσωπα αυτά είτε είναι µέχρι τρίτου βαθµού
συγγενείς, είτε υφίσταται µεταξύ τους σχέση εργασίας, σύµβαση
έργου ή εντολής, είτε είναι συνδεδεµένα µέρη κατά την έννοια
της παρ. 2 του άρθρου 99 του ν. 4548/2018 (Α’ 104), είτε όταν τα

πρόσωπα αυτά συµφωνούν για την από κοινού ανάληψη της δι-
οίκησης µιας Α.Α.Ε..

3. Για τη χορήγηση της άδειας που προβλέπεται στις παρ. 1
και 2 του παρόντος, ισχύουν τα οριζόµενα στην παρ. 9 του άρ-
θρου 77Α.»

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΜΕ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΟΛΙΣΤΙΚΗΣ 

ΜΕΛΕΤΗΣ UEFA ΚΑΙ FIFA ΓΙΑ ΤΟ 
ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΟ 

Άρθρο 9
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος µέρους είναι η εναρµόνιση της νοµο-
θεσίας µε προτάσεις των διεθνών ποδοσφαιρικών οµοσπονδιών,
που περιέχονται στην Ολιστική Μελέτη της Διεθνούς Ποδοσφαι-
ρικής Οµοσπονδίας (Fédération Internationale de Football Asso-
ciation [FIFA]) και της Ένωσης Ευρωπαϊκών Ποδοσφαιρικών
Οµοσπονδιών (Union of European Football Associations [UEFA])
για τα προβλήµατα και τις παθογένειες του ελληνικού ποδοσφαί-
ρου και της οργανωτικής του δοµής, η οποία είναι απόρροια της
Διακήρυξης Προθέσεων, που συνυπέγραψαν στις 25.2.2020 ο
Πρωθυπουργός της Ελλάδας, ο Πρόεδρος της UEFA και ο Αντι-
πρόεδρος της FIFA. 

Άρθρο 10
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος αποτελούν η απλοποίηση των δια-
δικασιών χορήγησης βεβαιώσεων λειτουργίας των λεσχών φιλά-
θλων, ο εξορθολογισµός των τοπικών και χρονικών ορίων
αστικής ευθύνης των οµάδων, η αναµόρφωση του πλαισίου των
οργανωµένων µετακινήσεων φιλάθλων, η αυστηροποίηση των
ποινών για ποινικά αδικήµατα, που τελούνται µε αφορµή αθλητι-
κές εκδηλώσεις και η εντατικοποίηση των µέτρων κατά της αθλη-
τικής βίας και της διαφθοράς.

Άρθρο 11
Εκλογές Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας 
και συµµετοχή εκπροσώπου προπονητών σε Δ.Σ. 

αθλητικής οµοσπονδίας - Τροποποίηση της παρ. 1
και αντικατάσταση της παρ. 6 του άρθρου 22 

του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 22 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) µετά την περ. δ) της
παρ. 1 προστίθεται εδάφιο, αντικαθίσταται η παρ. 6 και το άρθρο
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 22
Διοικητικό Συµβούλιο αθλητικής οµοσπονδίας

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) της αθλητικής οµοσπονδίας
εκλέγεται για τετραετή θητεία, εντός του τελευταίου τετραµήνου
του έτους διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων και αποτελείται:

α) από πέντε (5) έως επτά (7) µέλη, εάν η οµοσπονδία έχει στη
δύναµή της από είκοσι (20) µέχρι τριάντα (30) σωµατεία,

β) από επτά (7) έως ένδεκα (11) µέλη, εάν η οµοσπονδία έχει
στη δύναµή της από τριάντα ένα (31) έως εκατό (100) σωµατεία,

γ) από ένδεκα (11) έως δεκαπέντε (15) µέλη, εάν η οµοσπονδία
έχει στη δύναµη της από εκατό ένα (101) έως διακόσια πενήντα
(250) σωµατεία,

δ) από δεκαπέντε (15) έως είκοσι ένα (21) µέλη, εάν η οµο-
σπονδία έχει στη δύναµή της από διακόσια πενήντα ένα (251) ή
περισσότερα σωµατεία.

Ειδικά το Δ.Σ. της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας
(Ε.Π.Ο.) εκλέγεται για τετραετή θητεία εντός των µηνών Ιουνίου
και Ιουλίου του έτους διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων, πριν
από την έναρξη αυτών και τριάντα (30) τουλάχιστον ηµέρες πριν
από την έναρξη της αµέσως επόµενης αγωνιστικής περιόδου.

Ειδικά το Δ.Σ. της Ελληνικής Οµοσπονδίας Αθλητισµού
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Κωφών εκλέγεται για τετραετή θητεία, εντός του τελευταίου τε-
τράµηνου του έτους διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων
Κωφών.

2. Οποιαδήποτε αύξηση ή µείωση του αριθµού των µελών της
οµοσπονδίας, µετά την εκλογή των µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου, δεν επηρεάζει την αριθµητική του συγκρότηση.

3. Οι παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 4 και οι παρ. 2 και 3 του άρ-
θρου 13 εφαρµόζονται ανάλογα και ως προς τις αθλητικές οµο-
σπονδίες.

4. (Έχει καταργηθεί)
5. (Έχει καταργηθεί) 
6. Στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. αθλητικής οµοσπονδίας συµµε-

τέχουν µε δικαίωµα ψήφου ένας (1) εκπρόσωπος των εν ενεργεία
αθλητών/αθλητριών και ένας (1) εκπρόσωπος των εν ενεργεία
προπονητών/προπονητριών, ακόµη και αν η αθλητική οµοσπον-
δία καλλιεργεί περισσότερα του ενός αθλήµατα ή κλάδους άθλη-
σης. Ο εκπρόσωπος των αθλητών/αθλητριών και ο αναπληρωτής
του ορίζονται µε απόφαση του Δ.Σ. του σωµατείου των αθλη-
τών/αθλητριών του αντίστοιχου αθλήµατος και αν δεν έχει συ-
σταθεί τέτοιο σωµατείο, έως ότου αυτό συσταθεί, µε απόφαση
του Δ.Σ. της οµοσπονδίας. Ο εκπρόσωπος των προπονητών/προ-
πονητριών και ο αναπληρωτής του ορίζονται µε απόφαση του
Δ.Σ. του σωµατείου των προπονητών/προπονητριών του αντί-
στοιχου αθλήµατος και αν δεν έχει συσταθεί τέτοιο σωµατείο,
έως ότου αυτό συσταθεί, οι προπονητές/προπονήτριες δεν εκ-
προσωπούνται στο Δ.Σ. της αθλητικής οµοσπονδίας. Ο αριθµός
των αιρετών µελών του Δ.Σ. που ορίζεται στην παρ. 1 και στο κα-
ταστατικό της οµοσπονδίας, προσαυξάνεται κατά ένα (1) µέλος,
όταν σε αυτό συµµετέχει εκπρόσωπος των αθλητών/αθλητριών.
Η θέση αυτή καλύπτεται από τον πρώτο µη εκλεγέντα, κατά
σειρά σταυρών προτίµησης, υποψήφιο σύµβουλο. Αν, εκτός του
εκπροσώπου των αθλητών/αθλητριών, στο Δ.Σ. µετέχει και εκ-
πρόσωπος των προπονητών/προπονητριών, δεν προσαυξάνονται
τα αιρετά µέλη του, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο τέταρτο και
πέµπτο εδάφιο. Στο Δ.Σ. της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµο-
σπονδίας συµµετέχουν, χωρίς δικαίωµα ψήφου, καλούµενοι στις
συνεδριάσεις, οι εκπρόσωποι του Πανελλήνιου Συνδέσµου Αµει-
βοµένων Ποδοσφαιριστών, της Οµοσπονδίας Διαιτητών Ποδο-
σφαίρου Ελλάδος και της Οµοσπονδίας Προπονητών Ποδο-
σφαίρου Ελλάδος.

7. Δεν επιτρέπεται να εκλεγεί πρόεδρος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου αθλητικής οµοσπονδίας όποιος έχει συµπληρώσει τρεις
(3) συνολικά πλήρεις ή µερικές θητείες στο αξίωµα αυτό. Δεν επι-
τρέπεται να εκλεγεί αντιπρόεδρος, γραµµατέας ή ταµίας του Δι-
οικητικού Συµβουλίου αθλητικής οµοσπονδίας όποιος έχει
εκλεγεί σε οποιοδήποτε από τα αξιώµατα αυτά δύο (2) συνεχό-
µενες φορές για πλήρη ή µερική θητεία. Πρόσωπο που έχει υπη-
ρετήσει επί δύο (2) συνεχόµενες θητείες σε οποιοδήποτε από τα
αξιώµατα του προηγούµενου εδαφίου, δύναται να επανεκλεγεί
σε τέτοια θέση εφόσον µεσολαβήσει χρονική περίοδος δύο (2)
ετών. Μετά τη συµπλήρωση του εβδοµηκοστού (70ού) έτους της
ηλικίας του ουδείς δύναται να εκλεγεί σε οποιαδήποτε θέση του
Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικής οµοσπονδίας, δύναται, όµως,
να αναλάβει άλλες αρµοδιότητες σε µη αιρετές θέσεις στις
οποίες τοποθετείται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου
της. Οι ρυθµίσεις της παρούσας ισχύουν και για τις αθλητικές
οµοσπονδίες ατόµων µε αναπηρία. Υποψηφιότητα που υποβάλ-
λεται κατά παράβαση της παρούσας είναι αυτοδικαίως άκυρη.»

Άρθρο 12
Λέσχες Φιλάθλων - Τροποποίηση τίτλου, 

αντικατάσταση των παρ. 1, υποπερ. αα’ περ. α’ παρ. 3, τρο-
ποποίηση των παρ. 4,6,7,8 και 9 και προσθήκη 
παρ. 12 και 13 στο άρθρο 41Β του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 41Β του ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστίθενται οι λέ-
ξεις «Εξουσιοδοτική διάταξη» στον τίτλο του, αντικαθίστανται η
παρ. 1, το εισαγωγικό εδάφιο και η υποπερ. αα’ της περ. α) της
παρ. 3, καθώς και οι παρ. 4, 6 και 7, τροποποιείται η παρ. 11 ως
προς το αρµόδιο όργανο, προστίθενται παρ. 12 και 13 και το
άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 41Β
Λέσχες Φιλάθλων των Αθλητικών Σωµατείων, Τ.Α.Α. 

ή Α.Α.Ε. - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. ΣΚΟΠΟΣ - ΕΠΟΠΤΕΥΟΥΣΑ ΑΡΧΗ. Λέσχη φιλάθλων (εφεξής
«λέσχη») αθλητικού σωµατείου, Τµήµατος Αµειβοµένων Αθλητών
(Τ.Α.Α.) ή Ανώνυµης Αθλητικής Εταιρίας (Α.Α.Ε.), είναι η κατά τις
διατάξεις του παρόντος και των άρθρων 78 επ. του Αστικού Κώ-
δικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’ 164), ένωση φυσικών προσώπων που
αποβλέπει στη µε κάθε νόµιµο τρόπο ενίσχυση ή υποστήριξη του
αθλητικού σωµατείου, του Τ.Α.Α. ή της Α.Α.Ε.. Οι λέσχες οφεί-
λουν να καλλιεργούν και να προάγουν τις αρχές του «ευ αγωνί-
ζεσθαι» και του φίλαθλου πνεύµατος. Τα οικεία αθλητικά
σωµατεία, τα Τ.Α.Α. ή οι Α.Α.Ε. υποχρεούνται να ασκούν µε εκ-
πρόσωπό τους εποπτεία και έλεγχο στις λέσχες που έχουν ανα-
γνωρίσει σύµφωνα µε όσα αναφέρονται στην παρ. 3. Τα οικεία
αθλητικά σωµατεία, τα Τ.Α.Α. ή οι Α.Α.Ε. ευθύνονται εις ολόκλη-
ρον για πράξεις βίας κατά προσώπων και πραγµάτων που τε-
λούνται στον εν γένει χώρο µίας αθλητικής εγκατάστασης, από
µέλη των αναγνωρισθεισών λεσχών τους, κατά τις οργανωµένες
µετακινήσεις τους, πριν, κατά τη διάρκεια και µετά από τη λήξη
αθλητικών εκδηλώσεων, όπως οι µετακινήσεις αυτές ορίζονται
και ρυθµίζονται στο άρθρο 41Δ. Για τους σκοπούς της παρού-
σας: α) «πριν την αθλητική εκδήλωση» νοείται ο χρόνος µεταξύ
της άφιξης της αποστολής της µίας έστω από τις διαγωνιζόµενες
οµάδες εγγύτατα στην περιµετρική εξωτερική περίφραξη ή τον
εξωτερικό τοίχο του εν γένει χώρου της αθλητικής εγκατάστα-
σης και της έναρξης της αθλητικής εκδήλωσης, β) «µετά από τη
λήξη αθλητικής εκδήλωσης» νοείται ο χρόνος µεταξύ της λήξης
της εκδήλωσης και της αναχώρησης των αποστολών όλων των
διαγωνισθεισών οµάδων από τα όρια του εν γένει χώρου της
αθλητικής εγκατάστασης, και γ) «εν γένει χώρος αθλητικής εγ-
κατάστασης» νοείται η εγκατάσταση και ο περιβάλλων χώρος
της που χρησιµοποιείται για τη στάθµευση αυτοκινήτων ή την εκ-
µετάλλευση εµπορικών δικαιωµάτων. Εποπτεύουσα κρατική
αρχή για τις λέσχες είναι η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
(Γ.Γ.Α.). 

2. ΜΕΛΗ - ΤΑΥΤΟΤΗΤΑ ΜΕΛΟΥΣ. Μέλος λέσχης µπορεί να
είναι όποιος έχει µόνιµη κατοικία ή σταθερή διαµονή στην Ελ-
λάδα, έχει συµπληρώσει το δέκατο έκτο έτος της ηλικίας του και
δεν συντρέχει στο πρόσωπό του κάποιο από τα κωλύµατα των
περ. β’, γ’ και δ’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του παρόντος. Η λέσχη
εκδίδει υποχρεωτικά δελτίο ταυτότητας για κάθε µέλος της, το
οποίο ισχύει για ένα (1) έτος.

3. ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗ. Προκειµένου το αρµόδιο δικαστήριο να προ-
βεί στην αναγνώριση λέσχης ως σωµατείου, απαιτείται, πλέον
των όσων προβλέπονται από τον Α.Κ.:

α) να επισυναφθούν στην αίτηση αναγνώρισης:
αα) γραπτή συναίνεση αθλητικού σωµατείου ή του Τ.Α.Α. ή της

Α.Α.Ε. που έχει ιδρυθεί από το σωµατείο αυτό, 
ββ) απόσπασµα ποινικού µητρώου των ιδρυτικών µελών, από

το οποίο προκύπτει ότι δεν συντρέχει κάποιο από τα κωλύµατα
των περ. β) και γ) της παρ. 1 του άρθρου 3, 

γγ) υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (Α’ 75)
κάθε ιδρυτικού µέλους ότι δεν εκτίει ποινή βάσει των παρ. 2 και
3 του άρθρου 130,

β) να προβλέπεται σε διατάξεις του καταστατικού ότι:
αα) η λέσχη διαθέτει την έγγραφη συναίνεση του οικείου αθλη-

τικού σωµατείου, Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε., 
ββ) δεν µπορεί να είναι µέλος της λέσχης πρόσωπο στο οποίο

συντρέχουν τα κωλύµατα των περ. β) και γ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 3 ή πρόσωπο που εκτίει ποινή που του επιβλήθηκε κατά τις
παρ. 2 και 3 του άρθρου 130 και

γγ) επιβάλλονται πειθαρχικές κυρώσεις αποβολής από τη
λέσχη σε όποιο µέλος διαπράττει αδικήµατα βίας µε αφορµή
αθλητικές εκδηλώσεις.

4. ΒΙΒΛΙΑ. Κάθε λέσχη τηρεί υποχρεωτικά βιβλίο µητρώου
µελών, το οποίο θεωρείται από τον οικείο περιφερειάρχη ή από
άλλο εξουσιοδοτηµένο από αυτόν όργανο. Όταν αποκτά εισό-
δηµα από επιχειρηµατική δραστηριότητα οφείλει να τηρεί απλο-
γραφικό λογιστικό σύστηµα (βιβλίο εσόδων – εξόδων), σύµφωνα
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µε την παρ. 12 του άρθρου 3 του ν. 4308/2014 (Α’ 251). 
5. ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ. Η λέσχη µπορεί να διατηρεί κατά τόπους

παραρτήµατα, εφόσον: α) προβλέπεται από το καταστατικό της,
β) υπάρχει σχετική απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου ή της
γενικής συνέλευσης της λέσχης σύµφωνα µε το καταστατικό, γ)
έχει οριστεί υπεύθυνος λειτουργίας του παραρτήµατος και έχει
γνωστοποιηθεί στην εποπτεύουσα και στην οικεία αστυνοµική
αρχή.

6. ΓΡΑΦΕΙΑ-ΕΝΤΕΥΚΤΗΡΙΑ. Η λέσχη ή τα παραρτήµατά της
µπορούν να έχουν γραφεία ή εντευκτήρια, ύστερα από άδεια της
αρµόδιας αστυνοµικής αρχής, η οποία χορηγείται, εφόσον προ-
σκοµισθεί σε αυτήν αντίγραφο του εγκεκριµένου καταστατικού,
πρόσφατο πιστοποιητικό εγγραφής της λέσχης στο βιβλίο σω-
µατείων του οικείου δικαστηρίου και έχει ορισθεί υπεύθυνος για
τη λειτουργία του γραφείου ή εντευκτηρίου. Για τα γραφεία της
έδρας της λέσχης υπεύθυνος είναι ο πρόεδρος του Διοικητικού
Συµβουλίου (Δ.Σ.) αυτής, χωρίς να απαιτείται οποιαδήποτε άλλη
διατύπωση. Η άδεια εκδίδεται στο όνοµα του υπευθύνου για τη
λειτουργία του γραφείου ή εντευκτηρίου, ισχύει για ένα (1) έτος
και ανανεώνεται µε τους ίδιους όρους µε τους οποίους χορηγεί-
ται. Η αστυνοµική αρχή προβαίνει υποχρεωτικά στη σφράγιση
κάθε χώρου που, χωρίς την ανωτέρω άδεια, στεγάζει µε οποιον-
δήποτε τρόπο τη λειτουργία γραφείων, ή εντευκτηρίων λέσχης,
ή άλλες δραστηριότητες ενίσχυσης ή υποστήριξης αθλητικού
σωµατείου, του Τ.Α.Α. ή της Α.Α.Ε. από οµάδες ή ενώσεις φυσι-
κών προσώπων που δεν αποτελούν σωµατείο, κατά το άρθρο 107
Α.Κ., έστω και αν ο χώρος λειτουργεί στο όνοµα τρίτου προσώ-
που. Όποιος λειτουργεί τα ως άνω γραφεία ή εντευκτήρια χωρίς
άδεια της αρµόδιας αστυνοµικής αρχής, ή παραβιάζει τη σφρα-
γίδα που έθεσε η αστυνοµική αρχή στους χώρους αυτούς, τιµω-
ρείται µε την ποινή που προβλέπεται από το άρθρο 178 του
Ποινικού Κώδικα (Π.Κ., ν. 4619/2019, Α’ 95).

7. ΕΤΗΣΙΑ ΥΠΟΒΟΛΗ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ. Κάθε λέσχη υποχρεούται
από την 1η Ιουλίου έως την 20ή Αυγούστου κάθε έτους να υπο-
βάλει στη Γ.Γ.Α. ή σε άλλο εξουσιοδοτηµένο από αυτήν όργανο
της κεντρικής διοίκησης ή της οικείας περιφέρειας:

α) επίσηµο αντίγραφο του µητρώου µελών της,
β) υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986, των νό-

µιµων εκπροσώπων της για το εάν διαθέτει παραρτήµατα, γρα-
φεία και εντευκτήρια, τις διευθύνσεις και τους υπεύθυνους
λειτουργίας αυτών,

γ) αντίγραφα ποινικών µητρώων των µελών του Δ.Σ. της λέ-
σχης τα οποία να έχουν εκδοθεί το πολύ εντός εξήντα (60) ηµε-
ρών πριν από την υποβολή τους,

δ) υπεύθυνες δηλώσεις του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 των
µελών της, ότι στο πρόσωπο τους δεν συντρέχει κάποιο από τα
κωλύµατα των περ. β) και γ) της παρ. 1 του άρθρου 3 και ότι δεν
εκτίουν ποινή που τους έχει επιβληθεί κατά τις παρ. 2 και 3 του
άρθρου 130. Με απόφασή του, ο αρµόδιος για τον αθλητισµό
Υπουργός αναθέτει τον έλεγχο της τήρησης της παραπάνω υπο-
χρέωσης των λεσχών στο αρµόδιο τµήµα λεσχών της Διεύθυν-
σης Επαγγελµατικού Αθλητισµού και Επαγγελµάτων Αθλητισµού
της Γ.Γ.Α.,

ε) γραπτή ανανέωση της συναίνεσης του οικείου αθλητικού
σωµατείου, Τ.Α.Α. ή της Α.Α.Ε. για τη λειτουργία της λέσχης. Την
παραπάνω γραπτή ανανέωση της συναίνεσης µπορεί να χορηγεί
και έτερο νοµικό πρόσωπο ή τµήµα που τελεί σε σχέση ιδρυτικού
προς ιδρυθέν και αντιστρόφως, µε αυτό που παρείχε την αρχική
συναίνεση για τη σύσταση της λέσχης.

8. Η Α.Α.Ε., το Τ.Α.Α. ή το σωµατείο που έχουν παράσχει τη
συναίνεσή τους έχουν το δικαίωµα να ζητούν οποτεδήποτε κατά
τη διάρκεια του έτους από τη λέσχη ή από τη Γ.Γ.Α. αντίγραφα
των στοιχείων των περ. α’ και β’ της παρ. 7.

9. ΔΙΑΛΥΣΗ. Με την επιφύλαξη των άρθρων 103 επ. Α.Κ.:
α) τη διάλυση λέσχης µπορούν να ζητήσουν από το αρµόδιο

δικαστήριο το οικείο αθλητικό σωµατείο, το Τ.Α.Α. ή η Α.Α.Ε. και
η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού,

β) λόγους διάλυσης αποτελούν ιδίως:
αα) η παραβίαση των υποχρεώσεων που απορρέουν από το

παρόν, καθώς και από τις διατάξεις σχετικά µε τη διάθεση εισι-
τηρίων αθλητικών συναντήσεων και την οργανωµένη µετακίνηση

φιλάθλων,
ββ) η λειτουργία γραφείων ή παραρτηµάτων ή εντευκτηρίων

χωρίς την προβλεπόµενη άδεια στην παρ. 6 του παρόντος,
γγ) η γραπτή ανάκληση ή η µη ανανέωση της συναίνεσης του

οικείου αθλητικού σωµατείου, του Τ.Α.Α. ή της Α.Α.Ε. για τη λει-
τουργία λέσχης και η ταυτόχρονη µη χορήγηση γραπτής ανανέ-
ωσης της συναίνεσης κατά τα προβλεπόµενα στο εδάφιο β’ της
περ. ε’ της παρ. 7 του παρόντος.

10. Λέσχες φίλων εθνικών οµάδων υπάγονται στους όρους και
τις προϋποθέσεις του παρόντος. Όπου αναφέρεται αθλητικό σω-
µατείο, Τ.Α.Α ή Α.Α.Ε., εφόσον πρόκειται για λέσχες φίλων εθνι-
κών οµάδων, νοείται η οικεία αθλητική οµοσπονδία.

11. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη
και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού ρυθµίζονται ειδι-
κότερα θέµατα για τους όρους και τη διαδικασία της αδειοδότη-
σης των λεσχών, τη λειτουργία και τον έλεγχό τους. 

12. Δύναται να ιδρυθεί µία (1) µόνο αστική µη κερδοσκοπική
εταιρεία, φέρουσα την επωνυµία «Πανελλήνιος Σύνδεσµος Λε-
σχών Φιλάθλων», µε µέλη τουλάχιστον δέκα (10) λέσχες, φιλά-
θλων αναγνωρισµένες από διαφορετικά µεταξύ τους αθλητικά
σωµατεία, Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε.. Εποπτεύουσα κρατική αρχή για τον
παραπάνω πανελλήνιο σύνδεσµο είναι η Γ.Γ.Α.. Με κοινή από-
φαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη και του αρµόδιου
για τον αθλητισµό Υπουργού ρυθµίζονται τα ειδικότερα θέµατα
για τους όρους και τη διαδικασία έγκρισης, την εποπτεία της λέ-
σχης αυτής από τη Γ.Γ.Α., καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο ειδικό-
τερο ζήτηµα για τη λειτουργία της.

13. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη
και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού ρυθµίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για τους όρους, το περιεχόµενο και τη
διαδικασία του ελέγχου και της εποπτείας των αθλητικών σωµα-
τείων, Τ.Α.Α. και Α.Α.Ε. επί των λεσχών τους.»

Άρθρο 13
Οργανωµένες µετακινήσεις φιλάθλων - Τροποποίηση τίτλου

και των παρ. 1, 8 και 10 και προσθήκη παρ. 21 
στο άρθρο 41Δ του ν. 2725/1999 

Στο άρθρο 41Δ του ν. 2725/1999 (Α’ 121) τροποποιούνται ο
τίτλος και οι παρ. 1, 8 και 10, προστίθεται παρ. 21 και οι παρ. 1,
8, 10 και 21 διαµορφώνονται ως εξής:

«Άρθρο 41Δ
Υποχρεώσεις αθλητικών φορέων - Μέτρα 
αστυνόµευσης αθλητικών εκδηλώσεων - 

Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Η αρµοδιότητα για την τήρηση της τάξης, κατά τις αθλητι-
κές συναντήσεις εντός και εκτός των αγωνιστικών χώρων, ανήκει
στην Ελληνική Αστυνοµία ή στο Λιµενικό Σώµα - Ελληνική Ακτο-
φυλακή, εφόσον η αθλητική συνάντηση διεξάγεται σε περιοχή
δικαιοδοσίας τους. Οι διοργανώτριες αρχές αθλητικών εκδηλώ-
σεων, τα εκάστοτε διαγωνιζόµενα αθλητικά σωµατεία, Τµήµατα
Αµειβοµένων Αθλητών (Τ.Α.Α.), Ανώνυµες Αθλητικές Εταιρίας
(Α.Α.Ε.), λέσχες φιλάθλων και γενικά οι αθλητικοί φορείς υπο-
χρεούνται να συνεργάζονται µε την αρµόδια αστυνοµική αρχή
και να συµµορφώνονται προς τις υποδείξεις και αποφάσεις της,
ιδίως για θέµατα που αποβλέπουν στην εξασφάλιση της οµαλής
τέλεσης των αθλητικών συναντήσεων, στη µετακίνηση, προσέ-
λευση και αποχώρηση των φιλάθλων, στον τρόπο διάθεσης των
εισιτηρίων στους διαγωνιζοµένους, στον καθορισµό των θέσεων
των οπαδών τους στις κερκίδες και των µεταξύ τους κενών τµη-
µάτων και γενικά στη διαφύλαξη της δηµόσιας τάξης. Η Ελληνική
Αστυνοµία διαθέτει στην περιοχή δικαιοδοσίας της το κατά την
κρίση της αναγκαίο προσωπικό για την τήρηση της τάξης σε
αθλητικές συναντήσεις, στο οποίο και καταβάλλεται η αποζη-
µίωση που προβλέπεται στο άρθρο 33 του ν. 2800/2000 (Α’ 41).
Τα οικεία αθλητικά σωµατεία, οι Α.Α.Ε. και τα Τ.Α.Α., σε περί-
πτωση παράνοµων πράξεων βίας κατά προσώπων ή πραγµάτων,
που τελέσθηκαν από µέλη λέσχης φιλάθλων τους που έχει ανα-
γνωριστεί κατά τα αναφερόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 41Β,
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υποχρεούνται να διευκολύνουν το έργο των αστυνοµικών αρχών
µε τη γνωστοποίηση των στοιχείων της ταυτότητας των υπαιτίων.

8.α. Τα αθλητικά σωµατεία, οι Α.Α.Ε. και τα Τ.Α.Α. οφείλουν να
µισθώνουν το µέσο µεταφοράς που χρησιµοποιούν οι φίλαθλοί
τους, ως µέλη λέσχης φιλάθλων που έχει αναγνωριστεί σύµφωνα
µε το άρθρο 41Β, για την οργανωµένη προσέλευση και αποχώ-
ρησή τους σε αθλητικές εκδηλώσεις στις οποίες διαγωνίζεται η
οµάδα του αθλητικού σωµατείου, της Α.Α.Ε. ή του Τ.Α.Α. που έχει
αναγνωρίσει τη λέσχη, µέλη της οποίας µετακινούνται οργανω-
µένα σύµφωνα µε την παρούσα. Ως «οργανωµένη µετακίνηση»
νοείται αυτή που τελείται οδικώς από µισθωµένα µέσα µεταφο-
ράς, ιδίως τουριστικά λεωφορεία, επιβατηγά ιδιωτικής χρήσης
αυτοκίνητα µε οδηγό της υποπαρ. Η.2. της παρ. Η του άρθρου
πρώτου του  ν. 4093/2012 (Α’ 222), ή αεροπορικώς, ή ακτοπλοϊ-
κώς και γενικώς η καθ’ οιονδήποτε τρόπο οργάνωση ταυτόχρο-
νης µετακίνησης µε περισσότερα µεταφορικά µέσα ιδιωτών,
εφόσον η έκταση και η µορφή της µετακίνησης αυτής προσιδιά-
ζουν σε µαζική µετακίνηση φιλάθλων για την παρακολούθηση
αθλητικής εκδήλωσης της οµάδας τους σε αντίπαλη έδρα. Για
τις οργανωµένες µετακινήσεις της παρούσας, τα αθλητικά σω-
µατεία, οι Α.Α.Ε. ή τα Τ.Α.Α. αντιστοίχως, ζητούν και λαµβάνουν
από το αθλητικό σωµατείο, την Α.Α.Ε. ή το Τ.Α.Α. της γηπεδού-
χου οµάδας, κατά παρέκκλιση του άρθρου 41Γ, συγκεκριµένο
αριθµό µη ονοµαστικών εισιτηρίων για την είσοδο των φιλάθλων
τους σε συγκεκριµένο τµήµα των κερκίδων της αθλητικής εγκα-
τάστασης που έχει προβλεφθεί ως «κερκίδα φιλοξενουµένων φι-
λάθλων». Τα εισιτήρια αυτά διατίθενται στους φιλάθλους που
µετακινούνται οργανωµένα, βάσει ονοµαστικού καταλόγου που
καταρτίζεται, µε έλεγχο και ευθύνη του αθλητικού σωµατείου,
της Α.Α.Ε. ή του Τ.Α.Α.. Ο κατάλογος αυτός κοινοποιείται στην
αρµόδια αστυνοµική αρχή. Στις οργανωµένες µετακινήσεις δύ-
νανται να συµµετέχουν µόνον φίλαθλοι που είναι µέλη αναγνω-
ρισµένων λεσχών του οικείου αθλητικού σωµατείου, της Α.Α.Ε.
ή του Τ.Α.Α. και µόνον για να παρακολουθήσουν αθλητικές εκ-
δηλώσεις στις οποίες διαγωνίζονται, ως φιλοξενούµενες, οµάδες
του αθλητικού σωµατείου, της Α.Α.Ε. και του Τ.Α.Α. που έχει ανα-
γνωρίσει τις συγκεκριµένες λέσχες. Σε οργανωµένη µετακίνηση,
προκειµένου να παρακολουθήσουν αθλητική εκδήλωση στην
οποία αγωνίζεται η οµάδα σωµατείου, Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α., συµµετέ-
χουν µόνο µέλη λέσχης φιλάθλων που έχει αναγνωριστεί αντι-
στοίχως από το αθλητικό σωµατείο, την Α.Α.Ε. ή το Τ.Α.Α.. Αν
κατά τη διάρκεια οργανωµένης µετακίνησης λάβουν οπουδήποτε
χώρα παράνοµες πράξεις βίας κατά προσώπων ή πραγµάτων,
τότε οι διοικήσεις των αντίστοιχων αθλητικών σωµατείων, Α.Α.Ε.
ή Τ.Α.Α., εκτός από την υποχρέωση του τετάρτου εδαφίου της
παρ. 1, οφείλουν, σύµφωνα µε την παρ. 20, να απαγορεύσουν
στους υπαίτιους φιλάθλους τους την είσοδο στις αθλητικές εγ-
καταστάσεις που χρησιµοποιούν ως έδρα τους, για χρονικό διά-
στηµα έξι (6) µηνών, καθώς και τη συµµετοχή τους σε
οργανωµένες µετακινήσεις στο µέλλον για το ίδιο χρονικό διά-
στηµα. Αν δεν καταστεί δυνατή η ταυτοποίηση των υπαίτιων φι-
λάθλων, οι διοικήσεις των αντίστοιχων αθλητικών σωµατείων, των
Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α., οφείλουν να απαγορεύσουν, για χρονικό διά-
στηµα έξι (6) µηνών, την είσοδο στις αθλητικές εγκαταστάσεις
που χρησιµοποιούν ως έδρα τους, σε όλα τα µέλη της λέσχης ή
των λεσχών, τα οποία έλαβαν µέρος στη συγκεκριµένη οργανω-
µένη µετακίνηση, καθώς και τη συµµετοχή τους σε οργανωµένες
µετακινήσεις στο µέλλον, για το ίδιο χρονικό διάστηµα. Σε περί-
πτωση υποτροπής, τα παραπάνω χρονικά διαστήµατα απαγόρευ-
σης διπλασιάζονται σε δώδεκα (12) µήνες. Σε περίπτωση
δεύτερης υποτροπής, ισχύουν τα εξής ως προς: αα) τα φυσικά
πρόσωπα που είναι υπαίτιοι πράξεων βίας κατά προσώπων και
πραγµάτων, οι ανωτέρω απαγορεύσεις είναι ισόβιες, αβ) τις λέ-
σχες φιλάθλων, εφόσον τα υπαίτια µέλη τους δεν είναι δυνατόν
να ταυτοποιηθούν για τρίτη συνεχόµενη φορά (δεύτερη υπο-
τροπή), απαγορεύεται για τρία (3) έτη, σύµφωνα µε την παρ. 20,
σε όλα τα µέλη της λέσχης τα οποία συµµετείχαν στις τρεις (3)
οργανωµένες µετακινήσεις κατά τη διάρκεια των οποίων έλαβαν
χώρα πράξεις βίας κατά προσώπων ή πραγµάτων, η είσοδος στις
αθλητικές εγκαταστάσεις που χρησιµοποιεί ως έδρα του το οι-
κείο αθλητικό σωµατείο, το Τ.Α.Α. ή η Α.Α.Ε., καθώς και η συµ-

µετοχή σε οργανωµένες µετακινήσεις για το ίδιο χρονικό διά-
στηµα, ενώ παραλλήλως η λέσχη διαλύεται σύµφωνα µε την παρ.
9 του άρθρου 41Β, κατόπιν αιτήµατος του οικείου αθλητικού σω-
µατείου, του Τ.Α.Α., της Α.Α.Ε. ή της Γενικής Γραµµατείας Αθλη-
τισµού (Γ.Γ.Α.), προς το αρµόδιο δικαστήριο. Η αίτηση του
αθλητικού σωµατείου, του Τ.Α.Α. ή της Α.Α.Ε. για τη διάλυση της
λέσχης, υποβάλλεται στο αρµόδιο δικαστήριο το αργότερο εντός
τριάντα (30) ηµερών από την ηµέρα που έλαβαν χώρα οι πράξεις
βίας στο πλαίσιο της οργανωµένης µετακίνησης, εάν δεν έχουν
ταυτοποιηθεί οι υπαίτιοι των πράξεων αυτών. Αν πρόκειται για
µέλη λέσχης αναγνωρισµένης από Α.Α.Ε. οι ανωτέρω αποφάσεις
περί απαγόρευσης εισόδου στις αθλητικές εγκαταστάσεις που
χρησιµοποιεί ως έδρα της, καταχωρίζονται αµελλητί και µε ευ-
θύνη της στην κεντρική βάση δεδοµένων της παρ. 6 του άρθρου
41Γ. Αν η διοίκηση του αθλητικού σωµατείου, της Α.Α.Ε ή του
Τ.Α.Α δεν συµµορφωθεί µε τις παραπάνω υποχρεώσεις, επιβάλ-
λεται, στο σωµατείο, την Α.Α.Ε. ή το Τ.Α.Α., κατόπιν προηγούµε-
νης ακρόασής τους, πρόστιµο ύψους δέκα χιλιάδων (10.000) έως
τριακοσίων χιλιάδων (300.000) ευρώ, µε αιτιολογηµένη απόφαση
του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού. Για την είσπραξη και την προσβολή της παραπάνω από-
φασης επιβολής προστίµου εφαρµόζονται αναλόγως οι παρ. 6
και 7 του άρθρου 1 του ν. 4326/2015 (Α’ 49). Με απόφαση του
αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη της Δ.Ε.Α.Β και ΕΛ.ΑΣ., εάν συντρέχουν σο-
βαροί λόγοι διαφύλαξης της δηµόσιας τάξης, δύναται να απαγο-
ρεύεται η οργανωµένη µετακίνηση φιλάθλων. 

Κατά τις οργανωµένες µετακινήσεις, το οικείο αθλητικό σωµα-
τείο, η Α.Α.Ε. ή το Τ.Α.Α., για τα µέλη λέσχης φιλάθλων που έχει
αναγνωρίσει, διαθέτει το αναγκαίο προσωπικό ασφαλείας, το
οποίο δύναται να επιβαίνει στο ως άνω µέσο µεταφοράς για τη
συνοδεία των φιλάθλων ή να συνοδεύει αυτούς, επιβαίνον σε
άλλο µεταφορικό µέσο εγγύς αυτών. Αν η µετακίνηση γίνεται οδι-
κώς µε µέσα µεταφοράς, µε ευθύνη του αντίστοιχου αθλητικού
σωµατείου, της Α.Α.Ε ή του Τ.Α.Α., επιβαίνει σε κάθε τουριστικό
λεωφορείο ή επιβατηγό ιδιωτικής χρήσης αυτοκίνητο µε οδηγό
της υποπαρ. Η.2. της παρ. Η του άρθρου πρώτου του ν.
4093/2012 ένα (1) µέλος λέσχης που είναι επικεφαλής για το συγ-
κεκριµένο µεταφορικό µέσο. Ο φορέας εκµετάλλευσης µέσου
µεταφοράς υποχρεούται να αρνείται τη χρήση του για τον ανω-
τέρω σκοπό, εφόσον δεν συντρέχουν οι ως άνω προϋποθέσεις. 

β. Η διενέργεια οργανωµένης µετακίνησης οπαδών από µη δι-
καιούµενους προς τούτο ή η παραβίαση της απαγόρευσης ορ-
γανωµένης µετακίνησης επισύρει για τον διοργανωτή της
µετακίνησης, τον ιδιοκτήτη, τον µισθωτή και τον οδηγό του µε-
ταφορικού µέσου, εφόσον γνώριζαν ότι το διαθέτουν για παρα-
νόµως οργανωθείσα µετακίνηση, ποινή φυλάκισης µέχρι τριών
(3) ετών και χρηµατική ποινή. Αν η συντελεσθείσα παράνοµη µε-
τακίνηση έχει ως συνέπεια τη δηµιουργία σοβαρών επεισοδίων
ή άλλων πράξεων βίας που τιµωρούνται µε το άρθρο 41ΣΤ του
παρόντος, ο διοργανωτής της µετακίνησης και ο ιδιοκτήτης του
µεταφορικού µέσου τιµωρούνται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο
(2) ετών. Οι εν γνώσει τους µετέχοντες σε παράνοµα οργανω-
µένη µετακίνηση οπαδών τιµωρούνται µε ποινή φυλάκισης µέχρι
ενός (1) έτους και χρηµατική ποινή. Σε περίπτωση υποτροπής ή
εάν κατά τη µετακίνηση βρέθηκαν όπλα, εύφλεκτες ύλες, εκρη-
κτικά, ναρκωτικές ουσίες και γενικώς αντικείµενα που µπορούν
να χρησιµοποιηθούν για τη διατάραξη της οµαλής διεξαγωγής
αθλητικής εκδήλωσης, η ποινή που επιβάλλεται στους κατέχον-
τες αυτά για τις ανωτέρω πράξεις δεν µετατρέπεται σε παροχή
κοινωφελούς εργασίας, δεν αναστέλλεται η εκτέλεσή της κατ’
άρθρο 99 επ. του Π.Κ. και δεν συγχωνεύεται µε ποινές που επι-
βάλλονται για άλλες πράξεις. 

γ. Ανεξαρτήτως της ποινής της περ. β), στον ιδιοκτήτη του
µέσου µεταφοράς επιβάλλεται, µε απόφαση του οικείου περιφε-
ρειάρχη, διοικητικό πρόστιµο από πενήντα χιλιάδες (50.000) έως
ογδόντα χιλιάδες (80.000) ευρώ και αφαίρεση της άδειας κυκλο-
φορίας για έξι (6) µήνες.

10. Σε κάθε αθλητική οµοσπονδία οµαδικών αθληµάτων και
επαγγελµατικό σύνδεσµο, µέλος αυτής, συστήνεται Γραφείο
Ασφαλείας Γηπέδων, ο υπεύθυνος του οποίου έχει τις εξής αρ-
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µοδιότητες:
α. Μεριµνά για την εφαρµογή των λαµβανόµενων, από τα αρ-

µόδια όργανα, µέτρων για την τήρηση της ευταξίας, κατά τις
αθλητικές συναντήσεις δικαιοδοσίας της οµοσπονδίας ή του
επαγγελµατικού συνδέσµου, αντίστοιχα, εντός και εκτός των γη-
πέδων.

β. Παρακολουθεί την ακριβή τήρηση της νοµοθεσίας από τους
αθλητικούς φορείς και ιδίως, των µέτρων που προβλέπονται στο
παρόν. Σε περίπτωση δε διαπίστωσης παραβάσεων, συντάσσει
έκθεση, η οποία περιέχει τα πραγµατικά περιστατικά της παρά-
βασης και τη διαβιβάζει στα αρµόδια όργανα, για την επιβολή
των προβλεπόµενων ποινικών, διοικητικών ή πειθαρχικών κυρώ-
σεων σε βάρος των υπαιτίων,

γ. Συµµετέχει, υποχρεωτικά, σε συσκέψεις που, εν όψει αθλη-
τικών συναντήσεων, συγκαλούνται από την αρµόδια αστυνοµική
αρχή ή τα λοιπά αρµόδια όργανα, προκειµένου να αντιµετωπι-
σθούν θέµατα που σχετίζονται µε την αντιµετώπιση της βίας στη
συγκεκριµένη αθλητική συνάντηση, προτείνοντας τα, κατά την
κρίση του, ειδικότερα πρόσθετα µέτρα αστυνόµευσης των εκδη-
λώσεων αυτών.

δ. Συνεργάζεται µε τους υπευθύνους ασφαλείας αγώνων των
αθλητικών οργανώσεων της παρ. 4.

21. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Προστασίας του Πολίτη και του αρµόδιου για τον αθλη-
τισµό Υπουργού, προσδιορίζονται τα µέσα µεταφοράς για τα
οποία ισχύει η υποχρέωση της περ. α) της παρ. 8, καθορίζονται
το ελάχιστο περιεχόµενο µιας τέτοιας σύµβασης, οι αναγκαίες
εγγυήσεις για τη µη φθορά του µέσου και κάθε άλλο ειδικότερο
θέµα.»

Άρθρο 14
Aδικήµατα βίας µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις ή 
αθλητικό υπόβαθρο - Τροποποίηση τίτλου και των 

παρ. 3, 4, 4Α, 6, 7, 9 και 10 του άρθρου 41ΣΤ 
του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 41ΣΤ του ν. 2725/1999 (Α’ 121) τροποποιούνται ο
τίτλος και οι παρ. 3, 4, 4Α, 7 και 9, αντικαθίστανται οι παρ. 6 και
10 και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 41ΣΤ
Aδικήµατα βίας µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις ή 

αθλητικό υπόβαθρο - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Με φυλάκιση µέχρι δύο (2) ετών και χρηµατική ποινή, εκτός
εάν η πράξη τιµωρείται βαρύτερα σύµφωνα µε άλλη διάταξη, τι-
µωρείται όποιος εκ προθέσεως µέσα σε αθλητικές εγκαταστά-
σεις ή στον αµέσως περιβάλλοντα χώρο τους ή στις βοηθητικές
εγκαταστάσεις ή στους χώρους προσέλευσης και στάθµευσης,
κατά τη διάρκεια αθλητικής εκδήλωσης:

α) ρίχνει προς τον αγωνιστικό χώρο ή εναντίον άλλου οποιοδή-
ποτε αντικείµενο, που µπορεί να προκαλέσει έστω και ελαφρά
σωµατική βλάβη,

β) βιαιοπραγεί κατά άλλου, ανεξάρτητα εάν από τη βιαιοπρα-
γία επήλθε σωµατική βλάβη, ή εκτοξεύει απειλές κατά προσώ-
που, το οποίο σύµφωνα µε τους κανονισµούς της οικείας
αθλητικής οµοσπονδίας αναγράφεται στο φύλλο αγώνα,

γ) κατέχει ή χρησιµοποιεί αντικείµενα που µπορούν να προκα-
λέσουν σωµατικές βλάβες,

δ) κατέχει ή χρησιµοποιεί βεγγαλικά, καπνογόνα, κροτίδες και
γενικά εύφλεκτες ύλες.

2. Με φυλάκιση µέχρι ενός (1) έτους και χρηµατική ποινή,
εκτός εάν η πράξη τιµωρείται βαρύτερα σύµφωνα µε άλλη διά-
ταξη, τιµωρείται όποιος:

α) χωρίς δικαίωµα από τον νόµο ή τους κανονισµούς της οι-
κείας αθλητικής οµοσπονδίας ή υπερβαίνοντας το δικαίωµά του
αυτό, εισέρχεται µε σκοπό τη διατάραξη της οµαλής διεξαγωγής
του αγώνα ή την πρόκληση επεισοδίων, κατά τη διάρκεια αθλη-
τικής συνάντησης ή αµέσως πριν από την έναρξη ή αµέσως µετά
τη λήξη της, στον αγωνιστικό χώρο ή στον χώρο των αποδυτη-
ρίων των αθλητών και των διαιτητών ή στους διαδρόµους που

συνδέουν τους ανωτέρω χώρους,
β) τελεί κάποια από τις πράξεις της προηγούµενης παραγρά-

φου µε αφορµή µία αθλητική εκδήλωση πριν από την έναρξη ή
µετά τη λήξη της ή µακριά από τον χώρο που προορίζεται για
την εκδήλωση αυτήν,

γ) απευθύνει ατοµικά ή ως µέλος οµάδας σε τρίτους εκφρά-
σεις που προσβάλλουν την εθνική ταυτότητα των προσώπων
αυτών ή είναι ρατσιστικού περιεχοµένου ή προσβάλλει τον
εθνικό ύµνο, τα ολυµπιακά σύµβολα ή τους ολυµπιακούς αγώ-
νες.

3. Αν οι πράξεις των παρ. 1 και 2 τελέστηκαν υπό περιστάσεις
που µαρτυρούν ότι ο δράστης είναι ιδιαίτερα επικίνδυνος για την
οµαλή τέλεση των αθλητικών εκδηλώσεων, επιβάλλεται ποινή
φυλάκισης µέχρι τριών (3) ετών, εκτός εάν η πράξη τιµωρείται
βαρύτερα σύµφωνα µε άλλη διάταξη. Για την εφαρµογή του πα-
ρόντος, ιδιαίτερα επικίνδυνος χαρακτηρίζεται ιδίως ο δράστης
που αποδεικνύεται ότι έχει τελέσει στο παρελθόν αδικήµατα βίας
µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις ή µε αφορµή αντιπαλότητα µε-
ταξύ οπαδών αθλητικών οµάδων ή συµµετέχει στην τέλεση των
πράξεων έχοντας αρχηγικό ρόλο ή ενήργησε βάσει οργανωµέ-
νου εγκληµατικού σχεδίου ή προξένησε σηµαντικής έκτασης
φθορές ή βλάβες σε έννοµα αγαθά τρίτων.

4. Η τέλεση των εγκληµάτων της διέγερσης σε ανυπακοή (183
Π.Κ.), της διέγερσης σε διάπραξη εγκληµάτων, βιαιοπραγίες ή
διχόνοια (184 Π.Κ.), της διατάραξης της κοινής ειρήνης (189
Π.Κ.), της απειλής διάπραξης εγκληµάτων (190 Π.Κ.), της παρα-
κώλυσης συγκοινωνιών (292 Π.Κ.), της σωµατικής βλάβης (308
Π.Κ.), της επικίνδυνης σωµατικής βλάβης (άρθρο 309 Π.Κ.), της
βαριάς σωµατικής βλάβης (άρθρο 310 παρ. 1 εδάφιο πρώτο
Π.Κ.) της συµπλοκής (313 Π.Κ.), της παράνοµης βίας (άρθρο 330
Π.Κ.), της απειλής (333 Π.Κ.), της διατάραξης οικιακής ειρήνης
(334 Π.Κ.), της προσβολής γενετήσιας αξιοπρέπειας (337 Π.Κ.),
της προσβολής γενετήσιας ευπρέπειας (άρθρο 353 Π.Κ.), της
φθοράς ξένης ιδιοκτησίας (378 Π.Κ.) και της εκβίασης (385 Π.Κ.),
υπό τις προϋποθέσεις των παρ. 1 και 2, θεωρείται ιδιαίτερα επι-
βαρυντική περίσταση και η επιβαλλόµενη ποινή µπορεί να ξεπε-
ράσει το ανώτατο όριο που προβλέπεται για αυτά στον Ποινικό
Κώδικα και να φτάσει στο ανώτατο όριο του είδους της ποινής.

4Α. Συνιστούν επιβαρυντικές περιπτώσεις και η επιβαλλόµενη
ποινή µπορεί να ξεπεράσει το ανώτατο όριο που προβλέπεται
στις παρ. 1 και 2 ή στον Π.Κ. και να φθάσει στο ανώτατο όριο του
είδους της ποινής: α) το ότι ο δράστης κατά την τέλεση των πιο
πάνω πράξεων χρησιµοποίησε όπλο ή κάθε άλλου είδους µέσο,
ικανό και πρόσφορο να προκαλέσει κίνδυνο για τη ζωή και τη σω-
µατική ακεραιότητα τρίτων, β) το ότι από τη βαρύτητα της πρά-
ξης, τη βιαιότητα κατά την τέλεσή της, τις περιστάσεις
αυξηµένης επικινδυνότητας για τη ζωή ή τη σωµατική ακεραι-
ότητα προσώπων, τα αίτια που ώθησαν τον δράστη σε αυτήν και
τη σοβαρή διασάλευση της δηµόσιας τάξης, προκύπτει αντικοι-
νωνικότητα αυτού και σταθερή ροπή του σε διάπραξη νέων εγ-
κληµάτων στο µέλλον, γ) το ότι ο δράστης εκδήλωσε ρατσιστική
συµπεριφορά, όπως αυτή ορίζεται στο άρθρο 82Α Π.Κ..

5. Όποιος παροτρύνει, υποκινεί, ενθαρρύνει ή διευκολύνει µε
οποιονδήποτε τρόπο και ιδίως, δηµόσια ή δια του έντυπου ή ηλε-
κτρονικού τύπου ή του διαδικτύου µεµονωµένα άτοµα ή οργα-
νωµένες οµάδες προσώπων για να διαπράξουν αδικήµατα του
παρόντος άρθρου τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον έξι (6)
µηνών.

6. Στις περιπτώσεις των αξιόποινων πράξεων του παρόντος
άρθρου, απαγορεύεται η οποιαδήποτε µετατροπή της στερητι-
κής της ελευθερίας ποινής, σε παροχή κοινωφελούς εργασίας,
καθώς και η αναστολή εκτέλεσης αυτής σύµφωνα µε τα άρθρα
99 επ. Π.Κ.. 

Κατ’ εξαίρεση το δικαστήριο µε την απόφασή του δύναται να
διατάξει την αναστολή της εκτέλεσης της επιβληθείσας ποινής,
αν κρίνει, µε βάση ειδικά στοιχεία τα οποία µνηµονεύονται στην
αιτιολογία της απόφασης, ότι η εκτέλεσή της δεν είναι απολύτως
αναγκαία για να αποτρέψει τον δράστη από την τέλεση νέων
αξιόποινων πράξεων στο µέλλον, συνεκτιµώντας τα στοιχεία της
προσωπικότητάς του και την όλως περιστασιακή δράση του.

7 α) Σε περίπτωση καταδίκης για πράξεις που προβλέπονται
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στο παρόν, το δικαστήριο επιβάλλει υποχρεωτικά και για χρονικό
διάστηµα δύο (2) έως πέντε (5) ετών στον δράστη απαγόρευση
προσέλευσης και παρακολούθησης όλων των αθλητικών εκδη-
λώσεων, αδιακρίτως αθλήµατος, ακόµη και εκείνων που διεξά-
γονται εκτός της Ελληνικής Επικράτειας, στις οποίες µετέχει
οµάδα, σε αγώνα της οποίας ή µε αφορµή αγώνα της οποίας τε-
λέσθηκε η αξιόποινη πράξη. Το δικαστήριο µπορεί, επίσης, να
απαγορεύσει την προσέλευση και παρακολούθηση και οποιασ-
δήποτε άλλης αθλητικής εκδήλωσης, αν, από τις περιστάσεις και
µε βάση την προσωπικότητα του δράστη, κρίνει ότι αυτός είναι
επικίνδυνος για την οµαλή τέλεση των αθλητικών εκδηλώσεων.
Για την εκτέλεση της παρεπόµενης ποινής το δικαστήριο διατάσ-
σει τον δράστη να εµφανίζεται στο αστυνοµικό τµήµα του τόπου
κατοικίας του ή διαµονής του πριν από την έναρξη της αθλητικής
συνάντησης και να παραµένει σε αυτό ή σε χώρο άµεσης επο-
πτείας της αστυνοµικής αρχής, δύο ώρες πριν από την έναρξη
της έως δύο ώρες µετά από τη λήξη της. Το δικαστήριο µετά από
αίτηµα του καταδικασθέντος προσδιορίζει στην απόφασή του το
άθληµα και τις αθλητικές συναντήσεις για τις οποίες εφαρµόζε-
ται η ως άνω παρεπόµενη ποινή.

β) Εάν ο δράστης κάποιας πράξης από τις αναφερόµενες στο
παρόν είναι ανήλικος, επιβάλλεται ως αναµορφωτικό µέτρο η
προβλεπόµενη στην περ. α) απαγόρευση προσέλευσης και πα-
ρακολούθησης αθλητικών εκδηλώσεων µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις που ορίζονται. Εάν ο ανήλικος είναι κάτω των δε-
καέξι (16) ετών, επιβάλλεται ως αναµορφωτικό µέτρο, η ανάθεση
της υπεύθυνης επιµέλειας του ανηλίκου στους γονείς, τους επι-
τρόπους ή τους κηδεµόνες του.

γ) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Προστα-
σίας του Πολίτη και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού
ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό µε την εκτέλεση της ως άνω πα-
ρεπόµενης ποινής ή του ως άνω αναµορφωτικού µέτρου. 

8.α) Τα αδικήµατα του παρόντος άρθρου διώκονται αυτεπαγ-
γέλτως. Καθ’ ύλην αρµόδιο δικαστήριο είναι το Τριµελές Πληµ-
µελειοδικείο του τόπου τέλεσής τους. Για την εκδίκαση των
αδικηµάτων του παρόντος άρθρου εφαρµόζεται υποχρεωτικά η
διαδικασία των άρθρων 418 επ. Κ.Π.Δ.. Σε κάθε περίπτωση τα
αδικήµατα του παρόντος άρθρου εκδικάζονται εντός τριάντα
(30) ηµερών. 

β) Η προθεσµία για την άσκηση έφεσης κατά της καταδικαστι-
κής απόφασης και η άσκηση εφέσεως δεν αναστέλλουν την εκτέ-
λεσή τους. Η παρεπόµενη ποινή, που επιβλήθηκε κατά την παρ.
7, ουδέποτε αναστέλλεται. 

γ) Ο εισαγγελέας, µε διάταξη που εκδίδει πριν από την παραγ-
γελία για την απόλυση του κατηγορουµένου, εντέλλεται προς
την αστυνοµική αρχή του τόπου κατοικίας ή διαµονής του την
εκτέλεση της παρεπόµενης ποινής, µνηµονεύοντας τη διάρκειά
της ή, εάν έχει ήδη εκτιθεί τµήµα της, το υπόλοιπό της. Ο κατη-
γορούµενος πριν απολυθεί λαµβάνει γνώση του περιεχοµένου
της διάταξης.

9. Η διαδικασία των άρθρων 275 και 417 Κώδικα Ποινικής Δι-
κονοµίας (Κ.Π.Δ.) δεν εφαρµόζεται για πληµµελήµατα, αν η
πράξη στρέφεται κατά της τιµής ή αφορά εντελώς ελαφρά ή
ασήµαντη σωµατική κάκωση ή βλάβη της υγείας και φέρεται ότι
διαπράχθηκε από διαιτητή οποιουδήποτε αθλήµατος ή βοηθό
του κατά την εκτέλεση των σχετικών µε τον αγώνα καθηκόντων
τους, ή από αθλητή κατά τη συµµετοχή του σε αθλητική συνάν-
τηση.

10. Με τις ποινές της παρ. 1, εκτός εάν τιµωρείται βαρύτερα
σύµφωνα µε άλλη διάταξη, τιµωρείται όποιος, σε τόπο και σε
χρόνο που δεν συνδέονται µε συγκεκριµένη αθλητική εκδήλωση,
έχοντας σαφή αθλητική αναφορά και αθλητικό υπόβαθρο που
ανάγεται σε αντιπαλότητα µεταξύ οπαδών αθλητικών οµάδων:
α) κατέχει ή χρησιµοποιεί αντικείµενα που µπορούν να προκαλέ-
σουν σωµατικές βλάβες, και β) κατέχει ή χρησιµοποιεί βεγγαλικά,
καπνογόνα, κροτίδες και γενικά εύφλεκτες ύλες. Με τις ποινές
της παρ. 2, εκτός εάν τιµωρείται βαρύτερα σύµφωνα µε άλλη
διάταξη, τιµωρείται όποιος, σε τόπο και σε χρόνο που δεν συν-
δέονται µε συγκεκριµένη αθλητική εκδήλωση, έχοντας σαφή
αθλητική αναφορά και αθλητικό υπόβαθρο που ανάγεται σε αν-
τιπαλότητα µεταξύ οπαδών αθλητικών οµάδων, απευθύνει ατο-

µικά ή ως µέλος οµάδας σε τρίτους, εκφράσεις που προσβάλ-
λουν την εθνική ταυτότητα των προσώπων αυτών ή είναι ρατσι-
στικού περιεχοµένου ή προσβάλλει τον εθνικό ύµνο, τα
ολυµπιακά σύµβολα ή τους ολυµπιακούς αγώνες. Η παρ. 3 εφαρ-
µόζεται και στις περιπτώσεις των πρώτου και δεύτερου εδαφίων
της παρούσας. Η παρ. 4 εφαρµόζεται και όταν τα περιγραφό-
µενα σε αυτήν εγκλήµατα, έχοντας σαφή αθλητική αναφορά και
αθλητικό υπόβαθρο που ανάγεται σε αντιπαλότητα µεταξύ οπα-
δών αθλητικών οµάδων, τελούνται σε τόπο και σε χρόνο που δεν
συνδέονται µε συγκεκριµένη αθλητική εκδήλωση. Σε όλες τις πα-
ραπάνω περιπτώσεις εφαρµόζονται οι παρ. 4Α, 6, 7 και 8.»

Άρθρο 15
Περιοριστικοί όροι σε βάρος κατηγορουµένων για 
αδικήµατα αθλητικής βίας - Τροποποίηση τίτλου 

και παρ. 1 και 6 του άρθρου 41Η του ν. 2725/1999 

Στο άρθρο 41Η του ν. 2725/1999 (Α’ 121), τροποποιούνται ο
τίτλος και οι παρ. 1 και 6 και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 41Η
Περιοριστικοί όροι σε βάρος κατηγορουµένων για 

αδικήµατα αθλητικής βίας - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Κατά την άσκηση της ποινικής δίωξης και όσο διαρκεί η προ-
δικασία, αν προκύπτουν σοβαρές ενδείξεις ενοχής του κατηγο-
ρουµένου για κάποιο από τα αδικήµατα αθλητικής βίας που
προβλέπονται στον παρόντα, ο κατά τόπο αρµόδιος εισαγγελέας
πληµµελειοδικών µε διάταξή του επιβάλλει υποχρεωτικά στον κα-
τηγορούµενο έναν ή περισσότερους περιοριστικούς όρους, προ-
κειµένου να αποφευχθεί ο κίνδυνος διάπραξης νέων αδικηµάτων. 

2. Περιοριστικοί όροι που επιβάλλονται, σύµφωνα µε την παρ.
1, είναι ιδίως:

(α) η απαγόρευση εισόδου σε µία ή περισσότερες αθλητικές
εγκαταστάσεις, ενός ή περισσότερων αθληµάτων, κατά τη διάρ-
κεια προπονήσεων ή και αγώνων,

(β) η απαγόρευση εισόδου σε αθλητικές εγκαταστάσεις στις
οποίες προπονείται ή αγωνίζεται συγκεκριµένη οµάδα αθλητικού
σωµατείου, Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε.,

(γ) η υποχρέωση εµφάνισης του κατηγορουµένου στο αστυ-
νοµικό τµήµα του τόπου κατοικίας του µέχρι και δύο (2) ώρες
πριν από την έναρξη αγώνων στους οποίες συµµετέχει συγκε-
κριµένη οµάδα αθλητικού σωµατείου, Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε. και η παρα-
µονή του εκεί µέχρι και δύο (2) ώρες µετά τη λήξη τους.

3. Η εισαγγελική διάταξη της παρ. 1 κοινοποιείται στον κατη-
γορούµενο, στην αρµόδια αστυνοµική αρχή και στους κατά πε-
ρίπτωση ενδιαφερόµενους, αθλητική οµοσπονδία, διοργανώτρια
των αγώνων αρχή, αθλητικό σωµατείο, Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε., για να λά-
βουν γνώση και να µεριµνήσουν για την εκτέλεσή της. Η ισχύς
των περιοριστικών όρων αρχίζει από την κοινοποίηση στον κατη-
γορούµενο της διάταξης της παρ. 1 και παύει αυτοδικαίως µε
την άρση ή αντικατάστασή τους σύµφωνα µε τις παρ. 4 και 5 ή
µε την περάτωση της ποινικής δίκης κατά το άρθρο 370 ΚΠΔ.

4. Ο κατηγορούµενος µπορεί να προσφύγει στο συµβούλιο
πληµµελειοδικών κατά της διάταξης του εισαγγελέα που του έχει
επιβάλει περιοριστικούς όρους, µέσα σε αποκλειστική προθε-
σµία δέκα (10) ηµερών από την επίδοση της διάταξης σε αυτόν.
Για την προσφυγή συντάσσεται έκθεση από τον γραµµατέα της
εισαγγελίας που εξέδωσε την προσβαλλόµενη διάταξη. Ο προ-
σφεύγων υποχρεούται να καταθέσει παράβολο υπέρ του Δηµο-
σίου ποσού διακοσίων πενήντα (250) ευρώ, το οποίο επισυ-
νάπτεται στην έκθεση που συντάσσει ο πιο πάνω γραµµατέας.
Αν δεν κατατεθεί το παράβολο, η προσφυγή απορρίπτεται ως
απαράδεκτη. Η προσφυγή διαβιβάζεται στον εισαγγελέα πληµ-
µελειοδικών και εισάγεται από αυτόν, χωρίς χρονοτριβή, µαζί µε
την πρότασή του στο συµβούλιο, το οποίο και αποφασίζει αµε-
τάκλητα. Η προσφυγή και η προθεσµία για την άσκησή της δεν
αναστέλλουν την εκτέλεση της διάταξης του εισαγγελέα. Αν η
προσφυγή γίνει δεκτή διατάσσεται η επιστροφή του παραβόλου
σε εκείνον που το κατέθεσε, άλλως, αν η προσφυγή απορριφθεί,
διατάσσεται η εισαγωγή του στο δηµόσιο ταµείο.
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5. Μέχρι την περάτωση της ποινικής δίκης κατά το άρθρο 370
ΚΠΔ, ο κατηγορούµενος σε βάρος του οποίου έχουν επιβληθεί
περιοριστικοί όροι σύµφωνα µε το παρόν, έχει δικαίωµα να υπο-
βάλει αίτηση για την άρση των όρων αυτών ή την αντικατάστασή
τους µε άλλους, στην οποία πρέπει να αναφέρει µε σαφήνεια και
πληρότητα τους λόγους για τους οποίους επιβάλλεται η άρση ή
αντικατάσταση. Η αίτηση υποβάλλεται στον εισαγγελέα πληµµε-
λειοδικών που διέταξε τους περιοριστικούς όρους µέχρι την ει-
σαγωγή της υπόθεσης στο ακροατήριο, µε κλητήριο θέσπισµα ή
απευθείας κλήση, και µετά από την εισαγωγή της υπόθεσης στο
ακροατήριο, στο ποινικό δικαστήριο στο οποίο εισήχθη. Επί
ποινή απαραδέκτου, ο κατηγορούµενος οφείλει να καταθέσει πα-
ράβολο υπέρ του Δηµοσίου ύψους διακοσίων πενήντα (250)
ευρώ, το οποίο επισυνάπτεται στη σχετική αίτηση. Η υποβολή
της αίτησης δεν αναστέλλει την εκτέλεση των περιοριστικών
όρων. Ο αρµόδιος εισαγγελέας πληµµελειοδικών ή το αρµόδιο
ποινικό δικαστήριο αποφαίνονται αµετάκλητα. Αν η αίτηση γίνει
δεκτή, διατάσσεται η επιστροφή του παραβόλου σε εκείνον που
το κατέθεσε, άλλως, αν η αίτηση απορριφθεί, διατάσσεται η ει-
σαγωγή του στο δηµόσιο ταµείο.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Δικαιο-
σύνης, µπορεί να αναπροσαρµόζεται το ύψος των παραβόλων
των παρ. 4 και 5.

7. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται και για
ανήλικο κατηγορούµενο που έχει συµπληρώσει το δέκατο πέµ-
πτο (15ο) έτος της ηλικίας του. Στην περίπτωση αυτή η εισαγγε-
λική διάταξη της παρ. 1 κοινοποιείται και στους ασκούντες την
επιµέλεια του ανηλίκου γονείς ή επιτρόπους ή κηδεµόνες του.»

Άρθρο 16
Αντιµετώπιση ύποπτων χειραγώγησης αγώνων - 
Αντικατάσταση του άρθρου 7 του ν. 4326/2015 

Στο άρθρο 7 του ν. 4326/2015 (Α’ 49), τροποποιείται η παρ. 1,
αντικαθίστανται οι παρ. 2 και 3, προστίθενται παρ. 4 και 5 και το
άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 7
Αντιµετώπιση ύποπτων χειραγώγησης αγώνων - 

Στοιχηµατισµός

1. Η Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία (Ε.Π.Ο.) υποχρεού-
ται να διαβιβάζει αµελλητί στον αρµόδιο για τον αθλητισµό
Υπουργό, στον Πρόεδρο της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέ-
σεων της Βουλής των Ελλήνων και στην Εθνική Πλατφόρµα
Αθλητικής Ακεραιότητας (Ε.Π.ΑΘΛ.Α.), τις εκθέσεις που λαµβάνει
από την Ευρωπαϊκή ή την Παγκόσµια Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία
ή τις συνεργαζόµενες µε αυτές εταιρείες ή άλλους φορείς, σχε-
τικά µε ύποπτους χειραγώγησης αγώνες ποδοσφαίρου. Αντιστοί-
χως, ο αρµόδιος για τον αθλητισµό Υπουργός και η Ε.Π.ΑΘΛ.Α.
διαβιβάζουν στην Ε.Π.Ο. τις εκθέσεις που λαµβάνουν αναφορικά
µε ύποπτους χειραγώγησης αγώνες ποδοσφαίρου. 

2. Η Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή (Ε.Ο.Ε.), η Ελληνική Πα-
ραολυµπιακή Επιτροπή (Ε.Π.Ε.), καθώς και οι λοιπές αθλητικές
οµοσπονδίες και φορείς αθληµάτων που εποπτεύονται από το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, διαβιβάζουν στην
Ε.Π.ΑΘΛ.Α., κάθε έκθεση, στοιχείο ή πληροφορία, που περιέρ-
χεται σε γνώση τους από οποιαδήποτε πηγή, η οποία αφορά
αθλητικά γεγονότα που είναι ύποπτα χειραγώγησης. 

3. Η Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων (Ε.Ε.Ε.Π.) δύ-
ναται, µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφασή της, αφού λάβει υπόψη
τις εκθέσεις, τα στοιχεία και τις πληροφορίες, που έχουν περιέλ-
θει σε γνώση της ΕΠ.ΑΘΛ.Α., να αποκλείει διοργανώσεις, αθλή-
µατα, αθλητικές οµάδες, αθλητές, καθώς και τύπους στοιχηµά-
των από τα γεγονότα που προσφέρονται προς στοιχηµατισµό
από πρόσωπα που διοργανώνουν και διεξάγουν νόµιµα το παί-
γνιο του στοιχήµατος στην ελληνική επικράτεια και να θέτει όρια
στοιχηµατισµού ανά γεγονός ή οµάδες γεγονότων, διοργανώ-
τρια αρχή, άθληµα, αθλητική οµάδα, αθλητή και τύπο στοιχήµα-
τος.

4. Ο αρµόδιος για τον αθλητισµό Υπουργός, εφόσον τέτοια

στοιχεία, εκθέσεις ή πληροφορίες περιέλθουν σε γνώση του πριν
από τη διεξαγωγή του γεγονότος, µπορεί µε απόφασή του, η
οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της Ε.Π.ΑΘΛ.Α., να µετα-
θέτει την ώρα έναρξης του γεγονότος, ή να αναβάλει τη διεξα-
γωγή του, σε ηµέρα και ώρα που προσδιορίζεται κατόπιν
συνεννόησης µε την αντίστοιχη διοργανώτρια αρχή και τους δια-
γωνιζοµένους, κοινοποιώντας την απόφασή του στην Ε.Ε.Ε.Π..

5. Η Ε.Ε.Ε.Π. προβαίνει για λογαριασµό της Ε.Π.ΑΘΛ.Α., τα-
κτικά και µια (1) τουλάχιστον φορά ετησίως, σε εκτίµηση κινδύ-
νου των αθληµάτων, οµάδων, αθλητών και φορέων διοργάνωσης
των αθλητικών γεγονότων που προσφέρονται προς στοιχηµατι-
σµό, καθώς και των τύπων στοιχηµάτων που προσφέρονται επί
των γεγονότων αυτών, συνεκτιµώντας, µεταξύ άλλων, τη φήµη
και την αξιοπιστία του φορέα διοργάνωσης των αθλητικών οµά-
δων, ή των αθλητών που συµµετέχουν στη διοργάνωση, ή το γε-
γονός, τον χαρακτήρα του γεγονότος, τον όγκο του στοιχη-
µατισµού ανά τύπο στοιχήµατος, το ιστορικό, τον ρόλο και τον
βαθµό εµπλοκής στο γεγονός, ή τη διοργάνωση προσώπων που
σχετίζονται µε φαινόµενα χειραγώγησης αθλητικών γεγονότων
ή διοργανώσεων, βάσει της πληροφόρησης που η Ε.Π.ΑΘΛ.Α.
διαθέτει ή παρέχεται σε αυτήν, από τους φορείς των παρ. 1 και
2 και τις συνεργαζόµενες εταιρείες µε τους φορείς αυτούς.»

ΜΕΡΟΣ Γ’ 
ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΩΝ 

ΚΑΤΗΓΟΡΙΩΝ ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΟΥ

Άρθρο 17
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος µέρους είναι η οργανωµένη αναδιάρ-
θρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαίρου µε στόχο
τη βιωσιµότητα του ελληνικού ποδοσφαίρου.

Άρθρο 18
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος µέρους αποτελεί η θέσπιση δύο (2)
επαγγελµατικών πρωταθληµάτων ποδοσφαίρου, (α) του επαγ-
γελµατικού πρωταθλήµατος της Α1 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών
(Super League 1) και (β) του επαγγελµατικού πρωταθλήµατος
της Α2 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League 2) και η κα-
τάργηση του επαγγελµατικού πρωταθλήµατος της Β’ Εθνικής κα-
τηγορίας ανδρών (Football League). 

Άρθρο 19
Αναδιάρθρωση επαγγελµατικών κατηγοριών 

ποδοσφαίρου - Τροποποίηση των παρ. 1 και 2 και
προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 108 του ν. 2725/1999 

Στο άρθρο 108 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) καταργείται η περ.
γ) της παρ. 1, προστίθεται δεύτερο εδάφιο στην παρ. 2, τροπο-
ποιείται η παρ. 3, προστίθεται παρ. 5 και το άρθρο διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«Άρθρο 108
Επαγγελµατικό ποδόσφαιρο

1. Κάθε έτος διεξάγονται, ύστερα από προκήρυξη της οικείας
διοργανώτριας αρχής, τα ακόλουθα επαγγελµατικά πρωταθλή-
µατα ποδοσφαίρου:

(α) Το επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α1 Εθνικής Κατηγο-
ρίας ανδρών (Super League 1) και

(β) Το επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας
ανδρών (Super League 2). 

2. Στα πρωταθλήµατα επαγγελµατικού ποδοσφαίρου συµµε-
τέχουν αποκλειστικά οµάδες ποδοσφαιρικών ανωνύµων εται-
ρειών (Π.Α.Ε.) που αποτελούνται από επαγγελµατίες ποδοσφαι-
ριστές κατά την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 85. Για τις οµάδες
που συµµετέχουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α2 Εθνι-
κής Κατηγορίας ανδρών (Super League 2) τουλάχιστον το ήµισυ
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των δηλωθέντων σε κάθε φύλλο αγώνα ποδοσφαιριστών καθ’
όλη τη διάρκεια του πρωταθλήµατος πρέπει να πληρoί τις προ-
ϋποθέσεις συµµετοχής σε ελληνική εθνική οµάδα οποιασδήποτε
ηλικιακής κατηγορίας. 

3. Το πρωτάθληµα της Γ’ Εθνικής Κατηγορίας ανδρών, το
οποίο διοργανώνεται από την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπον-
δία (Ε.Π.Ο.) έχει ερασιτεχνικό χαρακτήρα και σε αυτό συµµετέ-
χουν αποκλειστικά οµάδες ποδοσφαιρικών σωµατείων, αποτε-
λούµενες από ερασιτέχνες ποδοσφαιριστές. Κάθε σωµατείο, η
οµάδα του οποίου ανέρχεται, κατά τους οικείους κανονισµούς,
από τη Γ’ Εθνική Κατηγορία ανδρών στην Α2 Εθνική Κατηγορία
ανδρών για την αγωνιστική περίοδο 2021-2022 και εφεξής, υπο-
χρεούται να µετατραπεί σε Ποδοσφαιρική Ανώνυµη Εταιρεία
(Π.Α.Ε.) µέσα σε αποκλειστική προθεσµία τριάντα (30) ηµερών
από την επικύρωση του βαθµολογικού πίνακα, άλλως αποβάλλε-
ται κατ’ ανάλογη εφαρµογή της παρ.2 του άρθρου 70.

4. Τα πρωταθλήµατα του παρόντος αναδιαρθρώνονται µε κα-
νονισµούς του άρθρου 101 Δ.

5. Από την αγωνιστική περίοδο 2021-2022 συγχωνεύονται τα
επαγγελµατικά πρωταθλήµατα της Α2 εθνικής κατηγορίας αν-
δρών (Super League 2) και της Β’ εθνικής κατηγορίας ανδρών
(Football League). Στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α2 Εθνι-
κής Κατηγορίας ανδρών (Super League 2) της αγωνιστικής πε-
ριόδου 2021-2022 συµµετέχουν και οι οµάδες των Π.Α.Ε., που
σύµφωνα µε τους οικείους κανονισµούς θα είχαν δικαίωµα συµ-
µετοχής στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Β’ εθνικής κατηγο-
ρίας ανδρών (Football League), εφόσον πληρούν τις προϋπο-
θέσεις του άρθρου 109 και τους χορηγηθεί το πιστοποιητικό της
παρ. 3 του άρθρου 77 Α’.»

Άρθρο 20
Αύξηση ελάχιστου µετοχικού κεφαλαίου των Π.Α.Ε. της Α2
Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League 2) - Τροποποί-

ηση των παρ. 2 και 5 και κατάργηση 
της παρ. 3 του άρθρου 109 του ν. 2725/1999 

Στο άρθρο 109 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) τροποποιούνται ο
τίτλος και οι παρ. 2 και 5, καταργείται η παρ. 3, αντικαθίσταται η
παρ. 6 και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 109
Ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο Π.Α.Ε.- 

Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Το µετοχικό κεφάλαιο των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο
πρωτάθληµα της Α1 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League
1) δεν επιτρέπεται να είναι µικρότερο από επτακόσιες χιλιάδες
(700.000) ευρώ.

2. Το µετοχικό κεφάλαιο των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο
πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League
2) δεν επιτρέπεται να είναι µικρότερο από τριακόσιες πενήντα χι-
λιάδες (350.000) ευρώ.

3. [Καταργείται]
4. Το ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο των παραγράφων 1 έως 2

καταβάλλεται κατά τη σύσταση της Π.Α.Ε. ή µε αύξηση του µε-
τοχικού κεφαλαίου της, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
68 και 70.

5. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του αρ-
µόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού µπορούν να αναπροσαρµό-
ζονται τα κατώτερα όρια του µετοχικού κεφαλαίου των Π.Α.Ε.
των παρ. 1 έως 2.

6. Π.Α.Ε. οι οποίες έχουν µετοχικό κεφάλαιο µικρότερο από το
ελάχιστο ποσό, που απαιτείται για την επαγγελµατική κατηγορία
στην οποία ανήκουν σύµφωνα µε την παρ. 2, υποχρεούνται σε
αύξηση του µετοχικού τους κεφαλαίου τουλάχιστον µέχρι το
ελάχιστο όριο που απαιτείται για την κατηγορία αυτή. Η ολοσχε-
ρής καταβολή του ποσού της αύξησης του µετοχικού κεφαλαίου
πρέπει να έχει πιστοποιηθεί το αργότερο δέκα (10) ηµέρες πριν
από την έναρξη του οικείου πρωταθλήµατος. Αν παρέλθει άπρα-
κτη η παραπάνω καταληκτική προθεσµία, η οµάδα της ενδιαφε-
ρόµενης Π.Α.Ε. αποβάλλεται από το πρωτάθληµα της κατηγο-

ρίας, στην οποία ανήκει, κατ’ ανάλογη εφαρµογή της παρ. 2 του
άρθρου 70.»

Άρθρο 21
Επαγγελµατικοί σύνδεσµοι ποδοσφαίρου - 
Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 97 

του ν. 2725/1999

Η παρ. 2 του άρθρου 97 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) τροποποι-
είται και το άρθρο 97 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 97
Επαγγελµατικοί σύνδεσµοι ποδοσφαίρου

1. Η επαγγελµατική ένωση Α’ Εθνικής Κατηγορίας που ιδρύ-
θηκε µε τη µορφή αστικού συνεταιρισµού υπό την επωνυµία
«Σούπερλιγκ Ελλάδα Συνεταιρισµός Περιορισµένης Ευθύνης»
(Super League) σύµφωνα µε το άρθρο 97Α του ν. 2725/1999,
όπως αυτό προστέθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 3479/2006 (Α’ 152),
παραµένει σε ισχύ και λειτουργία, µετονοµάζεται σε «Σούπερλιγκ
Ένα Ελλάδα Συνεταιρισµός Περιορισµένης Ευθύνης» (Super Le-
ague 1), και αποτελεί τον επαγγελµατικό, κατά το άρθρο 96, σύν-
δεσµο των Π.Α.Ε. οι οµάδες των οποίων συµµετέχουν, κατά τους
οικείους κανονισµούς, στο εθνικό πρωτάθληµα επαγγελµατικού
ποδοσφαίρου της Α1 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super Lea-
gue 1). Ο επαγγελµατικός σύνδεσµος Super League 1 διοργα-
νώνει το επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α1 Εθνικής Κατηγορίας
ανδρών (Super League 1) της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 108.

2. Η Ένωση Ποδοσφαιρικών Ανωνύµων Εταιρειών (Ε.Π.Α.Ε.)
που ιδρύθηκε µε τον ν. 879/1979 (Α’ 56), παρέµεινε σε ισχύ και
λειτουργία µε την ίδια επωνυµία µε το άρθρο 51 του ν. 1958/1991
(Α’ 122), µετονοµάσθηκε σε Ελληνικό Σύνδεσµο Ανωνύµων Πο-
δοσφαιρικών Εταιρειών (Ε.Σ.Α.Π.Ε.) µε το άρθρο 97 του ν.
2725/1999 στην αρχική µορφή του, σε Ένωση Ποδοσφαιρικών
Ανωνύµων Εταιρειών (Ε.Π.Α.Ε.) µε το άρθρο 33 του ν. 3057/2002
(Α’ 239) και σε Ένωση Επαγγελµατικού Ποδοσφαίρου Β’ και Γ’
Εθνικής Κατηγορίας µε το άρθρο 2 του            ν. 3479/2006 και
σε «Ένωση Επαγγελµατικού Ποδοσφαίρου Α2 και Β’ Εθνικής Κα-
τηγορίας Super League 2 -Football League» (Super League 2 -
Football League) µε το άρθρο έκτο του ν. 4612/2019 (Α’ 77), πα-
ραµένει σε ισχύ και λειτουργία, µετονοµάζεται σε «Ένωση Επαγ-
γελµατικού Ποδοσφαίρου Α2 Εθνικής Κατηγορίας Super League
2» (Super League 2) και αποτελεί τον επαγγελµατικό, κατά το
άρθρο 96, σύνδεσµο των Π.Α.Ε. οι οµάδες των οποίων συµµετέ-
χουν, κατά τους οικείους κανονισµούς, στο εθνικό πρωτάθληµα
επαγγελµατικού ποδοσφαίρου της Α2 Εθνικής Κατηγορίας Αν-
δρών. Ο επαγγελµατικός σύνδεσµος Super League 2 διοργανώ-
νει το επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας
Ανδρών (Super League 2) της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 108.

3. Οι επαγγελµατικοί σύνδεσµοι των παρ. 1 και 2 αποτελούν
τακτικά µέλη της Ελληνικής Οµοσπονδίας Ποδοσφαίρου
(Ε.Π.Ο.).

4. Τα κριτήρια, οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις, τα δι-
καιολογητικά και η εν γένει διαδικασία εγγραφής των Π.Α.Ε. στον
οικείο επαγγελµατικό σύνδεσµο καθορίζονται από το καταστα-
τικό και τους κανονισµούς του οικείου συνδέσµου, οι οποίοι πρέ-
πει να είναι σύµφωνοι µε τους κανονισµούς της Ε.Π.Ο. και των
διεθνών συνοµοσπονδιών ποδοσφαίρου.

5. Αποβάλλουν την ιδιότητα του µέλους του οικείου συνδέ-
σµου οι Π.Α.Ε. οι οποίες κατά τους οικείους κανονισµούς, ανέρ-
χονται σε ανώτερη ή υποβιβάζονται σε κατώτερη κατηγορία
επαγγελµατικού ή ερασιτεχνικού ποδοσφαίρου ή παύουν για
οποιονδήποτε λόγο να έχουν δικαίωµα συµµετοχής στα πρωτα-
θλήµατα αρµοδιότητας του συνδέσµου αυτού.»

Άρθρο 22
Διαγραφή του όρου «Β’ Εθνική Κατηγορία ανδρών (Football
League)» - Τροποποίηση των περ. β’ και ιγ’ της παρ. 1 του

άρθρου 98 του ν. 2725/1999

Ο εισαγωγικός αριθµός 1. της παρ. 1 του άρθρου 98 του ν.
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2725/1999 (Α’ 121) διαγράφεται, οι περ. β) και ιγ) τροποποιούνται
και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 98
Αρµοδιότητες των επαγγελµατικών 

συνδέσµων ποδοσφαίρου

Στις αρµοδιότητες των επαγγελµατικών συνδέσµων του άρ-
θρου 97 ανήκουν:

α) Η διοίκηση και διαχείριση του επαγγελµατικού ποδοσφαί-
ρου, µέσα στο πλαίσιο των νόµων του Κράτους και του καταστα-
τικού, των κανονισµών και των σκοπών της Ελληνικής Ποδοσφαι-
ρικής Οµοσπονδίας (Ε.Π.Ο.).

β) Η οργάνωση και η διεξαγωγή των πρωταθληµάτων του
επαγγελµατικού ποδοσφαίρου των Α1 και Α2 Εθνικών Κατηγο-
ριών αντίστοιχα, σύµφωνα µε τους κανονισµούς και τις αποφά-
σεις της Ε.Π.Ο. και των υπερκείµενων Διεθνών Συνοµοσπονδιών
Ποδοσφαίρου και η επίλυση οποιουδήποτε ζητήµατος ανακύπτει
από τη διεξαγωγή των αγώνων αυτών, εφόσον δεν υπάγεται στην
αρµοδιότητα άλλου οργάνου.

γ) Ο καθορισµός των ειδικότερων όρων και κανόνων συµµετο-
χής των επαγγελµατικών οµάδων στο αντίστοιχο πρωτάθληµα
και διεξαγωγής των αγώνων πρωταθληµάτων αρµοδιότητάς
τους, περιλαµβανοµένων, υποχρεωτικά, και των κανόνων ειδικού
πειθαρχικού δικαίου. Κατά την κατάρτιση του σχετικού Κανονι-
σµού λαµβάνονται υπόψη οι γενικοί όροι και κανόνες των κανο-
νισµών πρωταθληµάτων της Ε.Π.Ο..

δ) Η τήρηση του Μητρώου των ποδοσφαιριστών, αρµοδιότη-
τάς τους, παράλληλα µε την Ε.Π.Ο. και ο καθορισµός των γενι-
κών όρων της σύµβασης παροχής υπηρεσιών αυτών, περιλαµ-
βανοµένων και των οικονοµικών σχέσεων αυτών µε τα Μέλη της
Ένωσης, καθώς και η επίλυση των οικονοµικών διαφορών αυτών
µε τους ποδοσφαιριστές και τους προπονητές τους.

ε) Η θέσπιση πειθαρχικών κανόνων και κανόνων διαχείρισης
και λειτουργίας των µελών τους, καθώς και η εποπτεία και ο
έλεγχος για την τήρηση των κανόνων αυτών.

στ) Η άσκηση της πειθαρχικής εξουσίας υπό τους όρους του
παρόντος και των οικείων καταστατικών και κανονισµών, καθώς
και η έκδοση ειδικού κανονισµού δεοντολογίας των διοικητικών
και τεχνικών στελεχών του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου, αρµο-
διότητάς τους.

ζ) Η διοίκηση, διαχείριση και εκµετάλλευση της περιουσίας
των Ενώσεων, ιδίως δε η παραχώρηση δικαιωµάτων διαφηµιστι-
κής εκµετάλλευσης και προβολής δραστηριοτήτων τους, που
υπάγονται στην εκπλήρωση των σκοπών τους, καθώς και η προ-
στασία και προαγωγή κάθε συλλογικού συµφέροντος (οικονοµι-
κού, κοινωνικού, πολιτιστικού) των µελών τους, ιδίως δε η
σύναψη, για λογαριασµό τους, συµφωνιών ραδιοτηλεοπτικών ή
µε άλλο τεχνικό µέσο µεταδόσεων αγώνων ή στιγµιοτύπων τους
και διαφηµιστικής εκµετάλλευσης του ονόµατος και της εµφάνι-
σης των ποδοσφαιριστών αρµοδιότητάς τους, µέσα στο πλαίσιο
της εκάστοτε ισχύουσας νοµοθεσίας και µε την επιφύλαξη ιδιαί-
τερα των διατάξεων, που διασφαλίζουν την ικανοποίηση των
αναγκών ραδιοτηλεοπτικής ενηµέρωσης του κοινού.

η) Η παροχή στα Μέλη τους οικονοµικής, τεχνικής, οργανωτι-
κής, τεχνολογικής, ερευνητικής και επιστηµονικής υποστήριξης,
για την αύξηση ή βελτίωση των προϊόντων του ποδοσφαίρου,
καθώς και η διαχείριση των προϊόντων αυτών.

θ) Η λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της βίας στα γήπεδα
και του ντόπινγκ.

ι) Η οργάνωση και διεξαγωγή τακτικών σεµιναρίων επιµόρφω-
σης των διοικητικών και τεχνικών στελεχών του επαγγελµατικού
ποδοσφαίρου, η ίδρυση κέντρων επαγγελµατικής κατάρτισης,
καθώς και η συνεργασία µε τέτοια κέντρα, για τη µεταποδοσφαι-
ρική επαγγελµατική κατάρτιση των ποδοσφαιριστών, αρµοδιό-
τητάς τους.

ια) Η ικανοποίηση κοινωνικών και πολιτιστικών αναγκών στο
χώρο του ποδοσφαίρου.

ιβ) Η αντιµετώπιση κάθε άλλου ζητήµατος, αναγκαίου για την
προαγωγή και ανάπτυξη του αθλήµατος αρµοδιότητάς τους, που
δεν υπάγεται στην αρµοδιότητα άλλου οργάνου, ιδίως δε η ορ-

γάνωση και λειτουργία από τους συλλόγους -µέλη ακαδηµιών
ποδοσφαίρου, καθώς και η οργάνωση και διεξαγωγή αγωνιστι-
κών εκδηλώσεων µεταξύ τους.

ιγ) Η αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος, που ανατίθεται σε
αυτές, από την Ε.Π.Ο. ή από ειδικές διατάξεις του παρόντος ή
κανονιστικών εν γένει πράξεων, ιδίως η κεντρική εµπορική εκµε-
τάλλευση και διαχείριση των τηλεοπτικών δικαιωµάτων του πρω-
ταθλήµατος της Α2 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League
2).»

Άρθρο 23
Κατάργηση κεντρικής εκµετάλλευσης τηλεοπτικών 

δικαιωµάτων της Football League - Τροποποίηση της περ. ζ)
και κατάργηση της υποπερ. ββ) περ. ζ) 

του άρθρου 100 του ν. 2725/1999

Η περ. ζ’ του άρθρου 100 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) τροποποι-
είται και το άρθρο 100 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 100
Πόροι των επαγγελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου

Πόροι των επαγγελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου είναι:
(α) οι πρόσοδοι από την περιουσία τους,
(β) οι κάθε είδους επιχορηγήσεις, χορηγίες, εισφορές, δω-

ρεές, κληρονοµιές και κληροδοσίες προς αυτούς,
(γ) ποσοστά από τα χρηµατικά πρόστιµα, το ύψος των οποίων

καθορίζει η Ε.Π.Ο., καθώς και από τα παράβολα συµµετοχής των
οµάδων των Π.Α.Ε. στα πρωταθλήµατα που διοργανώνουν, το
ύψος των οποίων καθορίζουν οι επαγγελµατικοί σύνδεσµοι,

(δ) ποσοστό από τις εισπράξεις των αγώνων των πρωταθλη-
µάτων που διοργανώνουν, το ύψος του οποίου καθορίζεται µε
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου τους,

(ε) τα έσοδα από τις εισπράξεις των αγώνων των αντιπροσω-
πευτικών οµάδων που συγκροτούν,

(στ) ειδικά ο επαγγελµατικός σύνδεσµος Super League 1, πο-
σοστό δύο τοις εκατό (2%) από τα έσοδα των Π.Α.Ε. που συµµε-
τέχουν στο πρωτάθληµα Super League 1 από την εκµετάλλευση
των δικαιωµάτων τους σύµφωνα µε το άρθρο 84,

(ζ) ειδικά ο επαγγελµατικός σύνδεσµος Super League 2, πο-
σοστό τέσσερα τοις εκατό (4%) από τα έσοδα από την κεντρική
εκµετάλλευση και διαχείριση των τηλεοπτικών δικαιωµάτων των
Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο πρωτάθληµα Super League 2 και

(η) κάθε άλλο έσοδο που προέρχεται από την ανάπτυξη δρα-
στηριοτήτων για την εκπλήρωση των σκοπών τους ή προβλέπε-
ται από ειδικές διατάξεις.»

Άρθρο 24
Κατάργηση αναφοράς στο πρωτάθληµα Football League -

Τροποποίηση της παρ. 3 
του άρθρου 101 του ν. 2725/1999

Η παρ. 3 του άρθρου 101 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) τροποποι-
είται και το άρθρο 101 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 101 
Όργανα επαγγελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου

1. Σε κάθε επαγγελµατικό σύνδεσµο ποδοσφαίρου λειτουρ-
γούν τα ακόλουθα όργανα:

(α) Γενική Συνέλευση (Γ.Σ.),
(β) Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.),
(γ) πρωτοβάθµιο δικαιοδοτικό όργανο, σύµφωνα µε το άρθρο

119, και
(δ) κάθε άλλο όργανο που καθορίζεται στο καταστατικό τους.

2. Η γενική συνέλευση κάθε επαγγελµατικού συνδέσµου απο-
τελείται από έναν (1) εκπρόσωπο κάθε Π.Α.Ε. -µέλους του συν-
δέσµου. Οι εκπρόσωποι των Π.Α.Ε. πρέπει να έχουν την ιδιότητα
του Πρόεδρου ή του Αντιπρόεδρου του Δ.Σ. της Π.Α.Ε., την
οποία εκπροσωπούν ή να συµµετέχουν στο µετοχικό κεφάλαιό
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της µε ποσοστό τουλάχιστον ίσο µε το δέκα τοις εκατό (10%).
3. Για συγκεκριµένα θέµατα που σχετίζονται αποκλειστικά µε

τη διοργάνωση του πρωταθλήµατος Super League 2, το κατα-
στατικό του επαγγελµατικού συνδέσµου Super League 2 µπορεί
να προβλέπει τη λήψη απόφασης αποκλειστικά από τους εκπρο-
σώπους των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο πρωτάθληµα Super Le-
ague 2.

4. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του παρόντος νόµου, τα
όργανα των επαγγελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου, οι αρµο-
διότητές τους και κάθε θέµα σχετικό µε τη συγκρότηση, τη σύν-
θεση, τη θητεία, τη συµµετοχή των µελών σε αυτά και τη λήψη
αποφάσεων, την οργάνωση και την εν γένει λειτουργία τους κα-
θορίζονται µε το καταστατικό του οικείου συνδέσµου, το οποίο
πρέπει να είναι σύµφωνο µε το καταστατικό και τους κανονι-
σµούς της Ε.Π.Ο. και της Ευρωπαϊκής και Διεθνούς Συνοµοσπον-
δίας Ποδοσφαίρου.»

Άρθρο 25
Κεντρική διαχείριση τηλεοπτικών δικαιωµάτων Super League

2 - Τροποποίηση των παρ. 1, 5 και 6 
του άρθρου 84Α του ν. 2725/1999

1. Στο άρθρο 84Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121) οι παρ. 1, 2, 5 και
6 τροποποιούνται και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 84Α
Κεντρική διαχείριση τηλεοπτικών δικαιωµάτων

Super League 2 

1. Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου: 
(α) Διοργανώτρια Αρχή είναι ο επαγγελµατικός σύνδεσµος

Super League 2 της παρ. 2 του άρθρου 97. 
(β) Πάροχοι υπηρεσιών µέσων µαζικής ενηµέρωσης και επικοι-

νωνίας είναι: αα) οι αδειοδοτηµένοι πάροχοι τηλεοπτικού περιε-
χοµένου επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης,
εθνικής εµβέλειας, ενηµερωτικού ή µη προγράµµατος, γενικής
ή ειδικής στόχευσης, συµπεριλαµβανοµένης και της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε.
σύµφωνα µε τον ν. 4173/2013 (Α’ 169), ββ) οι νόµιµα λειτουρ-
γούντες πάροχοι τηλεοπτικών συνδροµητικών υπηρεσιών, γγ) οι
νόµιµα λειτουργούντες πάροχοι µη γραµµικών υπηρεσιών οπτι-
κοακουστικών µέσων (κατά παραγγελία πάροχοι υπηρεσιών οπτι-
κοακουστικών µέσων) που παρέχουν υπηρεσίες για την παρα-
κολούθηση προγραµµάτων σε χρονική στιγµή που επιλέγει ο
χρήστης, κατόπιν δικού του αιτήµατος, από κατάλογο προγραµ-
µάτων που έχει καταρτίσει ο πάροχος υπηρεσιών µέσων επικοι-
νωνίας, σύµφωνα µε την περ. ια) της παρ. 1 του άρθρου 2 του ν.
4779/2021 (Α’ 27). 

(γ) Το οπτικοακουστικό περιεχόµενο κάθε αγώνα περιλαµβάνει
όσα διαδραµατίζονται πέντε λεπτά πριν από την προγραµµατι-
σµένη ώρα έναρξης του αγώνα έως και πέντε λεπτά µετά την
ολοκλήρωσή του στον αγωνιστικό χώρο, όπως αυτός ορίζεται
στον εκάστοτε ισχύοντα Κανονισµό Αγώνων Ποδοσφαίρου
(Κ.Α.Π.) της Ε.Π.Ο., καθώς και στον περιβάλλοντα χώρο που είναι
ορατός από τον αγωνιστικό χώρο, συµπεριλαµβανοµένων των
κερκίδων. 

2. Οι Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα
ποδοσφαίρου Super League 2 εκχωρούν και µεταβιβάζουν αυ-
τοµάτως και αυτοδικαίως στη διοργανώτρια Αρχή, το αποκλει-
στικό δικαίωµα εµπορικής εκµετάλλευσης και διαχείρισης των
τηλεοπτικών δικαιωµάτων που κατέχουν σύµφωνα µε το άρθρο
84, µε σκοπό η διοργανώτρια Αρχή:

(α) Να παραχωρεί, έναντι ανταλλάγµατος, σε παρόχους υπη-
ρεσιών µέσων µαζικής ενηµέρωσης και επικοινωνίας της περ. β)
της παρ. 1, αποκλειστικές ή µη, άδειες εγγραφής, απευθείας µε-
τάδοσης, αναµετάδοσης ή κατά παραγγελία µετάδοσης, σε όλη
την Ελληνική Επικράτεια ή και στην αλλοδαπή, του οπτικοακου-
στικού περιεχοµένου των αγώνων του οικείου πρωταθλήµατος.
Επί ποινή απόλυτης ακυρότητας, οι άδειες αυτές παραχωρούν-
ται εγγράφως και έχουν ορισµένη διάρκεια, η οποία δεν µπορεί
να είναι µικρότερη από τρία (3) έτη. Οι παραχωρούµενες άδειες
µπορεί να αφορούν, είτε όλους τους αγώνες του πρωταθλήµα-

τος ως ένα ενιαίο τηλεοπτικό πακέτο είτε µερικότερα πακέτα
αγώνων. 

(β) Να εισπράττει και να διανέµει τα έσοδα που προκύπτουν
από την παραχώρηση των αδειών της περ. α). 

(γ) Να παρακολουθεί τη χρήση των αδειών που παραχωρεί
κατά την περ. α) και να προβαίνει, στο δικό της όνοµα, σε κάθε
εξώδικη ή δικαστική ή διοικητική ενέργεια για τη νόµιµη προστα-
σία των τηλεοπτικών δικαιωµάτων που της έχουν µεταβιβαστεί,
παράλληλα µε τις αρχικές δικαιούχους των δικαιωµάτων αυτών
- γηπεδούχους Π.Α.Ε.. 

3. Η κεντρική εκµετάλλευση και διαχείριση των τηλεοπτικών
δικαιωµάτων των Π.Α.Ε. από τη διοργανώτρια Αρχή γίνεται χω-
ριστά για κάθε πρωτάθληµα. 

4. Οι πάροχοι της περ. β) της παρ. 1 παρακρατούν ποσοστό
πέντε τοις εκατό (5 %) από το αντάλλαγµα που οφείλουν να κα-
ταβάλουν στη διοργανώτρια Αρχή για την παραχώρηση σε αυ-
τούς των αδειών της περ. α) της παρ. 2, το οποίο καταβάλουν
απευθείας στην Ε.Π.Ο. ταυτόχρονα µε τις καταβολές προς τη
διοργανώτρια Αρχή και σε αντιστοιχία µε κάθε µία από τις κατα-
βολές αυτές.

5. Από τα έσοδα που εισπράττει η διοργανώτρια Αρχή για την
παραχώρηση των αδειών της περ. α) της παρ. 2, παρακρατά για
την ίδια ποσοστό τέσσερα τοις εκατό (4 %) αν οι άδειες αφορούν
στο πρωτάθληµα Super League 2.

6. Οι παρ. 1 έως 5 αποτελούν αναγκαίο περιεχόµενο της προ-
κήρυξης του πρωταθλήµατος Super League 2, που αποδέχονται
οι Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο πρωτάθληµα αυτό. 

7. Η κεντρική εκµετάλλευση και διαχείριση των τηλεοπτικών
δικαιωµάτων του παρόντος πρέπει να είναι σύµφωνη µε της
αρχές της ίσης µεταχείρισης και της διαφάνειας, καθώς και µε
την κείµενη Εθνική και Ενωσιακή νοµοθεσία σχετικά µε την προ-
στασία της ελευθερίας του ανταγωνισµού και του δικαιώµατος
πρόσβασης στην πληροφόρηση και σε εκδηλώσεις µείζονος ση-
µασίας για την κοινωνία. 

8. Κάθε ποσό που εισπράττει η διοργανώτρια Αρχή από την
κεντρική εκµετάλλευση και διαχείριση των τηλεοπτικών δικαιω-
µάτων κάθε πρωταθλήµατος που διοργανώνει κατατίθεται σε χω-
ριστό λογαριασµό που τηρεί αποκλειστικά για τον σκοπό αυτόν
σε πιστωτικό ίδρυµα της ηµεδαπής που λειτουργεί νόµιµα. Η
διοργανώτρια Αρχή δεν έχει δικαίωµα να χρησιµοποιεί τα έσοδα
που εισπράττει σύµφωνα µε το παρόν για σκοπούς άλλους, πλην,
της διανοµής τους.»

2. Με το παρόν άρθρο δεν θίγονται άδειες εκµετάλλευσης τη-
λεοπτικών δικαιωµάτων ΠΑΕ που έχουν παραχωρηθεί πριν από
την έναρξη ισχύος του παρόντος. Π.Α.Ε. οι οποίες: α) έχουν δι-
καίωµα, σύµφωνα µε τη βαθµολογική τους κατάταξη, να συµµε-
τέχουν στο πρωτάθληµα Super League 2 την αγωνιστική περίοδο
2020-2021 και β) έχουν παραχωρήσει άδεια εκµετάλλευσης των
τηλεοπτικών τους δικαιωµάτων πριν από την έναρξη του παρόν-
τος εξαιρούνται από το πεδίο εφαρµογής του άρθρου 84Α του
ν. 2725 /1999 µέχρι την καθ’ οιονδήποτε τρόπο λήξη ή λύση της
άδειας, που έχουν παραχωρήσει.

Άρθρο 26
Συµβάσεις παραχώρησης τηλεοπτικών και 

ραδιοφωνικών δικαιωµάτων - Τροποποίηση της παρ. 2 του
άρθρου 84 του ν. 2725/1999

Η παρ. 2 του άρθρου 84 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) τροποποιεί-
ται και διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Κάθε γηπεδούχο αθλητικό σωµατείο, γηπεδούχος Α.Α.Ε.,
γηπεδούχο Τ.Α.Α. ή αθλητική οµοσπονδία για αγώνες εθνικών
οµάδων και κυπέλλου Ελλάδος δικαιούται να συνάπτει συµβά-
σεις παραχώρησης, µε τηλεοπτικούς ή ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς, αποκλειστικών ή µη αδειών εκµετάλλευσης των δικαιω-
µάτων που αναφέρονται στην παρ. 1. Απαγορεύεται η µεταβί-
βαση σε τρίτους, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, των δικαιωµάτων
που αποκτήθηκαν µε αποκλειστική άδεια εκµετάλλευσης, χωρίς
την έγγραφη συναίνεση του σωµατείου, της Α.Α.Ε., του Τ.Α.Α. ή
της οµοσπονδίας. Οι συµβάσεις του πρώτου εδαφίου δεσµεύουν
το, κατά τους οικείους κανονισµούς, φιλοξενούµενο σωµατείο,
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Α.Α.Ε ή Τ.Α.Α..
Για τα τηλεοπτικά δικαιώµατα των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν

στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα ποδοσφαίρου Super League 2
εφαρµόζεται το άρθρο 84Α.»

ΜΕΡΟΣ Δ’ 
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΗ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 
ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗΣ ΝΤΟΠΙΝΓΚ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ 

ΤΟΥ Π.Δ. 87/2020 (Α’ 201)

Άρθρο 27
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος µέρους είναι η αποτελεσµατικότερη και
αποδοτικότερη λειτουργία του συσταθέντος, δυνάµει του π.δ.
87/2020 (Α’ 201), Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης του Ντό-
πινγκ (Ε.Ο.ΚΑ.Ν.).

Άρθρο 28
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος µέρους αποτελεί η εισαγωγή ρυθ-
µίσεων που κατατείνουν στην επίτευξη ουσιαστικής και παραγω-
γικής λειτουργίας του Ε.Ο.ΚΑ.Ν. στην πράξη.

Άρθρο 29
Εκτελεστικός Διευθυντής - Τροποποίηση 

του άρθρου 12 του π.δ. 87/2020 

Στο άρθρο 12 του π.δ. 87/2020 (Α’ 201) προστίθεται παρ. 3
και το άρθρο 12 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 12
Εκτελεστικός Διευθυντής

1. Στον Ε.Ο.ΚΑ.Ν. συστήνεται θέση Εκτελεστικού Διευθυντή,
ο οποίος επιλέγεται από το Διοικητικό Συµβούλιο µετά από πρό-
ταση του Διοικητή και διορίζεται µε απόφαση του αρµόδιου
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού για θητεία τριών (3) ετών.

Ο Εκτελεστικός Διευθυντής έχει τις παρακάτω αρµοδιότητες:
α) Μεριµνά για την εκτέλεση των αποφάσεων του Διοικητικού

Συµβουλίου και όλων των ελέγχων του προγράµµατος αντιντό-
πινγκ.

β) Μεριµνά για την υλοποίηση των προγραµµάτων εκπαίδευ-
σης και ενηµέρωσης σχετικά µε το αντιντόπινγκ.

γ) Μεριµνά για τη µεταφορά των δειγµάτων σε αναγνωρισµένα
από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Αντιντόπινγκ (WADA) εργαστή-
ρια.

δ) Φέρει την ευθύνη για τη διαχείριση των αποτελεσµάτων των
διενεργηθέντων ελέγχων.

ε) Συντάσσει και υποβάλλει στο Διοικητικό Συµβούλιο έκθεση
πεπραγµένων του αµέσως προηγουµένου έτους.

στ) Μετέχει στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου
χωρίς δικαίωµα ψήφου.

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο µε απόφασή του µπορεί να εκχω-
ρήσει και άλλες αρµοδιότητες στον Εκτελεστικό Διευθυντή, µε
σκοπό την εύρυθµη λειτουργία των υπηρεσιών του Ε.Ο.ΚΑ.Ν..

3. Για τον διορισµό στη θέση του Εκτελεστικού Διευθυντή
απαιτούνται τουλάχιστον τα ακόλουθα προσόντα:

α) Να είναι πτυχιούχος Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος
(Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής ή ισότιµου ιδρύµατος της αλλοδαπής σε
µία από τις ακόλουθες ειδικότητες: Ιατρικής, Φαρµακευτικής,
Βιολογίας, Βιοχηµείας, Χηµείας, Επιστηµών Φυσικής Αγωγής και
Αθλητισµού, Νοµικής ή συναφών µε αυτές, 

β) να κατέχει διδακτορικό ή µεταπτυχιακό τίτλο των ανωτέρω
ειδικοτήτων,

γ) να έχει άριστη γνώση µιας εκ των αγγλικής ή γαλλικής
γλωσσών και πολύ καλή γνώση της άλλης,

δ) να έχει ασκήσει εκτελεστικά καθήκοντα σε Οργανισµό Ελέγ-
χου Ντόπινγκ της περ. νζ) του άρθρου 1 του      ν. 4791/2021 (Α’
51), στο αντικείµενο του αντι-ντόπινγκ, επί πέντε (5) τουλάχιστον

έτη, εκ των οποίων δύο (2) τουλάχιστον σε Εθνικό Οργανισµό Αν-
τιντόπινγκ της περ. λα) του ως άνω νόµου.

Σε περίπτωση που ως Εκτελεστικός Διευθυντής επιλεγεί µόνι-
µος ή ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) δηµόσιος
υπάλληλος ή όργανο ή λειτουργός φορέα της Γενικής Κυβέρνη-
σης του άρθρου 14 του  ν. 4270/2014 (Α’ 143), αποσπάται αυτο-
δικαίως στον Ε.Ο.ΚΑ.Ν. και µε τη λήξη της θητείας του επανέρ-
χεται στην οργανική θέση που κατείχε πριν από την επιλογή του.
Σε αυτήν την περίπτωση ο χρόνος της θητείας του λογίζεται ως
χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας σε θέση Προϊσταµένου Διεύθυν-
σης.»

Άρθρο 30
Επιτροπή κατ’ Εξαίρεση Χρήσης για 

Θεραπευτικούς Σκοπούς - Τροποποίηση της παρ. 2 
και του άρθρου 14 του π.δ. 87/2020 

Στο άρθρο 14 του π.δ. 87/2020 (Α’ 201) στην παρ. 2 οι λέξεις
«τρεις (3) ειδικούς επιστήµονες» αντικαθίστανται µε τις λέξεις
«πέντε (5) ειδικούς επιστήµονες», µετά το πρώτο εδάφιο της παρ.
3 προστίθεται δεύτερο εδάφιο και το άρθρο διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 14
Επιτροπή κατ’  Εξαίρεση Χρήσης 

για Θεραπευτικούς Σκοπούς

1. Στον Ε.Ο.ΚΑ.Ν. συγκροτείται η Επιτροπή κατ’ εξαίρεση Χρή-
σης για Θεραπευτικούς Σκοπούς (TUE, Therapeutic Use Exem-
ption) µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.ΚΑ.Ν.
και λειτουργεί και αποφασίζει σύµφωνα µε τον Κώδικα και τα Διε-
θνή Πρότυπα για κατ’ εξαίρεση Χρήση απαγορευµένης ουσίας
ή µεθόδου για Θεραπευτικούς Σκοπούς του WADA.

2. Η Επιτροπή κατ’ εξαίρεση Χρήσης για Θεραπευτικούς Σκο-
πούς (TUE, Therapeutic Use Exemption) αποτελείται από πέντε
(5) ειδικούς επιστήµονες, ιατρούς κατά προτίµηση, µε εµπειρία
στη φροντίδα και θεραπεία Αθλητών και καλή γνώση της κλινικής
ιατρικής, αθλητιατρικής και ιατρικής της άσκησης. Σε περιπτώ-
σεις που αφορούν αθλητές µε αναπηρίες, τουλάχιστον ένα (1)
µέλος της επιτροπής θα πρέπει να έχει γενική εµπειρία στη φρον-
τίδα και θεραπεία αθλητών µε αναπηρίες ή να έχει ειδική εµπει-
ρία σε σχέση µε την ιδιαίτερη αναπηρία του αθλητή. Η Επιτροπή
κατ’ Εξαίρεση Χρήσης για Θεραπευτικούς Σκοπούς µπορεί να
αναζητήσει τη συνδροµή άλλων ιατρών ή επιστηµόνων και άλλων
ειδικοτήτων, σε περίπτωση που το κρίνει σκόπιµο.

3. Αρµοδιότητα της Επιτροπής είναι να εξετάζει αιτήµατα των
αθλητών σχετικά µε τη χρήση ουσιών που περιλαµβάνονται στον
κατάλογο απαγορευµένων ουσιών του WADA, για θεραπευτικούς
σκοπούς. Όταν υποβάλλεται σχετικό αίτηµα στον E.O.KA.N., ο
Πρόεδρος της Επιτροπής κατ’ εξαίρεση Χρήσης για Θεραπευτι-
κούς Σκοπούς (TUE, Therapeutic Use Exemption) ορίζει τρία (3)
µέλη, στα οποία δύναται να περιλαµβάνεται και ο ίδιος, προκει-
µένου να αξιολογήσουν και να αποφασίσουν για την αποδοχή ή
µη του αιτήµατος, σύµφωνα µε το άρθρο 4 του ν. 4791/2021 (Α’
51). Αν το αίτηµα αφορά σκεύασµα που δεν εµπίπτει στις παρα-
πάνω ειδικότητες των ιατρών της επιτροπής, αυτή δύναται να
απευθύνεται σε επιστηµονικές εταιρείες ή ιατρούς αντίστοιχης
µε το σκεύασµα ειδικότητας ή στον Εθνικό Οργανισµό Φαρµά-
κων, προκειµένου να γνωµοδοτήσουν.»

Άρθρο 31
Πρωτοβάθµια Πειθαρχική Επιτροπή -

Τροποποίηση των παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 
15 του π.δ. 87/2020 

Στο άρθρο 15 του π.δ. 87/2020 (Α’ 201) στην παρ. 2 η λέξη
«τετραετής» αντικαθίσταται από τη λέξη «τριετής» και µετά από
τις λέξεις «τη λήξη της» προστίθενται οι λέξεις «και δύναται να
ανανεωθεί άπαξ», στην παρ. 3 οι λέξεις «στο άρθρο 11 του ν.
4373/2016 (Α’ 49)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στο άρθρο 10
του ν. 4791/2021 (Α’ 51)», στην παρ. 4 οι λέξεις «των άρθρων 9
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του  ν. 4373/2016 (Α’ 49)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «των
άρθρων 8 του ν. 4791/2021» και το άρθρο 15 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 15
Πρωτοβάθµια Πειθαρχική Επιτροπή

1. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.ΚΑ.Ν.
συγκροτείται Πρωτοβάθµια Πειθαρχική Επιτροπή, αποτελούµενη
από εννέα (9) µέλη, µε τις αντίστοιχες ιδιότητες και προσόντα:

α) από έναν (1) νοµικό µε εµπειρία τουλάχιστον πέντε (5) ετών
ως Πρόεδρο,

β) δύο (2) νοµικούς µε εµπειρία τουλάχιστον πέντε (5) ετών ως
Αντιπροέδρους,

γ) τρεις (3) ιατρούς µε εµπειρία τουλάχιστον πέντε (5) ετών,
δ) τρία (3) τακτικά µέλη, τα οποία είναι ή διατέλεσαν στο πα-

ρελθόν αθλητές ή µέλη διοίκησης αθλητικού φορέα.
2. Η θητεία των µελών της Πρωτοβάθµιας Πειθαρχικής Επι-

τροπής είναι τριετής, παρατείνεται αυτοδικαίως έως τον διορι-
σµό νέας Επιτροπής, όχι, όµως, για χρονικό διάστηµα µεγα-
λύτερο των έξι (6) µηνών από τη λήξη της και δύναται να ανανε-
ωθεί άπαξ.

3. Η Πρωτοβάθµια Πειθαρχική Επιτροπή είναι αποκλειστικά
αρµόδια για την επιβολή σε πρώτο βαθµό των πειθαρχικών κυ-
ρώσεων, που προβλέπονται στο άρθρο 10 του ν. 4791/2021 (Α’
51), στα πρόσωπα που τους έχει αποδοθεί τέλεση παράβασης
κανόνα αντιντόπινγκ.

4. Κατά την άσκηση της αρµοδιότητάς της η Πρωτοβάθµια
Πειθαρχική Επιτροπή εφαρµόζει τις διατάξεις των άρθρων 8 του
ν. 4791/2021 και 8 του Παγκόσµιου Κώδικα Αντιντόπινγκ του
WADA και του Διεθνούς Προτύπου για τη Διαχείριση των Αποτε-
λεσµάτων.»

Άρθρο 32
Θέσεις προσωπικού Εθνικού Οργανισµού 

Καταπολέµησης Ντόπινγκ - Τροποποίηση των παρ. 1 και 4
του άρθρου 18 του π.δ. 87/2020 

Στο άρθρο 18 του π.δ. 87/2020 (Α’ 201) τροποποιούνται οι
παρ. 1 και 4 και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 18
Θέσεις προσωπικού

1. Οι οργανικές θέσεις του µόνιµου προσωπικού του Ε.Ο.ΚΑ.Ν.
ανέρχονται συνολικά σε τριάντα (30) και κατανέµονται κατά κα-
τηγορία και κλάδο ως εξής:

α) Κατηγορία Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ): θέσεις εί-
κοσι (20)

αα) Κλάδος Διοικητικού - Οικονοµικού, θέσεις οκτώ (8)
ββ) Κλάδος Νοµικών, θέσεις δύο (2)
γγ) Κλάδος Πληροφορικής, θέσεις δύο (2)
δδ) Κλάδος Διεθνών Σπουδών, θέση µία (1)
εε) Κλάδος Μεταφραστών, θέση µία (1)
στστ) Κλάδος Φυσικής Αγωγής, θέσεις δύο (2)
ζζ) Κλάδος Χηµικών/Βιοχηµικών, θέσεις δύο (2)
ηη) Κλάδος Φαρµακοποιών, θέση µία (1)
θθ) Κλάδος Βιολόγων, θέση µία (1) 
β) Κατηγορία Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ)
αα) Κλάδος Ιατρικών Εργαστηρίων, θέση µία (1)
ββ) Κλάδος Φυσικοθεραπευτών, θέση µία (1)
γ) Κατηγορία Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΔΕ): 
αα) Κλάδος Διοικητικών Γραµµατέων, θέσεις τέσσερις (4)
ββ) Κλάδος οδηγών, θέση µία (1) 
δ) Κατηγορία Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (YE) - Κλάδος επι-

µελητών, θέσεις τρεις (3).
2. Τα κατά κλάδο και ειδικότητα τυπικά και πρόσθετα προ-

σόντα διορισµού ή πρόσληψης καθορίζονται από τις ισχύουσες
κάθε φορά διατάξεις για τον καθορισµό των προσόντων διορι-
σµού ή πρόσληψης σε αντίστοιχες θέσεις εποπτευόµενων φο-
ρέων του δηµόσιου τοµέα ή από τη σχετική προκήρυξη. Απο-

κλείονται όσοι έχουν διαπράξει παραβάσεις κανόνων αντιντό-
πινγκ.

3. Με εξαίρεση τον Διοικητή, το προσωπικό που προσλαµβά-
νεται στον Ε.Ο.ΚΑ.Ν. απασχολείται µε σύµβαση εργασίας Ιδιω-
τικού Δικαίου Αορίστου Χρόνου και διέπεται από τις διατάξεις
της εργατικής νοµοθεσίας και σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4354/2015 (Α’ 176), όπως ισχύει, ως προς το µισθολογικό τους
καθεστώς.

4. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουρ-
γείου και ύστερα από γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ε.Ο.ΚΑ.Ν. και των αρµόδιων οργάνων του φορέα προέλευσης,
επιτρέπεται να αποσπώνται σε αυτό µόνιµοι υπάλληλοι µε σχέση
εργασίας δηµοσίου δικαίου ή υπάλληλοι µε σχέση εργασίας Ιδιω-
τικού Δικαίου Αορίστου Χρόνου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού ή των λοιπών
εποπτευόµενων υπ’ αυτών φορέων, καθώς και του κεντρικού και
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και των φορέων γενικής κυβέρνη-
σης, όπως αυτοί ορίζονται στο άρθρο 14 του ν. 4270/2014 (Α’
143). Η απόσπαση προκαλείται ύστερα από σχετική αίτηση του
υπαλλήλου και σύµφωνα µε τον ν. 4440/2016 (Α’ 224). Η διάρκεια
της απόσπασης µπορεί να ορίζεται µέχρι τρία (3) έτη και µπορεί
να παρατείνεται, µετά από αίτηση του υπαλλήλου, για δύο ακόµη
τριετίες. Η απόσπαση διακόπτεται µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου του Ε.Ο.ΚΑ.Ν., αν εξέλιπαν οι λόγοι που επέβαλαν
την απόσπαση ή µετά από αίτηση του υπαλλήλου.»

ΜΕΡΟΣ Ε’ 
ΑΝΑΜΟΡΦΩΣΗ ΘΕΣΜΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ 

ΠΡΟΠΟΝΗΤΩΝ ΑΘΛΗΜΑΤΩΝ 

Άρθρο 33
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η αναµόρφωση του θε-
σµικού πλαισίου των προπονητών αθληµάτων και η άρση των αµ-
φισβητήσεων, σχετικά µε τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του
προπονητικού επαγγέλµατος στον αθλητισµό.

Άρθρο 34
Αντικείµενο 

Αντικείµενο του παρόντος µέρους αποτελεί η ρύθµιση µε ενι-
αίο τρόπο ζητηµάτων, που άπτονται της άσκησης του επαγγέλ-
µατος του προπονητή, ο εκσυγχρονισµός του υφιστάµενου
πλαισίου αναγγελίας των προπονητών στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού, η ενεργοποίηση του Μητρώου Προπονητών, η
ίδρυση Εθνικής Σχολής Προπονητών και η θεσµοθέτηση τριών
(3) επιπέδων προπονητικής, Α’, Β’ και Γ’.

Άρθρο 35
Αθλητισµός ατόµων µε αναπηρίες - Τροποποίηση 

των παρ. 3Α,7 και 9 του άρθρου 29 του ν. 2725/1999 

Στο άρθρο 29 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστίθεται δεύτερο
εδάφιο στην παρ. 3Α, τροποποιούνται οι παρ. 7 και 9, σε όλες τις
παραγράφους ο όρος «ΑµεΑ» αντικαθίσταται µε τις λέξεις «ατό-
µων µε αναπηρία» και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 29
Αθλητισµός ατόµων µε αναπηρία

1. Ο αθλητισµός των ατόµων µε αναπηρία είναι ένας ιδιαίτερος
τοµέας άθλησης, που τελεί υπό την προστασία του Κράτους.

2. Για την ανάπτυξη του αθλητισµού των ατόµων µε αναπηρία
ιδρύονται σωµατεία και οµοσπονδίες, που αναγνωρίζονται ως
αθλητικές, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στα άρθρα 8 και 28
του παρόντος και, µε την επιφύλαξη των παρ. 3 και 4 του παρόν-
τος, διέπονται από τις διατάξεις του παρόντος.

3. Ειδικότερα, για να αναγνωρισθεί ως αθλητικό ένα σωµατείο
ατόµων µε αναπηρία, ο συνολικός αριθµός των αθλητών του δεν
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επιτρέπεται να είναι µικρότερος από δέκα (10). Αν το αθλητικό
σωµατείο διατηρεί τµήµα οµαδικού αθλήµατος, ο αριθµός των
αθλητών του πρέπει να είναι τουλάχιστον ίσος µε τον αναγκαίο
αριθµό τακτικών και αναπληρωµατικών που απαιτούνται από
τους κανονισµούς του αθλήµατος για συµµετοχή σε αγώνες. Ο
αριθµός των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου του σωµατείου
δεν επιτρέπεται να είναι µικρότερος από πέντε (5) και µεγαλύτε-
ρος από εννέα (9).

3Α. Ειδικά για τη σύσταση αθλητικής οµοσπονδίας για το
άθληµα του ποδοσφαίρου ακρωτηριασµένων (ατόµων µε ακρω-
τηριασµό ή εγγενή ανωµαλία ενός εκ των δύο κάτω άκρων) απαι-
τούνται αποφάσεις των γενικών συνελεύσεων ή των Διοικητικών
Συµβουλίων τριών (3) τουλάχιστον ειδικά αναγνωρισµένων αθλη-
τικών σωµατείων, που καλλιεργούν το άθληµα του ποδοσφαίρου
ακρωτηριασµένων. Ο αριθµός των µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου (Δ.Σ.) της οµοσπονδίας για το άθληµα του ποδοσφαίρου
ακρωτηριασµένων δεν επιτρέπεται να είναι µικρότερος από
πέντε (5). Κατά παρέκκλιση της παρ. 3, για να αναγνωρισθεί ως
αθλητικό ένα σωµατείο που καλλιεργεί το ποδόσφαιρο ακρωτη-
ριασµένων, ο συνολικός αριθµός των αθλητών του δεν επιτρέπε-
ται να είναι µικρότερος από οκτώ (8).

4. Για τη σύσταση αθλητικής οµοσπονδίας ατόµων µε αναπη-
ρία, απαιτούνται αποφάσεις των Γενικών Συνελεύσεων ή των Δι-
οικητικών Συµβουλίων πέντε (5) τουλάχιστον ειδικά αναγνω-
ρισµένων αθλητικών σωµατείων ατόµων µε αναπηρία . Ο αριθµός
των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου της οµοσπονδίας δεν επι-
τρέπεται να είναι µικρότερος από επτά (7) και µεγαλύτερος από
έντεκα (11). Ειδικότερα, για να αναγνωρισθεί ως αθλητική µία
οµοσπονδία αθλητικών σωµατείων ατόµων µε αναπηρία, πρέπει
να υποβληθεί αρµοδίως από τη διοίκησή της η σχετική αίτηση
και να υπάρχει αντίστοιχη παγκόσµια αθλητική οµοσπονδία. Με
αιτιολογηµένη απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού επιτρέπεται η ανάκληση της παροχής
ειδικής αθλητικής αναγνώρισης. Ειδικά για τις κατηγορίες ανα-
πηριών που καλύπτει η Διεθνής Παραολυµπιακή Επιτροπή
(I.P.C.), αναγνωρίζεται µια µόνο αθλητική οµοσπονδία µε την
ονοµασία «Εθνική Αθλητική Οµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρίες»,
µε εξαίρεση τη δυνατότητα σύστασης οµοσπονδίας για το
άθληµα του ποδοσφαίρου ακρωτηριασµένων (ατόµων µε ακρω-
τηριασµό ή εγγενή ανωµαλία ενός εκ των δύο κάτω άκρων), που
προβλέπεται στην παρ. 3Α. Ο αριθµός των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου της οµοσπονδίας δεν επιτρέπεται να είναι µικρότε-
ρος από έντεκα (11) µέλη και µεγαλύτερος από δεκαπέντε (15)
µέλη. Στο Διοικητικό Συµβούλιο της οµοσπονδίας όλες οι κατη-
γορίες αναπηριών εκπροσωπούνται µε ένα (1) µέλος τουλάχι-
στον κατά κατηγορία αναπηρίας. Μέλη του Διοικητικού
Συµβουλίου της οµοσπονδίας εκλέγονται οι πρώτοι πλειοψηφή-
σαντες κατά κατηγορία αναπηρίας. Τα δε υπόλοιπα µέλη εκλέ-
γονται κατά σειρά επιτυχίας.

Το άθληµα της καλαθοσφαίρισης σε αναπηρικό αµαξίδιο εξα-
κολουθεί να υπάγεται στην ήδη υφιστάµενη Οµοσπονδία Σωµα-
τείων Ελλήνων Καλαθοσφαιριστών µε Αµαξίδιο (Ο.Σ.Ε.Κ.Α.), η
οποία τυγχάνει µέλος της Παγκόσµιας Οµοσπονδίας Καλαθο-
σφαίρισης σε αναπηρικό αµαξίδιο (I.W.B.F.). Στην «Αθλητική
Οµοσπονδία Νεφροπαθών και Μεταµοσχευµένων (ΑΟΝΜ)» µε
έδρα την Αθήνα, µέλος της Παγκόσµιας Οµοσπονδίας Αγώνων
Μεταµοσχευµένων (W.T.G.F.) και της Ευρωπαϊκής Αθλητικής
Οµοσπονδίας Μεταµοσχευµένων και Αιµοκαθαροµένων
(E.T.D.S.F.), χορηγείται η ειδική αθλητική αναγνώριση του πα-
ρόντος.

5. Πρόσωπα µε αναπηρίες µπορούν να ενταχθούν στη δύναµη
αθλητών αθλητικού σωµατείου ατόµων µε αναπηρία. Ο χαρακτη-
ρισµός προσώπου µε αναπηρία ως αθλητή ενός ή περισσότερων
αθληµάτων γίνεται από ειδική επιτροπή, που συγκροτείται από
την οικεία αθλητική οµοσπονδία.

6. Επιτρέπεται εξαιρετικώς σε άτοµα µε αναπηρία που είναι εν
ενεργεία αθλητές:

α) να γίνονται µέλη των αθλητικών σωµατείων τους και να
εκλέγονται στη διοίκησή τους,

β) να αντιπροσωπεύουν το αθλητικό σωµατείο τους στις γενι-
κές συνελεύσεις αθλητικής ένωσης και οµοσπονδίας.

Δεν επιτρέπεται αθλητές να θέτουν υποψηφιότητα ή να εκλέ-
γονται σε διοικητικά όργανα της ένωσης ή της οµοσπονδίας,
καθώς και σε οποιοδήποτε άλλο όργανο ή επιτροπή που εκλέγε-
ται από τη Γενική Συνέλευση στην οποία συµµετέχουν. Αθλητές
που έχουν εκλεγεί στο Διοικητικό Συµβούλιο αθλητικής οµοσπον-
δίας ατόµων µε αναπηρία εκπίπτουν από µέλη της διοίκησής της
από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου και τη θέση τους κατα-
λαµβάνει το αναπληρωµατικό µέλος.

7. Η άσκηση του επαγγέλµατος του προπονητή ατόµων µε
αναπηρία επιτρέπεται µόνο στον κάτοχο ειδικής άδειας, που χο-
ρηγείται σύµφωνα µε το άρθρο 31. Ειδικά για τη χορήγηση ειδι-
κής άδειας άσκησης του επαγγέλµατος του προπονητή ατόµων
µε αναπηρία απαιτείται πτυχίο Τ.Ε.Φ.Α.Α. ή Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή ισότιµης
σχολής του εξωτερικού ή δίπλωµα των σχολών προπονητών της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού ή της Εθνικής Σχολής Προπο-
νητών για τη συγκεκριµένη ειδικότητα. Αθλητές ή αθλήτριες µε
αναπηρία, που κατέκτησαν 1η έως 8η θέση σε Ολυµπιακούς
Αγώνες και 1η έως 3η θέση σε παγκόσµιους αγώνες, επιτρέπεται
να ασκούν το επάγγελµα του προπονητή, ύστερα από φοίτηση
στην ειδική σχολή του άρθρου 31Β. 

8. Διαιτητές και κριτές σε αγώνες ατόµων µε αναπηρία ορίζον-
ται διαιτητές και κριτές του οικείου αθλήµατος, οι οποίοι έχουν
παρακολουθήσει ειδικά σεµινάρια της αντίστοιχης αθλητικής
οµοσπονδίας Ατόµων µε αναπηρία.

9. Στην Ολοµέλεια της Διοίκησης (Ο.Δ.) της Ελληνικής Παρα-
ολυµπιακής Επιτροπής (Ε.Π.Ε.) µετέχουν έντεκα (11) µέλη ως
ακολούθως:

α) Τέσσερις (4) αντιπρόσωποι της Εθνικής Αθλητικής Οµο-
σπονδίας Ατόµων µε Αναπηρίες (Ε.Α.ΟΜ. ΑµεΑ), οι οποίοι εκλέ-
γονται από τη Γενική Συνέλευση της Ε.Α.ΟΜ. ΑµεΑ., σύµφωνα
µε τις διατάξεις του καταστατικού της, και εκπροσωπούν όλες
τις κατηγορίες αναπηριών, όπως αυτές προβλέπονται από τη Διε-
θνή Παραολυµπιακή Επιτροπή (Δ.Π.Ε.).

β) Ένας (1) εκπρόσωπος της Οµοσπονδίας Σωµατείων Ελλή-
νων Καλαθοσφαιριστών µε Αµαξίδιο (Ο.Σ.Ε.Κ.Α.) που εκλέγεται
από τη Γενική Συνέλευση της Ο.Σ.Ε.Κ.Α., σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του καταστατικού της.

γ) Τρεις (3) Παραολυµπιονίκες, εν ενεργεία ή µη, οι οποίοι
εκλέγονται από τη Γενική Συνέλευση του Συλλόγου Ελλήνων Πα-
ραολυµπιονικών (Σ.Ε.Π.), σύµφωνα µε το καταστατικό του.

δ) Ένας (1) εκπρόσωπος της Γενικής Γραµµατείας Αθλητι-
σµού ή της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας Ατόµων µε Αναπη-
ρία ή της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία, που
ορίζεται µε απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουρ-
γού.

ε) Δύο (2) προσωπικότητες κύρους από τον χώρο του αθλητι-
σµού, που ορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητι-
σµό Υπουργού.

Η ολοµέλεια της διοίκησης της Ελληνικής Παραολυµπιακής
Επιτροπής εκλέγει µεταξύ των µελών της τον πρόεδρο, τον αν-
τιπρόεδρο, τον γενικό γραµµατέα και τον ταµία αυτής, καθώς και
τρία (3) µέλη, που συγκροτούν επταµελή εκτελεστική επιτροπή.

Οι σκοποί της Επιτροπής είναι οι ακόλουθοι:
α) Η Ε.Π.Ε. εκπροσωπεί τη Χώρα µας στη Διεθνή Παραολυµ-

πιακή Επιτροπή.
β) Εισηγείται νοµοθετικές ρυθµίσεις για όλα τα ζητήµατα που

αφορούν τον αθλητισµό ατόµων µε αναπηρία.
γ) Εντοπίζει τις ελλείψεις και παρακολουθεί, σε συνεργασία µε

κάθε αρµόδιο φορέα, την πορεία των εργασιών εκσυγχρονισµού
των παλαιών αθλητικών χώρων, ώστε να εξασφαλιστεί η προσπε-
λασιµότητα των κινητικά αναπήρων και των τυφλών αθλητών.

δ) Φροντίζει για την προβολή των αθλητικών εκδηλώσεων και
πρωταθληµάτων ατόµων µε αναπηρία, µε κάθε πρόσφορο µέσο.

ε) Φροντίζει για την καλή προετοιµασία των εθνικών οµάδων,
τη συµµετοχή τους σε διεθνείς αγώνες και στους Παραολυµπια-
κούς Αγώνες.

στ) Γνωµοδοτεί για το ύψος της επιχορήγησης της «Εθνικής
Αθλητικής Οµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία» και της Οµοσπον-
δίας Σωµατείων Ελλήνων Καλαθοσφαιριστών µε Αµαξίδιο, καθώς
και για τα κριτήρια της κατανοµής της επιχορήγησης στις κατη-
γορίες αναπηριών.
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ζ) Γνωµοδοτεί για τα κριτήρια επιχορηγήσεων των αθλητικών
σωµατείων ατόµων µε αναπηρία.

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του αρ-
µόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, ρυθµίζονται θέµατα που
αφορούν στους σκοπούς, την οργάνωση, τη διοίκηση, την
άσκηση και κατανοµή αρµοδιοτήτων, τον τρόπο λήψης των απο-
φάσεων, τη λειτουργία, τη διαχείριση, τους πόρους, τον αριθµό
και τα προσόντα του προβλεπόµενου προσωπικού, τον τρόπο κά-
λυψης των θέσεων, τη διάρθρωση των υπηρεσιών, την υπηρε-
σιακή κατάσταση και κάθε ζήτηµα σχετικό µε τη λειτουργία της
Ε.Π.Ε..

Για τη στελέχωση της Ε.Π.Ε. επιτρέπεται η απόσπαση προσω-
πικού που υπηρετεί µε κάθε είδους σχέση στο Δηµόσιο και τον
ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός καθορίζεται κάθε φορά,
καθώς και τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και των
δύο βαθµών. Η απόσπαση γίνεται µετά από αίτηση του ενδιαφε-
ροµένου µε κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και του οικείου Υπουργείου,
χωρίς να απαιτείται γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

10. Για τα λοιπά θέµατα οργάνωσης, διοίκησης και λειτουργίας
του αθλητισµού των ατόµων µε αναπηρία, τα οποία δεν ρυθµί-
ζονται ειδικά µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, εφαρµόζον-
ται αναλόγως οι διατάξεις του παρόντος νόµου.

11. Ο χρόνος απασχόλησης των καθηγητών φυσικής αγωγής
προπονητών, αθλητές των οποίων κατέλαβαν από την πρώτη
µέχρι την όγδοη θέση σε Παραολυµπιακούς Αγώνες και από την
πρώτη έως την έκτη θέση σε Παγκόσµιους ή Πανευρωπαϊκούς
Αγώνες, για το διάστηµα κατά το οποίο δεν λειτουργεί αντίστοιχη
οµοσπονδία, πιστοποιείται απευθείας από τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού.

12. Δεν επιτρέπεται να µετέχει στην ολοµέλεια της διοίκησης
και στην εκτελεστική επιτροπή της Ελληνικής Παραολυµπιακής
Επιτροπής ως πρόεδρος, αντιπρόεδρος, γραµµατέας ή ταµίας,
όποιος είναι πρόεδρος, αντιπρόεδρος, γραµµατέας ή ταµίας του
Διοικητικού Συµβουλίου ή άλλου καταστατικού οργάνου της
Εθνικής Αθλητικής Οµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρίες, της Οµο-
σπονδίας Σωµατείων Καλαθοσφαιριστών µε Καρότσι ή οποιασ-
δήποτε άλλης αθλητικής οµοσπονδίας ατόµων µε αναπηρίες.»

Άρθρο 36
Προπονητής - Αντικατάσταση του άρθρου 31 

του ν. 2725/1999 

Το άρθρο 31 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 31
Προπονητής - Εξουσιοδοτικές διατάξεις

«1. α) Κατά την έννοια του παρόντος νόµου προπονητής αθλή-
µατος ή κλάδου άθλησης είναι ο επαγγελµατίας που αναλαµβά-
νει, σε αγωνιστικό επίπεδο και για αγωνιστικούς σκοπούς, την
προετοιµασία, την καθοδήγηση, την αύξηση της αθλητικής από-
δοσης, την αθλητική πρόοδο και την ανάπτυξη των ικανοτήτων
των αθλητών. 

β) Η άσκηση του επαγγέλµατος του προπονητή επιτρέπεται
µόνο στον επαγγελµατία, ο οποίος, κατόπιν σχετικής αναγγελίας
προς τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) και εφόσον πλη-
ροί τις προϋποθέσεις άσκησης του επαγγέλµατος, λαµβάνει ατο-
µικό αριθµό µητρώου και καταχωρίζεται στο ηλεκτρονικό µητρώο
προπονητών, που τηρείται στη Γ.Γ.Α., σύµφωνα µε τη διαδικασία
της παρ. 2. Η εγγραφή στο ηλεκτρονικό µητρώο προπονητών
κοινοποιείται στην οικεία αθλητική οµοσπονδία και στον οικείο
σύνδεσµο προπονητών. 

2.α) Για την αναγγελία προς τη Γ.Γ.Α. της άσκησης του επαγ-
γέλµατος του προπονητή απαιτούνται τα παρακάτω δικαιολογη-
τικά: 

αα) Πτυχίο τριτοβάθµιας εκπαίδευσης Σχολής ή Τµήµατος Επι-
στηµών Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού (Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.Ε.Φ.Α.Α.), µε κύρια ή πρώτη ή δευτερεύουσα ειδικότητα στο
συγκεκριµένο άθληµα, ή πτυχίο τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σχο-

λής της αλλοδαπής που έχει αναγνωρισθεί ως ισότιµο και αντί-
στοιχο ή ως επαγγελµατικά ισοδύναµο από το Α.Τ.Ε.Ε. ή δίπλωµα
των σχολών προπονητών της Γ.Γ.Α. ή της Εθνικής Σχολής Προ-
πονητών ή αναγνωρισµένων σχολών προπονητών της αλλοδα-
πής ή δίπλωµα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
επιπέδου πέντε (5) του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων του άρ-
θρου 25 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) ή ισότιµο τίτλο, που απονέµε-
ται στους αποφοίτους Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Ι.Ε.Κ.) µε ειδικότητα στο οικείο άθληµα ή κλάδο άθλησης, ή δί-
πλωµα των σχολών προπονητών της παρ. 5 του άρθρου 31Β, επι-
πέδου τουλάχιστον UEFA B όσον αφορά στο ποδόσφαιρο. Αν ο
τίτλος σπουδών έχει αποκτηθεί στο εξωτερικό, απαιτείται επι-
πλέον αντίγραφο του ξενόγλωσσου αναλυτικού προγράµµατος
σπουδών, συνοδευόµενο από απλή µετάφρασή του στην ελλη-
νική γλώσσα, 

αβ) αντίγραφο ποινικού µητρώου γενικής χρήσης από το οποίο
να προκύπτει ότι δεν υφίσταται αµετάκλητη καταδίκη για τα αδι-
κήµατα που αναφέρονται στις περ. β) και γ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 3, 

αγ) ιατρικές γνωµατεύσεις παθολόγου, ακτινολόγου και ψυ-
χιάτρου, οι οποίες έχουν εκδοθεί είτε από δηµόσιο νοσοκοµείο,
είτε από ιδιώτες ιατρούς αντίστοιχων ειδικοτήτων, 

αδ) απόδειξη εξόφλησης παραβόλου µέσω διαδικασίας «e-πα-
ράβολο» στο TAXISNET, 

αε) ευκρινής φωτοτυπία αστυνοµικής ταυτότητας, 
αστ) απολυτήριο λυκείου ή ισότιµου τίτλου ή ανώτερου τίτλου

σπουδών, 
αζ) άδεια ταχυπλόου, στην περίπτωση της αναγγελίας για το

άθληµα του θαλάσσιου σκι, και
αη) δίπλωµα εκπαίδευσης ή πιστοποιητικό πρώτων βοηθειών,

αναγνωρισµένο από πιστοποιηµένο εκπαιδευτικό κέντρο.
β) Μετά την υποβολή της αίτησης της παρ. 1, εφόσον δεν εκ-

δοθεί απορριπτική απόφαση από το αρµόδιο όργανο της Γ.Γ.Α.,
σύµφωνα µε το άρθρο 3 του ν. 3919/2011 (Α’ 32), ο δικαιούχος
άσκησης επαγγέλµατος προπονητή λαµβάνει ατοµικό αριθµό µη-
τρώου και καταχωρίζεται στο ηλεκτρονικό µητρώο προπονητών,
που τηρείται στη Γ.Γ.Α.. Η εγγραφή κοινοποιείται στην οικεία
αθλητική οµοσπονδία, η οποία τηρεί µητρώο προπονητών για
κάθε άθληµα ή κλάδο άθλησης.

3. Για όσους κατέχουν πτυχίο ή δίπλωµα αναγνωρισµένων σχο-
λών προπονητών του εξωτερικού απαιτείται για την ισοτιµία και
αντιστοίχιση ή την επαγγελµατική ισοδυναµία των πτυχίων µε τα
πτυχία σχολών προπονητών της Γ.Γ.Α. ή της Εθνικής Σχολής
Προπονητών και η γνώµη της Επιτροπής Ισοτιµιών, η οποία συγ-
κροτείται στη Γ.Γ.Α., µε απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητι-
σµό Υπουργού. 

Η Επιτροπή Ισοτιµιών αποτελείται από πέντε (5) µέλη, µε ισά-
ριθµα αναπληρωµατικά, ως εξής: 

α) δύο (2) µέλη µε τους αναπληρωτές τους είναι υπάλληλοι
της Γ.Γ.Α., Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ), εκ των οποίων ο
ένας (1) τουλάχιστον διαθέτει διδακτορικό ή µεταπτυχιακό δί-
πλωµα στον αθλητισµό και οι οποίοι ορίζονται µετά από πρόταση
του Διευθυντή Αγωνιστικού Αθλητισµού και του Διευθυντή Επαγ-
γελµατικού Αθλητισµού αντίστοιχα, 

β) δύο (2) µέλη µε τους αναπληρωτές τους είναι µέλη Διδα-
κτικού Ερευνητικού Προσωπικού (ΔΕΠ) των Σ.Ε.Φ.Α.Α ή τα
Τ.Ε.Φ.Α.Α., που ορίζονται από τις Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή τα Τ.Ε.Φ.Α.Α, και 

γ) ένα (1) µέλος µε τον αναπληρωτή του, είναι µέλος ΔΕΠ ή
επιστήµονας εγνωσµένου κύρους µε αυξηµένα τυπικά και ουσια-
στικά προσόντα και ορίζεται από την οικεία αθλητική οµοσπον-
δία. 

4. α) Προπονητή έχουν υποχρέωση να απασχολούν οι αθλη-
τικές οµοσπονδίες και αθλητικές ενώσεις, οι αθλητικές Α.Ε. και
Τ.Α.Α. και τα αθλητικά σωµατεία σε κάθε άθληµα, ατοµικό ή οµα-
δικό, ολυµπιακό ή µη και για κάθε κλάδο άθλησης που καλλιερ-
γούν και για όλα τα τµήµατα, όλων των ηλικιακών και αγωνιστι-
κών κατηγοριών. 

Η υποχρέωση απασχόλησης προπονητή δεν ισχύει για τα
αθλητικά σωµατεία, που καλλιεργούν τα αθλήµατα του ζατρικίου
και του αγωνιστικού µπριτζ.

β) Ο σύνδεσµος των προπονητών του αθλήµατος ή, εφόσον
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τέτοιος δεν υπάρχει, η οικεία αθλητική οµοσπονδία εκδίδει Δελ-
τίο Ταυτότητας Προπονητή (ΔΤΠ) σε όσους έχουν καταχωρηθεί
στο ηλεκτρονικό µητρώο προπονητών, που τηρείται στη Γ.Γ.Α.,
σύµφωνα µε την παρ. 2. Ο έλεγχος του ΔΤΠ γίνεται σε κάθε επί-
σηµα οργανωµένο πρωτάθληµα ή αθλητική διοργάνωση του
αθλήµατος και είναι προϋπόθεση για την πρόσβαση στον χώρο
διεξαγωγής των αγώνων.

5. Κάθε προπονητής συµβάλλεται υποχρεωτικά εγγράφως µε
τον αθλητικό φορέα στον οποίο παρέχει τις υπηρεσίες του µε
σύµβαση πλήρους, µερικής ή περιοδικής απασχόλησης, εξαρτη-
µένης εργασίας ή παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών. Η σύµ-
βαση, για να είναι έγκυρη, απαιτείται να έχει καταχωριστεί στο
πληροφοριακό σύστηµα ΕΡΓΑΝΗ ή να κατατεθεί και να θεωρηθεί
από την αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.), ή να
αναρτηθεί στο πληροφοριακό σύστηµα taxisnet. Το ύψος της πα-
ρεχόµενης αµοιβής δεν µπορεί να είναι κατώτερο από τα διακό-
σια πενήντα (250) ευρώ ανά µήνα παρεχόµενης υπηρεσίας
ανεξάρτητα από το είδος της σύµβασης που έχει υπογραφεί.

6. Η άδεια προπονητή ανακαλείται αυτεπάγγελτα µε απόφαση
του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, για παραβάσεις που εµπίπτουν στα κωλύµατα των περ. β)
και γ) της παρ. 1 του άρθρου 3. 

7. Στον προπονητή, του οποίου αθλητής ή οµάδα σηµείωσε
µία από τις διακρίσεις που προβλέπονται στην παρ. 2 του άρ-
θρου 34, χορηγείται ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) της οι-
κονοµικής επιβράβευσης που προβλέπεται για τον αθλητή
ατοµικού αγωνίσµατος, σύµφωνα µε το ως άνω άρθρο. Αν ο ίδιος
αθλητής, ή περισσότεροι του ενός αθλητές, ή οµάδες του ίδιου
προπονητή σηµειώσουν µια από τις παραπάνω διακρίσεις, το χο-
ρηγούµενο στον προπονητή ποσοστό του προηγούµενου εδα-
φίου υπολογίζεται επί της µεγαλύτερης από τις διακρίσεις που
σηµείωσαν οι αθλητές του και προσαυξάνεται κατά ποσοστό που
καθορίζεται µε την απόφαση της περ. δ) της παρ. 12 για καθεµία
από τις υπόλοιπες διακρίσεις. Η παρ. 2α) του άρθρου 15 του ν.
4172/2013 (Α’ 167), εφαρµόζεται αναλόγως και στους προπονη-
τές.

Στην περίπτωση των κλάδων άθλησης στους οποίους, εκτός
από τον προπονητή, απασχολήθηκε και χορογράφος, η οικονο-
µική επιβράβευση του παρόντος επιµερίζεται µεταξύ τους κατ’
ίσα µέρη.

Αν στην επίτευξη της διάκρισης κατά την έννοια της παρ. 2
του άρθρου 34 έχουν συµβάλει περισσότεροι από ένας προπο-
νητές ή άλλοι επιστηµονικοί συνεργάτες, ανάλογα µε τις ιδιαιτε-
ρότητες του αθλήµατος ή του αγωνίσµατος, το ποσοστό της
οικονοµικής επιβράβευσης µπορεί να επιµερισθεί ανάλογα και
σε περισσότερα πρόσωπα σύµφωνα µε τις πιο πάνω ιδιότητες,
σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στον κανονισµό εθνικών οµάδων
της οικείας οµοσπονδίας.

8. Όποιος κατέχει άδεια άσκησης του επαγγέλµατος προπο-
νητή από τη Γ.Γ.Α. δεν µπορεί να διατηρεί την αθλητική ιδιότητα
και να αγωνίζεται σε επίσηµους αγώνες του αθλήµατος για το
οποίο κατέχει άδεια άσκησης επαγγέλµατος, εκτός εάν έχει κα-
ταθέσει την άδειά του στην οικεία αθλητική οµοσπονδία. Εν ενερ-
γεία αθλητής οµαδικού αθλήµατος ή ατοµικού αθλήµατος, ο
οποίος κατέχει άδεια άσκησης επαγγέλµατος προπονητή, δύνα-
ται κατ’ εξαίρεση να ασκεί το επάγγελµα του προπονητή σε: α)
άλλη αγωνιστική κατηγορία από αυτήν στην οποία συµµετέχει
ως αθλητής, β) ακαδηµίες, ή γ) οµάδες αντίθετου µε αυτόν
φύλου οποιασδήποτε αγωνιστικής κατηγορίας. Κατ’ εξαίρεση, εν
ενεργεία αθλητής ιππασίας, ο οποίος κατέχει άδεια άσκησης
επαγγέλµατος προπονητή, επιτρέπεται να ασκεί το επάγγελµα
του προπονητή. 

9. Πέραν της αδειοδότησης από τη Γ.Γ.Α. η άσκηση του επαγ-
γέλµατος του προπονητή δεν υπόκειται στην έγκριση ή άλλου
ισοδύναµου αποτελέσµατος περιορισµό άλλου φορέα, εφόσον
ο προπονητής είναι κάτοχος πτυχίου Σχολής ή Τµήµατος Επιστή-
µης Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού (Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή Τ.Ε.Φ.Α.Α.)
της ηµεδαπής ή ισότιµης της αλλοδαπής µε κύρια ή πρώτη ειδι-
κότητα στο άθληµα στο οποίο εργάζεται. 

10. Για την πρόσληψη αλλοδαπού προπονητή από οµοσπον-
δία ή σωµατείο απαιτούνται: α) άδεια άσκησης επαγγέλµατος

προπονητή από τη Γ.Γ.Α., β) άδεια διαµονής ή δελτίο διαµονής,
τα οποία παρέχουν δικαίωµα εργασίας στην Ελλάδα, και γ) υπο-
βολή δήλωσης µε την οποία δηλώνει ότι αποδέχεται ανεπιφύλα-
κτα τις διατάξεις του παρόντος και ότι το υποβαλλόµενο στη
Γ.Γ.Α., στην οικεία Δ.Ο.Υ., στην οµοσπονδία και στον Σύνδεσµο
Προπονητών ιδιωτικό συµφωνητικό πρόσληψής του, είναι το
µόνο που αναγνωρίζει, συνοµολογεί και αποδέχεται έναντι της
Διεθνούς Οµοσπονδίας ή οποιασδήποτε άλλης αρχής στην Ελ-
λάδα και το εξωτερικό.

11. Σε αθλητές των αθληµάτων της σκοποβολής και της το-
ξοβολίας µε εµπειρία δύο (2) τουλάχιστον ετών και µε συµµετοχή
σε είκοσι (20) τουλάχιστον επίσηµους αγώνες στα παραπάνω
ατοµικά αθλήµατα, απονέµεται η ιδιότητα του εκπαιδευτή αθλή-
µατος σκοποβολής ή τοξοβολίας, εφόσον είναι κάτοχοι αντίστοι-
χου τίτλου εκπαιδευτικής επάρκειας της οικείας αθλητικής
οµοσπονδίας. Ο εκπαιδευτής του προηγούµενου εδαφίου προ-
σφέρει τις γνώσεις και τις δεξιότητές του εθελοντικά χωρίς οι-
κονοµικό ή άλλο υλικό αντάλλαγµα. Η άσκηση της σχετικής
δραστηριότητας δεν υποδηλώνει καθ’ οιονδήποτε τρόπο την
άσκηση επαγγέλµατος ή επιτηδεύµατος από αυτόν. Το δίπλωµα
του εκπαιδευτή απονέµεται κατόπιν παρακολούθησης και επιτυ-
χούς δοκιµασίας εκπαιδευτικού προγράµµατος από την οικεία
αθλητική οµοσπονδία, η οποία τηρεί µητρώο εκπαιδευτών.

Τα αθλητικά σωµατεία, που καλλιεργούν τα αθλήµατα της
σκοποβολής και της τοξοβολίας και έχουν αθλητές στη δύναµή
τους ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ (18) ετών δύνανται να απασχο-
λούν εκπαιδευτή του οικείου αθλήµατος εγγεγραµµένο στο πα-
ραπάνω µητρώο εκπαιδευτών µε σύµβαση απασχόλησης άνευ
ανταλλάγµατος.

12. α) Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του
αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, καθορίζεται το ύψος του
παραβόλου, που κατατίθεται ως δικαιολογητικό για την αναγγε-
λία προς τη Γ.Γ.Α. της άσκησης του επαγγέλµατος του προπο-
νητή.

β) Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
καθορίζονται τα ειδικότερα στοιχεία, που καταχωρούνται στο
ηλεκτρονικό µητρώο, καθώς και κάθε άλλο ζήτηµα τεχνικού ή λε-
πτοµερειακού χαρακτήρα σχετικό µε την έναρξη και τον τρόπο
λειτουργίας του ηλεκτρονικού µητρώου προπονητών της περ. β)
της παρ.1.

γ) Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
καθορίζονται η οργάνωση και λειτουργία της Επιτροπής Ισοτι-
µιών της παρ. 3, καθώς και τα κριτήρια και οι προϋποθέσεις
βάσει των οποίων γνωµοδοτεί. 

δ) Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
καθορίζεται το ποσοστό προσαύξησης του δευτέρου εδαφίου
της παρ. 7, καθώς και οι προϋποθέσεις, τα απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά, η διαδικασία και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εκκα-
θάριση και την καταβολή της οικονοµικής επιβράβευσης της
παρ. 7.

ε) Σε καθηγητές φυσικής αγωγής που υπηρετούν στο Δηµό-
σιο επιτρέπεται να ανατίθενται καθήκοντα οµοσπονδιακού προ-
πονητή ή τεχνικού συµβούλου για τα ολυµπιακά αθλήµατα, µε
κοινή απόφαση των αρµόδιων οργάνων των Υπουργείων Παι-
δείας και Θρησκευµάτων και Πολιτισµού και Αθλητισµού, που εκ-
δίδεται ύστερα από πρόταση της οικείας οµοσπονδίας, µε την
προϋπόθεση ότι έχουν καλυφθεί οι λειτουργικές ανάγκες της
σχολικής µονάδας, στην οποία υπηρετεί ο εκπαιδευτικός. Με την
απόφαση αυτήν καθορίζονται το είδος και η διάρκεια άσκησης
των καθηκόντων αυτών, η πλήρης ή µερική απαλλαγή από τα κα-
θήκοντα της οργανικής θέσης τους, ο τρόπος και οι προϋποθέ-
σεις διατήρησης της µισθολογικής και ασφαλιστικής κατάστασης
των υπαλλήλων αυτών, καθώς επίσης κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

Άρθρο 37
Επίπεδα προπονητών - Προσθήκη άρθρου 31Α 

στον ν. 2725/1999

Στον ν. 2725/1999 (A’ 121) προστίθεται άρθρο 31Α ως εξής:

«Άρθρο 31Α
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Επίπεδα προπονητών - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Οι προπονητές διακρίνονται σε Α’, Β’ και Γ’ επιπέδου από το
ανώτερο προς το κατώτερο, αναλόγως της εκπαίδευσης και των
προσόντων τους, ως εξής:

Α. Προπονητές αθλήµατος Α’ επιπέδου. Στο επίπεδο αυτό εν-
τάσσονται: 

α) οι πτυχιούχοι τριτοβάθµιας εκπαίδευσης των Σχολών ή Τµη-
µάτων Επιστήµης Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού (Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.ΕΦ.Α.Α) ή οι κάτοχοι πτυχίου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σχο-
λής της αλλοδαπής που έχει αναγνωρισθεί ως ισότιµο και αντί-
στοιχο ή ως επαγγελµατικό ισοδύναµο από το Α.Τ.Ε.Ε.Ν. µε
κύρια ή πρώτη ειδικότητα στο συγκεκριµένο άθληµα, 

β) οι πτυχιούχοι τριτοβάθµιας εκπαίδευσης των Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.Ε.Φ.Α.Α., ή οι κάτοχοι πτυχίου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σχο-
λής της αλλοδαπής που έχει αναγνωρισθεί ως ισότιµο και αντί-
στοιχο ή ως επαγγελµατικό ισοδύναµο από το Α.Τ.Ε.Ε.Ν.,
ανεξαρτήτως ειδικότητας και µε επαγγελµατική εµπειρία τριών
(3) τουλάχιστον ετών ως προπονητές Β’ επιπέδου του συγκεκρι-
µένου αθλήµατος, η οποία αποδεικνύεται από αντίγραφο της
σύµβασης εργασίας, αναρτηµένης στο πληροφοριακό σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ» ή θεωρηµένης από την αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική
Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.) ή αναρτηµένης στο ολοκληρωµένο πληροφο-
ριακό σύστηµα φορολογίας (TAXIS),

γ) οι κάτοχοι διπλώµατος περιοδικής σχολής προπονητών της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) Α’ επιπέδου του αθλή-
µατος ή αντίστοιχου επιπέδου διπλώµατος της Εθνικής Σχολής
Προπονητών της Γ.Γ.Α., 

δ) πρώην αθλητές που έχουν κατακτήσει 1η έως 8η νίκη σε θε-
ρινούς ή χειµερινούς Ολυµπιακούς Αγώνες ή 1η έως 6η νίκη σε
Παγκόσµιο Πρωτάθληµα ή 1η έως 4η νίκη σε Πανευρωπαϊκό
Πρωτάθληµα ανδρών ή γυναικών, µε αποδεικτικό επιτυχούς πα-
ρακολούθησης σχολής προπονητών Α’ επιπέδου.

Β. Προπονητές αθλήµατος Β’ επιπέδου. Στο επίπεδο αυτό εν-
τάσσονται: 

α) οι πτυχιούχοι τριτοβάθµιας εκπαίδευσης των Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.Ε.Φ.Α.Α., ή οι κάτοχοι πτυχίου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σχο-
λής της αλλοδαπής, που έχει αναγνωρισθεί ως ισότιµο και αντί-
στοιχο ή ως επαγγελµατικό ισοδύναµο από το Α.Τ.Ε.Ε.Ν., µε
δευτερεύουσα ή άλλη ειδικότητα, 

β) οι πτυχιούχοι τριτοβάθµιας εκπαίδευσης των Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.Ε.Φ.Α.Α. ή οι κάτοχοι πτυχίου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σχο-
λής της αλλοδαπής, που έχει αναγνωρισθεί ως ισότιµο και αντί-
στοιχο ή ως επαγγελµατικό ισοδύναµο από το Α.Τ.Ε.Ε.Ν.
ανεξαρτήτως ειδικότητας και µε επαγγελµατική εµπειρία τριών
(3) τουλάχιστον ετών ως προπονητές Γ’ επιπέδου του συγκεκρι-
µένου αθλήµατος, η οποία αποδεικνύεται από αντίγραφο της
σχετικής σύµβασης εργασίας αναρτηµένης στο πληροφοριακό
σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» ή θεωρηµένης από την αρµόδια Δ.Ο.Υ. ή
αναρτηµένης στο ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα φορο-
λογίας (TAXIS), 

γ) οι πτυχιούχοι τριτοβάθµιας εκπαίδευσης των Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.Ε.Φ.Α.Α. ή οι κάτοχοι πτυχίου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σχο-
λής της αλλοδαπής, που έχει αναγνωρισθεί ως ισότιµο και αντί-
στοιχο ή ως επαγγελµατικά ισοδύναµο από το Α.Τ.F.Ε.Ν.,
ανεξαρτήτως ειδικότητας, εφόσον έχει συµπληρώσει επτά (7)
τουλάχιστον αγωνιστικές περιόδους στην κορυφαία κατηγορία
του αντίστοιχου αθλήµατος ως αθλητής. Η βεβαίωση της αθλη-
τικής δραστηριότητας δίδεται από την αντίστοιχη οµοσπονδία.

δ) οι κάτοχοι διπλώµατος Σχολής Προπονητών Β’ επιπέδου
του συγκεκριµένου αθλήµατος των περιοδικών σχολών προπο-
νητών της Γ.Γ.Α. ή αντίστοιχου επιπέδου διπλώµατος της Εθνικής
Σχολής Προπονητών της Γ.Γ.Α..

Γ. Προπονητές αθλήµατος Γ’ επιπέδου. Στο επίπεδο αυτό εν-
τάσσονται:

α) οι κάτοχοι διπλώµατος Σχολής Προπονητών Γ’ επιπέδου του
συγκεκριµένου αθλήµατος των περιοδικών σχολών προπονητών
της Γ.Γ.Α. ή αντίστοιχου επιπέδου διπλώµατος της Εθνικής Σχο-
λής Προπονητών της Γ.Γ.Α.,

β) οι κάτοχοι πιστοποιηµένου διπλώµατος Ινστιτούτου Επαγ-
γελµατικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.), ή αντίστοιχης αναγνωρισµένης

σχολής της αλλοδαπής του επιπέδου πέντε (5) του Εθνικού Πλαι-
σίου Προσόντων του άρθρου 47 του ν. 4763/2020 (Α’ 254) µε κα-
τεύθυνση την προπονητική και ειδίκευση στο άθληµα, η οποία
προκύπτει από το Δίπλωµα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κα-
τάρτισης του άρθρου 42 του ν. 4763/2020 ή ισότιµο τίτλο της
περ. στ) της παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), που
εκδίδεται από τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων
και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.) ή, εφόσον
δεν αναγράφεται στο δίπλωµα, από τη Βεβαίωση Επαγγελµατι-
κής Κατάρτισης (Β.Ε.Κ.) ή Βεβαίωση Φοίτησης, που εκδίδονται
από το Ι.Ε.Κ. αποφοίτησης. 

2. Οι κάτοχοι άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή απα-
σχολούνται αναλόγως του επιπέδου τους ως εξής:

α) Οι κάτοχοι άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή Α’
επιπέδου σε οποιαδήποτε Ανώνυµη Αθλητική Εταιρεία (Α.Α.Ε.),
Τµήµα Αµειβοµένων Αθλητών (Τ.Α.Α.), ερασιτεχνικό αθλητικό σω-
µατείο ή ακαδηµία, καθώς και στην Εθνική Οµάδα ως οµοσπον-
διακοί προπονητές σε όλες τις κατηγορίες και αγωνίσµατα.
Επίσης µπορούν να απασχολούνται όπου και οι προπονητές Β’
και Γ’ επιπέδου.

β) Οι κάτοχοι άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή Β’
επιπέδου απασχολούνται σε οποιοδήποτε ερασιτεχνικό σωµα-
τείο ή ακαδηµία, καθώς και ως βοηθοί προπονητή στους προπο-
νητές Α’ επιπέδου. Επίσης µπορούν να απασχολούνται όπου και
οι προπονητές Γ’ επιπέδου.

γ) Οι κάτοχοι άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή Γ’
επιπέδου απασχολούνται ως βοηθοί προπονητή στις περιπτώ-
σεις που ως πρώτοι προπονητές µπορούν να απασχοληθούν οι
προπονητές Β’ επιπέδου, καθώς και ως πρώτοι προπονητές σε
σωµατεία ή ακαδηµίες στις κατηγορίες που συµµετέχουν σε ανα-
πτυξιακά µη µοριοδοτούµενα πρωταθλήµατα όλων των αγωνι-
σµάτων.

3. Ειδικά για το άθληµα του ποδοσφαίρου, τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των προπονητών αναλόγως του επιπέδου τους κα-
θορίζονται από την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία
(Ε.Π.Ο.), σύµφωνα µε τη Σύµβαση Προπονητικής UEFA - Ε.Π.Ο.,
καθώς και σύµφωνα µε τον Κανονισµό Προπονητών Ποδοσφαί-
ρου. 

4. Οι απόφοιτοι αναγνωρισµένων σχολών προπονητών της αλ-
λοδαπής εντάσσονται στην κατηγορία που αποφασίζει η Επι-
τροπή Ισοτιµιών της παρ. 3 του άρθρου 31. 

5. Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
καθορίζονται οι προϋποθέσεις, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά,
η διαδικασία και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα σχετικό µε την εφαρ-
µογή του παρόντος.»

Άρθρο 38
Εθνική Σχολή Προπονητών - 

Προσθήκη άρθρου 31Β στον ν. 2725/1999

Στον ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστίθενται άρθρο 31Β ως εξής:

«Άρθρο 31Β
Εθνική Σχολή Προπονητών - 

Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) ιδρύεται σχολή
µε την επωνυµία «Εθνική Σχολή Προπονητών» (Ε.Σ.Π.), αρµόδια
για την εκπαίδευση των προπονητών κάθε επιπέδου, για όλα τα
αθλήµατα και τους κλάδους άθλησης. 

2. Η Ε.Σ.Π. έχει τις εξής αρµοδιότητες : 
α. εισηγείται την ίδρυση επιµέρους σχολών προπονητών ανά

άθληµα ή κλάδο άθλησης στο αρµόδιο σύµφωνα µε το άρθρο
109 του ν. 4622/2019 (Α’ 133) όργανο της Γ.Γ.Α.,

β. συντονίζει το εκπαιδευτικό έργο και τη λειτουργία των επι-
µέρους σχολών προπονητών ανά άθληµα ή κλάδο άθλησης,

γ. καταρτίζει και εισηγείται το πρόγραµµα εκπαίδευσης των
προπονητών, 

δ. εισηγείται στον αρµόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό την έκ-
δοση και το περιεχόµενο της προκήρυξης συµµετοχής στις επι-
µέρους σχολές προπονητών,
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ε. επιλέγει το διδακτικό προσωπικό που εκπαιδεύει και εξετάζει
τους προπονητές. Για την εκπαίδευση σε θέµατα αντιντόπινγκ
επιλέγονται εκπαιδευτές πιστοποιηµένοι από τον εθνικό φορέα
αντιντόπινγκ.

3. Η Ε.Σ.Π. αποτελείται από επτά (7) τακτικά µέλη, µε ισάριθµα
αναπληρωµατικά, τα οποία ορίζονται για τετραετή θητεία µε από-
φαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού. Ο πρόεδρος
και ο αναπληρωτής του είναι ανώτερα υπηρεσιακά στελέχη της
Γ.Γ.Α., τρία (3) τακτικά µέλη και οι αναπληρωτές τους είναι υπάλ-
ληλοι της Γ.Γ.Α. και τρία (3) τακτικά µέλη µε τους αναπληρωτές
τους είναι µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (ΔΕΠ) των
Σχολών ή Τµηµάτων Επιστήµης Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού
(Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή Τ.Ε.Φ.Α.Α.), που προτείνονται από τις Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.Ε.Φ.Α.Α.. Ο πρόεδρος, ο αναπληρωτής του και τουλάχιστον
δύο (2) από τα τρία (3) τακτικά µέλη που προέρχονται από τη
Γ.Γ.Α. διαθέτουν διδακτορικό ή µεταπτυχιακό δίπλωµα στον
αθλητισµό.

4.α) Κατά παρέκκλιση των παρ. 1 έως 3 οι σχολές προπονητών
ποδοσφαίρου, θαλάσσιου σκι και χιονοδροµίας µπορούν να
ιδρύονται και να λειτουργούν από τις οικείες αθλητικές οµοσπον-
δίες. Με κανονισµό που ψηφίζεται από τις οµοσπονδίες αυτές
και εγκρίνεται κατά τη διαδικασία του άρθρου 27, ρυθµίζονται τα
θέµατα που αφορούν στη λειτουργία των σχολών, καθώς και την
απασχόληση των προπονητών, τα απαιτούµενα προσόντα και
κάθε άλλο σχετικό θέµα. Τα διπλώµατα στους προπονητές χο-
ρηγούνται από τις οικείες οµοσπονδίες και θεωρούνται για τη νο-
µιµότητά τους από τη Γ.Γ.Α.. Η άδεια άσκησης επαγγέλµατος
χορηγείται από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σύµφωνα µε τις περ. β) έως και ε) της παρ. 2. 

β) Κατά παρέκκλιση της παρ. 9 του άρθρου 31, για το άθληµα
του ποδοσφαίρου, στο οποίο προβλέπονται διαβαθµίσεις στα δι-
πλώµατα προπονητικής, σύµφωνα µε τις υποδείξεις και τις προ-
διαγραφές της Ένωσης Ευρωπαϊκών Ποδοσφαιρικών Οµοσ-
πονδιών (Union of European Football Associations, UEFA) και λει-
τουργούν σχολές προπονητών, σύµφωνα µε την περ. α) από την
οικεία αθλητική οµοσπονδία, οι πτυχιούχοι των Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.Ε.Φ.Α.Α. ή ισότιµης σχολής της αλλοδαπής µε ειδίκευση ή
κύριο άθληµα το ποδόσφαιρο, µε τη λήψη του πτυχίου τους ή
της ισοτιµίας και αντιστοιχίας ή επαγγελµατικής ισοδυναµίας του
πτυχίου τους, αντιστοίχως, αποκτούν αυτοδικαίως ισοτιµία και
αντιστοιχία ή επαγγελµατική ισοδυναµία µε το δίπλωµα προπο-
νητή ποδοσφαίρου επιπέδου UEFA B που χορηγεί η Ελληνική
Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία (Ε.Π.Ο.) και αποκτούν τα αντίστοιχα
επαγγελµατικά δικαιώµατα, χωρίς να απαιτείται καµία περαιτέρω
διαπιστωτική πράξη από την ίδια. Η µετάβαση στο επίπεδο δι-
πλώµατος UEFA A πραγµατοποιείται µέσω συµµετοχής των εν-
διαφεροµένων στις σχολές προπονητικής της Ε.Π.Ο. µε έκπτωση
πενήντα τοις εκατό (50%) στα καταβλητέα δίδακτρα.

5.α) Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
καθορίζονται τα θέµατα λειτουργίας της Ε.Σ.Π., η υπηρεσιακή
µονάδα της Γ.Γ.Α. που είναι αρµόδια για τη διοικητική και επιστη-
µονική υποστήριξη του έργου της, και κάθε άλλο τεχνικό ή λε-
πτοµερειακό ζήτηµα. 

Με όµοια απόφαση, η οποία εκδίδεται µετά από εισήγηση της
Ε.Σ.Π., καταρτίζεται ενιαίος κανονισµός σχολών προπονητών και
ρυθµίζονται τα θέµατα λειτουργίας των επιµέρους ανά άθληµα
ή κλάδο άθλησης σχολών, οι αρµοδιότητες και τα όργανα διοί-
κησης αυτών, το πρόγραµµα εκπαίδευσης ανά επίπεδο σπου-
δών, τα προσόντα του εκπαιδευτικού προσωπικού, τα απαιτού-
µενα δικαιολογητικά για την εγγραφή των εκπαιδευόµενων σε
επιµέρους σχολή προπονητών, ο κανονισµός εξετάσεων και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

Στην απόφαση αυτήν καθορίζονται επίσης: α) το ποσό των δι-
δάκτρων, που καταβάλλεται ανταποδοτικά από κάθε εκπαιδευό-
µενο, β) η ελάχιστη χρονική διάρκεια σπουδών, και γ) οι ώρες
συνολικής υποχρεωτικής παρακολούθησης των µαθηµάτων κάθε
επιµέρους σχολής, οι οποίες δεν µπορούν να είναι λιγότερες του
ενενήντα πέντε τοις εκατό (95%) των συνολικών ωρών διδασκα-
λίας για κάθε περίοδο.

β) Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
καθορίζεται η αποζηµίωση των µελών της Ε.Σ.Π. και των µελών

του διδακτικού προσωπικού των επιµέρους ανά άθληµα ή κλάδο
άθλησης σχολών προπονητών, η οποία βαρύνει τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό της Γ.Γ.Α..»

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 39
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος µέρους είναι η ρύθµιση ειδικότερων θε-
µάτων, που εµπίπτουν στο πεδίο του αθλητισµού.

Άρθρο 40
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος µέρους αποτελεί η αντιµετώπιση
χρόνιων δυσλειτουργιών και δυσαρµονιών ή προβλήµατα διοικη-
τικής φύσεως, στο πεδίο του αθλητισµού.

Άρθρο 41
Ειδική αθλητική αναγνώριση - Εγγραφή στο 
ηλεκτρονικό µητρώο αθλητικών σωµατείων - 

Τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου 8 του ν. 2725/1999

Στην παρ. 5 του άρθρου 8 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) µετά τη
λέξη «αναγνώριση» προστίθενται οι λέξεις «και έχει εγγραφεί στο
ηλεκτρονικό µητρώο αθλητικών σωµατείων του άρθρου 142 του
ν. 4714/2020.» και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με την επιφύλαξη της παρ. 1Α, όπου στον παρόντα νόµο
αναφέρεται αθλητικό σωµατείο, νοείται το σωµατείο που έχει την
κατά το παρόν ειδική αθλητική αναγνώριση και έχει εγγραφεί στο
ηλεκτρονικό µητρώο αθλητικών σωµατείων του άρθρου 142 του
ν. 4714/2020 (Α’ 148).»

Άρθρο 42
Δικαιώµατα και υποχρεώσεις αθλητών - Μεταγραφές ερασι-
τεχνών αθλητών - Τροποποίηση των παρ. 2 και 7 και προ-

σθήκη παρ. 3Α στο άρθρο 33 του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 33 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) στην παρ. 2 προστί-
θενται τέταρτο, πέµπτο, έκτο, έβδοµο, όγδοο και ένατο εδάφια,
προστίθεται παρ. 3Α, τροποποιείται η παρ. 7 και το άρθρο δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 33
Δικαιώµατα - Υποχρεώσεις αθλητών

1. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται σε αθλη-
τές που δεν αγωνίζονται σε τµήµα αµειβόµενων αθλητών αθλη-
τικού σωµατείου ή σε αθλητική ανώνυµη εταιρεία.

2. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 85 του πα-
ρόντος νόµου, η αγωνιστική δραστηριότητα των αθλητών δεν
αποτελεί άσκηση επαγγελµατικής αθλητικής δραστηριότητας.
Οικονοµικές ή άλλες παροχές που δίνονται από αθλητικά σωµα-
τεία, ενώσεις ή οµοσπονδίες σε αθλητές, ως ενίσχυση για την
υποστήριξη της αθλητικής τους δραστηριότητας, δεν αποτελούν
οικονοµικά ανταλλάγµατα, κατά την έννοια των διατάξεων του
άρθρου 86 του παρόντος νόµου. Οι σχέσεις αθλητών και αθλη-
τικών σωµατείων καθορίζονται από τις διατάξεις του καταστατι-
κού ή του σχετικού ειδικού κανονισµού της οικείας αθλητικής
οµοσπονδίας. 

Οι αθλητές και οι αθλήτριες που αγωνίζονται σε σωµατεία που
συµµετέχουν σε ερασιτεχνικά πρωταθλήµατα εθνικών κατηγο-
ριών οµαδικών αθληµάτων, ανδρών και γυναικών, δύνανται να
υπογράφουν ιδιωτικό συµφωνητικό παροχής αθλητικών υπηρε-
σιών, το οποίο κατατίθεται στην οικεία αθλητική οµοσπονδία. Ο
αθλητής ή η αθλήτρια υπάγεται στην ασφάλιση του e-ΕΦΚΑ µόνο
για τον κίνδυνο ατυχήµατος καταβάλλοντας την εισφορά ύψους
ένα τοις εκατό (1%) της παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 2217/1994
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(Α’ 83). Η ασφάλιση πραγµατοποιείται για είκοσι πέντε (25) ηµέ-
ρες τον µήνα, για όλη την αγωνιστική περίοδο, ανεξάρτητα από
τη διάρκεια της απασχόλησης. Σε περίπτωση, που κατά τη διάρ-
κεια της κατά τα ανωτέρω ασφάλισης ο αθλητής δεν καλύπτεται
για παροχές ασθένειας σε είδος, άµεσα ή έµµεσα, από άλλη
ασφάλιση, τα ανωτέρω πρόσωπα υπάγονται και για τον κίνδυνο
αυτόν στην ασφάλιση του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Οι προβλεπόµενες για την
περίπτωση αυτήν ασφαλιστικές εισφορές βαρύνουν τον ασφα-
λισµένο και τον αντισυµβαλλόµενό του κατά την ισχύουσα ανα-
λογία. Η εξαίρεση από τις εισφορές για παροχές σε είδος,
σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 89, ισχύει και για τους αθλη-
τές και τις αθλήτριες του τέταρτου εδαφίου. 

3. Με τους ειδικούς κανονισµούς του άρθρου 27 του παρόντος
νόµου καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις εγγραφών και
µεταγραφών αθλητών, ο χρόνος διενέργειάς τους, καθώς και η
διαδικασία και τα αρµόδια για την έγκρισή τους όργανα. Μετα-
γραφές επιτρέπεται να γίνονται κατά τη διάρκεια µίας (1) ή δύο
(2) µεταγραφικών περιόδων κάθε χρόνο, µε εξαίρεση τις µετα-
γραφές Ελλήνων αθλητών του εξωτερικού για τις οποίες µπορεί
να ορίζεται άλλη µεταγραφική περίοδος. Η διάρκεια κάθε µετα-
γραφικής περιόδου δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τις εξήντα (60)
ηµέρες.

Μεταξύ των όρων και των προϋποθέσεων των µεταγραφών
συµπεριλαµβάνονται υποχρεωτικά και οι προϋποθέσεις µεταγρα-
φής λόγω συναίνεσης σωµατείου, αποδέσµευσης, αγωνιστικής
απραξίας, µετοίκησης του αθλητή για σπουδές ή για επαγγελ-
µατικούς λόγους του ίδιου ή των γονέων του, λόγω ελεύθερης
µεταγραφής αθλητή κάτω ή πάνω από ορισµένη ηλικία και λόγω
διάλυσης σωµατείου ή αναστολής δραστηριότητας τµήµατός
του ή απώλειας της ειδικής αναγνώρισής του. Η συµφωνία µε-
ταγραφής αθλητή από αθλητικό σωµατείο σε άλλο µε συναίνεση
του πρώτου, επιτρέπεται και µε οικονοµικό αντάλλαγµα, εφόσον,
για την παραχώρηση του δελτίου αθλητικής ιδιότητας του
αθλητή, εκδοθεί το προσήκον φορολογικό παραστατικό µε τον
αναλογούντα φόρο προστιθέµενης αξίας ή όποια άλλη φορολο-
γική επιβάρυνση προβλέπεται από την κείµενη νοµοθεσία και κα-
ταχωριστεί στα Βιβλία Εσόδων Εξόδων των δύο αθλητικών
σωµατείων. Οι ανωτέρω Κανονισµοί, κατά το µέρος που αφο-
ρούν διατάξεις για εγγραφές και µεταγραφές αθλητών, δεν επι-
τρέπεται να τροποποιούνται, αν δεν παρέλθει διετία από την
κατά νόµο έγκρισή τους.

3Α. Κάθε ηλικιακό όριο, που προβλέπεται από κανονισµό αθλη-
τικής οµοσπονδίας για την έκδοση δελτίου αθλητή είναι ανί-
σχυρο. Ερασιτέχνης αθλητής ή αθλήτρια µεταγράφεται ελεύ-
θερα από το αθλητικό σωµατείο, στη δύναµη του οποίου ανήκει,
σε άλλο σωµατείο, από τη θερινή µεταγραφική περίοδο του ηµε-
ρολογιακού έτους εντός του οποίου συµπληρώνεται το δέκατο
ένατο (19ο) έτος της ηλικίας του/της και εφεξής. Το δικαίωµα
του πρώτου εδαφίου περί ελεύθερης µεταγραφής ασκείται µόνο
κατά τη διάρκεια της θερινής µεταγραφικής περιόδου. Ως προς
τον υπολογισµό του ύψους της τυχόν καταβλητέας αποζηµίωσης
κατάρτισης, τις προϋποθέσεις καταβολής της, το σωµατείο ή τα
σωµατεία που δικαιούνται να εισπράξουν τέτοια αποζηµίωση και
οποιοδήποτε άλλο συναφές ζήτηµα εφαρµόζονται οι ρυθµίσεις
του κανονισµού µεταγραφών της οικείας οµοσπονδίας. Η πα-
ρούσα δεν εφαρµόζεται, αν πρόκειται για ερασιτέχνη αθλητή ή
αθλήτρια τµήµατος ή οµάδας υποδοµής που ανήκει σε Αθλητική
Ανώνυµη Εταιρεία (Α.Α.Ε.). 

4. Επιτρέπεται σε αθλητή ατοµικού ή οµαδικού αθλήµατος να
συνάπτει συµβάσεις χορηγίας ή διαφήµισης προϊόντων ή υπηρε-
σιών µε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, εφόσον τούτο δεν αντίκειται
στους τεχνικούς κανονισµούς του αθλήµατος, στους κανονι-
σµούς της οικείας αθλητικής οµοσπονδίας ή της Δ.Ο.Ε.. Οι συµ-
βάσεις του προηγούµενου εδαφίου απαιτείται να εγκριθούν από
την οικεία αθλητική οµοσπονδία και µε µέριµνά της να κατατε-
θούν στην αρµόδια Δ.Ο.Υ.. Αν δεν συντρέχει µια από τις προϋπο-
θέσεις, οι συµβάσεις είναι ανίσχυρες και δεν παράγουν έννοµα
αποτελέσµατα.

5. Η προσφορά υπηρεσιών στις εθνικές οµάδες είναι ύψιστη
υποχρέωση των αθλητών. Αθλητής που αρνείται αδικαιολόγητα
να προσφέρει τις υπηρεσίες του στην αντίστοιχη εθνική οµάδα

τιµωρείται, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον ειδικό κανονισµό του
άρθρου 27 του παρόντος νόµου, µε ποινή αποκλεισµού από τους
αγώνες της εθνικής οµάδας, των πρωταθληµάτων και του κυπέ-
λου και στερείται τις κάθε είδους παροχές της οµοσπονδίας.
Αθλητής που τιµωρείται για άρνηση προσφοράς των υπηρεσιών
του στην εθνική οµάδα, στερείται επίσης των κάθε είδους παρο-
χών της Πολιτείας, των ευεργετηµάτων που προβλέπονται από
τις διατάξεις του παρόντος και των τυχόν ειδικών φορολογικών
απαλλαγών.

6. Ο αθλητής οφείλει να συµµορφώνεται µε την ισχύουσα νο-
µοθεσία και τους ισχύοντες εκάστοτε κανονισµούς της Δ.Ο.Ε.
σχετικά µε τη φαρµακοδιέγερση. Αθλητής που τιµωρείται από
την οικεία αθλητική οµοσπονδία ή την αντίστοιχη παγκόσµια για
παράβαση των κανονισµών περί φαρµακοδιέγερσης στερείται
τις κάθε είδους παροχές της οµοσπονδίας του, όπως επίσης και
τις κάθε είδους παροχές της Πολιτείας και τα ευεργετήµατα που
προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος και τις τυχόν φο-
ρολογικές απαλλαγές.

7. Στα ελληνικά ερασιτεχνικά διασυλλογικά πρωταθλήµατα το-
πικού, περιφερειακού ή πανελλαδικού επιπέδου και στους ελλη-
νικούς ερασιτεχνικούς αγώνες κυπέλλου, ατοµικών ή οµαδικών
αθληµάτων, επιτρέπεται να συµµετέχουν: α) οµογενείς, β) πολί-
τες κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.), γ) πολίτες
τρίτης χώρας και ανιθαγενείς, που διαµένουν νόµιµα στη Χώρα
µε άδεια διαµονής ή δελτίο διαµονής σε ισχύ, ή είναι κάτοχοι βε-
βαίωσης κατάθεσης αίτησης της παρ. 5 του άρθρου 8 ή της παρ.
4 του άρθρου 9 του ν. 4251/2014          (Α’ 80) για τη χορήγηση ή
την ανανέωση άδειας ή δελτίου διαµονής αντίστοιχα και δ) πολί-
τες τρίτης χώρας ή ανιθαγενείς που διαµένουν στη Χώρα είτε ως
δικαιούχοι διεθνούς προστασίας είτε ως αιτούντες διεθνή προ-
στασία. Τα πρόσωπα του πρώτου εδαφίου εγγράφονται σε αθλη-
τικά σωµατεία της επιλογής τους και αποκτούν την αθλητική
ιδιότητα, εφόσον πληρούν τις ηλικιακές και λοιπές προϋποθέσεις
που θέτουν οι κανονισµοί της οικείας οµοσπονδίας, µε την επί-
δειξη αντίστοιχα:

α) δελτίου ταυτότητας οµογενούς,
β) διαβατηρίου κράτους µέλους Ε.Ε.,
γ) άδειας διαµονής ή δελτίου διαµονής ή βεβαίωσης κατάθε-

σης αίτησης για τη χορήγηση ή την ανανέωση άδειας ή δελτίου
διαµονής της παρ. 5 του άρθρου 8 ή της παρ. 4 του άρθρου 9
του ν. 4251/2014 (Α’ 80) αντίστοιχα και

δ) άδειας διαµονής δικαιούχου διεθνούς προστασίας ή δελτίου
αιτούντος διεθνή προστασία (Δ.Α.Δ.Π.).

8. Απαγορεύεται η συµµετοχή αθλητή σε αγώνες που δεν
έχουν εγκριθεί από την οικεία αθλητική οµοσπονδία.

9. Η πιστοποίηση της υγείας των αθλητών είναι υποχρεωτική
και αποτελεί προϋπόθεση για τη συµµετοχή τους σε προπονή-
σεις και αγώνες. Η πιστοποίηση αυτή δίδεται µόνο κατόπιν συγ-
κεκριµένων ιατρικών εξετάσεων, οι οποίες προσδιορίζονται µε
εισήγηση του Εθνικού Κέντρου Αθλητικών Ερευνών (Ε.Κ.Α.Ε.) και
θεσπίζονται µε κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό
Υπουργού και του Υπουργού Υγείας. Η πιστοποίηση ικανότητας
προς άθληση καταγράφεται σε κάρτα υγείας, η οποία αποτελεί
προσωπικό έγγραφο του αθλητή, βρίσκεται στην κατοχή του και
ισχύει για ένα (1) έτος από τη θεώρησή της. Η κάρτα του προ-
ηγούµενου εδαφίου ανανεώνεται και εκδίδεται από τις Εθνικές
Αθλητικές Οµοσπονδίες. Οι αθλητές του αγωνιστικού µπριτζ και
του ζατρικίου εξαιρούνται από την υποχρέωση πιστοποίησης της
υγείας τους και έκδοσης της κάρτας υγείας του τρίτου εδαφίου
της παρούσας, ως προϋπόθεσης για τη συµµετοχή τους σε προ-
πονήσεις και αγώνες.

Η Κάρτα Υγείας του Αθλητή θεωρείται βάσει της προαναφερ-
θείσας κοινής υπουργικής απόφασης από ιατρούς µονάδων πα-
ροχής υπηρεσιών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, Περιφερεια-
κών ή Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων, υγειονοµικών στρατιωτι-
κών µονάδων ή από ιατρούς έχοντες οποιαδήποτε σχέση µε το
Δηµόσιο ή ν.π.δ.δ., καθώς και ιατρούς του ιδιωτικού τοµέα, κα-
τέχοντες την καρδιολογική ειδικότητα. Σε ιατρούς λοιπών ειδι-
κοτήτων παρέχεται η δυνατότητα παρακολούθησης µετεκπαι-
δευτικών σεµιναρίων που διοργανώνει το Ε.Κ.Α.Ε. σε θέµατα
προαγωνιστικού ελέγχου των αθλητών, µε βάση την προαναφερ-
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θείσα κοινή υπουργική απόφαση.
Η Κάρτα Υγείας Αθλητή συνιστά αυτοτελές έγγραφο και δεν

συνδέεται µε το Δελτίο Αθλητικής Ιδιότητας. Προσκοµίζεται υπο-
χρεωτικά στη γραµµατεία ή στον αρµόδιο διαιτητή αγώνα κάθε
είδους αθλητικής εκδήλωσης αγωνιστικού χαρακτήρα, σύµφωνα
µε τους κανονισµούς διεξαγωγής αγώνων των Εθνικών Αθλητι-
κών Οµοσπονδιών ως βασική προϋπόθεση συµµετοχής στον
αγώνα. Στην Κάρτα Υγείας Αθλητή αναγράφονται τα παρακάτω:
α) Εθνική Αθλητική Οµοσπονδία, β) όνοµα, επίθετο, πατρώνυµο
αθλητή, γ) έτος γέννησης, δ) άθληµα, ε) φωτογραφία, στ) αριθ-
µός δελτίου αθλητικής ιδιότητας, ζ) ΑΜΚΑ, η) ηµερολογιακή θε-
ώρηση µε βεβαίωση - υπογραφή ιατρού για την πιστοποίηση
συµµετοχής στο άθληµα (προετοιµασία και αγώνες) και βεβαί-
ωση - υπογραφή, ότι έχει υποβληθεί στις ιατρικές εξετάσεις που
ορίζονται στην προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση.

Από την ψήφιση του παρόντος µέσα σε διάστηµα ενός (1)
έτους, οι Εθνικές Αθλητικές Οµοσπονδίες οφείλουν να τροπο-
ποιήσουν τα Δελτία Αθλητικής Ιδιότητας, να µεριµνήσουν για την
ενηµέρωση των αθλητικών σωµατείων της δύναµής τους και την
έκδοση των καρτών υγείας των αθλητών τους.

Η τροποποίηση των Δελτίων Αθλητικής Ιδιότητας, καθώς και
η έκδοση της Κάρτας Υγείας των Αθλητών γίνεται ατελώς χωρίς
καµία οικονοµική επιβάρυνση των αθλητικών σωµατείων και των
αθλητών.

10. Αθλητής ερασιτεχνικού σωµατείου που µεταγράφεται σε
οµάδα του εξωτερικού χωρίς τη συναίνεση του σωµατείου του,
εφόσον επιστρέψει στην Ελλάδα, εντάσσεται αυτοδίκαια στη δύ-
ναµη του αθλητικού σωµατείου στο οποίο ανήκε πριν από τη µε-
ταγραφή του.»

Άρθρο 43
Συνοδός αθλητή αλπικού σκι µε προβλήµατα όρασης - Τρο-

ποποίηση της παρ. 20 του άρθρου 34 
του ν. 2725/1999 

Στην παρ. 20 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999 (A’ 121), περί
των παροχών σε διακρινόµενους αθλητές, προστίθενται οι συνο-
δοί αθλητές αλπικού σκι µε προβλήµατα όρασης και η παρ. 20
διαµορφώνεται ως εξής:

«20. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται ανά-
λογα στους συνοδούς - αθλητές, οι οποίοι αγωνίζονται µαζί µε
αθλητές µε αναπηρία, όπως και όπου απαιτείται από το αγώνισµά
τους σύµφωνα µε τους διεθνείς κανονισµούς του οικείου αθλή-
µατος και σηµειώνουν τις εξαιρετικές αγωνιστικές διακρίσεις της
παρ. 2. Με την επιφύλαξη αντίθετων διατάξεων σχετικά µε την
εισαγωγή τους στα Σ.Ε.Φ.Α.Α., η παρούσα αφορά αποκλειστικά
και µόνον στα εξής αθλήµατα ατόµων µε αναπηρία: στίβο, ποδη-
λασία, µπότσια (boccia), αλπικό σκι και ειδικότερα στους πιλό-
τους που αγωνίζονται σε αγώνες ποδηλασίας τάντεµ (tandem),
στους αθλητές - συνοδούς των αθλητών του στίβου µε προβλή-
µατα όρασης, στους αθλητές - συνοδούς των ατόµων µε αναπη-
ρία που αγωνίζονται στο µπότσια και στους αθλητές - συνοδούς
των αθλητών του αλπικού σκι µε προβλήµατα όρασης.»

Άρθρο 44
Έλεγχος των αθλητικών φορέων από τη Γενική

Γραµµατεία Αθλητισµού - Προσθήκη άρθρου 52Β 
στον ν. 2725/1999

Στον ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστίθεται άρθρο 52Β ως εξής: 

«Άρθρο 52Β
Επιτόπιος έλεγχος αθλητικών φορέων - 

Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.), δύναται να διε-
νεργεί επιτόπιους ελέγχους των αθλητικών φορέων, όπως αυτοί
ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 52. Ο επιτόπιος έλεγχος διε-
νεργείται ιδίως για τη διαπίστωση:

α) της ακρίβειας των καταχωρίσεων των αθλητικών φορέων
στο ηλεκτρονικό µητρώο αθλητικών φορέων του άρθρου 24 του

ν. 4373/2016 (Α’ 49) και στο ηλεκτρονικό µητρώο αθλητικών σω-
µατείων µε ειδική αθλητική αναγνώριση του άρθρου 142 του ν.
4714/2020 (Α’ 148), 

β) της συµµόρφωσης µε τις υποχρεώσεις που προβλέπονται
στα άρθρα 3, 6, 8, 27, 28, 31 και 34, και

γ) της τήρησης, κατά τη διεξαγωγή των επίσηµων αθλητικών
διοργανώσεων, των οικείων προκηρύξεων και των κανονισµών
του άρθρου 27. 

2. Οι έλεγχοι διενεργούνται από κλιµάκια ελέγχου, τα οποία
συγκροτούνται από δύο (2) υπαλλήλους της Διεύθυνσης Αγωνι-
στικού Αθλητισµού και έναν (1) υπάλληλο της Διεύθυνσης Οικο-
νοµικής Υποστήριξης Τοµέα Αθλητισµού, εκ των οποίων ένας (1)
τουλάχιστον υπάλληλος υπηρετεί στο τµήµα που έχει την αρµο-
διότητα τήρησης των µητρώων ή, αναλόγως, την αρµοδιότητα
εποπτείας της οικείας αθλητικής οµοσπονδίας και ένας (1) του-
λάχιστον υπάλληλος ανήκει στον κλάδο ή την ειδικότητα Πανε-
πιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ) Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού.
Η συγκρότηση των κλιµακίων γίνεται µε απόφαση του Προϊστα-
µένου της Γενικής Διεύθυνσης Οργάνωσης Αθλητισµού. Με την
ίδια απόφαση ορίζεται ο συντονιστής του κλιµακίου ελέγχου. Με
απόφαση του Προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης, η οποία
εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Προϊσταµένου της Διεύθυν-
σης Αγωνιστικού Αθλητισµού, δύναται να συµµετέχουν στα κλι-
µάκια ελέγχου υπάλληλοι άλλων οργανικών µονάδων της Γ.Γ.Α.. 

3. Οι επιτόπιοι έλεγχοι διακρίνονται σε προγραµµατισµένους
και έκτακτους. Οι προγραµµατισµένοι έλεγχοι διενεργούνται σε
δείγµα των ελεγχόµενων φορέων, σύµφωνα µε ετήσιο πρό-
γραµµα που καταρτίζεται από τη Διεύθυνση Αγωνιστικού Αθλη-
τισµού, στο πλαίσιο των στρατηγικών στόχων της. Οι έκτακτοι
έλεγχοι διενεργούνται ύστερα από καταγγελίες, για τις οποίες
το αρµόδιο τµήµα σε συνεργασία µε τον Προϊστάµενο της Διεύ-
θυνσης Αγωνιστικού Αθλητισµού έχει αποφανθεί, ότι χρήζουν
διερεύνησης. Καταγγελίες που έχουν τεθεί στο αρχείο εξετάζον-
ται µετά από εντολή του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού.

4. Με το πέρας του ελέγχου συντάσσεται έκθεση ελέγχου, η
οποία συνοδευόµενη από τον φάκελο τεκµηρίωσης του ελέγχου,
υποβάλλεται στον Προϊστάµενο του αρµόδιου τµήµατος της Δι-
εύθυνσης, ο οποίος κοινοποιεί αντίγραφό της στον ελεγχόµενο
αθλητικό φορέα. Οι ελεγχόµενοι φορείς έχουν δικαίωµα να υπο-
βάλουν εγγράφως αντιρρήσεις κατά της έκθεσης εντός προθε-
σµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την παραλαβή της. 

5. Αν από τον διεξαχθέντα έλεγχο προκύπτει η υποβολή ψευ-
δών ή ανακριβών καταχωρίσεων στα ηλεκτρονικά µητρώα της
περ. α) της παρ. 1, ο ελεγχθείς αθλητικός φορέας διαγράφεται
από το οικείο µητρώο, µε απόφαση του αρµόδιου σύµφωνα µε
το άρθρο 109 του  ν. 4622/2019 (Α’ 133), οργάνου της Γ.Γ.Α.. Αν
προκύπτει η παραβίαση των άρθρων που παρατίθενται στην περ.
β) ή των όρων των προκηρύξεων ή των κανονισµών της περ. γ)
της παρ. 1, ανάλογα µε το είδος της παράβασης επέρχονται,
κατά περίπτωση, οι από τα άρθρα αυτά προβλεπόµενες έννοµες
συνέπειες και συγκεκριµένα είτε εκκινεί η διαδικασία έκπτωσης
µέλους ή µελών της διοίκησης του αθλητικού φορέα της παρ. 9
του άρθρου 3, είτε ανακαλείται η ειδική αθλητική αναγνώριση
της παρ. 3 του άρθρου 8, του άρθρου 27 και της παρ. 2 του άρ-
θρου 28 είτε ανακαλούνται οι παροχές και τα προνόµια του άρ-
θρου 34 σε διακριθέντες αθλητές.

6. Οι αθλητικοί φορείς υποχρεούνται να παρέχουν κάθε διευ-
κόλυνση για τη διενέργεια των επιτόπιων ελέγχων.

7. Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
καθορίζονται η διαδικασία διενέργειας των επιτόπιων ελέγχων
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος.

8. Για τους ελέγχους του παρόντος καταβάλλεται στα µέλη
των κλιµακίων ελέγχου αποζηµίωση, σύµφωνα µε το άρθρο 21
του ν. 4354/2015 (Α’ 176). 

Άρθρο 45
Παραχώρηση κατά χρήση του γηπέδου ποδοσφαίρου του

Τοµέα Α’ της Περιοχής Ανάπλασης II 
στον Βοτανικό

1. Σε εκτέλεση του από 29.4.2013 π.δ. (ΑΑΠ 161), ο Δήµος

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15243



Αθηναίων δύναται να παραχωρήσει υπό όρους τη χρήση, τα δι-
καιώµατα και τις υποχρεώσεις των αθλητικών εγκαταστάσεων
και των αθλητικών λειτουργιών του γηπέδου ποδοσφαίρου στον
Τοµέα Ανάπλασης Α’ της περιοχής Ανάπλασης ΙΙ στον Βοτανικό,
καθώς και τις προβλεπόµενες στην Περιοχή Ανάπλασης Ι της Λε-
ωφόρου Αλεξάνδρας εγκαταστάσεις στο αθλητικό σωµατείο µε
την επωνυµία «ΠΑΝΑΘΗΝΑΙΚΟΣ ΑΘΛΗΤΙΚΟΣ ΟΜΙΛΟΣ (ΠΑΟ)»
(εφεξής «σωµατείο»), που ιδρύθηκε µε την υπ’ αριθµ. 227/1924
απόφαση του Πρωτοδικείου Αθηνών µε έδρα την Αθήνα. Η διάρ-
κεια της παραχώρησης ορίζεται σε ενενήντα εννέα (99) έτη και
αρχίζει από την ηµεροµηνία υπογραφής της προβλεπόµενης
στην παρ. 2 σύµβασης. Οι µοναδικοί λόγοι λήξης της παραχώ-
ρησης προ των ενενήντα εννέα (99) ετών είναι εάν το σωµατείο
διαλυθεί, τεθεί σε εκκαθάριση, ή παύσει για οποιονδήποτε λόγο
να ασκεί τον καταστατικό του σκοπό. Μετά τη λήξη της παραχώ-
ρησης η χρήση, τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων και των αθλητικών λειτουργιών του γηπέδου
ποδοσφαίρου, όπως θα έχει διαµορφωθεί και σε όποια κατά-
σταση βρίσκεται τον χρόνο εκείνο, επανέρχονται στον Δήµο Αθη-
ναίων, άνευ ουδεµίας αποζηµιώσεως του σωµατείου ή οποιου-
δήποτε τρίτου.

2. Με σύµβαση που καταρτίζεται µεταξύ του Δήµου Αθηναίων
και του σωµατείου δύναται, να καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι
και προϋποθέσεις των παραχωρήσεων που προβλέπονται στην
παρ. 1, οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις της τυχόν εκχώρη-
σης δικαιωµάτων και υποχρεώσεων, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παρ. 3, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.

3. Τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις που προβλέπονται στη
σύµβαση παραχώρησης των αθλητικών λειτουργιών του γηπέ-
δου ποδοσφαίρου στον Τοµέα Ανάπλασης Α’ της Περιοχής Ανά-
πλασης ΙΙ της παρ. 1, µπορούν να εκχωρηθούν από το σωµατείο
στην Ποδοσφαιρική Ανώνυµη Εταιρία (Π.Α.Ε.) του για την εκτέ-
λεση των καταστατικών σκοπών της και τη χρήση του γηπέδου
ποδοσφαίρου ως έδρας της οµάδας της για όλους τους φιλικούς
και επίσηµους αγώνες της, στο πλαίσιο συµµετοχής της στις
εθνικές και διεθνείς διοργανώσεις.

4. Με σύµβαση που καταρτίζεται µεταξύ του Δήµου Αθηναίων
και της ως άνω Π.Α.Ε., δύναται να επιτρέπεται σε αυτήν να µι-
σθώνει απευθείας τους ελεύθερους και µη προοριζόµενους για
άλλους αθλητικούς σκοπούς χώρους, οι οποίοι ευρίσκονται στις
πιο πάνω εγκαταστάσεις του γηπέδου του Τοµέα Ανάπλασης Α’
της Περιοχής Ανάπλασης ΙΙ, µε σκοπό την εµπορική εκµετάλ-
λευση των χώρων αυτών. Το ίδιο δικαίωµα δίδεται και για τις συµ-
βάσεις ονοµατοδοσίας των αθλητικών χώρων και των εγκαταστά-
σεων αυτών.

5. Η περ. δ’ της παρ. 3 του άρθρου 7 του ως άνω από
29.4.2013 π.δ. αντικαθίσταται ως εξής: 

«δ) Ο Δήµος Αθηναίων έχει την ευθύνη να κινήσει τις ανα-
γκαίες διαδικασίες για τη σύναψη των συµβάσεων παραχώρησης
ή εκµίσθωσης του χώρου και την κατασκευή του γηπέδου ποδο-
σφαίρου στον Τοµέα Ανάπλασης Α � της Περιοχής Ανάπλασης ΙΙ.
Η έκδοση της σχετικής οικοδοµικής αδείας θα γίνει µε επιµέλεια
του Δήµου Αθηναίων. Η εκτέλεση των σχετικών εργασιών κατα-
σκευής θα γίνει µε επιµέλεια και δαπάνες του Δήµου Αθηναίων.
Το γήπεδο ποδοσφαίρου στον Τοµέα Ανάπλασης Α � της Περιο-
χής Ανάπλασης ΙΙ δεν υπάγεται ως προς τον τρόπο λειτουργίας
και διοίκησής του στις διατάξεις του ν. 423/1976 (Α’ 223). 

Ειδικά για την περίπτωση του Προγράµµατος Διπλής Ανάπλα-
σης των περιοχών της Λεωφόρου Αλεξάνδρας και του Βοτανικού
του Δήµου Αθηναίων, κατ’ εφαρµογή του παρόντος διατάγµατος,
η δηµοπράτηση του έργου µπορεί να διενεργηθεί πριν τη συζή-
τηση της αίτησης περί προσωρινού ή οριστικού καθορισµού απο-
ζηµίωσης. Οικοδοµικές άδειες εκδίδονται και οικοδοµικές εργα-
σίες εκτελούνται µόνον επί των τµηµάτων του Τοµέα Ανάπλασης
Α’ της Περιοχής Ανάπλασης ΙΙ επί των οποίων υφίσταται εκά-
στοτε κυριότητα του Δήµου Αθηναίων».

6. Τα έσοδα από κάθε µορφής εµπορικές λειτουργίες του γη-
πέδου ποδοσφαίρου κατανέµονται µεταξύ Ελληνικού Δηµοσίου
και Δήµου Αθηναίων κατά εξήντα πέντε τοις εκατό (65%) και
τριάντα πέντε τοις εκατό (35%) αντιστοίχως. Τα ως άνω ποσοστά
ανταποκρίνονται στην αξία συνεισφοράς των µερών του προ-

γράµµατος διπλής ανάπλασης στο έργο κατασκευής του γηπέ-
δου και στην πρόσθετη αξία που φέρουν οι Περιοχές Ανάπλασης
Ι και ΙΙ σε κάθε εµπλεκόµενο µέρος, σε συνδυασµό µε τις υπο-
χρεώσεις, που αναλαµβάνει ο Δήµος Αθηναίων για τη συνολική
επιµέλεια της Περιοχής Ανάπλασης ΙΙ.

Άρθρο 46 
Προσωπικό εθνικών αθλητικών οµοσπονδιών 

και ενώσεων - Προσθήκη παρ. 2α στο άρθρο 55 
του ν. 4603/2019

Στο άρθρο 55 του ν. 4603/2019 (Α’ 48) προστίθεται παρ. 2α
και το άρθρο 55 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 55
Προσωπικό εθνικών αθλητικών 

οµοσπονδιών και ενώσεων

1. Το υφιστάµενο κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος διοι-
κητικό προσωπικό των Εθνικών Αθλητικών Oµοσπονδιών µε ει-
δική αθλητική αναγνώριση, το οποίο έχει προσληφθεί µε σχέση
εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, κα-
τατάσσεται σε αντίστοιχες κατά κατηγορία, κλάδο ή ειδικότητα
οργανικές θέσεις προσωπικού της οικείας οµοσπονδίας. Αν δεν
υπάρχουν αντίστοιχες κενές οργανικές θέσεις ή οι υφιστάµενες
δεν επαρκούν, η κατάταξη γίνεται σε αντίστοιχες συνιστάµενες
προσωποπαγείς θέσεις, οι οποίες καταργούνται µόλις κενωθούν
µε οποιονδήποτε τρόπο. Η κατάταξη και, εφόσον απαιτείται, η
σύσταση προσωποπαγών θέσεων γίνεται κατά παρέκκλιση των
κείµενων διατάξεων, µε διαπιστωτική πράξη του Δ.Σ. της ενδια-
φερόµενης οµοσπονδίας, η οποία εκδίδεται και κοινοποιείται στη
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού µέσα σε αποκλειστική προθεσµία
εξήντα (60) ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος. Αν πα-
ρέλθει άπρακτη η προθεσµία αυτή, µε απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, αναστέλ-
λεται η οικονοµική επιχορήγηση της ενδιαφερόµενης αθλητικής
οµοσπονδίας, µέχρι την έκδοση και κοινοποίηση της διαπιστωτι-
κής πράξης του Δ.Σ. της στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

2. Υπάλληλοι, που υπηρετούν σε οργανικές θέσεις αθλητικών
ενώσεων ή και οµοσπονδιών µε ειδική αθλητική αναγνώριση µε-
ταφέρονται σε αντίστοιχες κενές οργανικές θέσεις άλλης ένω-
σης ή οµοσπονδίας (ένωση ή Οµοσπονδία υποδοχής), µε
απόφαση του Δ.Σ. της ένωσης ή οµοσπονδίας αυτής, η οποία εκ-
δίδεται ύστερα από αίτησή τους και µε την προγενέστερη σύµ-
φωνη γνώµη του Δ.Σ. της ένωσης ή οµοσπονδίας στην οποία
υπηρετούν. Οι υπάλληλοι αυτοί µεταφέρονται µε την ίδια εργα-
σιακή σχέση, οργανική θέση, κλάδο ή ειδικότητα και το ίδιο µι-
σθολογικό κλιµάκιο και διατηρούν το ασφαλιστικό και συντα-
ξιοδοτικό τους καθεστώς. Επί ποινή ακυρότητας, στην απόφαση
του Δ.Σ. της ένωσης ή οµοσπονδίας υποδοχής: (α) αναγράφον-
ται τα πλήρη στοιχεία του ενδιαφερόµενου υπαλλήλου και της
εργασιακής του σχέσης µε την ένωση ή οµοσπονδία από την
οποία προέρχεται, ιδίως ο χρόνος πρόσληψής του, η οργανική
θέση που κατέχει, ο κλάδος, η ειδικότητα και το µισθολογικό του
κλιµάκιο και (β) βεβαιώνεται η πρόβλεψη πίστωσης στον προϋπο-
λογισµό της ένωσης ή οµοσπονδίας υποδοχής, για την κάλυψη
των πάσης φύσεως µισθολογικών και ασφαλιστικών δαπανών. Η
ένωση ή οµοσπονδία υποδοχής υποχρεούται, µέσα σε δέκα (10)
ηµέρες από τη λήψη της απόφασης του Δ.Σ. της για τη µετα-
φορά σε αυτήν υπαλλήλου άλλης ένωσης ή οµοσπονδίας, να κοι-
νοποιήσει στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού επικυρωµένο
αντίγραφο της απόφασης αυτής, συνοδευόµενο από τη σύµ-
φωνη γνώµη του Δ.Σ. της ένωσης ή οµοσπονδίας από την οποία
προέρχεται ο υπάλληλος.

2α. Υπάλληλοι, που υπηρετούν σε οργανικές θέσεις αθλητικής
οµοσπονδίας, στην οποία αίρεται η ειδική αθλητική αναγνώριση
µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού, µεταφέρονται σε κενές οργανικές ή προσωπο-
παγείς θέσεις της αθλητικής οµοσπονδίας που αναλαµβάνει την
καλλιέργεια του αθλήµατος και των κλάδων άθλησης  ή σε άλλη
αθλητική οµοσπονδία µε ειδική αθλητική αναγνώριση, που έχει
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υποβάλει τη διαπιστωτική πράξη κατάταξης του διοικητικού προ-
σωπικού της παρ. 1, από την οποία προκύπτουν κενές οργανικές
θέσεις, για τις οποίες υφίσταται ανάγκη κάλυψης, ύστερα από
αίτησή τους προς την οµοσπονδία υποδοχής, η οποία κοινοποι-
είται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. 

Οι υπάλληλοι αυτοί µεταφέρονται µε την ίδια εργασιακή
σχέση, οργανική θέση, κλάδο ή ειδικότητα και το ίδιο µισθολο-
γικό κλιµάκιο και διατηρούν το ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό
τους καθεστώς.

Στην απόφαση του Δ.Σ. της οµοσπονδίας υποδοχής για τη δια-
πίστωση της µεταφοράς του υπαλλήλου: (α) αναγράφονται τα
πλήρη στοιχεία του ενδιαφερόµενου υπαλλήλου και της εργα-
σιακής του σχέσης µε την οµοσπονδία από την οποία προέρχε-
ται, ιδίως ο χρόνος πρόσληψής του, η οργανική θέση που
κατέχει, ο κλάδος, η ειδικότητα και το µισθολογικό του κλιµάκιο
και (β) βεβαιώνεται η πρόβλεψη πίστωσης στον προϋπολογισµό
της οµοσπονδίας υποδοχής, για την κάλυψη των πάσης φύσεως
µισθολογικών και ασφαλιστικών δαπανών. 

Η οµοσπονδία υποδοχής υποχρεούται, µέσα σε δέκα (10) ηµέ-
ρες από τη λήψη της απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου της
για τη διαπίστωση µεταφοράς σε αυτήν του υπαλλήλου, να κοι-
νοποιήσει στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού επικυρωµένο αν-
τίγραφο της απόφασης αυτής.

Αν η οµοσπονδία προέλευσης ανακτήσει την ειδική αθλητική
αναγνώριση, οι υπάλληλοι δύνανται να επανέλθουν στην οµο-
σπονδία σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 1. 

3. Εθνικές αθλητικές οµοσπονδίες µε ειδική αθλητική αναγνώ-
ριση, οι οποίες αναλαµβάνουν, σύµφωνα µε τον ν. 2725/1999, τη
διοργάνωση ή συνδιοργάνωση µεσογειακών, ευρωπαϊκών ή παγ-
κόσµιων αθλητικών διοργανώσεων µπορούν να προσλαµβάνουν
το απολύτως αναγκαίο για τη διεξαγωγή των αγώνων έκτακτο
προσωπικό, µε συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου, διάρκειας µέχρι ένα (1) έτος. Οι συµβάσεις αυτές µπορούν
να παραταθούν µία (1) µόνο φορά, για ίσο ή µικρότερο χρονικό
διάστηµα, το οποίο δε µπορεί σε καµία περίπτωση να υπερβαίνει
τον έναν (1) µήνα από την ολοκλήρωση διεξαγωγής της αθλητι-
κής διοργάνωσης, και να καταγγελθούν πρόωρα και αναίτια οπο-
τεδήποτε, χωρίς την καταβολή οποιασδήποτε αποζηµίωσης. Επί
ποινή απόλυτης ακυρότητας, για την κατάρτιση των συµβάσεων
αυτών, καθώς και για την παράταση της διάρκειάς τους απαιτεί-
ται προγενέστερη απόφαση του Δ.Σ. της οικείας οµοσπονδίας,
µε την οποία να πιστοποιείται και αιτιολογείται η ανάγκη πρόσ-
ληψης έκτακτου προσωπικού συγκεκριµένου κλάδου ή ειδικότη-
τας, για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα και µε συγκεκριµένα
καθήκοντα ή, αντίστοιχα, η ανάγκη παράτασης της διάρκειας
υφιστάµενων συµβάσεων για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα.»

Άρθρο 47 
Ψηφιακή πλατφόρµα καταγραφής αθλητικών 
εγκαταστάσεων «ΠΕΛΟΠΑΣ» - Υποχρεωτική 

καταχώριση των αθλητικών εγκαταστάσεων των Ο.Τ.Α. στην
ψηφιακή πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ» - 

Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Στην Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδας (Κ.Ε.Δ.Ε.) τηρείται η
ψηφιακή πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ», στην οποία καταγράφονται
όλες οι δηµόσιες, δηµοτικές και ιδιωτικές αθλητικές εγκαταστά-
σεις της Χώρας που ανήκουν σε ερασιτεχνικά αθλητικά σωµα-
τεία, τα οποία φέρουν την ειδική αθλητική αναγνώριση του
άρθρου 8 του            ν. 2725/1999 (Α’ 121) και έχουν εγγραφεί
στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων του άρθρου 142
του ν. 4714/2020 (Α’ 148).

2. Η καταγραφή της κάθε αθλητικής εγκατάστασης µε τα ειδι-
κότερα στοιχεία της γίνεται µε επιµέλεια και ευθύνη του κυρίου
της, ο οποίος υποχρεούται να γνωστοποιεί αµελλητί τις αλλαγές
στα τηρούµενα στοιχεία, ώστε να ενηµερώνονται άµεσα τα τη-
ρούµενα µητρώα.

3. Η ψηφιακή πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ» αποτελεί ηλεκτρονική
εφαρµογή ελευθέρως προσβάσιµη στο κοινό, η οποία συνιστά
για τους τρίτους πηγή πληροφόρησης ως προς τα στοιχεία των
καταγραφοµένων αθλητικών εγκαταστάσεων.

4. Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού
οφείλουν να εγγράφονται στην ψηφιακή πλατφόρµα καταγρα-
φής αθλητικών εγκαταστάσεων «ΠΕΛΟΠΑΣ» και να καταχωρούν
σε αυτήν τις αθλητικές εγκαταστάσεις που ανήκουν σε αυτούς
κατά κυριότητα ή κατά παραχώρηση χρήσης.

5. Η εγγραφή στην ψηφιακή πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ» των
Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και η καταχώριση σε αυτή των αθλητικών
τους εγκαταστάσεων αποτελούν απαραίτητη προϋπόθεση για
την ένταξη των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού στα Προγράµµατα Άθλη-
σης για Όλους, στα αθλητικά, αναπτυξιακά και ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα των οποίων φορέας υλοποίησης είναι η Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.), για την ένταξη έργων των
Ο.Τ.Α. που αφορούν στις αθλητικές τους εγκαταστάσεις στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και στα συναφή χρηµατοδο-
τικά προγράµµατα ΕΣΠΑ λοιπών υπουργείων και φορέων, καθώς
και για την παροχή σύµφωνης γνώµης της αρµόδιας Τεχνικής
Υπηρεσίας της Γ.Γ.Α. για την ένταξη των εγκαταστάσεων σε χρη-
µατοδοτικά προγράµµατα του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς
και για την παροχή αιγίδας από τη Γ.Γ.Α. στη διοργάνωση αθλη-
τικών εκδηλώσεων στις εγκαταστάσεις των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθ-
µού.

6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και τον αρ-
µόδιο για τον αθλητισµό Υπουργού καθορίζονται τα ειδικότερα
στοιχεία για την καταγραφή κάθε αθλητικής εγκατάστασης, σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στις παρ. 1 και 2.

Άρθρο 48 
Χορήγηση βεβαίωσης στα ναυταθλητικά σωµατεία 

από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού

Για τον χαρακτηρισµό σκαφών ως ναυταθλητικών της περ. β’
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4256/2014        (Α’ 92), η Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) εγκρίνει τη βεβαίωση που εκδί-
δει το ναυταθλητικό σωµατείο κατόπιν σύµφωνης γνώµης της οι-
κείας οµοσπονδίας για τον ως άνω χαρακτηρισµό, µε την
προϋπόθεση ότι το σωµατείο που εκδίδει την προς έγκριση βε-
βαίωση φέρει την ειδική αθλητική αναγνώριση του άρθρου 8 του
ν. 2725/1999 (Α’ 121) και έχει εγγραφεί στο Ηλεκτρονικό Μητρώο
Αθλητικών Σωµατείων του άρθρου 142 του     ν. 4714/2020 (Α’
148). 

Άρθρο 49
Έλεγχος νοµιµότητας αποφάσεων Διοικητικού

Συµβουλίου Ο.Α.Κ.Α. - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 15 του ν.
1646/1986

1. Στο άρθρο 15 του ν. 1646/1986 (Α’ 138) προστίθεται παρ. 3
και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 15

1. Το Ο.Α.Κ.Α. έχει διοικητική και περιουσιακή αυτοτέλεια.
2. Οι αποφάσεις της διοίκησής του υπόκεινται σε έλεγχο για

τη νοµιµότητά τους που ασκείται από τον αρµόδιο για θέµατα
αθλητισµού Υπουργό. Ο έλεγχος των δαπανών, των εσόδων και
γενικά της διαχείρισης της περιουσίας του ασκείται για κάθε οι-
κονοµικό έτος από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Οικο-
νοµικών.

3. Μετά από την παρέλευση άπρακτης προθεσµίας δύο (2)
µηνών από την ηµεροµηνία υποβολής της απόφασης του Διοικη-
τικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) προς έλεγχο νοµιµότητας στον αρµόδιο
για τον αθλητισµό Υπουργό, η απόφαση θεωρείται ότι έχει εκδο-
θεί νοµίµως. Αν κατά τον έλεγχο νοµιµότητας της απόφασης δια-
πιστωθεί, ότι πρέπει να τροποποιηθεί, να συµπληρωθεί ή να
διορθωθεί, η απόφαση αναπέµπεται στο Δ.Σ., προκειµένου να
συµµορφωθεί µε την προτεινόµενη τροποποίηση, συµπλήρωση
ή διόρθωση. Αν το Δ.Σ. δεν συµµορφωθεί, η απόφασή του δεν
δύναται να εκτελεστεί.»

Άρθρο 50
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Έλεγχος νοµιµότητας αποφάσεων Διοικητικού 
Συµβουλίου Σ.Ε.Φ. - Τροποποίηση της περ. γ’

του άρθρου 40 του ν. 1828/1989

Στην υποπερ. 2 της περ. γ’ του άρθρου 40 του  ν. 1828/1989
(Α’ 2) προστίθενται δεύτερο, τρίτο και τέταρτο εδάφια και η περ.
γ) διαµορφώνεται ως εξής:

«γ) 1. Το Σ.Ε.Φ. έχει διοικητική περιουσιακή αυτοτέλεια.
2. Οι αποφάσεις της διοίκησης του Σ.Ε.Φ. υπόκεινται σε

έλεγχο νοµιµότητας από τον αρµόδιο για θέµατα αθλητισµού
Υπουργό. Μετά από την παρέλευση άπρακτης προθεσµίας δύο
(2) µηνών από την ηµεροµηνία της υποβολής της απόφασης του
Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) προς έλεγχο νοµιµότητας στον
αρµόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό, η απόφαση θεωρείται ότι
έχει εκδοθεί νοµίµως. Αν κατά τον έλεγχο νοµιµότητας απόφα-
σης διαπιστωθεί ότι πρέπει να τροποποιηθεί, να συµπληρωθεί ή
να διορθωθεί, η απόφαση αναπέµπεται στο Δ.Σ. προκειµένου να
συµµορφωθεί µε την προτεινόµενη τροποποίηση, συµπλήρωση
ή διόρθωση. Αν το Δ.Σ. δεν συµµορφωθεί, η απόφασή του δεν
δύναται να εκτελεστεί.

3. Πόροι του Σ.Ε.Φ. είναι: α) ετήσια τακτική επιχορήγηση, η
οποία εγγράφεται στον προϋπολογισµό της Γ.Γ.Α., β) έσοδα από
την εκµετάλλευση µε οποιοδήποτε τρόπο των εγκαταστάσεών
του, καθώς και έσοδα που προέρχονται από καλλιτεχνικές ή
άλλες εκδηλώσεις στους χώρους του και γ) ειδικές έκτακτες επι-
χορηγήσεις από τον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων.
Τυχόν πλεόνασµα του ετήσιου απολογισµού του Σ.Ε.Φ. λογίζεται
έσοδο της εποπτεύουσας αρχής και αποδίδεται σε αυτήν µέσα
σε ένα τρίµηνο από τη λήξη του οικονοµικού έτους.

4. Για τη χορήγηση δανείων στο Σ.Ε.Φ. απαιτείται έγκριση του
αρµόδιου για θέµατα αθλητισµού Υπουργού.»

Άρθρο 51
Έφεδροι εξ εφέδρων και κατ’ απονοµή - Τροποποίηση τίτ-

λου και των παρ. 6 και 8, προσθήκη παρ. 11 
του άρθρου 39 του ν. 3883/2010 

Στο άρθρο 39 του ν. 3883/2010 (Α’ 167) προστίθενται στον
τίτλο οι λέξεις «Εξουσιοδοτικές διατάξεις», τροποποιούνται οι
παρ. 6 και 8, προστίθεται παρ. 11 και το άρθρο 39 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 39
Έφεδροι εξ Εφέδρων και κατ’ Απονοµή - 

Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με Προεδρικό Διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κατόπιν αιτιολογηµένης εισήγη-
σης των Αρχηγών των ΓΕ, απονέµεται ιδιότητα και βαθµός Εφέ-
δρου εν ενεργεία Αξιωµατικού σε πρόσωπα ειδικής µόρφωσης
ή επαγγελµατικής εξειδίκευσης ανεξαρτήτως φύλου και ηλικίας
για την κάλυψη υπηρεσιακών αναγκών των ΕΔ. Ο απονεµόµενος
βαθµός καθορίζεται µε πρόταση των ΓΕ και δεν µπορεί να είναι
ανώτερος του Αντισυνταγµατάρχη και αντιστοίχων.

Με Προεδρικό Διάταγµα που εκδίδεται µετά από γνώµη του
ΣΑΓΕ και πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, δύναται να
απονέµεται ιδιότητα Εφέδρου Αξιωµατικού και βαθµός Ταξιάρ-
χου ή Υποστρατήγου επί τιµή σε πρόσωπα υψηλού κύρους, Έλ-
ληνες πολίτες, άνδρες και γυναίκες, σε αναγνώριση υπηρεσιών
τους προς τις Ένοπλες Δυνάµεις.

2. Τα πρόσωπα αυτά καλούνται είτε ονοµαστικώς είτε κατόπιν
επιλογής τους, µετά από πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος
που δηµοσιοποιείται µε µέριµνα των ΓΕ, αποκτούν µετά την απο-
νοµή του βαθµού τη στρατιωτική ιδιότητα και υπηρετούν, εφόσον
το επιθυµούν στις τάξεις των ΕΔ ως Αξιωµατικοί ΣΞ, ΠΝ, ΠΑ ή
ΚΣ, µέχρι τη συµπλήρωση πλήρους συντάξιµης υπηρεσίας για
την απόληψη ανώτατης σύνταξης.

3. Οι εν λόγω Έφεδροι Αξιωµατικοί:
α. Αποκτούν ειδικότητα συναφή µε το επαγγελµατικό τους αν-

τικείµενο αναλόγως του Κλάδου των ΕΔ στον οποίο υπηρετούν,
η οποία επιλέγεται από το σύνολο των υφισταµένων ειδικοτήτων
Αξιωµατικών κάθε Προέλευσης του Κλάδου, εντασσόµενοι σε ιδι-

αίτερη επετηρίδα αναλόγως της ειδικότητας τους.
β. Έχουν τα ίδια υπηρεσιακά και οικονοµικά δικαιώµατα και τις

ίδιες αντιστοίχως υποχρεώσεις µε τους µονίµους συναδέλφους
τους, δεν έχουν υποχρέωση ελάχιστης παραµονής στο στρά-
τευµα, τοποθετούνται δε και υπηρετούν σε κατάλληλες και σχε-
τικές µε το αντικείµενό τους θέσεις του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, των ΓΕ ή του οικείου Κλάδου των ΕΔ.

γ. Φέρουν στολή και διακριτικά που έχουν καθοριστεί από τον
οικείο κανονισµό στολών για τους µονίµους συναδέλφους τους.

δ. Εφόσον ασκούν πράγµατι τα καθήκοντα που τους έχουν
ανατεθεί, προάγονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου µέχρι τον καταληκτικό βαθµό της ειδικότητας που τους
έχει απονεµηθεί.

ε. Εντάσσονται σε ιδιαίτερη επετηρίδα αναλόγως της ειδικό-
τητας και του αντικειµένου τους.

4. Μετά την πάροδο πέντε (5) ετών ευδόκιµης υπηρεσίας από
την απονοµή του βαθµού οι εν λόγω Έφεδροι Αξιωµατικοί:

α. Έχουν δικαίωµα να µονιµοποιούνται µε το βαθµό που φέ-
ρουν µε αίτηση τους που κρίνεται στην αµέσως επόµενη συνε-
δρίαση του Ανωτάτου Συµβουλίου του οικείου Κλάδου των ΕΔ ή,
αν υπάγονται στο ΓΕΕΘΑ, του ΣΠΑΚΣ κατόπιν εισήγησης του Δι-
ευθυντή του οικείου Σώµατος. Για την αξιολόγηση της εν λόγω
αίτησης λαµβάνονται υπόψιν οι Εκθέσεις Αξιολόγησης και τα
λοιπά ατοµικά έγγραφα των κρινόµενων που αφορούν το χρονικό
διάστηµα των τελευταίων πέντε (5) ετών προ της υποβολής της
αίτησης.

β. Εφόσον µονιµοποιηθούν εξοµοιώνονται πλήρως µε τους µο-
νίµους Αξιωµατικούς της ειδικότητας τους στον Κλάδο στον
οποίο υπηρετούν, µε τα ίδια δικαιώµατα και υποχρεώσεις, βαρύ-
νονται δε µε υποχρέωση ελάχιστου χρόνου παραµονής στο
στράτευµα, η οποία ορίζεται σε οκτώ (8) έτη και ο υπολογισµός
της άρχεται από την ηµεροµηνία της µονιµοποίησης. Σε περί-
πτωση, που φοιτήσουν σε ΑΕΙ της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής
µε έξοδα του Δηµοσίου, η υποχρέωση επιπλέον παραµονής στο
στράτευµα για τον λόγο αυτόν καθορίζεται σύµφωνα µε τα
ισχύοντα για τους λοιπούς Αξιωµατικούς.

γ. Κατόπιν µονιµοποίησής τους διατηρούν τον βαθµό τους,
ενώ για θέµατα βαθµολογικών προαγωγών και ηθικών αµοιβών
ο χρόνος που διήνυσαν στον βαθµό προ της µονιµοποίησης λο-
γίζεται ως αντίστοιχος συνολικός χρόνος υπηρεσίας στον βαθµό
ως µονίµου Αξιωµατικού. Οι µονιµοποιούµενοι εντάσσονται στην
επετηρίδα του Κλάδου των ΕΔ στον οποίο υπηρετούν και της αν-
τίστοιχης ειδικότητας και καταλαµβάνουν θέση µετά τον νεότερο
οµοιόβαθµό τους Αξιωµατικό του έτους στο οποίο τους απενε-
µήθη ο βαθµός του Εφέδρου Αξιωµατικού. Εφόσον πληρούν τα
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα, εφαρµόζονται τα καθοριζόµενα
στον παρόντα νόµο περί προαγωγών και το κατά κλάδο αρµόδιο
ΣΠΑ καταρτίζει πίνακες οφειλοµένων τακτικών κρίσεων, προ-
άγοντας τους αναδροµικά και υπολογίζοντας αντιστοίχως τον
χρόνο υπηρεσίας στον βαθµό που φέρουν από τον χρόνο της
αναδροµικής προαγωγής.

5. Τα ανωτέρω ισχύουν και για το σύνολο των υπηρετούντων
Εφέδρων εξ Εφέδρων Αξιωµατικών, που ανακλήθηκαν στην ενέρ-
γεια, σύµφωνα µε τον α.ν. 833/1937 (Α’ 351) και υπηρετούν στις
τάξεις των ΕΔ, πλην των ολυµπιονικών, για τους οποίους ισχύουν
οι διατάξεις των παρακάτω παραγράφων.

6. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας µε σύµφωνη γνώµη του
ΣΑΓΕ, απονέµεται ιδιότητα Εφέδρου εν ενεργεία Αξιωµατικού
βαθµού Ανθυπολοχαγού ή αντιστοίχων, σε αθλητές, εν ενεργεία
ή µη, που: 

α) επιθυµούν να καταταγούν στις τάξεις των ΕΔ, 
β) χωρίς όριο ηλικίας, εφόσον έχουν συµπληρώσει την ηλικία

υποχρεωτικής στράτευσης, όπως αυτή καθορίζεται στον ν.
3421/2005 (Α’ 302) και 

γ) έχουν καταλάβει σε Ολυµπιακούς Αγώνες µία από τις τρεις
(3) πρώτες θέσεις σε ατοµικό άθληµα. Πριν από την απονοµή της
ιδιότητας του Αξιωµατικού, οι εν λόγω αθλητές εξετάζονται ως
προς την κρίση της σωµατικής τους ικανότητας από την οικεία
ανώτατη υγειονοµική επιτροπή. Η εν λόγω απονοµή της ιδιότη-
τας του Αξιωµατικού και του βαθµού, καθώς και η κατάταξη των
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εν λόγω αθλητών στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων γίνονται
µετά την κατάκτηση από τους αθλητές µίας εκ των ανωτέρω
τριών (3) πρώτων θέσεων σε Ολυµπιακούς Αγώνες και σχετική
αίτηση, χωρίς χρονικό όριο ή προθεσµία. 

Μετά την απονοµή της ιδιότητας και του βαθµού, οι εν λόγω
Έφεδροι Αξιωµατικοί: 

α. αποκτούν τη στρατιωτική ιδιότητα, έχουν τα ίδια µισθολο-
γικά, ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά δικαιώµατα και τις ίδιες αν-
τιστοίχως υποχρεώσεις µε τους µόνιµους Αξιωµατικούς,
καθίστανται µέτοχοι των οικείων ασφαλιστικών ταµείων και τα-
µείων αλληλοβοηθείας του Κλάδου των ΕΔ στον οποίο ανήκουν
και στα οποία καταβάλλουν τις νόµιµες εισφορές και δεν έχουν
υποχρέωση ελάχιστης παραµονής στο στράτευµα,

β. εκπαιδεύονται µε µέριµνα του Κλάδου τους και για χρονικό
διάστηµα τριών (3) µηνών σε θεωρητικά και πρακτικά αντικείµενα
απόκτησης βασικών γνώσεων εκτέλεσης καθηκόντων αξιωµατι-
κών,

γ. τοποθετούνται και υπηρετούν σε κατάλληλες και σχετικές
µε το αντικείµενό τους θέσεις του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
των ΓΕ ή του οικείου Κλάδου των ΕΔ, αναλαµβάνοντας καθή-
κοντα εκπαιδευτών φυσικής αγωγής,

δ. έχουν δικαίωµα άσκησης χωρίς ιδιαίτερη αµοιβή, αθλητικών
ή πολιτιστικών δραστηριοτήτων που προβάλλουν την κοινωνική
προσφορά των ΕΔ, κατόπιν έγκρισης του οικείου Αρχηγού του
Γενικού Επιτελείου,

ε. καθίστανται νεότεροι όλων των λοιπών κατηγοριών οµοι-
όβαθµών τους αξιωµατικών και εντάσσονται σε ειδική επετηρίδα
Ολυµπιονικών και παραµένουν, αν το επιθυµούν, στις τάξεις των
ΕΔ µέχρι τη συµπλήρωση πλήρους συντάξιµης υπηρεσίας. Η αρ-
χαιότητα µε την οποία εντάσσονται σε αυτήν την επετηρίδα κα-
θορίζεται κατά σειρά από την ηµεροµηνία ονοµασίας τους ως
Αξιωµατικών και τη θέση που έχουν καταλάβει στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες. Σε περίπτωση ταυτόχρονης ονοµασίας τους και
ίσης θέσης στους Ολυµπιακούς Αγώνες, αρχαιότεροι καθίσταν-
ται οι µεγαλύτεροι σε ηλικία,

στ. προάγονται βαθµολογικά µέχρι τον βαθµό του Αντισυνταγ-
µατάρχη ή αντιστοίχους, σύµφωνα µε τις λοιπές προϋποθέσεις
του παρόντος νόµου, χωρίς υποχρέωση χρόνου διοίκησης ή ει-
δικής υπηρεσίας και χωρίς υποχρέωση φοίτησης σε σχολεία.

ζ. έχουν δικαίωµα µονιµοποίησης σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παραγράφου 4α.

[7. Έχει καταργηθεί]
8. Η παρ. 6 εφαρµόζεται:
α. Για τους αθλητές στους οποίους απονέµεται βαθµός Αξιω-

µατικού κατά τα οριζόµενα στην παρ. 6 ή έχει ήδη απονεµηθεί
βαθµός Αξιωµατικού και υπηρετούν κατά τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος στις Ένοπλες Δυνάµεις. Αθλητές που έχουν συµπληρώ-
σει τέσσερα (4) έτη από την ηµεροµηνία κατάταξής τους ως
Αξιωµατικοί δεν υποχρεούνται να εκπαιδευτούν σε θεωρητικά και
πρακτικά αντικείµενα απόκτησης βασικών γνώσεων.

β. Για τους αθλητές που είχαν ήδη την ιδιότητα του Μονίµου
Υπαξιωµατικού ή Ανθυπασπιστή. Μετά την απονοµή του βαθµού
Αξιωµατικού:

(αα) Διατηρούν την ιδιότητα του µόνιµου στρατιωτικού.
(ββ) Η υποχρέωση παραµονής τους στο στράτευµα υπολογί-

ζεται, σύµφωνα µε τα καθοριζόµενα στον νόµο περί καταστά-
σεως Υπαξιωµατικών του Κλάδου τους.

9. Οι έφεδροι εν ενεργεία Αξιωµατικοί µε καθήκοντα εκπαιδευ-
τών φυσικής αγωγής έχουν δικαίωµα να ασκούν επ’ αµοιβή δρα-
στηριότητες αθλητικού χαρακτήρα, που προβάλλουν την
προσφορά των ΕΔ στο κοινωνικό σύνολο, στον αθλητισµό και
στον πολιτισµό, ύστερα από έγκριση του Αρχηγού του οικείου
ΓΕ.

10. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας µπορούν να µετατάσσονται Έφεδροι
Αξιωµατικοί της παραγράφου 6 σε Όπλο, Σώµα ή ειδικότητα του
Κλάδου των ΕΔ στον οποίο υπηρετούν, για την κάλυψη κενών
οργανικών θέσεων Αξιωµατικού του ίδιου βαθµού. Οι µεταταγέν-
τες εγγράφονται στην επετηρίδα της ειδικότητάς τους µετά τους
υπηρετούντες οµοιόβαθµούς τους και εξοµοιώνονται πλήρως µε
τους τελευταίους ως προς τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατά

τους, πλην αυτών της µετάταξης. Με απόφαση του Ανωτάτου
κατά Κλάδο Συµβουλίου καθορίζονται οι θέσεις και οι ειδικότητες
που µπορούν να καλυφθούν µε µετάταξη Αξιωµατικών, σύµφωνα
µε το εδάφιο α’, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία, τα κριτήρια επι-
λογής και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παρούσας
παραγράφου.

11. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και του
αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού καθορίζονται τα δικαιο-
λογητικά που απαιτούνται και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την
εφαρµογή της παρ. 6.»

Άρθρο 52
Διοργάνωση «3ων Παγκόσµιων Αγώνων 

Εργασιακού Αθλητισµού 2021»

Ο Ελληνικός Οργανισµός Εργασιακής Άθλησης και Υγείας
(Hellenic Organization for Company Sport & Health - HOCSH) δύ-
ναται να διοργανώνει και να διεξαγάγει αγώνες για την αθλητική
διοργάνωση µε την ονοµασία «3οι Παγκόσµιοι Αγώνες Εργασια-
κού Αθλητισµού 2021», χωρίς περαιτέρω διατυπώσεις περί την
αδειοδότηση αυτών. Οι διοργανωτές των αγώνων υποχρεούνται
στην εκπόνηση υγειονοµικού πρωτοκόλλου των Αγώνων, το
οποίο υποβάλλεται προς έγκριση στην Υγειονοµική Επιτροπή της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.), η οποία συνεργάζεται
προς τούτο µε τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας
(Ε.Ο.Δ.Υ.).

Άρθρο 53 
Τροποποίηση µεταβατικών διατάξεων του ν. 4726/2020 - Αν-

τικατάσταση των παρ. 1, 2 και 10 
του άρθρου 30 του ν. 4726/2020

Στο άρθρο 30 του ν. 4726/2020 (Α’ 181) αντικαθίστανται οι
παρ. 1, 2 και 10 οι οποίες διαµορφώνονται ως εξής: 

«Άρθρο 30
Μεταβατικές διατάξεις

1. Έως τις 30.6.2022, τα αθλητικά σωµατεία, οι αθλητικές ενώ-
σεις και οι αθλητικές οµοσπονδίες οφείλουν να τροποποιήσουν
το καταστατικό τους, µε σκοπό την προσαρµογή του στα άρθρα
3, 5, 14, 22 και 24 του   ν. 2725/1999 (Α’ 121). Η απόφαση της Γε-
νικής Συνέλευσης (Γ.Σ.) περί τροποποίησης του καταστατικού
προς εναρµόνιση µε τις αναφερόµενες στο πρώτο εδάφιο δια-
τάξεις, λαµβάνεται µε απλή απαρτία και πλειοψηφία, κατά πα-
ρέκκλιση από κάθε διαφορετική καταστατική πρόβλεψη. Έως
ότου γίνει η προσαρµογή του καταστατικού, οι αναφερόµενες
στο πρώτο εδάφιο διατάξεις κατισχύουν κάθε διαφορετικής κα-
ταστατικής ρύθµισης. Αν παρέλθει άπρακτη η παραπάνω προθε-
σµία, αίρεται αυτοδικαίως η ειδική αθλητική αναγνώριση που είτε
έχει χορηγηθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 8 και 28 του ν. 2725/1999
είτε λογίζεται ως χορηγηθείσα κατά την παρ. 5 του άρθρου 135
του ιδίου ως άνω νόµου. Η σχετική διαπιστωτική πράξη περί της
αυτοδίκαιης άρσης της ειδικής αθλητικής αναγνώρισης εκδίδεται
από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού.

2. Τα αθλητικά σωµατεία, τα οποία κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος είναι ήδη εγγεγραµµένα σε αθλητική ένωση ή οµο-
σπονδία, χωρίς να έχουν λάβει την ειδική αθλητική αναγνώριση,
µπορούν να υποβάλουν αίτηση για χορήγηση της αναγνώρισης
αυτής, το αργότερο εντός ενός (1) έτους από την έναρξη ισχύος
του παρόντος. Αθλητικά σωµατεία που δεν θα λάβουν την ειδική
αθλητική αναγνώριση εντός του ανωτέρω χρονικού διαστήµατος
διαγράφονται αυτοδικαίως από το οικείο µητρώο µελών και δεν
δύνανται να συµµετέχουν στις αγωνιστικές υποχρεώσεις της αν-
τίστοιχης αθλητικής ένωσης ή οµοσπονδίας.

10. Ειδικά για τα έτη 2019 και 2021, το πρώτο εδάφιο της παρ.
8 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999 ισχύει για αθλητές και αθλή-
τριες που κατακτούν 1η έως 8η νίκη σε παγκόσµιο πρωτάθληµα,
ή 1η έως 6η νίκη σε πανευρωπαϊκό πρωτάθληµα ανδρών - γυναι-
κών, νέων ανδρών - νέων γυναικών, εφήβων - νεανίδων, σε αθλή-
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µατα ή αγωνίσµατα αθλήµατος για τα οποία, λόγω της εφαρµο-
γής των µέτρων πρόληψης της διάδοσης του κορωνοϊού COVID-
19, δεν διεξήχθησαν οι παραπάνω διοργανώσεις εντός του έτους
2020, όπως αποδεικνύεται από σχετική βεβαίωση της οικείας
αθλητικής οµοσπονδίας. Η παρούσα ισχύει στις περιπτώσεις,
που ο αθλητής ή η αθλήτρια θα είχε αγωνιστεί εντός του έτους
2020 και δεν κατέστη δυνατή η ολοκλήρωση της αγωνιστικής
διαδικασίας λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 στην
ίδια ηλικιακή κατηγορία µε αυτήν στην οποία κατέκτησε νίκη κατά
τα έτη 2019 ή 2021. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 34
του ν. 2725/1999 ισχύει και για αθλητές και αθλήτριες που κατέ-
κτησαν 1η έως 8η νίκη σε παγκόσµιο πρωτάθληµα, ή 1η έως 6η
νίκη σε πανευρωπαϊκό πρωτάθληµα ανδρών - γυναικών, νέων αν-
δρών - νέων γυναικών, εφήβων - νεανίδων, σε αθλήµατα ή αγω-
νίσµατα αθλήµατος, τα οποία διεξήχθησαν εντός του έτους 2020,
χωρίς να ολοκληρωθούν οι παραπάνω διοργανώσεις, λόγω
εφαρµογής µέτρων πρόληψης της διάδοσης του κορωνοϊού
COVID-19, όπως αποδεικνύεται από σχετική βεβαίωση της οι-
κείας αθλητικής οµοσπονδίας.»

Άρθρο 54
Έναρξη ισχύος της παρ. 2 του άρθρου 66 

του ν. 4735/2020 - Τροποποίηση του άρθρου 75
του ν. 4735/2020

Στο άρθρο 75 του ν. 4735/2020 (Α’ 197) προστίθεται παρ. 2
και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 75
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις του.

2. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 66 αρχίζει την 1η.9.2021.»

Άρθρο 55 
Έναρξη ισχύος των τροποποιούµενων άρθρων 

του ν. 2725/1999 - Τροποποίηση του άρθρου 140 
του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 140 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) το πρώτο εδάφιο
αριθµείται ως παρ. 1, προστίθενται παρ. 2, 3, 4, 5, 6 και το άρθρο
διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 140
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος νόµου αρχίζει από τη
δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν
διαφορετικά ορίζεται στις επί µέρους διατάξεις του.

2. Η ισχύς του δεύτερου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 8 αρ-
χίζει την 1η.9.2021.

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 22 ισχύει από τις
αρχαιρεσίες της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας
(Ε.Π.Ο.) που θα διεξαχθούν πριν από τους θερινούς Ολυµπια-
κούς Αγώνες κατά το έτος 2024 (Παρίσι).

4. Η ισχύς της παρ. 6 του άρθρου 22, ως προς τη συµµετοχή
εκπροσώπου των εν ενεργεία προπονητών σε Δ.Σ. αθλητικής
οµοσπονδίας, που καλλιεργεί άθληµα, για το οποίο δεν έχει συ-
σταθεί σύνδεσµος προπονητών αρχίζει από την 1η.1.2022.

5. Η ισχύς της παρ. 4 του άρθρου 31, ως προς την υποχρέωση
απασχόλησης προπονητή, και της παρ. 2 του άρθρου 31Α, ως
προς την απασχόληση προπονητή αναλόγως του επιπέδου
άδειας άσκησης επαγγέλµατος, αρχίζει από την αγωνιστική πε-
ρίοδο 2022-2023. 

6. Η ισχύς της παρ. 3Α του άρθρου 33, ως προς το δικαίωµα
ελεύθερων µεταγραφών ερασιτεχνών αθλητών αρχίζει από την
1η.1.2022.»

Άρθρο 56

Β’ οµάδα Π.Α.Ε. µέλους της Super League 1 - 
Προσθήκη άρθρου 108Β στον ν. 2725/1999

Στον ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστίθεται άρθρο 108Β ως εξής:

«Άρθρο 108 Β
B’ οµάδα Π.Α.Ε. µέλους της Super League 1

1. Ποδοσφαιρική ανώνυµη εταιρεία (Π.Α.Ε.) που είναι µέλος
του επαγγελµατικού συνδέσµου της παρ. 1 του άρθρου 97
(Super League 1), δύναται να συγκροτεί και να διατηρεί µία (1)
δεύτερη οµάδα (Β’ οµάδα), η οποία χρησιµοποιεί υποχρεωτικά,
ως σήµα της και ως διακριτικά γνωρίσµατα της εµφάνισής της,
το έµβληµα και τα διακριτικά γνωρίσµατα της οικείας Π.Α.Ε.. Το
δικαίωµα και οι ειδικότερες προϋποθέσεις συµµετοχής της Β’
οµάδας σε διοργάνωση κατώτερης επαγγελµατικής ή εθνικής
ερασιτεχνικής κατηγορίας ποδοσφαίρου καθορίζονται από τους
οικείους κανονισµούς της Ε.Π.Ο.. 

2. Αν η Β’ οµάδα της παρ. 1 µετέχει σε πρωτάθληµα που διορ-
γανώνεται από επαγγελµατικό σύνδεσµο, η οικεία Π.Α.Ε. αποτε-
λεί µέλος και του συνδέσµου αυτού έχοντας πλήρη δικαιώµατα
και υποχρεώσεις, σύµφωνα µε το καταστατικό του τελευταίου,
τους οικείους κανονισµούς του άρθρου 101Δ και τις προκηρύξεις
της διοργάνωσης. 

3. Απαγορεύεται να αγωνίζονται στην ίδια επαγγελµατική κα-
τηγορία ποδοσφαίρου η κύρια και η Β’ οµάδα Π.Α.Ε. µέλους της
Super League 1. Απαγορεύεται η Β’ οµάδα να συµµετέχει στο
πρωτάθληµα της Super League 1, ακόµη και αν, βάσει των οι-
κείων προκηρύξεων και κανονισµών, αποκτήσει το δικαίωµα προ-
βιβασµού στην κατηγορία αυτήν. Εάν η κύρια οµάδα µίας Π.Α.Ε.
µέλους της Super League 1, η οποία διατηρεί Β’ οµάδα, υποβι-
βαστεί από τη Super League 1 σε κατώτερη κατηγορία, η κύρια
οµάδα και η Β’ οµάδα της ίδιας Π.Α.Ε. δεν επιτρέπεται να αγωνί-
ζονται στην ίδια εθνική κατηγορία. 

4. Εάν η Β’ οµάδα απωλέσει το δικαίωµα συµµετοχής σε επαγ-
γελµατική κατηγορία δεν εφαρµόζεται το άρθρο 111. Στην περί-
πτωση αυτήν η Β’ οµάδα µπορεί να αγωνίζεται σε ερασιτεχνική
κατηγορία, εφόσον αυτό προβλέπεται από τους οικείους κανο-
νισµούς της Ε.Π.Ο., ακόµη και µε συµµετοχή επαγγελµατιών πο-
δοσφαιριστών και το ιδρυτικό αθλητικό σωµατείο της οικείας
Π.Α.Ε. δεν υπεισέρχεται στις σχέσεις της Β’ οµάδας. 

5. Σε Β’ οµάδα της παρ. 1 µπορούν να αγωνίζονται και ποδο-
σφαιριστές της κύριας οµάδας της ίδιας Π.Α.Ε. και αντιστρόφως,
σύµφωνα µε τους περιορισµούς που τίθενται από τους οικείους
κανονισµούς της Ε.Π.Ο..

6. Για τις ανάγκες εφαρµογής της παρ. 7 του άρθρου 69 και
της παρ. 2 του άρθρου 77Α, στις περιπτώσεις Π.Α.Ε. µελών της
Super League 1 που διατηρούν Β’ οµάδες, ως «οικείος επαγγελ-
µατικός σύνδεσµος» νοείται η Super League 1. 

7. Αν η Β’ οµάδα πρόκειται να λάβει µέρος σε επαγγελµατικό
πρωτάθληµα, προσκοµίζεται στην αντίστοιχη διοργανώτρια αρχή
το πιστοποιητικό της παρ. 3 του άρθρου 77Α που χορηγήθηκε
από την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού στην οικεία
Π.Α.Ε.. Για τη συµµετοχή Β’ οµάδας στο πρωτάθληµα της Α2
Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών («Super League 2») κατατίθεται χω-
ριστή εγγυητική επιστολή σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2 του άρ-
θρου 78.

8. Τα ραδιοτηλεοπτικά και λοιπά δικαιώµατα του άρθρου 84
που συνδέονται µε αγώνες της Β’ οµάδας είναι ανεξάρτητα και
αυτοτελή από τα αντίστοιχα δικαιώµατα της κύριας οµάδας της
ίδιας Π.Α.Ε.. Αν τα δικαιώµατα αυτά, τόσο της κύριας, όσο και
της Β’ οµάδας, παραχωρούνται στο ίδιο πρόσωπο, για τις ανάγ-
κες απόδοσης των ποσοστών της παρ. 8 του άρθρου 84 και του
άρθρου 100, προσδιορίζονται και εξειδικεύονται στην οικεία σύµ-
βαση τα ειδικότερα ποσά που αφορούν στην κύρια και στη Β’
οµάδα της Π.Α.Ε..

9. Αν η Β’ οµάδα της παρ. 1 συµµετέχει στο πρωτάθληµα της
Super League 2, ως προς τα δικαιώµατα που αφορούν στη Β’
οµάδα, εφαρµόζεται το άρθρο 84Α.

Άρθρο 57
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Ειδικές διατάξεις για τη συµµετοχή Π.Α.Ε. 
στο πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας 

Ανδρών (Super League 2) της αγωνιστικής περιόδου 2021 -
2022

1. Ποδοσφαιρικές Ανώνυµες Εταιρείες (Π.Α.Ε.) οι οποίες, κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος, έχουν µετοχικό κεφάλαιο µι-
κρότερο από το ελάχιστο ποσό που απαιτείται, σύµφωνα µε την
παρ. 2 του άρθρου 109 του      ν. 2725/1999 (Α’ 121), για τη συµ-
µετοχή τους στην επαγγελµατική κατηγορία της Α2 Εθνικής Κα-
τηγορίας Ανδρών (Super League 2), υποχρεούνται σε αύξηση
του µετοχικού τους κεφαλαίου τουλάχιστον µέχρι το ελάχιστο
απαιτούµενο για την κατηγορία αυτήν όριο. Η ολοσχερής κατα-
βολή του ποσού της αύξησης του µετοχικού κεφαλαίου πρέπει
να έχει πιστοποιηθεί έως την 23η.7.2021 κατά παρέκκλιση του
άρθρου 68 του ν. 2725/1999 και των άρθρων 23 και επ. του ν.
4548/2018 (Α’104). Αν παρέλθει άπρακτη η παραπάνω καταλη-
κτική προθεσµία, δεν χορηγείται το πιστοποιητικό της παρ. 3 του
άρθρου 77Α του ν. 2725/1999. 

2. Ως προς τις Π.Α.Ε. που πρόκειται να συµµετέχουν στην
επαγγελµατική κατηγορία της Α2 Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών
(Super League 2) για την αγωνιστική περίοδο 2021-2022 ισχύουν
κατ’ εξαίρεση τα εξής: 

α) Η σύσταση Π.Α.Ε. λόγω προβιβασµού από την ερασιτεχνική
αγωνιστική κατηγορία και η αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου
Π.Α.Ε., κατά τα προβλεπόµενα στην παρ. 1, εποπτεύονται από
το αρµόδιο Τµήµα της Διεύθυνσης Εταιρειών και Γενικού Εµπο-
ρικού Μητρώου (Γ.Ε.ΜΗ.) του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων.

β) Για την απόκτηση µετοχών Π.Α.Ε. είτε κατά τη σύστασή της
είτε κατά την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου της, εκτός από
όσα προβλέπονται στα άρθρα 69 και 69Α του ν. 2725/1999, ο
αποκτών, κατά τον χρόνο της αρχικής κάλυψης ή της αύξησης
του µετοχικού κεφαλαίου, προσκοµίζει και δήλωση περιουσιακής
κατάστασης του άρθρου 1 του ν. 3213/2003 (Α’309).»

3. Ειδικά για την αγωνιστική περίοδο 2021-2022 και τις Π.Α.Ε.
που πρόκειται να λάβουν µέρος ή συµµετέχουν στην επαγγελ-
µατική κατηγορία της Α2 Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών (Super Le-
ague 2), η µη χορήγηση ή η ανάκληση του πιστοποιητικού της
παρ. 3 του άρθρου 77Α του ν. 2725/1999 συνεπάγεται αντιστοί-
χως την απαγόρευση συµµετοχής ή την αποβολή της Π.Α.Ε. από
το πρωτάθληµα, κατ’ ανάλογη εφαρµογή της παρ. 2 του    άρ-
θρου 70 του ν. 2725/1999, εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από τη
διαβίβαση της σχετικής απόφασης της Επιτροπής Επαγγελµατι-
κού Αθλητισµού προς το Δ.Σ. του επαγγελµατικού συνδέσµου
της παρ. 2 του άρθρου 97 του ν. 2725/1999. Σε περίπτωση πα-
ρέλευσης άπρακτης της ως άνω προθεσµίας, εκπίπτουν αυτοδι-
καίως από το αξίωµά τους τα υπαίτια για τη µη έκδοση της
διαπιστωτικής πράξης της αποβολής, µέλη του Δ.Σ. του παρα-
πάνω επαγγελµατικού συνδέσµου. Η διαπιστωτική πράξη  της έκ-
πτωσης των µελών του Δ.Σ. εκδίδεται από το αρµόδιο όργανο
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού,     κατ’ ανάλογη εφαρµογή
της παρ. 9 του άρθρου 3 του  ν. 2725/1999.

4. Το καταστατικό και το κανονιστικό πλαίσιο λειτουργίας του
επαγγελµατικού συνδέσµου της παρ. 2 του άρθρου 97 του ν.
2725/1999 εναρµονίζονται µε το καταστατικό και το κανονιστικό
πλαίσιο λειτουργίας του επαγγελµατικού συνδέσµου «Σούπερ-
λιγκ Ελλάδα Συνεταιρισµός Περιορισµένης Ευθύνης» (Super Le-
ague), το αργότερο έως επτά (7) ηµέρες πριν από την έναρξη
των αγωνιστικών υποχρεώσεων του πρωταθλήµατος της Α2 Εθνι-
κής Κατηγορίας Ανδρών (Super League 2) για την αγωνιστική πε-
ρίοδο 2021-2022, άλλως δεν εκκινεί το πρωτάθληµα.»

Άρθρο 58
Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών (Ι.Ε.Α.Σ.)

1. Στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού συστήνεται «Ινστιτούτο
Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών (Ι.Ε.Α.Σ.).», µε σκοπό τη
διαρκή επιµόρφωση των διοικητικών στελεχών, που µετέχουν σε
αθλητικούς φορείς ή αθλητικούς οργανισµούς, όλων των βαθµί-
δων και τη διάδοση και εφαρµογή των αρχών της σύγχρονης δι-

οίκησης στον ερασιτεχνικό αθλητισµό. 
2. Το «Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών

(Ι.Ε.Α.Σ.).» είναι συλλογικό όργανο, που συγκροτείται µε από-
φαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού και απαρτίζεται
από πέντε (5) µέλη µε ισάριθµα αναπληρωµατικά. Ως µέλη του
ορίζονται τρία (3) ανώτερα υπηρεσιακά στελέχη της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού και δύο (2) µέλη ΔΕΠ του Πανεπιστη-
µίου Πελοποννήσου, το οποίο αναλαµβάνει τον ακαδηµαϊκό συν-
τονισµό της επιµόρφωσης µέσω του Τµήµατος Οργάνωσης και
Διαχείρισης Αθλητισµού (Τ.Ο.Δ.Α.). Τα µέλη του Ι.Ε.Α.Σ. µε τους
αναπληρωτές τους ορίζονται για θητεία τεσσάρων (4) ετών.

3. Το «Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών
(Ι.Ε.Α.Σ.).» έχει τις εξής αρµοδιότητες:

α) καταρτίζει τα προγράµµατα επιµόρφωσης των αθλητικών
στελεχών, 

β) εισηγείται στον αρµόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό την έκ-
δοση και το περιεχόµενο της προκήρυξης συµµετοχής στους επι-
µορφωτικούς κύκλους του Ινστιτούτου, καθώς και τις θεµατικές
ενότητες, 

γ) επιλέγει το διδακτικό προσωπικό, που επιµορφώνει τα αθλη-
τικά στελέχη,

δ) ορίζει το ύψος των τελών για κάθε επιµορφωτικό πρό-
γραµµα του Ινστιτούτου.

4. α) Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
καθορίζεται η έδρα του Ινστιτούτου. Με όµοια απόφαση, µετά
από εισήγηση του Ι.Ε.Α.Σ., καταρτίζεται ο εσωτερικός κανονι-
σµός του και ρυθµίζονται τα θέµατα λειτουργίας, προγράµµατος,
επιµορφωτικού προσωπικού και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

β) Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του αρ-
µόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, καθορίζεται η αποζηµίωση
των µελών και του επιµορφωτικού προσωπικού του Ι.Ε.Α.Σ., η
οποία βαρύνει τον τακτικό προϋπολογισµό της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού, το αντίτιµο συµµετοχής που βαρύνει τους
συµµετέχοντες στα επιµορφωτικά προγράµµατα του Ι.Ε.Α.Σ. και
κάθε άλλο ειδικότερο συναφές ζήτηµα. 

Άρθρο 59
Παράταση θητείας Επιτροπής Επαγγελµατικού 

Αθλητισµού (Ε.Ε.Α.)

Παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.10.2021, η θητεία
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού του άρθρου 77 του
ν. 2725/1999 (Α’ 121) που συγκροτήθηκε µε την υπό στοιχεία
ΥΠΠΟΑ/ΓΔΥΑ/ΔΕΑΕΑ/ΤΣΟΕΚ/268616/19140/2703/86/12.8.2016
απόφαση του Υφυπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού (ΥΟΔΔ
441).

Άρθρο 60
Συµπλήρωση διάταξης για παραχώρηση κατά χρήση του γη-
πέδου ποδοσφαίρου του Τοµέα Α’ της Περιοχής Ανάπλασης

ΙΙ στον Βοτανικό

Στο άρθρο 45 του σχεδίου νόµου προστίθεται παρ. 7 ως εξής:
«7. Ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατό (15%) επί των εσόδων από

τα εισιτήρια και την εκµετάλλευση των διαφηµιστικών χώρων του
γηπέδου καταβάλλεται στο σωµατείο, για την εξυπηρέτηση των
εξόδων συντήρησης και λειτουργίας των εγκαταστάσεων, για
χρονικό διάστηµα δεκαπέντε (15) ετών από την έναρξη της πα-
ραχώρησης  σε αυτό, λόγω της αποµάκρυνσης των εγκαταστά-
σεων του σωµατείου από τη Λεωφόρο Αλεξάνδρας µε σκοπό την
εφαρµογή του προγράµµατος Διπλής Ανάπλασης και τη δηµι-
ουργία υπερτοπικού πόλου πρασίνου, µη εφαρµοζόµενων των
παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 56 και του δεύτερου και τρίτου εδα-
φίου της παρ. 1 του άρθρου 67 του ν. 2725/1999 (Α’ 121). Μετά
την πάροδο του ανωτέρω χρονικού διαστήµατος, το ως άνω πο-
σοστό αποδίδεται στον Δήµο Αθηναίων, ο οποίος αναλαµβάνει
τη συντήρηση του γηπέδου. Το ως άνω χρονικό διάστηµα των
δεκαπέντε (15) ετών δύναται να παρατείνεται µε κοινή απόφαση
του Υπουργού Οικονοµικών και του αρµόδιου για τον αθλητισµό
Υπουργού.»
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Άρθρο 61
Ειδικές ρυθµίσεις για την εκκαθάριση Α.Α.Ε.

1. Στο άρθρο 111 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), προστίθεται νέα
παρ. 7 ως εξής:

«7. Α.Α.Ε. η οποία τίθεται σε εκκαθάριση οικειοθελώς για λόγο
που δεν ανάγεται σε υποβιβασµό, αναδιάρθρωση κατηγοριών ή
άλλη αθλητική αιτία, επανέρχεται ως αθλητικό σωµατείο από την
οικεία τελευταία ερασιτεχνική κατηγορία». 

2. Στο άρθρο 111 του ν. 2725/1999, προστίθεται νέα παρ. 8 ως
εξής:

«8. Τα ιδρυτικά αθλητικά σωµατεία που κατέλαβαν τη θέση της
υποβιβασθείσας Α.Α.Ε. από 1.4.2020 έως και τη δηµοσίευση του
παρόντος, µπορούν να ιδρύσουν νέα Α.Α.Ε. για το ίδιο άθληµα,
η οποία διαδέχεται την υπό εκκαθάριση Α.Α.Ε. και υπεισέρχεται
ως προς τις υποχρεώσεις στη θέση της υπό εκκαθάριση Α.Α.Ε.
υπό τις ακόλουθους όρους:

α) Η υποβιβασθείσα Α.Α.Ε., καθώς και οι διοικούντες αυτήν δη-
µιούργησαν τις οφειλές ευθύνονται αλληλεγγύως και εις ολόκλη-
ρον για το σύνολο των κάθε είδους υποχρεώσεων της
υποβιβασθείσας Α.Α.Ε., σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. 

β) Η νέα Α.Α.Ε. αυτοδικαίως καθίσταται υπόχρεη για το ήµισυ
των αµιγώς αγωνιστικών οφειλών (ήτοι οφειλών προς ποδοσφαι-
ριστές, άλλες οµάδες, προπονητές, γυµναστές και εν γένει προ-
πονητικά επιτελεία, διαµεσολαβητές, διοργανωτές, τη Διεθνή
Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία «FIFA», την Ένωση Ευρωπαϊκών Πο-
δοσφαιρικών Οµοσπονδιών «UEFA» και άλλες Οµοσπονδίες), της
υποβιβασθείσας Α.Α.Ε..

γ) Για το υπόλοιπο ήµισυ των αµιγώς αγωνιστικών οφειλών της
περ. (β), καθώς και για το σύνολο των µη αγωνιστικών οφειλών
προς τρίτους, εξαιρουµένων των οφειλών προς το Δηµόσιο και
ασφαλιστικούς οργανισµούς, η νέα Α.Α.Ε. καθίσταται υπόχρεη
µόνο, εάν και στο µέτρο που οι οφειλές αυτές δεν ικανοποιήθη-
καν από τα ρευστοποιήσιµα περιουσιακά στοιχεία της υπό εκκα-
θάριση Α.Ε.Ε. και υπό την προϋπόθεση, ότι έχει ολοκληρωθεί
αµετάκλητα η δικαστική διεκδίκηση των απαιτήσεων των τρίτων
τόσο προς τον εκκαθαριστή της Α.Ε.Ε. όσο και προς τα πρόσωπα
που δηµιούργησαν τις οφειλές.

δ) Κατά παρέκκλιση της περ. (α) της παρ. 4α, για την ικανο-
ποίηση των απαιτήσεων του Δηµοσίου και των Οργανισµών Κοι-
νωνικών Ασφάλισης, γίνεται τακτική κράτηση των εσόδων που
προκύπτουν από τα τηλεοπτικά δικαιώµατα και τα εισιτήρια όλων
των αγώνων της νέας Α.Α.Ε. σε ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%)
και είκοσι τοις εατό (20%) αντίστοιχα. Η κράτηση γίνεται έως του
ποσού της βασικής οφειλής, µη περιλαµβανοµένων τόκων και εν
γένει προσαυξήσεων. Η υποχρέωση κράτησης παύει, εφόσον κα-
λυφθεί η βασική οφειλή κατ’ εφαρµογή της περ. (α) της παρού-
σας. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και του Διοικητή της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων ρυθµίζεται κάθε λεπτοµέρεια
σχετικά µε τη διαδικασία κράτησης και την απόδοση των σχετι-
κών ποσών και κάθε άλλο αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα για την
εφαρµογή της παρούσας.

Το δεύτερο, τρίτο και τέταρτο εδάφιο της περ. γ) της παρ. 4α,
ως προς την έννοια των υποχρεώσεων/οφειλών, τη διακοπή της
παραγραφής και το δικαίωµα αναγωγής ισχύουν και κατά την
εφαρµογή της παρούσας παραγράφου.»

Άρθρο 62
Αποζηµίωση οργάνων διοίκησης νοµικών προσώπων 

εποπτευόµενων από τη Γ.Γ.Α.

Οι Πρόεδροι, Διοικητές, Εκτελεστικοί Διευθυντές και Συντονι-
στές Διευθυντές των Εθνικών Αθλητικών Κέντρων (Ε.Α.Κ.) και εν
γένει των νοµικών προσώπων δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου,
που εποπτεύονται από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
(Γ.Γ.Α.), δύνανται να λαµβάνουν αποζηµίωση για την άσκηση των
καθηκόντων τους που καθορίζεται µε κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Οικονοµικών και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού. 

ΜΕΡΟΣ Ζ’ 
ΤΕΛΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ 

ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 63
Τελικές διατάξεις

1. Παρατείνεται έως την 31η.7.2021, η θητεία των δικαιοδοτι-
κών οργάνων και επιτροπών των άρθρων 95, 119 και 122 του ν.
2725/1999 (Α’ 121). 

2. Ειδικά για το έτος 2020, λόγω των δυσµενών συνεπειών από
την πανδηµία του κορωνοϊού COVID-19, απαραίτητη προϋπό-
θεση για την αναγνώριση των εξαιρετικών αγωνιστικών διακρί-
σεων των περ. β) και γ) της παρ. 2 του άρθρου 34 του ν.
2725/1999 είναι η συµµετοχή στη διοργάνωση εθνικών οµάδων
από έξι (6) τουλάχιστον χώρες, αν πρόκειται για οµαδικό άθληµα,
και, αν πρόκειται για ατοµικό άθληµα, η συµµετοχή έξι (6) του-
λάχιστον αθλητών ανά αγώνισµα από έξι (6) τουλάχιστον χώρες
στο αγώνισµα που σηµειώθηκε η διάκριση, κατά παρέκκλιση
όσων ορίζονται στο δεύτερο εδάφιο της περ. β) της παρ. 2 του
ως άνω άρθρου.

Άρθρο 64 
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Έως ότου, εκδοθούν οι αποφάσεις της παρ. 5 του άρθρου
31Β του ν. 2725/1999 (Α’ 121), οι περιοδικές σχολές προπονητών
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) εξακολουθούν να
ιδρύονται, σύµφωνα       µε όσα ορίζονται στην παρ. 6 του άρ-
θρου 136 του             ν. 2725/1999. 

2. Οι άδειες άσκησης επαγγέλµατος προπονητή που χορηγή-
θηκαν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, διατηρούν την
ισχύ τους, ακόµη και αν χορηγήθηκαν για προπονητικό επίπεδο
υψηλότερο από εκείνο στο οποίο αντιστοιχούν τα επαγγελµατικά
προσόντα του ενδιαφεροµένου, σύµφωνα µε το άρθρο 31Α του
ν. 2725/1999.

3. Οι προϋποθέσεις εγγραφής και καταχώρισης στην ψηφιακή
πλατφόρµα του άρθρου 47 «ΠΕΛΟΠΑΣ», των αθλητικών εγκατα-
στάσεων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και
β’ βαθµού για την ένταξή τους σε χρηµατοδοτικά προγράµµατα
του Υπουργείου Εσωτερικών δεν εφαρµόζονται σε αιτήσεις που
έχουν υποβληθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 65 
Καταργούµενες διατάξεις

Με την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) τα άρθρα 1 έως 24 του ν. 4603/2019 (Α’ 48),
β) η παρ. 14 του άρθρου 69 του ν. 2725/1999 (Α’ 121),
γ) η παρ. 2 του άρθρου 84 του ν. 2725/1999, 
δ) η περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 108 του ν. 2725/1999, 
ε) η παρ. 3 του άρθρου 109 του ν. 2725/1999, 
στ) η υποπερ. ββ’ της περ. ζ) του άρθρου 100 του ν. 2725/1999, 
ζ) η περ. β) της παρ. 5 του άρθρου 84Α του  ν. 2725/1999, 
η) τα άρθρα πέµπτο, έκτο και έβδοµο του ν. 4612/2019 (Α’ 77), 
θ) το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 66 του ν.

4735/2020 (Α’ 197) και
ι) κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη νόµου ή κανονιστική διά-

ταξη που είναι αντίθετη προς το περιεχόµενο του παρόντος ή
ρυθµίζει τα ίδια θέµατα µε διαφορετικό τρόπο.

Άρθρο 66 
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις. 

2. Η ισχύς των άρθρων 20, 24, 25 και 26 αρχίζει από την αγω-
νιστική περίοδο 2021-2022.

Αθήνα,                                   2021
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1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 3. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 5. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

6. ΕΘΝΙΚΗΣ 7. ΠΑΙΔΕΙΑΣ 
ΑΜΥΝΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ  9. ΥΓΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

10. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 11. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

12. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 13. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

14. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ 15. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

16. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 17. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

18. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 19. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 23. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΑΡΑ ΤΩ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΩ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

24. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 25. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.40’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 18 Ιουνίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


